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heitsrecht, um die Staatsorganisation festzule-
gen.
 

Wéi kann d’Verfassung  
geännert ginn?
D’Verfassung kann nëmmen iwwert de Wee 
vun enger spezieller Revisiounsprozedur geän-
nert ginn, dëst fir hir eng gewësse Stabilitéit an 
der Zäit ze garantéieren a si virun ze heefegen 
an duerch déi jeeweileg Ëmstänn bedéngten 
Ännerungen ze schützen.
Den Artikel 114 vun der Verfassung regelt 
d’Prozedur, déi unzewennen ass, a schreift Fol-
gendes vir:
„All Revisioun vun der Verfassung muss mat 
deemselwechte Wuertlaut vun der Chambre des 
Députés an zwee sukzessive Votten, déi an engem 
Intervall vu mindestens dräi Méint stattfannen, 
adoptéiert ginn.
Fir adoptéiert ze gi muss eng Revisioun op 
d’mannst zwee Drëttel vun de Stëmme vun de 
Chambersmembere kréien, woubäi d’Ofstëmme 
par procuration net erlaabt ass.
Iwwert den Text, deen an éischter Liesung vun der 
Chambre des Députés adoptéiert gouf, gëtt  
an engem Referendum ofgestëmmt, deen den 
zweete Vote vun der Chamber ersetzt, wann dat 
an deenen éischten zwee Méint no der éischter 
Ofstëmmung entweder vu méi ewéi engem Véierel 
vun de Chambersmemberen oder vu fënnefan-
zwanzegdausend Wahlberechtegten, déi fir d’Le-
gislativwahlen op de Wielerlëschten agedroe sinn, 
gefuerdert gëtt. D’Revisioun gëtt nëmmen dann 
adoptéiert, wa si mat der Majoritéit vun de gël-
tege Stëmmen ugeholl gëtt. D’Modalitéite fir 
d’Organisatioun vum Referendum ginn duerch 
d’Gesetz geregelt.“

Comment peut-on modifier  
la Constitution?
La Constitution ne peut être modifiée que se-
lon une procédure de révision spéciale afin de 
lui assurer une certaine stabilité dans le temps 
et de la protéger contre des modifications trop 
fréquentes au gré des circonstances.
L’article 114 de la Constitution règle la procé-
dure à suivre. Il dispose que:
«Toute révision de la Constitution doit être adop-
tée dans les mêmes termes par la Chambre des 
députés en deux votes successifs, séparés par un 
intervalle d’au moins trois mois.

So genießt die Verfassung in der Normen-
hierar chie einen höheren Rang als Gesetze, 
steht jedoch unter dem Völkerrecht (beispiels-
weise Kon vention zum Schutze der Menschen-
rechte und Grundfreiheiten) und dem Recht 
der Europäischen Union, das dem innerstaatli-
chen Recht vorgeht.
Der Grundsatz des Verfassungsvorrangs bedeu-
tet, dass das Gesetz verfassungsgemäß sein 
muss. So wurde gemäß Artikel 95ter der Verfas-
sung der Verfassungsgerichtshof mit der nach-
träg lichen Entscheidung über die Verfassungs-
gemäßheit der Gesetze betraut.

Firwat brauche mir  
eng Verfassung?
D’Verfassung schéngt dee beschte Garant géint 
d’Willkür vum politesche Pouvoir ze sinn, well 
si all Bierger de Respekt vu senge Grondrechter 
garantéiert. Ausserdeem definéiert si kloer 
d’Rap porten tëschent deene verschiddenen Or-
ganer, andeems si hinnen d’Méiglechkeet gëtt, 
sech géigesäiteg ze kontrolléieren.
Wa keng Verfassung existéiert, gëtt sech ge-
wéin lech op d’Coutume bezunn, fir d’Organi-
satioun vum Stat festzeleeën.

Pourquoi a-t-on besoin  
d’une Constitution?
La Constitution apparaît comme le meilleur ga-
rant contre l’arbitraire du pouvoir politique 
dans la mesure où elle garantit à chaque ci-
toyen le respect de ses droits fondamentaux. 
En plus, elle définit clairement les rapports 
entre les différents organes en leur donnant la 
possibilité de se contrôler mutuellement.
En cas d’inexistence d’une Constitution, on se 
réfère d’habitude à la coutume pour détermi-
ner l’organisation de l’État.

Weshalb bedarf es  
einer Verfassung?
Die Verfassung stellt sich insoweit als der beste 
Garant gegen die Willkür der politischen Kräfte 
dar, als sie jedem Bürger die Wahrung seiner 
Grundrechte gewährleistet. Dazu legt sie ein-
deutig die Beziehungen zwischen den verschie-
denen Organen fest, indem sie ihnen die Mög-
lichkeit verschafft, sich gegenseitig zu kontrol-
lieren.
Bei Nichtbestehen einer Verfassung bezieht 
man sich normalerweise auf das Gewohn-
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Wat ass d’Roll vun der 
Verfassung a wou ass hir Plaz an 
der interner Rechtsuerdnung?
D’Verfassung ass en Ensembel vu juristesche 
Regel en, déi d’Grondrechter an d’Fräiheete vun 
de Statsbierger garantéieren an d’Organisa-
tioun vun de Pouvoir-publicke souwéi d’Rela-
tiounen tëschent hinne regelen. D’Grondrech-
ter a -fräiheete sollen de Bierger net nëmmen a 
senge Relatioune mat deenen anere Bierger, 
mä och viru Willkür vun der Statsgewalt schüt-
zen. D’Akte vun deenen duerch d’Verfassung 
agesate Pouvoiren - de legislative Pouvoir, den 
exekutive Pouvoir an de Pouvoir judiciaire sinn 
op dräi verschidden Organer opgedeelt - kënne 
weder d’Applikatioun vun der Verfassung sus-
pendéieren nach vun der Verfassung ofwäi-
chen.
An der Ranguerdnung vun den Norme steet 
d’Verfassung effektiv iwwert de Gesetzer, mä 
ënnert dem internationale Recht (z. B. der 
Konventiounw fir de Schutz vun de Mënsche-
rechter an de Grondfräiheeten) an och ënnert 
dem Recht vun der Europäescher Unioun, dat 
Virrang virum nationale Recht huet.
De Grondsaz vun der Supérioritéit vun der 
Konstitutioun bedeit, datt d’Gesetzer konform 
mat der Verfassung musse sinn. Dem Artikel 
95ter vun der Verfassung no ass et dem Verfas-
sungsgeriicht seng Aufgab, a posteriori iwwert 
d’Konformitéit vun de Gesetzer mat der Verfas-
sung ze befannen.

Quel est le rôle de la 
Constitution et sa place dans 
l’ordre juridique interne?
La Constitution constitue un ensemble de 
règles juridiques qui garantissent les droits fon-
damentaux et les libertés des citoyens et 
règlent l’organisation des pouvoirs publics et 
les rapports entre eux. Les droits fondamen-
taux et les libertés publiques visent à protéger 
le citoyen non seulement dans ses relations 
avec les autres citoyens, mais aussi contre l’ar-
bitraire du pouvoir étatique. Les actes posés 
par les pouvoirs institués par la Constitution - 
les pouvoirs législatif, exécutif et judiciaire sont 
répartis entre trois organes différents - ne 
 peu vent ni suspendre l’application de la Consti-
tution ni déroger à celle-ci.
En effet, dans la hiérarchie des normes, la 
Constitution jouit d’un rang supérieur aux lois, 
mais elle est inférieure au droit international 
(p.ex. Convention de sauvegarde des Droits de 
l’Homme et des Libertés fondamentales) et au 
droit de l’Union européenne, qui prime le droit 
interne.
Le principe de la supériorité constitutionnelle 
signifie que la loi doit être conforme à la 
Constitution. Ainsi, en vertu de l’article 95ter 
de la Constitution, la Cour constitutionnelle est 
appelée à statuer a posteriori sur la conformité 
des lois à la Constitution.

Welche Rolle spielt die Verfassung 
in der innerstaatlichen Rechts-
ordnung und welchen Platz 
nimmt sie darin ein?
Die Verfassung bildet eine Gesamtheit von 
Rechtsvorschriften, die die Grundrechte und 
Freiheiten der Bürger gewährleisten und den 
Aufbau der Staatsorgane und deren Beziehun-
gen untereinander regeln. Die Grundrechte 
und die verfassungsmäßigen Freiheitsrechte 
sollen nicht nur den Bürger in seinen Beziehun-
gen mit den anderen Bürgern, sondern ihn 
auch vor der Willkür der Staatsgewalt schützen. 
Die Handlungen der durch die Verfassung ein-
gesetzten Gewalten - die gesetzgebende, die 
vollziehende und die rechtsprechende Gewalt 
sind auf drei verschiedene Organe aufgeteilt - 
können weder die Anwendung der Verfassung 
aussetzen noch von dieser abweichen.

Nulle révision ne sera adoptée si elle ne réunit au 
moins les deux tiers des suffrages des membres de 
la Chambre, les votes par procuration n’étant pas 
admis.
Le texte adopté en première lecture par la Cham-
bre des députés est soumis à un référendum, qui 
se substitue au second vote de la Chambre, si 
dans les deux mois suivant le premier vote de-
mande en est faite soit par plus d’un quart des 
membres de la Chambre, soit par vingt-cinq mille 
électeurs inscrits sur les listes électorales pour les 
élections législatives. La révision n’est adoptée 
que si elle recueille la majorité des suffrages vala-
blement exprimés. La loi règle les modalités d’or-
ganisation du référendum.»

Wie lässt sich die Verfassung 
ändern?
Die Verfassung kann nur nach einem besonde-
ren Änderungsverfahren geändert werden, um 
ihr eine gewisse zeitliche Beständigkeit zu si-
chern und sie vor zu häufigen Änderungen je 
nach Sachlage zu schützen.
Artikel 114 der Verfassung regelt das einzuhal-
tende Verfahren. Er bestimmt:
„Jede Verfassungsänderung muss von der Ab-
geordnetenkammer mit demselben Wortlaut in 
zwei aufeinander folgenden Abstimmungen, die 
durch eine Zeitspanne von mindestens drei Mo-
naten getrennt sind, angenommen werden.
Eine Änderung gilt nicht als angenommen, wenn 
sie nicht mindestens zwei Drittel der Stimmen der 
Mitglieder der Kammer erhält, wobei die Stimm-
abgabe durch Vertreter nicht zulässig ist.
Der in erster Lesung durch die Abgeordnetenkam-
mer angenommene Wortlaut unterliegt einem Re-
ferendum, das die zweite Abstimmung der Kam-
mer ersetzt, wenn dies innerhalb von zwei Mona-
ten nach der ersten Abstimmung von entweder 
mehr als einem Viertel der Mitglieder der Kammer 
oder von fünfundzwanzigtausend auf den Wäh-
ler listen für die Parlamentswahlen eingetragenen 
Wahlberechtigten beantragt wird. Die Änderung 
gilt nur als angenommen, wenn sie die Mehrheit 
der abgegebenen gültigen Stimmen erhält. Die 
Modalitäten zur Abhaltung des Referendums wer-
den durch ein Gesetz geregelt.“

Firwat gëtt d‘Verfassung  
vu Grond op iwwerschafft?
D’Fro no enger Refonte vun der Verfassung 
gouf schonn oft opgeworf an hat esouguer 
d’Regierung, déi aus de Landeswahle vun 1984 
ervirgoung, derzou beweegt, eng grouss natio-
nal Debatt iwwert den Intérêt an den Ëmfang 
vun esou enger Refonte ze lancéieren, un där 
sämtlech Force-vivë vun der Natioun bedeelegt 
waren, d.h. déi op nationalem Plang represen-
tatiivste professionell, politesch, gewerkschaft-
lech a reliéis Organisatiounen, déi juristesch 
oder wëssenschaftlech Milieuen, verschidde 
konsultativ Organer souwéi Associatiounen, déi 
sech mat eisem mënschlechen Ëmfeld a mat 
der Liewensqualitéit befaassen. Dës Debatt hat 
trotzdeem net zu enger Gesamtreform vun der 
Verfassung gefouert.
Och déi nei Regierung, déi sech no de Legisla-
tivwahle vum 13. Juni 1999 gebilt hat, huet 
dëse Wëllen, fir d’Verfassung vu Grond op ze 
iwwerschaffen, gedeelt. De Koalitiounsaccord, 
deen der Deklaratioun vum Statsminister virun 
der Chamber vum 12. August 1999 bäigefüügt 
war, schwätzt sech fir d’Verfaasse vun enger 
neier Konstitutioun aus: „Och wann déi geän-
nert Verfassung vum 17. Oktober 1868 sech 
bewährt huet, ass d’Regierung der Meenung, datt 
et ubruecht ass, um Ufank vun dësem neie Jor-
dausend en neit Grondgesetz opzesetzen, dat 
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deenen neie verfassungsrechtlechen a politesche 
Realitéite vum Land Rechnung dréit. D’Weiderent-
wécklung vum internationalen an europäesche 
Recht, de Fonctionnement vun de staatlechen Ins-
titutiounen an déi rezent Kreatioun vun engem 
Verfassungsgeriicht fuerderen, dass d’Fundament, 
dat d’Verfassung dem Stat gëtt, konsolidéiert a 
preziséiert gëtt.“
A sengem Avis vum 9. Dezember 2008 iwwert 
de Revisiounsprojet vum Artikel 34 vun der Ver-
fassung (Document parlementaire Nr. 59672) 
huet de Statsrot sech besuergt gewisen iwwert 
déi ëmmer méi kuerz Ofstänn tëschent de Ver-
fassungsrevisiounen an ënnerstrach, datt „et 
onweigerlech zu enger Banaliséierung vun de Ver-
fassungsrevisioune kënnt. Dës Tendenz huet en 
negativen Afloss op d’Stabilitéit vun der Verfas-
sung, déi ze liichtfankeg de vergänglechen a 
kuerzfristege Besoine vun der Politik nogëtt. Op 
Dauer ass dës Entwécklung eng Gefor fir d’Rigidi-
téit, déi awer eng eminent wichteg Garantie fir 
d’Superioritéit vun der Verfassung par rapport zu 
de gewéinleche Gesetzer ass. Der Opfaassung 
vum Statsrot no ass et wichteg, dësen Aspekt bei 
enger zukünfteger Refonte vun eisem Grondge-
setz net aus den Aen ze verléieren.“
Dës Approche vum Statsrot, fir sech fir eng Re-
fonte vun der Verfassung anzesetzen, gouf och 
vun der Kommissioun vun den Institutiounen a 
vun der Verfassungsrevisioun gedeelt, soudatt 
d’Revisiounspropositioun 6030 iwwert d’Änne-
rung an d’Neiuerdnung vun der Verfassung 
den 21. Abrëll 2009 déposéiert an den 28. 
Abrëll 2009 fir recevabel erkläert ginn ass.

Pourquoi une refonte 
de la Constitution?
La question d’une refonte de la Constitution 
avait déjà été soulevée à maintes reprises et 
avait notamment conduit le Gouvernement 
issu des élections législatives de 1984 à lancer 
un grand débat national sur l’intérêt et la por-
tée d’une telle refonte qui associait toutes les 
forces vives de la nation, c’est-à-dire les organi-
sations professionnelles, politiques, syndicales 
et religieuses les plus représentatives sur le plan 
national, les milieux juridiques ou scientifiques, 
divers organes consultatifs ainsi que des asso-
ciations soucieuses de notre environnement 
hu main et de la qualité de vie. Or, ce débat 
n’avait toutefois pas abouti à une réforme d’en-
semble de la Constitution.
Cette volonté de procéder à une révision d’en-
semble de la Constitution était partagée par le 
nouveau Gouvernement formé après les élec-

tions législatives du 13 juin 1999. L’accord de 
coalition joint à la déclaration du Premier Mi-
nistre devant la Chambre des Députés le 12 
août 1999 préconise la rédaction d’une nou-
velle Constitution: «Même si la Constitution mo-
difiée du 17 octobre 1868 a fait ses preuves, le 
Gou vernement estime qu’il y a lieu, à l’aube du 
nou veau millénaire, de procéder à la rédaction 
d’une charte fondamentale nouvelle qui tient 
compte des réalités constitutionnelles et politiques 
du pays. Le développement du droit international 
et européen, le fonctionnement des institutions de 
l’État et la création récente d’une Cour constitu-
tionnelle exigent de consolider et de préciser l’as-
sise que la Constitution fournit à l’État.»
Dans son avis du 9 décembre 2008 sur le pro-
jet de révision de l’article 34 de la Constitution 
(document parlementaire numéro 59672) le 
Con seil d’État a exprimé son inquiétude à 
l’égard du rythme toujours plus soutenu des 
révisions constitutionnelles, en soulignant 
qu’«Il en résultera inexorablement une banalisa-
tion des révisions constitutionnelles. Cette ten-
dance va au détriment de la stabilité de la Consti-
tution qui cède trop facilement aux besoins pas-
sagers et momentanés de la politique. Cette évo-
lution mettra à la longue en cause la rigidité, ga-
rantie pourtant essen tielle à la supériorité de la 
Constitution par rapport aux lois ordinaires. Il im-
porte aux yeux du Conseil d’État de ne pas perdre 
de vue cet aspect dans le contexte d’une refonte 
future de notre Charte fondamentale.»
Cette approche du Conseil d’État prônant une 
refonte de la Constitution a été partagée par la 
Commission des Institutions et de la Révision 
constitutionnelle de la Chambre des Députés, 
de sorte que la proposition de révision 6030 
portant modification et nouvel ordonnance-
ment de la Constitution a été déposée le 21 
avril 2009 et déclarée recevable le 28 avril 
2009.

Weshalb wird die Verfassung 
überarbeitet?
Die Frage einer Überarbeitung der Verfassung 
war bereits mehrmals aufgeworfen worden 
und veranlasste namentlich die aus den Parla-
mentswahlen von 1984 hervorgegangene Re-
gierung, eine landesweite Debatte über die Be-
deutung und die Tragweite einer derartigen 
Überarbeitung in Gang zu setzen, an der alle 
tragenden Kräfte der Nation, das heißt die auf 
Landesebene repräsentativsten Berufs-, politi-
schen, gewerkschaftlichen und religiösen Orga-
nisationen, die juristischen oder wissenschaftli-
chen Kreise, verschiedene Beratungsgremien 
sowie die Verbände beteiligt werden sollten, 
die sich um unsere menschliche Umwelt und 
die Lebensqualität kümmern. Allerdings hatte 
diese Debatte keine Gesamtreform der Verfas-
sung zur Folge.

Dieser Wille zur Vornahme einer Gesamtände-
rung der Verfassung wurde von der neuen Re-
gierung geteilt, die nach den Parlamentswah-
len vom 13. Juni 1999 gebildet wurde. In der 
der Erklärung des Premierministers vor der Ab-
geordnetenkammer vom 12. August 1999 bei-
gefügten Koalitionsvereinbarung wird die Ab-
fassung einer neuen Verfassung befürwortet: 
„Auch wenn sich die geänderte Verfassung vom 
17. Oktober 1868 bewährt hat, vertritt die Re-
gierung die Auffassung, dass es am Beginn des 
neuen Jahrtausends geboten erscheint, die Abfas-
sung einer neuen Grundlagencharta vorzuneh-
men, die den verfassungsrechtlichen und poli-
tischen Realitäten des Landes Rechnung trägt. 
Die Weiterentwicklung des Völker- und des Euro-
parechts, die Arbeitsweise der Staatsorgane und 
die kürzlich erfolgte Errichtung eines Verfassungs-
gerichtshofs erfordern die Stärkung und genauere 
Bestimmung des Fundaments, das die Verfassung 
dem Staat liefert.“
In seiner Stellungnahme vom 9. Dezember 
2008 zum Entwurf der Änderung von Artikel 
34 der Verfassung (Parlamentsdrucksache Nr. 
59672) äußerte der Staatsrat seine Besorgnis 
hinsichtlich des zunehmenden Tempos der Ver-
fassungsänderungen und hob dabei hervor: 
„Daraus ergibt sich unweigerlich eine Banalisie-
rung der Verfassungsänderungen. Dieser Trend 
geht auf Kosten der Beständigkeit der Verfassung, 
die zu leicht den vorübergehenden und kurzfris-
tigen Bedürfnissen der Politik nachgibt. Durch 
diese Entwicklung wird mit der Zeit die Unantast-
barkeit, gleichwohl eine grundlegende Gewähr für 
die Vorrangstellung der Verfassung gegenüber 
den einfachen Gesetzen, in Frage gestellt. Aus der 
Sicht des Staatsrats kommt es darauf an, diesen 
Gesichtspunkt im Zusammenhang mit einer künf-
tigen Überarbeitung unserer Grundlagencharta 
nicht aus den Augen zu verlieren.“
Diese Vorgehensweise des Staatsrats, die sich 
für eine Überarbeitung der Verfassung einsetzt, 
wurde vom Ausschuss für Institutionen und 
Verfassungsänderung der Abgeordnetenkam-
mer geteilt, so dass der Änderungsantrag 6030 
zur Änderung und Neuordnung der Verfassung 
am 21. April 2009 eingebracht und am 28. 
April 2009 für zulässig erklärt wurde.
 

Wat sinn d’Grënn fir déi aktuell 
Verfassungsrevisioun?
Den Auteure vun der Revisiounspropositioun 
6030 no gouf et dräi Haaptgrënn, déi fir eng 
Revisioun vun der Verfassung geschwat hunn: 
1. d’Moderniséierung vun der Terminologie, 
déi plazeweis vereelzt ass, 2. d’Noutwendeg-
keet, d’Texter un déi tatsächlech Ausübung vun 
de Pouvoiren unzepassen, an 3. d’Verankerung 
an der Verfassung vun den Dispositiounen aus 
der Pratique coutumière, déi an aneren Texter, 
op déi de Législateur keen Afloss huet, ze fanne 
sinn.

Quelles sont les raisons de l’actuelle 
révision constitutionnelle?
D’après les auteurs de la proposition de révi-
sion 6030, il existait trois raisons majeures plai-
dant en faveur d’une révision constitutionnelle: 
1. la modernisation de la terminologie désuète 
par endroits, 2. la nécessité d’adapter les textes 
à l’exercice réel des pouvoirs et 3. l’inscription 
dans la Constitution des dispositions relevant 
d’une pratique coutumière et inscrites dans 
d’autres textes échappant à l’intervention du 
législateur.

Welche Gründe gibt es für die 
derzeitige Verfassungsänderung?
Laut den Verfassern des Änderungsantrags 
6030 gab es drei wichtige Gründe, die für eine 
Verfassungsänderung sprechen: 1. die Moder-
nisierung des stellenweise veralteten Sprachge-
brauchs, 2. die Notwendigkeit der Anpassung 
der Vorschriften an die tatsächliche Ausübung 
der Befugnisse, und 3. die Aufnahme von Be-
stimmungen in die Verfassung, die unter den 
herkömmlichen Brauch fallen und in anderen 
Vorschriften aufgenommen sind, auf die der 
Gesetzgeber keinen Zugriff hat.

Wéi eng Haaptännerunge 
si geplangt?
Zënter der uerdentlecher Sëtzungsperiod 
2012-2013 huet d‘Kommissioun vun den Insti-
tutiounen a vun der Verfassungsrevisioun sech 
an hire Reuniounen haaptsächlech mat der Re-
visiounspropositioun 6030 befaasst. Wat déi 
Punkten ubelaangt, déi zu laangwieregen Dis-
kussioune gefouert hunn, do kann een ënner 
anerem d’Statssymboler nennen, haaptsäch-
lech de Sproocheregime, eng Rei vun Artikelen 
aus dem Kapitel iwwert de Groussherzog an 
d’Artikelen iwwert d’Glawensgemeinschaften, 

dëst nom Rapport iwwert d’Relatiounen 
tëschent dem Stat an de reliéisen oder philo-
sophesche Communautéiten zu Lëtzebuerg, 
dee vun engem Grupp Experten ausgeschafft 
an am Oktober 2012 verëffentlecht gouf, an 
dem Accord, deen am Januar 2015 tëschent 
dem Lëtzebuerger Stat an deenen zu Lëtze-
buerg etabléierte reliéise Communautéiten of-
geschloss gouf.
Ënnert den Ännerungen, déi d’Kommissioun 
vun den Institutiounen a vun der Verfas-
sungsrevisioun (am Folgenden d’„Kommis-
sioun“ genannt) virgeschloen huet, sinn déi 
heite besonnesch ervirzehiewen:
° D’Kapitel 1. - De Stat, säin Territoire a seng 
Awunner regruppéiert d’Elementer, déi de Lët-
zebuerger Stat charakteriséieren, nämlech seng 
politesch Form, d’Souveränitéit, de Statschef, 
den Territoire an d’Dispositiounen iwwert 
d’Na tionalitéit.
Dësen Text innovéiert op zwee Punkten: enger-
säits gëtt d’Monarchie ausdrécklech an d’Ver-
fassung opgeholl, fir de Lieser vun Ufank un 
iwwert de politesche Regime zu Lëtzebuerg ze 
informéieren, an anerersäits ginn, nom Modell 
vun aneren europäesche Konstitutiounen, 
d’Stats symboler an der Verfassung ernimmt. Et 
handelt sech dobäi ëm de Sproocheregime, 
den nationalen Emblème, dat heescht den dräi-
faarwege rout-wäiss-bloe Fändel, d’Wopen an 
d’Nationalhymn.
° D’Kapitel 2. - D‘Rechter an d‘Fräiheeten be-
faasst sech mat de Grondfräiheeten an de 
Grondrechter vun de Bierger.
Et gëtt proposéiert, hei explizit ënner anerem 
folgend Elementer opzezielen: d’Onantast-
barkeet vun der mënschlecher Würd, d’Verbuet 
vun der Folter an aneren onmënschlechen an 
entwürdegende Strofen oder Traitementer an 
d’Obligation de moyens vum Stat, derfir ze 
suergen, datt all Persoun mënschewierdeg 
liewe kann an iwwert e gëeegente Logement 
verfüügt.
Déi nei Verfassung enthält eng „transversal 
Klausel“, déi virschreift, datt all Aschränkung, 
duerch subaltern Rechtsquellen, vun der Ausü-
bung vun de Grondrechter, de Grondfräihee-
ten an de Rechter vum Justiciable, déi d’Verfas-
sung virgesäit, de wesentlechen Inhalt vun 
dëse Rechter a Fräiheete respektéiere muss.
° D’Kapitel 3. - De Grand-Duc regruppéiert ën-
ner enger éischter Sektioun d’Dispositiounen, 
déi sech mam Statschef befaassen, an an enger 
zweeter Sektioun déijéineg iwwert d’konstitu-
tionell Monarchie, d.h.: d’Trounfolleg, d’Ré-
gence an d’Lieutenance.
Festzehalen ass, datt dee vereelzte Begrëff vun 
den „Prérogativen“ vum Grand-Duc fale ge-
looss gëtt, fir ze ënnersträichen, datt de Stats-
chef am Kader vun de Kompetenzen, déi hien 
zougesprach kritt, net iwwer e Pouvoir discré-
tionnaire fir ze handelen oder net ze handele 
verfüügt. Bei sengen Attributiounen handelt et 
sech effektiv ëm Chargen, déi aus senger Funk-
tioun ervirginn. Seng institutionell Roll ass 
duerch d’Verfassung definéiert a limitéiert, an 
deemno handelt et sech ëm d’Ausübe vun 
enger Kompetenz, déi domat verbonnen ass 
(„Compétence liée“).
Wat d’Theorie vun de Compétence-liéeën ube-
laangt, do ass d’Kommissioun der Opfaassung, 
datt an der neier Verfassung, d’selwecht wéi an 
der schwedescher an an der hollännescher 
Konstitutioun, en Artikel agefouert gi muss, dee 
sech mat de Mesurë befaasst, déi ze treffe sinn, 
wann e Statschef seng konstitutionell Attribu-
tiounen net erfëllt.
° D’Kapitel 4. - D’Chambre des Députés gesäit 
nieft e puer klengen Adaptatioune verschidde 
méi wichteg Ännerunge vir:
- wat d’Inkompatibilitéiten ubelaangt, do ass 
d’Kommissioun der Meenung, datt et besser 
ass, op eng generell Formulatioun zréckzegräi-
fen, amplaz dës Inkompatibilitéiten eenzel op-
ze zielen, dëst fir de Risiko vun der Onvollstän-
negkeet ze ëmgoen. Aus Grënn vun der 
Rechts sécherheet schléit d’Kommissioun awer 
vir, d’Inkompatibilitéit vum Mandat vun engem 
Europadeputéierte mam Mandat vun engem 
nationale Parlamentarier an déi nei Verfassung 
opzehuelen;
- an den Ae vun der Kommissioun mécht d’Or-
ganisatioun vun der Chamber op der Basis vu 
Sessioune kee Sënn méi. Der neier Konzeptioun 
no funktionéiert d’Legislatur de manière conti-
nue a gëtt deemno net méi duerch Sessiounen 
ënnerbrach, soudatt souwuel d’Verfassung wéi 
och d’Reglement vun der Chamber dorop 
 verzichte sollen, vun enger Ënnerdeelung vun 
der Legislaturperiod a Sessiounen ze schwät-
zen;

(suite en page R3)
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Échange de vues avec M. Phil Hogan sur la politique
agricole européenne

Le système administré des quotas laitiers, mis 
en place en 1984 pour diminuer les excédents 
de production du continent européen, est ré-
volu depuis le 1er avril. De cette révolution 
pour les agriculteurs et les industriels du lait, il 
fut notamment question à la fin mars lors de 
l’entrevue à la Chambre des Députés entre M. 
Phil Hogan, Commissaire européen à l’Agricul-
ture et au Développement rural, et les 
membres de la Commission de l’Agriculture, de 
la Viticulture et du Développement rural.

«Il s’agit maintenant de trouver de nouveaux 
marchés et, de préférence, ceux aux meilleurs 
prix», s’est prononcé le Commissaire européen 
sans oublier de préciser qu’en 2014 la produc-
tion du secteur laitier s’est accrue de 5% par 
rapport à 2013.

Dans l’Union européenne, l’agriculture biolo-
gique est soumise à trop de régimes différents. 
Face aux 63 standards existants, il faudrait har-
moniser les règles afin de mieux faire fonction-
ner le marché qui, selon Phil Hogan, pourrait 
continuer sa croissance et offrir de bonnes op-
portunités d’emploi.

Alors que pèse sur ses épaules la lourde 
charge de devoir défendre les intérêts des agri-
culteurs sans s’attirer l’inimitié des consomma-
teurs ou des écologistes lors des délicates né-

gociations sur le traité de libre-échange tran-
satlantique (TTIP), M. Hogan a rassuré ses in-
terlocuteurs qu’il ne s’agit pas de sacrifier les 
bons standards européens.

Le membre de l’exécutif européen a profité 
de l’occasion pour présenter de nouveaux ins-
truments de financement mis à disposition du 
secteur agricole par la Banque européenne 
d’investissement (BEI), servant notamment à 
pallier aux restructurations du secteur laitier ou 
à venir en aide aux jeunes fermiers.

La viticulture et les instruments de promo-
tion du vin ainsi que la simplification adminis-
trative en matière de politique agricole com-
mune ont également figuré à l’ordre du jour 
des discussions.

Pour finir, M. Hogan s’est étendu sur les défis 
à venir des exploitations agricoles étant donné 
qu’au sein de l’Union européenne, 69% 
d’entre elles cultivent moins de 5 ha, ce qui 
pourrait poser des problèmes d’efficience. Ce 
n’est que depuis deux ans que l’agriculture eu-
ropéenne exporte plus qu’elle n’importe; la 
production couvrirait donc dorénavant les be-
soins internes de l’Union européenne.

Le Commissaire européen Phil Hogan entouré des membres de la Commission de l’Agriculture, de la 
Viticulture et du Développement rural et du Ministre de l’Agriculture.

Les responsables du CET ont remis le rapport d’activité 2014 au Président de la Chambre.

(Photo Rapport CET)

Rapport d’activité du Centre
pour l’égalité de traitement

À l’occasion de la remise du rapport d’acti-
vité 2014 au Président de la Chambre des Dé-
putés, M. Mars Di Bartolomeo, les responsables 
du Centre pour l’égalité de traitement (CET) 
ont pu dévoiler les dernières tendances et 
chiffres en matière de discrimination.

Au cours de l’année écoulée, le CET a été 
saisi de 145 nouveaux cas de discrimination, en 
plus de huit dossiers hérités des années précé-
dentes non encore clôturés. Parmi les motifs de 
discrimination, le handicap conserve la pre-
mière place, suivi par le sexe et l’appartenance 
ou la non-appartenance, vraie ou supposée, à 
une race ou ethnie. Les requérants ont été ma-
joritairement de nationalité luxembourgeoise.

Un souci majeur du CET concerne les offres 
d’emploi qu’il analyse systématiquement de-

puis 2011. Selon le CET, de nombreux em-
ployeurs ne respectent pas l’égalité de trai-
tement dans les offres d’emploi publiées. En 
2014, le CET a déniché 159 offres d’emploi dis-
criminatoires: dans la plupart des cas, les em-
ployeurs ont omis de préciser que le poste re-
cherché s’adressait aux deux sexes. Dès qu’il 
constate une discrimination, le Centre inter-
pelle l’employeur. 

Dans son récent rapport, le Centre pour 
l’égalité de traitement regrette finalement que 
ses recommandations ne soient toujours pas 
assez entendues et transposées ainsi que ses 
avis trop souvent ignorés, comme l’a tenu à 
souligner le Président du CET, M. Mario Hu-
berty, lors de la remise du rapport au Président 
de la Chambre.

Le 17 mars 2015 la proposition de modifier le 
Règlement de la Chambre des Députés relative 
à l’introduction d’une pétition qui permettra le 
cumul des signatures en ligne et sur un 
formulaire papier pour une seule pétition, a été 
adoptée par les parlementaires. Ce changement 
entrera en vigueur au 1er juin prochain. La 
Commission des Pétitions a par ailleurs ajouté 
quelques précisions quant au retrait du

formulaire papier qui permettra de 
rassembler des signatures en plus de celles 
introduites par voie électronique.

Dans ce contexte, les députés ont pris les dé-
cisions suivantes:

- le formulaire qui comportera l’intitulé de la 
pétition, son numéro d’entrée ainsi qu’un code-
barres, pourra être retiré par le pétitionnaire ou 

toute autre personne;
- la demande du formulaire pourra se

faire par e-mail (petition@chd.lu) ou par télé-
phone;

- la remise du formulaire pourra se faire par e-
mail (petition@chd.lu), à la réception de la 
Chambre des Députés ou encore par courrier 
postal.

M. Marco Schank, Président de la Commission des Pétitions

Pétitions: modification du Règlement de la 
Chambre des Députés
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Le Secrétaire général de l’OCDE
au Parlement

«Le meilleur temps pour réparer sa 
toiture, c’est lorsque le soleil brille»: 
c’est en citant John F. Kennedy, an-
cien Président des États-Unis, que M. 
Ángel Gurría, Secrétaire général de 
l’OCDE, a félicité le Grand-Duché 
pour sa bonne gestion de la crise tout 
en le mettant en garde devant les dé-
fis qui l’attendent.

L’Organisation de coopération et 
de développement économiques 
(OCDE), créée en 1961 à Paris et 
comptant aujourd’hui 34 pays 
membres à travers le monde, prévoit 
pour le Luxembourg une croissance 

de 2,25% en 2015 et même plus de 
2,5% en 2016, ce qui le situerait au-
dessus de la moyenne de la zone 
euro.

Le Secrétaire général de l’organisa-
tion parisienne a cependant mis en 
garde les membres de la Commission 
de l’Économie de la Chambre des Dé-
putés de ne pas trop céder à ces pro-
nostics optimistes en énumérant les 
défis qui à long et moyen termes 
risquent de jeter une ombre sur cette 
«success story», à savoir la forte dé-
pendance de l’économie luxembour-
geoise du secteur financier ou encore 

les énormes dépenses liées au vieillis-
sement de la population. D’après 
l’OCDE, celles-ci sont appelées à aug-
menter d’environ 5,25 points de PIB 
d’ici 2030.

L’OCDE recommande particulière-
ment aux autorités du pays d’investir 
davantage dans l’innovation. Les in-
vestissements des pouvoirs publics et 
des entreprises dans la recherche et 
le développement seraient faibles 
comparés aux efforts consentis par 
d’autres pays en la matière.

Visite du Représentant spécial de l’UE pour le Sahel

M. Michel Reveyrand-de Menthon (5e de gauche) reçu par le Président de la Chambre 
et les membres de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la  
Défense, de la Coopération et de l’Immigration.

Entrevue avec le Président 
du Comité militaire de l’UE

Composé des chefs d’état-major 
des armées des États membres de 
l’Union européenne (UE), le Comité 
militaire de l’Union européenne 
(CMUE) est l’organe militaire le plus 
élevé établi au sein du Conseil.

 Le CMUE a pour mission de diriger 
toutes les activités militaires de l’UE et 
de formuler des avis et des recom-
mandations dans le domaine mili-
taire. Il intervient au niveau de la pré-
vention de conflits et de la gestion 
des crises dans différentes parties du 
monde.

Son Président, le général Patrick de 
Rousiers, a été reçu à la mi-mars à la 

Chambre des Députés. Accueilli par le 
Vice-Président de la Chambre, M. 
Laurent Mosar, le général de Rousiers 
a eu un échange de vues avec les par-
lementaires de la Commission des Af-
faires étrangères et européennes, de 
la Défense, de la Coopération et de 
l’Immigration.

Lors de l’entretien, il a été question 
de la situation et des perspectives du 
CMUE et de sa marge de manœuvre 
face aux États membres. La coopéra-
tion du comité avec l’OTAN ainsi que 
les stratégies pour résoudre des situa-
tions de crise - dont la lutte contre le 
terrorisme - ont également été thé-
matisées.

M. Ángel Gurría, Secrétaire général de l’OCDE

La région africaine du Sahel est 
l’une des plus pauvres au monde et 
connaît, depuis plusieurs années, des 
problèmes croissants d’insécurité et 
de terrorisme. De passage au Luxem-
bourg pour une visite de travail, M. 
Michel Reveyrand-de Menthon, Re-
présentant spécial de l’Union euro-
péenne pour la région du Sahel de-
puis 2013, en a référé fin mars à une 
délégation de parlementaires.

Accueilli par le Président de la 
Chambre des Députés, M. Mars Di 
Bartolomeo, et le Vice-Président de la 
Commission des Affaires étrangères et 

européennes, de la Défense, de la 
Coopération et de l’Immigration, M. 
Laurent Mosar, M. Reveyrand-de 
Menthon a insisté sur la nécessité 
d’une étroite coopération entre 
l’Union européenne (UE) et les États 
de la région du Sahel. Cette collabo-
ration serait «cruciale» pour la région 
dans ses efforts de surmonter sa crise 
permanente. En ce sens, le Représen-
tant spécial suggère aux pays de l’UE 
une nouvelle approche en matière 
d’aide au développement liée à une 
obligation de résultat.

Échange de vues du général Patrick de Rousiers avec des parlementaires

Présentation de l’étude «Elect 2013-Euro 2014» par M. Philippe Poirier (3e de droite) et son équipe de chercheurs suivie 
d’un échange de vues avec les parlementaires et journalistes.  

Analyse des élections
de 2013 et 2014

À la lumière de l’étude «Elect 2013-
Euro 2014», l’enseignant-chercheur 
de l’Université du Luxembourg, M. 
Philippe Poirier, et son équipe ont 
analysé les scrutins des élections légis-
latives anticipées de 2013 ainsi que 
les élections européennes de 2014. 
Présentée à la Chambre des Députés 
début mars, l’étude retient qu’en 
2013 il y a eu davantage de votes de 
liste que par le passé. La tendance 
s’est donc inversée, revenant à des 
taux comparables à ceux observés 
lors des élections législatives de 1974 
et 1979.

En même temps les votes panachés 
ont reculé à 41% par rapport à 48% 
pour les législatives de 2009. Concer-
nant le choix de vote des Luxembour-

geois, la crise économique et le chô-
mage ont été identifiés comme élé-
ments décisifs.

Pour ce qui est des élections législa-
tives de 2013, la catégorie des 50 à 
64 ans s’est révélée comme la plus re-
présentative avec 36% de l’électorat 
total. 60% des électeurs ayant voté 
émanaient du secteur privé: un chiffre 
en nette augmentation par rapport 
aux scrutins législatifs précédents.

En général, on note que les Luxem-
bourgeois sont fortement satisfaits de 
la démocratie luxembourgeoise, sans 
pour autant trop faire confiance aux 
partis politiques ou encore à l’Union 
européenne.
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132e Assemblée de l’UIP à Hanoï
Créée en 1889, l’Union interparle-

mentaire (UIP) est l’organisation inter-
nationale des Parlements. Foyer de la 
concertation interparlementaire à 
l’échelle mondiale, l’UIP œuvre pour la 
paix et la coopération entre les 
peuples et l’affermissement de la dé-
mocratie représentative, en étroite col-
laboration avec l’Organisation des Na-
tions Unies (ONU) dont elle partage 
les objectifs et appuie les efforts.

Elle coopère en outre avec les orga-
nisations interparlementaires régio-
nales et les organisations internatio-
nales, intergouvernementales et non 
gouvernementales qui s’inspirent des 
mêmes idéaux.

Du 28 mars au 1er avril s’est tenue à 
Hanoï (Vietnam) la 132e Assemblée de 
l’UIP. La Chambre y fut représentée 
par son Président, M. Mars Di Barto-
lomeo, ainsi que par MM. Alex Bodry et 
Eugène Berger, membres de la Confé-

La coopération militaire au sein du Benelux
Quelle coopération militaire face 

aux menaces extérieures et au terro-
risme international? Le Benelux, pour-
rait-il jouer un rôle précurseur en allant 
plus loin en matière de coopération 
militaire? C’est à ces questions qu’ont 
essayé de répondre les participants à 
une conférence-débat organisée par 
l’Assemblée interparlementaire Bene-
lux.

L’ancien secrétaire général de 
l’OTAN, M. Willy Claes, a dépeint un 
tableau détaillé de la situation géostra-
tégique mondiale dans lequel l’Union 
européenne est à la traîne aussi bien 
sur les questions politiques et budgé-
taires que technologiques. En effet, 
faute de vision commune concernant 
un futur rapprochement militaire, il ne 
reste à l’Union européenne que l’op-
tion, et pas des moindres, d’une inté-
gration des armées de ses États 
membres, tout en maintenant sa coo-
pération transatlantique. Dans tout 
cela le Benelux pourrait jouer son rôle 
de laboratoire en matière de sécurité à 
condition qu’il se montre plus ambi-
tieux dans l’organisation de sa struc-
ture de commandement.

L’actuel Président du Conseil des 
Ministres de la Défense de l’Union eu-
ropéenne et Ministre de la Défense de 
Lettonie, M. Raimonds Vejonis, a attiré 
l’attention sur la question de l’organi-
sation des groupements tactiques eu-
ropéens qu’il fallait résoudre avant de 
s’attaquer à la constitution d’une ar-
mée européenne. Dans ce cadre, la 
coopération Benelux pourrait livrer des 

MM. Eugène Berger, Mars Di Bartolomeo et Alex Bodry ont représenté la 
Chambre des Députés à l’Assemblée de l’UIP. 

rence des Présidents et du Bureau.
L’ordre du jour, bien rempli par pas 

moins de neuf points, fut surtout mar-
qué par le débat général sur le thème 
«Les objectifs du développement du-

rable: passer des mots à l’action». 
Dans la Déclaration de Hanoï, qu’ils 
ont adoptée à l’issue de leurs délibéra-
tions, les représentants des Parlements 
du monde entier ont réaffirmé leur 

conception du développement du-
rable, qui doit être bâti, selon eux, sur 
les droits de l’Homme, la lutte contre 
la pauvreté, la paix et la sécurité. La 
déclaration adoptée appelle ainsi les 

Examen du rapport Artuso
Début février, lors de la présenta-

tion du rapport Artuso - rapport de 
l’historien luxembourgeois Vincent 
Artuso sur la «question juive» au 
Luxembourg entre 1933 et 1945, 
analysant le rôle de «l’État luxem-
bourgeois face aux persécutions anti-
sémites nazies» - par le Premier Mi-
nistre, M. Xavier Bettel, ce dernier 
avait exprimé le vœu que la Chambre 
se penche sur ce chapitre noir et peu 
glorieux de l’histoire luxembour-
geoise.

Chose due, chose faite. Le 12 mars, 
la Conférence des Présidents et la 
Commission des Institutions et de la 
Révision constitutionnelle se sont réu-

nies une première fois avec comme 
objectif avoué d’organiser au Parle-
ment un débat de consultation sur les 
conclusions à tirer de ce rapport, 
commandité par le gouvernement 
précédent.

À cette occasion, M. Vincent Artuso 
- entouré des membres du conseil 
scientifique ayant encadré ses travaux 
- a présenté les points essentiels de 
ses recherches avant de réagir aux re-
marques et aux questions des dépu-
tés qui touchaient plus particulière-
ment à la reconnaissance, à la légiti-
mité, au rôle ou encore au poids de la 
commission administrative. 

Le 26 mars un tour de table entre 
députés a donné un aperçu des 
points qui pourraient faire l’objet 
d’une ou de plusieurs motions sou-
mises au vote lors d’un débat sur le 
rapport Artuso en plénière. 

Le 2 avril sur invitation de la 
Chambre des Députés, des représen-
tants du Consistoire israélite se sont 
exprimés devant les mandataires pu-
blics afin de livrer leurs impressions 
sur le rapport Artuso. Faisant savoir 
que les recherches de l’historien ont 
renforcé leur conviction qu’il existait à 
Luxembourg entre 1933 et 1945 des 
tendances anti-juives, MM. Claude 
Marx et François Moyse se sont pro-

noncés pour un message clair à 
l’égard de la communauté juive. Le 
Consistoire aimerait que l’injustice du 
sort infligé aux Juifs du Luxembourg 
soit enfin reconnue. Dans ce 
contexte, MM. Marx et Moyse ont sa-
lué l’intention des autorités gouverne-
mentales d’ériger un monument du 
souvenir et de créer une Fondation 
pour la mémoire de la Shoah.

Lors d’une prochaine réunion, fixée 
au 23 avril, les députés discuteront 
des éléments susceptibles de faire 
partie du débat de consultation à ve-
nir, débat qu’ils aimeraient voir éva-
cuer encore avant les vacances d’été.

M. Vincent Artuso présente son
rapport aux parlementaires.

réponses à moindre échelle qui pour-
raient ensuite servir d’exemple au ni-
veau européen.

Le Directeur de la Défense du 
Grand-Duché de Luxembourg, M. 
Conrad Bruch, s’est penché plus lon-
guement sur les possibilités concrètes 

qui sont données au Benelux en ma-
tière de rapprochement militaire. Se-
lon lui, si une armée Benelux est une 
idée assez lointaine et presque uto-
pique, la réalisation à moyen terme 
d’une politique de planification com-
mune semble tout à fait plausible. 

Celle-ci s’accompagnerait d’un 
contrôle parlementaire afin de garan-
tir un appui politique. Finalement, il 
rejoint l’idée répétée par plusieurs 
orateurs de créer un «cluster» d’ar-
mées nationales intégrées dont le Be-
nelux pourrait être le précurseur.

La Chambre des Députés y était re-
présentée par sa délégation auprès de 
l’Assemblée interparlementaire Bene-
lux composée de MM. Roger Negri, 
Marcel Oberweis, Gusty Graas, Gilles 
Roth, Gast Gibéryen et Mme Diane 
Adehm.

Les participants à la conférence-débat organisée par l’Assemblée interparlementaire Benelux.

Parlements nationaux
- à définir un nouveau système de 

gouvernance de l’eau,
- à mettre en œuvre les résolutions 

et traités internationaux sur la gestion 
de l’eau,

- et à faire respecter le droit fonda-
mental à l’eau et à l’assainissement au 
moyen de lois et d’enveloppes budgé-
taires,

sous peine de voir éclater des conflits 
entre communautés et entre États.

Un autre point à l’ordre du jour fo-
calisa plus particulièrement l’attention 
des parlementaires, étant donné qu’il 
risque de constituer dans les années à 
venir une grave menace pour la paix 
et la sécurité mondiale: la cyber-
guerre. Dans une résolution consacrée 
à ce sujet, l’Assemblée de l’UIP de-
mande aux Parlements nationaux de 
travailler avec le pouvoir exécutif et la 
société civile à l’élaboration d’une stra-
tégie sur la cyber-sécurité et les en-
gage à veiller à ce que les lois et règle-
ments nationaux ne permettent pas 
d’utiliser la cyber-technologie pour fo-
menter des conflits internationaux.

En ces temps marqués par des at-
tentats dans plusieurs endroits du 
globe - Paris, Copenhague, l’université 
de Garissa au Kenya, pour ne parler 

que des plus récents et médiatisés -, 
les parlementaires regroupés au sein 
de l’UIP ont uni leurs voix à travers une 
résolution d’urgence pour réclamer 
une série de mesures en vue de 
contrer la vague croissante de terro-
risme qui déferle sur le monde.

Tout en reconnaissant que le terro-
risme n’est pas l’apanage d’une reli-
gion, d’une nationalité ou d’un même 
groupe ethnique, les mandataires pu-
blics ont fait part de leur inquiétude 
face à la menace permanente que des 
groupes terroristes, à l’image de 
Daech, Al-Qaïda ou encore Boko Ha-
ram, font peser sur la paix et la sécu-
rité internationales.

Saisissant la balle au bond, les parle-
mentaires ont également condamné la 
destruction délibérée et le pillage sys-
tématique des biens culturels et ont 
demandé à ce que les responsables de 
ces actes soient traduits en justice.

Finalement, l’UIP appelle les Parle-
ments à adopter une stratégie com-
mune sur la question

- des personnes qui rejoignent les 
groupes terroristes,

- de la lutte contre la propagande 
terroriste,

- du recrutement de combattants 
via Internet et les réseaux sociaux.
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Colloque sur la citoyenneté
Le 20 mars 2015, le droit de vote 

des étrangers fut au centre des dis-
cussions à la salle plénière de la 
Chambre des Députés - non pas dans 
le cadre d’un débat parlementaire, 
mais à l’occasion d’un colloque orga-
nisé par la Chambre et l’Université du 
Luxembourg intitulé «Un nouvel hori-
zon de la démocratie? Le droit de 
vote des étrangers aux élections na-
tionales».

Des chercheurs de différentes disci-
plines (philosophie, droit, sciences 
politiques, sociologie) et de différents 
pays et continents (Europe, Océanie) 
y ont creusé les diverses facettes de 
l’ouverture ou non du droit de vote 
pour les élections législatives natio-
nales aux étrangers et ont réfléchi, de 

manière générale, sur les transforma-
tions de la citoyenneté à l’heure ac-
tuelle.

Le colloque s’est inscrit dans le 
contexte du référendum du 7 juin 
prochain à l’occasion duquel les élec-
teurs luxembourgeois seront appelés 
à se prononcer entre autres sur l’oc-
troi du droit de vote actif (mais non 
passif) pour les élections législatives à 
tous les étrangers résidant depuis dix 
ans au Grand-Duché et y ayant déjà 
participé à une élection communale 
et/ou européenne.

À l’heure qu’il est, les étrangers 
(dont 86,1% sont ressortissants d’un 
État membre de l’Union européenne) 
forment 45,3% de la population rési-
dente.

La salle plénière a accueilli le colloque sur la citoyenneté.

…S. E. M. Gediminas Varvuolis, Ambassadeur de la République de Lituanie.

Le Président de la Chambre 
des Députés a reçu ...
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NOUVELLES LOIS
Reconnaissance mutuelle en 
matière pénale
6677 - Projet de loi relative à l'applica-
tion du principe de reconnaissance mu-
tuelle aux décisions de probation et aux 
peines de substitution et modifiant, en 
vue de favoriser l'application du principe 
de reconnaissance mutuelle aux déci-
sions rendues en l'absence de la per-
sonne concernée, 1) l'article 634 du Code 
d'instruction criminelle; 2) la loi du 23 
février 2010 relative à l'application du 
principe de reconnaissance mutuelle aux 
sanctions pécuniaires; 3) la loi modifiée 
du 17 mars 2004 relative au mandat 
d'arrêt européen

Le projet de loi sous rubrique a pour objet de 
transposer en droit luxembourgeois la décision-
cadre 2008/947/JAI du Conseil du 27 no-
vembre 2008 concernant l’application du prin-
cipe de reconnaissance mutuelle aux juge-
ments et aux décisions de probation aux fins 
de la surveillance des mesures de probation et 
des peines de substitution et d’adapter la légis-
lation nationale à la suite de l’adoption de la 
décision-cadre 2009/299/JAI portant modifi-
cation des décisions-cadres 2002/584/JAI, 
2005/214/JAI, 2006/783/JAI, 2008/909/JAI et 
2008/947/JAI renforçant les droits procéduraux 
des personnes et favorisant l’application du 
principe de reconnaissance mutuelle aux déci-
sions rendues en l’absence de la personne 
concernée lors du procès.

Les décisions-cadres précitées s’inscrivent dans 
le processus d’élaboration d’un espace judi-

ciaire européen par le biais de la mise en œuvre 
du principe de reconnaissance mutuelle en ma-
tière pénale. La déclaration du Conseil euro-
péen de Tampere des 15 et 16 octobre 1999 a 
en effet opté pour la mise en œuvre du prin-
cipe de reconnaissance mutuelle des décisions 
de justice plutôt que d’harmoniser les législa-
tions nationales, en proclamant que la recon-
naissance mutuelle «devrait devenir la pierre 
angulaire de la coopération judiciaire en ma-
tière tant civile que pénale au sein de l’Union».

La décision-cadre 2008/947/JAI précitée a pour 
objectif de faciliter la réhabilitation sociale des 
personnes condamnées, d’améliorer la protec-
tion des victimes et de la société en général, et 
de faciliter l’application de mesures de proba-
tion et de peines de substitution appropriées 
lorsque l’auteur de l’infraction ne vit pas dans 
l’État de condamnation. En vue d’atteindre ces 
objectifs, la décision-cadre définit les règles se-
lon lesquelles un État membre autre que celui 
où la personne a été condamnée reconnaît les 
jugements et, le cas échéant, les décisions de 
probation et surveille les mesures de probation 
prononcées sur la base d’un jugement ou les 
peines de substitution qu’il comporte et prend 
toute autre décision en rapport avec ledit juge-
ment, sauf si la décision-cadre en dispose au-
trement. Elle s’applique donc uniquement à la 
reconnaissance de jugement et, le cas échéant, 
de décisions de probation, au transfert de la 
surveillance de mesures de probation et de 
peines de substitution et à toute autre décision 
liée aux décisions précitées et non pas à l’exé-
cution des jugements en matière pénale por-
tant condamnation à une peine ou mesure pri-
vative de liberté ou à la reconnaissance et à 
l’exécution des sanctions pécuniaires et des dé-

cisions de confiscation qui entrent dans le 
champ d’application des décisions-cadres 
2008/2009/JAI, 2005/214/JAI et 2006/783/JAI.

La simplification et l’uniformisation du transfert 
d’une personne faisant l’objet d’une mesure de 
probation ou d’une peine de substitution vers 
l’État membre dans lequel il a sa résidence habi-
tuelle, réglé jusqu’à présent par la Convention 
européenne pour la surveillance des personnes 
condamnées ou libérées sous condition à la-
quelle ont adhéré une série d’États membres du 
Conseil de l’Europe, revêt un grand intérêt pra-
tique pour le Luxembourg dont la population 
carcérale est composée en grande majorité de 
ressortissants communautaires.

La décision-cadre 2009/299/JAI précitée a pour 
objectif de renforcer les droits procéduraux des 
personnes faisant l’objet d’une procédure pé-
nale, tout en facilitant la coopération judiciaire 
en matière pénale et en particulier en amélio-
rant la reconnaissance mutuelle des décisions 
judiciaires entre les États membres. La décision-
cadre vise également à favoriser l’application 
du principe de reconnaissance mutuelle aux 
décisions rendues en l’absence de la personne 
concernée. En vue d’atteindre cet objectif, la 
décision-cadre établit des règles communes qui 
précisent les critères de refus de reconnaissance 
d’une décision par défaut rendue dans un autre 
État membre de l’Union européenne avec l’ob-
jectif de limiter les causes de refus.

À cet effet, elle porte modification des déci-
sions-cadres 2002/584/JAI relative au mandat 
d’arrêt européen et aux procédures de remise 
entre États membres, 2005/214/JAI concernant 
l’application du principe de reconnaissance 

mutuelle aux sanctions pécuniaires, 2006/783/
JAI relative à l’application du principe de recon-
naissance mutuelle aux décisions de confisca-
tion, 2008/909/JAI concernant l’application du 
principe de reconnaissance mutuelle aux juge-
ments en matière pénale prononçant des 
peines ou des mesures privatives de liberté aux 
fins de leur exécution dans l’Union européenne 
et 2008/947/JAI concernant l’application du 
principe de reconnaissance mutuelle aux juge-
ments et aux décisions de probation aux fins 
de la surveillance des mesures de probation et 
des peines de substitution.

Le projet de loi sous rubrique transposant la 
décision-cadre 2008/947/JAI et la loi du 28 fé-
vrier 2011 transposant la décision-cadre 
2008/909/JAI tiennent déjà compte des modifi-
cations apportées par la décision-cadre 
2009/299/JAI. Le projet de loi sous rubrique 
porte modification de la loi du 23 février 2010 
relative à l’application du principe de recon-
naissance mutuelle aux sanctions pécuniaires, 
la loi du 17 mars 2004 relative au mandat d’ar-
rêt européen et aux procédures de remise entre 
États membres de l’Union européenne et de 
l’article 634 du Code d’instruction criminelle.

Les décisions-cadres 2003/577/JAI et 
2006/783/JAI n’ont pas encore été transposées 
en droit luxembourgeois.

Comme tout autre instrument de reconnais-
sance mutuelle, les décisions-cadres transpo-
sées par le projet de loi sous rubrique ne sau-
raient avoir pour effet de modifier l’obligation 
de respecter les droits fondamentaux et les 
principes juridiques fondamentaux consacrés 
par l’article 6 du traité sur l’Union européenne.
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(Début de la séance publique à 14.32 heures)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- E 

schéine gudde Mëtteg, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, ech maachen heimat d’Sëtzung op.
Huet d’Regierung Kommunikatiounen ze maa-
chen?

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Jo, Här President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Statsminister, Dir hutt d’Wuert.

2. Dépôt d‘un rapport par M. Xavier 
Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Merci, Här President, fir d’Wuert. Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären, am 
Numm vun der Regierung wëll ech der Cham-
ber haut offiziell de Rapport vum Historiker 
Vincent Artuso iwwerreechen. Et ass eng wës-
senschaftlech Aarbecht iwwert d’Roll vun der 
Commission administrative während dem 
Zweete Weltkrich, woubäi den Aspekt vun der 
Judeverfolgung eng speziell Roll och hei an dë-
sem Rapport huet. Et ass och den Aspekt analy-
séiert gi vun dëser Persécutioun virum Zweete 
Weltkrich.
Jo, Här President, mir waren net all Helden! Et 
goufen am Zweete Weltkrich vill Leit, déi sech 

mat hirem Liewe fir aner Leit agesat hunn oder 
sech och am Alldag engagéiert hunn, fir géint 
d’Oppressioun a fir d’Fräiheet ze kämpfen. Vill 
hunn der gelidden! Et goufen och där anerer, 
déi sech dreiwe gelooss hunn oder mam 
Stroum geschwomme sinn. Jo, mir waren net 
all Helden, mir waren net all op der Säit vun 
deene Gudden!
Et ass elo endlech un der Zäit, fir dës Geschicht 
opzeschaffen. Et ass och un der Zäit, Luucht an 
déi méi däischter Ecken ze bréngen. Et ass un 
der Zäit, Verantwortung ze iwwerhuelen a sech 
och ze bekennen. Mam Rapport vum Vincent 
Artuso ass elo en Ufank och gemaach. Déi ganz 
Gesellschaft soll sech um historeschen Effort be-
deelegen. D’Institutiounen haten am Zweete 
Weltkrich eng Verantwortung, an déi soll och 
thematiséiert ginn.
Ech froen dofir d’Chamber, fir dee Wee matze-
goen, Här President. Hei op dëser symbolescher, 
wichteger Plaz soll an aller Serenitéit kënnen 
iwwer eis Geschicht och geschwat ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
déposéieren haut de Rapport a froen, fir en Dé-
bat de consultation iwwert dëse Sujet hei an 
der Chamber organiséiert ze kréien.
(M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État, dépose le rapport final de M. 
Vincent Artuso sur «La question juive au 
Luxembourg (1933-1941) - L’État luxem-
bourgeois face aux persécutions antisémites 
nazies».)
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci, Här Statsminister. Mir wäerte selbstver-
ständlech där Invitatioun nokommen. An där 
leschter Presidentekonferenz hu mer iwwert de 

Wee vun der Diskussioun hei an der Chamber 
diskutéiert a mir wäre ganz frou, wa mer an 
enger éischter Etapp de Rapport offiziell an der 
Chamber géife virgestallt kréien an da selbst-
verständlech, anschliessend, deen Débat de 
consultation géife maachen, deen Dir ugefrot 
hutt.
Ass dat eng Formule, mat där Dir liewe kënnt?

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Här President, d’Chamber ass selbstver-
ständlech souverän, fir hir Aarbecht ze organi-
séieren. Ech fannen dat doten eng ganz gutt 
Propositioun, dass Der hei mat den Deputéier-
ten och en Échange kënnt mam Här Artuso 
hunn. Et gëtt nach aner Literatur och iwwert 
deen dote Sujet, dat heite war eng Demande 
vun der viregter Regierung, fir och déi doten 
Aarbecht ze maachen. Ech mengen, et ass Zäit, 
dass mir an der Chamber eng Kéier hei en 
toute sérénité iwwert de Sujet diskutéieren an 
och d’Konklusiounen zéien.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Da maache mir dat esou.

3. Communications
Ech hu folgend Kommunikatiounen un 
d’Chamber ze maachen:

1) D’Lëscht vun den neie parlamentareschen 
Ufroen a vun den Äntwerte läit um Büro hei.

2) D’Lëscht vun de Projeten, déi säit der leschter 
Sëtzung an der Administratioun deponéiert 
goufen, ass un d’Fraktioune verdeelt ginn.

3) D’Lëscht mat de Petitiounen, déi säit der 
leschter Sëtzung déposéiert gi sinn, ass un 
d’Fraktioune verschéckt ginn.

4) Dann als weider Matdeelung: Esou wéi et 
festgehalen ass am Artikel 7 Paragraf 5 vum 
ofgeännerte Gesetz vum 8. Juni 1999 iwwert 
d’Organisatioun vun der Cour des Comptes an 
an den Artikelen 115 bis 126 vum Chambers-
reglement, ass d’Chamber dozou opgeruff, 
eng Lëscht vun dräi Kandidate fir e Poste vum 
Conseiller bei der Cour des Comptes als Ersatz 
fir e Membre démissionnaire opzestellen.
Interessente kënnen hir Kandidatur per Bréif un 
de Chamberspresident riichten, an dat bis 
spéitstens de 27. Mäerz vun dësem Joer. Den 
Datum vum Poststempel ass maassgebend. 
Mat der Kandidatur ass e Liewenslaf mat 
deenen néidege Pabeieren anzereechen, déi 
beleeën, dass d’Konditiounen aus dem Gesetz 
erfëllt sinn, dat heescht:
- d’Lëtzebuerger Nationalitéit hunn,
- am Besëtz vun den zivilen a politesche Rechter sinn,
- déi néideg moralesch Garantië virweise kën-
nen,
- déi néideg kierperlech Viraussetzungen hunn,
- am Besëtz vun engem universitären Diplom 
sinn, dee beweist, dass de Kandidat e komplet-
ten Zyklus vu véier Joer gepackt huet an engem 
vun de folgende Fächer: Ekonomie, Révision 
d’entreprises, Droit oder Politik.
Ech erënneren Iech drun, dass all Deputéierten 
d’Recht huet, innerhalb vun där festgesater 
Frist een oder e puer Kandidaten ze proposéie-
ren. An deem Fall ass eng Pièce bäizeleeën, déi 
d’Averständnis vum Kandidat beleet.
Dës Kommunikatioun gëtt als Avis officiel an 
der Press verëffentlecht.
5) Weider Kommunikatioun: Esou wéi d’Cham-
bersreglement et virgesäit, deelen ech mat, 
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dass de 27. Januar 2015 de President vum 
Statsrot matgedeelt huet, dass nom Départ vum 
Här Georges Pierret e Poste vu Statsconseiller 
vakant ginn ass. Esou wéi et festgehalen ass am 
Gesetz vum 12. Juli 1996 iwwert de Statsrot 
souwéi an den Artikelen 115 bis 117 vum 
Chambersreglement, ass d’Chamber dozou op-
geruff, eng Lëscht vun dräi Kandidate fir de 
Poste vum Conseiller d’État opzestellen.
Interessente kënnen hir Kandidatur per Bréif un 
de Chamberspresident riichten, an dat bis 
spéitstens de 27. Mäerz vun dësem Joer. Den 
Datum vum Poststempel gëllt. Mat der Kandida-
tur ass e Liewenslaf mat deenen néidege Pabeie-
ren anzereechen, déi beleeën, dass d’Konditiou-
nen aus dem Gesetz erfëllt sinn. Dat heescht:
- d’Lëtzebuerger Nationalitéit hunn,
- am Besëtz vun den zivilen a politesche Rechter 
sinn,
- am Grand-Duché residéieren,
- den Alter vun 30 Joer erreecht hunn.
E spezifesche Profil ass eis vum Conseil d’État 
matgedeelt ginn. Wat dëse spezifesche Profil 
ugeet, esou huet de Conseil d’État matgedeelt, 
dass en eng Preferenz huet fir e Kandidat, deen 
en Droits-Studium vu véier Joer huet, oder e 
Master oder en Doktorat am Droit. Eng Forma-
tioun oder eng Erfahrung am Droit pénal ass 
gewënscht.
Ech erënneren Iech drun, dass all Deputéierten 
d’Recht huet, innerhalb vun der festgesater 
Frist een oder e puer Kandidaten ze proposéie-
ren. An deem Fall ass eng Pièce bäizeleeën, déi 
d’Averständnis vum Kandidat beleet.
Dës Kommunikatioun gëtt och als Avis officiel 
an der Press verëffentlecht.
Communications du Président - séance pu-
blique du 24 février 2015
1) La liste des questions au Gouvernement ainsi 
que des réponses à des questions est déposée sur 
le bureau.
Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.
2) Les projets de loi suivants ont été déposés à 
l’Administration parlementaire:
6771 - Projet de loi modifiée du 21 mars 2012 
relative aux déchets
Dépôt: Mme Carole Dieschbourg, Ministre de 
l’Environnement, le 27.01.2015
6772 - Projet de loi modifiant la loi du 9 janvier 
1998 portant transposition de la directive 93/7/
CEE du 15 mars 1993 relative à la restitution des 
biens culturels ayant quitté illicitement le territoire 
d’un État membre de l’Union européenne; et 
transposant la directive 2014/60 du 15 mai 
2014 relative à la restitution de biens culturels 
ayant quitté illicitement le territoire d’un État 
membre et modifiant le règlement n°1024/2012 
(refonte)
Dépôt: Mme Maggy Nagel, Ministre de la Cul-
ture, le 28.01.2015
6773 - Projet de loi portant création d’un Institut 
de formation de l’Éducation nationale
Dépôt: M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse, le 
30.01.2015
6774 - Projet de loi portant modification 1) de la 
loi modifiée du 19 décembre 2008 portant ré-
forme de la formation professionnelle, 2) de la loi 
du 15 juillet 2011 visant l’accès aux qualifica-
tions scolaires et professionnelles des élèves à be-
soins éducatifs particuliers, 3) de l’article L. 222-4 
du Code du Travail
Dépôt: M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse, le 
30.01.2015
6777 - Projet de loi ayant pour objet d’instituer 
la société à responsabilité limitée simplifiée et por-
tant modification de
1° la loi modifiée du 10 août 1915 concernant les 
sociétés commerciales;
et 
2° la loi modifiée du 19 décembre 2002 concer-
nant le registre de commerce et des sociétés ainsi 
que la comptabilité et les comptes annuels des 
entreprises
Dépôt: M. Félix Braz, Ministre de la Justice, le 
02.02.2015
6775 - Projet de loi relatif à l’accueil des deman-
deurs de protection internationale au Luxem-
bourg

Dépôt: Mme Corinne Cahen, Ministre de la Fa-
mille et de l’Intégration, le 06.02.2015
6778 - Projet de loi relatif à la construction d’un 
Centre national d’Intervention et de Secours et 
autorisant l’État à participer au financement des 
travaux y relatifs
Dépôt: M. Dan Kersch, Ministre de l’Intérieur, le 
12.02.2015
6779 - Projet de loi
1. relative à la protection internationale et à la 
protection temporaire;
2. modifiant
- la loi modifiée du 10 août sur la profession 
d’avocat,
- la loi modifiée du 29 août 2008 sur la libre cir-
culation des personnes et l’immigration,
- la loi du 28 mai 2009 concernant le Centre de 
rétention;
3. abrogeant la loi modifiée du 5 mai 2006 rela-
tive au droit d’asile et à des formes complémen-
taires de protection
Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre de l’Immigra-
tion et de l’Asile, le 19.02.2015
3) Les demandes de pétition publique et ordinaire 
suivantes ont été déposées:
Demande de pétition publique n°479 - Pour le 
soutien et la promotion publique de la nutrition 
végétarienne et végétalienne
Dépôt: 15.01.2015 par M. Camille Muller
Demande de pétition publique n°478 - Stop à la 
fourrure
Dépôt: 23.01.2015 par Mme Manon Gaudron
Demande de pétition publique n°480 - Petitioun 
géint Frais-de-Dossiere bei Kreditter a Prêten
Dépôt: 30.01.2015 par M. Benoît Junk
Demande de pétition publique n°481 - Cannabis 
fir medezinesch Zwecker ze legaliséieren
Dépôt: 01.02.2015 par M. Patrick Diederich
Demande de pétition publique n°482 - Recht op 
Lëtzebuerger Sprooch
Dépôt: 01.02.2015 par M. Rick Theisen
Demande de pétition publique n°483 - Pétition 
contre le Règlement grand-ducal «ouverture de 
chasse pour l’année cynégétique 2015/16» / Pe-
tition gegen die Ausführungsbestimmung (RGD) 
«ouverture de chasse pour l’année cynégétique 
2015/16»
Dépôt: 04.02.2015 par M. Georges Jacobs / Fé-
dération St-Hubert
Demande de pétition publique n°484 - L’histoire 
du Général Patton
Dépôt: 12.02.2015 par Mme Romy Thilmany
Demande de pétition publique n°485 - Fir dass 
Propriétairen d’Immobilièreskäschte bezuelen am-
plaz de Locataire
Dépôt: 12.02.2015 par Mme Manon Gaudron
Demande de pétition publique n°486 - Fir 
d’Ofschafe vun der Lëtzebuerger Souveränitéit an 
Onofhängegkeet a fir d’Annexioun un d’belscht 
Kinnekräich
Dépôt: 18.02.2015 par M. Pascal Hansen
Demande de pétition publique n°487 - «No-
nante-neuf au lieu de quatre-vingt-dix-neuf»
Dépôt: 21.02.2015 par M. Joseph Kiefer
Demande de pétition publique n°488 - Égalité 
des chances: Parkings «Maman et Bébés - Papa 
et Bébés»
Dépôt: 22.02.2015 par Mme Marianne Beissel
Demande de pétition n°489 - Contre la fermeture 
de la Clinique Ste-Marie à Esch-sur-Alzette
Dépôt: 23.02.2015 par M. Thomas Klein / Délé-
gation du personnel
4) Conformément à l’article 7, paragraphe 5, de 
la loi modifiée du 8 juin 1999 portant organisa-
tion de la Cour des Comptes et aux dispositions 
des articles 114 à 126 de son Règlement interne, 
la Chambre des Députés sera appelée à établir 
une liste de trois candidats pour le poste de 
conseiller à la Cour des Comptes en remplace-
ment d’un membre démissionnaire.
Les personnes intéressées peuvent adresser une 
candidature par simple lettre au Président de la 
Chambre des Députés, 23, rue du Marché-aux-
Herbes, L-1728 Luxembourg, jusqu’au 27 mars 
2015, l’estampille de la poste faisant foi.
Les Députés peuvent proposer des candidatures 
par lettre adressée au Président de la Chambre 
des Députés. Dans ce cas, ils doivent s’assurer au 
préalable que le candidat accepte la candidature.

Pour être recevables, les candidatures doivent être 
accompagnées de notices biographiques et de 

toutes pièces utiles indiquant que les conditions 
prévues à l’article 7, paragraphe 2, alinéa 2 de la 
loi précitée sont remplies, à savoir:

1) être de nationalité luxembourgeoise (copie de 
la carte d’identité);

2) jouir des droits civils et politiques (extrait du 
casier judiciaire et certificat d’inscription aux listes 
électorales);

3) offrir les garanties de moralité requises;

4) satisfaire aux conditions d’aptitude physique 
requises pour l’exercice de la fonction (certificat 
médical);

5) être détenteur d’un diplôme d’études universi-
taires documentant un cycle complet de quatre 
années d’études accomplies avec succès dans 
l’une des matières suivantes: sciences écono-
miques, études de réviseur d’entreprises, droit ou 
sciences politiques (copie des diplômes, certificats 
et homologations).

5) Par courrier du 28 janvier 2015, Mme la Prési-
dente du Conseil d’État a informé M. le Président 
de la Chambre des Députés qu’à la suite du dé-
part du Vice-Président du Conseil d’État, M. 
Georges Pierret, il y a lieu de pourvoir à son rem-
placement.

Conformément à la loi du 12 juillet 1996 portant 
réforme du Conseil d’État et aux dispositions des 
articles 115 à 117 de son Règlement interne, la 
Chambre des Députés sera appelée à établir une 
liste de trois candidats pour le poste de conseiller 
d’État.

Les personnes intéressées peuvent adresser une 
candidature par simple lettre au Président de la 
Chambre des Députés, 23, rue du Marché-aux-
Herbes, L-1728 Luxembourg, jusqu’au 27 mars 
2015, l’estampille de la poste faisant foi.

Les candidatures doivent être accompagnées de 
notices biographiques et de toutes pièces utiles in-
diquant que les conditions prévues par la législa-
tion applicable sont remplies, à savoir:

1) être de nationalité luxembourgeoise (copie de la 
carte d’identité);

2) jouir des droits civils et politiques (extrait du ca-
sier judiciaire et certificat d’inscription aux listes 
électorales);

3) résider au Grand-Duché (certificat de résidence);

4) être âgé de trente ans accomplis (extrait de 
l’acte de naissance).

Un profil spécifique du candidat pour le mandat à 
pourvoir a été établi par le Conseil d’État. Le 
Conseil d’État exprime une préférence pour un can-
didat disposant d’une formation d’un cycle univer-
sitaire de quatre années au moins en droit ou d’un 
diplôme de master en droit ou de docteur en droit - 
une formation et/ou une expérience en droit pénal 
serait souhaitable. La Chambre des Députés éta-
blira la liste des trois candidats en séance publique 
sur base des candidatures introduites.

(Tous les documents peuvent être consultés à 
l’Administration parlementaire.)

4. Changement de composition 
d’une commission parlementaire
Dann hunn ech e Changement an der Komposi-
tioun an enger vun eise Kommissioune mat-
gedeelt kritt vun der DP-Fraktioun duerch hire 
Bréif vum 29. Januar, wou se ufreet, dass den 
Här Eugène Berger d’Madame Simone Beissel all 
Kéier fir de Punkt vum Projet de loi 6675 iwwert 
d’Organisatioun vum Service de Renseignement 
de l’État ersetzt an dat bis zum Enn vun där Pro-
zedur.
Ass d’Chamber mat där Ännerung d’accord?
(Assentiment)
Dann ass dat esou décidéiert.

5. Ordre du jour
Mir kommen dann elo zum Ordre du jour, wou 
ech direkt eng Wuertmeldung hu vum Här Tur-
pel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Här President, 
ech hätt eng Question préalable zum Ordre du 
jour. Ech kéim dann erop.
Merci. Ech géif proposéieren, eng Ännerung 
um Ordre du jour ze maachen, an zwar, datt 
mer géifen ee Punkt derbäisetzen iwwert d’Ver-
handlunge vum Eurogroup mat der griiche-
scher Regierung.

6. Dépôt d’une motion par M. Justin 
Turpel
Ech géif och dozou eng Motioun déposéieren, 
déi verdeelt gëtt, iwwert déi mer dann herno 
kéinten a Rou diskutéieren.
Wann ech gelift, Här President.

Motion
relative aux négociations de I’Eurogroup avec les 
représentants du Gouvernement de la Grèce
La Chambre des Députés
- considérant les discussions actuellement en 
cours entre l’Eurogroup et le nouveau Gou-
vernement grec sur le prolongement des mesures 
de financement;
- comprenant le souci de la population grecque et 
du nouveau Gouvernement relatif à une simple 
prolongation des mesures ayant conduit le pays 
vers une crise humanitaire et sociale sans précé-
dent;
- constatant l’augmentation de la dette de l’État 
à un niveau inégalé au niveau européen, due sur-
tout à une récession économique de 20%;
- considérant qu’il devient de plus en plus évident 
aux yeux de nombreux observateurs que des 
changements structurels de fond s’imposent à 
l’économie grecque;
- considérant les propositions du Gouvernement 
grec concernant des changements substantiels au 
niveau d’une imposition juste et effective, du 
fonctionnement performant des administrations 
publiques comme d’une justice sociale tenant 
compte de la réalité de la crise;
- considérant donc la nécessité de rediscuter entre 
partenaires les termes et les modalités de l’aide fi-
nancière et des obligations réciproques y liées, à 
court terme comme à échéance plus lointaine;
- décidant de suivre de près les négociations ac-
tuellement en cours et de s’y impliquer, 
puisqu’elles concernent le fonctionnement général 
des mécanismes européens;
invite le Gouvernement luxembourgeois
- à s’engager au sein de l’Union européenne et de 
l’Eurogroup en faveur de négociations dans le res-
pect mutuel avec le Gouvernement grec;
- à œuvrer en vue d’ouvrir de nouvelles perspec-
tives sociales et économiques à la Grèce, basées 
sur un programme d’investissements sur le long 
terme et un renforcement du pouvoir d’achat;
- à soutenir de véritables réformes structurelles de 
lutte contre la fraude et l’évasion fiscale, les poli-
tiques clientélistes et la corruption;
- à œuvrer en faveur d’une politique de relance et 
de dépassement des simples politiques d’épargne 
et de récession au niveau de la zone euro et de 
l’Union européenne;
- à inclure la Chambre des Députés dans ces ré-
flexions et ces renégociations;
- à consulter la Chambre des Députés avant toute 
décision importante.
(s.) Justin Turpel, Serge Urbany.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mir 
sinn an engem entscheedende Moment vun der 
europäescher Geschicht ukomm. Et ass fir 
d’Éischt, wou de Laf vun der Europäescher 
Unioun esou offen a Fro gestallt ass wéi elo. Et 
pour cause!
„D’Milliarden, déi scheinbar a Griichenland 
gaange sinn, si virun allem fir d’Stabiliséierung 
vum Finanzsecteur genotzt ginn. 80% sinn 
direkt un d’Banke gaangen a just 11% an de 
griichesche Budget. Gläichzäiteg ass dat Land 
mat enger brutaler Kierzungspolitik an déi déifst 
Rezessioun a gläichzäiteg an déi déifst Statsver-
scholdung vun der gesamter EU gedriwwe ginn.
D’Konsequenz dovunner ass eng sozial an hu-
manitär Kris ouni Beispill an Europa! Een Drëttel 
vun der Bevëlkerung lieft an Aarmut. D’sozial 
Ofsécherung gouf massiv geschwächt, de 
Mindestloun ëm 22% gekierzt, d’Tarifvertrags-
systemer an d’Schutzbestëmmunge vun de 
Beschäftegten demontéiert. An ausgerechent 
déi ënnescht Akommesgruppe sinn zousätzlech 
steierlech belaascht ginn. De Chômage”, Dir 
wësst et, „läit no bei 27%, bei de Jugendleche 
souguer iwwer 50%. Vill Mënschen hunn net 
genuch ze iessen, kee Stroum, keng Heizung 
oder Wunneng. E groussen Deel vun der Bevël-
kerung huet keng Krankeversécherung méi a 
kritt just am Noutfall Zougang zu medezine-
scher Betreiung.
D’Resultat vun de Wahle vum 25. Januar ass en 
zerschmetternd Uerteel iwwert déi verfeelte 
Politik!”
Alles dat, wat ech Iech bis elo gesot hunn, ass 
en Zitat, an zwar aus engem Opruff vum Reiner 
Hoffmann, President vum DGB, Frank Bsirs (ver.
di), Detlef Wetzel (IG Metall) an anere Gewerk-
schaftsvertrieder aus Däitschland, deen och elo 
an anere Länner massiv ënnerschriwwe gëtt. 
An déi verfeelte Politik do betrëfft net nëmme 
Griichenland, mä ganz Europa, souwuel déi 
Länner, déi mat därselwechter falscher Mede-
zin behandelt solle ginn, wéi och déi aner, déi 
d’Konsequenze vun der falscher Ofbau- a 
Kierzungspolitik matdroe mussen.
Net fir näischt begréisse vill Bierger a ganz Eu-
ropa dee Choix vum griichesche Vollek, esou 
och an engem Opruff, dee wäit iwwer 100 Per-
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séinlechkeeten aus Lëtzebuerg gemaach hunn, 
dorënner de Jean-Claude Reding, Guy Greivel-
ding, Jean-Claude Thümmel, Alvin Sold, Benoît 
Majerus, Renée Wagener, Sammy Wagner, Vé-
ronique Bruck, Paul Matzet, Vera Spautz.
Aus der Finanzkris vun 2008 gouf eng Wirt-
schaftskris an dorauser eng Sozialkris vun ni ge-
kanntem Ausmooss. Do muss eng Kéier geholl 
ginn! Dat ass net evident, och net bei de Ver-
handlunge vum Eurogroup mat de Vertrieder 
vum griichesche Vollek.
Bei deene Verhandlunge sinn zwou Linnen 
openeegetraff: déi vu Merkel a Schäuble, déi fir 
en Nord-Käreuropa mat engem Nord-Euro 
agetruede sinn an dofir bereet waren, déi aner 
Länner falen ze loossen, an d’Linn vun deenen, 
déi soen, et misst een déi falsch Politik vun der 
Troika änneren a mat Griichenland e Kompro-
miss op Aenhéicht fannen.
An et ass déi zweet Linn, net déi vu Merkel a 
Schäuble, déi sech am Pabeier vum 20. Februar 
duerchgesat huet.
Gradesou wéi SYRIZA gesinn och mir als Lénk 
zu Lëtzebuerg eng Rei Saache sécherlech 
anescht wéi dat, wat de Moment mam Euro-
group verhandelt gëtt. Mir sinn der Meenung, 
datt net nëmmen d�Troika, mä virun allem hir 
katastrophal Politik, esou wéi se d’Institutiou-
nen zum Deel weiderféiere wëllen, ofgeschaaft 
misste ginn. Mir sinn der Meenung, datt 
d’Schold vu Griichenland, och déi vu Portugal, 
Spuenien, Italien, Irland an esou weider, duerch 
en Audit misst iwwerpréift ginn an déi illegitim 
Schold gekënnegt ginn.
Mä - an dorëms geet et - an de Verhandlunge 
mam Eurogroup mat Griichenland geet et net 
dorëms, mä ganz konkret ëm dat, wat déi 
griichesch Regierung an hire Finanzminister do 
virgeschloen hunn. An dat ass net d’Kënne-
gung vun der Schold, mä d’Streckung an 
d’Erëmbezuelen ënnert der Konditioun, datt 
Griichenland keng Moossname méi imposéiert 
kritt, déi d’Wirtschaft oder d’Leit an de Ruin 
dreiwen.
Bei der Virstellung vun der Motioun kann ech 
méi am Detail dorop zréckkommen.

7. Ordre du jour (suite)
Elo geet et awer emol drëm, datt mir déi Mo-
tioun iwwerhaapt op den Ordre du jour setzen, 
fir datt och dës Chamber, wéi iwwregens och 
aner Parlamenter an Europa, soe kann, wéi si 
wëllt, datt ee mat de Griichen an de Verhand-
lungen am Eurogroup ëmgeet. Déi Diskussioun 
solle mir elo an net eréischt am Mäerz féieren! 
An dofir froen ech, fir dee Punkt op den Ordre 
du jour ze stellen, fir datt all Fraktioun sech do-
zou äussere kann.
Dobäi geet et net ëm d’Virschléi vu Reformen, 
déi haut d’Griichen am Eurogroup hanner-
leeën, mä et geet ëm de Prinzip, wéi ee mat-
eneen ëmgoe soll. An ech géif Iech Merci soen, 
wa mer dat kéinten herno diskutéieren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Ech hunn hei eng Demande, fir e Chan-
gement am Ordre du jour ze maachen. Gëtt et 
dozou Wuertmeldungen?
Här Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Här President, mir 
haten de Moien an der Finanzkommissioun 
rieds iwwert déi dote Fro a mir waren eis eens 
ginn eigentlech de Moien an der Finanzkommis-
sioun, an do hunn ech och keng Géigestëmm 
vun deene Lénken héieren, dass mer géifen an 
enger nächster Sitzung de Finanzminister bie-
den, an déi zoustänneg Finanzkommissioun ze 
kommen, well mer effektiv all der Meenung wa-
ren, dass dat doten eng Fro ass, déi och bei 
deenen zoustännege Stellen och vum Lëtze-
buerger Parlament soll diskutéiert ginn.
An ech géif proposéieren, dass mer op där do-
ter Linn bleiwen an net hei ofwäichen. An där 
Logik géif ech eigentlech richteg fannen, dass 
mer déi Motioun och géifen an d’Finanzkom-
missioun verweisen, wou se da kann diskutéiert 
ginn, zesummen dann och mat den Explika-
tiounen, déi mer vun der Regierungssäit wäer-
ten zu deem Thema kréien.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Bodry. Ech ginn dann dovun aus, dass 
mer iwwer eng Ännerung respektiv eng Bestä-
tegung vum Ordre du jour hei ofstëmme wäer-
ten. A jee nodeem, wéi déi Ofstëmmung aus-
geet, géife mer dann dee Moment déi Motioun 
an enger éischter Phas un d’Finanzkommis-
sioun iwwerweisen.
Den Här Turpel nach eng Kéier kuerz.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Mir hate schonn och virdrun 
ugekënnegt, datt mer déi Motioun haut géifen 
déposéieren. Ech hunn dat de Moien an der Fi-
nanzkommissioun esou verstanen, datt et drëm 
géif goen, datt de Finanzminister eis erkläert, 
wéi hien och zu deem Moossnamekatalog an 

zu enger Rei aneren Aspekter steet, déi elo an 
der konkreter Diskussioun sinn.
Hei geet et mir ëm déi prinzipiell Haltung! An 
ech fannen, d’Chamber soll d’Chance notzen 
an all Fraktioun, fir sech prinzipiell dozou ze 
äusseren, onofhängeg vun deem, wat mir da 
vu konkrete Moossname mam Finanzminister 
an enger vun deenen nächste Kommissiouns-
sitzungen diskutéieren. Dat maachen aner 
Chamberen och, zum Deel, well se et musse 
maachen, zum Deel, well se et wëlle maachen. 
Mä ech mengen, et géif an esou enger wichte-
ger Fro eiser Chamber gutt zu Gesiicht stoen, 
wa mer eis herno géifen déi Véierelstonn hue-
len, déi mer bräichten, fir datt jiddweree seng 
Meenung dozou kéint soen, iwwert déi Diskus-
sioun iwwert d’Detailer, déi mer herno mam Fi-
nanzminister kréien, ewech.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Mir hunn also hei den Ordre du jour, 
wéi e proposéiert ginn ass vun der Presidente-
konferenz. Et ass d’Froestonn, d’Question élar-
gie, dann d’Proposition de loi iwwert d’Organi-
satioun vum Referendum an de Projet iwwert 
de Réseau Vëlospisten. Dat ass déi eng Op-
tioun.
Wien also mat deem Ordre du jour d’accord 
ass, géif mat Jo ofstëmmen. Wie gär eng Änne-
rung hätt, also d’Motioun elo gär diskutéiert 
hätt, géif mat Nee stëmmen. Ass dat eng kloer 
Froestellung?
(Affirmation)
Den Här Gibéryen dozou.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Fir datt mer eis do just kloer sinn: Wa 
mer beim Ordre du jour vun haut bleiwen, wat 
geschitt da mat der Motioun?

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Déi 
geet dann an d’Finanzkommissioun.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Geet se dann 
an d’Finanzkommissioun?

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- An 
da kënnt se...

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et ass just, fir 
dat ze preziséieren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Da 
kënnt se zréck. Voilà.
Also, ass d’Froestellung kloer? Deen, dee mam 
Ordre du jour, wéi en ursprénglech proposéiert 
war, d’accord ass, stëmmt mat Jo. Deen, dee fir 
d’Propositioun vum Här Turpel ass, géif mat 
Nee stëmmen.
Vote sur l’ordre du jour
De Vote ass lancéiert. Perséinlech Stëmmen. 
D’Procuratiounen. An d’Ofstëmmung ass elo 
eriwwer.
Mir haten 58 Leit, déi sech direkt oder indirekt 
um Vote bedeelegt hunn. Den Ordre du jour 
ass mat 56 Jo-Stëmme bei 2 Nee-Stëmme be-
stätegt.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Jean-Claude Juncker, Aly Kaes, Marc Lies, 
Mme Martine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, 
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Mar-
cel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler et Michel 
Wolter (par Mme Octavie Modert);
MM. Marc Angel, Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes 
Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten, 
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot (par M. Roger 
Negri), Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et 
M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. André Bauler), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding.
Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

8. Motion de M. Justin Turpel rela-
tive aux négociations de l’Eurogroup 
avec les représentants du Gou-
vernement de la Grèce
Also verfuere mer nom ursprénglechen Ordre 
du jour an d’Motioun geet an d’Finanzkommis-
sioun, wou ech de Wonsch vun de Kolleege 
verstanen hunn, dass dat esou schnell wéi 
méiglech soll geschéien.

Da komme mer elo zu dem Ordre du jour vun 
haut de Mëtteg. Den Ordre du jour fänkt u mat 
enger Froestonn un d’Regierung. D’Spillregele 
kennt Der: Den Deputéierten huet zwou Mi-
nutten, fir seng Fro ze développéieren. D’Re-
gierung huet véier Minutten Zäit, fir drop ze 
äntwerten. D’Froe kommen ofwiesselnd vu Ma-
joritéit an Oppositioun.
An déi éischt Fro kënnt vum André Bauler, 
riicht sech un den Innenminister a betrëfft 
d’Publikatioun vun de PAGen a vun de Bautere-
glementer. Här Bauler, Dir hutt d’Wuert.

9. Heure de questions au Gou-
vernement
- Question n°81 du 23 février 2015 de M. 
André Bauler relative à la publication du 
PAG ainsi que du règlement sur les bâ-
tisses sur les sites Internet des com-
munes, adressée à M. le Ministre de l’In-
térieur

 M. André Bauler (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wollt, wéi gesot, eng Fro un den 
Här Innenminister stellen.
D’Stad Lëtzebuerg huet souwuel hiert Bautere-
glement wéi och hiren allgemenge Bebauungs-
plang PAG op hirem Internetsite publizéiert. 
Och d’Stad Ettelbréck huet dat esou gemaach. 
Dat erlaabt dem Bierger, fir sech op ee Bléck 
méi e komplett Bild vun der Klasséierung vun 
engem bestëmmten Terrain, enger bestëmmter 
Immobilie ze maachen.
An anere Gemengen hirem Internetoptrëtt 
fënnt ee weder d’Bautereglement nach d’Partie 
graphique an écrite vum PAG, oder et fënnt ee 
just d’Bautereglement. Fir all Detail, deen de 
Bebauungsplang betrëfft, muss een dann all 
Kéiers am technesche Service oder am Ge-
mengesekretariat virstelleg ginn. De Fall vun 
der Stad Lëtzebuerg oder dee vun der Stad Et-
telbréck sinn eigentlech Exemples à suivre an 
deem Kontext.
Dofir wollt ech froen, iwwer wat fir ee Wee den 
Här Innenminister gewëllt ass, d’Gemengen ze 
invitéieren, den integrale Bebauungsplang 
souwéi d’Bautereglement am Sënn vu méi 
Transparenz am Netz ze verëffentlechen an 
esou de Propriétairen, de Planer an aneren In-
teresséierten entgéintzekommen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Bauler. An den Här Innenminister, 
dee schonn hei ass, huet direkt d’Wuert.

 M. Dan Kersch, Ministre de l’Intérieur.- 
Merci, Här President. Den Här Bauler stellt déi 
berechtegt Fro, wou e seet, et wären zwou Ge-
mengen, déi hei d’gutt Beispill géife weisen, 
andeem se hire PAG an hiert Bautereglement op 
hirem Internetsite géifen integral publizéieren. 
Ech muss soen, dass et der wesentlech méi sinn, 
déi dat doten haut scho maachen. Mä Dir hutt 
awer recht, et sinn net alleguerten d’Gemen-
gen, déi deen dote Wee gewielt hunn.
Am Moment ass et esou, dass iwwert den Arti-
kel 12 vum Gesetz iwwert den Aménagement 
communal d’Gemenge forcéiert sinn, bei der 
Prozedur vun der Ëmännerung vun engem PAG 
an der Annonce vun der Zeitung unzeginn, wou 
e Resümee - ech betounen: „e Resümee“ - vun 
deem Projet de PAG ze fannen ass.
A mir hu virgesinn, wann Der Iech kënnt erën-
neren, dass mer am Omnibusgesetz genau deen 
doten Artikel 12 wëllen ofänneren an deem 
Sënn, dass an Zukunft net nëmmen e Resümee 
vun deem Projet de PAG muss publizéiert ginn 
um Internet, mä de gesamte PAG misst publi-
zéiert ginn. Och am Sënn, wéi Der et gesot hutt, 
vu méi Transparenz a vun enger besserer Infor-
matioun vum Bierger, dee sech dann och ka 
besser op déi ëffentlech Sitzunge preparéieren, 
déi mam Schäfferot da sollen organiséiert ginn.
Wat elo d’Publikatioun vum fäerdege PAG, fir et 
emol esou ze nennen, ugeet, ass dat esou, dass 
dat e Reglement ass wéi alleguerten déi aner 
Reglementer, wou jo iwwert den Artikel 82 
vum Gemengegesetz regléiert ass, wéi d’Publi-
katioun dovunner muss gemaach ginn: Enger-
säits selbstverständlech en Aushank vun deem 
Reglement an op där anerer Säit kënnt dat na-
tierlech och an de Mémorial stoen. Do ass och 
net virgesinn, fir dat an nächster Zukunft ze än-
neren.
Wat awer virgesinn ass - an dat gëtt mer d’Ge-
leeënheet, nach eng Kéier op déi Initiativ hin-
zeweisen, déi mer als Regierung geholl hunn, 
wéi mer dee berühmten „Guide Urbanisme“ 
presentéiert hunn -, et ass also ugeduecht, dass 
an Zukunft iwwert dee Guide Urbanisme all In-
dicatiounen oder all Prozeduren, déi un engem 
Terrain hänken, wann een e wëllt revaloriséie-
ren, dass een déi praktesch an deem Guide Ur-
banisme kann zesummesichen, fir dass all 
 Mënsch weess, wat en an alle Beräicher vun 
der Gesetzgebung un Autorisatioune bräicht.

Dat setzt natierlech viraus, dass mer alleguer-
ten d’PAGen an Zukunft an informatescher 
Form wäerten am Intérieur kënne vereenegen, 
wou mer och amgaange sinn, dat ze maachen. 
Déi allermeescht Gemenge ginn och dee Wee 
an Zesummenaarbecht mat deene Bureau-
d’étuden, déi se erausgewielt hunn, dass se dat 
och op dem informatesche Wee maachen.
Mä mir selwer hunn eis am Intérieur elo och 
opgestallt. De 15. Mäerz wäert ee Beamten 
ufänken, deen eng Formatioun huet als Geo-
graf an och eng Formatioun huet, fir mat 
deene geografeschen Informatiounssystemer 
ëmzegoen, soudass mir och am Intérieur kën-
nen eng zentraliséiert Fassung vun alle PAGen 
aus dem Land virfannen oder ausschaffen, déi 
mer dann och kënnen iwwert de Géoportail an 
dee Guide Urbanisme mat aspille loossen, sou-
dass am Fong all Mënsch herno weess, wéi een 
Terrain wéi am Land klasséiert ass.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Innenminister. Mir kommen dann 
un déi nächst Fro. Déi ass vum honorabelen 
Deputéierte Marc Spautz un den Aarbechtsmi-
nister betreffend d’Bekämpfung vun der Aar-
bechtslosegkeet. Den Här Spautz huet d’Wuert.
- Question n°82 du 24 février 2015 de M. 
Marc Spautz relative à la lutte contre le 
chômage, adressée à M. le Ministre du 
Travail, de l’Emploi et de l’Économie so-
ciale et solidaire

 M. Marc Spautz (CSV).- Här President, 
meng Fro geet un de Beschäftegungsminister. 
D’Beschäftegungszuelen hei zu Lëtzebuerg si 
vum Dezember, am Januar an enger positiver 
Entwécklung. 3.605 Aarbechtsplaze si bäi-
komm. A vum Januar 2014 op de Januar 2015 
sinn 10.162 nei Aarbechtsplazen hei zu Lëtze-
buerg geschafe ginn. Par contre bleift de Chô-
mage awer stabill bei 19.468 Leit stoen. Dobäi 
si 5.326 Leit 24 Méint oder scho méi laang am 
Chômage.
Elo ass meng Fro un de Minister: Wat fir eng 
Moyene gesäit hien, wéi mer kënne kucken, 
dass déi Offer vun 10.162, déi jo do gewiescht 
wier - wann een do eng Mëllechmeedcherech-
nung mécht, da seet een, dann hätt de Chô-
mage missen ëm 10.000 Plazen erofgoen -, 
wat kënne mer do maachen? Ass do d’Ofscha-
fung vum qualifizéierte Mindestloun - oder wéi 
een dat soll nennen - e Moyen, deen d’Regie-
rung gesäit?
Wat fir eng Influenz huet d’Garantie jeunes do-
rop gemaach?
A wann ech d’Statistike richteg gelies hunn, 
sinn et virun allem de Sozial- an de Ge-
sondheetsberäich, déi vill Aarbechtsplaze ge-
schafen hunn. Gëtt de Marché hei zu Lëtze-
buerg a gëtt d’Schoul do net genuch Plazen 
hier, fir dat kënnen ze maachen? A wat ass de 
regionalen Aspekt op deenen eenzelne Plazen?
Villmools Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Spautz. An d’Wuert huet direkt 
den Här Aarbechtsminister.

 M. Nicolas Schmit, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire.- Här 
President, ech mengen, Dir hutt natierlech elo 
de Fanger op ee vun deene spezielle Punkte 
vum Lëtzebuerger Aarbechtsmaart geluecht. 
An dat ass jo net säit gëschter! Ech mengen, 
mir kennen deen Trend säit Joren, dass effektiv 
d’Zuel vun der Création nette d’emplois an 
d’Luucht geet, dass den Emploi hei zu Lëtze-
buerg permanent steigt. Wann ee kuckt: 
Iwwert déi lescht zéng, fofzéng, zwanzeg Joer 
hu mer e permanenten Zouwuess gehat vum 
Emploi hei zu Lëtzebuerg, wat jo u sech eng 
ganz positiv Evolutioun ass, ouni déi mer ganz 
aner Problemer hätte par ailleurs.
Mä mir stellen natierlech awer och fest, datt 
iwwert déi lescht fofzéng, zwanzeg Joer de 
Chômage net... heiansdo erëm liicht zréckgeet, 
mä eng gewësse Konstanz huet, fir an d’Luucht 
ze goen.
Ech stellen natierlech och fest - mat enger klen-
ger Satisfaktioun -, datt iwwert déi lescht 
 Méint, a besonnesch elo vun Dezember op Ja-
nuar, de Chômage sech zumindest emol ze sta-
biliséiere schéngt. Wat ëmmerhin emol e posi-
tivt Zeechen ass, datt mer net méi an där 
Courbe no uewe sinn, mä datt mer ganz liicht 
no ënne ginn, wat jo och eng gewësse Satisfak-
tioun bréngt!
Mä de Paradox vum Aarbechtsmaart hei zu Lët-
zebuerg ass awer d’Création nette d’emplois 
op där enger Säit an awer e Chômage, deen 
op engem héijen Niveau bleift.
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Nun ass, Dir hutt et selwer gesot, déi Pseudo-
équatioun, déi een do kéint maachen, eng 
Mëllechmeedcherechnung. Well esou fonction-
néiert den Aarbechtsmaart jo net. Dir wësst 
dat, Här Spautz, den Aarbechtsmaart ass 
eppes, wat vill méi komplex ass. Mir hunn all 
Joer 120.000 Changementer op deem Aar-
bechtsmaart! 120.000! Et sinn net déi 9.000, et 
sinn der 120.000: Kontrakter, déi ophalen, 
Kontrakter, déi nei ufänken. Dat heescht also: 
eng grouss Mobilitéit op deem Aarbechts-
maart, wou natierlech och ons Ekonomie an 
enger permanenter Transformatioun ass an och 
ëmmer erëm nei Métieren, nei Jobben entstinn, 
wou mer natierlech musse probéieren, fir effek-
tiv déi richteg Leit duerfir ze fannen.
Nun ass et net esou, datt ënner all deene Leit, 
déi am Chômage sinn, jo ni ee géif eng Aar-
bechtsplaz fannen! Dat ass jo net esou, déi 
19.000 sinn net ëmmer déi nämlecht! Verstitt 
Der, dat sinn net ëmmer déi nämlecht, well et 
sinn ëmmer Leit, déi erauskommen, an et sinn 
der, déi erakommen. Duerfir ass et wichteg, 
net déi 19.000 ze kucken. Dat, wat besonnesch 
wichteg ass, dat ass ze kucken, wéi laang een 
am Chômage bleift!
Well besonnesch déi, déi nei op en Aarbechts-
maart kommen, déi ginn am Prinzip - net ëm-
mer, mä ganz oft - sech emol aschreiwen op 
d’ADEM, an dann, no engem, zwee Méint, 
wann et ganz gutt geet - respektiv heiansdo 
och vill méi laang, wa se eng Aarbechtsplaz 
verluer hunn -, da fanne se en Job. An dat, wat 
e wichtegen Indicateur ass: Wéi séier fannen 
d’Leit en Job? Wéi schro ass d’Laangzäitaar-
bechtslosegkeet? Dat ass e Problem, deen ee 
muss méi am Detail kucken.
Nun ass et ganz kloer: De Lëtzebuerger Aar-
bechtsmaart ass en Aarbechtsmaart, deen no 
alle Säiten op ass. Dat heescht, mir sinn an 
engem Aarbechtsmaart, deen net zu Sterpe-
nich ophält. An och net op der Grenz mat 
Frankräich, scho guer! An och net iergendwou 
zu Waasserbëlleg. Mir sinn an engem Aar-
bechtsmaart, dee wäit an d’Groussregioun era-
reecht!
An ech géif soen, emol als eng éischt Re-
marque: Gott sei Dank! Well wa mer déi 
160.000-170.000 Frontalieren net hei zu Lëtze-
buerg hätten, déi hei schaffen, da géif ech 
mech froen, wéi ons Spideeler géife fonction-
néieren a vill aner Betriber kéinte fonctionnéie-
ren. Dat ass ganz sécher.
Mä mir mussen natierlech derfir suergen, datt 
déi 19.000, déi jo zwar net ëmmer déi nämlecht 
sinn, mä déi am Chômage sinn, besser ënnert 
d’Äerm gegraff kréien, fir an déi Jobben ze kom-
men, déi effektiv hei zu Lëtzebuerg all Joer ge-
schafe ginn. An do stellt ee fest, datt en anere 
Problem vun dem lëtzebuergesche Chômage 
deen ass, datt 45%, heiansdo souguer, wann ee 
verschidde Kategorien derbäihëlt, iwwer 50% 
vun de Leit net qualifizéiert sinn!
Zwou Remarquen: Éischtens, de Chômage vun 
deene Jonken huet eng positiv Evolutioun. Dee 
geet zréck. Den Undeel vun deene Jonken ass 
iwwer 2% elo zréckgaange vu Joer zu Joer, Ja-
nuar op Januar. Dat féieren ech haaptsächlech 
drop zréck, datt déi Mesure vun der Garantie 
pour la jeunesse elo ufänkt, seriö ze gräifen. Wat 
e ganz positivt Element ass, well mir bréngen et 
eigentlech fäerdeg, datt déi Jonk net laang oder 
net méi esou laang am Chômage bleiwen. A fir 
déi Jonk ass de Laangzäitchômage nach méi 
schlëmm wéi fir anerer!
Déi zweet Fro: Natierlech, de Gesondheetssec-
teur ass ee vun deene Secteuren, déi am 
meeschten Jobbe kreéieren. A mir mussen do 
mat alle Moyene kucke mat den Akteuren - an 
ech hunn och Gespréicher mat der COPAS an 
esou weider -, fir méi Leit an déi Beruffer ze 
kréien, fir do Leit ze forméieren, déi déi Jobben 
huelen.
An ech mengen, déi grouss Offensiv, déi mer 
hei zu Lëtzebuerg musse maachen, dat ass eng 
Offensiv vum Investissement an d’Leit, an 
d’Mënschen, an d’Formatioun! Et dierf net 
sinn, datt d’Formatioun mat der Schoul ophält 
- an heiansdo net ëmmer mat där gréisster 
Réussite -, mä et muss d’Méiglechkeet bestoen, 
och wann d’Schoul vläicht net ëmmer d’Réus-
site war, datt een duerno d’Méiglechkeet huet, 
sech requalifizéieren ze loossen. An dat ass dat, 
wat mer elo wëllen nach méi aktiv an deenen 
nächste Méint a Joren duerchféieren.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci, Här Minister. Ech hunn Iech net ënner-
brach, well Der zu enger wichteger Fro Stel-
lung geholl hutt. Ech géif Iech awer bieden, fir 
Iech systematesch un déi Riedezäit ze halen, 

och wann et bei esou engem vaste Sujet vläicht 
méi schwéier ass wéi bei där enger oder anerer 
Fro. Merci fir d’Versteesdemech.
(Interruption)
Voilà, an Är Kolleege ware ganz disziplinéiert, 
soudass dat récupéréiert ass.
Déi drëtt Fro riicht sech un d’Familljeminis-
tesch, kënnt vum Här Roger Negri a betrëfft 
d’Strategie iwwert de Beräich vum Logement 
encadré, CIPA an d’Fleegehaiser. Den Här Negri 
huet d’Wuert.
Erëm e vaste Sujet!
- Question n°83 du 24 février 2015 de M. 
Roger Negri relative à la stratégie du Mi-
nistère de la Famille et de l’Intégration 
quant à la mise en place de structures de 
logement encadré, CIPA et maisons de 
soins en fonction de l’évolution de la py-
ramide des âges des personnes habitant 
dans les établissements ci-devant ainsi 
que sur le contrôle de qualité respectif 
de l’encadrement et des soins donnés, 
adressée à Mme la Ministre de la Famille 
et de l’Intégration

 M. Roger Negri (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Wéi mer alleguerte wëssen, geet d’all-
gemeng Liewenserwaardung vun eisen eelere 
Matmënschen ëmmer méi an d’Luucht an ab 
engem bestëmmten Alter brauche se alleguer 
och Hëllef vun anere Leit, engersäits doheem 
an anerersäits a Strukture wéi „Betreit Wun-
nen“, wou ee kann higoen, wann ee sech net 
méi selwer kann ëm säin Haus oder Apparte-
ment bekëmmeren. Hei, mengen ech, géif e 
grousse Besoin bestoen, wou d’ëffentlech Hand 
méi verstäerkt an d’Locatioun vu betreite 
Wunnengen investéiere kéint.
An der zweeter Struktur, de CIPAen, de Centres 
intégrés pour personnes âgées, mussen d’Leit, 
fir eranzekommen, nach autonom sinn, wou se 
da bis zu hirem Liewensenn jo kënne bleiwen. 
Hei schéngt de Ratio sech duerch d’Assurance 
dépendance ëmmer méi a Richtung vu méi 
hëllefsbedürftege Leit ze änneren.
Dat bréngt mech dann zur drëtter Struktur, de 
Maisons de soins - d’Hospicen -, wou nëmme 
fleegebedürfteg Leit erakommen, an och hei, 
duerch d’Assurance dépendance - wat jo vill 
Leit arrangéiert - méi laang kënnen doheem 
bleiwen, bis et dann awer doheem guer net 
méi geet.
D’Fro, déi ech der Ministesch stelle wéilt, ass, 
wéi Dir déi zukünfteg Entwécklung gesitt, mat 
eventuell engem Akzent op méi betreite 
Wunnengen a méi Hospicen. Wéi grouss sinn 
de Moment d’Listes d’attente fir d’CIPAen an 
d’Hospicen? Ech fannen et dramatesch, dass 
eeler Leit alt mussen am Ausland ënnerbruecht 
ginn!
Dat bréngt mech zur leschter Fro, ob hei am 
Land eng Qualitéitskontroll stattfënnt. Ech 
weess, dass vu Personal, Direktiounen a Verwal-
tungsréit gutt Aarbecht geleescht gëtt, mä et 
héiert een ëmmer erëm Saachen, wou ee sech 
awer Froe stellt.
Kloer ass, dass dëst e ganz sensibelt Thema ass, 
wou Ofhängegkeete kënnen entstoen, an dat 
op béide Säiten. Esou stellt sech d’Fro vun ex-
ternen Auditen a Kontrollen, an dat, mengen 
ech, net vun der COPAS, de Patronatsorganisa-
tiounen, iwwer zum Beispill hygienesch Kondi-
tiounen, d’Qualitéit vum Iessen. Ech hat dat 
och scho virun e puer Joer op dëser Plaz eemol 
ugeschwat am Kader vu regelméissege Berich-
ter vun auslännesche Medien iwwer Gewalt an 
Altersheimer.
Am Resümee, Madame Ministesch, ziilt meng 
Fro dorop eraus, ob a wéi d’Politik sech an dë-
sem Secteur, deen ëmmer méi wiisst, versé-
chert, dass eis eeler Matmënsche korrekt an an 
aller Serenitéit bis zu hirem Liewensenn begleet 
ginn. Well dorop huet all Mënsch en elemen-
taart Recht!An domadder soen ech Iech Merci, 
Madame Ministesch, fir Är Äntwert.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Negri. Dann huet d’Madame Famillje-
ministesch d’Wuert.

 Mme Corinne Cahen, Ministre de la Fa-
mille et de l’Intégration.- Villmools Merci, Här 
President. Dir Dammen an Dir Hären, also, et 
ass wouer: D’Populatioun wiisst a gëtt ëmmer 
méi al. D’Leit ginn ëmmer méi al. Mir kënnen 
zum Beispill feststellen, dass 2030 117.000 Leit 
méi wéi 65 Joer al wäerte sinn. 2060 sinn dat 
der 197.000. An am Moment sinn et der just 
77.000.
D’Zil ass allerdéngs net, dass d’Leit ëmmer méi 
al ginn. D’Zil ass natierlech dat, dass mer alle-
guer ëmmer gutt al ginn a bei beschter Ge-
sondheet am Fong geholl al ginn. An dat ass 
am Fong dat Zil, wat mer ons musse setze fir 
d’Zukunft, wa mer vum Wuesstum vun den ee-
lere Leit schwätzen, zu deene mer dann och 
iergendwann eng Kéier wäerte sécherlech 
zielen.

Mir hunn am Moment, fir dat eng Kéier ze 
soen, 31 CIPAen hei am Land, mat 3.747 Bet-
ter. Mir hunn 20 Maisons de soins mat 2.193 
Better. A mir hunn zéng Logements encadrés 
mat 451 Better. Plus all Kéiers nach Vakanze-
better, déi ech elo net hei preziséiert hunn. 
D’Kritären, fir iwwerhaapt an esou en Haus 
eranzekommen, dat kann natierlech den Alter 
sinn, mä et kann awer och d’Fragilitéit vun der 
Persoun sinn a wéi séier se dat brauch.
Dofir géif ech och vläicht fir d’Éischt op de Lo-
gement encadré agoen, wou Der mer d’Fro ge-
stallt hutt. Där ginn et der eben e puer. Et ass 
natierlech och e Wëlle vun der Regierung, fir 
dat ze ënnerstëtzen, de Logement encadré, fir 
d’Leit eben och esou laang wéi méiglech do-
heem ze hale respektiv an engem Ëmfeld ze 
halen, wou se sech wuelfillen a wou se wéi do-
heem oder respektiv doheem sinn. Dat ass och 
de But vun der Fleegeversécherung gewiescht, 
fir d’Leit eben esou laang wéi méiglech och do-
heem ze betreien, esou laang et ebe méiglech 
ass.
Et ginn och ganz vill Immobilieprojeten, esou 
Résidences seniors, wou elo d’Regierung net 
direkt mat involvéiert ass. Mä allerdéngs këm-
mere mir ons do dann awer drëms, dass och 
dat agrémentskonform ass respektiv dass do 
och alles respektéiert gëtt, fir och Litigen ze évi-
téieren.
Et ginn och Logements sociaux fir eeler Leit, 
wéi zum Beispill d’Fondation Chomé, fir déi, 
déi sech et vläicht manner kënne leeschten, fir 
an e Logement encadré ze plënneren, déi kën-
nen dann och vun esou engem profitéieren.
Mir sinn och amgaangen ze schaffen un de Ge-
setzer iwwert d’Accessibilitéit, den Design for 
all, fir dass d’Leit eben och an Zukunft esou 
laang wéi méiglech kënnen doheem bleiwen, 
och wa se emol vläicht manner gutt ze Fouss 
sinn.
Da sinn de Familljeministère an de Conseil su-
périeur des personnes âgées zesummen am-
gaangen, och de Projet „Seniorenfreundliche 
Gemeinden“ nees ze relancéieren. Dat ass den 
„Leitfaden zur Umsetzung eines Seniorenkom-
munalplans“, fir eben d’Gemengen och ze en-
couragéieren a mat de Gemengen ze kucken, 
fir d’Leit esou laang wéi méiglech doheem ze 
halen, an och ze kucken, wat d’Besoine si vun 
de Senioren an de Gemengen, fir justement 
dat da kënnen och esou anzeriichten.
De Maintien à domicile, wéi gesot, ass eent 
vun den Ziler, och vun dëser Regierung. Aller-
déngs brauche mer natierlech CIPAen, zwar 
ëmmer manner, well, wéi Der och richteg ge-
sot hutt, d’Leit kommen doduerch ëmmer méi 
spéit natierlech an en Haus a sinn och ëmmer 
méi fleegebedürfteg, wa se an en Haus kom-
men. Dat heescht, d’Maisons de soins kréie méi 
eng grouss Wichtegkeet, woubäi d’CIPAen eng 
méi kleng Wichtegkeet awer mat der Zäit da 
wäerte kréien.
Wat d’Listes d’attente ugeet, do ass et am Fong 
geholl schwéier soen. Et gi ganz, ganz laang 
Listes d’attente. Allerdéngs soen alleguer d’Hai-
ser, dass se, wa se e Bett fräi hunn, musse bis 
op déi 12., 13., 14. Positioun uruffen, bis 
iwwerhaapt emol een iwwerhaapt drun denkt 
ze considéréieren, an d’Haus ze goen. Firwat 
ass dat? Jo, d’Leit schreiwe sech prophylaktesch 
an aus Angscht, vläicht muer oder d’nächst 
Joer net méi gutt ze sinn, a fir dann awer 
vläicht op där Liste d’attente ze sinn an eng 
Plaz ze kréien.
Et ginn awer och ganz vill Fäll, wou d’Leit zum 
Beispill operéiert ginn an dann eng Zäit net 
gutt sinn. Da mengt jiddwereen: Oh mei, elo 
geet dat net méi eleng! An dann, mat Kiné a 
mat där néideger Rééducatioun geet et dann 
awer op eemol nees. An da rifft d’Altersheim 
un an da soen d’Leit: „Ah neen, neen, elo geet 
et nees. Elo bleiwen ech emol nees eng Kéier e 
Stéck doheem.“ Dat heescht, et kann een am 
Fong net richteg op déi Listes d’attente goen, 
well d’Leit sech awer ganz dacks dorop aschrei-
wen, ouni elo wierklech do nach e Besoin direkt 
ze hunn.
Just ganz séier nach fir d’Qualitéitskritären: Do 
sinn d’Gestionnairen am Fong ganz gewëllt, fir 
där der ganz vill anzeféieren. Mir hunn där och 
vill. Ech nennen der e puer: Zum Beispill hu mer 
natierlech national Campagnen, wat d’Hygiène 
ugeet, wéi elo déi lescht Campagne iwwert 
d’Hännwäschen. Si schaffen och alleguer ganz 
enk mat der Inspection alimentaire, mat der Ins-
pection sanitaire a mat der ITM zesummen. Si 
schaffe mat Diététiciennes gériatriques.
Ëmmer méi sinn d’Haiser amgaangen, Outilen 
en place ze setzen, fir eben d’Bientraitance och 
ze moossen an ze kucken, dass et de Leit och 
wierklech gutt geet an deenen Haiser. D’For-
mation continue vum Personal ass an deem 
Kontext och ganz wichteg, géif ech och gären 
eng Kéier soen.
Da fir d’Plainten, do gëtt et natierlech eng Pro-
cédure, fir eng Plainte ze maachen. Et gëtt och 

de Seniorentëlefon, wëll ech nach eng Kéier 
soen. An natierlech hu mer den Agrément, an 
de Ministère, dee mécht ganz vill Kontrollen all 
Joers, fir ze kucken, ob och alles agréments-
konform ass. Esou hate mer d’lescht Joer zum 
Beispill 43 Kontrollen, 33 sur place...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ma-
dame Minister, Dir misst zum Schluss kommen.

 Mme Corinne Cahen, Ministre de la Fa-
mille et de l’Intégration.- Ech si gläich fäerdeg.
...an zéng Kontrollen op Dossieren. Voilà, an 
dat heescht, där maache mer der relativ vill. A 
wat d’Besoinen ugeet, si mer amgaangen, 
nach ze kucken, fir dass dat och geografesch 
gläichméisseg am Land verdeelt ass, do, wou 
een esou Haiser brauch.
Ech soen Iech villmools Merci a Merci fir d’Zäit, 
Här President!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, et 
soll net systematesch iwwerzu ginn, wann ech 
gelift. Also nach eng Kéier: Véier Minutte si 
laang, et kann ee villes soen. Also en Appell un 
d’Regierung, sech dorun ze halen, an un eis 
Kolleegen Deputéiert, wann ech gelift d’Han-
dyen op Fluchmodus ëmzestellen. Merci.
An als nächsten huet den Här Fernand 
Kartheiser d’Wuert. E stellt eng Fro un de Pre-
mier- a Statsminister iwwert d’Publikatioun vun 
de Resultater vun den Europawahlen.
- Question n°84 du 24 février 2015 de M. 
Fernand Kartheiser relative à la publica-
tion des résultats des élections euro-
péennes, adressée à M. le Premier Mi-
nistre, Ministre d’État

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Här Statsminister, 
dës Fro erlaabt eis, eng Kéier kuerz zréckzeblé-
cken op d’Europawahlen zejoert. Mä si ass 
nach ëmmer aktuell, well si riicht sech e bëssen 
an d’Zukunft.
Dir erënnert Iech bestëmmt, datt mer hu misse 
waarde bis eelef Auer owes, bis hei am Land 
d’Resultater publizéiert goufen. An d’Iddi dobäi 
war, datt sollt iwwerall an Europa gewaart 
ginn, bis d’Wahllokaler an all europäeschem 
Land sollten zou sinn, fir datt d’Resultater vun 
engem Land net sollten d’Resultater an engem 
anere Land kënne beaflossen.
Gutt, fir déi, déi sech drun erënneren, mir hu jo 
d’Aktualitéit deen Owend verfollegt an ech 
mengen, Lëtzebuerg wor dat lescht Land, wat 
seng Resultater publizéiert huet. Mir ware 
vläicht déi Eenzeg, déi sech un e Rapport vun 
der Kommissioun gehalen haten aus dem Mäerz 
vum Joer virdrun - ech mengen 2012 -, wou 
d’Kommissioun dat do recommandéiert hat.
Dofir stellt sech d’Fro: Wéi wor dat do wierklech 
an der Praxis? Solle mer dat do bäibehalen? 
Oder solle mer et net maache wéi déi aner Län-
ner och?
Dofir hunn ech eng Kéier gekuckt op d’Base lé-
gale. An d’Base légale vun deem Ganzen, déi 
seet eigentlech just - dat ass eng kleng Note 
gewiescht am Traité Euratom, do fënnt een dat, 
dat ass eng Décisioun Euratom aus dem Joer 
2002, déi e puermol modifizéiert gouf -, do 
steet just, d’États membres sollen net „de ma-
nière officielle“ den „résultat du scrutin“ publi-
zéieren. Mä mir hu gesinn, datt se et alleguer 
dann „de manière inofficielle“ gemaach hunn, 
wäit virun eelef Auer owes.
An dofir ass d’Fro: Wëllt d’Regierung dat dann 
déi nächst Kéier net och esou maachen, datt 
awer déi offiziös Resultater - déi offiziell komme 
jo souwisou eréischt e puer Deeg duerno - 
deen Abléck publizéiert ginn, wann och ausge-
zielt ginn ass?
Villmools Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Kartheiser. An d’Wuert huet den 
Här Premier- a Statsminister.

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Villmools Merci, Här President. Den Här 
Kartheiser seet och richteg, dass d’Base légale, 
den «Acte portant élection des représentants au 
Parlement européen», a sengem Artikel 10 seet: 
«qu’un État membre ne peut rendre public 
d’une manière officielle le résultat de son scrutin 
qu’après la clôture du scrutin dans l’État 
membre où les électeurs voteront les derniers.»
Mir haten den 28. Januar 2014 den éischte Rè-
glement grand-ducal geholl, dee virgesinn hat, 
dass um zéng Auer sollten d’Resultater offiziell 
bekannt ginn. An dunn hunn d’Italiener am 
Abrëll matgedeelt, dass si eréischt um eelef Auer 
géifen d’Wahlbüroen zoumaachen. Dunn hu 
mer dann op der Journée de l’Europe, den 9. 
Mee, e Règlement grand-ducal geholl, fir dann 
eben d’Durée vun zéng op eelef Auer ze repor-
téieren.
Den Text gesäit dat esou vir, tatsächlech soe se 
„officielle”. Ech, Här President, deen ech respon-
sabel si fir d’Organisatioun vun de Wahlen als 
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Ministère d’État an der Regierung, hunn awer 
guer kee Problem, dass mer an der Institutiouns-
kommissioun sollten driwwer diskutéiere kën-
nen, wat „offiziell“ oder „offiziös“ ass. Ech wëll 
mech awer un d’Texter halen, dat heescht, dass 
d’Regierung offiziell Resultater matdeele kann 
eréischt op dem Délai, wéi et och do virgesinn 
ass, an dat ass awer eelef Auer.
Wann een de manière officieuse eppes sollt mat-
deelen, do muss d’Chamber... Ech huelen déi 
Verantwortung net, fir mech net un d’Texter ze 
halen! Wann awer d’Chamber an hirer grousser 
Majoritéit der Meenung wier, dass een offiziös 
dat sollt matdeelen, da fügen ech mech selbst-
verständlech dem éischte Pouvoir, Här President. 
Mä am Moment ass dat an den Texter net virge-
sinn.
An ech hu keng véier Minutte gebraucht.
(Hilarité)
D’Regierung huet dräi Minutte Bonus, Här Pre-
sident!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Da 
loosse mer dat alt gëllen. Villmools Merci, Här 
Statsminister.
Déi nächst Fro kënnt vum Claude Adam an 
dréit sech ëm d’Opportunitéit vun engem In-
ternetsite, deen den Iwwerbléck géif ginn 
iwwer all Sproochecoursen. Den Här Adam 
huet d’Wuert.
- Question n°85 du 24 février 2015 de M. 
Claude Adam relative à l’opportunité de 
créer un site Internet regroupant l’offre 
en cours de langues, adressée à M. le Mi-
nistre de l’Éducation nationale, de l’En-
fance et de la Jeunesse

 M. Claude Adam (déi gréng).- Merci, Här 
President. Här Éducatiounsminister, mir hate 
schonn oft d’Geleeënheet a mir wäerte se och 
nach oft kréien, fir iwwert d’Léiere vu 
Sproochen an eisem Land ze schwätzen. Hei 
geet et awer elo net ëm d’Schoul, mä et geet 
wierklech ëm d’Leit am Land.
Mir hunn eis dräi offiziell Sproochen. Englesch 
ass iwwerall. Mir hunn och eng grouss portugi-
sesch Populatioun. A mir wëssen alleguer, datt 
den Intérêt, fir eng Sprooch ze léieren, ganz 
grouss ass. Et gëtt och ganz vill ugebueden an 
deem Beräich. Et gëtt jo och all Joers eng Kéier 
eng Broschür vum Ministère de l’Éducation na-
tionale publizéiert, wou all Coursen, an net 
nëmmen d’Sproochecoursen, drastinn.
An trotzdeem ass et net ëmmer einfach, dat ze 
fannen, wat ee sicht.
Fir et vläicht méi däitlech ze maachen: Ech hat 
viru Kuerzem... Mir hate jo eng Interpellatioun 
hei iwwert d’Lëtzebuerger Sprooch am No-
vember, wou mer gesot hunn, et geet..., mer 
waren zu enger grousser Majoritéit, déi gesot 
huet, et geet der Lëtzebuerger Sprooch esou 
gutt wéi nach ni. An dat mécht een ënner ane-
rem och dru fest, datt immens vill Leit wëllen 
d’Lëtzebuerger Sprooch léieren.
Elo hat ee Mënsch aus menger Noperschaft 
mech gefrot, fir him hëllefen ze sichen, fir esou 
e Lëtzebuergeschcours ze fannen, dee géif op 
hie passen. An dunn hunn ech festgestallt, datt 
dat awer guer net esou einfach wier. Et gëtt 
Coursen, déi sinn am Uelzechtdall vun der 
Convention Uelzechtdall ugebueden. Et gëtt 
Coursen, déi am Institut national des langues 
zu Miersch ugebuede ginn. Mä d’Iwwersiicht 
ze behalen, ass wierklech net einfach.
Dofir wollt ech froen, ech hunn héieren, datt 
d’Stad Lëtzebuerg wéilt op de Wee goe vun 
engem Internetsite, wou alleguerten d’Sproo-
checoursë géifen ugebuede ginn, wou een och 
geséich eventuell, ob do nach Méiglechkeet 
wier, Plaze fräi sinn, fir sech anzeschreiwen. An 
ech wollt froen, Här Minister, ob et net sënn-
voll wier, och um nationale Plang op esou e 
Wee ze goen, datt ee wierklech méi Einfach-
heet hätt, fir sech souwuel ze informéiere wéi 
sech och anzeschreiwe fir dee Sproochecours, 
deen op ee géif passen.
An ech soen Iech am Viraus Merci fir d’Äntwert.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Adam. An den Éducatiounsminis-
ter huet d’Wuert.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären, villmools 
Merci dem Här Adam fir déi interessant Fro, 
well ech denken, datt net nëmmen e Mënsch 
aus Ärer Noperschaft sech déi Fro do gestallt 
huet, mä all Dag stelle Leit sech déi dote Froen. 
An zwar net ze knapps, well d’Formatioun am 
grousse Ganzen e wichtegt Thema ass, d’For-
mation continue e ganz wichtegt Thema ass a 
well virun allem hei zu Lëtzebuerg an esou 
engem plurikulturelle Kontext, deen eist Land 
jo awer wierklech zanter Laangem schonn 
auszeechent, d’Sproocheformatioun e ganz, 
ganz wichtegt Thema ass.

Sproochecoursen droen dozou bäi, datt ee 
sech besser an eis Gesellschaft kann integréie-
ren, datt eis Gesellschaft besser zesummenhält, 
datt mer fir d’Cohésion sociale eppes kënne 
maachen. Sproochecoursen droen awer och 
dozou bäi, datt mer deem engen an deem ane-
ren et favoriséieren, d’Integratioun an den Aar-
bechtsmaart erëm ze réusséieren, well do 
d’Sproochekompetenz och eng vun deene 
wichtege Barrièren ass, déi een oft muss iwwer-
sprangen, fir op eng sécher Plaz kënnen erop-
zekommen.
An et gëtt eng ganz, ganz grouss Offer an eng 
villfälteg Offer. Et gëtt den Institut national des 
langues, deen an der Stad Lëtzebuerg, awer 
och zu Miersch Formatiounen ubitt, wou mer 
awer och amgaange sinn ze kucken, ob déi net 
nach méi staark missten dezentraliséiert ginn, 
dat och am Kontext vun deenen Aarbechten, 
déi am INL momentan vu Renovatiounsaar-
bechte gemaach ginn, och fir emol ze kucken: 
Wéi ass et mam Interessi, wa mer dat méi 
staark an d’Regiounen och nach ausdehnen?
Et si ganz, ganz vill Gemengen, déi do aktiv 
sinn, sécherlech virun och d’Stad Lëtzebuerg, 
mä awer och ganz vill aner Gemengen, déi 
zanter Laangem Sproochecoursen ubidden. Et 
gëtt och ganz vill Asblen, déi dat maachen, och 
heiansdo am ländleche Raum, wou probéiert 
gëtt do, wou d’Gemengen et oft net zesumme 
gemaach hunn, datt Asblen dann déi Aufgab 
mat iwwerhuelen. An et gëtt awer och eng Häl-
lewull vu privaten Instituter, déi och Sprooche-
coursen ubidden an déi quasi alleguerten och 
kofinanzéiert gi vum Ministère. Den INL natier-
lech, als staatlechen Institut direkt, leeft iwwert 
de staatleche Budget. An déi aner lafen iwwer 
Kofinanzementer, sief et iwwert d’Formation 
professionnelle continue respektiv iwwert 
d’Formation des adultes.
Wat elo d’Promotioun ubelaangt vun deene 
Coursen, d’Informatioun ubelaangt, wat fir eng 
Coursen datt et gëtt, wou ee sech kann 
aschreiwen, wat fir en Niveau vu Cours datt et 
gëtt, och ob nach Plaze fräi sinn, dat ass natier-
lech e wichtege Punkt. Woubäi een awer och 
feststellt, datt et eigentlech kee Problem ass, 
déi Coursë voll ze kréien. Et ass wierklech net 
esou, wéi wann do eng Offer géif bestoen, déi 
op keng Nofro géif stoussen. Et ass éischter 
esou, datt d’Nofro ganz, ganz grouss ass.
Et hänkt natierlech och vun der jeeweileger 
Sprooch of, mä awer déi Sproochen, déi ein-
fach wichteg sinn, fir d’Integratioun an d’Land 
eran ze realiséieren, d’Lëtzebuerger Sprooch, 
awer och d’franséisch Sprooch, gi ganz, ganz 
staark nogefrot.
An d’Initiativ vun der Stad Lëtzebuerg, denken 
ech, ass hei ze begréissen, woubäi - wann ee 
sech d’Fro stellt, ob de Ministère net eng ähn-
lech Initiativ kéint huelen um nationale Plang - 
ech wëll drop hiweisen, datt mer dat eigent-
lech maachen iwwert den INFPC, deen den In-
ternetsite bedreift: www.lifelong-learning.lu. 
An do si sämtlech Formatiounen drop, déi vum 
Stat kofinanzéiert ginn, an och natierlech all déi 
Sproochecoursen, déi ënnert deen doten 
Domän falen. Do kann een also souwuel eraus-
fannen, wie wat wou ubitt, och wat fir eng 
Coursen et nach gëtt a wéini datt se ugebuede 
ginn.
An den Interessi un där Websäit ass ganz, ganz 
grouss. An der Monatsmoyenne hu mer do 
10.700 Visiteuren. A wann ee kuckt, wat dann 
do nogesicht gëtt, da sinn et virun allem 
d’Sproochecoursen, well déi leien op der 
éischter Plaz mat ronn 12% vun de Visiteuren 
op dem Internetsite www.lifelong-learning.lu. 
An ech kéint mer virstellen, datt een dat och an 
Zukunft mat der Stad Lëtzebuerg zesumme 
géif maachen, datt een eng Partnersäit géif 
maache respektiv dat géif vernetzen a verlin-
ken. Dann hätt een eigentlech de Gros vun 
deenen Informatiounen direkt scho parat fir 
d’Bierger vun der Stad Lëtzebuerg, awer och fir 
de Rescht vum ganze Land.
Et geet allerdéngs net nëmmen drëms, datt 
mer Informatiounen ubidden. Eng vu mengen 
Haaptsuergen ass et - an et ass och en nächste 
Chantier, dee mer mussen ugoen -, d’Qualitéit 
vun all deene Sproochecoursen och do ze assu-
réieren. An net nëmme vun de Sproochecour-
sen, mä och vun all deenen anere Formatiounen 
am Domän vun der Formation continue.
Dofir si mer amgaangen ze kucken, wéi mer en 
Instrument eis kënne ginn, dat eng Zort vun 
Agence vun Akkreditéierung soll sinn, soudatt 
an Zukunft och een, dee Sproochecoursen 
oder aner Formatioune wëllt ubidden, eng 
Akkreditéierung brauch, soudatt mer och kën-
nen d’Qualitéit vun där Formatioun do certi-
fiéieren. Dat schaaft e Stéck wäit méi Transpa-
renz och nach: datt een net nëmme weess, wat 
ugebuede gëtt, wou et ugebuede gëtt a wou 
ee sech muss aschreiwen, mä och nach, wat de 
Cours wierklech finalement wäert ass.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister. Mir kommen dann zur 
nächster Fro, vum Martine Mergen, iwwert 
d’Impfofdeckung hei am Land. An d’Fro riicht 
sech un d’Gesondheetsministesch.
- Question n°86 du 24 février 2015 de 
Mme Martine Mergen relative à la cou-
verture vaccinale, adressée à Mme la Mi-
nistre de la Santé

 Mme Martine Mergen (CSV).- Merci, Här 
President. Virun zwee Deeg ass zu Berlin e 
Kand un de Riedele gestuerwen, well et net 
oder net genuch geimpft war an ugestach gouf 
vun engem anere Kand oder vun enger anerer 
Persoun, déi ebenfalls net oder net genuch 
geimpft war.
Säit der Mëtt vum leschte Jorzéngt erliewe mer 
a Länner, an deenen Impfunge flächendeckend 
ugebuede ginn, en Opflackere vu Krankheeten, 
déi eigentlech missten ausgerott sinn. Och 
wann dat fir aner Krankheete gëllt, wëll ech bei 
de Riedele bleiwen. Dës Krankheet ass immens 
ustiechend a kann ëmmerhin an engem vun 
dausend Fäll zu enger Gehirentzündung féie-
ren, déi ëmmer déidlech ausgeet!
D’Zuel vun de Riedelefäll ass generell säit der 
Aféierung vun der Impfung op 0,04% vun där 
aler Zuel zréckgaangen. Mir wëssen, dass déi 
méi rezent Epidemien an de leschte Joren - 400 
Fäll zu Salzburg 2008, an Däitschland waren et 
der 2006 2.300, dovunner sinn der dräi ge-
stuerwen - nëmme méiglech waren, well a ver-
schiddene Kreesser Impfskepsis verbreet gëtt 
mat philosopheschen a pseudowëssenschaft-
lechen Argumenter.
Esou war zum Beispill den anthroposophesche 
Guru Rudolf Steiner der Meenung, d’Péng 
misst een erdroen an de Mënsch géif u senger 
Krankheet wuessen! Esou ass et och net er-
staunlech, dass d’Epidemien heefeg vun Insti-
tutiounen ausginn, wou Elteren encouragéiert 
ginn, hir Kanner net ze impfen.
Elo gëtt et och bei ons säit enger Zäit - ausser 
de bekannten anthroposopheschen Ariichtun-
gen a Schoulen - d’Bestriewen, Elteren op 
anere Weeër ze influenzéieren, wou ënner ane-
rem behaapt gëtt, de Réckgang vun de gefaar-
ten Infektiounskrankheete wier net op Impfun-
gen zréckzeféieren. Do gëtt et eng Gesellschaft, 
déi erlaabt sech, Déplianten un d’Eltere vun 
neigebuerene Kanner heem ze schécken, fir se 
ze encouragéieren, hir Kanner net ze impfen!
Wann een also un dee ganze Misär denkt, deen 
d’Impfunge säit Joren, säit Jorzéngte verhënne-
ren, wann ee weess, wéi onfundéiert d’Argu-
menter vun den Impfgéigner sinn, wann een 
awer och ëmmer gesäit, dass leider ganz vill Elte-
ren en Ouer fir esou Argumenter hunn, impo-
séiere sech folgend Froen un d’Madame Minister:
Wéi gutt ass bei ons d’Couverture vaccinale a 
gëtt et och hei Informatiounen, dass si säit 
ongeféier zéng Joer zréckgaange wier?
Kann d’Madame Minister d’Existenz vun dëser 
oder aneren Associatioune confirméieren? A wa 
jo, si Mesuren engagéiert, fir dëse Stréimungen 
entgéintzewierken? Huet d’Madame Minister 
Informatiounen, wéi dës Associatioun sech fi-
nanzéiert?
Ech si mer awer bewosst, dass ech dësen zwee-
ten Deel vu menger Fro net a menger Fro ge-
schriwwen hunn. Ech mengen, eng schrëftlech 
Äntwert op deen zweeten Deel géif mech awer 
och zefriddestellen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Mergen. An d’Wuert huet 
d’Gesondheetsministesch.

 Mme Lydia Mutsch, Ministre de la Santé.- 
Merci, Här President. Ech wëll och fir dës Fro 
Merci soen, déi mir d’Méiglechkeet gëtt, fir 
Aussoen ze maachen iwwert d’Couverture vac-
cinale hei zu Lëtzebuerg, wat natierlech eng 
Fro ass, déi ganz vill Leit och erëm wéinst deem 
rezente Virfall vun engem Stierffall opgrond 
vun enger Infektioun mat Riedele justifiéiert 
(veuillez lire: beschäftegt).
Bon, fir d’Éischt emol wëll ech soen, dass mir 
hei zu Lëtzebuerg keng Obligation légale hunn, 
fir ze vaccinéieren. Mir hunn zwar wuel e Vacci-
natiounskalenner, dee regelméisseg adaptéiert 
gëtt no den internationale Recommandatiou-
nen an och no de Recommandatioune vum 
Conseil Supérieur des Maladies Infectieuses. 
Dat ass déi konsultativ Autoritéit, déi mir hei 
hunn am Beräich vun den ustiechende Krank-
heeten.
Ech wëll och betounen, dass mir déi Vaccine 
gratis zur Verfügung stellen.
Wat an deem Zesummenhang wichteg er-
virzesträichen ass, ass, dass mir eng multidiszi-
plinär Kooperatioun hunn an de medezinesche 
Milieuen, déi mat Vaccinen a Verbindung kom-
men, zum Beispill d’Pädiateren, d’Generalisten, 
d’Médecine scolaire, d’Médecine du travail, 

wou regelméisseg Kontrolle stattfannen a wou 
och eng onermiesslech Aarbecht um Terrain 
geleescht gëtt.
Firwat hu mir trotzdeem hei zu Lëtzebuerg e 
ganz, ganz héijen Taux vu Kanner, déi geimpft 
ginn? Majo, ech féieren dat haaptsächlech do-
robber zréck, dass mir hei zu Lëtzebuerg e 
ganz performanten Informatiounssystem hunn, 
wat d’Vaccinen ubelaangt. Ech selwer deelen 
och déi Aschätzung vun der Froestellerin, déi 
mengt, dass déi rezent Tendenzen, déi mer iw-
werall an der Welt gesinn, vu Leit, déi sech 
oplehne géint d’Vaccinatioun... (veuillez lire: 
geféierlech sinn). Ech gesinn awer net, dass mir 
hei zu Lëtzebuerg Gefor lafen, fir iwwerrullt ze 
gi vun deenen Associatiounen, op déi 
d’Froestellerin agaangen ass, wou ech gäre be-
reet sinn, och Recherchen ze maachen, wéi se 
sech finanzéieren.
Bon, et ass hei d’Fro am Detail gestallt ginn, 
wéi héich deen Taux bei eis ass. Majo, bei eis 
läit deen Taux iwwer 95% vun alle Kanner, déi 
am Alter vu 25 bis 30 Méint geimpft ginn 
(veuillez lire: bei eis läit deen Taux vun de 
Kanner, déi am Alter vu 25 bis 30 Méint 
geimpft ginn, bei iwwer 95% vun alle Kanner). 
Dat ass en enorm, enorm héijen Taux de cou-
verture! Vläicht ass et jo och grad, well et keng 
Obligation légale ass, dass et bei eis am Land 
net déi fanatesch Approche zu där doter Fro 
gëtt. Mir hunn éischter duerch Iwwerzeegungs-
aarbecht an duerch eng gutt Informatioun an 
och eng gutt pluridisziplinär Aarbecht um Ter-
rain déi dote Situatioun erreecht.
Ech wëll awer och net verstoppen, dass mir hei 
zu Lëtzebuerg e Système d’incitation financière 
hunn, fir d’Surveillance médicale vun den nei-
gebuerene Puppelcher hei am Land ze maa-
chen an och vun de klenge Kanner am Vir-
schoulalter. Dat ass iwwer Jorzéngte gewuess 
an dat ass onermiesslech, wat d’Bedeitung fir 
eise Lëtzebuerger Gesondheetssystem ube-
laangt.
Am Kloertext heescht dat, dass am Kontext vun 
der Allocation de naissance a vun der Alloca-
tion postnatale sechs Examens médicaux pré-
ventifs obligatoresch sinn. A bei deenen obliga-
toreschen Exame fir d’Puppelcher tëscht 0 a 24 
Méint gi vun de Pädiateren och déi Vaccina-
tioune recommandéiert an d’Eltere ginn am 
Detail informéiert, wat d’Benefisser dovunner 
sinn. An dofir hu mer och deen héijen Taux.
Bon, mir maachen och dauernd eng Evalua-
tioun - all fënnef Joer - vun deem Taux de cou-
verture, dee sech an deene leschte Joren zu ei-
ser vollster Satisfaktioun entwéckelt huet. Mir 
maachen och ëmmer eng grouss Enquête, wou 
83% vun den Eltere matmaachen, déi eis dann 
och hir Appréciatioun dozou ginn. An déi 
Tauxe sinn och kontinuéierlech an d’Luucht 
gaangen.
Wat speziell d’Rougeole ubelaangt - an da sinn 
ech och schonn um Schluss ukomm -, esou hu 
mer vun 1996 un en Taux, deen ëmmer méi an 
d’Luucht gaangen ass. An dee leschte Verglach, 
dee mer opgestallt hunn, deen ass vun 2007, 
do ware mer bei 96,2%. A mir sinn elo 2012 - 
dat war déi leschte Kéier, wou mer dat ge-
mooss hunn - bei 99%.
Dat heescht, mir hunn eng enorm héich Akzep-
tatioun an ech kann nëmmen allen Akteuren 
um Terrain Merci soen! An ech sinn och ganz 
confiante, dass d’Impfgéigner deen doten Taux 
de réussite, dee mir hu fir d’Santé publique hei 
am Land, net kënnen zunichte maachen!
Villmools Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Minister. Déi nächst Fro 
kënnt vun der Madame Taina Bofferding an 
dréit sech ëm de Verkaf vu Billjeeën op der 
Linn 16.
- Question n°87 du 24 février 2015 de 
Mme Taina Bofferding relative à la vente 
de titres de transport dans les autobus 
de la ligne 16, adressée à M. le Ministre 
du Développement durable et des Infra-
structures

 Mme Taina Bofferding (LSAP).- Wann Dir 
fäerdeg sidd, da brauch ech näischt méi ze 
soen.
(Hilarité)
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mäin 
Uleies riicht sech un de Minister vun der Nohal-
tegkeet, wéi de President scho grad richteg ge-
sot huet, an et geet ëm d’Linn 16 mam Trajet 
Hesper, Houwald, Bouneweg, Gare, Zentrum, 
Kierchbierg a Fluchhafen. Do ass neierdéngs an 
e puer Busser affichéiert op engem Bildschierm, 
dass et sech ëm e Bus - ech zitéieren  - „à haut 
niveau de service“ géif handelen, wou d’Leit net 
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méi kënnen direkt am Bus selwer en Ticket 
kafen, mä entweder solle se sech am Virfeld 
virun der Fahrt schonn en Ticket besuergen oder 
ebe sech eng App eroflueden, M-Ticket-App, 
wou se da kënnen iwwer hire Smartphone esou 
den Ticket bezuelen.
Ech hunn och hei e Bild dobäi, dat ech selwer ge-
maach hu vum Affichage, fir mech selwer dann 
och ze renseignéieren, well eben dee Problem do 
vun e puer Leit u mech erugedroe ginn ass.
An deem Kontext hunn ech fënnef ganz konkret 
Froen un de Minister:
1) Wat ass ganz genau dat Konzept, wat do 
hannendrunnerstécht, vun esou engem Bus „à 
haut niveau de service“?
2) Wat sinn d’Ursaachen dofir, dass d’Leit net 
méi kënnen direkt am Bus hiren Ticket kafen?
3) Limitéiert sech déi Handhabung just nëmmen 
op d’Linn 16, oder vläicht nach op aner Linnen, 
respektiv si vläicht nach aner Buslinnen envisa-
géiert?
4) Besteet net vläicht hei de Risque, dass iwwer 
esou e Manque u Service bannen am Bus do-
madder vläicht den ëffentlechen Transport un 
Attraktivitéit kéint verléieren?
Da 5) a meng lescht Fro: Wat maachen déi Leit, 
déi kee Smartphone hunn oder vläicht grad 
keen Internetaccès hunn, fir déi App ze benot-
zen, oder carrément vläicht dee Moment net op 
enger Haltestell sinn, wou se kënnen nach spon-
tan en Ticket kafen? Respektiv: Wëssen déi Leit, 
wa se an de Bus eraklammen, dass se eben an 
esou engem neie spezielle Bus sinn a ge-
gebenenfalls keen Ticket méi kënne kafen?
An dësem Sënn soen ech Iech, Här Minister, 
dann emol scho villmools Merci fir Är Äntwerten.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Bofferding, där ech jo awer nach 
vill Froen iwwerlooss hat. An d’Wuert huet direkt 
den Nohaltegkeets- an Transportminister.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President, a Merci och der Deputéierter, 
der Madame Bofferding, fir déi Froen. E Bus à 
haut niveau de service, dat ass am Fong e Bus, 
deen eng ganz héich Capacitéit huet, fir ze 
transportéieren, an dee méiglechst op engem 
Tracé fiert, wou e Prioriséierung, also Prioritéit 
huet, dat heescht, datt en net an de Verspéidun-
gen hänke bleift.
Et geet drëms eben, fir esou Buslinnen ze 
schafen op Tracéen, wou mer haaptsächlech an 
de Spëtzestonne ganz héich Capacitéite 
brauchen, fir datt mer déi méiglechst schnell 
vun A op B transportéiert kréien.
Hei ass nach eng gewësse Spezifissitéit: Dir frot 
mech, ob dat an Zukunft, wann esou Bus à haut 
niveau de service geschafe ginn, ëmmer esou 
muss sinn, datt ee keen Ticket kritt. Neen, dat 
ass net de Fall. Hei hu mer eng spezifesch Situa-
tioun, datt et en duebel artikuléierte Bus ass, en 
„ExquiCity“, esou nenne se déi, an déi hunn 
eng zoue Kabinn.
Et ass esou, datt et do och Sécherheetsdiskus-
sioune gëtt. Dat ass eng grouss Diskussioun, déi 
mer jo de Moment hunn am ëffentlechen Trans-
port iwwert déi Fro: Soll de Chauffer zoue Ka-
binnen hunn oder net? Wéinst Sé-
cherheetsgrënn, well mer vill Schwieregkeeten 
haten. Dat hei si Busse vun enger Firma, déi dat 
hunn. A bon, dat ass awer elo net esou, datt 
mer dat virschreiwe bei all de Bus à haut niveau 
de service. Et ass awer allerdéngs och esou, datt 
ee muss soen, datt natierlech op esou enger 
Linn méiglechst wéineg Zäit soll verluer goe fir 
de Chauffer, datt e sech ka konzentréiere wierk-
lech op d’Fueren, fir keng Zäit ze verléieren a 
weiderzekommen.
Bon, Dir hutt et selwer gesot, et gëtt eng Rei 
Méiglechkeeten, fir den Ticket ze kafen haut: 
elektronesch duerch zum Beispill déi nei App am 
Kader vum M-Ticket, déi mer agefouert hunn. 
Dir sot: „Wann dann elo ee kee Smartphone 
huet, wat mécht deen dann?“ Or, do hu mer 
eng zweet Méiglechkeet: Et kann een och en 
SMS4Ticket kafen. Dat geet op all Handy. Dat 
heescht, do brauch een emol kee Smartphone. 
Ech ginn awer dovunner aus, ech mengen, et 
gëtt kaum nach e Bierger, dee keen Handy méi 
huet, soudatt een och mat engem ganz bana-
len, einfachen Handy dat ka maachen.
(Sonnerie de téléphone portable)
Dat ass mäin, deen do schellt. Jo, maacht mer 
en aus!
(Hilarité)
Ech soen der Deputéierter, der Madame Hetto, 
villmools Merci. Dat ass e Smartphone.

Also, wéi gesot, et kann een et och mat engem 
normalen Handy maachen. Mir hunn awer hei 
och nach d’Méiglechkeet op där Linn..., also 
um Fluchhafen, um Centre Hamilius, op der 
Gare centrale, do sinn Automaten opgestallt 
ginn, dat heescht, do kann een och um Auto-
mat Tickete kafen. A mir wëllen natierlech ku-
cken, méiglechst op groussen Arrêten  
den Automatesystem nach méi auszebauen, 
soudatt ech awer mengen, datt ënnert dem 
Stréch genuch Méiglechkeete wäerte bestoe fir 
de Client, fir Ticketen ze kafen, och wann en, 
wéi gesot, kee Smartphone huet.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- An 
denkt un de Fluchmodus! Merci, Här Minister.
Da kënnt déi lescht Fro vum Marco Schank. Déi 
adresséiert sech un d’Madame Ëmweltminis-
tesch a betrëfft d’Reform vun der Administra-
tion de l’Environnement. Den Här Schank huet 
d’Wuert.
- Question n°88 du 24 février 2015 de M. 
Marco Schank relative à la réforme de 
l’Administration de l’Environnement, 
adressée à Mme la Ministre de l’Environ-
nement

 M. Marco Schank (CSV).- Här President, 
Dir Dammen an Dir Hären, ech hätt effektiv 
eng Fro un d’Ëmweltministesch. An zwar geet 
et ëm d’Reform vun der Ëmweltverwaltung.
Et ass esou, datt, wann ech mech richteg erën-
neren, mer den 30. Abrëll 2014 eng Presenta-
tioun an der Chamber gemaach kruten, wéi 
d’Ministesch dat wëllt weiderféieren. Dir erën-
nert Iech, datt déi al Regierung déi Reform enta-
méiert hat. An et ass och esou, datt - dat muss 
den 23. Abrëll gewiescht sinn, dat heescht, eng 
Woch virun der Presentatioun - eng extern Pre-
sentatioun war vun der Ëmweltministesch vis-à-
vis vun anere Ministèren, vu Verwaltungen, awer 
och, denken ech, vun ONGen, vun Interesse-
gruppen, fir ze kucken, wéi een do virgeet, also 
eng Aart Workshop.
An nieft dëser externer Presentatioun sollten och 
Aarbechte gemaach ginn, krute mer deemools 
gesot, innerhalb vun der Verwaltung. Zum Bei-
spill sollt mat den Agente vun der Verwaltung 
eng Enquête gemaach ginn, et sollten Informa-
tiounsséancë sinn, et sollt e Groupe de suivi ge-
schafe ginn, a ganz wichteg, et sollten och Si-
mulatioune gemaach gi vis-à-vis vun de Procé-
duren - ech mengen, eppes Wesentleches!
A meng Fro ass eigentlech ganz einfach: Wou 
ass d’Reform vun der Ëmweltverwaltung drun, 
well mer awer elo eng Zäitchen näischt méi 
héieren hunn als Chamber par rapport zu deene 
verschiddene Punkten, déi ech opgezielt  
hunn?
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Schank. An d’Wuert huet d’Ëm-
weltministesch.

 Mme Carole Dieschbourg, Ministre de 
l’Environnement.- Här President, Dir Dammen, 
Dir Hären, villmools Merci un den Här Schank 
fir dës Fro. Et gëtt mer d’Geleeënheet, e klenge 
Punkt ze maachen, wou mer grad sinn.
De facto ass et esou, mir hunn dat doten am 
Abrëll virgestallt a mir wëllen eng méi modern, 
méi eng flexibel an och méi eng serviceorien-
téiert Administratioun schafe fir eis Bierger an 
och fir eis Betriber, an dofir gëtt se nei organi-
séiert.
Et gouf deemools souwuel bei der Presenta-
tioun fir d’ONGe wéi och an der Chamber ge-
sot, dass mer déi Simulatioune géife maachen. 
Déi sinn entre-temps gemaach ginn.
Et gouf och Réuniounen innerhalb vun der Ver-
waltung, déi elo intern och schonn hir ganz 
Aarbecht gemaach huet. Déi waren am No-
vember ofgeschloss. Do gouf et eng lescht 
grouss Ronn, déi mer haten. Am Dezember hu 
mer alle Participanten, vun den ONGen iwwert 
déi aner Administratiounen an aner Ministèren, 
déi Neiopstellung geschéckt, zesumme mat der 
Simulatioun, déi mer iwwert de Summer ge-
maach hunn, wéi dann elo deen neie Work-
flow, dee méi effizient gëtt, gemaach gëtt. Dat 
hu mer alle Concernéierte geschéckt. Elo kann 
ech Iech dat ganz gären och weiderleeden.
Et ass esou, dass mir mat eisem Avant-projet 
souwäit derduerch sinn. Et ass awer och esou, 
dass déi bishereg Verwaltungsgesetzgebung 
Carrièrë virgesäit an dass mer elo drénglech 
drop waarden, dass d’Reform vun der Fonction 
publique duerchgeet, fir dass mer net den Text 
direkt mussen amendéieren. Soubal dat ge-
schitt ass, wäerte mer dann och domadder 
kommen an an d’Prozedur goen.
Villmools Merci.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och der Madame Ëmweltminister. Mir géifen 

dann zu der Question élargie vum Här Marcel 
Oberweis iwwergoen. An déi Fro dréit ëm de 
PIB du bien-être. Här Oberweis, Dir hutt 
d’Wuert.

10. Question élargie n°4 de M. Mar-
cel Oberweis sur le «PIB du bien-
être»

 M. Marcel Oberweis (CSV).- Jo, Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, Här 
Minister, de Bruttoinlandsprodukt, och de BIP 
genannt, ass dee wichtegsten Indicateur vum 
Wuelstand fir e Land. Mat him ginn all déi Pro-
dukter, déi am Land hiergestallt ginn, an all déi 
verriicht Déngschtleeschtunge während engem 
Joer finanztechnesch erfaasst an a Milliarden 
Euro ausgedréckt. De BIP, wéi mir e kennen, 
berout op de Recherchë vum amerikaneschen 
Ökonom, dem Simon Kuznets, aus den 30er 
Jore vum leschte Jorhonnert.
Erhéicht sech de BIP, da bedeit dat, et geet 
dem Land wirtschaftlech gutt. Eng Erhéijung 
vun zum Beispill 3% all Joers bedeit eng Ver-
dueblung vun der Wirtschaft bannent 23 Joer. 
Mä domat erhéije sech awer och de Ressour-
cëverbrauch an d’Belaaschtung vun de wich-
tegste Liewensressourcen.
Dass mir eis hei op engem fatalen Ierwee mat 
där Berechnung befannen, huet schonn dee-
mools am Joer 68 vum leschte Jorhonnert de 
Robert Kennedy gesot. En huet gesot: „De BIP 
moosst alles, ausser dat, wat eist Liewe liewens-
wäert mécht.“ Kuerz drop huet de Club of 
Rome mat sengen Aussoen zu den „Grenze 
vum Wuesstum“ virun allem op dat permanent 
Uwuesse vum BIP higewisen an domadder och 
op déi endlech Grenze vun onsem Planéit.
Kuckt ee sech awer elo déi Berechnung un, 
dann erkennt een, dass Facteure wéi d’Bildung, 
d’Gesondheet, d’Noperschaftshëllef, d’Kanner-
erzéiung, d’Haushaltsaarbecht an déi nohalteg 
Ressourcennotzung net dra virkommen. 
 D’Déngschtleeschtungen, déi a kenger Weis 
zur Erhéijung vun der Liewensqualitéit bäi-
droen, wéi zum Beispill d’Reparaturkäschte bei 
Autosaccicenter, d’Verschrottung vu Produkter, 
d’Entseuchung vu verknaschten Terrainen an 
d’Botze vu verschmotzte Gewässer, ginn awer 
mat abezunn.
Eleng déi finanziell Suitë vun Autosaccidenter 
mat Doudegen a Schwéierblesséierten hunn, 
an eisem Land, am Joer 2013 zu 104 
Milliounen am BIP bäigedroen. De BIP ass prak-
tesch zu engem Instrument verkomm vun 
enger net nohalteger Entwécklung.
Mir mussen dofir hannerfroen, ob eng Crois-
sance vum BIP d’Liewensqualitéit an de Wuel-
stand nach erhéicht. D’Berechnungsmethod fir 
de BIP muss méi ekologesch a sozial Kritären 
abezéien, an dat am Sënn vu méi Gerechteg-
keet.
Ee Saz hei kuerz ageflasht: Däerf et da sinn, 
dass déi Räichsten, déi 80 räichste Mënschen 
op der Welt hei de Géigewäert an der Täsch hu 
vun deem vu 3,6 Milliarde Mënschen op dëser 
Welt?
An de leschte Jore goufen eng ganz Rei vun 
nohaltege Berechnungsmethoden entwéckelt. 
E puer Stéck erausgepickt: D’Vereenten Natiou-
nen hu schonn am Joer 1990 hiren alternative 
Wuelstandsindicateur, „the Human Develop-
ment Index“ - HDI -, virgestallt. Mat dësem 
sollte Begrëffer wéi Liewenserwaardung, de Bil-
dungsgrad vun de Mënschen an d’Ernährung 
berücksichtegt ginn.
Däerf ech hei un d’Stiglitz-Kommissioun erën-
neren, déi den „Better Live Index“, de Wuel-
stands-BIP vun der OCDE, am Mee 2011 virge-
stallt huet? Dësen enthält dann eelef Kritären: 
Aarbechtslosegkeet, Wunnengssituatioun, 
d’Gesondheet, d’Verhältnis vun Aarbecht a 
Fräizäit, d’Gläichgewiicht tëschent dem Beruffs-
liewen an dem Schaffliewen (veuillez lire: Pri-
vatliewen), an dann Ëmweltqualitéit. An da 
gëtt et jo nach dee bekannten „nationale 
Glécks index“ aus dem Land Bhutan, mä dee 
wëll ech net weider mat sengen néng Kritären 
hei erwähnen.
Awer wichteg ass hei de Gini-Koeffizient, dee 
vun dem italienesche Statistiker Corrado Gini 
entwéckelt gouf. Dëse Koeffizient erlaabt, 
d’Ongläichheet an engem Land ze bestëm-
men. Hei zu Lëtzebuerg ass den Gini-Koeffi-
zient tëschent de Jore ´85 an 2012 vun 0,25 op 
0,29 eropgaangen. Da muss ee wëssen, dass 
eent eng total Ongläichheet bedeit. Dat 
heescht, mir wuesse lues a sécher an eng 
grouss Ongläichheet eran.
Dësen Trend gouf och dann duerch d’Etüd 
vum Thomas Piketty am leschten November 
ënnerstrach, deen nogewisen huet, dass sech 
d’Ongläichheet an de leschten 30 Joer weltwäit 
massiv erhéicht huet. A ganz kierzlech och hei 
am Land huet de Professer Enrico Giovannini 
an der Chambre de Commerce e Virtrag geha-

len. En huet sech do ganz kritesch mat der ak-
tueller Berechnung vum BIP auserneegesat. En 
huet dunn och dat italienescht Instrument, de 
BES, virgestallt. An dëse berout awer op den 
Iwwerleeunge vum „Better Live Index“ an dem 
Glécksindex vu Bhutan.
Kuerz meng Froen dann: Déi viregt Regierung 
hat sech fir d’Iwwerschaffe vun der BIP-Berech-
nung ausgeschwat an de Conseil Économique 
et Social domat beoptragt, eng Etüd dozou 
auszeschaffen. Zesummen huet de CES mat 
dem Conseil supérieur vun der nohalteger Ent-
wécklung e Rapport erstallt. En huet geheescht 
gehat: de „PIB du bien-être“. Mat enger ganzer 
Rei vu gudden Iddien ass en am Joer 2013 am 
Oktober virgestallt ginn. Leider ouni Suivi säi-
tens der aktueller Regierung, soudass den CES 
am Januar e Bréif geschriwwen huet un d’Re-
gierung a gefrot huet, fir eng Entrevue ze 
kréien.
Well nach keng Informatiounen zu dësem Rap-
port iwwert de Wuelstands-BIP virgeluecht si 
ginn, froen ech dann den Här Wirtschaftsminis-
ter, éischtens: Wou stinn d’Iwwerleeunge fir 
d’Berechnung vun dësem Wuelstands-BIP, wéi 
den Aarbechtsgrupp CES an CSDD se ausge-
schafft huet?
An dann, dëse Grupp huet och gefrot gehat, 
dass d’Regierung hinnen d’Aufgab iwwerdréit, 
déi aktuell Lëscht vun 63 Indicateure bei der 
Berechnung vum BIP ze hannerfroen a wichteg 
Parameteren, déi net considéréiert sinn, mat 
anzebezéien. Dat hu se nogewisen an hirem 
Text. Sinn do scho konkret Schrëtt erfollegt?
An da vläicht déi lescht Fro, et ass e bësse 
kéng, Här Minister: Ass schonn en Datum fest-
geluecht ginn, bis wéini dëse PIB du bien-être 
hei am Land a Kraaft triede kann?
Merci fir d’Nolauschteren. An ech si gespaant 
op Är Äntwerten, Här Minister.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Oberweis. An den Ekonomiesminister 
huet d’Wuert.

 M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie.- Merci, Här President. Dir Dammen an Dir 
Hären, et ass richteg, wéi den honorabelen De-
putéierte gesot huet, dass den 23. Abrëll 2010 
d’Regierung de CES zesumme mam CSDD, 
mam Conseil supérieur du développement du-
rable, beoptragt huet, fir e System vun Indica-
teuren auszeschaffen, fir de PIB du bien-être 
kënnen ze rechnen. Dat ass gemaach ginn an 
Zesummenaarbecht mam Observatoire de la 
Compétitivité um Wirtschaftsministère a mam 
Statec.
An et ass och richteg, wéi Der gesot hutt, dass 
Ufank 2013 de CES zesumme mam CSDD hire 
Rapport ofginn hunn, wou en Tableau de bord 
virgesinn ass mat deene verschiddenen Indica-
teuren a wou och virgeschloe ginn ass, dass 
deen all zwee Joer soll adaptéiert ginn.
Wat déi jëtzeg Regierung ugeet, ass et esou, 
dass am Regierungsaccord steet, dass mer dee 
PIB du bien-être wéilten esou schnell wéi 
méiglech an d’Realitéit ëmsetzen. An et ass och 
elo esou, dass de Statec dat néidegt Personal elo 
krut, fir dat doten ze maachen, fir dee PIB du 
bien-être mat Liewen ze fëllen.
Ech wëll just hei, an enger Klammer, drop hiwei-
sen, dass de Conseil national de la statistique an 
engem Avis gesot huet, dass eng éischt Prioritéit 
vum Statec awer nach ëmmer déi misst sinn, fir 
d’Statistiken am Kader vun de Reglementa-
tioune vun der Communautéit ze erstellen, dass 
de PIB du bien-être awer misst an deem Sënn 
eng zweet Prioritéit sinn. Dat just fir ze soen, 
dass dat aus Personalmangel eng Kéier eng 
Diskussioun war. Mä et ass awer elo esou, dass 
mer dat Personal elo hunn an dass mer dat elo 
wäerten an d’Realitéit ëmsetzen.
En Datum kann ech Iech leider elo net ginn. 
Mä et ass emol virgesinn, dat heiten esou 
schnell wéi méiglech hinzekréien. Elo muss ee 
kucken, wéi laang dat dauert. Mä ech kann 
Iech elo leider keen Datum ginn. Mä mir schaf-
fen awer seriö drop, fir esou ee PIB du bien-être 
ze erstellen.
Ech wëll just, hei op dëser Plaz, awer nach drop 
opmierksam maachen, dass et där Indicateuren 
entre-temps esou vill gëtt, déi mer an alle 
méigleche Beräicher maachen, dass ee muss 
oppassen, dass een hei net iwwerdreift, fir net 
herno iwwerhaapt keng Iwwersiicht méi ze 
hunn iwwer all méiglech Indicateuren, déi 
herno och net matenee vergläichbar sinn. Dat 
hei ass allerdéngs een, dee mir fir wichteg fan-
nen an dee mer och wäerten ëmsetzen.
Mä et ass awer gradesou, dass den normale 
PIB, esou wéi mer e kennen, dass deen awer 
ëmmer nach weider muss gemaach ginn, dass 
deen och ëmmer nach priméiert. Eleng nëmme 
wéinst de Comparaisounen, déi mer musse 
maachen op europäeschem Niveau. Wann ech 
kucken, wat d’Politiques économiques ugeet, 
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de Solde public, de Pourcentage vum PIB, dee 
mer a Recherche-Développement investéieren, 
eis Produktivitéitsrechnungen, et cetera.
Dat heescht ganz kloer: Et bleift natierlech als 
éischt Prioritéit bei deem normale PIB. Mä de 
PIB du bien-être, dee wäert deemnächst kom-
men. Voilà, Merci villmools.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister.

11. Changement de composition 
d’une commission parlementaire
Ier mer zu der Proposition de loi iwwert d’Or-
ganisatioun vum Referendum iwwerginn, wollt 
ech der Chamber nach eng kuerz Matdeelung 
maachen. Op Demande vun der Fraktioun vun 
deene Gréngen ass ugefrot ginn, fir den Här 
Claude Adam all Kéier fir de Punkt vum Projet 
de loi 6675 duerch d’Madame Viviane Loschet-
ter ersetzen ze loossen, ob d’Chamber domat 
d’accord ass?
(Assentiment) 
Merci. Dann ersetzt bei deem dote Punkt an 
Zukunft d’Madame Loschetter den Här Claude 
Adam. Villmools Merci.
Mir géifen dann iwwergoen zu der Proposition 
de loi iwwert d’Organisatioun vum Referendum 
vum 7. Juni. An d’Wuert huet direkt de 
Rapporteur a Coauteur, den Här Alex Bodry.

12. 6738 - Proposition de loi portant 
organisation d’un référendum natio-
nal sur différentes questions en rela-
tion avec l’élaboration d’une nou-
velle Constitution
Rapport de la Commission des Institutions 
et de la Révision constitutionnelle

 M. Alex Bodry (LSAP), coauteur-rappor-
teur.- Här President, Dir Dammen an Dir Hären, 
bei dësem Gesetzesvirschlag, deen ech de 4. 
November d’lescht Joer zesumme mat der Kol-
leegin Viviane Loschetter a mam Kolleeg Eu-
gène Berger an der Chamber abruecht hunn, 
geet et drëm, fir dëse 7. Juni en nationale Refe-
rendum iwwer verschidde Froen, déi eis Verfas-
sung betreffen, ze organiséieren.
D’Iddi, op dës wäitreechend an exzeptionell 
Form vu Biergerbedeelegung zréckzegräifen, 
geet eigentlech op Enn 2012 zréck, wou se fir 
d’Éischt an d’ëffentlech Debatt bruecht ginn 
ass.
Dës Iddi, an engem fréie Stadium, also ier den 
definitiven Text vum Verfassungsentworf arrê-
téiert ass, d’Wieler zu eenzelne Verfassungsas-
pekter ëm hir Meenung ze froen, ass fir Lëtze-
buerg Neiland. An trotzdeem huet dëse Vir-
schlag vu Biergerbedeelegung bei der 
Ausschaffung vun eiser neier Constitutioun säi 
Wee relativ schnell gemaach. Iwwer eenzel 
Wahlprogrammer ass en an de Koalitiounsac-
cord vun 2013 agefloss.
A well et sech ausschliisslech ëm Verfassungs-
froen handelt, déi per Referendum dem Wieler 
wäerte virgeluecht ginn, ass et och net un der 
Regierung, mä um Parlament, als Pouvoir 
constituant, fir an dësem Beräich d’Initiativ ze 
huelen. Dat hu mer gemaach. An doduerch 
diskutéiere mer haut net iwwer e Gesetzes-
projet vun der Regierung, mir diskutéieren 
iwwer eng Proposition de loi, déi vun Depu-
téierten hei an der Chamber abruecht ginn ass.
Dëse Gesetzesvirschlag Bodry-Berger-Loschet-
ter ass an der zoustänneger Chamberskommis-
sioun net nëmmen debattéiert ginn, mä och 
am Virfeld, ier den Dépôt stattfonnt huet, vir-
bereet ginn. D’Majoritéitsparteien hu véier 
Froevirschléi agereecht. An déi aner Frak-
tiounen a Parteien, déi an der Chamber vertratt 
sinn, sinn offiziell a schrëftlech opgefuerdert 
ginn, eege Verfassungsfroevirschléi fir dëse Re-
ferendum anzereechen.
D’CSV an d’ADR hunn aus prinzipiellen Ursaa-
chen dat ofgelehnt. An déi Lénk hunn eege Pro-
positiounen erabruecht, déi awer bei deenen 
anere Fraktiounen a Sensibilitéiten an der Kom-
missioun keng Ënnerstëtzung fonnt hunn.
Zréckbehalen - dat war de Géigestand vun 
dem initialen Text vun der Proposition de loi - 
sinn also véier Froe gewiescht. An zwar:
Éischtens, d’Erofsetzung vum allgemenge 
Wahl alter beim aktive Wahlrecht vun 18 op 16 
Joer, an dat op enger fakultativer Basis;
zweetens, d’Opmaache vum aktive Wahlrecht 
bei Chamberswahle fir Netlëtzebuerger, an dat 
ënnert der duebeler Bedéngung, dass d’Leit 
zéng Joer hei zu Lëtzebuerg gewunnt hunn an 
och virdru bei Wahlen hei am Land matge-
maach hunn;
drëttens, d’Aféierung vun enger Begrenzung 
vun der Mandatsdauer vu Regierungsmembe-
ren op maximal zéng Joer an engem Stéck,

an, véiertens, d’Ofschafe vun der Verfassungs-
obligatioun fir de Stat, sämtlech Gehälter a 
Pensioune vun de Kultusdénger ze droen.
Dës Froe sinn opgrond vun dräi Kritäre festge-
hale ginn: éischtens d’Verfassungsrelevanz. Et 
war vun Ufank u kloer, dass dëse Referendum 
am direkten Zesummenhang steet mat der 
Aus aarbechtung vun enger neier Verfassung fir 
Lëtzebuerg, a sämtlech Froen hunn also misse 
Verfassungscharakter hunn.
Zweete Kritär war de kontroverse Charakter 
vun der Fro. Et ass effektiv relativ beméilech, fir 
eng Consultatioun vu sämtleche Bierger ze 
maachen, wann hei am Parlament, am Pouvoir 
constituant, eng Eestëmmegkeet oder eng 
Quasieestëmmegkeet besteet, fir op engem 
Punkt déi bestehend Verfassung ëmzeänneren.
Duerfir hu mer bewosst eigentlech de Choix 
getraff op Froen, déi kontrovers waren, wou 
eigentlech am Kader vun der Ausaarbechtung 
vun enger neier Verfassung weder eng qualifi-
zéiert Majoritéit bestanen huet, fir den aktuellen 
Text bäizebehalen, nach eng qualifizéiert Majori-
téit bestanen huet, fir eng Ännerung vum beste-
henden Text ze maachen. Dat war den zweete 
Kritär vun der Auswahl vun deenen dote Froen.
An den drëtte Kritär war dee vun der Onmëss-
verständlechkeet vun der Äntwert. Et hu misse 
Froe sinn, déi, wa se per Referendum mat Jo 
oder Neen eng Äntwert kréien, och domadder 
tranchéiert sinn, an net Froe sinn, déi eigent-
lech, wa mer d’Äntwert hunn, herno nach 
zousätzlech Froen opwerfen an eigentlech de 
Problem net hëllefe léisen.
Dat waren déi dräi Grondkritären, déi eis derzou 
bruecht hunn, fir grad déi dote Froen zréckzebe-
halen, an och aner Froen, déi an der Diskussioun 
waren, net zréckzebehalen, well déi zumindest 
engem vun deenen doten dräi Selektiounskritä-
ren net entsprach hunn.
Dorauser ergëtt sech natierlech och d’Noutwen-
degkeet, déi Iddien, iwwert déi per Referendum 
soll ofgestëmmt ginn, verständlechst a 
méiglechst prezis ze formuléieren. Dem Wieler 
muss kloer sinn, iwwer wat hien ofstëmmt, an 
d’Chamber muss herno mat der Äntwert d’Ver-
fassungsfro geléist kréien.
Duerfir ass och am Kader vun eisen Aarbechten 
an der Kommissioun d’Optioun festgehale ginn, 
d’Froe relativ kuerz an einfach probéieren ze for-
muléieren an net mat ze villen Detailer a 
Schachtelsätz ze belaaschten. Et gëtt iwwer Id-
dien ofgestëmmt, an net iwwer juristesch bis op 
dee leschte Punkt a Komma ausgefeilte Verfas-
sungsbestëmmungen. Dat kënne mer am Detail 
eréischt maachen, wa mer dee gesamte Verfas-
sungstext hunn an och wëssen, wou mer déi 
eenzel Punkten an dee Verfassungstext, deen 
neie Verfassungstext erabréngen.
Allerdéngs hu mer eigentlech vun den Aarbech-
ten an eiser Kommissioun och profitéiert, iwwert 
dee schrëftleche Rapport an haut iwwer mäi 
mëndleche Rapport, fir eenzel Interpretatiouns-
hëllefen ze ginn iwwer e puer Detailpunkten, déi 
mer och d’Geleeënheet haten, ënner eis ze dis-
kutéieren, fir dass mer eng méiglechst eenheet-
lech Ausleeung vun deenen dote Froe kréien, an 
op jidde Fall vereinfachen. Op den Detail kom-
men ech nach méi spéit zréck.
Ähnlech ewéi de Statsrot dat a sengem Avis ge-
maach huet, wëll ech elo awer am nächsten 
Deel vun dësem mëndleche Rapport op e puer 
méi grondsätzlech Aspekter agoen, déi am Ze-
summenhang mat deem Referendum ze kucke 
sinn a bei deenen een och mierkt, dass dobaus-
sen och eenzelner vun deene Punkten haut dis-
kutéiert ginn. Duerfir ass et also wichteg, e 
puer Froe kloerzestellen.
Fir d’Éischt emol nach eng Kéier, fir op d’Fro 
zréckzekommen: Firwat eigentlech dëse Refe-
rendum?
Dëse Referendum ass eng eemoleg Chance 
eigentlech, fir e Prozess vun der Verfassungsre-
visioun, deen elo méi wéi zéng Joer an dësem 
Parlament leeft, an d’ëffentlech Diskussioun 
eranzekréien, fir Iddie kënnen auszetauschen, 
fir kënnen ze debattéieren an de Bierger kon-
kret och un deene Verfassungsaarbechte mat 
ze bedeelegen. Dat ass eis bis elo net gelonge 
gewiescht. Mir hoffen, dass et mat dësem Refe-
rendum méiglech gëtt.
D’Biergerparticipatioun soll sech net op e Jo an 
en Neen zu engem fäerdege Verfassungstext 
beschränken, wann all Diskussiounen hei an 
der Chamber gelaf sinn, wou et dann net méi 
méiglech ass, och iergend nëmmen e Komma 
un deem Text ze änneren. Mä et geet hei 
drëm, dass mer d’Leit méiglechst fréi mat an 
déi allgemeng Debatt erakréien an domadder 
och profitéieren, dass eng Rei vu kontroverse 
Froen och duerch d’direkt Consultatioun vum 
Bierger eng éischt Äntwert kënne kréien.
Och an anere Länner - Island an Irland - si se 
bei hire Verfassungsrevisiounen en ähnleche 
Wee gaange vun enger Préconsultatioun 
eigentlech vun de Bierger, ier et zu engem defi-

nitiven neie Verfassungstext koum. Firwat soll 
esou ee Stéck vu méi direkter Demokratie a 
Verfassungsfroen net zu Lëtzebuerg méiglech 
sinn?
Zweet Fro: Wat ass déi juristesch Grondlag vun 
deem Referendum?
D’juristesch Grondlag vun dësem Referendum 
ass den Artikel 51 (7) vun eiser Verfassung, dee 
seet: «Les électeurs pourront être appelés à se 
prononcer par la voie du référendum dans les 
cas et sous les conditions à déterminer par la 
loi.» D’Gesetz, dat heescht d’Chamber, leet 
d’Froe fest, déi dem Wieler per Referendum vir-
geluecht ginn. D’Parlament ass fräi, déi Froe 
festzeleeën. Do gëtt et keng Aschränkungen.
D’Organisatioun vum Referendum gëtt iwwer 
en allgemenge Gesetzestext, d’Gesetz vum 4. 
Februar 2005 iwwer national Referendumen, 
geregelt, soudass mer bei dësem Spezialgesetz 
eigentlech just brauche praktesch d’Froe festze-
leeën an den Datum vun der Consultatioun.
Dëse Referendum ass net ze verwiessele mat 
dem Referendum, deen am Artikel 114 vun ei-
ser Verfassung virgeschriwwen ass. Do geet et 
ëm e spezifesche Referendum iwwer eng Of-
stëmmung, déi schonn hei an der Chamber 
stattfonnt huet, wat d’Revisioun vun der Verfas-
sung ugeet. An zwar gesäit den Artikel 114 
ewell vir - virdrun huet d’Chamber ëmmer mis-
sen opgeléist ginn eigentlech, ier et konnt zu 
enger Verfassungsännerung kommen -, gesäit 
elo vir, dass am Prinzip zweemol hannereneen 
d’Chamber, als Constituante, iwwert den Text 
vun enger Verfassungsrevisioun ofstëmmt, an 
dass, nodeem eng éischte Kéier eng Zweedrët-
telmajoritéit vun der Chamber sech hei derfir 
ausgeschwat huet, deen zweete Vote kann er-
sat ginn duerch eng Direktbefroung vun de 
Leit, déi dann dee gesamte Prozess ofschléisst.
Et ass also en décisive Referendum, deen an 
deem dote Kader virgesinn ass. Mä, wéi gesot, 
e setzt viraus, dass sech virdrun d’Chamber 
iwwerhaapt iwwer en Text mat qualifizéierter 
Majoritéit eens gesat huet, soss kann déi dote 
Form vum Referendum net spillen.
Esou e Referendum ass och virgesinn, dass en 
am Kader vun der neier Verfassung vu Lëtze-
buerg soll stattfannen, wann eis Aarbechten zu 
deem dote Punkt ofgeschloss sinn a wa mer et 
fäerdegbréngen, op engem neie Verfassungs-
text hei an der Chamber eng qualifizéiert Majo-
ritéit ze kréien.
Optimistescherweis kéint ee mengen, dass esou 
eppes scho kéint 2016 de Fall sinn. Ech mengen 
awer, wann een all déi Aarbechte kuckt, déi mer 
nach mussen um gesamte Verfassungstext maa-
chen, mat den Navetten am Statsrot, déi musse 
stattfannen, och mat Modifikatiounen un een-
zelne Gesetzestexter, déi parallell mussen 
duerch gezu ginn, dass et éischter wahrschein-
lech ass, dass mer deen dote Referendum 
eréischt 2017 kënnen duerchféieren. Firwat net 
gläichzäiteg mat de Gemengerotswahlen am 
Oktober 2017? Et ass un der Chamber, fir am 
Endeffekt dat dote mat ze décidéieren.
Drëtt Fro ass: Wien däerf beim Referendum 
matmaachen a wéi bannend ass den Ausgang 
vum Referendum?
Déi dote Froe sinn net nei. Déi si bei all Refe-
rendum diskutéiert ginn, eng leschte Kéier, fir 
déi Leit, déi deemools schonn hei waren, 2005, 
wéi et ëm d’Organisatioun gaangen ass vum 
Referendum zum Europäesche Verfassungs-
traité. An d’Äntwerten, déi mer haut ginn, sinn 
eigentlech keng aner ewéi déi, déi mer virun 
zéng Joer hei an der Chamber op déiselwecht 
Froe ginn hunn.
All Referendumen, déi op der Basis vum Artikel 
51 (7), fréieren Artikel 52, vun eiser Constitu-
tioun ofgehale ginn, hunn e konsultative Cha-
rakter. Dat heescht, se sinn, streng juristesch 
geholl, net bannend. Dat war mat alle Referen-
den de Fall, déi bis elo hei zu Lëtzebuerg 
duerchgefouert gi sinn.
Dass dat esou ass, steet net an engem norma-
tiven Text dran. Et steet weder formal an eiser 
Verfassung dran nach steet et an dëser Proposi-
tion de loi dran. Mä dat ergëtt sech awer 
duerch eng Interpretatioun, déi d’Doctrine ge-
maach huet vun eiser Verfassung a besonnesch 
am Artikel 50, dee seet: «Les députés votent 
sans en référer à leurs commettants...» Do ass 
keng Ausnahm virgesinn. Aus deem Saz gëtt 
ofgeleet, dass eigentlech d’Referendumen, mat 
Ausnahm vun deem spezielle Referendum am 
Kader vum Artikel 114, hei zu Lëtzebuerg e 
konsultative Charakter hunn.
De Statsrot huet seng traditionell Positioun, och 
an där doter Fro, nach eng Kéier hei rappeléiert 
a sengem Avis. Juristesch net contraignant, huet 
natierlech den Ausgang vum Referendum e poli-
teschen Impakt, deen een net kann an och net 
däerf ignoréieren.
Wat bréngt et effektiv, de Wieler ëm seng Mee-
nung ze froen, wann dann den Ausgang vum 
Referendum net soll respektéiert ginn?

Et ass mir eigentlech, perséinlech, onvirstellbar a 
wär och, a mengen Aen, konträr zu all-
gemengen demokratesche Prinzipien.
Ech erlabe mer hei de Pierre Majerus - kee Revo-
lutionär - ze zitéieren. De Pierre Majerus, deen a 
sengem Referenzwierk iwwert den État luxem-
bourgeois an der Versioun vun 1948 Folgendes 
zu där doter Fro gesot huet - ech zitéieren: «Il 
est évident que le résultat du référendum pèsera 
chaque fois lourdement dans la balance poli-
tique et qu’il sera déterminant dans la plupart 
des cas, à moins que des circonstances de force 
majeure n’empêchent le législateur de s’y 
conformer.» Souwäit d’Meenung vum Jurist 
Pierre Majerus zu där doter Fro.
Et ass sech och, wann een d’Verfassungsge schicht 
vu Lëtzebuerg kuckt, ausnahmslos eigentlech 
ëmmer un d’Resultat vum Referendum gehale 
ginn, och wann dat Resultat ganz knapp war. 
Beispill dozou ass de Referendum iwwert dat sou-
genannt „Maulkuerfgesetz“ vun 1937, wou eng 
ganz knapp Majoritéit - 50,7% - Nee gesot huet 
zu deem dote Gesetz a wou awer d’Majoritéit 
deemools vun der Chamber dat do respektéiert 
huet, och wann et knapp war.
Et war just an engem Fall aneschters, dat war, 
wat d’Wirtschaftsunioun mat Frankräich ugeet, 
wou sech gutt 70% derfir ausgeschwat hunn 
am Referendum 1919, mä wou awer d’Fransou-
sen eigentlech net wollten eng Wirtschafts-
unioun mat Lëtzebuerg maachen. An do ass 
dann dem Kapp nogefollegt ginn an net dem 
Häerz no, a schlussendlech ass eng Wirtschafts-
unioun mat der Belsch, sengerzäit, ofgeschloss 
ginn. Dat kann een, mengen ech, mam Cas de 
force majeure vum Här Majerus hei definéieren.
Wie kann elo mat ofstëmmen?
Do ass och d’Äntwert relativ kloer. D’Recht, fir 
un engem nationale Referendum deelzehuelen, 
ass fir de Moment un d’Wahlrecht bei den na-
tionale Wahle gekoppelt. Dat ergëtt sech aus 
der Artikulatioun vun de Verfassungsbestëm-
mungen am Artikel 4 iwwert d’Deputéierte-
chamber, wou och déi Dispositiounen iwwert de 
Referendum drastinn.
Och hei huet de Statsrot seng bekannten Inter-
pretatioun an Erënnerung geruff. 2005 hat e 
souguer op deem dote Punkt eng Opposition 
formelle zum deemolege Regierungsvirschlag, 
wat den Traité européen ugeet, ageschriwwen, 
an d’Chamber huet sech sengerzäit inclinéiert. 
An duerfir ass et och hei kloer, dass d’Wahlrecht 
bei dësem Referendum op déi Leit beschränkt 
ass, déi och d’Wahlrecht bei de Legislativwahlen 
hunn.
Beim nationale Referendum besteet d’Wahl-
flicht. Och dat ass eng Fro, déi een oft gestallt 
kritt dobaussen. Et besteet d’Wahlflicht, wéi dat 
bei politesche Wahlen hei zu Lëtzebuerg de Fall 
ass. Et ass dat den Artikel 37 vum allgemenge 
Referendumsgesetz vun 2005, deen dat 
virschreift. Ech zitéieren: «Le vote est obligatoire 
conformément aux articles 89 et 90 de la loi 
électorale.»
D’Bréifwahl ass virgesinn, wéi dat bei anere 
Wahlen och hei zu Lëtzebuerg de Fall ass. An 
dee leschten Délai, fir d’Bréifwahl unzefroen, 
dierft hei, wann et soll zum 7. Juni zu engem 
Referendum kommen, beim 8. Mee dëst Joer 
leien.
Wéi gëtt d’Resultat bestëmmt?
D’Froe vum Referendum stinn op engem Wahl-
ziedel - op engem Wahlziedel - an déi mussen 
an deenen dräi offizielle Sproochen ausge-
dréckt ginn, an der Reiefolleg Franséisch, Lëtze-
buergesch, Däitsch, all Kéiers mat zwou Casen, 
lénks Neen a riets Jo, nieft dem Non an dem 
Nein an dem Oui an dem Ja.
D’Resultater, déi Fro ass nach gëschter - dat 
hunn ech matkritt - an enger Sitzung tëschent 
Parteien opgeworf ginn, ginn determinéiert 
pro Fro. A bei der Determinatioun vun dem Re-
sultat zielen eigentlech déi ongülteg an déi 
wäiss Ziedelen net. Et ginn eigentlech just kon-
tabiliséiert a géintiwwergestallt déi Leit, déi pro 
Fro mat Jo a mat Nee geäntwert hunn. Doraus 
ergëtt sech dann d’Resultat vum Referendum. 
Dat ass keng Erfindung, mä dat ergëtt sech 
eigentlech aus den Dispositiounen, wéi se am 
allgemenge Referendumsgesetz vun 2005 fest-
gehale sinn.
Loosse mer dann elo op déi eenzel Referen-
dumsfroe selwer ze schwätze kommen.
Vun deene véier virgeschloene Froe bleiwen 
der schlussendlech nach dräi iwwreg. Déi ur-
sprénglech véiert Fro iwwert de staatleche Fi-
nanzement vun de Gehälter a Pensioune vun 
de Kultusdénger fält ewech. Dat ass geschitt, 
nodeems d’Chamber hei mat grousser Majori-
téit eng Resolutioun gestëmmt huet, wou se 
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dat dote freet, an och virdrun awer en Accord 
unanime eigentlech bestanen huet, wat nach 
virun e puer Méint net de Fall war, fir an eng nei 
Verfassung déi heiteg Bestëmmung vum Artikel 
106 iwwert d’Bezuele vun de Gehälter an de 
Pensioune vun de Ministres des cultes net méi 
ze iwwerhuelen. Dat war genau de Géigestand 
vun der véierter Fro.
Doduerjer, dass mer eestëmmeg der Meenung 
sinn, dass mer esou eng Dispositioun an der 
neier Verfassung net méi wëlle virgesinn, fält na-
tierlech déi dote Fro ewech. Well dann eigent-
lech de Kritär vun der Kontroversitéit vun der 
Fro, deen ech virdru genannt hunn, och net méi 
ginn ass, well mer souguer hei op esou enger 
Fro ewell Eestëmmegkeet hei an der Chamber 
hunn.
Et bleiwen dräi Froen nach, déi de 7. Juni dem 
Wieler gestallt ginn. Ech gi ganz kuerz op se an.
Déi éischt Fro ass: Sidd Dir mat der Iddi aversta-
nen, dass d’Lëtzebuerger, déi tëschent 16 an 18 
Joer al sinn, d’Recht kréien, sech fakultativ an 
d’Wielerlëschten anzeschreiwen, fir als Wieler 
bei de Wahle fir d’Chamber, d’Europaparlament 
an de Gemengerot wéi och de Referendume 
matzemaachen?
Lëtzebuerg huet déi eelste Wahlbevëlkerung an 
Europa. An ähnlech wéi dat haut an anere Län-
ner wéi Éisträich an eenzelnen däitsche Bundes-
länner de Fall ass, gëtt also hei d’Iddi opgeworf, 
fir fir dat aktiivt Wahlrecht bei alle politesche 
Wahlen de Mindestalter vun 18 op 16 Joer erof-
zesetzen. Fir déi jonk Leit besteet allerdéngs 
direkt keng Wahlflicht. Si musse sech aschreiwen 
an déi Wahllëschten. Wa se sech awer dann 
ageschriwwen hunn, da musse se och wiele 
goen.
Si kréien heimadder net dat passiivt Wahlrecht, 
also d’Recht, fir Kandidat ze sinn, zougestanen. 
Et handelt sech hei ausschliisslech ëm d’Recht, 
fir wielen ze goen.
Et schéngt eis selbstverständlech ze sinn, wann 
herno op déi zweet Fro iwwert d’Auslännerwahl-
recht géif mat Jo geäntwert ginn, dass dann och 
logescherweis déi jonk Netlëtzebuerger ab 16 
Joer an de Genoss misste kommen, fir kënnen 
hei bei Legislativwahle matzemaachen.
Zweet Fro: Sidd Dir mat der Iddi averstanen, 
dass d’auslännesch Matbierger d’Recht kréien, 
sech fakultativ an d’Wielerlëschten anzeschrei-
wen, fir als Wieler bei Chamberswahle matze-
maachen, an dat ënnert der besonnescher due-
beler Bedéngung, dass se op d’mannst während 
zéng Joer zu Lëtzebuerg gewunnt hunn a virdru 
scho bei Gemengen- oder Europawahlen zu Lët-
zebuerg matgemaach hunn?
Hei ass also d’Iddi déi, fir, ënner verschiddene 
Viraussetzungen, den Netlëtzebuerger dat ak-
tiivt Wahlrecht bei Chamberswahlen ze ginn. 
Zurzäit, an dat wësse mer, si ronn 45% vun den 
Awunner vun dësem Land Auslänner. Wann 
deen Trend sech iergendwéi fortsetzt an deenen 
nächste Joren, wäerten an aacht bis zéng Joer 
d’Majoritéit vun deene Leit, déi hei wunnen, 
Netlëtzebuerger sinn. Do stellt sech also eng 
spezifesch Lëtzebuerger Fro, wat de Fonctionne-
ment vun der Demokratie ugeet, wann eigent-
lech eng Wahlbevëlkerung just nach eng Minori-
téit vun der effektiver Bevëlkerung vun dësem 
Land ausmécht.
Dës Ouverture vum Wahlrecht ass op dat aktiivt 
Wahlrecht beschränkt. Et muss een eng 
Residenz dauer vun zéng Joer opweisen. Aller-
déngs kann déi och ënnerbrach gewiescht sinn. 
Dorobber ware mer eis an der Interpretatioun 
eens. An duerch d’Matmaache bei Gemengen- 
an Europawahle virdru weist ee jo och als 
Bierger vun engem Land, dass een Interessi huet 
un der Politik an um gemeinschaftleche Liewen.
Dëst Wahlrecht ass fakultativ, wéi dat och haut 
de Fall ass bei all Auslännerwahlrecht, wat mer 
hei zu Lëtzebuerg hunn. Et muss ee sech also an 
eng Wielerlëscht aschreiwen. A wann ee sech bis 
an déi Wielerlëscht ageschriwwen huet, da be-
steet d’Wahlflicht fir deen Eenzelnen.
Drëtt a lescht Fro an deem heite Referendum: 
Sidd Der mat der Iddi averstanen, d’Zäit, 
während där eng Persoun ouni Ënnerbriechung 
Member vun der Regierung däerf sinn, op maxi-
mal zéng Joer ze begrenzen? Dëst ass an der po-
litescher Debatt hei zu Lëtzebuerg eng relativ 
nei Iddi, fir eng personell Alternance an eng Er-
neierung vun der Exekutiv ze fërderen.
Eise Wahlsystem, dee mer alleguerte kennen, 
gekoppelt un de System vun de Koalitiounsre-
gierungen, huet zu enger, och am internationale 
Vergläich, onheemlecher Laangliewegkeet vum 
politesche Personal bis hin an der Regierung ge-
fouert. Duerch d’Aféierung vun enger maxima-
ler fortwährender Dauer vu Regierungsbedeele-

gung als Minister oder Statssekretär solle perso-
nell Verännerunge promouvéiert ginn an eng 
méiglech Beliewung vun der Demokratie er-
reecht ginn.
Dës nei Regel, déi, wéinst hirem Impakt op 
d’politesch Rechter an och op d’Ernennungs-
kompetenz vum Statschef, muss an der Verfas-
sung verankert ginn, gëllt nëmme fir d’Regie-
rung. Si gëllt net fir d’Chambersmemberen. A 
si kann och, juristesch gesinn, net réckwierkend 
applizéiert ginn. Ech hunn awer Notiz dovun-
ner geholl, dass dës Regierungsmembere 
schonn deklaréiert hunn, dass si bereet wären, 
fir sech selwer déi doten Dispositioun, wa se 
sollt iwwerholl ginn, dann ab dem éischten 
Dag vun hirer Mandatsperiod am Dezember 
2013 réckwierkend ze applizéieren. Dat ass eng 
politesch Entscheedung, dat ass elo keng juris-
tesch bannend Entscheedung.
Mir sinn der Meenung, dass déi Ënnerbrie-
chung, déi ka kommen, wann een déi doten 
Zéngjoresregelung wëllt suspendéieren, muss 
mindestens d’Dauer vu fënnef Joer hunn, min-
destens d’Dauer vun enger normaler Legislatur-
period hunn.
Als Kommissioun hale mer drop, an ech si frou, 
dass de Bureau vun der Chamber an och 
d’Conférence des Présidents dat net aneschters 
gesinn, dass am Virfeld vun dësem nationale 
Referendum, a grad och, well och d’Chamber 
als Constituante hei mat implizéiert ass, 
d’Chamber an där doter Fro eng besonnesch 
wichteg Roll vun Informatioun ze spillen huet.
Iwwer Chamber TV, iwwer Internetsite awer och 
iwwer regional ëffentlech Diskussiounsronne 
solle mer, mengen ech, den Enjeu vun dëser Ver-
fassungsreform kloermaachen, solle mer awer 
besonnesch d’Bedeitung, de Pro a Kontra vun 
deenen eenzelne Referendumsfroe kloerstellen.
An och d’politesch Parteien - ech erënneren, déi 
sinn an der Verfassung verankert mam Optrag, 
fir zur Meenungsbildung, zur ëffentlecher Mee-
nungsbildung bäizedroen - sinn hei als eenzel 
Parteie gefuerdert, wéi et och wënschenswäert 
ass, an dat geschitt jo och zum Deel scho fir de 
Moment, fir dass d’Zivilgesellschaft sech an 
deen dote Referendum mat implizéiert.
Ech hoffen hei, dass déi bevirstehend Diskus-
sioune mat deem néidege Respekt virun der 
Meenung vun deem anere gefouert ginn. Et 
geet och drëm, fir ze weisen, dass an enger re-
presentativer Demokratie, wéi Lëtzebuerg eng 
ass a bleift, Elementer vun direkter Demokratie 
kee Friemkierper duerstellen, mä awer eng 
gewëss Beräicherung fir eist Zesummeliewen, 
eist Zesummeplange sollen duerstellen.
Et ass en Exercice vu méi Biergerbedeelegung, 
dee mer hei woen, a wou mer selwer mussen 
de Bewäis erbréngen, dass mer räif sinn; dass 
mer räif sinn, fir och kontrovers Theme sach-
lech a fair auszediskutéieren, an net eng Vol-
leksbefroung zu engem Plebiszit géint oder fir 
eppes aneschters ze maachen.
Et geet ëm eis Verfassung, et geet ëm Sach-
froen, déi hei ze diskutéieren an ze léise sinn, 
an ëm näischt aneschters. Et ass eng gemein-
sam Verantwortung, déi mer ze droen hunn, 
dass mer an deem doten am Viraus definéierte 
Kader déi dote Campagne an deenen nächste 
Méint a Wochen uginn.
An ech mengen, dass an engem Land, wat 
awer eng gewëss demokratesch Erfahrung huet 
iwwer laang, laang Jorzéngten, et och muss 
méiglech sinn, iwwer kontrovers Theme fair a 
sachlech ze diskutéieren. Et wär, a mengen 
Aen, ëm eis Demokratie hei am Land schlecht 
bestallt, wann een esou Diskussiounen net méi 
iwwerhaapt dierft hei zu Lëtzebuerg féieren. 
Duerfir solle mer, mengen ech, déi Diskussioun 
net fäerten, mä mir sollte se mat der néideger 
Seriositéit, awer och mam néidegen Enthusias-
mus eigentlech ugoen.
Den 29. September 1919: Referendum iwwert 
d’Statsform an iwwer d’Wirtschaftsunioun. De 
6. Juni 1937: Referendum iwwert dat souge-
nannt „Maulkuerfgesetz“. Den 10. Juli 2005: 
Referendum iwwert den Europäesche Verfas-
sungstraité. A schlussendlech de 7. Juni 2015, 
wou et eréischt déi véierte Kéier ass, dass Lëtze-
buerg sech uschéckt, iwwer en nationale Refe-
rendum politesch eng Fro ëffentlech ze disku-
téieren.
Loosse mer alleguerten derzou bäidroen, aus 
deem dote Rendez-vous mam Wieler vläicht 
och e bëssen e Rendez-vous mat der Geschicht 
ze maachen. Dat wär, mengen ech, am Sënn 
vun eiser Demokratie, déi e bëssen zousätzleche 
Sauerstoff ka gebrauchen. A virun allem ass et 
awer och wichteg fir dee grousse Projet, dee 
mer elo zéng Joer hei gemeinsam droen, fir Lët-
zebuerg endlech eng nei Verfassung ze ginn.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Bodry. Éischten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Claude Wiseler.

Discussion générale
 M. Claude Wiseler (CSV).- Merci, Här Pre-

sident. E Vote iwwer e Gesetz, wat e Referen-
dum organiséiert, ass schonns eppes Ausser-
gewéinleches. Aussergewéinlech zu Lëtze-
buerg, mä och aussergewéinlech an Europa an 
an eisen Nopeschlänner, vläicht mat Excep-
tioun vun der Schwäiz. Wann een e wéineg 
duerch Europa kuckt, da gesäit een, datt natio-
nal Referende relativ rar sinn. Dat ass net de 
Fall fir regional, dat ass net de Fall fir lokal Refe-
renden.
Vun eisen Nopeschlänner ass Frankräich dat 
Land, wat am meeschten an deene leschte Jor-
zéngte Referendume gemaach huet. A wann ee 
kuckt, wat fir eng Referendume se gemaach 
hunn, da waren ëmmer Referendumen dann, 
wann an der franséischer Geschicht wichteg 
Momenter do waren a wann et drëm gaangen 
ass, Décisiounen, wegweisend Décisioune fir 
d’Land ze huelen.
1958 d’Aféierung vun der Cinquième Répu-
blique, 1961 d’Autodéterminatioun vun Alge-
rien, 1962 Accords d’Évian. Och de Suffrage 
universel, wou de President gewielt gëtt, wat 
eng majeure Réforme vun der franséischer 
Constitutioun war. 1969 d’Regionalisatioun. 
1972 den Élargissement vun der CEE. Duerno 
d’Autodéterminatioun vun Neikaledounien, 
den Traité vu Maastricht, d’Reduktioune vun de 
Presidentschaftsmandater, den Traité vun Eu-
ropa. All Kéiers dann ass zu engem Referendum 
gegraff ginn, wann e wesentleche Punkt an der 
franséischer Geschicht op der Säit geschriwwe 
ginn ass, déi just opgeschloe war.
Mir hunn och gesinn, wann een d’Referendu-
men a Frankräich analyséiert, datt haapt-
sächlech, net haaptsächlech, mä ëmmer et ëm 
institutionell Froe gaang ass oder ëm Froe vun 
Transfert vu Souveränitéit gaang ass.
Wann een dann an eisen aneren Nopeschlän-
ner kuckt: An der Belsch stelle mer fest, datt 
1950 dee leschte Referendum gemaach ginn 
ass. Dee Moment, wou et ëm d’Zréckkéiere 
vun dem Kinnek Léopold III. gaang ass, ëm 
d’Froe vun der Monarchie sengerzäit. 2004 
wollt oder sollt ee gemaach ginn, do ass dat an 
der Belsch net gaang, well gesot ginn ass, mä 
Dir hutt eng Démocratie représentative an de 
Referendum huet doranner keng Plaz!
An Däitschland si keng Referendume gemaach 
ginn an et sinn der just virgesinn, wann et ëm 
Froe vu Grenzenännerunge geet. A Spuenien 
ass just 1986 ee gemaach ginn, fir an der 
NATO ze bleiwen an 2005 fir de constitution-
nellen Traité. An Holland, 2005, just fir de 
constitutionnellen Traité. A Portugal och 2005 
fir de constitutionnellen Traité an 2007 iwwert 
d’Fro vun der Interruption volontaire de gros-
sesse: Jo oder Neen dozou.
Zu Lëtzebuerg, den Här Bodry huet dat gesot, 
bis elo dräimol. Dräimol, och all Kéiers a 
wesentleche Froe vun eiser Geschicht. 1919 
iwwert d’Fro, wou mer eis géifen uschléissen, 
Belsch oder Frankräich, respektiv ëm d’Fro vun 
der Fortféierung vun eisem Regime iwwer-
haapt, wéi et soll weidergoen zu Lëtzebuerg 
mat all deenen Demandë vun deene Länner, 
déi ronderëm eis waren, fir eist Land ze an-
nexéieren. Fir eis Independenz ze markéieren 
ass e Referendum gemaach ginn.
1937, an enger Zäit, déi mer alleguer kennen, 
de Premierminister huet virdrun de Rapport Ar-
tuso déposéiert, hei sinn d’Virleefer scho mat 
Froe vu Fräiheet, wou et ëm d’Maulkuerfgesetz 
gaang ass, wou driwwer ofgestëmmt ginn ass 
sengerzäit, wou dem Resultat och Rechnung 
gedroe ginn ass, inklusiv mat all senge Kon-
sequenzen d’ailleurs! 2005 den Traité constitu-
tionnel hei zu Lëtzebuerg.
Wesentlech Momenter vun der Lëtzebuerger 
Geschicht, wou Froe vum Regime, vun eise 
Fräiheeten, vum Abandon vun der Souverai-
neté nationale am Raum stoungen. An domat 
schreiwe mer eis am Fong, mat deene Referen-
dumen hu mer eis an d’Traditioun vun den eu-
ropäesche Referendumen a wesentleche Froen 
ageschriwwen.
Haut ass eng Diskussioun, déi ass virdru vu 
mengem Virriedner genannt ginn, iwwert déi 
partizipativ Demokratie. An iwwert déi ass och 
eng Diskussioun ze féieren. Just, datt mir als 
CSV soen, mir befannen eis awer momentan an 
engem Regime vu representativer Demokratie. 
A mir mengen, datt d’Politik an hirer Komplexi-
téit, esou wéi se haut ass, an och an Zukunft 
net wäert anescht ginn, net kann, net soll mat 
Äntwerten op ganz eenzel Froe sech léisen. Mä 
d’Froe mussen, an hirer Komplexitéit, an hiren 
Zesummenhäng, geléist ginn an am Kader, zu 
engem ganz groussen Deel fir eis, vun der re-
presentativer Demokratie.
Datt domat muss méi d’Implicatioun vun de 
Leit gesicht ginn, méi Participatioun an eiser 
Demokratie gesicht ginn, ass natierlech enorm 
wichteg. Och fir eis. A villes ass an deene 
leschte Jore gemaach ginn. D’Petitiounsrecht. 

De fräien Zougang zur Informatioun: ass nach 
amgaang, gemaach ze ginn. Biergerforumen, 
Zukunftsdëscher mat der Zivilgesellschaft, Ini-
tiatives populaires, Referendumen, inklusiv op 
lokalem Niveau an och op nationalem Niveau. 
Mä nach muss ee wëssen, ëm wat een esou Re-
ferendumen dréie léisst.
Et ass vun der Regierung versprach ginn, méi 
partizipativ Demokratie. An dann ass awer 
direkt am Regierungsprogramm dekretéiert 
ginn, wat fir eng véier Froen, dräi sinn et der 
nach haut, dann elo géifen an engem Referen-
dum kommen. Dovun ass vun deenen dräi, déi 
gestallt gi sinn, sécherlech, an eisen Aen, eng, 
déi vun dem Auslännerwahlrecht, wat eng Fro 
ass, déi vun der Importenz, vun der Wichteg-
keet hier sécherlech kann e referendare Charak-
ter hunn. Dat ass an eisen Ae fir déi aner Froe 
wesentlech manner de Fall.
Ech stelle just fest, datt, mat deem Schrëtt, 
deen d’Majoritéit mécht, mer ewech vun enger 
Rei Prinzipien awer kommen! Éischte Prinzip, 
dat ass, datt mer a groussen historesche Mo-
menter vun eiser Geschicht - do, wou et drëm 
geet, Weeër frësch opzeweisen, an dann de Re-
ferendum als Instrument benotzen -, datt mer 
vun deem Prinzip ewechkommen.
Zweete Prinzip, vun deem mer ewechkommen, 
dat ass, datt mer constitutionnel Ännerungen 
an engem grousse gesellschaftleche Konsens 
wëlle maachen, mat grousse gesellschaftlechen 
a parlamentaresche Majoritéiten. Déi hu mer 
an deene Froen net!
An et gëtt e Referendum gemaach, an deem ge-
sot gëtt, mir wëlle méi partizipativ Demokratie, 
fir am Fong dee grousse Konsens an der Gesell-
schaft, an der Chamber op enger Rei Froen ze 
ëmgoen an iwwer e Referendum ze ëmschiffen. 
Wat fir eis e wesentleche Punkt ass an der Argu-
mentatioun vun dësem Referendum.
D’Participatioun an déi Biergerbedeelegung, déi 
ganz oft ervirgestrach gëtt, kënnt eis ganz oft 
wéi e Virwand vir! Et steet am Exposé des motifs 
vum Text, an ech zitéieren: «Les auteurs de la 
proposition de loi entendent associer les ci-
toyens à l’élaboration d’une nouvelle Constitu-
tion, dont le projet est en voie d’élaboration de-
puis maintenant dix ans.» An den Här Bodry 
huet et och nach eng Kéier, genau esou, justi-
fiéiert.
Ech soen, dat ass awer nëmmen hallef wouer. 
Dat ass awer nëmmen e Prétexte. Well wann 
Der e wéineg weiderliest am Rapport an Dir 
liest, firwat déi Froen hei erausgewielt gi sinn, da 
steet dodran: «Il s’agit de questions institution-
nelles sur lesquelles il n’existait pas de majorité 
large au Parlement pour le maintien du statu 
quo respectivement pour une modification des 
règles en vigueur.»
(Interruption)
Richteg. Dofir soen ech, dat éischt Argument, 
dat ass keen Argument, wat richteg ass. Dat 
zweet Argument ass dat, wat richteg ass. Et 
war keng grouss, large konsensuell Majoritéit 
weder an der Gesellschaft nach an der Bevëlke-
rung, fir déi Froen ze beäntwerten. Dir gitt 
iwwer e Referendum, fir am Fong d’Meenung 
vun der CSV, grousser Partei, d’Meenung vun 
der CSV, ouni déi Der déi constitutionnel Majo-
ritéit hei net an der Chamber hutt, fir déi en fin 
de compte ze ëmschiffen.
De Claude Adam huet et ganz gutt an engem 
Artikel, an engem Interview resüméiert am 
„Journal“ vum Februar 2015: „Es handelt sich 
um Fragen, bei denen wir uns im Rahmen der 
Verfassungsreformen nicht einigen konnten. 
Wäre es zu einer Einigung gekommen, ähnlich 
wie in der Debatte um die Priestergehälter, hät-
ten sich auch diese Fragen erübrigt.“ Zitat. Ech 
weess net, ob d’Zitat richteg ass oder net, mä 
esou steet et emol do.
Et geet net drëm, d’Leit ze froen iwwer hir 
Meenung an iwwert déi Froen, déi d’Leit kéin-
ten interesséieren. Et geet hei drëm, déi eng 
oder déi aner Partei an der referendarescher 
Diskussioun ze ëmgoen, mat engem Referen-
dum! Wär een interesséiert gewiescht an där 
Referendumsdiskussioun un deem, wat d’Leit 
wierklech denken, an un deene Froen, déi se 
wierklech interesséieren, dann hätt ee jo och 
eng ganz Rei aner Froe kënne stelle wéi just 
déi, déi erausgewielt gi sinn, well eng vun de 
Parteien, oder méi wéi eng vun de Parteien net 
domadder d’accord waren.
Et hätt ee kënnen d’Fro stellen zum Beispill vun 
de Bezierker. Gëtt et véier Bezierker, gëtt et an 
Zukunft nëmmen ee Bezierk? Et hätt ee kënnen 
d’Fro stellen iwwert d’Zuel vun den Deputéier-
ten, iwwert d’Aufgabe vun de Gemengen, 
iwwer eise Wahlsystem, iwwert d’Aufgabe vum 
Conseil d’État, iwwert d’Roll vun de Parteien, 
iwwert d’Recht vun den Elteren, fir hir Kanner 
fräi ze erzéien, fräi ze bestëmmen, wéi déi Er-
zéiung soll geschéien,...

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Wiseler (CSV).- ...iwwert de 

Fonctionnement vun der Justiz oder aner 
constitutionnel Froen.
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A firwat am Fong just constitutionnel Froen? 
Och bei wichtegen Décisiounen, net constitu-
tionneller, an 1937, wëll ech just soen, ass eng 
Fro gestallt ginn am Referendum, déi net 
constitutionneller Natur war. D’Maulkuerfge-
setz, wéi een et nennt, war net e constitution-
nelt Gesetz. D’Fro ass awer gestallt ginn.
Et hätt ee kënnen d’Fro stelle bei der Allocation 
d’éducation. Wann een interesséiert gewiescht 
wär, wat d’Leit soen, dann hätt een och kën-
nen déi Fro stellen.
(Interruption)
Firwat net? Ech wëll Iech just éierlech soen, Dir 
sot, et sinn an der Schwäiz e puer...
Ech hunn net gesot, Dir sollt déi Froe stellen. 
Mir hu se d’ailleurs och net proposéiert!

 Une voix.- Dir hätt Froe kënne proposéie-
ren.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Mir hu se d’ail-
leurs och net proposéiert!
(Brouhaha)
An dat wollt ech genau soen, well ech jo 
wousst, dofir hunn ech...
(Brouhaha)
Dofir hunn ech dat do jo elo provozéiert, well 
ech jo wousst, datt Der géift mat där doter 
Äntwert kommen!
Mir hunn natierlech keng proposéiert, well mer 
der Meenung waren, datt mer dee Referen-
dum, mat deene Froen, déi hei virgesi waren, 
net kéinten ënnerstëtzen, net kéinten domad-
der d’accord sinn an en net wéilten duerch 
zousätzlech Froen, déi mer als richteg géifen 
empfannen, legitiméieren. Dofir hu mer keng 
Froe proposéiert, well mer mam Prinzip mat 
dëse Froen net konnten, net wëllen d’accord 
sinn. An dat hu mer vun Ufank un an aller Klo-
erheet an an aller Däitlechkeet gesot!
Wann ech elo op déi individuell Froen aginn - 
ech wëll dat haut net am Detail maachen, mir 
hunn nach véier Méint, fir dat kënnen ze maa-
chen, mä trotzdeem -, d’Formulatioune vun 
deene Froe si fir eis extrem vag an net prezis. 
Hei gi Froe gestallt iwwert d’Iddi: Sidd Dir d’ac-
cord mat der Iddi, datt soll eppes gemaach 
ginn? Dat ass awer nu wierklech alles anescht 
wéi eng prezis Fro, wou dann eng prezis Änt-
wert drop soll kommen!
De Conseil d’État gesäit et genau d’selwecht an 
e seet, ech zitéieren de Conseil d’État, à son 
avis: «La formule retenue peut toutefois mener 
à des ambivalences dans la mesure où l’on 
peut approuver l’idée elle-même, tout en ré-
pondant par la négative à la question posée 
pour des raisons liées aux circonstances 
concrètes de celle-ci et aux modalités de leur 
mise en œuvre.» Par conséquent il se de-
mande, de Conseil d’État, «dès lors si les ques-
tions n’auraient pas avantage à être reformu-
lées plus clairement en abandonnant no-
tamment la référence à l’„idée“ qui sous-tend 
les questions envisagées.» Eng kloer Meenung, 
déi hei vum Conseil d’État ausgedréckt ass. Dat 
ass awer net geschitt!
Wann een elo op déi eenzel Froen zréckkënnt, 
da muss ech och do soen, et sinn eng Rei Saa-
chen, déi an dem Commentaire gesot ginn, déi 
awer net an der Fro gesot ginn. Ech huelen déi 
eenzel Froen duerch.
Bei där Fro iwwert d’Ministeschmandater vun 
zweemol fënnef Joer, den Här Bodry huet et ën-
nerstrach, et steet och am Commentaire, gëtt 
gesot: „Mir maachen eng Paus vu fënnef Joer an 
da kënnen erëm eng Kéier déi zéng Joer do lass-
goen.“ Déi Paus vu fënnef Joer, déi steet awer 
net an der Fro. Déi steet am Kommentar. 
Mussen d’Leit dann elo Chamber TV oder de 
Kommentar, Chamber TV kucken oder de Kom-
mentar liesen, fir ze wëssen, wéi déi Fro genau 
formuléiert ass? Mir fannen et onprezis an am 
Fong net passend fir esou e Referendum.
Déi zweet Fro, dat ass déi vun de 16 Joer. Do 
steet dran op eng explizit Aart a Weis, also op 
eng Aart a Weis, datt et sech hei nëmmen ëm 
d’Wieler handelt. De Kommentar dovunner ass 
awer net evident. «Elle tient à souligner», seet 
d’Kommissioun, «que dans le cadre de la cam-
pagne référendaire, les partis politiques pour-
ront expliquer la portée juridique exacte de la 
première question.» Dat heescht, du muss, fir 
déi Fro genau ze verstoen, op d’Versammlunge 
vun de politesche Parteie goen, fir déi richteg 
Explikatiounen dofir ze kréien, soss kriss de net 
genau de Contenu vun där Fro mat! Dat fanne 
mer och net normal an esou enger preziser 
Saach wéi de Referendum awer soll sinn.
Beim Auslännerwahlrecht ass en ähnleche Pro-
blem dran, an deen ënnersträicht och de 
Conseil d’État. De Conseil d’État freet: «avoir 
résidé pendant au moins dix ans» am Land, ob 
dat géif heeschen, eng Résidence continue 
oder net eng Résidence continue. Am Rapport 
ass d’Explikatioun: «La commission estime que 
le résident ne doit pas avoir résidé au Luxem-

bourg de manière ininterrompue pendant les 
dix ans précédant l’inscription sur les listes élec-
torales pour les élections législatives. La question 
est à trancher et à comprendre dans ce sens.»
Du muss also de Commentaire des articles 
liesen, fir kënnen déi genau Interpretatioun vun 
der Fro ze maachen. Or, wann s de an der Ka-
binn stees, hues de awer de Commentaire des 
articles net derbäi, fir ze liesen, wat et heescht! 
Och déi Fro fanne mer relativ large ausgedréckt 
an net passend fir déi Prezisioun, déi awer esou 
wichteg Froe missten hunn.
Ech wëll dann och e puer politesch Remarquen, 
ewech vun deenen techneschen, e puer polite-
scher awer maachen iwwert déi eenzel Froen. 
Déi Fro vun de 16 Joer, Wahlrecht mat 16 Joer, 
gëtt justifiéiert mat Argumenter, datt haaptsäch-
lech den Interessi vun deene jonke Leit un der 
Politik domadder géif suscitéiert ginn.
Ech fannen dat Argument jo e besonnescht. Wéi 
wann d’Wahlrecht, eenzeg an eleng d’Wahl-
recht, wat een engem gëtt, géif garantéieren, 
datt elo den Interessi un der Politik suscitéiert 
ass! Déi Politikverdrossenheet, déi hei am Land 
ass, ass jo net just eng Politikverdrossenheet vu 
Leit ënner 18 Joer, net just vu Jugendlechen. Et 
ass eng Politikverdrossenheet vu ganz ville Leit, 
déi d’Wahlrecht hunn a wou d’Wahlrecht awer 
net iwwert d’Politikverdrossenheet ewechhëlleft.
Dofir, dës Problematik just wëllen ze léise mat 
dem Fait, datt een elo de Jugendlechen d’Wahl-
recht gëtt, mengen ech, ass wierklech net déi 
richteg Äntwert. Déi Problematik verlaangt eng 
ganz aner Diskussioun, verlaangt eng ganz aner 
global Äntwert.
Froen iwwert d’Schoul stelle sech hei, Froen 
iwwert d’Attributioune vum Jugendparlament, 
iwwert d’Kollaboratiounen an de Gemengen. A 
wann ech déi moer Explikatioun vun deene 
sechs Sätz, déi am Commentaire des articles 
steet, liesen, da steet just ee klenge Saz do-
riwwer: «Il est évident que cette possibilité de 
participation politique accordée aux jeunes doit 
être accompagnée d’efforts supplémentaires 
dans le domaine de l’instruction civique, no-
tamment à l’école.» Dat ass alles, wat doriwwer 
dosteet.
Ech soen Iech, wann een op déi do Fro, wat 
awer eng wichteg Fro ass, just déi Äntwert gëtt, 
da verfeelt een awer de Sujet! Da verfeelt een 
awer de Sujet mat där Fro. Ouni globaalt Kon-
zept, ouni seriö Explikatioun eng Fro einfach 
esou ze stellen, fanne mer net richteg, fanne 
mer net derwäert.
An da soen ech och nach, déi Äntwert, déi hei 
suggeréiert gëtt: firwat da 16 Joer? Firwat 16 
Joer? Firwat net 17, esou wéi den Här Kollwel-
ter an den Här Zanussi et sengerzäit virge-
schloen hate fir legislativ Wahlen 1996? Oder 
firwat net 16 beim kommunale Wahlrecht, wéi 
si et och virgeschloen haten, mä dann aktiivt a 
passiivt Wahlrecht? Dat war eng Propositioun 
aus Äre Reien 1996. Firwat dat aktiivt an net 
dat passiivt? Firwat fräiwëlleg an net obligato-
resch? Wéi sinn all déi Implikatiounen, déi sech 
domadder stellen op d’Zivilrecht, op d’Penal-
recht?
Keng Äntwerten, keng Diskussioun, déi ge-
fouert ginn ass, keng Justifikatiounen! Just ee 
Saz, just eng Propositioun, déi eis awer de Pro-
blem, dee sech richtegerweis stellt an deen och 
richteg erkannt ginn ass, déi awer de Problem, 
ob se esou oder anescht beäntwert gëtt, net 
wäert léisen.
Déi duebel Mandater vun de Ministeren, zwee-
mol fënnef Joer maximum.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Dat misste mer 
onbedéngt maachen!
(Hilarité et brouhaha)
Da géife mer de Sozialisten e Gefale maachen. 
Da géife se e puer Stéck lassginn, déi se gäre 
lass wieren.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Mä, Här Gibé-
ryen, ech stelle mir just d’Fro: Wou kënnt déi 
Fro do hier?

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ma vun de So-
zialisten.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Zweemol fën-
nef...

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Vun de Sozialis-
ten! Et sinn e puer Leit, déi se da géife lassginn.
(Hilarité, brouhaha et coups de cloche de la 
présidence)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Wou ass se 
scho gestallt ginn? A firwat ass se wichteg? Déi 
Solutioun, déi hei proposéiert gëtt, ass a sech 
och néierens justifiéiert. Sot mir emol, zweemol 
fënnef Joer: firwat zweemol fënnef Joer? Firwat 
net eemol fënnef? Firwat net dräimol fënnef? 
Wou kënnt een un déi zweemol fënnef? Firwat 
eng Paus vu fënnef Joer? Firwat net eng Paus 
vun zéng Joer? Firwat net eng Paus vun engem 
Joer? Firwat iwwerhaapt nach duerno kënne 
weiderfueren? Wéi explizéiert Der dat? Wat fir 

eng Logik, wat fir ee Sënn - wann een d’accord 
wär mat dem Fait -, mä wat fir ee Sënn mécht 
déi hei Propositioun? Firwat just déi do Zuelen?
Da gëtt gesot, d’Argument, fir dat hei ze froen, 
dat ass: Mir brauche méi Erneierung. Ech kom-
men dorop zréck. An den Här Bausch, deen 
huet awer och en anert Argument - well en elo 
hei ass, muss ech dat awer soen -, en anert Ar-
gument, ech mengen, et war an enger RTL-
Emissioun, gebraucht, wou hie seet: „No 
siwen, aacht Joer ass ee midd an ausgelaugt an 
där Fonctioun.“ Här Bausch...
(Brouhaha)
Jiddweree muss fir sech schwätzen.

 Une voix.- Hien huet keng Ausdauer!
 M. Claude Wiseler (CSV).- Jiddweree muss 

do...
(Interruption)
Jiddweree muss do fir sech schwätzen. Aner 
Leit sinn net midd an ausgelaugt. Mä Verschid-
dener sinn dat schonn no zwee, dräi Joer, midd 
an ausgelaugt.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Dat hänkt 
dovunner of, wéi ee sech asetzt a sengem Mi-
nistère!

 M. Claude Wiseler (CSV).- Ganz genau!
 Une voix.- Hien ass e Sprinter. Hien ass e 

Sprinter, Här Wiseler.
(Brouhaha général)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Also kuckt 
emol, wéi vill Ministeren an Ärer Regierung 
scho méi laang do waren!
(Brouhaha)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Just 
den Här Wiseler...

 M. Claude Wiseler (CSV).- A jugéiert Är 
Wierder un deem, wat do gesot ginn ass!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Just 
den Här Wiseler huet d’Wuert.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Den Här Bausch 
ass nach guer net midd.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Dat anert Argu-
ment, dat ass dat vun der Erneierung, wat och 
den Här Bodry hei gebraucht huet: „Mir 
brauchen Erneierung am Personal.“ Mä ech 
soen Iech awer och ganz éierlech, wann ee gä-
ren Erneierung hätt, a wann eng Partei gären 
Erneierung hätt bei hirem Personal, da sot mer: 
Firwat décidéiert d’Partei dat dann net selwer? 
Firwat brauche mer dann dofir e Gesetzestext, 
fir dat ze maachen?
(Interruptions)
Firwat, wann Der eng Rei Ministeren net méi 
wëllt an enger Regierung, décidéiert Der net, 
se erauszehuelen? Dat kënnt Der jo maachen!
(Brouhaha général)
Dat kënnt Der jo maachen. An et sinn der 
zwee, déi iwwer zéng Joer schonn hei sinn.
(Brouhaha général)
Dann huelt se...
(Coups de cloche de la présidence)
Dann huelt se einfach eraus!
(Brouhaha et coups de cloche de la prési-
dence)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann ech gelift! Wann ech gelift, bis elo hate 
mer e ganz gudden Niveau an der Diskussioun. 
Kommt, mer fueren esou virun!
(Coups de cloche de la présidence)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Mä ech wëll 
awer meng Fro beäntwert kréien.
Firwat imposéiert Der - an dat ass awer elo se-
riö -, firwat imposéiert Der de Leit iwwer Gesetz 
eng Solutioun, déi, wann Der se wëllt, jiddwer 
Partei fir sech kann décidéieren? Firwat? Firwat? 
Firwat huelt Der de Leit déi Fräiheet ewech, déi 
Leit ze wielen, déi se wëllen, an der Perspektiv, 
datt se an d’Regierung kommen, well se se gär 
an d’Regierung hätten? Firwat huelt Der déi 
Fräiheet ewech? Just well Dir sot...
(Interruptions)

 M. Alex Bodry (LSAP).- ...déi Iddi do...
 M. Claude Wiseler (CSV).- Just well Dir 

sot: Mir hätte gär Erneierung.
 M. Alex Bodry (LSAP).- ...awer net vun de 

Leit.
 M. Claude Wiseler (CSV).- Just well Dir 

sot: Mir hätte gär Erneierung.
Da stelle mer och nach d’Fro hannendrun, da 
sot mer emol: Firwat maacht Der dat do just 
bei de Ministeren? Firwat maacht Der et net 
bei den Deputéierten?
(Interruptions)
Firwat maacht Der et net bei de Buerger-
meeschteren a bei Schäffen?

(Interruptions)
Firwat?
(Interruptions)

 M. Alex Bodry (LSAP).- ...nach 100 Joer!
 M. Claude Wiseler (CSV).- Mä ech hätt 

awer emol gären eng Explikatioun. Mir wëllen, 
Här Bodry, weder dat eent nach dat anert!

 M. Alex Bodry (LSAP).- Ma da maacht Dir 
et!

 M. Claude Wiseler (CSV).- A mir wëlle we-
der dat eent nach dat anert!

 M. Georges Engel (LSAP).- Dat, wat mer 
Iech proposéieren...

 M. Claude Wiseler (CSV).- Här Engel, mir 
wëlle weder dat eent nach dat anert! Mir froen 
Iech just, firwat Dir dat eent maacht an net dat 
anert a wat den Ënnerscheed ass tëschent 
deem engen an deem aneren. Firwat een am 
Exécutif national ka sinn a firwat een an engem 
Exécutif an der Gemeng ka méi laang sinn. Fir-
wat? Wat ass d’Argument derfir?

 M. Etienne Schneider, Vice-Premier Mi-
nistre.- ...bei deem engen décidéiert...

 M. Claude Wiseler (CSV).- Dat ass net... 
Sot mer et nach eng Kéier, ech hunn et net ver-
stanen!

 M. Etienne Schneider, Vice-Premier Mi-
nistre.- Bei der Chamber décidéiert de Wieler, 
ob en Iech nach hei wëllt sëtze gesinn oder 
net. Bei der Regierung décidéieren d’Parteien.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Majo, da kën-
nen d’Parteien dat jo duerchaus décidéieren. Fir-
wat wëllt Der et dann an d’Gesetz aschreiwen?
(Interruptions)
Dat ass jo genau d’Fro.
(Interruptions)
Dat ass jo genau d’Fro: Firwat wëllt Der et 
dann an d’Gesetz aschreiwen, Här Schneider?
(Brouhaha)

 Une voix.- ...dofir ass et an der Fro. An den 
Här Berger huet vläicht Angscht, erauszefléien.
(Brouhaha, hilarité et coups de cloche de la 
présidence)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Firwat wëllt 
Der de Leit...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Wiseler, Dir hutt d’Wuert.
(Interruptions diverses)
Wann ech gelift, lauschtert dem Riedner no!

 Une voix.- Si sinn nervös.
(Coups de cloche de la présidence.)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Firwat wëllt 
Der de Leit e Recht ewechhuelen? Firwat wëllt 
Der déi Fräiheet ewechhuelen? Firwat wëllt Der 
och en Atout ewechhuelen, dee  
mer an eisen Aen duerch de Fait hunn, datt 
eng Rei Leit eng grouss Experienz hunn, no-
tamment um europäesche Gebitt, an domat e 
grousse Respekt hunn an europäesche Kreesser, 
deen een duerchaus kann ausspillen?
Ech soen elo, den Här Asselborn huet, duerch 
vill Respekt, deen en huet, déi zwee Joer, déi en 
elo am Conseil de Sécurité war, dat  
gutt kënne maachen. Hätt en dat net gehat, 
hätt hie sech vläicht a verschiddenen Dossiere 
net esou duerchsetze kënnen, wéi e sech elo 
konnt duerchsetzen. Ech wëll dat just soen.
No Ärer Rechnung hätt e scho laang missen 
dobausse sinn, hätt e scho guer net méi an der 
Regierung däerfe sinn! Firwat privéiere mer eis 
vun deem Avantage? Firwat?
(Interruption)
E Minister, dee Premierminister wëllt ginn...
(Interruption)
Här Bettel, Dir sidd elo net am Fall. Mä an 
engem klassesche Fall, fënnef Joer an der Re-
gierung, kann e fënnef Joer Premier sinn, muss 
e goen.

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Duerfir maacht Dir elo Är Paus.
(Interruptions)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Fënnef Joer Mi-
nister kann e sinn, fënnef Joer Premier, da muss 
e goen. Ech fannen dat net normal. Ech fannen 
et schiedlech fir d’Land, well mer eis een Atout 
ewechhuelen, wann dat hei géif duerchkom-
men. An ech hoffen, datt mer déi Diskussioun 
och dobausse kënne seriö féieren, well ech 
weess, wéi op esou Froe relativ intuitiv vun de 
Leit geäntwert gëtt. A mir musse mat den Ar-
gumenter virgoen,...
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 Une voix.- Also schiedlech fir d’Land... Dat 
ass awer...

 M. Claude Wiseler (CSV).- ...fir déi Änt-
werte respektiv fir déi Argumenter och 
eriwwerzebréngen.
Mir fannen déi do Fro onnéideg. Si ass och 
ouni Débat virdru gewiescht. Et ass just eng 
Fro, fir eng Fro ze stellen. A mer fannen, datt 
hei e populisteschen Débat déclenchéiert gëtt.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Voilà!
(Interruptions)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Wat d’Auslän-
nerwahlrecht ugeet, ass et sécherlech,...

 Une voix.- Ooh!
 M. Claude Wiseler (CSV).- ...an ech hunn 

et virdru gesot, sécherlech eng referendaresch 
Fro. De Corps électoral gëtt geännert, an dat 
ass wichteg.
D’Fro, ob een awer déi do Fro an dësem Mo-
ment soll stellen, ob d’Opportunitéit vun dëser 
Fro, mat all deem, wat u schwieregen  
Diskussiounen op eis zoukënnt, elo ass, hu mer 
oft genuch gesot. Ech wëll dat net nach eng 
Kéier widderhuelen.
Richteg ass awer, datt 45% vun Netlëtzebuer-
ger hei am Land e Besoin vun zousätzlecher 
Participatioun noutwendeg maachen. An déi 
Zilsetzung, soen ech ganz kloer, deele mir och 
als Partei. Dofir hu mer proposéiert, eng Solu-
tioun fir déi hei Fro iwwert d’Nationalitéitege-
setz ze fannen.
Mir deet et nach ëmmer leed, datt mer dofir 
net konnte gemeinsam eng gréisser Diskus-
sioun mateneen organiséieren. Well et wär bes-
ser gewiescht, déi Diskussioun ze féieren op 
eng calme Aart a Weis, wéi elo se an e Referen-
dum ze ginn, wou se duerchaus emol kann 
ausrutschen, wat dësem Land géif richteg 
schueden. An Dir hutt et selwer ënnerstrach.
Wann een dat awer elo mécht, da muss ech 
mech just froen, Dir schlot hei eng Solutioun 
vir, wou Der sot, et muss een zéng Joer am 
Land sinn an et muss een eng Kéier scho mat 
wiele gaange sinn. Da stellen ech mer d’Fro: 
Firwat déi do Konditiounen? Wou kommt Der 
un déi do Konditiounen? Wat bezwecken déi 
Konditiounen? Wat brénge se?
Mir sinn nämlech der Meenung, datt, wann 
Der wierklech d’Participatioun vun den Netlët-
zebuerger wëllt an Dir stellt esou restriktiv Kon-
ditioune wéi déi do, da kritt Der net déi Änt-
wert - wann dat hei géif duerchgoen -, net déi 
Äntwert op déi Fro, déi Der gären hätt. 
Dir kritt net déi Participatioun an déi Zuele vu 
Participatioun, déi Der braucht.
Déi Propositioun, déi mir gemaach hunn 
iwwert d’Nationalitéitegesetz, wäert eis 
wesentlech méi Effikassitéit bréngen, wesent-
lech méi Leit, déi d’Lëtzebuerger Nationalitéit 
kréien an déi duerno kënne mat wiele goen, 
aktiv a passiv mat wiele goen, wéi déi Proposi-
tioun, déi Dir maacht.
Ech mengen, datt d’Participatioun wesentlech 
méi duerch deen Text wäert ënnerstëtzt ginn, 
wéi duerch déi Propositioun, déi Der do 
 maacht. An ech froe mech och: Firwat just déi 
hei Propositioun? Et wären 100 aner Solutioune 
méiglech gewiescht. A se ass och néierens justi-
fiéiert, weder déi zéng Joer nach de Fait, datt 
een eng Kéier soll derbäi gewiescht sinn. Néie-
rens justifiéiert!
Ech froe mech d’ailleurs, firwat net déi do Froe-
stellung anescht ugaange ginn ass. Firwat kann 
een hei just mat Jo an Neen äntwerten? Firwat 
huet een net d’Fro gestallt vun der Participa-
tioun, ob een déi wëllt iwwert d’Nationalitéite-
gesetz, iwwer zéng Joer an eng Kéier  
schonn derbäi oder iwwer fënnef Joer hei am 
Land? Et hätt ee jo och kënnen esou e Referen-
dum organiséieren.
Et wär d’ailleurs net fir d’Éischt gewiescht, datt 
e Referendum mat enger Rei Alternativen orga-
niséiert gi wär. De Referendum vun 1919 
iwwert d’Dynastie war genau e Referendum 
mat véier Alternativen: éischtens, de Maintien 
vun der Grande-Duchesse Charlotte (veuillez 
lire: Marie-Adelheid), zweet Alternativ war de 
Maintien vun der Dynastie, mä mat enger ane-
rer Grande-Duchesse. Déi drëtt Äntwert, dat 
war d’Opsetze vun enger anerer Dynastie. An 
déi véiert Äntwert war d’Republik. Et konnt ee 
bei véier Alternativen tëschent där enger an där 
anerer wielen.
Hätt ee wëlle wierklech d’Fro stellen, wéi d’Leit 
d’Participatioun brauchen, hätt ee jo duerchaus 
kënnen all d’Alternativen, déi eng an déi aner 
uginn an d’Leit richteg wiele loossen tëschent 
verschiddene Systemer, déi méiglech sinn, mat 
därselwechter Zilsetzung, déi mer jo deelen. 

Mä firwat just déi hei? Firwat d’Reduktioun 
vum Choix? Eng Äntwert, déi an eisen Aen net 
vill, wann net näischt bréngt! A mir mengen, 
datt et just gewiescht ass aus Angscht, well en 
hätt kënnen, dee Referendum, eventuell schif-
goen. Hei ass eng Chance, datt e vläicht mat Jo 
ausgeet.
Mä ech fannen et net uerdentlech, net korrekt, 
net seriö, wéi dat do gemaach gëtt. Et geet just 
drëm, den Nationalitéiteprinzip hei aus dem 
Text erauszehuelen. En éischte klenge Schrëtt 
ze maachen, deen näischt zur Participatioun 
bäidréit. A wann een de Prinzip eng Kéier do-
baussen huet, da kann ee jo déi nächst Etap-
pen an deenen nächste Jore maachen. An dat 
ass fir eis problematesch als Usaz.

13. Dépôt d’une proposition de loi 
par M. Claude Wiseler
Ech wëll och, fir ze ënnersträichen déi Wichteg-
keet vun deem hei Sujet - a well mer eng Pro-
positioun gemaach hunn -, och hei ganz offi-
ziell dem Parlamentspresident eng Proposition 
de loi iwwerreechen. Här President, wann ech 
gelift.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Iwwert déi Pro-
positioun, déi mer gemaach hunn, iwwert déi 
Propositioun, déi a sech d’Nationalitéitegesetz 
ëmännert, fir d’Residenzklausel vu siwen op 
fënnef Joer erofzeschrauwen, fir e groussen 
Deel Droit du sol anzeféieren, nom franséische 
System. Dat heescht auslännesch Leit, auslän-
nesch Kanner, déi hei op d’Welt komm sinn, gi 
mat 18 Joer automatesch Lëtzebuerger, ouni 
iwwerhaapt eng Demande méi mussen ze 
maachen. Se sinn et einfach mat 18 Joer.
Iwwert de Fait, datt s de keng Condition de ré-
sidence méi brauchs ze hunn, wann s de mat 
engem Lëtzebuerger bestuet gëss, iwwer eng 
Facilitatioun vun eiser Kontroll am Sprooche-
system an iwwert d’Dispens vun iwwerhaapt 
enger Sproochekontroll, wann s de 20 Joer hei 
am Land bass.
Ech wëll awer och soen, well ech wëll korrekt 
sinn, datt deen Text, dee mer elo agereecht 
hunn, zu engem groussen Deel den Text vum 
Projet de loi 6561 vum François Biltgen ass, 
dee mer nach eng Kéier agereecht hunn, mat 
deenen Ännerungen awer dran, déi ech elo ge-
sot hunn, wou mer e gutt Stéck nach méi wäit 
ginn, wéi den Text vum François Biltgen sen-
gerzäit gaangen ass.
6781 - Proposition de loi portant modification de 
la loi modifiée du 23 octobre 2008 sur la natio-
nalité luxembourgeoise et portant abrogation de 
la loi du 7 juin 1989 relative à la transposition 
des noms et prénoms des personnes qui ac-
quièrent ou recouvrent la nationalité luxembour-
geoise.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Deen Der virun 
zwee Joer net wollt. Ech war bei de Verhand-
lungen derbäi.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Ech soen Iech 
ganz kloer, datt d’Evolutioun vun den Diskus-
siounen natierlech ass, an Dir gesitt och d’Evo-
lutioun vun där doter Fro an deene leschten 20 
Joer, datt Schrëtt fir Schrëtt gemaach ginn ass. 
Dir wäert eis jo elo net reprochéieren, Här Bo-
dry, deen Text hei ze déposéieren.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Neen, d’Welt dréit 
sech net ronderëm d’CSV.
(Interruptions)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Ech ginn Iech 
domadder 100%eg recht, Här Bodry, d’Welt 
dréit sech net ronderëm d’CSV, wéi och net 
ronderëm aner Parteien.
Ech wëll awer e leschte Passage...

 Une voix.- ...wat een am Parlament seet...
 M. Claude Wiseler (CSV).- Mä se si jo och 

richteg. Ech wëll vläicht just nach...
 M. Alex Bodry (LSAP).- Wat ass elo déi 

richteg Iwwerzeegung vun der CSV, ech weess 
et net.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann ech gelift! Här Wiseler, fuert Dir virun!

14. 6738 - Proposition de loi portant 
organisation d’un référendum natio-
nal sur différentes questions en rela-
tion avec l’élaboration d’une nou-
velle Constitution (suite)
Discussion générale (suite)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Ech fuere ganz 
gär weider, Här President. Ech wëll nämlech 
nach eng lescht Fro hei opwerfen, e puer 
Wuert soen iwwert déi Fro, déi net méi am Re-
ferendum ass: d’Relatioun tëschent Kierch a 
Stat, wat fir eis och e wichtege Sujet ass. An 

d’CSV war och der Meenung, datt een op dë-
sem Sujet misst bougéieren. Dir kënnt eise 
Wahlprogramm liesen, Dir hutt en d’ailleurs 
gelies.
Et ass e Sujet, dee komplex ass. Mir hunn ëm-
mer gesot, en ass vill ze vill komplex, fir eng 
einfach Fro am Referendum doriwwer ze 
stellen. Et stelle sech d’Froen iwwert d’Gehäl-
ter. D’ailleurs hutt Der se an där Konventioun, 
déi Der gemaach hutt, och wesentlech méi 
vast ugeschwat wéi an der Referendumsfro, déi 
gestallt gi war. Froen ëm d’Gehälter, ëm de Re-
liounsunterrecht, ëm d’Kierchefabrécken, Froen 
awer och iwwert de Contrôle, deen de Stat 
iwwert d’Kierche soll oder net soll exercéieren. 
Eng komplex Fro an e wichtege Sujet!
Mä an där Fro, déi Der am Referendum gestallt 
hat, hutt Der awer just ee Sujet ugeschwat, an 
dat war dee vun de Ministres des cultes. Sot 
mir just, firwat Der, wann Der esou eng wich-
teg Fro wëllt ugoen, déi esou komplex ass wéi 
déi do, se just wëllt ugoen an engem Referen-
dum an dann d’Fro iwwert déi sougenannte 
Paschtéieschgehälter frot, oder d’Gehälter vun 
de Ministres des cultes. Firwat just déi Fro? Fir-
wat net déi aner Froen? Firwat net eng Fro 
stellen dee Moment scho vun Ufank un 
iwwert...

 M. Alex Bodry (LSAP).- Well et eng Fro ass, 
déi haut an der Verfassung geregelt ass.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Jo, aner Froe 
mussen och an der Verfassung geregelt ginn.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Do ass et awer net 
aneschters...

 M. Claude Wiseler (CSV).- De Contrôle, 
deen de Stat huet iwwert déi eenzel Reliouns-
gemeinschaften, ass och eng Verfassungsfro. 
Mir hunn d’ailleurs en Artikel 22 dofir ëmgeän-
nert, fir déi Fro do an de Grëff ze kréien oder 
anescht ze formuléieren. Firwat hutt Der déi 
Fro dann net gestallt sengerzäit? Datt mer se 
elo eraushuelen, well se zu engem Deel beän-
twert ass, fannen ech normal. Mä firwat just 
d’Fro stellen iwwert d’Paschtéieschgehälter?
An ech soen Iech, well dat nu wierklech d’Aart 
a Weis war, fir de Problem unzegoen, well ee 
wëllt de Referendum einfach op seng Säit ent-
scheet kréien, ouni déi richteg Froen ze stellen! 
D’Fro iwwert d’Paschtéieschgehälter an 
d’Gehälter vun de Ministres des cultes ass dach 
net déi richteg Fro, déi Der hei an där ganzer...
D’Fro iwwert d’Responsabilitéit vum Stat par 
rapport zu de Reliounen: Wéi wäit ass de Stat 
responsabel, fir ze wëssen, wat do geschitt? 
Dat ass déi richteg Fro! Hätte mer déi gestallt, 
hätte mer eng ganz aner Diskussioun kritt. Eng 
ganz aner Diskussioun, eng richteg Diskus-
sioun, eng wichteg Diskussioun kritt. Dat wollte 
mer awer net als Diskussioun. Do hätt ee kën-
nen de Referendum net gewannen, an dat wär 
jo net richteg gewiescht.
Mir hunn dat populistesch als Approche fonnt, 
well mer fonnt hunn, datt déi richteg Problemer 
net hei ugeschwat ginn an datt déi Froen 
nëmme gestallt gi sinn, an et ass Iech och ge-
longen, fir Drock auszeüben. Déi Konventioun 
ass op Basis vun deem Drock ënnerschriwwe 
ginn, an d’Fro konnt du vum Dësch geholl ginn. 
Mä d’Intentioun nëmmen, fir Drock auszeüben, 
fannen ech a sech net korrekt.
Ech kommen zur Konklusioun. Dës Referen-
dumsfroe si just, esou wéi se elo hei gestallt sinn 
a formuléiert ginn, aus parteipolitesche Grënn 
gestallt an an enger Froestellung, déi an eisen 
Aen net objektiv ass. Déi virgeschloen Alter-
native loosse sech an eisen Aen net seriö justi-
fiéieren. A mir fannen, datt et hei e Mëssbrauch 
vum Instrument vum Referendum ass fir partei-
politesch Zwecker an datt et laanscht d’Leit 
geet. Dat Instrument vum Referendum ass eis 
extrem wichteg, mä esou ugewannt fanne mer 
et net seriö an et ass kee Courage, fir déi Froen 
ze stellen, déi a sech d’Leit interesséieren.
Ech soen awer och hannendrun, elo kréie mer 
eng Diskussioun, elo kréie mer eng Campagne 
an deenen nächste véier Méint. Ech ginn dovun-
ner aus, datt dat Gesetz haut gestëmmt gëtt, 
egal wat ech soen, datt dat Gesetz haut ge-
stëmmt gëtt, an da kréie mer déi Campagne. An 
ech soen och ganz kloer fir meng Partei, datt 
mer déi och probéieren, mat Argumenter ze 
maachen. Hei si mer jo an der Chamber.
Dobausse gi mer bei d’Leit an eis Versammlun-
gen a mir wëllen och op déi Froen äntwerten. 
Mir wëllen och mat eisen Argumenter erklären, 
firwat mer esou an net anescht äntwerten, an 
dat seriö ugoen. Dat soen ech och kloer an däit-
lech hei. Ech soen och, dat ass jo just e konsulta-
tive Referendum.
Ech soen awer och hannendrun, datt natierlech 
d’Resultater vun deem Referendum, wéi se och 
ëmmer sinn, an eisen zukünftegen Iwwerleeun-
gen nom Referendum, datt mer an eisen Iwwer-
leeungen deene Resultater wäerte Rechnung 
droen. Mä et muss een natierlech kucken, wat 

sech do ausdréckt, wéi et sech ausdréckt, wéi 
d’Diskussioun an der Campagne leeft, an haapt-
sächlech och, wéi d’Proportioune vun de Resul-
tater sinn. Op jidde Fall gëtt dëse Referendum e 
wichtegt Element an eisen zukünftegen Iwwer-
leeungen nom Referendum.
An ech soen nach hannendrun, datt och dës 
Majoritéit eng grouss Responsabilitéit hëlt, wa se 
dat do mécht. Haaptsächlech duerno, wann 
deen nächste Referendum nom Artikel 114 vun 
der Constitutioun kënnt.
Mir waren ëmmer der Meenung, datt ee Consti-
tutiounsännerunge sollt mat engem grousse ge-
sellschaftleche Konsens maachen. Kommen elo 
hei Resultater, étriquéiert Resultater eraus, déi 
Der duerno wëllt an d’Constitutioun mat iwwer-
huelen, d’Constitutioun, déi Der dann erëm 
wëllt an e Referendum stellen, an där kommen 
zwee oder dräi mat all deenen Onzefriddenhee-
ten, déi schonn duerch aner Diskussiounen, zum 
Beispill déi Reliounsdiskussioun zesumme-
kommen, da stellt Der déi zéng Joer Aarbecht, 
déi awer gemaach gi sinn, an déi Nécessitéit an 
déi Wichtegkeet, déi eng nei Constitutioun vu 
Lëtzebuerg hätt, awer uerg a Gefor! Eng grouss 
Responsabilitéit, déi Der domat hutt. Ech wëll et 
just eng Kéier an aller Däitlechkeet hei gesot hunn.
An aus all deene Grënn wäert d’CSV zu dësem 
Text net kënne mat Jo äntwerten, mä mat Neen 
äntwerten.
Domat wär ech normalerweis fäerdeg. Ech wëll 
just nach eppes hannendrusetzen, eng tech-
nesch Fro, den Här Bodry huet se och schonn 
ugeschwat, well se gëschter opkomm ass an där 
Diskussioun, wéi dann elo ausgezielt gëtt an 
deem Referendum hei. An dem Här Bodry seng 
Explikatioune sinn och richteg.
Et ass just ee Punkt, also et ass elo e wéineg méi 
spontan hei, et ass just ee Punkt, deen ech net 
richteg verstinn, an dat ass deen, et ass jo 
méiglech, vu datt dräi Froen op engem Bulletin 
sinn, datt verschidde Leit op eng Fro äntwerten 
an op zwou Froen net. Dat ass méiglech. An da 
gëtt dee Bulletin fir déi eng Fro valabel erkläert, 
deeselwechte Bulletin fir déi aner Froen awer net 
valabel erkläert. Dat fannen ech awer juristesch 
e richtege Problem.
Dann hätt een et a priori besser mat dräi sepa-
rate Bulletine gemaach. Sou wéi et elo gemaach 
gëtt, ass och a kengem Gesetz fixéiert en fin de 
compte, datt mer de Bulletin eng Kéier als vala-
bel an eng Kéier als net valabel erklären. Ech hu 
mech awer gefrot, ob dat net wierklech e reelle 
juristesche Problem ass, wa mer do zu de Resul-
tater kommen.
Dat gesot, soen ech Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Wiseler. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Eugène Berger.

 M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, Politik 
méi no um Bierger, d’Politik méi no mam 
Bierger ze gestalten, dat ass en Zil, dat sech 
d’Majoritéitsparteien op de Fändel geschriw-
wen hunn. An de Referendum vum 7. Juni ass e 
wichtege Schrëtt, fir dëst Zil ze erreechen.
Jo, de Referendum dëst Joer ass en historesche 
Moment, well mer nei Weeër gi bei der demo-
kratescher Abannung vum Vollek bei wichtege 
Gesellschaftsfroen. Esou eng partizipativ Dé-
marche vun der Chamber, am Endeffekt, ass et 
an deem Mooss an deene leschte Jorzéngten 
nach net ginn, well mir banne mat dem Refe-
rendum d’Biergerinnen an d’Bierger direkt an 
d’Aarbechte vun eisem wichtegste Gesetz, 
nämlech d’Aarbechte vun der Verfassung 
banne mer se domadder an.
Ech wëll nach eng Kéier och kuerz de Kontext 
vun den Aarbechten um Referendum hei 
skizzéieren. De Rapporteur huet dat scho ge-
maach. Mä et ass awer wichteg, fir nach eng 
Kéier de Kontext ze setzen. D’Chamber 
beschäftegt sech schonn zéng Joer oder méi, 
op alle Fall e Jorzéngt mat enger Neifaassung, 
mat enger Moderniséierung vun deem wich-
tegsten Text an eisem Rechtssystem. An d’Koa-
litioun huet och an hiren Accord geschriwwen, 
datt se wëllt déi Verfassungsreform elo och an 
dëser Legislatur ofschléissen, datt mer endlech 
d’Aarbechte kënne fäerdeg maachen.
Ech wëll nach eng Kéier rappeléieren - ech 
mengen, hei ass dat vläicht an dësem Haus 
iwwerflësseg, mä ech maachen et awer nach 
eng Kéier -, ech wëll rappeléieren, datt d’Ver-
fassung dat wichtegst, dat iewescht Gesetz ass. 
Et regelt d’Organisatioun vum Stat, et garan-
téiert eis Grondrechter an et setzt och de legale 
Kader, deen dann all Gesetz an all Reglement 
och muss respektéieren.
An, Här President, mir wëssen et alleguerten, et 
ass e Fait, scho bal eng Banalitéit, fir et ze soen, 
mä eis Gesellschaft, eng Natioun, e Stat, deen 
evoluéiert, verännert sech. An duerfir huet dës 
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Reform vun der Verfassung jo als Zil, fir d’Ver-
fassung un d’Gesellschaft, un eis Gesellschaft 
hei zu Lëtzebuerg, och besonnesch vum 21. 
Jorhonnert unzepassen an och eng Rei Inkohä-
renzen, déi am Laf vun de Joren, well jo awer 
emol déi eng oder aner kleng Textveränne-
runge gemaach gi sinn, wou dann och net 
nëmmen de Risiko vun, mä heiansdo Inkohä-
renzen entstane sinn, aus der Welt ze schafen.
Wéi gesot, déi Aarbechten, déi si scho laang 
amgaang hei an der Chamber. Vill Artikele sinn 
an der Kommissioun an deene leschte Joren iw-
werschafft ginn am grousse Konsens, Zoustëm-
mung. Aner Artikele musse nach ofgekläert 
ginn. An et ginn och verschidde Froen, déi an 
eisen Ae besonnesch wichteg sinn. Firwat datt 
déi Froen hei besonnesch wichteg sinn, déi 
dräi, dat ass, well se ronderëm d’Participatioun 
dréien, also ëm d’Basisrechter an enger Demo-
kratie. An do, bei deene wëlle mir also d’Bier-
ger froen, fir eis beim Schreiwe vun der definiti-
ver Verfassungsreform ze guidéieren.
Mäi Virriedner, deen huet jo ënner anerem Bei-
spiller aus anere Länner geholl a gesot, firwat 
datt déi déi eng oder déi aner Fro geholl hunn. 
An en huet gemengt, et wier keng Logik, oder 
et wier eng aner Ursaach derbäi, fir déi Froen 
esou ausgewielt ze hunn.
Neen, et ass ganz kloer: Et si Froen, déi, éisch-
tens, direkt mat der Verfassung ze dinn hunn. 
Et si prezis Artikele vun der Verfassung, déi 
concernéiert sinn. A virun allem sinn et awer 
och Froen, déi ganz vill mat der partizipativer 
Demokratie an eisem Stat ze dinn hunn, wéi 
d’Matbestëmmung vun den auslännesche Mat-
bierger, wéi zum Beispill d’Matbestëmmung 
vun deene jonke Matbierger hei am Land. Et 
ass also do awer ganz kloer eng Guideline, déi 
an deene Froen ass.
Et geet also ëm Froen, wou ee wëllt d’Mee-
nung vun de Bierger kréien an eben och Kloer-
heet kréie fir eis Aarbechten, fir dann eis Verfas-
sungsreform fäerdeg ze schreiwen. Ech 
mengen, et ass wierklech kloer, dorëms geet et 
an ëm soss näischt aneschters!
An ech mengen, duerfir kann een als éierleche 
Politiker och net d’Responsabilitéit vun der Re-
gierung un den Ausgang vun engem Referen-
dum koppelen. Et geet net dodrëms. De Wie-
ler, wat mécht deen de 7. Juni? Dee stëmmt 
iwwert dräi ganz wichteg Froe fir d’Moderni-
séierung vun der Demokratie an eisem Land of, 
an net iwwer eng Regierungsaarbecht. Punkt. 
Dat ass et de 7. Juni.
Et gi Vertrieder vun de Parteien hei an der 
Chamber, och mäi Virriedner huet dat ge-
maach, déi de Sënn an och d’Legitimitéit vun 
engem Referendum respektiv vun dësem Refe-
rendum a Fro stellen. Ech muss soen, déi ak-
tuell Positioun vun der CSV iwwerrascht dach 
an engem gewëssene Mooss.
Am Dezember 2013, do huet nach de viregte 
Fraktiounschef vun der CSV, den aktuelle Kom-
missiounspresident, deen huet du bei senger 
Ried deemools zum Koalitiounsaccord vun der 
neier Regierung gesot, datt d’CSV mat der Iddi 
vun dem Referendum kéint d’accord sinn. En 
huet natierlech och gewarnt virun deenen en-
gen oder aneren Diskussiounen, datt déi net 
sollten aus dem Rudder lafen. Firwat wëllt elo 
d’CSV eigentlech näischt méi dovunner wës-
sen?

 M. Claude Wiseler (CSV).- Här Berger, 
wann Der géift e puer Reie weiderliesen, da 
géift Der och kënne soen, datt den Här Juncker 
gesot hat, e géif heibäi, esou wéi d’Froe gestallt 
wären, sech froen, ob dat net en Abus vun der 
Referendumsprozedur wär. Dir musst ëmmer 
den Text ganz liesen, éier Der Zitatioune 
 maacht, wann ech gelift!
(Mme Simone Beissel prend la présidence.)

 M. Eugène Berger (DP).- Här President, 
ech hunn effektiv den Text déi lescht Deeg eng 
Kéier duerchgelies an do steet op alle Fall och, 
datt d’CSV kéint awer mat der Iddi vum Refe-
rendum d’accord sinn, datt sech Froe gestallt 
gi sinn eben iwwert, ech soen net d’Geféier-
lechkeet, mä awer iwwert de Risiko, datt bei 
verschiddene Froen herno am Débat an der Po-
pulatioun do kéint...

 M. Claude Wiseler (CSV).- Jo, an och 
iwwert déi aner Froen, Här Berger. An et ass 
genau déi Meenung, déi mer haut och nach 
deelen.

 Mme Simone Beissel, Présidente de 
séance.- Här Wiseler, wann ech gelift, den Här 
Berger huet eleng d’Wuert.

 M. Eugène Berger (DP).- Op alle Fall 
stellen ech fest, Madame Presidentin, datt elo 
d’CSV näischt méi wëllt vum Referendum wës-
sen. Si huet dat jo och elo grad virdru wësse 
gedoen. Firwat eigentlech? Eng Vollekspartei, 
huet déi eigentlech Angscht virun der Mee-
nung vum Vollek?
Och am CSV-Wahlprogramm, wann een dee 
liest, steet, datt eng Verfassungsrevisioun soll 

mat breeder Biergerbedeelegung gemaach 
ginn. Dann ass eigentlech awer d’Fro: Wat 
maache mer dann aneschters elo hei bei dësem 
Referendum, wéi datt mer eng breet Biergerbe-
deelegung organiséieren? Wat verstitt Dir dann 
ënner breeder Biergerbedeelegung, déi Der an 
Ärem Wahlprogramm erageschriwwen hutt an 
déi Der awer elo net méi wëllt? Dann hätt Der 
jo och wierklech misse preziséieren, datt et 
nëmmen ëm absolutt fundamental Froe géif 
goen, déi sech vläicht an anere Länner gestallt 
hunn, mä awer net bei eis.
Ech fannen et einfach, Madame Presidentin, 
schued. Ech bedaueren, datt d’CSV sech elo 
net konstruktiv abréngt an d’Diskussioun ëm 
de Referendum a si décidéiert huet, da géint all 
déi Froen ze sinn. Si huet och souguer an 
engem Zeitungsartikel vun Erpressung ge-
schwat. Och virdru konnt een dat hei esou 
eraushéieren.
Madame Presidentin, d’Bierger ëm hir Meenung 
froen, ass dat Erpressung? Ech sinn net där Mee-
nung, datt dat Erpressung ass. Au contraire! 
Wann een och Sondagë ka gleewen, do gëtt jo 
deen een oder anere gemaach - ee vun deene 
leschte vun der ILRES, ech mengen, mat dem 
„Wort” zesummen -, do ass jo och erauskomm, 
datt 77% vun de Leit hei zu Lëtzebuerg, déi ge-
frot gi sinn, der Iwwerzeegung sinn, datt awer e 
Referendum eng gutt Saach ass. Also ass dat jo 
awer och eppes, wou mer op e gewëssene Be-
soin, op e gewëssene Wonsch, e gewëssenen 
Ausdrock vun de Bierger kënne reagéieren.
An ech mengen awer och, ech sinn iwwerzeegt, 
datt e Referendum, eng besser Abannung vun 
de Bierger och e Moyen géint d’Politikverdros-
senheet ass. Wa mer elo all déi Débate wäerte 
féieren an den nächste Wochen, ass dat 
d’Méiglechkeet, fir mam Bierger an d’Diskus-
sioun ze kommen, fir mam Bierger iwwert déi 
Froen ze diskutéieren an den Intérêt vun de 
Bierger un der Politik nees ze verbesseren an och 
ze erhéijen.
D’DP, déi ass op alle Fall kloer en faveur vun de 
Volleksbefroungen. Firwat? Well een domadder 
d’Biergerinnen an d’Bierger mat a wichteg Ent-
scheedunge kann abannen. Referende sinn e 
Stéck vu partizipativer Demokratie, well een 
eben domat den ëffentlechen Débat iwwer 
wichteg Froe mat de Leit hei am Land ka gestal-
ten.
Madame Presidentin, d’DP, déi wäert de Leit no-
lauschteren an den Débaten. Mir wäerten och 
d’Meenung vun de Bierger de 7. Juni respektéie-
ren. Et ginn der elo schonn, déi soen: Jo, mä de 
Statsrot huet gesot, datt e Referendum, egal wéi 
en ausgeet, net muss bindend sinn, net muss 
respektéiert ginn. Dat ass zwar sécher wouer.
Et ginn der och, déi soen, datt se eventuell ku-
cken, jee nodeem wéi de Referendum ausgeet, 
datt se sech et da géifen iwwerleeën. Fir eis ass 
et kloer, och wa mer dräi Positiounen am Vir-
feld hunn zu deene Froen am Referendum, fir 
eis ass et op alle Fall ganz kloer, egal wéi de Re-
ferendum ausgeet, datt mir dat Resultat wäerte 
respektéieren an da mat an eis Aarbechten an 
der Verfassungskommissioun huelen. Ech 
mengen, dat ass dat, wat wichteg ass. D’DP, 
déi wäert de Wielerwëlle vum 7. Juni respek-
téieren. Dat gëllt fir eis an ech weess och, dat 
gëllt och fir eis Koalitiounspartner.
An ech hoffe just, datt och déi aner Parteien de 
Wielerwëllen an d’Meenung vum Bierger wäer-
ten da respektéieren. A virun allem däerf dee 
Referendum net herno fir parteipolitesch Spiller 
instrumentaliséiert ginn.
Madame Presidentin, ech kommen zu deenen 
dräi Froen.
Déi éischt Fro, déi vum Auslännerwahlrecht, ass 
sécher eng ganz sensibel, jo kontrovers Fro. Et 
muss ee wëssen, eng Demokratie, déi lieft vun 
enger gréisstméiglecher politescher Bedeele-
gung vun hirem Vollek. En Débat iwwert d’Aus-
lännerwahlrecht also an engem Land wéi Lët-
zebuerg mat 44%, 45% vu Bierger, déi net 
d’Lëtzebuerger Nationalitéit hunn, drängt sech 
jo da fërmlech op, deen ass net ze vermeiden.
44%, 45% vun de Leit, déi hei zu Lëtzebuerg 
wunnen, hunn net eis Nationalitéit, an déi Si-
tuatioun, déi féiert jo dann onweigerlech zu 
där Fro, ob ee weiderhi bal d’Halschent vun der 
Lëtzebuerger Bevëlkerung, déi hei schaffen, 
liewen, gären hei liewen, Steiere bezuelen, zum 
Räichtum, jo, do musse mer och éierlech sinn, 
ganz oft zum Fonctionnéiere vun eisem Land, 
vun eiser Ekonomie bäidroen, ob een déi ka 
komplett vun der Participatioun vu Legisla-
tivwahlen ausschléissen.
Oder et kéint een et och aneschters nach for-
muléieren: Kann ee vu bal der Halschent vun 
der Populatioun all Flichte verlaangen an hin-
nen op där anerer Säit awer net all d’Rechter 
ginn, déi déi aner 50% vun der Populatioun 
hunn? Ech mengen, dat ass eng vun deene 
kruziale Froen hei.
Oder et kéint een och nach d’Fro stellen: Wëlle 
mer dorobber histeieren, datt an Zukunft eng 

Minoritéit hei am Land iwwer eng Majoritéit 
bestëmmt?
Ech wëll och an deem Kontext soen, datt 
d’Wahlrecht fir auslännesch Matbierger jo awer 
keen Novum hei am Land ass. Dat ass keen 
Neiland, wat mer hei betrieden. Mir hunn de 
Maastrichter Vertrag vun 1992, do ass dat fest-
gehale ginn, wou och Lëtzebuerg domat d’ac-
cord war: All EU-Bierger dierf an all EU-Land no 
verschiddene Kritäre bei Kommunalwahle jo 
zum Beispill mat wiele goen. A mir hunn dat zu 
Lëtzebuerg jo och nach weider ausgedehnt: 
datt souguer och Net-EU-Bierger bei eis kënne 
bei de Kommunalwahle mat wiele goen. Et ass 
also u sech: D’Wahlrecht fir Matbierger, déi net 
eis Nationalitéit hunn, dat ass näischt absolutt 
Neies, wat mer hei froen. Mir hunn also och 
schonn Erfahrung domadder.
Et ginn och aner Länner, wou dat esou ass. Ech 
hunn elo hei Lëtzebuerg als Beispill geholl, well 
jo elo déi Fro hei eis concernéiert. Mä nëmmen 
als Illustratioun, an anere Länner gëtt et dat 
och: Schwäiz, Amerika - also USA -, Kanada, do 
kënnen d’Auslänner un de Regionalwahlen 
deelhuelen. Et ginn och Länner wéi Chile, 
Neuseeland, do kënnen Auslänner och, wa se 
gewësse Konditiounen erfëllen, un all den na-
tionale Wahlen deelhuelen.
Mir wëllen also als Koalitioun, och d’Demokra-
tesch Partei, e Schrëtt an d’Richtung vun enger 
verbesserter Participatioun vun den auslän-
nesche Matbierger goen. Wéi soll dat ausge-
sinn? Mir hunn och hei kloer Kritären a Limit-
ten dragesat.
Zum engen ass et jo esou, fir datt ee kann - dat 
ass jo eis Iddi -, fir an Zukunft dierfe mat wielen 
ze goe bei de Legislativwahlen: Éischtens ass et 
en aktiivt Wahlrecht, kee passiivt Wahlrecht. Et 
kann een also mat wiele goen.
Et ass och fakultativ. Dat heescht, et ass net 
obligatoresch. Et ass also och eng Differenz: De 
Lëtzebuerger Bierger, deen net..., oder de 
Bierger, deen hei zu Lëtzebuerg wunnt an net 
de Lëtzebuerger Pass huet, dee muss also och 
eng gewëssen Démarche maachen, esou wéi 
dat och bei de Gemengewahlen ass, fir sech an 
d’Wielerlëschten anzedroen. E muss also säin 
Intérêt och doduerjer scho manifestéieren. Dat 
ass eigentlech och eng Differenz nach zu 
deem, wat d’Lëtzebuerger als Wahlrecht hunn.
Dann ass et och esou, datt e muss verschidde 
Konditiounen erfëllen. E muss mindestens zéng 
Joer hei zu Lëtzebuerg gelieft hunn. Et kann 
also net sinn, datt ee muer oder iwwermuer 
oder dräi Woche viru Wahlen oder ee Mount 
virun de Wahlen op Lëtzebuerg kënnt an da 
sech kann aschreiwe goen. E muss zéng Joer 
hei gelieft hunn.
Et ass och esou, datt en - an dat ass fir mech 
och eng ganz, net interessant, mä awer och 
wierklech eng ganz signifikativ Konditioun -, 
datt en och scho bei enger anerer Wahl hei zu 
Lëtzebuerg matgemaach muss hunn, forcé-
ment bei enger kommunaler Wahl. An dat ass 
jo awer och, wou en da gewisen huet, datt en 
interesséiert ass un der Politik, datt e wëllt 
eppes matmaachen. Ech mengen, all deene 
Bierger hei zu Lëtzebuerg, déi dat scho bewi-
sen hunn, firwat soll een deenen dat Recht net 
kënnen zougestoen?
Et si Kritären eigentlech, wou Verschiddener 
och soen: „Si sinn nach relativ streng“, datt 
een eigentlech hätt misse méi wäit goen an et 
méi no un d’Wahlrecht vun de Lëtzebuerger 
upassen. Dat sinn der vun alle Säiten. Och zum 
Beispill, wat ech gelies hunn, sinn do ver-
schidde Leit aus enger Denkfabrik vun der CSV 
oder CSJ, déi fannen, datt se éischtens derfir 
sinn, datt d’Participatioun vun den Auslänner 
bei de Wahlen opgemaach gëtt. A si fannen, 
datt eigentlech déi heite Propositioun nach vill 
ze streng wier.
Ech wëll awer och eppes hei betounen, Ma-
dame Presidentin, dat ass, datt mer awer och 
weiderhin op där anerer Säit mussen all Efforte 
maachen, fir eng gesellschaftlech a politesch 
Integratioun ze maache vun de Leit. Duerfir soll 
natierlech och weiderhin e prioritäre Wee prak-
tesch fir d’Integratioun sinn, datt een och 
d’Auslänner iwwerzeegt, fir d’Lëtzebuerger Na-
tionalitéit unzehuelen, wat also sécherlech e 
wichtegt Element ass vun der Integratioun.
Mä nach eng Kéier: Et muss ee wierklech ën-
nerscheeden tëschent enger Nationalitéit an op 
där anerer Säit engem Wahlrecht. Dat sinn an 
eisen Aen zwou verschidde Saachen, beson-
nesch an engem Land ebe wéi eisem, wou 
ronn 45% vun de Bierger hei net d’Nationali-
téit hunn. Do sinn et der och, wou dat och net 
méiglech wier, well se zum Beispill aus engem 
Land kommen, dat d’duebel Nationalitéit net 
erméiglecht. Do ginn et eng Rei Länner nach 
an Europa, zum Beispill Dänemark, Holland, 
Éisträich, Polen, do ass dat net méiglech. Dat 
heescht, fir déi Leit hei, wa mer deene soen: 
„Jo, kuckt iwwert de Wee vun der duebeler Na-
tionalitéit!“, fir déi ass dat onméiglech.
(Interruption)

Wéi gesot, eng Oplockerung vun engem Na-
tionalitéitegesetz bedeit eng wesentlech 
Verbesserung an eiser Integratiounspolitik. Si 
léist awer net alleguerten d’Problemer vun der 
politescher Participatioun.
An hei wëll ech awer och nach eng Remarque 
maachen zu deem, wat mäi Virriedner, den Här 
Wiseler, gesot huet. En huet jo och hei eng Pro-
position de loi erabruecht fir dann eben elo an 
déi Richtung, déi si wëlle favoriséieren - wat 
awer an eisen Aen net eppes derzou bäidréit zu 
der politescher Participatioun -, datt een elo 
géif eben dat vereinfachen, fir d’Lëtzebuerger 
Nationalitéit kënnen ze erlaangen.
Ech muss soen, ech sinn nëmmen erstaunt, 
datt elo d’CSV dat proposéiert: vu siwen op 
fënnef Joer erof! Nach virun e puer Joer huet 
den deemolege Minister Biltgen plädéiert, fir 
ebe grad et eropzesetzen an och d’Sproochen-
ufuerderungen eropzesetzen. Elo geet et also 
erëm eng Kéier genau deeselwechte Wee no 
hannen. A praktesch zwee, dräi Joer oder emol 
net fënnef Joer, nodeems se fir dat eent hei plä-
déiert hu mat grousser Ferveur, plädéiere se elo 
fir eigentlech genau de Géigendeel. Do gesinn 
ech ganz wéineg Kohärenz derhannert.
(Interruption)
Madame Presidentin, d’DP steet dozou, datt 
och Netlëtzebuerger, déi bewisen hunn, datt se 
sech hei am Land wuelfillen, sech hei inte-
gréiert hunn an och politesch interesséiert sinn, 
datt déi hei kënnen, dierfe wiele goen! An ech 
mengen, déi streng Kritären, déi stellen och sé-
cher, datt elo keen Ausverkaf vun eiser Demo-
kratie hei bedriwwe gëtt an datt dat hei och 
éischter en Zeechen ass vun enger besserer, 
enger richteger Participatioun.
Mir hate jo och schonn ähnlech Diskussiounen 
deemools, wéi d’Wahlrecht fir d’Auslänner op 
kommunalem Niveau agefouert ginn ass. Ech 
mengen, do sinn heiansdo ähnlech Argumen-
ter ugefouert ginn. A mir hu jo am Endeffekt 
gesinn, datt d’Welt hei zu Lëtzebuerg net ze-
summegebrach ass, mä au contraire, datt mer 
eigentlech haut, wann een de Bilan zitt vun 
deem, wat an de Gemengewahle mëttlerweil 
vun der Participatioun bei de Wahle stattfënnt - 
d’Auslänner, déi sech aschreiwen an esou wei-
der -, datt mer eigentlech bedaueren, datt der 
net genuch drun deelhuelen, an datt mer eis 
eigentlech géife wënschen, datt der do och 
nach méi sech géifen abréngen an dat lokalpo-
litescht Geschéien, d’Matbestëmmung. An och 
hei mengen ech, wa mer géifen déi Bestëm-
mung bis an eis Verfassung schreiwen, datt do 
net géif vun haut op muer hei d’Welt ënner-
goen.
Et ass natierlech kloer, de Referendum iwwert 
d’Auslännerwahlrecht ass eng Fro iwwert déi 
gesellschaftlech Kohäsioun, iwwert d’Integra-
tioun an de generellen Ëmgang mat all de 
Bierger hei zu Lëtzebuerg, déi hei wunnen, 
schaffen a liewen. An et ass eng sensibel Fro. 
Duerfir soll een och hei wierklech net a bëllege 
Populismus verfalen.
Ech mengen, et ass hei e Kompromiss, eng 
Kompromissformel, déi hei proposéiert gëtt. 
An et ass do wierklech och meng - net nëmme 
meng - Suerg, datt mer hei an deenen nächste 
Wochen, wa mer d’Débaten hunn, do anstän-
neg Diskussiounen hunn, datt mer do net versi-
chen, d’Land ze splécken op déi eng an op déi 
aner Säit, datt mer net an de Populismus verfa-
len.
An ech mengen, do ass et och wichteg, datt 
d’Chamber hir Aufgab iwwerhëlt - mir hu jo do 
eng Rei Débaten, déi mer wäerten organiséie-
ren -, datt mer d’Leit informéieren, datt mer 
do, op gutt Lëtzebuergesch gesot, Niveau be-
halen a wierklech d’Saachen objektiv kënnen 
duerstellen. Ech mengen, dat ass eppes, wat all 
Volleksvertrieder, mengen ech, och muss sech 
als Virsaz huelen: datt mer respektvoll mat 
deenen aneren, awer och respektvoll vis-à-vis 
vun deene verschiddenen Iddien iwwer eis 
Matbierger, datt mer do respektvoll domadder 
ëmginn an datt also och d’Chamber do eng 
grouss Aufgab huet, fir eng uerdentlech Cam-
pagne ze maachen. Ech mengen och, an deem 
Kontext hunn och sécherlech d’Medien eng 
wichteg Roll ze spillen.
Ech kommen zu där nächster Fro. Dat ass déi 
vum Wahlrecht ab 16 Joer. Ech hu selwer als 
Auteur vu verschiddene Proposition-de-loien an 
deem Kontext hei méi wéi eng Kéier op der 
Chamberstribün schonn driwwer geschwat an 
argumentéiert. A mir haten hei och scho 
Chamberssitzungen, wou dat als Proposition 
de loi diskutéiert ginn ass.
Duerfir kann ech och net dat Argument novoll-
zéie vu mengem Virriedner, datt mer hei nach 
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ni driwwer geschwat hätten, datt den Exposé 
des motifs oder d’Argumentatioun an der Pro-
position de loi elo relativ moer wieren. Ech 
mengen, mir kënne genuch Débaten an der 
Chamber noliesen, wou mer doriwwer hei dis-
kutéiert hunn an deem Plenum, an datt och 
scho ganz vill an der Bevëlkerung, och ënnert 
deene Jugendlechen, doriwwer diskutéiert ginn 
ass.
Ech mengen, et sinn e puer, ech wëll och net... 
Wéi gesot, als Auteur vu Propositions de loi zu 
deem Sujet kéint ech elo hei ganz laang, ston-
nelaang driwwer schwätzen. Vläicht nëmmen e 
puer Haaptiddien, dat ass: Déi politesch Ent-
scheedunge vun haut, déi beaflosse jo awer 
ganz vill natierlech déi aktuell Generatioun, mä 
awer och déi nächst Generatioun, déi scho prak-
tesch hannendrun ass. An eigentlech awer huele 
mir, déi aktuell Generatioun, Décisioune fir déi, 
déi net kënne selwer matbestëmmen, wat sé-
cherlech net ideal ass.
Mir hunn och eng Gesellschaft, déi ëmmer méi 
al gëtt, déi natierlech dann och eng grouss 
Lobby duerstellt. A sécherlech ass och e grousse 
Risiko do, datt herno d’Politiker da vläicht 
éischter d’Tendenz hunn, no de Besoinen an 
den Intérête vun enger méi eelerer Populatioun 
ze kucken an déi Jonk, déi eventuell net kënne 
matbestëmmen, net kënne mat wielen, dann 
natierlech e bëssen op der Säit loossen.
Ech mengen, et ass kloer, datt och hei eben eng 
Form ugestrieft gëtt, fir ebe concernéiert Bierger 
hei zu Lëtzebuerg mat anzebannen an en Déci-
siounsprozess, wéinstens se kënne mat anzeban-
nen, datt se iwwert déi Leit kënnen décidéieren, 
déi fir si Décisioune sollen huelen.
Wéi gesot, och d’DP, déi fuerdert scho säit Joren 
en Erofsetze vum Wahlalter op 16 Joer. Ech 
hunn op meng Proposition de loi verwisen. A 
virun allem hei weist sech jo och, firwat datt déi 
Fro eng absolutt Berechtegung am Referendum 
huet.
Bei där leschter Diskussioun iwwer eng Proposi-
tion de loi zu deem Sujet huet de Statsrot 
nämlech gesot, dat wier keng technesch Fro am 
Endeffekt. En hat keng Problemer mat den Arti-
kelen, déi ech geschriwwen hat, an och mat där 
Argumentatioun. Mä d’Konklusioun, dat kann 
een noliesen, vum Statsrot war, et ass eigentlech 
keen techneschen, juristesche Problem, et ass 
eng politesch Fro. Eng politesch Fro, déi ee 
muss op enger anerer Plaz léisen. Voilà, ëmsou 
méi, ech mengen, do seet eis jo awer de 
Statsrot, et ass eigentlech praktesch eng Invita-
tioun, fir esou eng Fro iwwert de Referendum 
klären ze loossen.
Et gëtt jo och da gäre gesot, datt déi Jonk sech 
vläicht net esou interesséieren oder net fäeg 
sinn, fir do responsabel sech eng Meenung ze 
maachen. Jo, sécherlech muss ee kucken, datt 
een deene Jonken eng gewëss politesch - „poli-
tesch“ tëschent Gänseféisercher -, also eng poli-
tesch neutral Bildung gëtt an datt een dann do 
den Intérêt an d’Responsabilitéit fir d’Politik 
awer och kann erwächen.
Op där anerer Säit muss ech awer soen, déi Ar-
gumenter, déi een ëmmer fir déi vu 16 a 17 
uféiert, datt déi net genuch politesch Bildung 
hätten, net genuch Responsabilitéit, datt dat da 
fir déi vun 18, vun 23, vu 37, vun 43 net méi 
soll gëllen. Ech mengen, sécherlech soll een dat 
hei maachen. Mä méi generell solle mer eis 
awer och emol déi Fro stellen, wéi insgesamt 
eis Leit dobaussen, eis Biergerinnen a Bierger 
informéiert sinn, politesch responsabel denken 
an esou weider. Ech muss heiansdo soen, wann 
ech Saache liesen op Foren, an de Medien, do 
kann ech mer awer Froe stellen!
Och hei muss ech betounen, et ass e fakulta-
tiivt Wahlrecht. Et ass also net e komplett Wahl-
recht eigentlech wéi fir déi ab 18 Joer. Dat 
heescht, et kann ee wiele goen. Wann ee sech 
prett spiert, kann ee mat wiele goen, et muss 
een net mat wiele goen. Et ass grad wéi fir déi 
mat 75 Joer. Virun e puer Joer ass dat jo och hei 
agefouert ginn. Do ass och net d’Diskussioun 
gewiescht: firwat net mat 74, mat 77? Et ass 
du gesot ginn, mat 75 Joer. An och do huet 
een zum Beispill awer praktesch deeselwechte 
System, datt et fakultativ ass.
Och hei vläicht e Bléck eriwwer an d’grouss, 
wäit Welt respektiv an d’Nopeschlänner. Zum 
Beispill an Däitschland gëtt et néng Bundeslän-
der, wou déi mat 16 a 17 Joer un de Kommu-
nalwahle kënnen deelhuelen, véier Bundeslän-
der, wou déi un de Landtagswahle kënnen 
deelhuelen, zum Beispill zu Hamburg. Virun 
zwou Wochen, mengen ech, war et, hunn déi 
16- a 17-Jähreg dierfe mat wielen. An Éisträich 
ass et ab 16 Joer fir Kommunal- a Landeswah-
len. A Brasilien ass et och ab 16 Joer fir alle-
guerten d’Leit am Land.

Op alle Fall, wat ee gesäit zum Beispill an 
Däitschland, déi verschidde Bundesländer, déi 
hu positiv Erfahrunge gemaach mat dem Wahl-
alter ab 16. Do gesäit een, datt awer dann déi 
Jonk, déi kënnen, si mussen net, mä déi kënne 
mat wiele goen, déi interesséiere sech däitlech 
méi fir Froe vun der Politik, fir Froe vun der 
Gesellschaft, wéi zum Beispill déi, déi nach net 
kënne mat wiele goen. Well déi soen, et 
concernéiert mech souwisou jo net, et ass 
eréischt fir méi spéit. An dann entwéckele se 
vläicht net dee responsabele politesche 
Geescht, wou et awer gutt ass, wa mer deen 
esou fréi wéi méiglech kënnen entwéckelen.
Dann nach déi lescht Fro, déi beschäftegt sech 
mat der Limitatioun vun de Ministermandater, 
wat jo virdru fir méi héich Wellen hei gesuergt 
huet. Ech mengen, et ass kloer, eise Lëtzebuer-
ger Wahlsystem, dee favoriséiert d’Wiel an do-
duerjer natierlech och d’Mise en place vu 
Käpp, déi méi bekannt sinn, déi scho laang 
vläicht och an enger Regierung waren.
Wat bedeit dat am Endeffekt, egal wéi, wa Mi-
nistere laang kënnen am Amt sinn? Dat bedeit - 
da si jo och d’Parteigrenzen ewech, dat ass elo 
net un déi eng oder aner Partei geriicht -, datt 
dann e Renouveau innerhalb vun enger Re-
gierung nëmme lues virugeet. Ech mengen, mir 
kennen d’Beispiller. Mir hunn der jo virdrun och 
héieren, wou Ministere praktesch eng Institu-
tioun gi sinn, déi bal inamovible waren!
Mir sinn iwwerzeegt, datt och um Niveau vun 
der Exekutiv, vun der Regierung muss eng Alter-
nance, eng demokratesch Alternance do sinn. 
Dat ass gesond fir all Demokratie. An ech 
mengen, och grouss, wichteg Länner, déi Welt-
muechte sinn, wéi zum Beispill d’USA, déi prak-
tizéiere jo déi demokratesch Alternance. Do 
kann zum Beispill de President net méi wéi 
zweemol gewielt ginn. Ech mengen, dat ass also 
och eppes, e kloert Signal hei virun allem, datt 
mer wëlle soen: Politik - dat ass och eis 
Iwwerzeegung -, Politik, dat ass kee Beruff, et 
ass e representatiivt Mandat fir eng begrenzten 
Zäit.
An ech mengen, grad bei Ministeschposten, 
wou jo och vill Pouvoir domadder verbonnen 
ass, ass et och wichteg, datt do eng regelméis-
seg Erneierung kënnt, fir datt eventuell och - 
einfach, ech soen et elo abstrakt - awer de Risiko 
vun Abusen net soll gi ginn. An nei Gesiichter an 
der Politik sinn eben einfach wichteg, wann ee 
wëllt neie Wand, nei Iddie mat erabréngen.
An déi virgeschloe Fro hei, déi erméiglecht jo 
dann, ebe mat enger politescher Alternance an 
Erneierung, eben dann, oder déi politesch Alter-
nance duerch regelméisseg Ministermandater ze 
erneieren, fir dann déi Alternance ze fërderen.
Ech wëll och kloer soen - dat war virdrun och 
hei kuerz zitéiert ginn -, jo, et ass eppes 
aneschters, wéi wann een elo géif soen, mir ver-
bidden dem Wieler, fir nach eng Kéier Leit kën-
nen ze wielen. Dat ass och kloer. Hei geet et 
wierklech nëmmen ëm Regierungsmemberen, 
déi designéiert ginn. Mir wëllen nämlech net, 
datt de Bierger dobaussen net méi de Choix 
hätt, fir kënnen e Politiker ze bestëmmen oder e 
Politiker an d’Chamber ze huelen. Dat wëlle mer 
wierklech net. Dat wier eigentlech konträr zu 
dem partizipative Gedanken, dee mer wëlle wei-
der fërderen.
Madame Presidentin, ech kommen zu de 
Konklusiounen. Ech mengen, d’Majoritéit huet 
hei équilibréiert Froe fir de Referendum vum 7. 
Juni formuléiert. Et si Froen, déi et eis erlaben, eis 
Verfassung, eis Demokratie un dat 21. Jorhon-
nert unzepassen, ouni d’Gesellschaft ze splécken.
D’DP ass eng Partei vum Fortschrëtt, eng Partei, 
déi net zu allem Nee seet, mä sech kloer fir eng 
Weiderentwécklung an eng Moderniséierung 
vun eiser Gesellschaft asetzt, dëst an engem 
demokrateschen a partizipative Prozess. Duerfir 
steet d’DP och fir dräimol Jo de 7. Juni.
Dëse Referendum ass aussergewéinlech an eiser 
Geschicht, well en et wäert erméiglechen, datt 
wichteg gesellschaftlech Froen net laanscht 
d’Vollek, mä mat de Leit beäntwert ginn.
Duerfir kann ech, Madame Presidentin, och de 
vollen Accord vu menger Partei zum Gesetz, zu 
engem Referendum, dësem Gesetz vun engem 
Referendum de 7. Juni an deene verschiddene 
formuléierte Froen abréngen. An duerfir ginn 
ech also och den Accord vu menger Fraktioun 
zu dëser Proposition de loi.
Ech soen Iech Merci.

 Une voix.- Très bien!
 Mme Simone Beissel, Présidente de 

séance.- Merci dem Här Eugène Berger. Als 
nächste Ried ner ass agedroen den Här Franz 
Fayot. Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Madame 
President. Madame President, léif Kollee-
ginnen, léif Kolleegen, wa mer haut iwwert dës 
Proposition de loi Bodry-Loschetter-Berger dis-
kutéieren an ofstëmmen, ass dat e wichtege 
Schrëtt an d’Richtung vun der Ëmsetzung, net 

nëmme vum Regierungsprogramm ënnert dem 
Kapitel „Renouveau démocratique“, mä och 
vum LSAP-Wahlprogramm vun 2013. De Prin-
zip vun enger Verfassungsreform mat direkter 
Volleksbedeelegung iwwer zentral Froen ass am 
Programm vun eiser Partei virgesinn.
Besonnesch wat d’Wahlrecht ugeet, huet 
d’LSAP sech fir d’Opmaache vum aktive Wahl-
recht fir Auslänner a fir mannerjähreg Lëtze-
buerger tëschent 16 an 18 Joer, an deenen 
zwee Fäll op enger fräiwëlleger Basis, staarkge-
maach. Mir begréissen dofir, dass onse Partei-
programm zu engem gudden Deel vum Regie-
rungsprogramm iwwerholl gouf an elo mam 
Vote vun dëser Proposition de loi um gudde 
Wee ass, ëmgesat ze ginn.
Zweck vum Auslännerwahlrecht ass et, e reel-
len Demokratiedefizit an eisem Land ze 
behiewen. Mat 44% Auslänner ass eist Land 
weltwäit an enger eenzegaarteger Situatioun. 
Déi Auslänner, déi hei liewen, wunnen a schaf-
fen, sollen duerch d’aktiivt Wahlrecht mat an 
de politeschen Entscheedungsprozess age-
bonne ginn. Dëst ass en zentraalt Uleies an 
engem Land, dat sech gären op eng modern 
Opfaassung vum demokratesche Rechtsstat be-
rifft.
Déi zweet Fro betrëfft dat aktiivt Wahlrecht fir 
jonk Lëtzebuerger tëschent 16 an 18 Joer op 
enger fakultativer Basis fir all Wahlen. Hei geet 
et drëm, déi Jonk un d’Politik erunzeféieren, op 
jidde Fall déi, déi sech derfir interesséieren, a se 
esou an d’Politik anzebannen. Fir dat fäerdeg-
zebréngen, muss onst Land an d’politesch Bil-
dung investéieren.
Mä och déi drëtt Fro iwwert d’Begrenzung vun 
der Dauer vun de Ministeschmandater op zéng 
Joer ouni Ënnerbriechung huet mam gudde 
Fonctionnéiere vun engem moderne Stat ze 
dinn. An et geet hei net drëm, wéi muncher 
dat behaapten, der CSV eng auszewëschen. Et 
geet net drëm, ze verhënneren, dass sech erëm 
e Besch, e Werner, e Santer oder e Juncker 
kann opbauen, deen dann 20 Joer oder méi 
Premier ka bleiwen, mä et geet hei villméi ëm 
eng reell Erneierung vum politesche Personal 
an esou och vläicht Leit dozou ze bewegen, 
Politik ze maachen, ouni sech e Liewe laang 
exklusiv enger politescher Carrière ze verschrei-
wen oder fir ëmmer hir berufflech Carrière 
mussen opzeginn.
D’Begrenzung vun der Dauer vun de Minis-
teschmandater op zéng Joer ouni Ënnerbrie-
chung gëtt dofir vun der LSAP-Fraktioun be-
gréisst an och ënnerstëtzt. Et war jo och 
urspréng lech d’Iddi vun eisem Spëtzekandidat 
Etienne Schneider, déi hire Wee iwwer eise 
Wahlprogramm an de Regierungsprogramm 
fonnt huet. Mir hoffen, dass dëst e Sënneswan-
del an d’Erneierung an d’Diversifizéierung an 
eisem politesche Personal mat sech bréngt.
Dat gesot, däerf een awer net verkennen, dass 
d’Longévitéit vum politesche Personal zu Lëtze-
buerg enk mat eisem Wahlsystem zesummen-
hänkt. An enger gutt fonctionnéierender De-
mokratie ass d’Alternance Normalitéit. An et 
ass an alle parlamentareschen Demokratien 
aussergewéinlech, dass Ministere méi wéi zéng 
Joer onënnerbrach am Amt sinn. Am Fong 
misst dës Regel, iwwert déi mer d’Bierger elo 
consultéieren an déi et an där Form, menges 
Wëssens op alle Fall, néierens gëtt, ganz seelen 
zum Spille kommen, oder si misst vun de Par-
teie selwer duerchgesat ginn.
Mä hei spillt eisen extrem personaliséierte 
Wahlsystem eng net onwesentlech Roll: Well 
d’Parteien an engem System mat Panachage 
ofhängeg vu populäre Perséinlechkeete sinn, 
ass eng Mise à l’écart vun engem besser 
gewielte Minister zugonschte vun engem man-
ner gutt gewielte Kandidat keng Selbstver-
ständlechkeet. Souguer wann dës Regel kënnt, 
iwwert déi mer elo an dësem Referendum wël-
len ofstëmmen, an d’Meenungsëmfroe weise 
jo, dass dëst ganz probabel ass, kënnt een hei 
nawell net laanscht eng Reflexioun iwwer eng 
Reform vun eisem Wahlsystem.
Madame President, déi zwou wuel wichtegst 
Froen an deem konsultative Referendum be-
treffen d’Wahlrecht vun den Auslänner a vun 
de mannerjährege Lëtzebuerger.
Wat d’Wahlrecht vun den Auslänner ugeet, 
esou ass en zentraalt Argument, wat een ëm-
mer erëm dergéint héiert, dat vun der Kopp-
lung vum Wahlrecht mat der Nationalitéit. An 
et héiert ee jo vum CSV-Spriecher, dass dëst 
och am Fong nach ëmmer de Lien ass, deen 
d’CSV wëllt oprechterhalen, deen tëschent 
Wahlrecht an Nationalitéit. D’Wahlrecht wär en 
fait en Attribut vun der Nationalitéit, dat deene 
Leit virbehale wär, déi Lëtzebuerger sinn.

 Une voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- Mä et gëtt och 

eng aner, an den Ae vun der LSAP-Fraktioun vill 
méi valabel an der heiteger Zäit besser uge-
passte Statstheorie. Héich diversifiéiert Gesell-
schafte ginn haut gepräägt duerch ganz diver-
sifiéiert Populatiounen.

Dat ass fir Lëtzebuerg näischt Neies, well et do, 
wou et geopolitesch läit, am Laf vu senger Ge-
schicht Migratiounen ausgesat war. Ons Gesell-
schaft kennt Immigratioune vu villen Zorten: Si 
kennt de fréien Zougang während méi oder 
wéineger laange Periode vun Aarbechter, Kade-
ren, Spezialisten, Experte vun allen Zorten, also 
vu Mënschen a Familljen aus aller Häre Länner, 
déi heihinnerkommen. Lëtzebuerg ass e gutt 
Beispill fir esou eng Zort modern Gesellschaft, 
déi näischt méi mat där Gemeinschaft ze dinn 
huet, wéi mer se nach viru 50 Joer a méi kannt 
hunn.
An esou enger Gesellschaft gëtt et e staarke 
Lien: nämlech dee vun dem Grondgesetz, vun 
der Verfassung. D’Verfassung schaaft Norme fir 
de Stat a fir déi, déi zu dësem Stat gehéieren, 
egal wou se hierkommen a wéi hir Vergaangen-
heet ass. Dës Normen erlaben en Zesumme-
liewen an en Zesummeschaffen. Dës Iddi ass 
net nei, et fënnt ee se schonn zu Roum am Ci-
cero senger „Republik“. Och fir den Cicero war 
d’Biergerschaft d’Rechtsgemeinschaft vun de 
Bierger, déi op d’Grondgesetzer baséiert.
De Philosoph Immanuel Kant huet de Stat als 
eng „Vereenegung vu Mënschen ënner 
Rechtsgesetzer“ bezeechent.
Eng ähnlech Konzeptioun fënnt een och an der 
franséischer Constitutioun, direkt no der Fran-
séischer Revolutioun. Do kann ee liesen, an der 
Constitutioun vu 1793 am Artikel 4: «Tout 
étranger âgé de 21 ans accomplis, qui, domicilé 
en France depuis une année, y vit de son travail, 
ou acquiert une propriété, ou épouse une Fran-
çaise, ou adopte un enfant, ou nourrit un vieil-
lard, tout étranger enfin qui sera jugé par le 
corps législatif avoir bien mérité de l’humanité, 
tout étranger est alors admis à l’exercice des 
droits de citoyens français.» E schéinen Text!
Wie sech der Norm ënnerwerft, déi an de Geset-
zer an an der Verfassung vun engem Land fest-
geluecht ass, deen ass also e Bierger vun deem 
Land, ass en Deel vun der Rechtsgemeinschaft, 
déi an deem Land besteet. Déi Rechtsgemein-
schaft ass demokratesch regéiert, wann déi Leit, 
déi dorunner deelhuelen, d’Wahlrecht hunn.
An esou enger Konzeptioun vum Stat als Con-
trat social tëschent gläichberechtegte Bierger, 
déi sech all engem gemeinsame Grondgesetz 
an engem Korpus vu Gesetzer ënnerwerfen, ass 
d’Wahlrecht kee Privileg méi, dat mat der Na-
tionalitéit zesummenhänkt. Et ass e Mënsche-
recht!

 Une voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- D’CSV wëllt be-

kanntlech éischter iwwert de Wee vun der Na-
turaliséierung vun Auslänner un d’Fro vum 
Wahlrecht erugoen. Si wëllt deenen Auslänner, 
déi Lëtzebuerger wëlle ginn, de Wee zur Natio-
nalitéit elo - relativ neierdéngs - méi liicht maa-
chen, zum Beispill iwwer manner schwéier 
Sproochenufuerderungen, an domat och den 
Zougang zum Wahlrecht fir esou vill wéi 
méiglech Auslänner opmaachen.
Dat heescht awer nach ëmmer, dass d’Wahl-
recht, also d’Recht, am Stat matzebestëmmen, 
vun der Statszougehéieregkeet ofhänkt. Déi 
Awunner, déi dat Wahlrecht net hunn oder net 
wëllen hunn, aus verschiddenaartege Grënn, 
sinn zwar de Gesetzer an hirem individuelle 
Liewen ënnerworf, kënnen awer net dozou bäi-
droen, déi Gesetzer matzebestëmmen.
Et gëtt eng aner Konzeptioun vum Statsrecht, 
déi seet, dass et eng Menschenwürde gëtt, 
onofhängeg vun der Statszougehéieregkeet, 
déi d’Basis vun de Grondrechter ass an och vun 
der Demokratie.

 Une voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- An där Optik kann 

een d’Wahlrecht vun der Nationalitéit lassléisen 
a se och op Biergerinnen a Bierger iwwerdroen, 
déi an engem Land liewen, schaffen, Kanner 
erzéien, Steiere bezuelen, Verflichtungen hunn 
an esou weider, awer net d’Nationalitéit vun 
deem Land hunn.
Déi Theorië sinn net op menger Mëscht 
gewuess. Si kann een zum Beispill noliesen, no-
tamment an der Interventioun vum Professer 
Thomas Groß, Professer fir Verfassungsrecht zu 
Osnabrück, deen dat an engem Hearing beim 
Däitsche Bundestag gesot huet 2013, an och 
an engem Artikel vun engem anere Professer, 
dem Professer van Ooyen, deen dat publizéiert 
huet an enger Note vun der Friedrich-Ebert-
Stiftung iwwert déi Froen.
Et muss een natierlech zouginn, dass déi tradi-
tionell Verbindung vu Wahlrecht - egal op wat 
fir engem Niveau - an Nationalitéit nach ëm-
mer déi heefegst an der Welt ass, well an de 
meeschte Länner d’Zuel vun den auslännesche 
Bierger relativ niddreg ass. Mä och do ass an 
deene leschte Jorzéngten eng Entwécklung 
festzestellen: D’Migratiounen huelen zou, net 
nëmmen, well Mënschen zum Beispill no Eu-
ropa komme wëllen, fir do e bessert Liewen ze 
hunn, mä virun allem awer brauchen déi héich 



 www.chd.lu 339

SÉANCE 22 MARDI, 24 FÉVRIER 2015

entwéckelt Länner - wéi mir an Europa oder an 
den USA - Aarbechtskräften, well hir Demogra-
fie dat net méi hiergëtt. An dofir gëtt et déi 
Diskussioun iwwer Nationalitéit a Wahlrecht 
iwwerall.
Esou Entwécklunge sinn net ëmmer einfach, 
weder fir d’Mënschen, déi kommen, nach fir 
déi, déi do sinn. Si verlaangen, zesummen ze 
sinn an net géinteneen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- Déi Entwécklunge 

si besonnesch an den zwee leschte Jorzéngte 
weidergaangen an hunn ons Gesellschaften 
ëmmer méi oppe gemaach. Si hunn awer och 
ëmmer erëm zu Spannunge gefouert a féieren 
och haut nach zu esou Spannungen, wann een 
zum Beispill rietsextrem Tendenzen a Länner 
ronderëm ons gesäit opkommen.
Et muss een drun erënneren, wéi schwéier et fir 
Lëtzebuerg war, beim Vertrag vu Maastricht 
1993 d’europäesch Biergerschaft an domat 
d’kommunaalt Wahlrecht fir net Lëtzebuerger 
Uniounsbierger anzeféieren. Déi gréissten Hor-
rorzeenarie goufe vu verschiddene Säiten dee-
mools évoquéiert: D’Auslänner géifen 
d’Muecht am Land an an de Gemenge mat 
héijen Auslännerzuelen iwwerhuelen.
Lëtzebuerg huet deemools nëmme mat gréiss-
ter Virsiicht dat Wahlrecht ugeholl. Et gëtt elo 
nach eng Ausnahmeregelung fir ons am Traité 
sur le fonctionnement de l’Union européenne, 
am Artikel 22 Paragraf 2, dat heescht fir Län-
ner, déi méi wéi 20% Auslänner an hirer Bevël-
kerung hunn. An d’Europäesch Kommissioun 
mécht all Joer e Rapport iwwert d’Situatioun an 
deene Länner.
Lues a lues hu mer awer an deene leschten 
zwanzeg Joer agesinn, dass dat Wahlrecht keng 
Katastroph fir Lëtzebuerg war an och nach ëm-
mer keng ass! Mir hunn duerno souguer dat 
kommunaalt Wahlrecht op Bierger aus 
Drëttstaten ausgedehnt. A Lëtzebuerg ass do-
duerch nach ëmmer net zesummegebrach, 
bien au contraire! Lëtzebuerg huet sech brillant 
entwéckelt, wirtschaftlech grad wéi kulturell. 
Mir hunn eng ganz oppen, tolerant Gesell-
schaft, an där d’Lëtzebuerger mat villen Auslän-
ner gutt eens ginn.
Mä déi wichteg verfassungsrechtlech Lektioun 
aus dem Vertrag vu Maastricht war an ass 
eben, dass duerch d’Citoyenneté européenne 
d’Wahlrecht, an zwar dat aktiivt a passiivt, vun 
der Nationalitéit getrennt gouf. Et war fir 
d’Éischt, dass et méiglech war ze wielen, wou 
ee gelieft huet, dat heescht matzebestëmmen, 
ouni Lëtzebuerger ze sinn.
Am Ausland gëtt et e puer Länner, e puer Bei-
spiller: Chile, Uruguay, Ecuador, Neiseeland, 
wou d’Wahlrecht fir Auslänner och fir Legisla-
tivwahlen agefouert gouf. Neiseeland ass e spe-
ziell liberaalt Beispill, well et do keng Residenz-
konditioun gëtt. Dat Land huet dat gemaach. 
Et ass och e Land mat enger grousser auslänne-
scher Bevëlkerung. An do gesäit een, dass 
d’Wahlrecht fir all Institutiounen absolutt 
akzeptéiert ass, mat exzellenten Erfahrungen.
Iwwert d’Auswierkunge vun esou enger Politik 
schreiwen zwee Auteuren am „New Zealand 
Journal of public and international Law“, dass 
déi Participatioun vun Immigranten de Prozess 
vun der politescher Integratioun accéléréiert 
huet an doduerch tëschent Immigranten an 
Autochthonen eng harmonesch Gemeinschaft 
entstanen ass, déi op alle Pläng ganz schnell 
zesummewiisst.
Wat d’europäesch Biergerschaft ugeet, huet et 
sécher laang gedauert, bis auslännesch Bierge-
rinnen a Bierger no an no vun där Zort vu Par-
ticipatioun Gebrauch gemaach hunn. An och 
haut ass dat nach net evident, Auslänner dozou 
ze bréngen, sech fir d’Lëtzebuerger Politik ze 
interesséieren.
Mir hunn dofir Ustrengungen op alle Pläng ën-
nerholl. Mir hunn onst Wahlgesetz geännert, fir 
op d’Netlëtzebuerger zouzegoen, zum Beispill, 
dass mer d’Délaie verkierzt hunn, fir sech an 
d’Wielerlëschten anzeschreiwen, dass mer 
d’Openthaltsdauer verkierzt hunn. D’Parteien 
hunn och matgespillt, soudass haut eigentlech 
am Land eng positiv Stëmmung besteet, fir 
eng politesch Gemeinschaft tëschent Lëtze-
buerger an Netlëtzebuerger opzebauen.
Mä et bleift fir en Netlëtzebuerger schwéier, 
sech an dat Lëtzebuerger politescht Liewen ze 
knéien, et ze verstoen a matzemaachen. Och an 
de Parteien, wou mer net Lëtzebuerger Bierge-
rinnen a Bierger integréieren, gesi mer, dass een 
d’Wahlgesetz an déi spezifesch politesch Menta-
litéiten a Praktiken erkläre muss, déi historesch 
entstane sinn. An esou wäert et och wuel mam 
Auslännerwahlrecht fir d’Chamber goen.
Dofir ass d’Diskussioun net nëmmen déi vum 
Wahlrecht, mä virun allem vun der Manéier, 
wéi dat Wahlrecht exercéiert gëtt, wéi d’poli-
tescht Liewe praktizéiert gëtt, wéi d’Kommuni-
katioun organiséiert gëtt. An do sti mer ganz 

am Ufank vun der Reflexioun. An Däitschland 
hu se en Institut fir politesch Bildung. A villen 
demokratesche Länner gëtt et Stëftungen, déi 
déi politesch Reflexioun an Diskussioun wei-
derdreiwen.
Mir sinn zu Lëtzebuerg net ganz wäit komm, 
bis elo, an deene Saachen. Ech sinn zwar der 
Meenung, dass mer parallell zu der Mesure 
vum Auslännerwahlrecht wéi och beim Wahl-
recht vu 16 Joer un ons eppes afale loosse 
mussen, fir d’Gestaltung vun der Politik an 
d’Verständnis vun de politesche Prozesser méi 
verständlech ze maachen. Et wär interessant, 
wéi dat am Regierungsprogramm an och an 
onsem Parteiprogramm steet, d’Iddi vun de 
politesche Fore weiderzedreiwen. Et geet net 
mat enger Versammlung duer! Et muss een der 
schonn eng Partie organiséieren, fir unzekom-
men an iwwert d’Medien an d’sozial Netzwier-
ker Iddien eriwwerzebréngen.
(M. Mars Di Bartolomeo reprend la prési-
dence.)
Här President,...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo.
 M. Franz Fayot (LSAP).- ...d’LSAP bekennt 

sech kloer zum Jo zum Wahlrecht fir Auslänner, 
déi säit zéng Joer hei am Land gewunnt hunn 
an déi scho virdru bei Gemengen- oder Euro-
pawahlen hei am Land matgemaach hunn. Fir 
d’LSAP ass dëst Wahlrecht e wichtegen Deel 
vun der Integratioun a vum Zesummeliewen 
an engem modernen an oppene Land wéi ei-
sem.
Et huet awer näischt mat der Nationalitéit ze 
dinn. An dofir soll een dës Diskussioun an eisen 
Aen och net mat där iwwert d’Nationalitéitege-
setz vermëschen.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- Här President, léif 

Kolleeginnen a Kolleegen, mir schwätzen awer 
net nëmmen iwwert d’Auslännerwahlrecht, mä 
och iwwert d’Wahlrecht fir mannerjähreg Lët-
zebuerger tëschent 16 an 18 Joer. International 
gëtt et zéng Staten, wou jonk Leit ënner 18 
Joer wiele kënnen. An der EU ass Éisträich dat 
eenzegt Land, wou dat méiglech ass.
Et gëtt vill Argumenter, fir déi Jonk méi an de 
politesche Prozess anzebannen, an zwar scho 
ganz fréi. Duerch d’Participatioun un de Wahle 
gi si responsabiliséiert. Si kënne bei Décisioune 
matschwätzen, déi si an hirem ganze Liewe 
bestëmmen. Well d’Gesellschaft ëmmer méi al 
gëtt, ass et gutt, och déi Jonk méi staark erun-
zezéien. D’Politik brauch och de Point de vue 
vun deene Jonken. Ons Zäit ass eng vun der 
méiglechst breeder Participatioun an der 
Gesellschaft. Firwat géife mer do déi Jonk 
ausschléissen?
Nu constatéiert een awer an de Sondagen, 
dass déi Jonk tëschent 16 an 18 Joer selwer net 
begeeschtert sinn, bei der Politik matzemaa-
chen. Och dat ass ënnersicht ginn. De Grond 
fir dee Mangel u Begeeschterung wär eng Më-
schung vun Onsécherheet a Seriositéit: d’Onsé-
cherheet, capabel ze sinn, dee ganze System ze 
verstoen, an d’Entfremdung - et kann een dat 
wuel och „Politikverdrossenheet“ nennen -, 
eng Incompréhensioun virun der Politik.
De Professer Hurrelmann, deen d’Shell-Studien 
iwwert déi Jugendlech pilotéiert huet, interpre-
téiert déi Haltung esou: Déi 12- bis 17-Jähreg 
hunn e ganz komplext Bild vun der Manéier, 
wéi Politik fonctionnéiert. Fir si ass de poli-
tesche System eppes extrem Friemes, eppes 
Komplizéiertes, wat se mengen net meeschte-
ren ze kënnen, an dofir wëlle se sech do 
eraushalen.
Dofir gëtt dann och staark op déi politesch Bil-
dung gepocht. Déi meescht Impulser fir e Ju-
gendlechen, sech fir Politik ze interesséieren, 
kommen, den Ëmfroen no, aus de Familljen 
oder vu Frënn a Kolleegen, mä net aus der 
Schoul.
Fir politesch Participatioun ze schafen, kann al-
lerdéngs d’Schoul net eleng responsabel ge-
maach ginn. Et kann een d’Schoul net mat all 
neiem Problem belaaschten. Vill aner Akteuren 
hunn och do eng Verantwortung. Ech denken 
do an éischter Linn un d’Elterenhaus.
D’Parteien a besonnesch d’Jugendorganisa-
tioune vun de Parteie musse sech ëm déi Ju-
gendlech bekëmmeren, an zwar net déi vun 30 
bis 35 Joer. Neen, déi vu 15 bis 18 Joer! Si solle 
Seminären organiséieren, déi Jugendlech 
oppen an objektiv informéieren, se léieren, 
d’Problemer ze erkennen, d’Politik net als 
eppes héich Theoretesches ze gesinn, mä als 
eppes Konkretes, wat dat dagdeeglecht Liewe 
bestëmmt. Jugendlecher solle mat eelere Politi-
ker zesummekommen a léieren ze diskutéieren 
a sech auszedrécken. Dofir huet d’Parteiefinan-
zéierung Mëttele virgesinn. An och do sinn 
d’politesch Parteie gefuerdert.
Do huet d’Jugendparlament sécher och eng 
wichteg Roll ze spillen. Et gëtt nun eben och 
bei de Jugendleche politesch Käpp, déi anerer 

matzéie kënnen a matrappe kënnen. Esou kann 
een e Milieu schafen, wou méi passiver a méi 
ängschtlecher mat aktive Jugendlechen ze-
summekommen a matgerappt ginn.
Mä d’Schoul huet och eng Verantwortung. 
D’LSAP proposéiert, an den ënneschte Klassen 
am Secondaire ze investéieren, d’Biergerer-
zéiung - Instruction civique - anzeféieren an 
d’politesch Participatioun an de Schoulen ze 
fërderen. Aus enger Studie vun der Friedrich-
Ebert-Stiftung vun 2013, „Politikunterricht im 
Fokus“, geet ervir, dass, wat een dat méi fréi an 
der Schoul mécht, wat ee méi fréi ufänkt mat 
der politescher Bildung, wat een doduerch eng 
besser Abannung vun de Jonke kritt. An dës 
Studie weist och, dass, wann dat net geschitt, 
besonnesch déi sozial Schwaach aus dem poli-
tesche Liewen ausgeschloss bleiwen. Raison de 
plus, fir et ze maachen, fir jiddweree mat an 
deen Effort do anzebannen.
Am augenblickleche Programm vun der Ins-
truction civique geet och iwwert d’Parteie 
rieds. Mä et hänkt vun den Enseignanten of, 
wat a wéi do iwwer Politik, Parteien, politesch 
Prozesser geschwat gëtt. Et ass net nozevoll-
zéien, ob dat e frontale Cours mat Fakten an 
Informatiounen ass oder éischter e partizipative 
Cours. Et wär ze wënschen, dass d’Schoul léiert 
ze diskutéieren, Faiten ze sammelen an opze-
schaffen, perséinlech Aarbechte fir den Astieg a 
politesch Problemer ze privilegéieren.
Et ass sécher eng wichteg Diskussioun am Ze-
summenhang mam Wahlalter, wéi d’Instruc-
tion civique op d’Erzéiung vum Bierger an aller 
Objektivitéit an Toleranz weiderentwéckelt ka 
ginn a wat fir eng Roll den Enseignant dobäi ze 
spillen huet. Eng Roll, déi sécher net einfach ass 
an enger Matière, wou d’Meenunge sech gäre 
géintiwwerstinn.
Här President, léif Kolleeginnen, léif Kolleegen, 
mat dësem Referendum geet d’Chamber nei 
Weeër an der partizipativer Demokratie an ei-
sem Land. D’LSAP begréisst dat ausdrécklech!
Et ass scho gesot ginn, mir hunn zu Lëtzebuerg 
am Fong keng Referendumskultur. Dofir sinn 
déi véier Referenden, déi mer säit 1919 haten, 
ze vill ënnerschiddlech vläicht. 1919 goung et 
engersäits ëm d’Statsform, anerersäits iwwert 
d’wirtschaftlech Ubannung u Frankräich oder 
d’Belsch. 1937 hu mer iwwer e Gesetz ofge-
stëmmt, wat schonns vun der Chamber uge-
holl war: d’Maulkuerfgesetz. An 2005 hu mer 
an zweeter Liesung iwwert den europäesche 
Vertrag ofgestëmmt.
Elo stëmme mer de 7. Juni iwwer dräi Froen of. 
An déi Befroung ass konsultativ. Dobäi ka kee 
sech verstoppen an d’Parteie mussen alleguer 
Faarf bekennen.
Wat d’sozialistesch Fraktioun ugeet, wäerte mir 
eis kloer un d’Resultat vun dësem Referendum 
halen. Mir wäerten de Wëlle vum Lëtzebuerger 
Vollek respektéieren. Bei anere Parteie schéngt 
dat net esou kloer ze sinn.
Mir hunn elo just héiere vum CSV-Spriecher - 
an och gelies haut am „Lëtzebuerger Wort“ -, 
dass d’CSV sech géif fräihalen, fir d’Resultater 
vum Referendum ze interpretéieren, dass d’CSV 
sech géif virbehalen - an dat ass haut gesot gi 
vum Fraktiounschef vun der CSV -, fir a Fonc-
tioun vun der Proportioun vum Resultat, a Fonc-
tioun vum Déroulement vum Débat sech ze ent-
scheeden, wéi se sech géif verhale par rapport 
zu deem Resultat vun deem Referendum.
Ech mengen, d’Leit dobausse sollen dat wës-
sen. D’Leit solle wëssen, dass d’CSV, déi grouss 
Oppositiounspartei, sech fräihält, fir de Wëlle 
vum Souverain à sa guise, no Kritären, déi si 
sech fräi festsetzt, ze interpretéieren a fir a 
Fonctioun dovunner dann ze décidéieren, wéi 
se sech verhält!
(Protestations)

 M. Claude Wiseler (CSV).- Dir misst awer 
vläicht nolauschteren, wat genau gesot gëtt, 
anstatt emol einfach Saachen esou ze be-
haapten! Lauschtert no...

 M. Franz Fayot (LSAP).- Am Endeffekt...
 M. Claude Wiseler (CSV).- ...oder liest et 

no!
 M. Franz Fayot (LSAP).- Am Endeffekt 

mam Resultat - wann dat dann esou ausgeet; 
kommt, mir ginn dovunner aus vläicht, dass op 
där enger oder anerer Fro d’Resultat knapps 
ass -, dass d’Minoritéit nun emol sech géif u 
sech duerchsetzen an dëser Diskussioun, dass 
elo emol de Wëlle vun der Minoritéit méi wich-
teg wär wéi dee vun enger Majoritéit, souguer 
wa se ganz knapps ass. Ech mengen, dat muss 
een hei an aller Kloerheet soen. An d’Leit do-
bausse sollen dat wëssen an dëser Diskussioun!

 Une voix.- Très bien!
 M. Franz Fayot (LSAP).- D’LSAP hofft, dass 

de Rendez-vous mat de Bierger an deenen 
nächste Méint e flotte Moment vun direkter, vu 
geliefter Demokratie gëtt. Ech wënsche mer, 

dass dësen Débat op eng konstruktiv Aart a 
Weis gefouert gëtt. An et ass un de Parteien, de 
Parteien hei an der Chamber, fir dësen Débat 
mat Liewen ze fëllen.
Den Alex Bodry huet vun enger „sachlecher a 
kontroverser Diskussioun“ geschwat. En huet 
sech gefrot, ob mer räif wären, fir dës Diskus-
sioun op déi Aart a Weis ze féieren. An ech 
mengen, et gëtt effektiv en Test!
Ech muss soen, wann ech der CSV hir Attitüd 
hei gesinn an dëser Diskussioun an hir nawell 
virulent Aart a Weis, fir un dës Diskussioun 
erunzegoen, an, jo, ech muss soen, op eng 
obstruktiv Aart a Weis an net ouni mauvaise Foi 
- wéi se déi Froen auserneenhëlt, wéi hei alles, 
alles a Fro gestallt gëtt, wéi alles auserneege-
pickt gëtt, wéi alles contestéiert gëtt, wou ee 
mat näischt d’accord ass, souguer net mam 
Prinzip...

 M. Claude Wiseler (CSV).- Wou mer nach 
ëmmer keng Äntwert kruten!

 M. Franz Fayot (LSAP).- ...vun dësem Refe-
rendum! -, da gëtt et mer e bësse baang, muss 
ech soen!
An da muss ech mech froen, ob hei net au con-
traire vun der Oppositioun eng politesch Ins-
trumentaliséierung vun dësem Referendum ge-
maach gëtt,...
(Interruption)
...ob net hei vun der Oppositioun justement 
probéiert gëtt, fir dëse Referendum an eppes 
ëmzewandelen, wat en net ass, fir en 
ëmzewandelen an e Plebiszit, an eng Ofstëm-
mung géint d’Regierung! Dat ass meng 
Angscht. An ech hoffen, dass dat eng onbe-
grënnt Angscht ass. Mä ech fäerten dat, wann 
ech déi Discoursen héieren.
Ech mengen och, dass, wa mer déi Diskussioun 
féieren, mer se musse féiere scho mam Bléck 
op deen zweete Referendum, deen 2017 wäert 
stattfannen ënnert dem Artikel 114 vun der 
Verfassung, well justement dës dräi Froen net 
lassgebonne si vun der globaler Reform vun der 
Verfassung. Si sinn net am loftleere Raum entsta-
nen, contrairement zu deem, wat Verschiddener 
versichen, hei ze soen. Si sinn en Deel vun 
engem Ganzen. Et ass en Deel vun enger Verfas-
sung fir Lëtzebuerg fir d’21. Jorhonnert!
A meng Fraktioun wäert sech ganz kloer dräimol 
mat Jo heizou prononcéieren. Mir wäerten alles 
maachen, dass dee Referendum gewonne gëtt.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Fayot. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Claude Adam.

 M. Claude Adam (déi gréng).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech wollt 
fir d’Éischt emol dem Rapporteur vun där Pro-
position de loi Merci soen, dem Alex Bodry, fir 
säin ausféierleche schrëftlechen an nach méi 
ausféierleche mëndleche Rapport, deen a 
mengen Aen och näischt un Däitlechkeet ze 
vermësse gelooss huet an deen och fir mech 
ganz verständlech war.
Ech wëll och all deene Kolleegen, déi viru mir 
geschwat hunn, Merci soe fir eng Rei ganz in-
teressant Punkten, déi awer och hei an der Dis-
kussioun opkomm sinn. An ech wëll zu gudder 
Lescht och der Madame Loschetter, menger 
Fraktiounscheffin, Merci soen, déi als Coauteu-
rin vun där Proposition de loi kee Problem der-
mat hat, datt ech als Member vun der Institu-
tiounskommissioun fir déi gréng Fraktioun hei 
däerf Stellung huelen.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Gär geschitt!

 M. Claude Adam (déi gréng).- Mir hu jo 
deen dankbare Modell 2, dee mer et erlaabt, 
och e bësselchen den Historique ze maachen, 
wéi mer zu där Diskussioun, déi mer haut féie-
ren, iwwerhaapt komm sinn. An am Géigesaz 
zum Här Bodry an och zu enger Rei anere Vir-
riedner wëll ech net op de Referendum agoen, 
mä eigentlech op d’Constitutioun, d’Constitu-
tioun, déi mer hunn.
Déi éischt, déi mer kritt hunn, déi éischt demo-
kratesch Verfassung, dat war den 9. Juli 1848. 
Mir haten deemools eng konservativ Re-
gierung, déi hat d’Zensuswahlrecht bäibeha-
len, mä déi liberal Fraktioun vun deemools 
konnt awer eng Verfassung nom belsche Virbild 
duerchsetzen. Lëtzebuerg ass eng konstitutio-
nell Monarchie ginn. An de Prinzip vun der 
Souveränitéit vum Vollek war awer deemools 
nach net an der Verfassung festgehale ginn.
Déi Verfassung ass och eng Zäit ausser Kraaft 
gesat ginn. An d’Constitutioun vum 17. Okto-
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ber 1868, déi ass eigentlech haut nach en vi-
gueur, och wann et natierlech am Laf vun der 
Zäit eng ganz Rei Ännerunge goufen. Déi 
Constitutioun vun 1868 war ronn 50 Joer guer 
net geännert ginn. 1990, also nom Éischte 
Weltkrich, koum...
(Interruption)
1919! Hat ech net esou gesot, Här Meyers? 
Dann hat ech mech verschwat, entschëllegt!
1919 koum et zu wichtegen Ännerungen. Du 
war et erëm roueg ëm d’Verfassung, bis et nom 
Zweete Weltkrich, am Joer 1948, zu enger gan-
zer Rei wichteger Neierunge komm ass, well 
d’Demokratieverständnis sech weiderentwé-
ckelt hat. An duerno sinn nach vill Ännerunge 
komm, op déi ech natierlech net all wëll agoen. 
Mä e puer ass et mer awer wichteg hei ze er-
nimmen.
Zum Beispill: Mat der Revisioun vum 29. Abrëll 
1999 ass den Artikel 18 an eis Constitutioun 
komm. An do steet dran: «La peine de mort ne 
peut être établie.» Dat ass een Artikel, dee mir 
perséinlech ganz wichteg ass. An duerfir hunn 
ech mer och elo e Pleséier gemaach, en nach 
eng Kéier hei ze zitéieren, obschonn en eigent-
lech näischt mam Sujet weider ze dinn huet. Mä 
ech brénge meng aner Beispiller awer, déi si 
ganz enk un de Sujet vun haut gebonnen.
An zwar wëll ech nach op d’Ännerung agoe vun 
1972. Do hate mer den aktive Wahlalter vun 21 
op 18 Joer erofgesat an de passive Wahlalter vu 
25 op 21 Joer. An et huet och gedauert bis 
2003, wou mer erëm eng Ännerung vun der 
Constitutioun gemaach hunn, wou dat passiivt 
Wahlrecht och op 18 Joer fixéiert ginn ass.
Mir haten och, an dat ass dann déi lescht wich-
teg Revisioun vun der Constitutioun, déi ech 
wëll ernimmen, den 23. Oktober 2008 hate 
mer eng Rei Ännerunge vun der Constitutioun 
gemaach wat d’Nationalitéit vum „Lëtzebuer-
ger sinn“ oder „Lëtzebuerger ginn“ betrëfft.
Am 21. Jorhonnert ass et du mat Ännerungen 
an engem ganz schnelle Rhythmus weider-
gaangen. Mir haten Ännerungen 2000, 2003, 
2004, 2005, 2006, 2007, 2008, 2009, an dunn 
ass et zu engem Avis vum Statsrot komm, dee 
gesot huet: „Majo, dat ass jo awer eigentlech 
net ganz seriö. Wier et net besser, Dir géift 
d’Verfassung eng Kéier ganz iwwerschaffen, 
anstatt datt Der permanent eenzel Artikelen 
ofännert?“
A well d’Chamber déi Meenung vum Statsrot 
gedeelt huet, ass den 21. Abrëll 2009 d’Propo-
sition de révision 6030 vum honorabelen Här 
Paul-Henri Meyers déposéiert ginn. Domat 
wollt d’Chamber évitéieren, datt et zu enger, 
ech zitéieren, „banalisation des révisions consti-
tutionnelles“ kéim.
D’Constitutioun ass dee wichtegsten Text, dee 
mer hunn. Dir wësst, datt mer eng Ännerung 
just kënne maachen, wa mer eng Zweedrëttel-
majoritéit vun den Deputéierten hunn an datt 
et kee Vote par procuration gëtt. Den Text, 
deen an enger éischter Lektür votéiert ass, 
muss duerch en zweete Vote confirméiert ginn, 
an dat fréiestens no dräi Méint. Et sief dann, et 
géif een, ënnert den noutwendege Konditiou-
nen, den Text engem Referendum ënnerzéien. 
Dat wier dann awer eng aner Zort Referendum 
wéi deen, vun deem mer haut schwätzen. Dee 
Referendum ass och ugekënnegt, mä net fir 
haut. Esou wäit si mer nach net.
Firwat soen ech dat alles? Majo, d’Institutiouns-
kommissioun vun der Chamber schafft mindes-
tens zënter 2009 un enger Reform vun eiser 
Constitutioun. Do ass vill a gutt Aarbecht ge-
maach ginn. Et gëtt och probéiert, ëmmer no 
engem gréisstméigleche Konsens ze sichen. 
Wann een d’Aarbechtsdokument kuckt - déi 
lescht Versioun vum Aarbechtsdokument ass 
vum 10. November 2014 -, da stellt ee fest, 
datt ganz vill Ännerunge proposéiert ginn an 
datt dat alles an engem grousse Konsens ge-
schitt ass, vläicht esouguer an der Unanimitéit.
An der Diskussioun loosse sech vill Differenze 
léisen an op ee gemeinsamen Nenner bréngen, 
awer net alleguerten. Déi Differenzen, déi sech 
net am Konsens léise loossen, ware bekannt. 
An dat hat d’Regierung derzou verleet, fir an 
hire Regierungsprogramm ze schreiwen, datt 
mer 2015 géifen d’Leit, d’Vollek ënner Form vu 
Referendum zu e puer essenziell wichtege Froe 
befroen.
An déi wichteg Froe waren: de Finanzement 
vun de Ministres des cultes - an et ass kloer, 
datt et déi Froe waren, well dat eben och aus 
der Verfassung kënnt; dat steet genau esou an 
der Verfassung - ech kommen nach dorop 
zréck -, iwwert d’Droits politiques des citoyens 
non luxembourgeois, iwwert d’Bedeelegung 

vun deene Jonke vu 16 Joer un an iwwer eng 
Limitatioun vun der Zäit vun de Ministeren, 
vun der Mandatsdauer vun de Ministeren.
D’Diskussioun an der Institutiounskommissioun 
stoung op. Déi Lénk hunn och eege Proposi-
tioune bruecht vu Referendumsfroen, interes-
sant Propositiounen, déi allerdéngs net aus de 
jorelaange Verfassungsdiskussiounen an der 
Institutiounskommissioun erausgaange sinn an 
duerfir och kee Konsens fonnt hunn.
De Referendum ass kee Selbstzweck, an dës Re-
gierung huet och net an hirem Programm 
stoen, fir an dëser Legislaturperiod e Modell 
vun direkter Demokratie anzeféieren, wéi mer 
en zum Beispill aus der Schwäiz kennen. Mir 
wollten an der Fro vun der Reform vun eiser 
Verfassung weiderkommen, an duerfir wollte 
mer op Positiounen, wou mer scho jorelaang 
campéieren, zu enger Décisioun kommen.
D’CSV an d’ADR fannen et keng gutt Iddi, fir e 
Referendum ze organiséieren, an hu sech net 
un der Diskussioun bedeelegt.
Op enger Pressekonferenz hat ech virun zéng 
Deeg ënner anerem gesot, an den Här Wiseler 
hat et och hei schonn ugefouert, datt et natier-
lech schued wier, datt d’CSV hire Memberen a 
Sympathisante géif recommandéieren, fir bei 
den dräi Referendumsfroen dräimol mat Neen 
ze stëmmen. Ech hunn och gesot, dat wier al-
lerdéngs konsequent vun der CSV an duerfir 
och net weider verwonnerlech.
Schliisslech stinn déi Referendumsfroe jo am 
Zesummenhang mat der Revisioun vun der 
Verfassung, iwwert déi scho jorelaang disku-
téiert gëtt. An eben op dëse Punkte war keen 
Accord mat der CSV ze fannen.
Ech hat och gesot, wann d’CSV hire Sympathi-
sante proposéiert hätt, dräimol mat Jo ze stëm-
men, da wier dat engersäits super gewiescht. 
Dann hätte mer jo e politesche Konsens gehat. 
Anerersäits hätte mer e Problem, wat den 
ugekënnegte Referendum vum 7. Juni 2015 
betrëfft, well dee bräichte mer jo dann net méi.
D’CSV hat schonn eng Kéier hir Meenung 
geännert. Si hat nom Accord vun der Re-
gierung an de Reliounsgemeinschaften akzep-
téiert, fir den Artikel 106 «Les traitements et 
pensions des ministres des cultes sont à charge 
de l’État et réglés par la loi.» aus der Constitu-
tioun ze sträichen.

 M. Claude Wiseler (CSV).- Nodeems en 
Accord war mat der Kierch, wat mer vun Ufank 
u gesot haten, datt deen Accord sollt probéiert 
ginn ze kréien. Dat war och relativ konsequent.
(Interruptions)

 Une voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Très bien! 

Ech huelen dat gären zur Kenntnis, Här Wiseler.
Nodeems Der laang net dermat d’accord 
waart, waart Der d’accord, fir den Artikel 106 
aus der Constitutioun ze sträichen. Mir hunn 
doropshi gesot, majo, déi Referendumsfro, an 
et war genau déi, si war formuléiert: „Sidd Dir 
mat der Iddi averstanen, datt de Stat net méi 
d’Verflichtung huet, d’Paien an d’Pensioune 
vun de Kultusdénger vun de Glawensgemein-
schaften ze iwwerhuelen?“ Déi hat op eemol e 
grousse politesche Konsens fonnt. Dat hat zur 
Konsequenz, datt mer déi véiert Fro aus der 
Proposition de loi vum Referendum gestrach 
hunn.
Wann d’CSV och bei deenen dräi anere Froen 
hir Positioun geännert hätt, dann hätte mer eis 
logescherweis missen iwwerleeën, ob mer 
dann iwwerhaapt ee Referendum géife maa-
chen.
Et gëtt vill Froen, zu deenen ee kann ee Refe-
rendum organiséieren, Här Wiseler. Dir hutt jo 
och gesot, Dir hätt der vill. Mä Dir hutt se awer 
och net an d’Diskussioun erabruecht. A mir 
hunn ëmmer kloer gesot, datt d’Absicht vun eis 
wär, ech hunn et scho virdru gesot, net fir an 
dëser Legislatur op de Schwäizer Wee vun der 
direkter Demokratie ze goen, mä fir Kloerheet 
ze kréien, wéi eng Richtung verschidde Punk-
ten an eiser Verfassung solle kréien.
Déi dräi Froen, déi elo nach iwwreg bleiwen, 
ginn allen dräi an d’Richtung vu méi Matbe-
stëmmung. Méi Leit solle sech an der Politik 
abréngen. Méi Leit solle participéieren, sollen 
d’Méiglechkeet kréien, sech politesch ze enga-
géieren a responsabel ze handelen. Méi Leit 
solle sech kënnen u politesche Wahlen als Wie-
ler bedeelegen.
Déi dräi Froen, déi iwwreg bliwwe sinn, an do 
deelen ech d’Astellung vum Här Bodry, déi er-
fëllen eigentlech déi dräi Kritären effektiv. Si si 
verfassungsrelevant. Si si kontrovers. Awer och 
erëm net esou kontrovers, datt schonn eng 
Majoritéit do wär. A si sinn och, wat d’Äntwert 
betrëfft, onmëssverständlech. Do kann d’Insti-
tutiounskommissioun weiderschaffen, wa mer 
d’Äntwerte vum Vollek op déi dräi Froen hunn.
Déi éischt Fro: „Sidd Der averstane mat der 
Iddi, datt d’Lëtzebuerger, déi tëschent 16 an 

18 Joer al sinn, d’Recht kréien, sech fakultativ 
an d’Wielerlëschten anzeschreiwen, fir als Wie-
ler bei de Wahle fir d’Chamber, d’Europaparla-
ment an de Gemengerot souwéi bei Referende 
matzemaachen?“. déi gréng hu scho laang an 
hirem Wahlprogramm stoen, datt mir fir 
d’Wahlrecht vu Jonker vu 16 Joer u sinn. Mir 
wëssen, datt dat ëmstridden ass. Net nëmmen 
a konservative Kreesser, souguer bei enger Rei 
Jonker selwer.
Meeschtens leeft d’Diskussioun drop eraus, 
datt déi Eeler, an zum Deel och déi Jonk selwer, 
jonke Leit mat 16 oder 17 Joer keen oder kaum 
ee politescht Uerteel zoutrauen. Si mengen, déi 
Jonk hätte keen Interessi un der Politik, géife 
sech liicht beaflosse loossen, hätte keng Ah-
nung vu Politik.
Deem setze mir entgéint, datt et och vill Leit 
iwwer 18 Joer gëtt, déi keen Interessi un der 
Politik hunn, déi sech liicht beaflosse loossen an 
deenen hiert politescht Uerteel net reng op 
Fakte berout.
Et gëtt och nach heiansdo argumentéiert, datt 
d’Wahlrecht misst un d’Groussjähregkeet ge-
koppelt sinn. Do gëtt d’Bild vun engem Jonke 
vermëttelt, dee viru sengem 18. Gebuertsdag 
méiglechst näischt däerf, a vun deem Dag un, 
wou en da seng 18 kritt, op eemol all Diere soll 
opgemaach kréien. Dat ass e Bild vum Mënsch, 
dat mir net deelen.
Fir eis ass erwuesse ginn e Prozess, eng Ent-
wécklung, déi Schrëtt fir Schrëtt virugeet. A mir 
hunn där Schrëtt schonn e puer gemaach. 
Zum Beispill Auto fueren, ass jo wichteg och 
bei eis am Land, Conduite accompagnée däerf 
ee scho mat 17 maachen. D’Schoulflicht geet 
bis 16 an net bis 18. Mir mudde Jonken zou, 
schaffen ze goen, Steieren ze bezuelen, awer 
wielen däerfe se net goen.
Eist Strofrecht mécht natierlech, an zu Recht, 
en Ënnerscheed tëschent engem Mineur an 
engem Majeur, mä och ee Jugendleche vu 16 
oder 17 ka vum Jugendriichter un e Strofge-
riicht verwise ginn.
Mir erwaarden eis, datt déi Jonk an d’Schoule 
sech méi wäerte fir d’Politik interesséieren, wa 
Jonker kënne wiele goen. Mir sinn der Mee-
nung, datt et e Gewënn fir eis alleguer ass, wa 
mer deene Jonken d’Méiglechkeet ginn, sech 
méi fréi politesch ze engagéieren an ze respon-
sabiliséieren.
Bei de Chamberswahlen 2013 ware ronn 
240.000 Wieler ageschriwwen. Ech weess net 
genee, wéi vill Jonker mer zu Lëtzebuerg hunn, 
déi tëschent 16 a 17 Joer al sinn. Ech weess 
awer, datt ee Joergang zu Lëtzebuerg eng ronn 
5.000 Leit duerstellt. Dat si graff déi Zuelen, 
déi sech aus de Schoulstatistiken erausliese 
loossen. Da schwätze mer hei vun engem Po-
tenzial vu ronn 10.000 zousätzleche jonke Wie-
ler, an dovu sinn der vill Netlëtzebuerger. An 
d’Aschreiwe vun deene Jonken ass jo och nach 
fräiwëlleg.
D’Wielerpotenzial gëtt also net gewalteg an 
d’Luucht gesat. déi gréng sinn der Meenung, 
datt et eisem Land an eiser Politik guttdeet, wa 
mer déi Jonk encouragéieren, sech fir Politik, 
also fir d’Gestaltung vun deem Land, an deem 
si méi laang nach wäerte liewe wéi mir alle-
guerten heibannen, fir si derfir ze interesséie-
ren.
déi gréng sinn der Meenung, datt bei eis den 
Undeel vun de Wieler, déi net méi am aktiven 
Aarbechtsprozess sinn, verhältnisméisseg 
grouss ass. Eng Verjüngung vun der Wieler-
schaft ass an eisen Aen eng richteg Décisioun. 
D’Leit ginn ëmmer méi al haut, dat huet nach 
de Mëtteg eis Familljeministesch gesot, dat ass 
och gutt esou. Mä mir fannen et awer och 
wichteg, datt mer duerfir eng Verjüngung 
kréien, datt déi Jonk och kënne wiele goen.
Mir wäerten eis drëm beméien, bei villen Dis-
kussiounen, bei Ronndëschgespréicher, Ver-
sammlunge mat de Medien, déi eis zur Disposi-
tioun stinn, méiglechst vill Mënsche fir de Jo zu 
dëser éischter Referendumsfro ze iwwerzeegen 
an ze begeeschteren. Et geet, wuel bemierkt, 
hei just ëm dat aktiivt Wahlrecht. Et ass net ge-
frot an och net virgesinn, den Alter fir dat pas-
siivt Wahlrecht erofzesetzen.
Et geet hei och just ëm Lëtzebuerger Wieler. 
Dat ass fir kloer dës Fro vun der zweeter Fro ze 
trennen, fir datt mer déi Froen och kënnen 
onofhängeg vunenee weiderverschaffen an ei-
sen Aarbechte vun der Reform vun der Consti-
tutioun.
Ech kommen dann zu der zweeter Fro: „Sidd 
Dir mat der Iddi averstanen, datt d’auslännesch 
Matbierger d’Recht kréien, sech fakultativ an 
d’Wielerlëschten anzeschreiwen, fir als Wieler 
bei Chamberswahle matzemaachen, an dat ën-
nert der besonnescher duebeler Bedéngung, 
datt se op d’mannst während zéng Joer zu Lët-
zebuerg gewunnt hunn a virdru scho bei Ge-
mengen- oder Europawahlen zu Lëtzebuerg 
matgemaach hunn?“

Den 1. Januar 2014 hu ronn 550.000 Leit zu 
Lëtzebuerg gewunnt. Mir wëssen, datt dovu 
praktesch 45% Netlëtzebuerger sinn. A mir 
wëssen och, datt déi Tendenz weider wäert 
klammen.
An der Stad Lëtzebuerg hunn den 31. Dezem-
ber 2014 107.340 Leit gewunnt. Dovu waren 
69% Netlëtzebuerger. D’Stater Buerger-
meeschtesch ka vu sech soen, si wier Buerger-
meeschtesch vun enger Stad, wou ee groussen 
Deel vun de Bierger d’Méiglechkeet huet, si ze 
wielen. Well mer an der Stad wéi eben an all 
Lëtzebuerger Gemeng d’Méiglechkeet hunn, 
datt d’Netlëtzebuerger och kënne wiele goen. 
Datt se net genuch dovunner profitéieren, ech 
mengen, dat hu mer an der Politik och als 
wichtege Sujet erkannt. Mä d’Méiglechkeet be-
steet, an dat ass jo ëmmerhin den éischte 
Schratt, fir och méi Participatioun ze kréien.
Bei de Chamberswahle geet dat net. An eiser 
aktueller Constitutioun steet: «Pour être élec-
teur, il faut:», éischte Punkt, «1° être Luxem-
bourgeois ou Luxembourgeoise; (...)» Mir wël-
len, wann d’Majoritéit vun de Bierger mat Jo 
stëmmt bei der Fro, eng kleng a bescheiden 
Ouverture maache fir déi vill Netlëtzebuerger, 
déi bei eis wunnen a schaffen, déi bei eis akafe 
ginn, Steiere bezuelen, deenen hir Kanner bei 
eis an d’Schoul ginn an déi hir Fräizäit bei eis 
verbréngen, eng Ouverture, se ënner gewësse 
Konditiounen och u Chamberswahlen deelhue-
len ze loossen.
Ech nennen et eng kleng a bescheiden Ouver-
ture. Et si Konditioune gesat: zéng Joer am 
Land wunnen a schonn zumindest un enger 
Wahl deelgeholl hunn. An da geet et hei och 
nëmmen ëm dat aktiivt Wahlrecht. Dat passiivt 
Wahlrecht bleift de Lëtzebuerger virbehalen.
Dat si Konditiounen, déi méi Leit ausschléisse 
wéi se zu de Wahlen zouloossen. déi gréng 
wieren och gär bereet, déi Ouverture e bësse 
méi grouss ze maachen. Mir stinn awer selbst-
verständlech zu deem Kompromëss, dee mer 
fonnt hunn. An och wann ech gesot hunn, et 
ass eng kleng a bescheiden Ouverture, dann 
ass et awer eng wichteg a symbolträchteg. Mir 
mengen, datt et richteg ass, déi Ouverture ze 
maachen.
D’Virstellung, mir géifen eng Kéier hei sëtzen an 
däitlech manner ewéi d’Halschent vun de Leit, 
déi hei wunnen, hätten nëmme méi d’Recht, fir 
eis ze wielen, dat ass fir eis keng schéi Virstel-
lung. Mir sinn der Meenung, datt et wichteg 
ass, deen Débat zu Lëtzebuerg ze féieren, wou 
mer stinn a wou mer hiwëllen. Mir sinn der 
Mee nung, datt, wa mer méi politesch Participa-
tioun wëllen, da musse mer méi Leit et erméig-
lechen, Zougang zu de Wahlen ze kréien.
An ech soen och hei ausdrécklech dem Franz 
Fayot Merci fir seng interessant Bemierkungen, 
déi e gemaach huet, wat et heescht, Bierger an 
enger heiteger Gesellschaft ze sinn. Dat ass e 
flotten Argumentaire, Här Fayot. Ech hoffen, Dir 
erlaabt mer, datt ech och nach wäert dorop 
zréckgräifen, wa mer an der Diskussioun do-
bausse mat Argumenter nach weider fir déi Iddi 
hei antrieden.
D’CSV mengt, de Wee zu méi Participatioun 
misst iwwert d’Nationalitéitegesetz goen. Ech 
si frou iwwert déi Ouverture. An den Här Wise-
ler kléngt 2014 esou wéi den Här Braz 2008 
geklongen huet.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- Jo! 
Jo!

 M. Claude Adam (déi gréng).- Residenzzäit 
méi kuerz, Sproocheklausel net esou streng. 
Mir freeën eis op déi Diskussioun. A wann den 
Här Wiseler och virdru gemengt huet, en huet 
e bësse gedroht, wa mer elo hei aus der Consti-
tutioun eraushuelen, datt een net méi muss 
Lëtzebuerger sinn, a mer hunn elo nach hei 
Konditiounen, mä da maache mer d’Dier op, 
wie weess, vläicht kënnt nach eng Kéier, huelt 
emol déi Zäit vun der Residenzdauer, gi mer 
vun zéng op aacht Joer erof, oder op fënnef.
Här Wiseler, dat ass denkbar. Ech mengen net, 
datt mer hei stoe bleiwen, mä alles zu senger 
Zäit. An, Här Wiseler, Dir sidd jo och net stoe 
bliwwen. Dir hutt Iech jo an der Nationalitéitefro 
hei immens beweegt. An dat ass jo flott. Et ass 
och flott, wann Dir, zwar mat engem gewëssene 
Retard, awer och mat der Zäit matgitt.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Mir mengen 

awer, datt dat eng Diskussioun ass, wat d’Na-
tionalitéitegesetz betrëfft, déi eng aner ass wéi 
iwwert d’politesch Participatioun. Et gëtt gutt 
Grënn, den Zougang zu der Lëtzebuerger Na-
tionalitéit net onnéideg schwéier ze maachen. 
Et gëtt gutt Grënn, fir d’Participatioun zu de 
Chamberswahlen e bësse méi einfach ze maa-
chen. Déi Grënn iwwerschneide sech, jo, mä si 
sinn net identesch.
A wann Der just wëllt iwwert d’duebel Natio-
nalitéit fueren, Här Wiseler, da muss een, an 
och den Här Berger huet dat scho gesot, da 
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muss een awer trotzdeem der CSV soen, datt 
Der eng ganz Rei Leit diskriminéiert, déi aus 
Länner kommen, déi keng duebel Nationalitéit 
kennen. Ech hunn un Éisträich an u Spuenien 
geduecht. Den Här Berger huet och nach Hol-
land, Dänemark a Polen ernimmt. Dat wier jo 
och zweeërlee Mooss, dat mer da géife mat 
deene Leit maachen, déi bei eis am Land wun-
nen.

 Une voix.- Et sinn och souverän Staten, déi 
décidéiere fir sech.

 Une autre voix.- Dat ass net eise Problem.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Loosst Iech net oflenken, Här Adam!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Mir wäerten 

eis derfir asetzen, fir méiglechst vill Leit dovun 
ze iwwerzeegen, datt mir Lëtzebuerger net méi 
aarm ginn, wa mer e Stéck vun eise Wahlpri-
vilegien un eis net Lëtzebuerger Résidenten of-
ginn, mä am Géigendeel, datt dat fir all Awun-
ner hei am Land e Gewënn wäert sinn.
Déi drëtt Fro: „Sidd Dir mat der Iddi aversta-
nen, d’Zäit, während där eng Persoun ouni Ën-
nerbriechung Member vun der Regierung däerf 
sinn, op maximal zéng Joer ze begrenzen?“
Dës Fro ass och verfassungsrelevant, well se 
d’Rechter vun eenzelne Mënschen aschränkt. 
Et geet hei net ëm de Cumul vu Mandater. Do 
wiere mir Gréng ganz wäit matgaangen, mä 
iergendwéi schéngt nach keen esou richteg 
wëlle mat eis an déi Richtung ze goen. An et 
ass och kloer: Esou e Wee kann een net eleng 
goen. Dat ass schonn eng gemeinsam Déci-
sioun, déi d’ganz politesch Klass muss droen.
Hei geet et ganz einfach ëm d’Fro, ob een no 
zéng Joer Regierungsaarbecht soll eng Paus 
maachen oder net. Mir sinn der Meenung: 
Dach, et soll een eng Paus maachen.
Déi Paus ka gären an der Chamber gemaach 
ginn. Et ass ëmmer erëm schéin ze erliewen, 
wéi e fréiere Minister ganz engagéiert en Dos-
sier verteidegt, deen hien nach aus senger 
fréierer Regierungszäit kennt. Mir sinn och der 
Meenung, datt et genuch talentéiert Leit am 
Land gëtt, datt mer kee mussen éiweg halen, 
well et ouni hien net géif goen. De Kierfecht 
läit voller Leit, déi gemengt hunn, et géif net 
ouni si goen. An och Politiker sinn, ënnert dem 
Stréch, stierflech.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Claude Adam (déi gréng).- Mir sinn der 

Meenung, datt mer keng Ministere brauchen, 
déi Erfahrung hunn, fir jorelaang Problemer 
auszesëtzen! Do schénge mer dann eng aner 
Meenung ze hu wéi déi gréisst Oppositiouns-
partei.
Den honorabele Marc Spautz hat op der CSV-
Pressekonferenz gemengt, seng Partei wier 
 géint d’Beschränkung vun der Mandatszäit vun 
engem Regierungsmember. Et wier jo de Wie-
ler, deen engem géif den Optrag ginn, an d’Re-
gierung ze goen, an duerfir sollt een dem Wie-
ler dat net ewechhuelen. Dobäi weess den Här 
Spautz ganz genee, wéi mir och alleguer, datt 
de Wieler d’Leit an d’Chamber wielt, datt e 
gutt Wahlresultat sécherlech hëlleft, Chancen 
op e Regierungsposten ze kréien, mä datt dat 
awer keng Selbstverständlechkeet ass.
Dës Regierung - a bal all Regierung virdrun - 
huet Leit an d’Regierungséquipe opgeholl, déi 
net extra gutt gewielt waren, an och Leit, déi 
guer net u Wahlen deelgeholl hunn.
Mir huelen och, an dat ass mer awer och ex-
trem wichteg, mir huelen de Leit näischt 
ewech! Ech weess net, Här Wiseler, wéi Der 
kënnt soen, mir wéilten de Leit eppes ewech-
huelen. Mir verbidden hinnen och näischt. Mir 
stellen eng Fro! Mir stellen eng Fro a mir hunn 
och alleguerten erkläert, datt mer eis wëllen un 
déi majoritär Äntwert halen. Wann d’Leit majo-
ritär soen: „Dat ass eng gutt Iddi. Mir sinn och 
fir de Renouveau, datt e bësselche Bewegung 
kënnt!“, dann akzeptéiere mer dat. A wann 
d’Leit do mat Nee stëmmen, da soe mir: 
„D’Leit wollten dat net.“ Da respektéiere mer 
dat och.
Et ass scho gesot ginn: Wien däerf wiele goe 
bei dësem Referendum? Nëmme Lëtzebuerger. 
Mir hu keng aner gesetzlech Basis.
Mir hunn och am Virfeld eng Zesummenaar-
becht mat der Uni Lëtzebuerg gehat. Déi Vir-
aarbecht, déi Zesummenaarbecht ass net 
gekënnegt an och net ofgeschloss. Et muss een 
allerdéngs och kloer an däitlech soen, datt 
d’Uni Lëtzebuerg eis ka wëssenschaftlech be-
gleeden, awer net eis politesch Aarbecht ka 
maachen. Eis politesch Aarbecht, déi musse mir 
nach ëmmer selwer maachen.
Et ass och ugekënnegt ginn, datt no deem 
heite Referendum weider un der Constitutioun 
geschafft géif ginn. An da steet en nächste Re-
ferendum - an dat gëtt dann en aneren, mat 
bindendem Charakter - iwwert déi ganz Verfas-
sung am Raum. Dat gëtt nach e spannende 
Moment, mä do si mer nach net derbäi.

Op alle Fall, ech hoffen, et ass kloer a mengen 
Ausféierunge ginn: déi gréng wäerte sech aset-
zen, fir méiglechst vill Leit ze begeeschteren an 
ze iwwerzeegen, bei den dräi Referendumsfroe 
mat Jo ze stëmmen.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Adam. Nächste Riedner ass den 
Här Roy Reding. Dir hutt d’Wuert, Här Reding.

 M. Roy Reding (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Dir Dammen an Dir Hären, léif Kollee-
gen, ech wollt dem Franz Fayot besonnesch 
Merci soe fir seng interessant Ried, wou ech 
zwar mat kaum eppes d’accord sinn, mä do-
riwwer kréie mer nach interessant Diskussiou-
nen. E sot: „Mir hu keng Referendumskultur.“ 
Ech gi méi wäit an ech soen: Mir hunn hei-
banne keng Verfassungskultur!
Generatioune vun Deputéierte kommen heihin-
ner virun dëst Pult a schwieren en Eed, d’Ver-
fassung ze respektéieren. A Generatioune vun 
Deputéierten hu Gesetzer gestëmmt, déi 
duerno vun eiser Cour constitutionnelle als net 
verfassungskonform festgestallt goufen! A wat 
war déi traureg Reaktioun dorobber, ganz oft, 
net ëmmer? Hu mer d’Gesetz geännert? Neen, 
mir hunn d’Verfassung geännert!
Dat ass e bësselchen deen Tenor, deen ech och 
hei gesinn, well och hei gëtt nees e Gesetz ge-
stëmmt, wat net verfassungskonform ass a 
mengen Aen. Eng Verfassungsännerung ass 
keng liicht Saach. Kéint een eng Verfassung jee 
no politescher Majoritéit all fënnef Joer änneren, 
ma da wier et jo keng Verfassung! Da wier et 
eppes wéi e Gesetz.
D’Verfassung, ass hei gesot ginn, beinhalt 
d’Grondrechter vun de Bierger, d’Grondregele 
vum Fonctionnement vum Stat a vu sengen Ins-
titutiounen. An den Här Adam huet mer e ganz 
besonnesche Pleséier gemaach, wéi en den Arti-
kel 18 zitéiert huet: «La peine de mort ne peut 
être établie.» Wat wier esou en Artikel wäert, Här 
Adam, wa 50,01% vun der Bevëlkerung e kéin-
ten änneren? E steet ebe just an der Verfassung, 
fir datt net 50,01% vun der Bevëlkerung oder 
vun den Deputéierten heibannen e kënnen än-
neren, mä zwee Drëttel, an dat si 66,66%!
Eng Verfassung mécht also absolutt kee Sënn, 
kee Sënn, wa se ka mat enger klenger Majoritéit 
geännert ginn! A genau duerfir gesäit eis Verfas-
sung, wéi iwwregens praktesch all Verfassunge 
vun der Welt, spezifesch Regele vir, wéi se ka 
geännert ginn. Déi Regele si ganz, ganz kloer. 
Den 19. Dezember 2003 hunn heibannen 59 
Deputéiert vu fënnef Parteien, also bis op d’Aus-
nahm vun engem eenzegen Deputéierten d’De-
putéiert hei alleguerten, den Artikel 114 geän-
nert. Virdrun huet d’Chamber missen opgeléist 
ginn, fir datt d’Verfassung konnt geännert ginn. 
Dat gouf ofgeschaaft.
A säit deem Dag seet eis Verfassung am Arti-
kel 114, wéi se ka geännert ginn: «Toute révi-
sion de la Constitution doit être adoptée dans 
les mêmes termes par la Chambre des Députés 
en deux votes successifs», an zwar avec «au 
moins les deux tiers des suffrages des membres 
de la Chambre, les votes par procuration 
n’étant pas admis.» Esou kann d’Verfassung 
geännert ginn, an nëmmen esou kann d’Verfas-
sung geännert ginn!
Wann Dir e Sondage wëllt maachen, wat d’Leit 
denken, maacht e Sondage! Mä nennt en net 
en «référendum constitutif», well et ass kee Ré-
férendum constitutif!

 Plusieurs voix.- Consultatif!
 M. Roy Reding (ADR).- Neen, neen, neen! 

Consultatif ass e souwéisou nëmmen. Neen, 
„constitutif“ huet den Här Professer Dokter 
Heuschling vun der Uni Lëtzebuerg dee Refe-
rendum genannt, deen Der hei maacht.
Et gëtt eng Majorité constitutionnelle. An déi 
Majorité constitutionnelle, Här Bodry, dat ass 
net eng kleng Majoritéit! Dat ass och net de 
Wëlle vum Vollek mëssuecht, wann ee seet, 
eng Majorité constitutionnelle si 66,6%!
(Interruption)
Déiselwecht gréng, rout a blo Parteien, déi den 
Artikel 114 hei matgestëmmt hunn, wéi déi 
Verfassung ka geännert ginn, genau déi...
(Interruption)
...setze sech elo iwwert déi Verfassung hei 
 ewech a wëllen eis hei, well se genau wëssen, 
datt net zwee Drëttel vun den Deputéierte mat 
hire Positiounen d’accord sinn, iwwert dëse 
Referendum eppes ënnerjubelen!
Här Bodry, Dir däerft mer eng Fro stellen.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Éischtens, et muss 
eng Prezisioun sinn, dass de Professer Heu-
schling awer ni a Fro gestallt huet, dass e Re-
ferendum zu deenen dote Froe kéint hei zu Lët-
zebuerg stattfannen. An e fënnt och, dass déi 
Froen an de Referendum u sech verfassungs-
konform sinn. Nëmme fir dat kloerzestellen!

 M. Roy Reding (ADR).- Jo,...
 M. Alex Bodry (LSAP).- Déi zweet Fro ass - 

do ass en also net Ärer Meenung -, déi zweet 
Fro ass: Wann Der sot, fir d’Verfassung géif 
nëmmen zielen eng Zweedrëttelmajoritéit, wéi-
sou ass et da méiglech, dass am Artikel 114 
steet, dass den zweete Vote vun der Chamber 
ersat gëtt duerch e Referendum? An do geet 
eng einfach Majoritéit duer.

 M. Roy Reding (ADR).- Jo, Merci, Här 
Bodry. Genau dat doten: Eng einfach Majoritéit 
geet duer, nodeem heibannen eng Majorité 
constitutionnelle vu 66,66% war! An alles 
anesch ters si Wénkelaffekotstricken,...
(Exclamations)

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dir sidd gutt pla-
céiert! Dir sidd gutt placéiert, fir dat ze jugéieren!

 M. Roy Reding (ADR).- Alles aneschters si 
Wénkelaffekotstricken, fir d’Verfassung, fir den 
Artikel 114 vun der Verfassung, deen Dir selwer 
gestëmmt hutt, ze ëmgoen! D’Verfassung, Dir 
violéiert d’Verfassung! D’Verfassung ass bei Iech 
kee Fascht wäert!
(Interruption)
Dëse Referendum ass kee Référendum constitu-
tif, et ass e Gimmick, et ass e Gadget, et ass e 
Sondage! Mä dee Sondage, an ech si frou, datt 
mer hei an den Oppositiounsparteien do enger 
Meenung sinn, mir loossen eis do...
(Interruptions)
...net virun Är Kar spanen. An à moins, datt 
eng Majorité constitutionnelle do wier, dat 
géife mer dann emol gesinn,...
(Interruptions)
...hale mir eis als ADR un eise Wahlprogramm!
D’Doppelzüngegkeet, wat d’Referenden 
ugeet... Här Bausch, Dir grinst grad esou 
schéin! Här President, däerf ech dem Här 
Bausch soen: Wéi mir heibannen den Tramrefe-
rendum gefrot hunn, sot den Här Angel, ech 
zitéieren en elo net wuertwiertlech: „Doriwwer 
gouf et schonn e Referendum, an dat waren 
d’Wahlen! Dir als ADR waart déi eenzeg Partei, 
déi géint den Tram war. Dir krut nëmme 7%. 
Also sinn 93% vun der Bevëlkerung fir den 
Tram. Also brauche mer kee Referendum.“
(Interruption)
Ma mat deemselwechten Argument soen ech 
Iech: Och d’Wahlrecht fir Auslänner stoung an 
de Programme vun de Parteien. An heibannen 
ass eng Majoritéit, eng „constitutif“ Majoritéit, 
déi ganz kloer an hire Wahlprogrammen hat, 
datt se net fir dee Wahlprogramm (veuillez lire: 
fir dat Wahlrecht) war! Also brauche mer kee 
Referendum, well mir wëssen, datt mer keng 
Majorité constitutionnelle hunn heibannen...
(Interruption)
...heibannen hu fir eng Ofännerung vun der Ver-
fassung, wat d’Wahlrecht fir Auslänner ugeet.
(Interruptions diverses)
Déiselwecht Doppelzüngegkeet hate mer net 
nëmme beim Tramreferendum, mir hunn och e 
Referendum proposéiert iwwert d’Bestietnis 
vun den Homosexuellen! Ass dat net eng ge-
sellschaftlech Fro, wou een hätt kënnen d’Bier-
ger froen? An dat war e Gesetz! An do, jo!, do 
wier och eng kleng Majoritéit, 50,01, déi wier 
och do determinant gewiescht.
Also nach eng Kéier, ganz kloer: Den eenzege 
Référendum constitutionnel, deen et gëtt, dat 
ass deen zweete Referendum nom Vote hei an 
der Chamber. Deen ass vun der Verfassung 
virgesinn, an do stëmmen d’Bierger jo och of 
iwwer e ganz prezisen Text, iwwer genau deen 
Text, dee mer hei festhalen! Net den Artikel xy, 
mä den Artikel 1, den Artikel 2, den Artikel 3 an 
esou weider. An natierlech ass dee Vote décisiv! 
An natierlech, wa méi wéi 50% vun der Bevël-
kerung, also vun de Wieler deen Text géifen 
oflehnen, dann ass e vum Dësch.
Zur Opportunitéit vun de Froen ass hei scho vill 
gesot ginn. Et ass scho gutt gelaacht ginn. Net 
zu Onrecht huet den Här Wiseler op genau déi 
Punkten higewisen, déi mir u sech och doranner 
deelen. Ech freeë mech jiddefalls drop, wann déi 
Fro zum Beispill iwwert déi zéng Joer Ministesch-
zäit géif mat enger Majoritéit beluecht ginn, op 
dem Här Asselborn seng Demissioun den 8. Juni, 
fir d’Konsequenz ze zéien aus dem Vollek sen-
gem Wëllen.
Mä firwat goufen déi dote Froen erausgewielt a 
keng aner? Et ass virgehäit ginn, mir als Opposi-
tioun hätte keng Propositioune gemaach. An do 
soen ech och datselwecht wéi de Fraktiounschef 
vun der CSV: Mir hu keng Propositioune ge-
maach, well mer géint de Prinzip selwer vun 
deem Referendum sinn, well mer dee Prinzip 
selwer fir anticonstitutionnel halen.
Mä wa mer awer elo aginn an engem Débat op 
déi Froen, déi een hätt kënnen oder hätt solle 
stellen: Kommt, mir schwätze vum Artikel 1! Am 
Artikel 1 schwätze mer haut vun eisem Land als 
dem „Grand-Duché de Luxembourg“. Dir wëllt 

dat änneren an an Zukunft soll Lëtzebuerg 
„Luxembourg“ heeschen. Et deet mer leed, datt 
den Etienne Schneider net méi hei ass, soss 
hätte mer iwwer Nation Branding kënne schwät-
zen: Wéi vill Diere mécht dat eis op an der Welt, 
well mir deen eenzege Grand-Duché sinn op der 
Welt?! Ass dat net en Atout, dee mer hunn? A 
wier net e Changement de nom eppes 
gewiescht, wou mer d’Vollek hätte kënne froen?
De Statschef: Bis elo hu mer e Grand-Duc. An 
der neier Verfassung, wéi Dir se proposéiert, 
schwätze mer nach just vun engem „Chef de 
l’État“. Et ass en germe d’Ofschafen oder déi 
potenziell Ofschafung vun der Monarchie. Fir-
wat hutt Der déi Fro net gestallt? D’Kolleege 
vun der Partei vun déi Lénk hunn dat propo-
séiert. Firwat ass déi net gestallt ginn?
Firwat stellt Der keng Fro iwwert de Wahlsys-
tem? Et wier jo eng interessant Fro, fir ze wës-
sen, firwat datt zum Beispill eis Wieler am Os-
ten, déi eis mat 8,7% gewielt hunn, heibannen 
absolutt net vertruede sinn! Ass dat direkt De-
mokratie? Ass dat Är partizipativ Demokratie, 
déi Der gären hätt?
Also ganz kloer, fir eis ass dat doten e Gimmick, 
e Gadget. Mir wäerten eise Wieler proposéie-
ren, eisem Kongress proposéieren, datt en eise 
Wieler proposéiert, datt se dräimol mat Nee 
stëmme bei deenen dote Froen. A fir de Rescht 
freeë mer eis op eng ganz interessant an 
hoffentlech och heiansdo hëtzeg Debatt.
Ech soen Iech Merci.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Reding. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Serge Urbany.

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Wann ech de Reding esou..., den 
Här Reding, pardon!
(Hilarité générale)

 Une voix.- Dir waart elo richteg lancéiert!
 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Pardon, et 

war e Lapsus, et war net...
(Interruption)
Wann ech den Här Reding esou hei héieren, da 
mengen ech bal, mir wieren amgaang, eng to-
tal Illegalitéit hei ze maachen. Dobäi ass de Re-
ferendum eppes, wat an der Verfassung virge-
schriwwen ass!

 Une voix.- Très bien!
 M. Serge Urbany (déi Lénk).- A mir sinn eis 

driwwer eens...
(Interruption par M. Gast Gibéryen)
A mir sinn eis driwwer eens, dass en eng 
konsultativ Wierkung huet bei der Verfas-
sungsännerung, wou selbstverständlech all Par-
tei - och d’ADR! - hir Verantwortung muss 
iwwerhuele vis-à-vis vun deem,...
(Interruption par M. Roy Reding)
...wat d’Majoritéit vum Vollek wäert esou oder 
esou soen. An dee ganzen Zirkus, deen hei 
opgefouert gëtt, mat „Gimmick“, angeble-
chem Gimmick an esou weider, dat ass jo just e 
Gimmick, fir vun der Verantwortung vun der 
ADR ofzelenken, déi sech wäert stellen nom Re-
ferendum! Ganz kloer!
(Interruptions)
Wéi se sech och wäert stellen...
(Interruption par M. Gast Gibéryen)
...vun all Partei. Wéi se sech wäert stelle vun all 
Partei heibannen!
(Interruptions diverses)

 Une voix.- D’Décisioun ass elo schonn do, 
virum Referendum!

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Här Pre-
sident, déi Referendumsdiskussioun hei ergëtt 
sech jo aus deenen ongeléiste Froen aus der 
Verfassungsdiskussioun, an zwar deene Froen, 
op deenen et keng Zweedrëttelmajoritéit gëtt. 
Do si mer eis eens. Mir mengen awer, dass aner 
Froe fir eis an och fir vill Leit dobausse gradesou 
wichteg wieren.
A mir hunn - am Géigesaz zur CSV - iwwregens 
déi Froen agereecht an d’Kommissioun, 
während d’CSV hei seet, si hätt hir Froen net 
agereecht, déi se hei opgezielt huet, well se de 
Referendum net wollt legitiméieren. Si wollt 
also de Referendum delegitiméieren hei, 
andeem se keng Froen agereecht huet, déi jo 
hirer Meenung no esou wichteg sinn.

 Une voix.- Très bien!
 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Ech wëll also 

op dräi Froekomplexer hei agoen, déi eiser 
Meenung no hätte misse behandelt ginn.
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Éischte Froekomplex: Wéi sinn d’sozial Rechter 
an der neier Verfassung formuléiert? Si se staark 
formuléiert? A sinn et Rechter, déi och aklobar 
sinn? A kann de Stat am Artikel 1 vun der Ver-
fassung nëmmen als „demokratesch“ definéiert 
ginn, an net och ausdrécklech als „sozial“ defi-
néiert ginn? Mir haten dat als Referendumsfro 
formuléiert. Et ass ofgelehnt ginn. Mir hunn 
och konkret Ännerungsvirschléi an der Verfas-
sung an déi Richtung gemaach. Déi sinn och 
alleguerten ofgelehnt ginn, iwwregens vun alle 
Parteien, déi ausser eiser an der Verfassungs-
kommissioun sinn.
Deen zweete Froekomplex: Wéi ass et grad an 
dësen Zäiten, wou et ëmmer méi Detailer gëtt 
iwwer Internet- an Dateniwwerwaachung, wat 
do reell geschitt, wéi ass et do mat dem per-
séinleche Recht op Dateschutz, mat der souge-
nannter „informationeller Selbstbestëmmung“? 
Dat heescht, och mam Recht, fir selwer kënne 
mat ze décidéieren, wat mat sengen Date ge-
schitt, am Kader vun engem Gesetz natierlech.
Dat war eng weider zousätzlech Fro, déi mer 
wollten am Referendum stellen. Déi ass och 
ofgelehnt ginn. Allerdéngs ass do d’Diskus-
sioun nach net fäerdeg, wat d’Formuléierun-
gen am Verfassungstext selwer ugeet. Do ginn 
d’Diskussiounen och an der Verfassungskom-
missioun weider an do wäerte mer och weider 
eng konstruktiv Roll dobäi spillen.
Drëtte Froekomplex, an dat ass fir eis e ganz 
wichtegen: Ass et net un der Zäit, bal 100 Joer 
nom leschte Referendum vun 1919 iwwert 
d’Monarchie, dass d’Leit erëm gefrot ginn, ob 
se d’accord sinn, dass an den Artikel 2 vun 
deem neie Verfassungstext, deen an der Aus-
aarbechtung ass, soll stoe kommen, dass d’par-
lamentaresch Demokratie zu Lëtzebuerg 
d’Form vun enger konstitutioneller Monarchie 
soll unhuelen?
Ech wëll hei betounen, dass e ganzt Kapitel 
vum neie Verfassungsentworf - an dat soll virun 
dat stoe kommen iwwert d’Chamber - der Fa-
milljeregelung vum Grand-Duc consacréiert 
soll ginn. Dat, wat ee fréier „Fürstenrecht“ ge-
nannt huet, gëtt also Deel vun der Verfassung, 
also Froe vu Filiatioun - eigentlech sinn dat jo 
biologesch Froen, wann ech dat richteg versta-
nen hunn - vum Statschef a vu sengen Nofol-
ger. Déi biologesch Froe stinn elo an engem 
Grondtext iwwer Demokratie, iwwert d’Rege-
lung vun der Demokratie hei am Land!
Mir fannen dat e bëssen eng komesch Situa-
tioun. A mir fannen och, dass een d’Leit do-
riwwer hätt kënne froen, besonnesch well jo 
gesot gëtt, dat wier ee vun de wichtegen 
Aspekter, d’Neiuerdnung an der Verfassung 
vun der Relatioun vis-à-vis vum Grand-Duc.
A wann d’Leit dann déi Fro vun der konstitutio-
neller Monarchie mat Jo beäntwert hätten, 
dann hätt sech fir eis och als zweet Fro gestallt: 
Wat sollen dann d’Rechter vun deem Monarch 
sinn? Soll en zum Beispill weiderhi kënne Ge-
setzer eleng a sengem Numm erloossen? – 
„Promulguer!“ - Solle kënnen all Uerteeler a 
sengem Numm ausgefouert ginn? Sollen all 
Traitéë vun him ënnerschriwwe ginn an all 
Statsbeamte vun him agestallt ginn, wéinstens 
formell? Esou ass et virgesinn! Oder soll de 
Grand-Duc net eng reng symbolesch Roll 
kréien, wéi a Schweden zum Beispill?
Ech mengen och nach, dass sech dohannert 
aner Froe verstoppe wéi déi vun de Relatiounen 
tëschent der Regierung, déi jo eigentlech de 
Grand-Duc vertrëtt an der Realitéit, vis-à-vis 
vun der Chamber. Mä ech hu keng Zäit, do-
robber anzegoen.
Mir mengen awer, dass d’Fro vun der Statsform 
eng vun deene wichtege Froen ass, déi sech an 
dëser Verfassungsfro stellt. A wann dat keng 
„konstitutiv“ Fro ass oder eng konstitutionell 
Fro ass - fir et richteg ze soen -, da froen ech 
mech, wat esou eng Fro ass.
Leider hu mer et net fäerdegbruecht, fir eng 
Referendumsfro dozou duerchzekréien, déi mer 
awer formuléiert haten.

Prinzipiell menge mer zu där ganzer Verfas-
sungsdiskussioun, dass, wa mer eng nei Verfas-
sung maachen, dat ëmmer och eng Richtungs-
debatt an der Gesellschaft viraussetzt. Wat ass 
de Sënn vun enger neier Verfassung, wa se 
keng nei Weeër opmécht? A wann ee wëllt nei 
Weeër goen, da muss een och zesummen an 
am Virfeld mat de Leit iwwert déi Weeër disku-
téieren, se och zum Deel zesumme mat de Leit 
ausschaffen.

Wéi zum Beispill an Island et sech gewisen 
huet, wou eng Verfassung op enger breeder 
Basis, an engem breede konsultativen, partici-
pative Prozess mat de Leit ausdiskutéiert ginn 
ass. Mir hu vun deem Modell vill geschwat. Mir 

hunn en awer ni esou ëmgesat, mat enger 
klenger Ausnahm, dat ass déi Debatt, déi mer 
elo wëlle féieren iwwer Internet, wou Leit 
kënne Froen eraschécken zur Verfassung, wou 
se kënne Formuléierunge selwer zur Verfassung 
eraginn.

Mir gesinn och, wéi den Här Fayot, d’Verfas-
sung éischter als e Grondvertrag tëschent de 
Bierger an net als e Grondvertrag tëschent de 
Parteien hei an der Chamber. Duerfir menge 
mer och, dass d’Haltung, déi hei d’CSV prinzi-
piell, net am Detail vun de Froen, ageholl huet, 
dass dat eng falsch ass, wa se der Majoritéit re-
prochéiert, de verfassungsméissege Konsens 
hei an der Chamber violéiert ze hunn, andeem 
se déi Froen do dem Vollek wëllt stellen, dass 
dat am Fong geholl e Mépris ass vun der Parti-
cipatioun vum Vollek, un der Ausaarbechtung 
vun den demokratesche Regelen a vun der 
gronddemokratescher Regelung, an ëm déi 
geet et jo hei bei der Verfassung.

Mir ënnerstëtzen duerfir och d’Décisioun vun 
de Regierungsparteien, dee Referendum hei 
ofzehalen. Mir fannen, dass dat eng richteg 
Décisioun ass.

Doriwwer eraus si mer der Meenung, dass och 
aner Froen, ech hunn et scho gesot, sollen dis-
kutéiert ginn, dass muss d’Debatt och iwwert 
déi gesamt Verfassung méi an der Ëffent-
lechkeet elo Fouss faassen. An ech hoffen och, 
dass dat wäert de Fall sinn an där Internetdis-
kussioun. Mir selwer hu beschloss zum Beispill, 
en alternativen Text vun enger Verfassung als 
déi Lénk auszeschaffen an och där breeder Dis-
kussioun do ze ënnerwerfen.

Wat déi virleiend Froen elo ugeet, esou ënner-
stëtze mer hir Richtung och grondsätzlech. A 
mir hunn et schonn e puermol gesot, dass mer 
recommandéieren, mat Jo ze äntwerten op all 
Fro, déi gestallt ass. Am léifsten hätte mer jo re-
commandéiert, véiermol mat Jo ze äntwerten.

Leider huet d’Majoritéit de Referendum ëm 
eng véiert Fro amputéiert. Eise Virschlag, fir déi 
Fro vun der Laizitéit a vun der Trennung vu 
Kierch a Stat ëmzeformuléieren an och esou 
kloer de Leit beim Referendum ze stellen, ass 
leider net ugeholl ginn, en ass vun alle Parteien 
an der Kommissioun ofgelehnt ginn. Ech wëll 
awer betounen, dass d’ADR net an där Kom-
missioun vertratt ass.

De Problem bleift och nach, dass DP, LSAP a 
Gréng sech eens gi si mat der CSV, fir en Text 
an d’Verfassung ze schreiwen, en eegent Kapi-
tel an d’Verfassung ze schreiwen, wat heescht: 
„Des relations entre l’État et les communautés 
religieuses“. Mir fannen, dass d’Kierchen do ex-
tra ervirgehuewe ginn an institutionell an 
d’Verfassung agebonne ginn. Ënner Trennung 
vu Kierch a Stat stelle mir eis eppes aneschters 
vir. Virun allem ass awer erëm eng Geleeënheet 
verpasst ginn, fir an der Ëffentlechkeet de Prin-
zip vun der Laizitéit breet ze diskutéieren.

A Wierklechkeet sinn also véier Froe vun eis 
ofgelehnt ginn, wann een déi nach derbäi-
rechent vun der Laizitéit. Mir hunn eis duerfir 
och beim Rapport enthalen. Mir hunn eis nëm-
men enthalen an net dergéint gestëmmt, well 
mer prinzipiell mat der Ausriichtung vun 
deenen dräi verbleiwende Froen d’accord sinn, 
obscho mer och do a verschiddenen Detailfor-
mulatiounen aner Virstellungen hunn.

Éischtens, d’Fro vum Awunnerwahlrecht. Mir 
touchéieren do natierlech de Fong vun der De-
mokratie. Honnert Joer no der Verallgemenge-
rung vum Wahlrecht 1919 op d’Leit alleguer 
an och op d’Fraen, hu mer haut erëm de Pro-
blem, dass bal d’Halschecht vun den Awunner 
kee Wahlrecht huet.

Et si scho vill Argumenter hei gebraucht ginn, 
déi ech alleguerten deelen, fir d’Aféierung vun 
deem Wahlrecht. Een Argument schéngt eis 
awer wesentlech ze sinn. An dat ass dat, dass 
d’Salariéen aus dem Privatsecteur an hirer Ma-
joritéit keng Lëtzebuerger Nationalitéit an also 
och kee Wahlrecht hunn. A mir fillen eis do 
zum Deel erëm zréck an d’Zäite versat vum 
Zensuswahlrecht am 19. Jorhonnert vis-à-vis 
vun engem Deel vun deene Leit, déi schaffe 
ginn. En Deel vun de Salariéen huet zu Lëtze-
buerg kee Wahlrecht. Dat muss ee ganz kloer 
esou soen.

Dat ass och en Aspekt vun de wuessende sozia-
len Ongläichheeten, déi et gëtt an alle Länner. 
E Politolog vun Tréier huet haut am „Lëtzebuer-
ger Wort“ eng richteg Bemierkung dozou ge-
maach, dass am Fong geholl déi wuessend so-
zial Ongläichheeten e wichtegt Element vun der 
Demokratie sinn, wéi d’Demokratie soll ausge-
sinn. A mir mengen, dass dozou och d’Wahl-
recht eng wichteg Roll misst spillen.

Et héiert een hei heiansdo, wéi wichteg et wier 
fir d’Integratioun, fir dass d’Leit Lëtzebuerger 
géife ginn. An ech muss soen, déi Remarquë 
kommen deelweis vun deeneselwechte Leit, déi 
ëmmer zum Beispill géint d’duebel Nationalitéit 
waren. D’ADR zum Beispill war ëmmer géint 

d’duebel Nationalitéit. Mir hunn dat elo zwar 
net vum Här Reding héieren, mä mir hunn et 
bei anere Geleeënheeten héieren, dass d’Natio-
nalitéit soll un d’Wahlrecht gebonne sinn.

Déi Remarquë kommen och vu Leit, déi ëmmer 
de Fouss op der Brems haten, wann et ëm 
d’Ausweitung vun der Nationalitéit gaangen 
ass. Ënnert dem Här Frieden vun der CSV sinn 
et Réckschrëtter gi virun e puer Joer, wat d’Na-
tionalitéitegesetz ugeet. An den Historiker De-
nis Scuto huet an deem Kontext vun National-
populismus an Ethniséierung vun der Debatt 
ëm d’Nationaliséierung geschwat.

Dat ass ausgaange vun der CSV deemools. 
Duerfir wonneren ech mech, dass elo op eemol 
e Projet de loi hei déposéiert gëtt, deen nach 
verbessert ass par rapport zum Här Biltgen sen-
gem. An ech mengen, dass déi konservativ 
Droite scho laang mat hirer Retizenz, déi se 
huet, fir den Auslänner d’Nationalitéit ze ginn, 
den Débat iwwert d’Wahlrecht nom Awunner-
prinzip eigentlech richteg opgemaach huet.

An deen Débat ass net méi zréckzedréien. En 
ass net méi zréckzedréien, well geschwë 50% 
vun den Awunner d’Nationalitéit net hunn. En 
ass net méi ëmzedréien, well d’Bewosstsäin 
och an Europa gewuess ass, dass d’Wahlrecht a 
ville Fäll net méi un d’Nationalitéit gebonnen 
ass. Wann ech als Europäer an en anert Land 
wunne ginn, och nëmme fir kuerz Zäit, dann 
hunn ech do d’Wahlrecht, och vice versa.

(Interruption)
Ech schwätze jo net vun de Chamberswahlen.

 Plusieurs voix.- Aah!

 M. Serge Urbany (déi Lénk).- Dann hunn 
ech d’Wahlrecht... Majo, dann hunn ech 
d’Wahlrecht bei Gemengewahlen, dann hunn 
ech d’Wahlrecht bei den Europawahlen. Dat 
ass awer schonn e wesentlechen Aschnëtt...

(Interruption)
…an de Prinzip, dass e Wahlrecht nëmmen un 
d’Nationalitéit ka gebonne ginn. A selbstver-
ständlech huet den Auslänner hei déiselwecht 
Rechter. Mir hunn awer och laang versicht, him 
se ze verwieren, dat muss een awer och derbäi-
soen.

(Interruption)
Da kommen ech zum Wahlrecht fir déi Jonk. 
Déi Debatt ass jo am Ausland scho laang lan-
céiert. Et ginn och do positiv, mengen ech, Ex-
perienzen. An ech mengen, dass grad an dëser 
Zäit, wou sech grouss Froen an der Gesellschaft 
stellen, wou déi Jonk deelweis méi schlecht 
Perspektiven hu wéi hir Elteren, wéi se dee-
selwechten Alter haten, wou sech weltwäit Froe 
vu Fridden a Krich stellen, méi akut wéi vir-
drun, menge mir, dass déi Jonk déi sinn, déi 
am meeschten an am längsten d’Konsequenze 
mussen droe vun enger falscher Politik, déi 
haut kann décidéiert ginn.

Mir mengen duerfir, dass se och sollen un där 
Politikausschaffung bedeelegt ginn. An et gëtt 
absolutt keng Ursaach, fir dervun auszegoen, 
dass ee Jonken, dee mat 16 Joer ka schaffe 
goen, net déi intellektuell Fäegkeeten oder déi 
sozial Kompetenzen hätt, fir kënnen op 
d’mannst dat aktiivt Wahlrecht auszeüben a 
wielen ze goen.

Zur Begrenzung dann nach, zum Schluss, vun 
der Ministerzäit. Et geet och hei ëm eng demo-
kratesch Fro. A mir mengen, dass et enger De-
mokratie net gutt geet, wann ëmmer déi-
selwecht Persounen op deeneselwechte Poste 
sëtzen. Dat ass och schonn e bëssen e monar-
chistesche Prinzip. Och Parteie ginn iwwregens 
ofhängeg dovunner, wéi vun enger Drog, wëll 
ech soen. An ech mengen, d’CSV weess, vu 
wat ech schwätzen.

(Interruption)
Iwwregens setzt dee Prinzip vun enger Man-
datsbegrenzung jo och viraus, dass no enger 
Paus déiselwecht Leit erëm kënnen hir Talenter 
als Minister an den Déngscht vun der Allge-
mengheet stellen, wann d’Allgemengheet dat 
nach ëmmer wëllt. Iwwregens ass dee Prinzip 
eis jo och sympathesch, well en eng gewëssen 
Analogie huet mam Rotatiounsprinzip, deen 
déi Lénk a gewielte Gremie praktizéiert. Mir 
praktizéieren en, well en ausser enger Mandats-
begrenzung och nach de Virdeel huet vun 
enger Erneierung an Erweiderung vun de poli-
tesche Mandatairen.
Aus all deene Grënn an trotz deene Kritiken, 
déi ech am Ufank gemaach hunn un der Vir-
goensweis vun der Regierung, wäerten déi 
Lénk dee Gesetzesprojet hei stëmmen, well e fir 
d’Éischt zënter Laangem erëm eng Befroung 
vun der Bevëlkerung, allerdéngs, wat mer e 
bësse bedaueren, net vun der auslännescher 
Bevëlkerung, mä nëmme vun der Lëtzebuerger 
Bevëlkerung virgesäit. An dat och nach zu e 
puer Froen, déi mer als wichteg empfannen, 
och wa mir der Meenung sinn, et wieren nach 
aner Froe ginn, déi een hätt kënne stellen.

Ech soen Iech Merci. Mir stëmmen also fir dat 
Gesetz hei.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Urbany. An d’Wuert huet elo 
d’Regierung, den Här Statsminister.
Prise de position du Gouvernement

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech wëll den Intervenantë Merci soen, 
dem Rapporteur virun allem, deen och e ganz 
komplette Rapport gemaach huet.
Här President, erlaabt mer, dass ech fir d’Éischt 
op e Wuert zréckkommen, wat oft vun deem 
engen oder vun deem anere gebraucht ginn 
ass vu Wahlbedeelegung an op där anerer Säit 
vu Politikverdrossenheet. Dat eent huet mat 
deem aneren eppes ze dinn. Well wann de 
Wieler all fënnef Joer eng Méiglechkeet huet, fir 
seng Stëmm ofzeginn, ass en och frou, wann 
en d’Méiglechkeet kritt, bei wichtege Froen, 
wéi eng Orientatioun vun engem Land, mat-
schwätzen ze kënnen.
Hei si Froen, déi déi eng an engem Parteipro-
gramm haten, déi aner net, a wou eng Koali-
tioun sech fonnt huet, déi gesot huet: Kommt, 
dat heite si Froen, wou mer der Meenung sinn, 
dass mer de Bierger solle froen.
De Bierger, ech ginn elo net op d’Zuelen an, 
wéi vill Prozent dat musse sinn. Mä de Message 
muss kloer si fir de Bierger, dass, wa kloer eng 
Majoritéit - 50,01% ass och eng Majoritéit - 
eng Décisioun hëlt, mir op jidde Fall, an ech 
schwätze vun den dräi Majoritéitsparteien, dat 
respektéieren. Dans les deux sens! Wa 50,01% 
vun de Leit Nee soen, da solle mer net duerch 
iergenden Trick probéieren, dann awer déi Tex-
ter iergendwéi, op iergendeng Manéier ze pro-
poséieren ze änneren. Dat ass e Respekt vun 
enger Demande, déi de Bierger da kann tran-
chéieren, ob hien der Meenung ass oder net.
Hei si Beispiller geholl gi vu Referendumen, déi 
am Ausland scho gestallt gi sinn. Ech wëll just 
soen, dass Frankräich och eng representativ 
Demokratie ass. An de Fraktiounschef vun där 
gréisster Oppositiounspartei huet eng Zuel vu 
Referendumen opgezielt, och mam Intitulé. An 
ech muss awer och soen, dass zum Beispill eng 
Fro, ob de President vu siwen op fënnef Joer 
d’Mandat erofgestallt soll kréien, fir mech op 
d’mannst - op d’mannst! -, wann ech hei vun 
enger Bedeelegung vun engem groussen Deel 
vun der Populatioun froen, op d’mannst esou 
wichteg, wann net méi wichteg ass, wéi ein-
fach ze froen, ob d’Leit averstane sinn, dass ee 
vu siwen op fënnef Joer erofgeet. An dat an 
engem Land, wou och eng Représentation dé-
mocratique op jidde Fall ass. An duerfir sinn 
ech och der Meenung, dass ee keng Angscht 
soll hu virun engem Referendum.
Mir kréien hei virgeworf als Koalitioun, dass ee 
just sech op véier Froe limitéiert hätt. Ech wëll 
just erënneren, dass am Koalitiounsaccord „no-
tamment“ steet. „Notamment“ heescht, dass 
dat keng aner Froen ausschléisst. Haut kréie 
mer reprochéiert, dass, well ee géint e Prinzip 
vum Referendum ass, da keng Froe stellt. Dat 
ass fir mech, muss ech Iech soen, Här Pre-
sident, keng kohärent Äntwert.
Well et zielt een eis duerno, firwat et keng véier 
Bezierker ginn, firwat d’Zuel vun den Depu-
téierten net gestallt gëtt, firwat d’Aufgabe vum 
Conseil d’État net diskutéiert ginn, firwat net 
de Fonctionnement vun der Justiz, d’Aufgabe 
vun de Gemengen, et cetera an et cetera, als 
Beispill geholl ginn. Mä dann hätt déi Partei, 
wann déi Froe jo esou wichteg sinn, 
d’Méiglechkeet gehat, déi Froen ze stellen, 
wann déi fundamental wichteg si fir d’Orien-
téierung vun eisem Land.
An duerfir bleiwen ech, Här President, bei der 
Meenung, dass et schued ass, dass keng aner 
Froen och erakomm si vun deene grousse Ma-
joritéitsparteien (veuillez lire: Oppositiounspar-
teien), déi eis haut de Virworf maachen, dass se 
géint de Prinzip wären. Jo, déi Lénk hu Proposi-
tioune gemaach, déi keng Majoritéit fonnt 
hunn. Mä vun deenen zwou aneren Opposi-
tiounsparteien hu mer keng Propositioune ge-
maach kritt. Duerfir fannen ech et haut e bësse 
schued, dass een da seet: Jo, mir si géint de 
Prinzip.
Wat ass de Prinzip vun engem Referendum?
(Interruption)
De Prinzip vun engem Referendum ass, dass 
d’Traditioun vum Referendum, kréien ech da 
gesot, zu Lëtzebuerg net do wier. Et si vill Saa-
chen, déi zu Lëtzebuerg net do sinn. An ech 
kann Iech et soen, Här President, dass dat 
Éischt, wat ech ëmmer am Ministère gesot kritt 
hunn, war: „Här Bettel, et wor awer ëmmer 
esou.“
(Hilarité)
Wann dat Politik ass, dass ee seet, „et wor ëm-
mer esou, duerfir dierf sech näischt änneren“, 
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dann ass dat heiten net déi richteg Koalitioun! 
Jo, well dës Koalitioun sech engagéiert huet, 
dëst Land och ze moderniséieren. An d’Moder-
niséierung heescht och Participatioun vum 
Bierger bei Décisiounen. An hei dann ze soen, 
mir ginn an Otage geholl, an dann duerno 
mussen d’Leit fir eis décidéieren. Se hunn eis 
awer e Mandat ginn a mir sinn Deputéierten.
Hei si Froen, wou mer eis soen: Wéi e Lëtze-
buerg wëlle mer muer?
An erlaabt mer kuerz, dass ech op déi dräi Froen 
- ech wollt am Ufank net op déi dräi Froen 
agoen, well haut wor fir mech de But jo, de Vote 
ze huelen, an dann, dass d’Campagne sollt 
ufänken, dass dann all Partei d’Méiglechkeet 
huet, an hirer Campagne ze soen, firwat se fir 
de Jo oder firwat se fir den Neen ass. Mä well 
jiddwereen zu deene Froe Positioun geholl huet, 
erlaabt mer, dass ech kuerz awer erklären, firwat 
een der Meenung ass als Regierung, dass et 
awer wichteg ass. Well et Méiglechkeete ginn.
An ech si perséinlech der Meenung, Här Pre-
sident, dass eng Chamber, eng Regierung, e po-
litesche System do ass, fir engem Bierger Fakul-
téiten ze ginn. Engem d’Méiglechkeet ze ginn, 
dat heescht, dass en d’Recht kritt, eppes ze 
maachen. An net mir décidéieren, ob e Rechter 
soll hunn oder net, wann et Saache sinn, wou 
een individuell kann eng Entscheedung huelen.
Et gëllt keng Wahlflicht fir déi tëschent 16 an 18 
Joer, et gëtt eng Wahlméiglechkeet. Mir soe jo 
net... An ech zitéieren hei och de President vun 
der CSJ, deen och seet, dass se fir den Droit de 
vote vun 18 op 16 Joer erof ass. Ech muss Iech 
éierlech gesot soen, dass ech vis-à-vis vun der 
ADRenalin - wa se nach esou heescht - a vis-à-vis 
vun der CSJ, wou jonk Leit sech engagéieren, fir 
Politik ze maachen, wou se Loscht hunn, fir sech 
fir eng aner Gesellschaft ze engagéieren, oder 
op jidde Fall fir déi Positiounen, un déi se 
gleewen, sech wëllen engagéieren, gesot kréien: 
Jo, mä mat 16 Joer hutt Der nach net déi Capa-
citéiten, déi Kompetenzen, dat Wëssen, fir kën-
nen ze wielen. Dat fannen ech traureg.
Ech wäert op jidde Fall an enger anerer Quali-
téit, als President vun enger vun de Majori-
téitsparteien, déi Proposition de loi, déi och 
den Deputéierten Eugène Berger gemaach 
huet, ënnerstëtzen. An déi Positioun, déi och 
de Marc Zanussi virdru geholl huet an eng 
Rëtsch vun Deputéierte scho geholl hunn, ën-
nerstëtzen, well ech mer einfach soen, dass mer 
hei jo de Leit eng Fakultéit ginn.
Et muss keen! Deen, deen net wëllt, muss net 
goen. Mä deen, dee wëllt, deen, dee wëllt un 
der Demokratie deelhuelen, deen, dee wëllt mat 
décidéiere kënnen, fannen ech et schued, wann 
ee géif duerno soen: Jee, mir sinn der Meenung, 
deen ass net amstand, dat ze maachen.
A ganz vill vun Iech heibannen hu selwer och a 
Jugendmouvementer ugefaangen. A wa se da 
géife gesot kréien, jo, mä, da misst ee sech d’Fro 
stellen, firwat een iwwerhaapt scho mat 16 Joer 
an ee Jugendmouvement kéint kommen. Well 
da kéint ee jo och soen, ab 18 Joer kanns de jo 
eréischt mat décidéieren, da misst de eréischt 
18 Joer al sinn, fir kënne matzemaachen.
An ech muss Iech perséinlech soen, dass ech et 
do schued fannen - just als Erklärung, firwat 
mer als Koalitioun och der Meenung sinn, dass 
et wichteg ass -, engem eppes ze verbidden.
Da bei der Fro vum Auslännerwahlrecht. Ech 
nennen et net méi Auslännerwahlrecht. Ech 
kann et net méi héieren, dass déi ganzen Zäit 
vun „Auslännerwahlrecht“ geschwat gëtt.
(Interruption)
Et ass en Awunnerwahlrecht, Här President. Et 
ass de Fait, dass een an engem Land wunnt. Et 
ass e Fait, dass een an engem Land Racinnen 
huet. Mä et gëtt e risegen Ënnerscheed, an hei 
gëtt deen net gemaach, tëschent enger Natu-
ralisatioun an engem e Recht ze ginn.
Dat eent ass eng Démarche, wou ech soen, a 
verschiddene Länner muss ech souguer meng 
Nationalitéit opginn, fir kënnen déi lëtzebuer-
gesch ze huelen, fir da vun deem Recht och ze 
profitéieren, dat déi Nationalitéit mer bréngt.
An hei ass en anere Prinzip, andeem ee seet, 
wann s du eng Rëtsch vu Konditiounen erfëlls - 
a se sinn zimlech streng: Et muss een zéng Joer 
hei wunnen, et muss ee schonn eemol matge-
maach hu bei Wahlen -, dass een dann 
d’Méiglechkeet kritt, kënnen ze soen: Okay, ech 
wier awer interesséiert, ech bezuele meng Steie-
ren hei, ech participéieren zum Wuel vun deem 
Land, ech deele mäi Liewen hei, ech liewen hei, 
firwat kéint ech net d’Méiglechkeet kréien, fir 
kënnen nieft där Participatioun, déi ech all Dag 
maachen, och eng Participation politique ze 
hunn, all fënnef Joer, fir kënne bei de Wahle 
matzemaachen?
Ech wëll just soen, dass mer och als Land jo scho 
méi wäit ginn, wéi ganz vill aner Länner. Bei de 
Gemengewahle kann och scho jiddweree mat-
maachen. A bei den Europawahlen, bei Maas-
tricht. Ech wëll net un den Débat, Här President, 

vun deemools erënneren, wéi d’Leit Angscht ge-
maach kritt hu bei Maastricht, wat dann elo op 
se duerkéim, wien nach Buergermeeschter a 
Schäffen an de Gemenge kéint bleiwen, mat där 
Invasioun, déi mer elo géife kréien. Ech wëll just 
drun erënneren. Dat ass net geschitt.
An am Fong, hei imposéiere mer och kengem 
eppes. An et ass net, fir dann iergendengem 
eppes ewechzehuelen. Hei gëtt jo gemaach, wéi 
wann een en Awunnerrecht géif schafen an am 
Fong deem aneren, deen elo d’Wahlrecht huet, 
eppes géif ewechhuelen. Dat ass och falsch, Här 
President, well am Fong maache mer do eng Fa-
kultéit, fir dass deen, deen - ech soen et nach 
eng Kéier - eng Rëtsch vu Joren hei gelieft huet, 
och Rechter ka kréien.
An ech muss Iech soen, dass ech da gesot 
kréien: Mir mussen d’Naturalisatiounsgesetzer 
änneren. Also wann d’Katarina Witt haut Cham-
ber TV gekuckt huet, wäert se ganz neidesch 
sinn iwwert der CSV hir Pirouetten. Dat wor im-
pressionnant, Här President.
(Exclamations)
Ech ka mech erënneren... Jo, mä d’Katarina 
Witt huet ganz vill Pirouettë gemaach, Ma-
dame Arendt - Madame Arendt, ganz vill Pi-
rouetten! -, an iwwert déi vun Ärer Partei haut, 
déi als progressistesch Partei gären aus dëser 
Chamber erausgeet, déi déi ass, déi seet: 
„Deen Délai ass ze laang an déi Konditioune 
sinn ze streng.“
Ech wor deemools als Deputéierten hei am 
Haus, wou d’CSV bei all Mesure, déi komm ass, 
gesot huet: Et geet net wäit genuch, et muss 
méi streng sinn, et muss méi selektiv sinn, et 
muss méi schwéier sinn, mir mussen de Krunn 
zoudréien. Ech ka mech ganz gutt drun erën-
neren! An haut awer d’Bild ze ginn: Mir sinn déi, 
déi der Meenung sinn, et muss alles anescht ge-
maach ginn.
Tant mieux, wann haut dat d’Positioun vun der 
CSV ass! An deemools, muss ech soen, Här Wi-
seler, hat Der och net déi Roll, déi Der haut hutt 
an Ärer Partei. An ech si frou, wann Der dann 
d’Leit, op jidde Fall, an déi Richtung kritt hutt.
An nach eng Kéier: Erlaabt mer, Här President, 
déi jonk chrëschtlech-sozial Jugend ze zitéieren. 
Déi soe selwer: «La finalité du droit de vote 
pour étrangers, c’est la réduction d’un déficit 
démocratique qui ne cesse de croître.»

 Une voix.- Très bien!
 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 

d’État.- Ech kann dat mat zwou Hänn ënner-
schreiwen!
An d’CSJ huet vollkomme recht, Här President, 
wa se hirer Mammepartei seet: „Jo, mir sollen 
dat dote maachen, well mir woren deemools 
schonn, 2007, als CSJ Membres fondateurs de 
la plate-forme «refresh democracy!».“ Dat 
heescht, et kënnt net, et muss een net 
mengen, dass et e konservativen an net konser-
vative Bord gëtt.
Ech wëll och hei drun erënneren, dass den 
LCGB op sengem Kongress eestëmmeg fir 
d’Auslännerwahlrecht, also fir d’Awunnerwahl-
recht gestëmmt huet. Eestëmmeg!
Ech wëll drun erënneren, dass een da ganz oft 
jo mengt, dass een da muss déi méi Konserva-
tiv oder alles, wat dann éischter reliéis wier, 
dass do eppes dergéint wier. De Bëschof och 
huet en Appell gemaach, dass ee soll dat hei-
ten ënnerstëtzen.
Dat rassuréiert vläicht elo net déi Lénk.
(Hilarité)
Mä ech wëll elo just awer soen, Här President, 
dass een hei net soll maachen, wéi wann et e 
méi konservative Bord géif ginn an e manner 
konservative Bord géif ginn. Hei geet et just 
drëms, d’Fro ze stellen, a wéi eng Richtung 
mer wëlle goen.
An ech hoffen, wéi gesot, d’Regierung, all Par-
tei huet duerno hir Verantwortung ze iwwer-
huelen. Dir wësst jo, dass dat heiten och kee 
Sondage ass. Well hei ass vu Sondagë geschwat 
ginn, wéi d’Leit deen een oder deen anere gutt 
fannen. Hei geet et drëms, dass de Bierger 
d’Méiglechkeet emol eng Kéier kritt an der Ge-
schicht, ze soen: Jo, ech hätt gären, dass 
d’Land an dës Richtung geet, oder ech hätt gä-
ren d’Land an déi aner Richtung. Dat ass säi 
Choix.
An da kommen déi zéng Joer fir Minister. Et 
mengt een, et wier eppes ganz Neies. Et gëtt et 
schonn an anere Länner. Et gëtt vill driwwer 
diskutéiert. Ech fänken elo net un, ze zitéieren, 
wat da bei deem enge gesot gëtt, dass et 
duerno éischter eng Monarchie bis gëtt. Dat 
heescht, dass e Premier bal eng Monarchie ass, 
e Monarch ass. An dann, dass een op eng Kéier 
d’Distanz net méi hëlt vis-à-vis vu senger Aar-
becht, mä dann ze vill Distanz hëlt, et cetera. 
Et gi ganz vill Argumenter.
Hei geet et just drëms, dass een der Meenung 
ass, no zéng Joer ass et wichteg, och e Chan-
gement ze hunn. Ass et wichteg, och e Chan-

gement ze hunn. Ech sinn elo net den Affekot 
vum Här Wilmes heibannen, dee sech jo freeë 
géif, wann déi Mesure séier a Kraaft géif trie-
den, wa seng Partei nees an d’Regierung géif 
kommen. Mä hei geet et drëms, dass een ein-
fach an enger Demokratie och Changementer 
brauch.
Virdrun ass hei gesot ginn: „Jo, et hänkt of, wéi 
séier ee schafft.“ Mir hu verschidde Ministeren, 
déi woren 30 Joer an enger Regierung zu Lët-
zebuerg. 30 Joer!
(Interruption)
Jo, si si gewielt ginn! Si sinn demokratesch 
gewielt ginn als Deputéierten, wëll ech nach 
eng Kéier soen, net als Minister, mä als Depu-
téierte gewielt ginn. An, ech mengen, no 30 
Joer, also, wann ech... Ech hunn dëse Weekend 
mat engem Minister giess, e Premierminister 
am Ausland, an dunn hunn ech em gesot: 
„Weess de, mir hunn elo e Referendum zu Lët-
zebuerg, do ass e Maximum vun zéng Joer an 
der Regierung.“ Du sot deen: „Bei eis, mengen 
ech, ass nach ni een, deen d’Halschent vun där 
Zäit gepackt huet!“
(Hilarité et interruption)
Dowéinst ass et, et ass kee Beispill, Här Pre-
sident, fir elo ze soen, wéi laang et bei deem 
engen oder wéi laang et bei deem anere geet. 
Mä et ass...
(Interruption)
An erlaabt mer am Fong nach eng Kéier deen 
Artikel, deen d’CSJ zitéiert, hei nach eng Kéier 
ze zitéieren, Här President, well et geet hei ëm 
„refresh democracy!“. Dat heescht, d’Demo-
kratie erfrëschen. An ech si perséinlech der 
Mee nung, Här President, dass deen heite Refe-
rendum eng Méiglechkeet ass. An ech si frou, 
dass och eng Majoritéit fir dee Schrëtt awer 
ass, dass mer iwwerhaapt d’Leit kënne froen. 
Well déi Leit, déi haut Nee soen, sinn der Mee-
nung, dass een iwwerhaapt d’Leit net soll 
froen.
Do sinn ech der Meenung, dass een awer 
éischtens sech soll freeën, dass mer déi Refe-
rendumsfroe stellen. An et soll net en „one-
shot“ sinn. Firwat net och an enger nächster 
Koalitioun sech soen, do sinn och nach Punk-
ten. Et muss ee jo net d’Gefill hunn, dass, well 
et elo gemaach gëtt, et ni méi soll kommen. 
Mir brauchen elo net all sechs Méint wielen ze 
goen. Mä firwat net och an enger nächster 
Koa litioun sech nees verschidde Froe stellen, 
wou ee sech seet: Firwat soll een do och net e 
Referendum organiséieren?
Här President, et geet ëm eng nei Constitu-
tioun fir eist Land. Et ass e grousse Moment fir 
Lëtzebuerg. Domat gëtt d’Zesummeliewen am 
Fong vun eisem Land nei definéiert. An et ass 
d’Geleeënheet, fir d’Fundamenter ze géisse 
vun enger moderner an zukunftsorientéierter 
Gesellschaft.
Mir wëllen dat zesumme maachen. Mir wëllen 
dat zesumme mat de Parteien, mat der Regie-
rung, mam Parlament maachen, an do soll den 
Débat och an der Ëffentlechkeet stattfannen. A 
mir sollen dës Punkten och maache mat en-
gem Optrag vum Vollek. Och dat, Här Presi-
dent, ass den Ufank vun engem Ëmdenken hei 
zu Lëtzebuerg.
Et ass richteg an et ass och wichteg, dass et an 
engem Land kritesch Stëmme ginn zu dëse 
Froen, déi am Kader vum Referendum gestallt 
ginn. Mir froen net, dass 100% vun de Leit 
mam Kapp wénken a soen, Dir hutt recht. Mir 
brauchen d’Diskussioun an der Ëffentlechkeet 
iwwer wat eist Zesummeliewe fir d’Zukunft och 
bestëmmt.
D’Regierung ass och ugetruede fir méi Demo-
kratie bei den Décisiounsprozesser an am Dia-
log mam Bierger. A mir gesinn dat, mir hunn 
dat gesinn, wou eng Rëtsch vu Ministeren och 
duerch d’Land gaange sinn, fir verschidde Pro-
jete virzestellen. Dat ass alles dat, wat mer nen-
nen „méi Demokratie, méi Transparenz“, an 
duerfir steet och dës Regierung.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Statsminister.
Domat si mer um Enn vun eisen Diskussiounen 
ukomm. An ech géif proposéieren, dass mer 
elo iwwert d’Proposition de loi ofstëmmen.
Vote sur l’ensemble de la proposition de loi 
6738 et dispense du second vote 
constitutionnel
Déi, déi dermat d’accord sinn, stëmme mat Jo, 
an déi...

 M. Eugène Berger (DP).- Dräimol Jo, Här 
President!
(Hilarité)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Bréngt mech elo net duerjerneen! An déi, déi 
net dermat d’accord sinn, stëmme mat Neen. 

D’Ofstëmmung huet ugefaangen. Vote par 
procuration. An d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
Et hunn 58 Deputéierten direkt oder indirekt 
drun deelgeholl. Et waren der awer 59 präsent. 
34-mol Jo, 24-mol Neen. Also ass d’Proposition 
de loi ugeholl.
Résultat définitif après redressement: la proposition 
de loi 6738 est adoptée par 34 voix pour et 26 
voix contre.
Ont voté oui: MM. Marc Angel, Frank Arndt, Alex 
Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. 
Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen (par M. Alex Bodry), Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme Anne Bras-
seur (par M. Eugène Berger), M. Lex Delles, Mme 
Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, Max Hahn, 
Alexander Krieps, Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ont voté non: Mmes Diane Adehm, Sylvie Andrich-
Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Félix Ei-
schen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch (par 
Mme Nancy Arendt), MM. Aly Kaes, Marc Lies, 
Mme Martine Mergen (par Mme Octavie Modert), 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, MM. 
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, 
Marco Schank, Marc Spautz (par M. Claude Wise-
ler), Serge Wilmes (par M. Gilles Roth), Claude Wi-
seler, Michel Wolter (par M. Jean-Marie Halsdorf) 
et Laurent Zeimet;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy Re-
ding.
Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote?
(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou décidéiert.
Mir kommen dann zum nächste Punkt vum 
Ordre du jour, dat ass de Projet de loi 6600, an 
et geet dobäi ëm de Vëlospisteréseau. D’Rie-
dezäit ass nom Modell 1 festgeluecht an d’Rap-
portrice, d’Madame Josée Lorsché, huet direkt 
d’Wuert.

15. 6600 - Projet de loi relatif au ré-
seau cyclable national et aux raccor-
dements de ce réseau vers les ré-
seaux cyclables communaux
Rapport de la Commission du Développe-
ment durable

 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-
trice.- Merci, Här President. Ech si sécher, e Re-
ferendum iwwer besser Vëlospiste géife mer 
direkt gewannen. D’Fro gëtt awer net gestallt.
Dir Dammen an Dir Hären, wéi Der wësst,...
(Interruption)
...soll den net motoriséierte Verkéier bis zum 
Joer 2020 e Véierel vun alle Bewegungen am 
Land ausmaachen. Dat ass op alle Fall d’Zil, 
wat mir eis virun e puer Joer am Kader vum 
Mobilitéitskonzept MoDu gesat hunn.
Wa mer dëst Zil wierklech wëllen erreechen, 
musse mer Gas ginn, net am Auto, mä an der 
Aarbecht. Mir sinn nach wäit dovun ewech.
Nodeems viru 16 Joer en éischt Vëlospistege-
setz a Kraaft getrueden ass, geet et haut net 
duer, un deem Gesetz erëmzepléischteren. Aus 
deem Grond huet de fréieren Nohaltegkeets-
minister Claude Wiseler mat dësem Projet de 
loi méi e couragéierte Wee ageschloen, mam 
iwwergräifenden Zil, e Paradigmewiessel an der 
Mobilitéitspolitik anzelauden. Dat heescht, 
d’Roll vum Vëlo opzewäerten an eben de Vëlo 
net méi prioritär an de Beräicher Fräizäit, Tou-
rismus oder Sport unzesiedelen. Mat dësem 
Gesetzesprojet gëtt de Vëlo als gläichberech-
tegt Verkéiersmëttel unerkannt a soll am deeg-
leche Beruffstrafic zum Asaz kommen, grad wéi 
fir vill aner alldeeglech Bewegungen.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, wann ee weess, 
datt 40% vun den Trajeten, déi an eisem Land 
zréckgeluecht ginn, manner wéi dräi Kilometer 
hunn, an datt 13% vun deenen Trajeten nëm-
men um Vëlo oder ze Fouss stattfannen, da 
kënnt een natierlech zur Konklusioun, datt am 
Vëlostrafic nach e grousst Potenzial stécht. Na-
tierlech muss et mobiliséiert ginn. Duerfir 
musse mer d’Konditiounen erfëllen.
Dat bedeit éischtens, datt souwuel d’Sé-
cherheet wéi och d’Offer an awer och d’Quali-
téit vun de Vëlosweeër verbessert musse ginn. 
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An zweetens, datt d’Vëlosnetz méi kohärent 
muss ginn, fir ze verhënneren, datt een ebe 
mam Vëlo iergendwou an der Pampa stoe 
bleift oder op enger geféierlecher Kräizung an 
net méi weess, wou de Wee weidergeet.
Et si grad déi Facteuren, déi entscheedend 
sinn, fir datt méi Leit op de Vëlo klammen. An 
et sinn och déi Moossnamen, déi d’Leit sech 
dobaussen um Terrain erwaarden, fir ebe just 
méi oft op de Vëlo ze klammen.
Ech verweisen an deem Kontext op eng En-
quête, déi kierzlech am Optrag vum Nohal-
tegkeetsministère realiséiert ginn ass an déi ge-
nee zu där doter Konklusioun koum. Esou vill 
zum generelle Kader vun dësem Projet de loi.
Ausgeschafft gouf e vum Groupe interministé-
riel „Mobilité douce“, ënnert der Leedung vum 
Verkéiersbond, zesumme mat zéng weideren 
Akteuren, vun deenen ech besonnesch d’Lëtze-
buerger Vëlosinitiativ wéilt erwähnen, déi säit 
Jorzéngten en haarde Match féiert, en oner-
middleche Kampf fir d’Promotioun vum Vëlo, 
oft géint Wandmille kämpft an eise Respekt 
verdéngt.
Ech kéim dann zum konkreten Deel, an zwar zu 
den Aarbechten, déi nom Dépôt vum Gesetz 
stattfonnt hunn.
Nodeems de Projet, wéi gesot, vum Här Wise-
ler déposéiert gi war - den 30. Juli 2013 -, ass 
en nom Regierungswiessel vum neien Nohal-
tegkeets- an Infrastrukturminister François 
Bausch iwwerschafft an ausgebaut ginn. An 
deem Kontext ass d’Zuel vun den Itinérairë vu 
ganzer 28, déi ursprénglech virgesi waren, op 
41 eropgesat ginn, wat et erlaabt huet, 
zousätzlech 110 Kilometer auszeweisen.
Dem Minister - an dat wéilt ech betounen - ass 
et dobäi geziilt drëms gaangen, déi dräi grouss 
Entwécklungspôlë vum Land méi vëlos-
frëndlech ze gestalten an de Vëlo grad do, wou 
vill Aarbechtsplaze wäerten entstoen, an d’All-
dagsmobilitéit anzeplangen a vun Ufank un ze 
integréieren.
Fir de Süden ass dat d’Regioun ronderëm de 
Site Belval, d’Nonnewisen an de Lallenger Ly-
cée, mat enger Verbindung a Richtung Frank-
räich. Am Zentrum ass et éischtens eng trans-
versal Ost-West-Verbindung vun der Coque 
iwwert d’Rout Bréck bis op Märel hin, an zwee-
tens eng Nord-Süd-Verbindung vun der Aktivi-
téitszon Houwald iwwert d’Stater Gare bis hin 
an d’Uewerstad an de Stater Park. A schliisslech 
am Norde fir d’Nordstad eng zentral Achs, déi 
vun Ettelbréck bis Dikrech-Gare a Campus Mer-
ten verleeft.
Alles an allem wäert d’Längt vum aktuelle 
Vëlosréseau, dee bei 600 Kilometer an eppes 
driwwer läit, méi wéi verduebelt ginn an eng 
Längt vun etwa 1.400 Kilometer erreechen. 
D’Lokalisatioun an de Verlaf vun den 41 Itiné-
rairë fannt Dir a mengem schrëftleche Rapport 
grad wéi och op der Kartografie hannen op der 
leschter Säit.
Well d’Detailplanung nach net ganz ofge-
schloss ass, ass et och schwéier, de Moment 
ganz prezis Kilometerzuelen ze nennen oder 
ebe prezis Streckeféierungen unzeginn. Dat 
wäert an Zukunft awer méiglech sinn. Woubäi 
ech wéilt betounen, datt d’Kritäre fir d’Aus-
weise vun engem Vëloswee an Zukunft méi 
flexibel wäerte ginn, fir op déi Manéier eben e 
Maximum vu Weeër erauszeschloen, souwuel 
national wéi kommunal.
Domat sinn ech bei de Gemengen, déi an dë-
sem Gesetzesprojet eng grouss Roll spillen. 
Iwwert dëse Projet de loi ginn d’Gemengen en-
couragéiert, hir lokal Vëlosweeër un den natio-
nale Réseau unzebannen, fir op déi Manéier 
méi Kohärenz an de Réseau ze bréngen. Fir eng 
deementspriechend Investitioun kann eng Ge-
meng mat enger Subventioun vum Stat vu bis 
zu 30% vum Total rechnen, woubäi d’Cellule 
mobilité douce vum Ministère de Gemengen 
och nach berodend zur Säit wäert stoen.
Dernieft bleiwen d’Gemenge weiderhin zou-
stänneg fir den deeglechen Ënnerhalt vun de 
Weeër, déi op hirem Terrain leien, während de 
Stat sämtlech Infrastrukturaarbechten an déi 
direktionell Beschëlderung vun de Vëlosweeër 
iwwerhëlt, vun all Wee, deen am Gesetz aus-
gewisen ass. Den nationale Réseau ass esou 
ausgeriicht, datt d’Bëschweeër, d’Feldweeër an 
d’Gemengeweeër an de Réseau kënnen inte-
gréiert ginn, well déi Approche vill Opwand a 
Geld spuert. Dat heescht, et ginn net nëmmen 
nei Weeër gebaut, mä dat, wat do ass, gëtt 
esou wäit wéi méiglech profitéiert.
Fir d’Sécherheet ze erhéijen, an dat ass wich-
teg, sollen d’Vëlosweeër op groussen Achse ge-
nerell vum Autostrafic getrennt ginn. An där 
Logik mussen op geféierlechen Nationalstroos-

sen a CRe speziell Iwwerquerunge fir de Vëlo 
entstoen.
D’Geféierlechkeet vun enger Strooss gëtt dee 
Moment op Basis vun der Visibilitéit, der Vitesse 
an der Densitéit vum Verkéier gemooss, woubäi 
d’Zuel vu 5.000 Véhiculen am Dag als Mooss-
staf festgehale ginn ass. Dernieft wäert et och 
weiderhi méiglech sinn, gemeinsam Tronçone 
fir de Vëlo an aner Verkéiersmëttel respektiv de 
Foussgänger auszeweisen. D’Modalitéiten an déi 
technesch Charakteristike vun den Infrastrukture 
ginn iwwer e Règlement grand-ducal definéiert.
Ech kéim dann zu deene verschiddenen Avisen, 
déi zu dësem Projet de loi erakomm sinn.
Den Avis vun der Chambre des Salariés datéiert 
vum 12. November 2013, dee vun der 
Chambre de Commerce vum 22. November 
2013, dee vun der Chambre des Métiers vum 
23. Januar 2014. Déi dräi Beruffskummere 
stoungen dësem Projet de loi generell ganz po-
sitiv vis-à-vis, woubäi ënner anerem och de ge-
sondheetleche Benefiss vum Vëlofueren als posi-
tive Facteur op d’Santé publique ervirgehuewe 
ginn ass.
De Statsrot war, wéi gewinnt, méi kritesch, fir 
net ze soe péngelech. Säin éischten Avis datéiert 
vum 12. November 2013, säin éischten Avis 
complémentaire ass vum 7. Oktober 2014 a säin 
zweeten Avis complémentaire vum 19. Dezem-
ber 2014.
Well ech net op all Punkte kann agoen, déi am 
Kontext vum Avis vum Statsrot zur Diskussioun 
stoungen, wéilt ech just déi wichtegst ervirhie-
wen.
Den éischte Punkt betrëfft den Intitulé vum Ge-
setz, dee schonn direkt fir Diskussioun gesuergt 
huet. Ursprénglech ass rieds gaange vum «Ré-
seau national de pistes cyclables». Dat huet dem 
Statsrot net gefall. De Statsrot huet drop higewi-
sen, dass den Term «pistes cyclables» schonn 
haut zur Konfusioun géif féieren, well en am 
Sproochgebrauch eng aner Bedeitung huet wéi 
am Code de la Route a wéi an den internatio-
nale Reglementatiounen.
Fir deem Rechnung ze droen, ass am Intitulé 
dee méi neutralen Ausdrock «Réseau cyclable 
national» respektiv «Réseau cyclable communal» 
festgehale ginn, während an den Artikele vum 
Gesetzestext den Numm „Itinéraire“ benotzt 
wäert ginn. Dat heescht, «pistes cyclables» ass 
net méi am Gebrauch, offiziell. Wat awer keen 
drun hënnere soll, weiderhi vun „Vëlospisten“ 
ze schwätzen.
De Statsrot war dernieft der Meenung, datt et 
net ubruecht wär, d’Promotioun vun der Mobi-
lité douce am Titel ze erwähnen, well dëst 
virun allem eng Kompetenz vun de Gemenge 
wär. D’Kommissioun huet där Kritik Rechnung 
gedroen, huet awer bedauert, datt dem Titel 
domat eng gewëss Symbolik verluer gaangen 
ass.
En zweeten, vill diskutéierte Punkt waren 
d’Besëtzverhältnisser vun den Terrainen, iwwert 
déi e Vëloswee leeft. Hei huet sech d’Fro ge-
stallt, ob et sech ëm eng Expropriatioun mat 
Recht op Entschiedegung géif handelen am 
Fall, wou de Stat eng Vëlosinfrastruktur op 
enger privater Propriétéit realiséiert.
Engem Uerteel vum Verfassungsgeriicht no ass 
dat prinzipiell de Fall bei allen Infrastrukturen, 
déi de Stat op Basis vun engem Gesetz fir 
ëffentlech Zwecker baut. Allerdéngs hunn 
d’Vertrieder vum Ministère eis verséchert, datt 
dee Problem sech an der Realitéit net stellt, 
well de Stat am Besëtz ass vun den Terrainen, 
déi virgesi sinn, fir eng Vëlospist drop ze 
bauen. Fir déijéineg, déi nach a Privathand 
sinn, lafen d’Verhandlungen am Hibléck op de 
Kaf oder den Tosch vun deenen eenzelne 
Parzellen.
Wat dann de Gemengesecteur ugeet, esou be-
steet hei keng legal Basis, déi et géif erlaben, 
de Bau vun engem Vëloswee als Utilité publique 
unzëerkennen. Aus deem Grond falen an dësem 
Gesetzesprojet just déi staatlech Vëlosweeër an 
awer och d’Konnexioun vu kommunale Vëlos-
weeër un den nationale Réseau ënnert d’Be-
stëmmung vum ëffentlechen Notzen.
Eng Dispositioun, déi wéinst enger Opposition 
formelle vum Statsrot net konnt zréckbehale 
ginn, war déi...
(Coups de cloche de la présidence)

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Wann ech gelift! Am Moment huet just d’Rap-
portrice d’Wuert.

 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-
trice.- Merci, Här President.
Eng Dispositioun, déi wéinst enger Opposition 
formelle vum Statsrot net konnt zréckbehale 
ginn, war déi, d’Gemengen ze encouragéieren, 
hir sougenannten „points d’intérêt majeur“ un 
d’Vëlosnetz unzebannen. Dat hätt bedeit, datt 
zum Beispill Garen, Schoulen, Sportinfrastruktu-
ren, touristesch Attraktiounen oder Aktivitéitszo-
nen, grouss Geschäftsflächen an esou weider als 
Points d’intérêt majeur unerkannt gi wären.

Well et net méiglech ass, prezis Kritären ze defi-
néiere fir esou Sitten, an d’Aschätzung vun der 
Wichtegkeet vun deene Sitten exklusiv an der 
Hand vun de Gemenge läit, huet d’Kommis-
sioun décidéiert, dës Dispositioun erëm aus dem 
Text ze sträichen. Wat awer och hei net verhën-
nert, datt d’Gemengen dës sënnvoll Moossnam 
trotzdeem realiséieren an hir Schoulen a 
Sportshalen un de Vëlosréseau ubannen. Ech 
denke schonn, datt de Ministère deem positiv 
vis-à-vis steet.
Weider Detailer zu den Aarbechten an der Kom-
missioun fannt Dir am Commentaire des ar-
ticles, deen eng ganz Rei Säiten a mengem 
schrëftleche Rapport fëllt.
Zum Schluss wéilt ech de Membere vun der No-
haltegkeetskommissioun e grousse Merci soe fir 
hir konstruktiv a sachlech Mataarbecht - et sinn 
och nach Amendementer ugeholl gi vun zwee 
Memberen, dem Här Engel an dem Här Hahn -, 
grad ewéi och der Madame Rachel Moris, eiser 
Sekretärin, déi eis ëmmer kompetent zur Säit 
steet. Merci dann awer och de Mataarbechter 
an de Mataarbechterinne vum Nohaltegkeets-
ministère an de Ponts et Chaussées. A beson-
nesch awer och dem Här Christophe Reuter, 
deen an dësem Dossier eng ganz grouss Ver-
antwortung iwwerholl huet an eis Aarbecht 
vun Ufank u kompetent begleet huet.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, nodeems d’No-
haltegkeetskommissioun mech de 25. Juni 
2014 als Rapportrice genannt huet, huet se 
mäi Rapport de 4. Februar 2015 eestëmmeg 
ugeholl. Haut hat ech d’Freed, dee laang 
erwaarte Gesetzesprojet virzestellen. An ech 
wär frou, wann net nëmmen déi gréng e géife 
stëmmen, mä Dir alleguer. Nëmmen da wäert 
et méiglech sinn,...

 Une voix.- Dorun zweifelen ech awer!
(Brouhaha)

 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-
trice.- ...engem fréieren Transportminister defi-
nitiv ze beweisen, datt et an eisem Land weder 
ze vill hiwweleg ass nach datt et an eisem Land 
ze vill reent, fir mam Vëlo ze fueren.
Ech soen Iech villmools Merci fir d’Nolauschte-
ren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

der Madame Rapportrice.
Éischten ageschriwwene Riedner, dee scho 
prett ass, ass den Här Aly Kaes.

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ee 

vun eisen disziplinéiertsten Deputéierten.
Discussion générale

 M. Aly Kaes (CSV).- Ah! Hutt Der dat héie-
ren!
(Hilarité)
Merci, Här President, fir déi léif Wierder. Dir 
hutt Iech domadder e bësse revanchéiert.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
wéilt natierlech fir d’Éischt der Rapportrice an 
der Presidentin vun der Kommissioun Merci soe 
fir deen detailléierte schrëftlechen a mëndleche 
Rapport.
Ech wëll dann awer och d’Geleeënheet notzen, 
fir am Numm vun der CSV der Lëtzebuerger 
Vëlosinitiativ, déi jo awer nu wierklech an 
deene leschte Joren och ganz vehement fir den 
Ausbau vun de Vëlospiste sech engagéiert 
huet, och fir hiren Engagement ze félicitéieren. 
An an der Zukunft solle se selbstverständlech 
deen Engagement weiderféieren.
Jo, Dir Dammen an Dir Hären, d’Vëlofuere gëtt 
ëmmer méi beléift. Wann ee bei eis och u sech 
nach net vill Leit gesäit, déi mam Vëlo op 
d’Aarbecht fueren, wéi dat an Holland, an 
Dänemark oder a villen däitsche Stied de Fall 
ass, jo, esou ass de Vëlo dach awer e populäert 
Sports- a Fräizäitmëttel hei am Land ginn, dat u 
sech vu ville Leit benotzt gëtt, fir sech fit ze ha-
len. An et ass och eng gutt Geleeënheet, fir op 
eisen elo scho bestehende Vëlospisten, déi an 
eenzelne Regioune méi dacks do si wéi an ane-
ren, dach awer och als Famill e flotten Tour an 
d’Natur ze maachen.
Déi bestehend Vëlospiste sinn awer net nëm-
men attraktiv fir déi Leit, déi hei am Land wun-
nen, si stellen och eng touristesch Attraktioun 
duer fir d’Leit, déi aus de Grenzgebidder kom-
men, mä och besonnesch fir déi Leit, déi an 
eist Land, déi hei op Lëtzebuerg an d’Vakanz 
kommen an d’Schéinheeten ebe vun eisem 
Land mam Vëlo wëlle kenneléieren. Déi éischt 
Vëlospiste sinn iwwregens vum Ministère du 
Tourisme finanzéiert ginn. Duerno si se deels 
vum Tourismusministère an deels vun den Tra-
vaux publics bezuelt ginn.
Wat d’Vëlofueren, fir op d’Aarbecht an 
d’Schoul oder akafen ze goen, ugeet, feelt et 
nach ëmmer un deenen néidegen oder u villen 

néidegen Infrastrukturen. Duerfir diskutéiere 
mer haut iwwer e Projet, mat deem d’Netz, dat 
scho besteet, ausgebaut gëtt a souwuel déi lo-
kal wéi och déi regional Pisten an den nationale 
Réseau agegliddert ginn, fir domadder e ko-
härent Vëlosnetz hei am Land ze schafen.
Mat der Expansioun vun de Vëlospiste kréie 
mer also e komplett Vëlosnetz, dat duerch 
d’ganzt Land féiert. Esou kann ee mam Vëlo 
oder och ze Fouss déi schéinste Plazen an ei-
sem Land erreechen. Dat setzt natierlech eng 
gutt Zesummenaarbecht tëschent alle concer-
néierte Parteie viraus. Wann alles gutt openeen 
ofgestëmmt ass, muss et méiglech sinn, och 
grad touristescht Kapital aus dëser Initiativ ze 
zéien.
Dir Dammen an Dir Hären, et sinn net nëm-
men interessant Strecken a puncto Vëlotour, 
déi da geschafe ginn, si hunn och e volleksver-
bannende Charakter. Europa gëtt net nëmmen 
duerch seng gemeinsam Währung, Agrar- oder 
Sécherheetspolitik gebaut, Europa gëtt beson-
nesch duerch de Kontakt vun de Mënschen aus 
deenen eenzelne Länner gebaut. Grenziwwer-
schreidend Vëlospiste sinn duerfir sécher e flott 
Mëttel, heizou e Bäitrag ze leeschten.
Dëse Gesetzesprojet féiert net nëmmen zu 
engem kohärente Vëlosnetz hei am Land, mä 
erméiglecht och e gudden Uschloss, eng gutt 
Ubannung un eis dräi Nopeschlänner 
Däitschland, Frankräich an d’Belsch. Als posi-
tive finanziellen Nieweneffekt kann een nach 
soen, datt grenziwwerschreidend Vëlospisten 
och nach ganz kloer d’Ënnerstëtzung vu Bréis-
sel kréien.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, 
d’Rapportrice huet schonns déi wichtegst Be-
mierkungen zu dësem Gesetzesprojet virge-
droen. Erlaabt mer trotzdeem nach eng Kéier 
op e puer Punkten anzegoen.
D’Verbindungen an d’Stied an an d’Uertschafte 
si vill ze laang net genuch ausgebaut ginn. An 
och den ëffentlechen Transport an eis Garen a 
Kombinatioun mam Vëlo wore bis elo ganz 
schlecht équipéiert. Mä fir en nationaalt a glo-
baalt - fir en nationaalt a globaalt - Vëlosnetz ze 
entwéckelen, muss ee souwuel d’Garë wéi och 
d’Zentre vun de Lokalitéite ganz kloer mat 
abannen. De Réseau muss och an den 
Uertschafte fonctionnéieren, wann een net 
wëllt, datt de Vëlo just eben en Tourismus- 
oder Fräizäitsportmëttel ass.
Wéi am Gesetzesprojet geschriwwen ass, ass de 
Vëlo mëttlerweil e ganz wichtegt Transport-
mëttel. An duerfir ass et ëmsou méi wichteg, 
datt a puncto Tracëféierung och eng ganz Rei 
vun neien Elementer ëmgesat ginn, wat dëse 
Gesetzesprojet jo och virgesäit.
Bon, als Gemengepapp interesséiere mech na-
tierlech och d’Dispositiounen iwwert d’Ges-
tioun vun de Vëlospisten. Hei gesäit de Ge-
setzesprojet vir, datt de Stat d’Piste baut, mä 
datt u sech d’Gemenge se sollen ënnerhalen. 
Dat heescht also, all Gemeng muss deen Deel 
ënnerhalen, deen op hirem Gemengenterrain 
läit. Ech kann also nëmmen hoffen, datt alle-
guerten d’Gemenge mat deem néidege 
Flichtbewosstsäin un dës Aufgab eruginn an 
esou garantéieren, datt dat ganzt Vëlospisten-
netz an engem impeccabelen Zoustand ass.
D’baulech Reparature gi selbstverständlech vun 
der Bauverwaltung duerchgefouert. Deement-
spriechend sinn dann och d’Responsabilitéite 
verdeelt. Geschitt en Accident, zum Beispill 
duerch Erëmleien op der Pist vun Äscht oder 
Steng oder sinn Hecken net geschnidden oder 
aner Saachen, dann ass dat ganz kloer an der 
Responsabilitéit vun der Gemeng. Ass awer e 
Lach an dem Vëloswee oder gëtt et aner 
baulech Mängel, dann ass dat natierlech kloer 
d’Responsabilitéit vum Stat.
De Bau vun esou engem Vëlosnetz hei zu Lët-
zebuerg ass u sech och noutwendeg, fir datt 
een deene Leit, déi, jo, déi sech mam Vëlo dé-
placéieren - an et ass schonn och virdru gesot 
ginn -, méi eng grouss Sécherheet ka ginn. 
Mam zouhuelende Verkéier ass et eng Tat-
saach, datt de Vëlosfuerer respektiv de Fouss-
gänger am schlechtsten ewechkënnt. Duerfir 
ass et noutwendeg, datt mer e kohärent 
Vëlosnetz bauen, wou déijéineg, déi sech mam 
Vëlo an ze Fouss déplacéieren, dat an aller Sé-
cherheet kënne maachen, ouni dauernd an der 
Gefor vun den Autoen an de Motorrieder ze 
sinn.
Hei muss een natierlech och soen, datt mer 
haut an där enger oder anerer Stad, fir net méi 
prezis ze ginn, eng Rei Vëlospisten hunn, déi 
awer nu wierklech net den Numm 
„Vëlospist“verdéngen, well dach awer duerch 
hir Tracëféierung och permanent d’Vëlosfuerer 
enorme Geforen ausgesat sinn. Wa mer also 
d’Mobilité douce wëlle fërderen an eescht hue-
len, da musse mer eist Vëlosnetz an allen Hi-
siichten attraktiv a sécher gestalten.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, eng 
aner Remarque wollt ech iwwert d’Ëmwelt-
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moossname virbréngen. Et ass einfach nout-
wendeg ze soen, datt, wann een déi Vëlospiste 
schaaft an dozou bäidroe wëllt, jo, datt d’Mën-
sche sech méi an der Natur bewege kënnen, ee 
leider feststelle muss, datt eng ganz Rei Projete 
vum Ëmweltministère an der Ëmweltverwal-
tung erschwéiert, jo souguer verhënnert ginn. 
Jo, d’Fauna an d’Flora sollen a musse geschützt 
ginn, dat an deenen néidege Proportiounen. Et 
kann een awer alles iwwerdreiwen.
Bon, als Beispill wëll ech Iech u sech dee ge-
plangte Vëloswee, de PC 23 vu Gilsdref op 
Veianen zitéieren. Bon, eng wonnerschéin idyl-
lesch Streck op der fréierer Eisebunn, dem 
Benny sengem Tracé. De Benny ass zu Fueren 
duerch en 150 Meter laangen Tunnel gefuer. 
De lokale Syndicat d’initiative an d’Gemeng 
Tandel wiere frou, wann an der Zukunft 
d’Vëloen an d’Foussgänger dësen Tunnel och 
kéinten notzen. Et wier ganz sécher och eng 
weider touristesch Attraktioun, ouni och op 
d’Sécherheet vun de Vëloen op där dach vill 
befuerener Kräizung, op d’Sécherheet vun de 
Foussgänger an de Vëloen do anzegoen. 
Nun, zwou Fliedermais, déi do gesi gi sinn, hu 
laang Zäit dës Benotzung vun deem Tunnel a 
Fro gestallt. Fir mech, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, einfach disproportionéiert. Mir hunn 
näischt, ech betounen, mir hunn an eiser Ge-
meng wierklech näischt géint Fliedermais, am 
Géigendeel!
(Brouhaha)

 Une voix.- Aah!
 M. Aly Kaes (CSV).- Zu Baastenduerf am 

Tuerm vun der Kierch - a lauschtert gutt! - hee-
gen a fleege mer méi wéi 600 där Déieren! Et 
solle souguer ganz selte Rasse sinn. An eng vun 
de Rassen huet anscheinend an der Kierch do 
déi gréisste Populatioun hei am Land.
(Brouhaha)
Här Minister,...
(Brouhaha)
Här Minister, ech wollt Iech hei nach eng Kéier 
froen, ob deen Dossier dann elo wierklech de-
blockéiert ass, wéi Der mer dat viru Kuerzem 
eng Kéier gesot hutt. Also, ech muss Iech éier-
lech soen, ech kann et nach ëmmer net esou 
richteg gleewen, mä ech sinn iwwerzeegt, Dir 
wäert herno...
(Interruption par M. François Bausch)
Dir wäert herno nach eng Kéier dorop agoen 
an da vläicht dat, wat Der mer gesot hutt, nach 
eng Kéier hei op der Chamberstribün confir-
méieren.
Ech géif mer op jidde Fall wënschen, Dir Dam-
men an Dir Hären, datt déi ronn 1.400 km 
Vëlospisten, déi an deenen nächste Jore solle 
gebaut ginn, oder bis op 1.400 km Vëlospiste 
gebaut ginn, ënnert dem Respekt vun der Na-
tur a vun den natierleche Ressourcë geschitt.
Da misst een awer och tëschent dem Bautemi-
nistère an dem Ëmweltministère e Modus 
Vivendi fannen, fir eng Infrastruktur ze schafen, 
déi en Niewenteneen a Mateneen tëschent 
Mënsch an Déier respektiv Natur erméiglecht. 
Eng Léisung muss ëmmer ze fanne sinn, déi déi 
zwou Säiten zefriddestellt, soudatt mer, jo, datt 
mer net nëmmen um Plang déi 1.400 km 
Vëlospisten hei am Land stoen hunn, mä datt 
mer se lues a lues och an d’Praxis kënnen ëm-
setzen.
Dëse Gesetzesprojet, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, wäert villen Touristen a ville Lëtzebuerger 
Fräizäitsportler méi eng flott Infrastruktur an 
Ofwiesslung a puncto Vëlospiste bréngen. Si 
kënnen hire Lieblingssport ënner bessere Kon-
ditiounen ausüben. Vläicht wäerten dann nach 
vill méi Leit Spaass um Vëlo kréien an domad-
der eppes fir hir Gesondheet maachen.
(Coups de cloche de la présidence)
A wie weess, vläicht denke mer ëm a vill notzen 
an der Zukunft de Vëlo fir op d’Schaff. Sollt dat 
geschéien, jo, dann hu mer wierklech eppes 
geschafft.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, aus 
all deem, wat ech eben elo hei virgedroen 
hunn, ginn ech selbstverständlech och den Ac-
cord vun der CSV-Fraktioun zu dësem Ge-
setzesprojet an ech soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Kaes. Nächste Riedner ass den 
Här Roger Negri.

 M. Roger Negri (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Dir Dammen an Dir Hären, als Éischt 
wéilt ech der Présidente-rapportrice e grousse 
Merci soe fir hir exzellent schrëftlech a 
mëndlech Rapporten.
Haut stëmme mer iwwert d’Extensioun vum 
bestehenden nationale Vëlosréseau of, dat mat 

dem éischte Gesetz vum 6. Juli 1999 iwwer 
950 km sengerzäit vum deemolege Bautemi-
nister Robert Goebbels initiéiert gouf. Dovun-
ner sinn der bis haut 600 km gebaut ginn an et 
kommen der elo nach eng Kéier 1.100 km der-
bäi.
Ech wëll och hei am Kader vun eisen Aarbech-
ten an der Kommissioun déi gutt Initiativ vun 
eisen zwee Kolleege Georges Engel a Max 
Hahn ervirhiewen, déi extra Amendementer 
abruecht hunn, duerch déi dann am Ganze 
mer elo vun 38 op 41 Vëlospiste kommen. An 
ech fannen, dass dat eng gutt parlamentaresch 
Aarbecht ass.
Ech wëll awer nach e puer aner Zuelen nen-
nen, déi och schonn deelweis genannt gi sinn, 
a se nach eng Kéier kuerz rappeléieren.
Den Objektiv vum MoDu, MoDu-Konzept ass, 
dass bis zum Joer 2020 25% vun alle Verkéiers-
bewegungen hei am Land ze Fouss oder mam 
Vëlo realiséiert ginn. Wat déi restlech 75% vun 
de motoriséierten oder spéider och elektre-
schen Déplacementer uginn, esou sollen déi 
sech zu 25% op den ëffentlechen Transport an 
zu 75% op den Individualverkéier opdeelen, 
wat global gesinn heescht, dass 19% sech op 
den ëffentlechen Transport - Zuch, Tram a 
Bus - verdeelen a 56% op den Individualver-
kéier, also d’Autoen an d’Motoen.
Am Moment weist d’Mobilité douce, also mam 
Vëlo oder ze Fouss, awer just en Taux vun 13% 
op. An och, wéi scho gesot ginn ass, 40% vun 
den Trajete sinn ënnert dräi Kilometer laang. 
An do ass effektiv dann elo, wéi hei mam Projet 
de loi, de Vëlo gefuerdert. Wann een dovun 
ausgoe kann, dass en Trajet vu bis zu 750 m op 
d’Aarbecht oder soss enzwousch sech gutt ze 
Fouss maache léisst, esou ass doriwwer eraus 
de Vëlo bis zu dräi Kilometer wierklech dat 
ideaalt Transportmëttel, wann d’Konditiounen 
dozou stëmmen. Dozou spéider méi.
An d’Haaptkonditioun, déi et fir eis als LSAP ze 
erfëlle gëllt, ass, d’Sécuritéit vum Vëlosfuerer ze 
garantéieren, esou wéi mäi Virriedner, den Aly 
Kaes, dat och scho gesot huet. An dat geet am 
beschten, wann een net oder esou mann ewéi 
méiglech a Konflikt mam Autosverkéier kënnt. 
Dat geet am beschten, wann de Vëlo en site 
propre, oder anescht op Franséisch en site pro-
tégé op getrennte Vëlospiste fuere kann, dat 
souwuel iwwer Land wéi och an d’Stied eran.
Woubäi de geuerdnete Wee an d’Agglomera-
tiounen zu de Konnexioune vu Stied an Dierfer 
besonnesch suergfalteg ze plangen ass, wéi 
zum Beispill duerch Zon-30-Beräicher. An hei si 
mer zefridden, dass de Minister François 
Bausch och zouginn huet, dass d’Zon 30 net, 
wéi bis elo, nëmme méi op Gemengestroosse 
méiglech ass, mä an Zukunft och op Stats-
stroossen, Chemins repris, CRen, an d’Lokalitéi-
ten era méiglech ass.
E wichtege Punkt ass dat fir eis, well wann e CR 
queesch duerch eng Uertschaft féiert, ass fir 
den Autosfuerer net ze verstoen, dass hei zum 
Beispill zwou verschidde Vitessen an engem 
bestëmmte Quartier gëllen.
De Wëlle vun der Regierung, fir d’Vëlofueren ze 
promouvéieren, gëtt ënner anerem och do-
duerch ënnerstrach, dass déi elo 41 Vëlospisten 
als Utilité publique deklaréiert ginn. Wann 
zukünfteg also e Propriétaire vun engem Ter-
rain, no Verhandlungen, net domadder d’ac-
cord ass, fir säi Grond fir eng Vëlospist ze ver-
lounen oder ze verkafen, da gëtt domadder 
d’Prozedur fir d’Expropriatioun an d’Weeër ge-
leet.
Zum Stéchwuert vu getrennte Vëlospisten um 
Site protégé wëll ech un dat exemplarescht 
Beispill vu Kopenhagen erënneren, wou vill 
Vëlospisten an der Stad selwer tëschent Strooss 
an Trottoir hir eege Pist hunn, also an der Mëtt 
dovunner, déi mat enger Bordure jeeweils 
getrennt ass a wou duerch e puer Zentimeter 
Héichtenënnerscheed déi dräi Beräicher ënner-
enee getrennt ginn.
Dat kann ee ganz gutt gesinn op där Foto, déi 
ech erausgeholl hunn aus dem Projet vum Rè-
glement grand-ducal zu dësem Projet de loi, 
wou ee gesäit, dass do effektiv getrennte Sitte 
sinn, déi och nach e klengen Héichtenënner-
scheed hunn, fir dass jiddwereen och weess, op 
wat fir enger Säit en do ka goen. Dat gëtt ge-
nannt mat dem sougenannten „Copenhagen 
Lane“.
(M. Roger Negri montre ladite photo à la 
Chambre des Députés.)
Dass als Modell oft Kopenhagen zitéiert gëtt, 
huet ganz vill mat der jorelaanger exemplare-
scher Planungsaarbecht vum Urbanist Jan Gehl 
ze dinn. De Jan Gehl ass haut 77 Joer jonk a 
säit e puer Joer schonn ee vun deene meeschte 
gefroten, sollicitéiertsten Urbaniste weltwäit. 
Hien ass et nämlech, deen haaptsächlech derfir 
verantwortlech ass, dass Kopenhagen an net 
allze laanger Zäit zu deem ginn ass, wat et 
haut ass, nämlech eng vun deene liewens-

wäerteste Stied weltwäit. An diversen interna-
tionale Klassementer vun de Wuelfill-Stied, vum 
Bien-être, Här Oberweis, placéiert sech Kopen-
hagen regelméisseg ënnert deenen dräi Éisch-
ten.
Fakt ass, wéi de Jan Gehl et och ëmmer erëm 
ënnersträicht, dass an deene véier Jorzéngten, 
wou dorunner geschafft ginn ass, déi den Ëm-
bau méi oder wéineger am Ganze gedauert 
huet, d’Awunner vun der dänescher Haaptstad 
dësen ëmmer erëm gespuert hunn, duerch 
d’Chantieren, gespaarte Stroossen, Verkéiers-
ëmleedungen an esou weider, mä et huet een 
awer ni d’Stad doduerch souzesoe lahmge-
luecht, well den Ëmbau permanent a kon-
sequent war an d’Leit och den Notzen, de Méi 
u Liewensqualitéit ëmmer erëm konkret virge-
fouert kruten.
D’Beispill Kopenhagen mat sengem Ëmland 
weist, dass et net nëmmen duergeet, vun de 
Leit ze verlaangen, einfach op de Vëlo 
ëmzeklammen; et muss ee fir d’Éischt déi néi-
deg Infrastrukturen dozou schafen. Et muss een 
d’Bierger vun der Saach, vum Méiwäert vun 
der Saach iwwerzeegen.
Eng Mentalitéit ze änneren, ass, wann dat 
iwwerhaapt geet, nëmme ganz schwéier 
méiglech. A maache mer eis näischt vir: D’Lët-
zebuerger Mentalitéit a Saachen Transport ass 
eng - fir et salopp emol auszedrécken - „Autos-
mentalitéit“! Vun engem Dag op deen anere gi 
mer also net zu enger Vëlosnatioun. An dat ass 
jo och net de But. Schonn eleng aus topografe-
scher Siicht ass dat hei net méiglech. Ech 
mengen, dat wësse mer alleguer. Et kann een 
also deemno och net alles matenee vergläi-
chen.
A Saache Mobilité douce ass an eisen zwou 
gréisste Stied hei am Land, zu Lëtzebuerg an 
zu Esch, an deene leschte Joren an där Hisiicht 
scho ganz vill geschitt, fir de Vëlo an de Fouss-
gänger weider ze promouvéieren. De Verleih-
system vum vel’oh! ass e volle Succès. De 
Bewäis ass, dass d’Zuel vun de Vëlosfuerer ëm-
mer méi zouhëlt. E Succès sonner Zweifel.
Net vergiesse sollt een dann och, dass an all 
Zuch ee säi Vëlo gratis mat transportéieren 
däerf.
Mat dësem Projet de loi gi mer eis deemno 
d’Méiglechkeet, e Paradigmewiessel a Saache 
Mobilitéit anzeleeden, vum Vëlo just fir de 
Spaass oder fir an der Fräizäit hin op de Vëlo als 
praktescht, alldeeglecht Fortbewegungsmëttel. 
Wat elo net heescht, dass jiddwereen hei zu 
Lëtzebuerg ëmmer alles soll mam Vëlo maa-
chen. Zumindest kuerz- a mëttelfristeg, vläicht 
och souguer op laang Siicht ass esou eng Iddi 
total onrealistesch.
Realistesch ass awer, esou wéi et och am Rap-
port zum Projet de loi duergeluecht ass, Ma-
dame Rapportrice, fir déi infrastrukturell Basis 
ze leeën an d’Leit esou dozou ze animéieren, 
virun allem bei deene kuerzen Distanze méi op 
de Vëlo zréckzegräifen. A besonnesch am 
Beräich vun de kuerzen Trajeten, bis zu dräi Ki-
lometer, besteet wierklech en enormt Poten-
zial, fir d’Notzung vum Vëlo ze steigeren an 
domadder den Undeel vun der Mobilité douce 
un allen Déplacementer ze verbesseren.
Niewent der Zilsetzung vun der Steigerung vun 
der Mobilité douce ass fir d’Regierung d’Stei-
gerung jo vum Notze vum ëffentlechen Trans-
port déi Haaptprioritéit a Saache Mobilitéit, 
woubäi der Interkonnexioun vum ëffentlechen 
Transport an der Mobilité douce eng entschee-
dend Bedeitung zoukënnt. Stéchwuert multi-
modal Plattformen, also Garen an esou weider, 
wou - zum Beispill op Zuch- oder Bus-Garen, 
Park & Riden an esou weider - en Ëmsteige 
vum Auto op den ëffentlechen Transport be-
zéiungsweis vum ëffentlechen Transport op de 
Vëlo oder eng Kombinatioun vun allen Trans-
portmëttele schnell an effizient méiglech ass.
Fir de Vëlo bedeit dat, dass, niewent deene 
schonn ugeschwate Méiglechkeeten, dëse 
mam Zuch oder spéiderhin och mam Tram ze 
transportéieren, op deene multimodalen 
Échangeplaze genuch Plaze virgesi sinn, fir de 
Vëlo ofzestellen. Optimal ass et, wann op 
deene Plazen, wéi dat elo schonn op der Stater 
Gare de Fall ass mat deene sougenannten „M-
Boxen“, och déi Vëloe sécuriséiert sinn, fir Vol-
len a Vandalismus ze verhënneren.
Och ee wichtege Punkt ass, dass op deene 
multimodale Plattformen, esou wéi virdrun um 
Beispill vun der Stad Lëtzebuerg ënnerstrach, 
d’Méiglechkeet besteet, schnell an onkompli-
zéiert e Vëlo ze lounen.
Här President, de Projet de loi leet och e ganz 
grousse Wäert op de Sécherheetsaspekt. An in-
ternationalen Etüden an Ëmfroen, wéi zulescht 
nach déi viregt Woch am Fahrradklimatest vum 
„Allgemeinen Deutschen Fahrradclub“, dem 
ADFC, wou iwwert d’Vëlosfrëndlechkeet vu 
Stied an eisem Nopeschland sondéiert ginn 
ass, ënnersträichen déi Befroten ëmmer erëm, 
dass d’Sécherheet vu Vëlosweeër ee vun 

deenen allerwichtegste Kritären ass, fir op de 
Vëlo zréckzegräifen oder och dann eben net.
Zum Thema Sécherheet ass dann awer och ze 
soen, dass, egal wéi, allgemeng mer eng nei 
Fuerkultur am Verkéier brauchen. All Verkéiers-
teilnehmer musse sech bewosst sinn, dass si 
Rechter, awer och Flichten hunn, dass et Re-
gele gëtt, un déi ee sech muss halen. Virun 
allem mussen déi Stäerkst am Verkéier beson-
nesch Rücksicht op déi méi Schwaach huelen. 
Den Autosfuerer muss de Vëlosfuerer a Fouss-
gänger méi respektéieren. An och de Vëlosfue-
rer muss sech un d’Spillregelen, spréch Ver-
kéiersregelen aus dem Code de la Route halen.
A wann ech gesinn, dass vill Vëloen owes, be-
sonnesch am Wanter, ouni hënnescht Luucht 
dorëmmer fueren, dann ass dat och vum Vëlos-
fuerer net responsabel vis-à-vis vun engem Au-
tosfuerer, deen en ongewollt ustéisst, ouni der-
fir ze kënnen, mat awer oft fatale Kon-
sequenzen!
An och fir de Foussgänger gëllt nach ëmmer, 
och um Foussgängersträifen no riets an no 
 lénks ze kucken, ier en op d’Strooss trëppelt, 
an dat zu senger eegener Sécherheet!
Nëmmen am géigesäitege Respekt wäert et eis 
geléngen, den Individualverkéier mat der Mo-
bilité douce am ëffentleche Verkéier mateneen 
erfollegräich ze verbannen.
An ech wëll och hei vläicht op e Beispill agoen. 
An deem Kader wëll ech och dem President 
vun der Vëlosinitiativ, dem Här Gust Muller, e 
grousse Merci soe fir déi vill Efforten, déi se an 
deene leschte Jore gemaach hunn am Sënn 
vun der Promotioun vum Vëlo. An déi uge-
schwate Problematik ass, dass effektiv och 
virun allem op de Kräizungen, wéi ech elo scho 
virdru gesot hunn, op de Konfliktpunkte mat 
dem Vëlo an dem Auto opgepasst gëtt.
An notamment dat Beispill, wann den Tram elo 
gebaut gëtt, Här Minister, um Kierchbierg res-
pektiv op dem Rond-point Schuman, dass 
dann och un de Vëlo do geduecht gëtt.
An do géif ech dann och de Minister froen, ob 
en dann och dat an deem Kader mat virgesäit, 
zousätzlech zu der Tramstrace, dass een och do 
mam Vëlo eriwwer ka fueren. Awer ech géif 
dorëm bieden, dat parallell ze maachen an net 
queesch doriwwer,...
(Interruption)
...well wann een eng Kéier an déi Rill geréit vun 
enger Tramsschinn, dann huet dat oft fatal Fol-
gen. An dofir, mengen ech, wär et gutt,...
(Interruptions diverses)
...wann ee géif dat virdrun och mat der Vëlos-
initiativ nach eng Kéier ofschwätzen.
Vill Leit oder Organisatioune stinn der Weide-
rentwécklung vum Vëlosfuerer hei zu Lëtze-
buerg och am Alldag positiv géintiwwer. Oft 
aus engem bestëmmte Grond, aus urbanis-
teschen, gesondheetlechen, Ëmweltschutz 
oder nach och aus ekonomesche Grënn ruffe 
se dozou op, méi op de Vëlo zréckzegräifen.
Zwar ass all eenzelne Grond fir sech geholl 
scho Grond genuch, fir d’Promotioun vum 
Vëlo virunzedreiwen, mä am Endeffekt ass et 
sécherlech d’Zomm vun all dëse Punkten, déi 
mécht, dass dem Vëlo an Zukunft einfach méi 
eng grouss Roll am alldeeglechen Transport hei 
zu Lëtzebuerg zoukomme sollen. Net ëmsoss 
nennen eis franséisch Noperen de Vëlo och 
nach „la petite reine“.
An deem Sënn géif ech den Accord vu menger 
Fraktioun zu dësem Projet de loi ginn a soen 
Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Negri. Nächste Riedner ass den Här 
Max Hahn.
(Interruptions diverses)

 M. Max Hahn (DP).- Här President,...
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo.
 M. Max Hahn (DP).- ...mäi Kolleeg Lex 

Krieps huet gemengt, ech dierft mech just vun 
deenen ënnerbrieche loossen, déi méi Vëlo 
géife fuere wéi ech!
(Interruptions et hilarité)
Dëst gesot, Spaass beisäit, Spaass beisäit, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, fir d’Éischt wëll ech 
der Rapportrice Merci soe fir hiren exzellente 
schrëftlechen an och mëndleche Rapport.
Och wann an der Fuesvakanz mat Sécherheet 
méi Lëtzebuerger op de Schipiste wéi op de 
Vëlospisten ënnerwee waren, ass et onbestrid-
den, dass d’Fërdere vun der Mobilité douce 
och hei zu Lëtzebuerg Sënn mécht. Ob mat de 
Schi oder mam Vëlo hors piste ze fueren, ass 
geféierlech!
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 Une voix.- Awer schéin!
 M. Max Hahn (DP).- D’Rapportrice huet 

schonn déi wichtegst Zuele genannt; trotz-
deem kommen ech net derlaanscht, déi im-
pressionnantsten ze widderhuelen, well si ën-
nermaueren d’Wichtegkeet vun dësem Gesetz.
60% vun de Leit notzen den Auto an net de 
Vëlo fir Distanzen ënnert dräi Kilometer. An do-
bäi maachen déi Distanzen ënnert dräi Kilome-
ter sater 40% vun den alldeeglechen Trajeten 
aus. Wann een déi Zuel vu 60% Autosfuerer op 
esou kuerze Strecken op 0% drécke géif, kéint 
een den Autosverkéier, oder besser gesot de 
Verkéierschaos op eise Stroossen ëm bal 25% 
verréngeren.
All véierten Auto géif op eise Stroosse ver-
schwannen; dat géif fir manner Stauen, fir 
manner ëmweltschiedlech Ofgase suergen a 
gläichzäiteg d’Loftqualitéit an d’Liewensquali-
téit vun eis all erhéijen. Net nëmme wier de 
Stressfacteur op eise Stroossen net méi esou 
grouss, mä och de Portmonni vu souwuel dem 
Vëlosfuerer wéi och dem Steierzueler géif mas-
siv geschount ginn. Et ass jo schliisslech de 
Steierzueler, dee fir de Bau an d’Reparatur vun 
eise Stroosse muss opkommen. Ech mengen, 
dass d’Bierger, déi laanscht vill befuere Stroosse 
wunnen, sech och net driwwer géife be-
schwéieren, wann e bësse manner Trafic bei 
hinne wier.
Dës Zuelen, déi ech Iech genannt hunn, 
schén ge bal ze schéin, fir wouer ze sinn. An 
awer huet et e gudde Grond, firwat dës Zuelen 
haut net Realitéit sinn. Wa mir nämlech wëllen, 
dass d’Leit hiren Auto stoe loossen an amplaz 
de Vëlo benotzen, musse mir och d’Bedén-
gunge schafen, fir dass jiddwereen, deen de 
Vëlo als Verkéiersmëttel benotze wëllt, dat och 
sécher a bequem ka maachen. 23 bestehend 
Vëlospisten zu Lëtzebuerg iwwer 600 km ginn 
dofir sécherlech net duer!
Mat dësem Projet de loi ginn et der elo insge-
samt 1.100, verdeelt op 41 Vëlospisten. Dat 
neit Gesetz ass deemno e Schrëtt an déi richteg 
Richtung. Et gëtt wesentlech méi attraktiv, de 
Vëlo och nieft der Fräizäit als alternatiivt Ver-
kéiersmëttel ze benotzen.
D’Zuel aus enger rezenter TNS ILReS-Ëmfro be-
leet heibäi ganz kloer d’Potenzial vum Vëlo als 
Transportmëttel. 60% vun de Befroten hunn 
nämlech uginn, am leschte Joer mam Vëlo ge-
fuer ze sinn an - an dat ass ganz wichteg -, dass 
si och an Zukunft nach verstäerkt de Vëlo wëlle 
benotzen. 2014 wieren, laut deem Sondage, 
héichgerechent 325.000 Vëloen zu Lëtzebuerg 
ënnerwee gewiescht. Et brauch een allerdéngs 
kee Sondage, fir ze wëssen, dass de Confort 
stëmme muss, wann een en Ëmdenke bei de 
Leit wëllt erreechen.
Dëst neit Gesetz kann do awer nëmmen en 
éischte Schrëtt sinn. Et stelle sech nämlech 
nach eng ganz Partie Problemer a Froen, op 
déi d’Politik, besser fréi wéi spéit, eng Äntwert 
muss liwweren.
Déi éischt Fro, déi ech mir gestallt hunn, wéi 
ech déi enorm Zuel vun 1.100 km Vëlospist 
héieren hunn, war: Wéi laang dauert et wuel, 
bis déi fäerdeg sinn? Wann ee bedenkt, dass 
vun deenen 950 geplangte Kilometeren, déi 
1999 am ale Gesetz virgesi waren, der haut, 
also 16 Joer méi spéit, just 600 ëmgesat 
goufen, fänkt een un, liicht Zweifel iwwert 
d’Faisabilitéit vum aktuelle Projet ze kréien.
Här President, gëschter si gutt Frënn vu mir El-
tere ginn.
(Interruptions)
Ech hoffen, dass hiert klengt Milla net muss 
waarden, bis et groussjähreg ass, bis et op 
deenen zousätzleche 500 km Vëlospist fuere 
kann.
Natierlech kënne mir déi 500 km Vëlospist net 
all an engem Joer bauen. Ech mengen, dat 
liicht och jiddwerengem an. Dofir muss ee sech 
elo ganz kloer Prioritéite setzen, mat wat fir 
enge Vëlospiste mer wëllen ufänken. Dofir 
muss ee klären, wéi eng Vëlospisten deene 
meeschte Leit, an zwar esou séier wéi 
méiglech, d’Vëlofuere vun hirem Doheem bis 
op hir Aarbechtsplaz erméiglechen.
Do dernieft musse mir eis awer och d’Fro 
stellen, ob et net besser wier, all Joers e bësse 
méi am Budget fir d’Vëlospiste virzegesinn, fir 
dës esou méi séier ze bauen. Mir kéinten dann 
nämlech och méi séier vun hirem positiven 
Nieweneffekt, der Entlaaschtung vun eisem 
Stroossennetz, profitéieren, déi hirersäits jo och 
erëm zu finanziellen Aspuerunge féiert.
Et geet awer net duer, nëmmen nei Vëlospisten 
ze bauen, Dir Dammen an Dir Hären, et muss 
derfir gesuergt ginn, dass de bestehende Ré-

seau richteg ënnerhale gëtt. E Vëloswee, deen 
nämlech net méi sécher ze befueren ass, zum 
Beispill wéinst Rëss am Belag oder Dreck, Bulli, 
Pill, Schnéi, Äis op der Pist, ass net nëmme ge-
féierlech, mä féiert och dozou, dass vill Leit de 
Vëlo net als alternatiivt Verkéiersmëttel notzen.
Hei mussen och d’Gemengen an d’Flicht geholl 
ginn, fir zesumme mam Stat fir anstänneg a sé-
cher Vëlospisten am ganze Land ze suergen. Ech 
muss dann awer och soen, dass d’Zesummespill 
tëschent de staatlechen Administratiounen an 
de Gemengen am Allgemenge besser muss 
ginn. Just esou kënne mir méi effikass bauen an 
domat Zäit a Geld spueren.
Ech hu mat ville Gemengeresponsabele ge-
schwat, an alleguer soe mir, dass d’Genehme-
gungsprozedure fir lokal Vëlospisten immens 
laang daueren, bezéiungsweis, dass d’Dossiere 
ganz oft och net séier genuch traitéiert ginn.
Awer och de Belag vun enger Vëlospist ass ganz 
oft Grond fir Onmutt bei de Gemengen. De 
präiswäerte Makadamm gëtt hei oft net zouge-
looss, mat der Argumentatioun, dass e waasser-
onduerchlässeg ass. Amplaz vum Makadamm 
gëtt een da quasi forcéiert, méi deier Alterna-
tiven ze benotzen, déi awer bal kee Vëlosfuerer 
wëllt benotzen, obwuel den Drainage vun dëse 
vill méi deiere Beläg och no kuerzer Zäit net méi 
fonctionnéiert. Wat e Quatsch also!
An dat soen net nëmmen ech, dat soen och 
d’Experten. Deemno onnéideg Dépensen, méi 
Entretien, null ëmwelttechnesch Virdeeler, awer 
eng Haaptursaach fir d’Netbenotze vum Vëlo 
als alternatiivt Verkéiersmëttel.
Et geet nämlech net duer, fir nëmmen den na-
tionale Vëlospisteréseau a Makadamm ze 
bauen. D’Leit mussen och aus den Uertschaften 
eraus iwwer kommunal Vëlospiste confortabel 
op dëse Réseau kommen. Och innerhalb vun de 
Gemenge mussen d’Vëlospisten esou kënne ge-
baut ginn, dass d’Bierger bereet sinn, de Vëlo als 
alternatiivt Verkéiersmëttel ze benotzen.
Als Beispill kann ech hei en Tour a menger Ge-
meng nennen, deen eis véier Dierfer matenee 
verbënnt an amgaangen ass fäerdeggestallt ze 
ginn. Dee wier och mam Vëlo befuerbar, wann 
dann de Belag am Makadamm wier. Et ka kee 
Mënsch sech virstellen, wat dat e Gedeessems 
ass, fir e Belag kënnen ze benotzen, deen och 
anschliissend vun de Bierger wäert benotzt ginn.
E richtegen a gudde Schrëtt ass et awer dann, 
dass mam neie Gesetz eng staatlech Bedeele-
gung virgesinn ass, wann d’kommunal Vëlos-
pisten un den nationale Réseau ugeschloss 
ginn. Dëst ass batter néideg, fir endlech e ko-
härent Netz ze kreéieren, fir dann effizient vun 
A op B ze kommen.
Ech appeléieren awer och hei nach eng Kéier 
un d’Verwaltungen, fir d’Genehmegungsproze-
duren e bëssen ze beschleunegen.
Mir däerfen eis et awer och net ze einfach maa-
chen. D’Vëlospisten eleng bewege wahrschein-
lech déi mannste Leit, dës och nieft hirer 
Fräizäit als alternatiivt Verkéiersmëttel ze benot-
zen.
De Vëlo ass an de Käpp vun de Leit nach en 
Deel vun hirer Fräizäit an eben nach net e Ver-
kéiersmëttel. Ech hunn et virdru schonn er-
nimmt, de Confort muss einfach stëmmen, an 
zwar vum Départ bis bei d’Zil. Och breet Trot-
toire mussen dem Vëlosfuerer kënnen zur Ver-
fügung gestallt ginn. Ech mengen, dat ass 
eppes, wat mäi Kolleeg, den Deputéierte Gusty 
Graas, schonn des Ëfteren an der Kommissioun 
opgeworf huet. Am Ausland kréie mir dat op 
ville Plaze virgemaach.
Dofir heescht et elo, d’Saach anstänneg ze 
plangen an och ëmzesetzen, an dat och bei In-
frastruktursprojeten, déi net direkt e Lien zu dë-
sem Gesetz hunn. Sou sollt all Stroosseprojet 
an Zukunft enger Aart Stresstest ënnerfalen, ob 
e wierklech mobilité-douce-frëndlech geplangt 
ginn ass an ob och un de Vëlosfuerer geduecht 
ginn ass. Ënner- an Iwwerféierunge vu Stroossen 
a vu Schinne solle wa méiglech vëlosfrëndlech, 
also op d’mannst zum Deel och ouni Trape ge-
plangt ginn. Esou Detailer sinn an der Ver-
gaangenheet oft vergiess ginn a suergen haut fir 
vill Problemer, déi all Vëlosfuerer bekannt sinn.
Mir brauchen awer och eng kloer an eenheet-
lech Beschëlderung op de Stroossen an op de 
Vëlospisten, fir dass een direkt erkennt, wou een 
ass a wou een hi muss. Ënnerschiddlech Beschël-
derungen irritéieren net nëmmen d’Vëlosfuerer, 
mä och d’Autosfuerer. Ech denken hei och un 
d’Touristen an un déi Leit, déi net all Dag an ei-
sem Ländchen ënnerwee sinn. Eist Land muss 
nämlech och fir d’Vëlostouristen nach vill méi 
interessant ginn.
Hei géif och eng Erweiderung a Verbesserung 
wéi och e bessert Promouvéiere vu bestehende 
Guiden a Kaarten, wéi de Guide vun der CFL 
oder och d’Kaart vun der Lëtzebuerger Vëlos-
initiativ, e wichtegen Déngscht leeschten.
Wann ech vun der CFL schwätzen, denken ech 
och direkt un eng besser Ubannung vum Vëlo 
un aner Transportméiglechkeeten. D’Vëlos-

frëndlechkeet vun Zuch a Bus muss hei weider 
ausgebaut ginn. Ganz oft geet och ee Wagon 
am Zuch net méi duer fir d’Vëlosfuerer, an dat 
haaptsächlech am Summer. Bei nei geplangte 
Garë sollten d’Vëlosfueren an d’Vëlosfuerer och 
direkt mat agerechent ginn.
Schlussendlech ass et och de Beruffstrafic, deen 
duerch dëst Gesetz entlaascht kéint ginn. Hei 
missten och onbedéngt d’Patrone méi mat 
agebonne ginn. An ech denken hei virun allem 
un d’Gemengen an un de Stat, mä natierlech 
och un de Privatsecteur. Bei all ëffentlechem 
Gebai sollte Vëlosstännere virgesi ginn. An 
deem Kontext kéint een och Elektrobornen, fir 
Elektroautoen opzelueden, do virgesinn. Dëst 
wier souwuel en Déngscht fir de Bierger wéi 
awer och fir déi Dausende Statsbeamten, déi 
mam Vëlo op d’Schaff kéinte fueren.
Eppes, wat op deen éischte Bléck vläicht als 
witzeg oder iwwerflësseg empfonnt kéint ginn, 
sinn Duschen op der Aarbechtsplaz. Ech 
schwätzen do aus Erfahrung, als een, deen am 
Summer quasi all Dag mam Vëlo an d’Stad ge-
fuer kënnt. Bei kierperlechen Ustrengunge 
kënnt een un d’Schweessen. Dat ass en natier-
leche Prozess. Ech sinn op alle Fall frou, dass 
d’Chamber eng Dusch parat huet an dass ech 
mech esou och nach virun enger Réunioun ka 
kuerz frësch maachen.
(Brouhaha)
Zum Schluss wëll ech dann awer och nach op 
en Detail an dësem Gesetz agoen. Ech hat an 
der Kommissioun eng Gesetzesëmännerung 
agereecht, fir eng zousätzlech national Vëlos-
pist vu Käerjeng a Suessem iwwert d’Schuller 
Gare, d’Dippecher Gare a Bartreng an d’Stad 
ze schafen. Ech hunn dat gemaach, éischtens, 
well den urspréngleche Gesetzestext vum fréie-
ren zoustännege Minister Wiseler an deem 
Raum keng Vëlospiste virgesinn hat, an zwee-
tens, well d’Distanzen an d’Topografie bis an 
d’Stad ideal sinn, fir dës mam Vëlo ze bewälte-
gen.
D’Zil vun dëser Gesetzesëmännerung ass et 
deemno, dass och d’Awunner aus dem Süden 
iwwert d’Gemenge Suessem, Käerjeng, Dip-
pech a Reckeng sécher a schnell mam Vëlo an 
d’Stad kënne fueren. De Virdeel vun der 
zousätzlecher Vëlospist PC 38 ass, dass dës 
haut scho gréisstendeels besteet, an zwar 
duerch Feld-, Bëschweeër a kommunal Vëlos-
weeër. Et gëllt elo nach Tëscheverbindungen ze 
schafen, de Pistebelag unzepassen an déi 
passend Beschëlderunge virzegesinn. Ech fue-
ren 12 km vun dëser Streck haut schonn a 40 
Minutte vu Betteng an d’Stad.

 Plusieurs voix.- Bravo!
 Une voix.- Et ass verbesserungsfäeg.
 M. Max Hahn (DP).- Am Beruffstrafic...

Jo, et ass verbesserungsfäeg, dat ass wouer, jo. 
Ech schaffen u menger Konditioun.
Am Beruffstrafic, léif Frënn, brauch een déi Zäit 
och mam Auto. Et ass allerdéngs net esou ge-
sond, vill méi stresseg a méi ëmweltschiedlech. 
Hëllef fir deen optimale Verlaf vun dëser Vëlos-
pist krut ech vum Arsène Berger, dem Nico 
Roob an dem Camille Hierzig, deenen ech op 
dëser Plaz wëll Merci soen.
Confirméiert krut ech meng Gesetzesëmänne-
rung souwuel vun der nei geschafener Cellule 
de la mobilité douce, mat virop dem Här Chris-
tophe Reuter, awer och ganz grouss Ënner-
stëtzung krut ech vun der Lëtzebuerger Vëlos-
initiativ, mat virop hirem President, dem Gust 
Muller, deenen ech och Merci soe fir hiren Asaz 
am Intérêt vun de Vëlosfuerer, am Intérêt vun 
der Saach.
Dës Gesetzesëmännerung ass dunn eestëm-
meg an der zoustänneger Chamberskommis-
sioun ugeholl ginn. No Récksprooch mat der 
Famill Didier-Diederich soll dës zousätzlech 
Vëlospist no der Péitenger Vëloslegend Bim 
Diederich benannt ginn. Ech sinn dofir och 
ganz frou, d’Carole Didier heibannen ze hunn 
an him soen ech da Merci. D’Carole Didier ass 
net nëmmen d’Enkelin vum Bim Diederich, mä 
och d’Meedche vum Lucien Didier an 
d’Schwëster vum Laurent Didier.

 Une voix.- Wonnerbar!
(Interruptions diverses)

 M. Max Hahn (DP).- Vëlosfueren attraktiv 
maache fir Fräizäitzwecker an als alternatiivt 
Verkéiersmëttel, am Ausland kréie mir gewisen, 
wéi dat geet an dass et geet. Dëst Gesetz gëtt 
eis d’Méiglechkeet, dës Attraktivitéit och hei zu 
Lëtzebuerg ze kréien an ass immens wichteg, 
fir d’Verkéierssituatioun zu Lëtzebuerg ze ver-
besseren. Eis Stroossen, eis Nerven, eis Ge-
sondheet, eise Portmonni, virun allem awer 
och eis Ëmwelt packen de Status quo a Schlëm-
meres net méi laang.
E bessere Réseau fir Vëlosfuerer a Foussgänger 
ass e Schrëtt an déi richteg Richtung. Dofir 
ginn ech am Numm vun der Demokratescher 
Partei eisen Accord zu dësem Projet de loi.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Max Hahn (DP).- Ech hoffen awer och, 

dass meng Bemierkungen, wat een nach alles 
am Sënn vun de Vëlosfuerer verbessere kéint, 
net op daf Ouere gestouss sinn.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Hahn. Nächste Riedner ass den 
Här Fernand Kartheiser.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmoos 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech hunn den Androck, datt schonn e 
puer vun den Aspekter zimlech intensiv beliicht 
gi sinn elo hei vun de Vëlospisten. Dofir wëll 
ech mech op e puer Kommentaren am Numm 
vun der ADR beschränken.
Deen éischten ass e ganz häerzleche Merci un 
eis Rapportrice, déi jo eis de Projet ganz gutt 
presentéiert huet, an och un all déi, déi beim 
Projet matgehollef hunn, a selbstverständlech 
och der Vëlosinitiativ an anere begeeschterte 
Leit an deem dote Beräich. Ech mengen, op déi 
Manéier hu mer e ganz interessante Projet hei 
leien.
E puer Bemierkungen awer.
Et muss een awer wëssen, a wéi engem Exer-
cice mer eis hei befannen. Et ass sécher, an der 
Motivatioun hei vum Projet de loi ass gesot 
ginn, dat wär dann, fir eng Infrastruktur ze 
maachen, datt ee kann déi kuerz Distanzen do 
um Vëlo zréckleeën, Trajets domicile-lieu de 
travail, Courses ménagères an esou weider an 
esou virun. Dat ass awer net deen Exercice, an 
deem mer elo hei wierklech sinn. Ech mengen, 
déi Vëlospisten, déi geplangt sinn, dat si Pisten, 
déi uechtert d’Land ginn, dat si fir déi mannste 
Leit de Wee op d’Aarbecht oder de Wee bis an 
d’Épicerie oder de Wee bis an d’Crèche. Dat 
ass en aneren Exercice.
Wat mer hei maachen, dat ass u sech eng 
Verbesserung vun der sportlecher an der touris-
tescher Infrastruktur vum Land. Dat anert gëtt 
et sécher, awer dat mécht e klenge Prozentsaz 
aus vun deenen Trajeten, déi wierklech kënne 
remplacéiert ginn. Wann d’Leit moies den Auto 
huelen, huele se den Auto aus Sé-
cherheetsgrënn, wa se mat Kanner ënnerwee 
sinn. Si huelen e vläicht och, well einfach d’Ver-
kéierssituatioun iwwerhaapt net gëeegent ass, 
fir de Vëlo ze huelen. Si huelen en och wéinst 
dem schlechte Wieder. An ech ka mer kaum 
virstellen, datt fir ganz vill Courssen elo hei déi 
nei Vëlospisten en Auto wäerten ersetzen.
Mä ech mengen, dat hënnert eis net drun, datt 
mer eis domat d’accord erklären, datt d’Vëlos-
pisten hei am Land ausgebaut ginn. Dat ass 
eng richteg Initiativ. Mä et muss ee wëssen, fir-
wat een et mécht.
Mä wann ee seet, et ass ganz kloer och eng 
Verbesserung vun de sportlechen an touris-
teschen Infrastrukturen, dann heescht dat och, 
datt dat muss e Gesamtkonzept sinn. Et ass 
éischtens emol kloer, an dat ass scho gesot 
ginn, wéi bal alles scho gesot ginn ass, mä datt 
d’Beschëlderung op deene Strecke ganz wich-
teg ass, datt Guiden existéieren, datt eng och 
international Ubannung vun deene Pisten exis-
téiert, fir datt se och kënnen touristesch wierk-
lech benotzt ginn. Deen Abléck ass et wierklech 
e Plus fir eis alleguer an och fir den Tourismus 
hei am Land.
Dat Zweet, wat mer wëlle soen, ass, datt bei 
neie Stroosse vun Ufank u sollen och d’Vëlos-
piste mat agerechent ginn an d’Emprisen och 
direkt sollte geholl ginn, fir ze erméiglechen, net 
nodréiglech mussen deier Pisten dann ze bauen.
Dat Drëtt ass, datt ee soll kucken, fir sécher 
Vëlospisten ze maachen. A sécher Vëlospisten 
heescht och, bei deene Gelänneren a Sé-
cherheetsmoossnamen, déi laanscht d’Piste ge-
traff ginn, keng geféierlech Virriichtungen opze-
riichten. Heiansdo, wann ee mam Vëlo ënner-
wee ass, da freet ee sech, ob et net ganz geféier-
lech wär, op verschidde Gelänneren ze falen, déi 
awer elo laanscht d’Vëlospisten existéieren.
Mir wéilten och insistéieren, datt, wann et scho 
Weeër ginn, déi kënne benotzt ginn, Land-
stroossen, also des Chemins forestiers, ruraux, 
vicinaux, déi kleng Weeër, déi et gëtt, datt déi 
wa méiglech och sollte benotzt ginn, fir se zu 
Vëlosstrecken auszebauen oder ëmzebauen, an 
net datt, wann et scho Weeër gëtt, fir dann 
nach en zweeten derniewent ze bauen. Ech 
mengen, och dat ass eng rational Notzung 
deen Abléck vun der Landschaft, op dee muss 
opgepasst ginn.
Mir géifen och da recommandéieren, datt mer 
déi geféierlech Saachen, déi am Abléck exis-
téieren, iwwerpréiwen, wéi zum Beispill d’Er-
laabnis, datt d’Vëloe kënne géint d’Fahrt-
richtung a Stroossen erafueren. Mir hunn dat 
op e puer Plazen am Land, an et ass fir den Au-
tosfuerer wéi fir de Vëlosfuerer eng ganz désa-
gréabel Surprise, wann een an eng geféierlech 
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Situatioun erageréit, wann een ëm eng Kéier 
gefuer kënnt oder esou. Dat sinn Entwécklun-
gen, déi an deene leschte Jore geholl gi sinn. 
An ech mengen, dat sollt een iwwerpréiwen. 
Ronn 5% vun de Schwéierverletzten oder vun 
den Doudege si Vëlosfuerer oder Foussgänger.
(Interruption par M. François Bausch)
Jo, mä bestëmmt och dorënner. Ech soen net, 
datt se alleguer...
(Interruption par M. François Bausch)
Gutt, mir diskutéieren dat, Här Minister. Ech 
streiden elo net mat Iech iwwert déi 5%.
Op jidde Fall, mäin Argument ass, datt et ge-
féierlech ass fir Vëlosfuerer, fir kënnen a Géige-
richtung ze zirkuléieren. An dofir bieden ech 
Iech, dat ze iwwerpréiwen, well dat ass, wéi 
gesot, bei deem Prozentsaz, bei deenen Dou-
degen oder Schwéierverletzten, déi Vëlosfuerer 
sinn, wahrscheinlech eng vun den Ursaachen.
Dann d’selwecht. Et misst een da kucken, wann 
Dir an Ärem Projet de loi de Réseau hei be-
schreift, Här Minister, de Réseau beschreift, 
deen Der wëllt bauen, da stellt sech awer d’Fro 
vum Gesamtkäschtepunkt. Mir hunn an deem 
Projet de loi net gesinn, wéi de Gesamtkäschte-
punkt sech zesummesetzt a wéi héich e sech 
beleeft. A mir wäre ganz frou, vun Iech Er-
klärungen ze héieren, wéi deier deen dote Pro-
jet gëtt an a wéi engem Zäitraum en da soll 
realiséiert ginn. Genausou wäre mer och frou 
gewiescht, wann et méiglech gewiescht wär, fir 
de Gemenge méi wäit entgéintzekomme fir déi 
Subventionéierungen, déi virgesi sinn.
Da vläicht nach ee Kommentar iwwert den 
Zoustand vun de Vëlospisten. Et ass jo hei vun 
e puer Virriedner gesot ginn, wéi d’Zoustän-
negkeete verdeelt sinn tëschent de Gemengen 
an dem Stat, wat d’Vëlospisten ugeet. Et 
 schéngt eis awer wichteg ze sinn, well mir 
wësse jo, ech mengen, déi Leit, déi Vëlo fueren, 
wëssen et ganz gutt, datt verschidde Gemenge 
sech net ganz intensiv mat der Instandhalung 
vun de Vëlospiste beschäftegen.
Duerfir ass et wichteg, e Modus Vivendi ze fan-
nen tëschent de Ponts et Chaussées an de Ge-
mengen, fir ze kucken, wéi een dat do ka 
wierklech géréieren. Well wa mer wëllen en 
touristeschen Atout an eben e sportlechen 
Atout aus deene Piste maachen, musse se an 
engem gudden Zoustand bleiwen.
Voilà, dat ware vun eiser Säit aus nach e puer 
Bemierkungen zu deem Projet. Mä dat gesot, 
gi mer och ganz gär den Accord vun der ADR 
dofir. Villmools Merci.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Kartheiser. Nächsten a leschte Riedner 
ass den Här Justin Turpel.
Ech hoffen, dass de Mikro un ass. Da soen ech 
et nach eng Kéier: Leschte Riedner ass den Här 
Justin Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. D’Zäit leeft nach ëmmer vum Här 
Kartheiser hei. Bon, okay, soit.
Wéi 1989 den Transportminister Marcel 
Schlechter zu der nach jonker Vëlosinitiativ an 
hirem nach jonke President gesot huet, un 
d’Häerz geluecht huet, d’Vëlosweeër op sonn-
des moies ze beschränken, dunn ass d’Vëlofue-
ren nach ëmmer als Fräizäitaktivitéit an als 
Sportzäitaktivitéit ugesi ginn.
Haut ass d’Vëlofueren, am Géigesaz zu deem, 
wat d’ADR mengt, net nëmme méi eng 
Fräizäitbeschäftegung, mä mir wëssen, datt 
d’Vëlofueren an d’Zefoussgoe gesond si fir de 
Mënsch a fir d’Natur. An ech mengen, d’Vëlos-
initiativ huet an all deene Jore ganz vill dozou 
bäigedroen. D’Mobilité douce, dat heescht 
d’Vëlofueren an d’Zefoussgoen, ass ee wich-
tege Bestanddeel gi vum Fortbewege vum 
Mënsch. An dee Bestanddeel soll ausgebaut 
ginn.
Duerfir brauche mir, an ech mengen, doriwwer 
schéngt jo dann hei eng Unanimitéit an deem 
Sall ze sinn, duerfir brauche mir e Vëlosnetz, 
wat kohärent ass, wat zesummenhängend ass, 
mat deenen noutwendegen Iwwergäng, wat 
ouni Ëmweeër vun där enger op déi aner Plaz 
féiert, souwuel iwwer Land wéi och an de 
Stied. Ech wëll soen, datt een dacks Ëmweeër 
muss maachen, déi wierklech een decouragéie-
ren, fir bestehend Vëlospisten ze notzen. An 
dorunner muss geschafft ginn.
Mä, wéi seet de Richard Graf an engem Kom-
mentar op RTL den 20. Februar: Alles dat kënnt 
„25 Joer ze spéit!“. An e seet et net mat Frage-
zeichen, mä e seet et mat Ausrufezeichen. 
Duerfir, mengen ech, solle mer driwwer noden-
ken, wat ee muss maachen, fir dat Zil, wat mer 
eis ginn hunn, ze erreechen, nämlech fir bis 
2020 den Undeel un der Mobilité douce op 
emol 25% - do si mer nach wäit ewech vun 
deene 40 - vum Verkéier auszebauen. Dat 
heescht, fir d’Mobilité douce, d’Vëlofueren an 

d’Zefoussgoen, méi wéi ze verduebelen inner-
halb vu fënnef Joer, wat eng Zilsetzung ass, déi 
wäit geet an déi heescht, datt ee ganz schnell 
misst maachen.
D’Viraussetzung derfir ass awer net nëmmen, 
datt een et fäerdegbréngt, fir aus 600 km 
Vëlosnetz der 1.100 ze maachen. Mä d’Viraus-
setzung ass, an ech wëll op e puer Saachen 
hiweisen, fir mech och eng haaptsächlech vun 
der Sécherheet. Ech mengen, d’Sécherheet ass 
ee vun den Haaptaspekter, déi vill Leit dovun-
ner ofhalen, fir de Vëlo ze huele fir deeglech 
Bewegungen och ënnert dräi Kilometer.
Mir wëssen, datt sécherlech méi Accidenter op 
de Schipiste geschéien, wéi beim Vëlo. Mä et 
geschéien net keng Accidenter beim Vëlo an et 
besteet eng gewëssen Angscht, haaptsächlech 
do, wou gemëschte Verkéier ass, dat heescht, 
wou de Vëlosfuerer forcéiert gëtt, fir seng 
Strooss oder säin Trottoir mam Foussgänger ze 
deelen oder souguer mam Auto ze deelen. An 
déi gemëschten, dat heescht, déi net getrennte 
Pisten hale vill Leit vum Vëlofueren of.
An ech mengen, datt mer dat Zil vun der Ver-
duebelung vun de Bewegungen nëmme kën-
nen erreechen, wa mer et wierklech fäerdeg-
bréngen, ofgeséchert, getrennte Pisten ze maa-
chen, déi dem Vëlosfuerer kuerz Weeër erlaben 
an net laang bei roude Luuchte mussen ze ha-
len. Dat ass op jidde Fall eng Viraussetzung, déi 
immens wichteg ass, déi schonn hei ervirge-
strach ginn ass, mä déi ech onbedéngt wëll ën-
nersträichen, well mer wëssen, datt dat soss 
net wäert funktionéieren.
En aneren Aspekt ass natierlech dee vun der 
Rücksicht, vun der géigesäiteger Rücksicht, vun 
der Rücksicht vun den Autosfuerer op d’Vëlos-
fuerer. An dat ass net ëmmer evident. Ech 
mengen, duerfir bräicht een och zousätzlech 
Moossnamen, fir plazeweis den Autosverkéier 
ze bremsen, beispillsweis ronderëm d’Schou-
len.
Ech mengen, mir missten et fäerdegbréngen, 
ronderëm eis Schoulen Zonen anzeriichten, 
wou den Auto nëmmen 20 oder 30 maximal 
fiert, oder emol wierklech wéi an Amerika e Pe-
rimeter maachen, wou während gewëssenen 
Zäite keen Auto fiert. Well soss wäerte vill Eltere 
sech net trauen, hir Kanner mam Vëlo an 
d’Schoul fueren ze loossen, an d’Loscht, mam 
Vëlo ze fueren, an och um Zefoussgoen, soll 
um Schoulwee ugoen. Ech sinn der Meenung, 
datt d’Kanner ee Recht hunn op ee Schoulwee. 
A mir hunn d’Flicht, fir hire Schoulwee esou 
ofzesécheren, datt se deen ouni Gefor kënne 
maachen.
Rücksicht heescht awer och, ass och eng Saach 
vu Géigesäitegkeet. Mir wëssen och, datt vill 
Vëlosfuerer, déi sech méi - loosse mer soen -, 
méi à l’aise fillen, ganz dacks - an dat mierkt 
een am Stadverkéier, mä och am Landverkéier - 
einfach versichen, sech eng Prioritéit ze ginn, 
déi d’Regele vum Verkéier hinnen net erlaben. 
Duerfir ass et wichteg, datt mer kloer Regelen 
hunn, datt mer géigesäitege Respekt hunn, 
datt mer och baulech Moossnamen hunn, fir 
Konflikter ze évitéieren. An do pochen ech 
nach eng Kéier op esou wäit wéi méiglech 
getrennte Pisten.
Mir mussen eis awer och d’Fro stellen, ob mer 
net sollen, wéi dat emol eng Kéier ee Verkéiers-
minister virdru genannt huet, deen och 
heisëtzt, een „Code du vélo“ maachen, 
wourënner ech mer virstellen, datt mer am 
Code de la Route d’Rechter vun de Vëlosfuerer 
méi kloer definéieren, awer och d’Flichte ganz 
kloer ervirsträichen.
Dat gesot, heescht dat, mir mussen ee Mentali-
téitswiessel hunn, fir dat Zil do ze erreechen, 
souwuel bei den Autoritéiten op allen Ebenen - 
um Niveau vun de Gemengen, um Niveau vum 
Stat, um Niveau vum Städtebau, um Niveau 
vum Landesbau - wéi och bei de Verkéiers-
teilnehmer, a jiddwerengem am Verkéier op 
der Strooss déi Plaz ginn, déi hie brauch, fir vi-
runzekommen. An do ass et kloer, datt een dee 
schwaache Partner muss schützen, an duerfir 
brauche mer déi getrennte Pisten, iwwert déi 
hei schonn e puermol geschwat ginn ass, déi 
net an alle Plazen am Projet dra sinn.
An ech géif et wichteg fannen, datt de Minister 
eis géif soen, wéi mer an där Hisiicht virukéi-
men, fir de Leit och dat Gefill ze gi vu Sé-
cherheet, wat se brauchen, fir esou massiv op 
de Vëlo ze klammen, wéi et wierklech gutt ass 
fir de Mënsch an d’Natur.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Turpel. An d’Wuert huet den Här 
Nohaltegkeetsminister, de François Bausch.
Prise de position du Gouvernement

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President. Fir d’Éischt emol en décke Merci 
un d’Madame Rapportrice fir hire gudde 
mëndlechen a schrëftleche Rapport a selbstver-

ständlech un alleguerten d’Riedner vun haut de 
Mëtteg. An natierlech dann och e grousse 
Merci fir déi grouss Unanimitéit, déi sech hei 
ofzeechent par rapport zu deem Gesetz. Ech 
mengen, dat ass e gutt Zeechen, fir datt mer 
och déi néideg politesch Ënnerstëtzung hunn, 
datt mer déi 25%, déi am MoDu drasti fir 
d’Mobilité douce, kënnen erreechen.
Ech wollt och e Merci soen u mä Virgänger, 
deen hei de Projet déposéiert hat a senger 
éischter Fassung, an deen ech zwar op enger 
ganzer Rei Punkten net geännert hunn, mä der 
éischter nach dropgetässelt hunn. Dat koum 
deelweis duerch Recommandatioune vum 
Statsrot, mä deelweis natierlech och vu Saa-
chen, déi mir eben um Häerz louchen, well dat 
Saache waren, déi ech och vu menger, loosse 
mer soen, Vergaangenheet hier a menger Roll, 
déi ech hat politesch virdrun op enger anerer 
Platz, als wichteg empfonnt hunn. Mä alles dat 
zesumme mécht, huet gemaach, datt mer, 
mengen ech, elo e gudde Projet hei kritt hunn, 
dee mer och wéi gesot unanime jo wäerten hei 
stëmmen.
Et ass virdru vum Max Hahn gesot ginn hei, 
datt d’Autofuerer sech am Fong sollte freeën 
driwwer, wann esou vill Vëlospiste gebaut ginn, 
an datt dat e grousse Bäitrag wier och, fir datt 
mer d’Stroosse géifen entlaaschten. An ech 
sinn em dankbar fir déi Remarque, well ech 
wollt souwisou domadder ufänken. Well ëm-
mer erëm, wann ech iergendwou eppes 
schreiwen oder iergendwéi op soziale Medien 
eppes poste ronderëm de Vëlo, da kommen 
ëmmer erëm där Remarquen: Wat soll dat Ganzt 
do iwwerhaapt? D’Vëloen hënnere just d’Auto-
fuerer!
Bon, onofhängeg dovunner, datt dat eng ko-
mesch Attitüd ass, wann ee mengt, de Stroosse-
raum wier just do fir den Auto an net fir aner 
Verkéiersteilnehmer. Mä et ass och grondsätz-
lech falsch! Well effektiv all Vëlo, dee mer méi 
am Stroosseraum oder op enger Vëlospist hunn, 
dat ass en Auto manner a léisst Plaz fir déijéineg, 
déi den Auto wierklech brauchen.
Duerfir sollen déi Autofuerer, déi den Auto 
wierklech brauche respektiv déi elo nach vläicht 
net drun denken, well se och verschidde Saa-
chen nach net esou richteg vläicht - loosse mer 
soen - an hirem Bewosstsäin matkritt hunn, wat 
fir eng Virdeeler datt de Vëlo ka bidden, déi sol-
len duerfir immens frou sinn iwwer alles dat, wat 
gemaach gëtt fir de Vëlo, well dat ass an hirem 
eegenen Intérêt, wa se wëlle mam Auto fueren.
An och déi sougenannten „Vëloskultur”, wou 
ëmmer gesot gëtt, Lëtzebuerg hätt do eng spe-
zifesch Situatioun, mir hätte schlecht Wieder, 
mir hätten eng schrecklech Topografie fir de 
Vëlo, mir géife souwisou ni op en Niveau 
komme vun den Hollänner a vun de Belsch, do 
wollt ech éischtens emol soen, datt dat net rich-
teg ass, well et gëtt Länner a Stied, do ass zum 
Beispill de Klima vill méi brutal wéi zu Lëtze-
buerg. 
Wann ech Kopenhagen huelen, do ass de Wan-
ter vill méi brutal wéi bei eis. Et läit méi Schnéi, 
et ass méi kal, et reent méi oft wéi zu Lëtze-
buerg, et ass méi oft a méi laang däischter wéi 
bei eis, well dat läit jo méi nërdlech. Zu Kopen-
hagen ass den Undeel vum Vëlo innerhalb vun 
der Stad am Gesamtverkéier 35%. 35%, dat 
heescht, all drëtt Bewegung, déi gemaach gëtt 
an der Mobilitéit an der Stad Kopenhagen, déi 
ass mam Vëlo. Dat heescht, de Klima kann also 
keen Argument sinn.
An och d’Topografie ass keent, well et gëtt an 
Norwegen eng Stad, déi heescht Trondheim, 
déi ass an den Hiwwele gebaut. Do ass et vill 
méi géi wéi zu Lëtzebuerg. Do ass de Vëlosun-
deel 28%. Elo kënnt Dir mer soen: Sinn déi al-
leguerten..., wéi maachen déi dat da bei esou 
stäilen Hiwwelen? Mä et ass investéiert ginn an 
Infrastrukturen, déi och maachen, datt ver-
schidde méi schwiereg Momenter kënne besser 
iwwerwonne ginn.
An de President vun der Vëlosinitiativ seet ëm-
mer zu Recht: Et ass e bësse witzeg, wann 
iwwert de Vëlo geschwat gëtt, da gëtt emol 
net dru geduecht, datt am Fong den Auto, dee 
jo e Motor an der Hauf huet, do hu mer all déi 
Infrastrukture längstens gebaut, Brécken a Gott 
weess wat net nach alles, fir datt den Auto be-
quem iwwer en Dall kënnt. Woubäi den Auto 
jo mam Motor duerfir esou erof an erop kéim, 
well deen huet jo e Motor, deen en undreift, et 
brauch jo keen ze drécken. Mä beim Vëlo stellt 
dat alles Schwieregkeeten duer.
An ech mengen, dat ass dat, wat mer musse 
verstoen, datt awer den Invest, dee mer do 
musse maache fir déi Hëllefsmëttelen, déi mer 
kënne schafen, Brécken, Liften, wat och ëm-
mer, eigentlech extrem geréng ass par rapport 
zum Auto an en immens grousst Resultat kann 
awer herno bréngen.
Et si scho vu verschiddene Leit och hei ver-
schidden Elementer ervirgestrach ginn, wou de 
Vëlo alles kann agesat ginn, och am Tourismus. 

Ech wëll Iech just soen, de Cyclotourismus ass 
an Europa immens am Opstieg, a grad e Land 
wéi Lëtzebuerg mat eise schéine Landschaften, 
déi mer hunn, eegent sech extrem gutt derfir. 
A wa mer déi Infrastrukturen hei schafen zum 
Beispill, da wäert dat dozou bäidroen, wa mer 
dat bis alles gebaut hunn, datt mer do fir den 
Tourismus vill maachen.
Dat heescht, mir hunn do och e Return on in-
vestment, deen immens héich ass, deen a ken-
gem Verhältnis steet par rapport zu Investisse-
menter, déi mer maachen an Infrastrukturen 
zum Beispill fir den Auto, wou den Invest oft 
dat Zéngt-, Zwanzegfacht, Drëssegfacht ass a 
wou mer bäi Wäitem net dee Rendement 
hunn, weder an der Effikassitéit a scho guer net 
och ekonomesch gesinn, dee mer hei hu bei 
deem, wat mer hei mussen investéieren.
Ech kommen och nach herno drop ze schwät-
zen, wat dat heescht „investissementsméisseg”, 
well de Budget... Wa mer d’Gesetz haut stëm-
men, dat ass jo eng Saach, da musse mer jo ku-
cken, wéi gi mer eis d’Moyenen, fir datt mer 
dat doten effektiv, an net, wéi de Max Hahn 
richteg gesot huet, a 50 Joer, mä awer an 
engem seriéis valabelen Zäitpunkt och ëmgesat 
kréien.
Et ass och esou, datt déi ganz Diskussioune 
ronderëm d’Virdeeler vum Vëlo oft falsch disku-
téiert ginn. Wann een als Haaptargument do-
bausse wëllt de Leit soen, firwat datt de Vëlo 
interessant ass, dann ass d’Ëmweltargument 
dat allerschwächst. Dat ass och eent, natier-
lech, iergendwou um Schluss. Mä et ass esou, 
datt de Gros vun de Leit net op de Vëlo klam-
men, well se mengen, se géifen eppes domad-
der fir d’Ëmwelt maachen. An dat ass och net 
den Haaptvirdeel vum Vëlo.
Den Haaptvirdeel vum Vëlo ass éischtens, datt 
ech méi schnell weiderkommen. Ech sinn op 
kuerzen Distanzen net ze schloen, par rapport 
zu näischt. An ech hunn déi Wett schonn oft 
gewonnen, wann ech se gemaach hunn. Ech 
hu kee Problem, also ech si méi schnell, also 
ech hu kee Problem, fir eng Parkplaz ze sichen. 
Ech kann d’Stad nei entdecken. Ech ka stoe 
bleiwen, wou ech wëll, zu all Sekonn. Ech 
brauch nëmmen einfach stoen ze bleiwen, de 
Fouss erofzesetzen an da kann ech mat engem 
schwätze ronderëm. Ech kann d’Stad nei ent-
decken. Mäi Champ de vision ass einfach vill 
méi grouss.
Am Auto sëtzen ech do an där Këscht, déi zou 
ass, an ech gesi viru mech, ech muss op de Ver-
kéier mech konzentréieren. Um Vëlo sëtzen ech 
do souverän uewendrop an ech gesi lénks a 
riets, no uewen, vill besser wéi am Auto. Also, 
ech entdecke Saachen an der Stad op mengem 
Wee, deen ech net hunn (veuillez lire: wat ech 
soss net kann). Dat heescht, et gëtt enorm 
Virdeeler, firwat een de Vëlo kann huelen.
Da gëtt et och nach e gesondheetlechen der-
bäi. Et gëtt international Studien, déi soen, 
wann Der pro Dag 20 Minutte mam Vëlo fuert, 
also net sportlech, einfach gemittlech fuert, 
wann dat géif gemaach ginn, generell, da géi-
fen déi kardiovaskulär Risiken an eiser Gesell-
schaft ëm 30% gesenkt ginn. Rechent Iech 
emol nëmmen eleng dee Benefiss aus, deen 
Der do hutt, wat dat manner kascht fir d’Kran-
kekeesen an esou weider, den ekonomesche 
Benefiss, deen Der do hutt!
Dat heescht, et sinn dat d’Virdeeler, déi ee 
muss eraussträichen an déi och d’Leit relativ 
séier verstinn, well ech hunn esou vill Leit be-
géint, déi ech iwwerzeegt kritt hunn an deene 
leschte Joren, fir emol ze probéiere mam Vëlo, 
an déi am Ufank gesot hunn: Oh, dat ass alles 
schéin a gutt!, mä iergendwann eng Kéier 
duerno begeeschtert gi sinn, well se eigentlech 
déi Saachen dann erëm nei entdeckt hunn.
Natierlech ass d’Infrastruktur eng Viraus-
setzung. An natierlech muss d’Infrastruktur, 
gutt sinn, si muss sécher sinn. An ech mengen, 
dat Gesetz hei setzt éischt Viraussetzungen.
Ech kommen dann och zum Budget an zum 
Käschtepunkt, dee jo de Géigesaz ass zu dem 
Benefiss, deen ech hunn. De Benefiss ass hei op 
villfältegem Niveau ganz héich. An de Käschte-
punkt ass awer net an deem Verhältnis. Ech 
wëll Iech soen, datt mer an deenen nächste Jo-
ren de Budget wäerte substanziell eropschrau-
wen, de Pluriannuel, fir dat Vëlospistennetz hei 
ze bauen.
2013 hate mer am Budget 2,5 Millioune virge-
sinn, fir nei Vëlospisten ze bauen. 2014 sinn 
ech eropgaangen op 3,5 Milliounen an 2015 
op 4,5. A mir ginn 2016 op 8 Milliounen erop 
a wäerten 2017 och 8 Milliounen an 2018 och 
8 Milliounen investéieren an de Réseau. Dat 
heescht, an där ganzer Legislaturperiod 32 
Milliounen Euro. An domadder kënne mer et 
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erreechen, datt mer en enorme Sprong no vir 
maachen, datt mer wäerte vun Norden no Sü-
den a vun Osten no Weste mindestens schonn 
en duerchgängege Réseau hunn.
All déi Lücken, déi wäerte mer als Éischt schléis-
sen, mä et geet drëms, datt mer herno, no 
deene véier Joer, wierklech kënne soen: Hei zu 
Lëtzebuerg kann een no Norden, Süden, Osten 
a Weste fuere mam Vëlo, ouni datt ee Schwie-
regkeeten huet, datt déi PCen an datt déi 
Vëlospisten ofgeséchert sinn.
Elo kann ee mer soen: Wat, 32 Milliounen Euro 
fir de Vëlo! 32 Millioune si jo natierlech och vill, 
et ass net, datt dat näischt ass. Dat ass jo vill 
Geld. Mä setzt dat emol an d’Verhältnis zu 
anere Projeten, déi mer hei diskutéieren! A 
kuckt emol, wat mer erauskréien!
(Interruption)
Am September dëst Joer maache mer d’Nord-
strooss op. Do hu mer fir 12, 13 Kilometer 
Strooss 700 Milliounen investéiert! 700 Mil-
lioune fir 13 Kilometer Strooss!
Ech wëll elo kee Jugement doriwwer ofginn, 
mä ech wëll dat just en rapport setzen hei vun 
32 Milliounen an zu deem, wat ech am Ufank 
erkläert hunn, wat eigentlech de Benefiss ass, 
dee mer hei kënne kréie bei deem klengen 
Asaz, dee mer eigentlech hei maachen. An 
duerfir ass et wierklech derwäert, datt mer och 
déi nächst Joren eis déi Méiglechkeete substan-
ziell ginn. Dat heescht, datt mer dee Plurian-
nuel substanziell eropsetzen, fir datt mer 
beschleunegt dee Réseau do ëmgesat kréien.
Bon, ech kann natierlech nëmmen elo bis 2018 
hei e Verspriechen ofginn. Ech weess net, wat 
de Wieler duerno décidéiert. Mä ech géif mer 
awer op alle Fall wënschen, ob ech nach do 
sinn oder wien och ëmmer do ass, datt deen 
do Rhythmus weidergefouert gëtt. Well wa mer 
deen nämlech dann esou weiderféieren, dann 
hu mer, an engem Zäitraum vu siwen, aacht, 
néng Joer, dat Ganzt ëmgesat, hu mer eppes 
Substanzielles gemaach.
Dann ass gesot ginn hei: De Réseau bréngt 
näischt, et wier eng Illusioun, ze mengen, dat 
géif eppes brénge fir de Vëlo am Alldag. Dat 
ass net richteg! Well ech wëll drun erënneren - 
dat ass mindestens déi substanziell Ännerung, 
déi ech virgeholl hunn: Ech hunn 110 km bäi-
setze gelooss. An dovu sinn 80 km dovunner, 
also aacht PCen dovunner, net 80 km, pardon, 
also aacht PCen dovunner, mä et mécht awer 
ongeféier tëschent 80 an 90 km aus, dat sinn 
der am urbane Raum.
Dat heescht, dat ass eben den Uschloss duerch 
déi urban Raim, deen do virgesinn ass. An da 
sinn eng ganz Rei Instrumenter jo hei dra virge-
sinn, ënner anerem de Subsid vun 30%, deen 
d’Gemenge kënne kréien, wa se hir PCen 
uschléissen, also, pardon, wa se hire Réseau 
schafe bei sech innerhalb vun der Gemeng an 
deen un den nationale PC uschléissen. Deen 
Ureiz ass an d’Gesetz dragesat ginn, fir ze be-
schleunegen, datt innerhalb vun de Gemengen 
och Vëlospisten ugeluecht ginn.
An do ass nach vill Nohuelbedarf. An ech wëll 
Iech just soen: Am Moment sinn et nëmme 
fënnef Gemenge vun deenen 105, wou wierk-
lech substanziell Vëlosréseauen existéieren. An 
100 Gemengen existéiert näischt innerhalb 
vum Gemengenterritoire! Oder nëmmen esou 
brochstéckaarteg eppes. Dat heescht, do ass 
nach vill ze maachen. An duerch dee Subsid - 
fir dëst Joer si scho 500.000 Euro Subsid virge-
sinn am Gesetz -, mä ech mengen, dëst Joer 
geet et och emol virun allem drëms, fir ze ku-
cken, datt mer Hëllefstellung ginn un d’Ge-
mengen.
An duerfir hunn ech jo am Ministère déi Cellule 
de la mobilité douce geschafen. An net ze ver-
giessen, an der Administratioun vu 
Ponts et Chaussées hunn ech eng nei Divisioun 
geschafen, déi heescht Division de la mobilité 

écologique an déi beschäftegt sech hei haapt-
sächlech mam Vëlo. Do ass och e Chef de divi-
sion genannt ginn am Januar.
An déi zwou Entitéiten zesummen, dat heescht, 
sougutt deen Deel am Ministère mat där neier 
Divisioun an de Ponts et Chaussées, déi sollen 
hëllefen, fir de Gemengen deen néidegen 
Input ze ginn, fir datt se kënnen hir Réseauen 
opbauen, ouni datt se direkt emol Käschten 
hunn um Ufank. Zum Beispill, datt se da 
mussen deier Etüde bestellen an esou weider 
an esou fort.
An do, fir dat ze vermëttelen an och d’Gesetz 
méi no ze bréngen, wat fir eng Méiglechkeeten 
dat Gesetz wäert bidden, hunn ech décidéiert, 
fir eng Roadshow ze maachen duerch d’ganzt 
Land. Mir wäerten eng zéng bis zwielef lokal 
Versammlunge maachen, kräiz a quer duerch 
d’Land, Norden, Süden, Osten, Westen, wou 
och ëmmer. Et sinn der schonn en Deel déci-
déiert. D’Gemenge sinn och ugeschriwwe 
ginn. De Syvicol mécht och do mat.
Et geet mer drëms, datt mer dann op den Ter-
rain ginn a mat enger flotter Powerpointshow 
weisen, wat fir eng Méiglechkeeten et elo gëtt 
an och wat fir eng Méiglechkeete vun Ënner-
stëtzung vum Ministère do sinn, fir datt d’Ge-
menge gehollef kréien, datt mer do méi séier 
weiderkommen.
Natierlech sinn d’Gemengen e wichtege Part-
ner an där ganzer Evolutioun hei. An duerfir 
musse mer och kucken, datt mer déi 
méiglechst mobiliséiert kréien. Ech sinn awer, 
muss ech awer soen, frou, well de Christophe 
Reuter huet scho bei mir am Ministère den 
Tour relativ vill gemaach. An hie muss soen, e 
seet, en ass immens begeeschtert iwwert de 
Feedback, deen e kritt huet vum Gemengenter-
rain, datt en immens grousse Wëllen do ass, fir 
do matzemaachen. An dat ass eng gutt Viraus-
setzung, datt mer och weiderkommen.
Da sinn eng Rei spezifesch Froen nach gestallt 
ginn.
Dat Éischt ass vum Här Negri. Hien huet ge-
frot... Neen, pardon, fir d’Éischt hat den Här 
Kaes nach déi Fro opgeworf mat de Fliedermais 
vu Fueren. Also, éischtens ass dee Problem po-
sitiv geléist. Am Tunnel wäert e falsche Plaffong 
kommen op där Plaz, wou déi Déiercher sech 
ophalen. An et gëtt och derfir gesuergt, datt de 
Mikroklima am Tunnel esou erhale bleift, datt 
déi Déieren do weider och kënnen existéieren. 
Et handelt sech natierlech ëm eng ganz rar 
Zort, déi sech do ophält. Mä ech ginn Iech 
awer honnertprozenteg recht: Et mussen 
haaptsächlech par rapport zur Mobilité douce 
Léisunge fonnt ginn.
A wat den Här Hahn opgeworf huet, ass och 
richteg, wou e gesot huet, d’Beläg, déi oft vir-
geschriwwe ginn, do gëtt et nei Regelen. De 
Christophe Reuter hat eng Studiefahrt ge-
maach op Würzburg, wou ee kann all déi 
Beläg, déi et ginn, déi Méiglechkeeten, déi vill-
fälteg, déi et ginn, wou een déi konnt kucken. 
A mir hunn eng nei Richtlinn, de Camille Gira 
huet matgehollef do am Environnement, datt 
mer déi hikritt hunn, soudatt an Zukunft kee 
Projet méi wäert verhënnert ginn duerch esou 
verréckte Konflikter.
Well et gëtt do par rapport zur Mobilité douce, 
an der Regel, ëmmer Léisungen. An et gëtt der 
och, do hutt Der och honnertprozenteg recht, 
déi ganz sécherlech manner deier si wéi déi, 
déi oft ëmmer préconiséiert ginn. An do si mer 
um ganz gudde Wee, kann ech Iech soen. 
Ganz vill Konfliktpotenzial ass do scho geregelt 
ginn.
Dann nach d’Fro vum Här Negri mat dem 
Tram. Et ass en Aarbechtsgrupp agesat, dee soll 
sech drëm këmmeren, fir um ganzen Tracé, 
well do maache mer jo eng Reurbaniséierung 
vum ëffentleche Raum, da geet dat an engems, 
datt mer och do separat Vëlospiste kréien. Dat 
leeft.

Dann ass och gesot ginn, déi Fro mat Kom-
promësser, zum Beispill a verschiddenen Uert-
schaften, ob een d’Trottoire soll notzen oder 
net. Am Prinzip soen ech net. Ganz kloer. Mä 
et gëtt natierlech Situatiounen, wou een ein-
fach kee Raum huet. Mir kënnen net en Haus 
ofrappen, hein, fir eng Vëlospist ze bauen. An 
do muss een natierlech Kompromëssléisunge 
sichen. An och do gi mer gär nei Weeër, fir ze 
kucken, datt een an esou Fäll kann Ausnahme-
regelunge kréien. Déi kritt een dann, also déi 
hu mer schonn décidéiert, fir dat kënnen ze 
maachen.
An da wëll ech och soen, datt déi ganz Fro vun 
de Zones 30 oder Zones de rencontre 20, ob et 
viru Schoulen ass oder anere Plazen, dat sinn 
natierlech wichteg Elementer. An enger Zon 30 
zum Beispill brauch ech keng Vëlospist, well do 
ass de Verkéier, oder an enger Zon 20, Zone de 
rencontre scho guer net, well do gëtt lues ge-
fuer, do kann de Vëlo mam Verkéier matfueren. 
Dat ass och am Ausland iwwerall d’nämlecht.
An och do gëtt et eng nei Richtlinn, déi mer 
ausgeschafft hunn déi lescht aacht Méint. De 
Syvicol krut se och scho virgestallt. An do gëtt 
et ganz nei aner Méiglechkeeten, déi mer wël-
len ubidden, fir mat de Gemengen zesummen 
op dee Wee weiderzegoen.
Dann ass nach déi Fro vum Vëlo an dem Géige-
verkéier. Éischtens emol wëll ech Iech soen, 
datt dat net richteg ass, well de Géigeverkéier 
gëtt fir de Vëlo just opgemaach, wann et an 
enger Zon 30 ass. Dat heescht, et geet nëm-
men do, wou wierklech lues gefuer gëtt.
An dat Zweet, dat ass, do hu mer zu Lëtze-
buerg d’Rad net nei erfonnt, dat gëtt et am 
Ausland schonn immens laang. An dat ass och 
bewisen duerch x Studien, datt dat iwwerhaapt 
net geféierlech ass. Au contraire, do geschéien 
déi allermannsten Accidenter. Aus engem ganz 
einfache Grond: well den Autofuerer an de 
Vëlofuerer sech an d’Ae kucken. Et ass vill méi 
geféierlech fir e Vëlofuerer, wann en den Auto 
am Réck huet, wéi datt ech e gesinn, wou e 
fiert, wou ech da ka genau mech esou verha-
len. An et gëtt iwwerhaapt keen ee Problem bis 
elo an där... Also, ech wëll net soen, datt ni-
mools eng Kéier op esou enger Plaz en Acci-
dent ka geschéien, mä op alle Fall ass de Risiko 
vill méi kleng wéi op anere Plazen.
Da war nach d’Fro komm vun den ëffentleche 
Gebaier. Do ass et esou, datt mer...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Kënnt Der esou lues zur Konklusioun kommen, 
Här Minister?

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Jo, Här 
President, ech sinn...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
D’Zäit ass ofgelaf.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Ech hunn 
nach zwou, dräi Froen, da sinn ech fäerdeg.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Jo, 
dann, wann d’Chamber do dermat d’accord 
ass?
(Brouhaha général)

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Soss kann 
ech déi Froen net beäntwerten.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Okay.
 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-

pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President. Merci un d’Chamber.
Et war nach gefrot gi bei den ëffentleche Ge-
baier,...
(Brouhaha général)
...ob do net sollt d’office eppes virgesi sinn och 
fir Vëlosparkplazen. Do ass et esou, datt de 
Christophe Reuter mat der Administration des 

bâtiments publics schonn eng Réunioun hat, a 
mir sinn amgaang, eng Etüd ze maachen, wéi 
mer systematesch beim Bau vun ëffentleche 
Gebaier d’office dat virgesinn, fir do mam 
gudde Beispill virzegoen.
An da bei der Eisebunn, ech hu mat der Eise-
bunn zesummen elo gekuckt, déi hunn e Plan 
d’investissement pluriannuel opgestallt, fir bei 
de Garen déi M-Boxe relativ séier iwwerall op-
zestellen. Op de Pôle-d’échangë si se souwisou 
virgesinn, d’office, wa mer déi bauen. Duerfir 
ass dee Problem och domadder geléist.
Voilà, Här President, domat, mengen ech, hunn 
ech de Gros vun de Froe beäntwert. Wéi gesot, 
nach eng Kéier Merci fir déi grouss Zoustëm-
mung fir dee Projet hei!

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Minister.
Domat si mer um Enn ukomm a mir géifen 
direkt zur Ofstëmmung iwwergoen iwwert de 
Projet 6600.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6600 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. D’Procuratiounen.
Sou, d’Ofstëmmung ass eriwwer. A mer schléis-
sen den Owend mat Eestëmmegkeet of.

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 60 

Deputéierten hu sech fir de Projet ausge-
schwat.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden (par M. Marcel Ober-
weis), Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Han-
sen (par M. Serge Wilmes), Françoise Hetto-
Gaasch (par Mme Nancy Arendt), MM. Aly Kaes, 
Marc Lies (par Mme Sylvie Andrich-Duval), Mme 
Martine Mergen (par Mme Diane Adehm), M. 
Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert (par M. 
Gilles Roth), MM. Laurent Mosar (par M. Paul-
Henri Meyers), Marcel Oberweis, Gilles Roth, 
Marco Schank (par M. Emile Eicher), Marc Spautz 
(par M. Claude Wiseler), Serge Wilmes, Claude 
Wiseler, Michel Wolter (par M. Jean-Marie Hals-
dorf) et Laurent Zeimet (par M. Félix Eischen);
MM. Marc Angel, Frank Arndt, Alex Bodry (par M. 
Roger Negri), Mmes Taina Bofferding (par M. 
Georges Engel), Tess Burton (par M. Yves Cruch-
ten), M. Yves Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol 
(par M. Marc Angel), MM. Mars Di Bartolomeo, 
Georges Engel, Franz Fayot, Claude Haagen (par 
M. Franz Fayot), Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt (par M. André Bauler), André 
Bauler, Gilles Baum, Mme Simone Beissel, M. Eu-
gène Berger, Mme Anne Brasseur (par Mme Joëlle 
Elvinger), M. Lex Delles (par Mme Simone Beis-
sel), Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, Max 
Hahn, Alexander Krieps (par M. Gusty Graas), 
Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. Eugène 
Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser);
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Mir bleift just nach ze froen, ob Der bereet 
sidd, d’Dispens vum zweete verfassungsméis-
sege Vote ze ginn?
(Assentiment)
Da villmools Merci.
Kommt gutt heem! A mir gesinn eis dann am 
Mäerz fir déi nächst Sëtzungen erëm.
D’Sëtzung ass eriwwer.
(Fin de la séance publique à 20.43 heures)
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Présidence:  M. Mars Di Bartolomeo, Président

SÉANCE 23 MERCREDI, 
11 MARS 2015

1. Ouverture de la séance publique
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- E 

schéine gudde Mëtteg Iech alleguer. Ech maa-
chen heimat d’Sëtzung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze 
maachen?

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Neen, 
Här President.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci, Här Justizminister.

2. Communications
D’Chamber huet eng Rei vu Kommunikatiounen 
ze maachen:
1) D’Lëscht vun de parlamentareschen Ufroen a 
vun den Äntwerten ass um Bureau deponéiert.
2) Grad ewéi d’Lëscht vun de Projeten, déi zën-
ter der leschter Sëtzung erakomm sinn, un 
d’Chamberfraktioune verdeelt ginn ass.
3) D’Lëscht vun de Petitioune gradesou.
4) Iwwer Arrêté grand-ducal de retrait gouf de 
5. Mäerz 2015 de Projet de loi 5400, deen 
d’Gesetz iwwert déi lëtzebuergesch Bedeele-
gung bei Friddenserhalungsoperatiounen am 
Kader vun internationalen Organisatiounen 
ofännert, vum Rôle gestrach.
Communications du Président - séance pu-
blique du 11 mars 2015
1) La liste des questions au Gouvernement ainsi 
que des réponses à des questions est déposée sur 
le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.
2) Les projets de loi et le projet de règlement 
grand-ducal suivants ont été déposés à l’Adminis-
tration parlementaire:
6780 - Projet de règlement grand-ducal relatif à 
la prévention des blessures par objets tranchants 
dans le secteur hospitalier et dans le secteur sani-
taire
Dépôt: M. Nicolas Schmit, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire, le 
20.02.2015
6782 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 
25 juillet 2002 portant création d’un établisse-
ment public pour la réalisation des équipements 
de l’État sur le site de Belval-Ouest
Dépôt: M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures, le 
27.02.2015
6783 - Projet de loi relatif à certaines utilisations 
autorisées des œuvres orphelines et modifiant la 
loi modifiée du 18 avril 2001 sur les droits d’au-
teur, les droits voisins et les bases de données
Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie, le 02.03.2015
6784 - Projet de loi portant:
- modification de la loi du 20 juillet 1992 portant 
modification du régime des brevets d’invention, 
telle que modifiée;
- modification de la loi du 27 mai 1977 portant:
a) approbation de la Convention sur la délivrance 
de brevets européens, signée à Munich, le 5 oc-
tobre 1973;

b) adaptation de la législation nationale en ma-
tière de brevets;
- modification de la loi du 27 mai 1977 portant:
a) approbation du Traité de coopération en ma-
tière de brevets, fait à Washington, le 19 juin 
1970;
b) adaptation de la législation nationale en ma-
tière de brevets;
- introduction de sanctions pénales en matière de 
marques et de dessins ou modèles
Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie, le 02.03.2015
6785 - Projet de loi portant approbation du 
Traité Benelux relatif à la coopération transfronta-
lière en matière d’inspection du transport routier, 
fait à Liège, le 3 octobre 2014
Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires 
étrangères et européennes, le 02.03.2015
6786 - Projet de loi portant approbation de la 
Convention en matière de sécurité sociale entre le 
Grand-Duché de Luxembourg et le Japon, signée 
à Tokyo le 10 octobre 2014
Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires 
étrangères et européennes, le 02.03.2015
6787 - Projet de loi ayant pour objet:
a) l’organisation de la Maison de l’orientation;
b) la cohérence de l’orientation scolaire et profes-
sionnelle et modifiant:
1) la loi modifiée du 13 juillet 2006 portant réor-
ganisation du Centre de psychologie et d’orienta-
tion scolaires,
2) la loi modifiée du 25 juin 2004 portant organi-
sation des lycées et lycées techniques,

3) la loi modifiée du 14 mars 1973 portant créa-
tion d’instituts et de services d’éducation différen-
ciée,
4) la loi modifiée du 4 septembre 1990 portant 
réforme de l’enseignement secondaire et de la for-
mation professionnelle continue,
5) la loi modifiée du 19 décembre 2008 portant 
réforme de la formation professionnelle,
6) la loi du 15 juillet 2011 visant l’accès aux qua-
lifications scolaires et professionnelles des élèves à 
besoins éducatifs particuliers
Dépôt: M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse, le 
04.03.2015
6788 - Projet de loi portant approbation du Pro-
tocole facultatif à la Convention relative aux 
droits de l’enfant établissant une procédure de 
présentation de communications, signé à Genève 
le 28 février 2012
Dépôt: M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse, le 
04.03.2015
3) Les demandes de pétition publique et ordinaire 
suivantes ont été déposées:
Demande de pétition publique n°490 - Fir en héi-
jen Niveau am Stauséi
Dépôt: 01.03.2015 par M. Pierre Kieffer

Demande de pétition publique n°491 - Instaura-
tion d’une législation définissant clairement les 
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devoirs de toute organisation par rapport à la 
prévention de mobbing/harcèlement moral sur le 
lieu de travail, ainsi que la détection et gestion ef-
ficace de cas de «mobbing»
Dépôt: 03.03.2015 par M. Jean-Claude Bisenius
Pétition n°492 - Fir e sënnvollen „Stage d’entrée 
en fonction“ an der Grondschoul
Dépôt: 26.02.2015 par Mme Sonja Delli Zotti, 
OGBL-SEW
Demande de pétition publique n°493 - Ech wëll, 
datt an eisem Land d’Fach Lëtzebuergesch als en 
obligatorescht Haaptfach an der Schoul ugebuede 
gëtt.
Dépôt: 07.03.2015 par M. Pierre Turk
4) Sur demande du Gouvernement et par arrêté 
grand-ducal de retrait du 7 juillet 2010, le projet 
de loi n°5400 modifiant la loi modifiée du 27 juil-
let 1992 relative à la participation du Grand-Du-
ché de Luxembourg à des opérations pour le 
maintien de la paix (OMP) dans le cadre d’orga-
nisations internationales a été retiré du rôle des 
affaires de la Chambre des Députés en date du 5 
mars 2015.
(Tous les documents peuvent être consultés à 
l’Administration parlementaire.)

3. 6781 - Proposition de loi portant 
modification de la loi modifiée du 23 
octobre 2008 sur la nationalité 
luxembourgeoise et portant abroga-
tion de la loi du 7 juin 1989 relative 
à la transposition des noms et pré-
noms des personnes qui acquièrent 
ou recouvrent la nationalité luxem-
bourgeoise
Déclaration de recevabilité
Dann hunn ech der Chamber matzedeelen, 
dass d’Presidentekonferenz an hirer Sëtzung 
vum 5. Mäerz sech iwwert d’Recevabilitéit vun 
der Proposition de loi 6781, déi d’Gesetz 
iwwert d’Lëtzebuerger Nationalitéit ofännert, 
ausgeschwat huet. Déi Proposition de loi gouf 
de 24. Februar vum Här Claude Wiseler depo-
néiert. An d’Presidentekonferenz huet sech fir 
d’Recevabilitéit ausgeschwat.
Deelt d’Chamber déi Meenung?
(Assentiment)
Voilà, dann ass dat esou décidéiert.

4. Changement de composition 
d’une commission parlementaire
Dann hunn ech Iech e Changement an enger 
parlamentarescher Kommissioun matzedeelen. 
Bei der Commission du Règlement huet d’CSV-
Fraktioun an hirem Bréif vum 5. Mäerz 2015 
ugefrot, dass den Här Marco Schank den Här 
Léon Gloden all Kéiers fir de Punkt vun der Pro-
position de modification vum Reglement 6690 
iwwert d’Petitiounsprozedur ersetzt, an dat bis 
um Enn vun deenen Diskussiounen an der 
Kommissioun.
Ass d’Chamber och mat där doter proposéier-
ter Modifikatioun d’accord?
(Assentiment)
Dann ass dat esou décidéiert.

5. Ordre du jour
Dann huet d’Presidentekonferenz an hirer 
selwechter Sëtzung den Ordre du jour festge-
luecht fir haut de Mëtteg. Dir hutt deen zouge-
stallt kritt, soudass ech en net brauch opzezie-
len.
Sidd Der mam Ordre du jour d’accord?
Ech hunn eng Wuertmeldung vum Här Turpel. 
Den Här Turpel huet d’Wuert.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Ech géif proposéieren, eng Änne-
rung um Ordre du jour ze maachen. Mir hunn 
net esou vill um Ordre du jour an et ass och elo 
nëmmen een Dag virgesinn, wou der ur-
sprénglech dräi virgesi waren. An zwar betrëfft 
dat déi Interpellatioun, déi mer gefrot hunn 
iwwer LuxLeaks. Et ass esou, datt LuxLeaks een 
aktuellt Thema ass. LuxLeaks huet vum Novem-
ber un d’Welt gerëselt, d’Finanzwelt op jidde 
Fall, mä awer och vill Leit zu Lëtzebuerg, déi op 
eemol festgestallt hunn, datt hei Firmaen uge-
siedelt sinn, déi manner Steiere bezuele wéi en 
normalen Aarbechter.
A wat och schnell kloer ginn ass, ech mengen, 
doriwwer si mer eis all eens, dat ass, datt 

LuxLeaks net nëmmen e Problem vu Steieropti-
méierung zu Lëtzebuerg ass, mä datt do vill 
méi Länner betraff sinn, datt et een euro-
päesche Problem ass. Och wann d’Konkurrenz 
tëschent de Staten, déi weider besteet, 
heiansdo esou maache léisst, wéi wann et awer 
nëmmen ee Problem vu Lëtzebuerg wier.
Et muss ee wëssen, an Dir wësst dat, datt an 
Europa dausend Milliarden Euro all Joers de 
State verluer ginn duerch esou Praxisse vu 
Steieroptiméierung. An datt Lëtzebuerg do eng 
Roll spillt, ass evident.
Ech wëll erënneren un d’Wierder vum Aussemi-
nister Jean Asselborn, dee gesot huet, datt 
eigentlech och zu Lëtzebuerg misst Schluss si 
mat esou Steiertricksereien. An ech mengen, et 
ass wichteg, datt mer offen zesummen driwwer 
schwätzen, wéi eng Tricksereien datt dat sinn, 
an doriwwer diskutéieren. Lëtzebuerg huet och 
versprach iwwerall, fir sech ze verbesseren, wéi 
et heescht. Mä mir sollen driwwer diskutéieren, 
wat mer wëlle verbesseren a wat net. Och do-
riwwer solle mer offe schwätzen.
Ech proposéieren, déi Diskussioun elo ze féieren, 
net - fir datt kee Malentendu opkënnt -, net well 
ech am Abrëll net méi Member wäert si vun dë-
ser Chamber. Ech sinn iwwerzeegt, datt mäin 
Nofolger, mam Serge zesummen, dat mindes-
tens gradesou gutt mécht. Mä ech proposéie-
ren, dat elo ze maachen, well et aktuell ass a 
well mer näischt ze verstoppen hunn.
Dir wësst, datt d’EU-Kommissioun amgaangen 
ass, eng Enquête ze maachen. Dir wësst och, 
datt d’Europaparlament eng Spezialkommis-
sioun agesat huet, déi sech gëschter Owend 
een Aarbechtsprogramm ginn huet, deen och 
virgesäit, datt se an eenzel Länner ginn, datt se 
mat nationale Parlamenter wëlle schwätzen. 
Lëtzebuerg ass opgezielt gi bei den nationale 
Parlamenter, och wann den Aarbechts-
programm elo eréischt an zwou Woche genee 
festgeluecht gëtt.
A fir eis ass et wichteg, datt mer déi Diskus-
sioun och an eiser Chamber net weider ver-
schieben. Mir hunn eng Rei Diskussioune ge-
fouert a Kommissiounen, zum Deel hanner 
zouenen Dieren. An déi Diskussioun, déi soll 
elo op déi transparent Aart a Weis déi Froen 
opwerfen an der Steierpolitik, déi eben 
noutwendegerweis an dësem Kontext mussen 
diskutéiert ginn.
Et ass och esou, datt d’Europaparlament, d’Spe-
zialkommissioun sech virgeholl huet, fir alles op-
zeschaffen, wat sech do hannendru vu Mecha-
nisme verstoppt, an och Virschléi ze maachen, 
wéi esou Saachen an Zukunft kënne verhënnert 
ginn. Mir sollen net waarden, bis datt déi Spe-
zialkommissioun op Lëtzebuerg kënnt. Mir solle 
virdrun offen driwwer schwätzen.
An dowéinst géif ech Iech proposéieren, datt 
mer den Ordre du jour vun dëser Séance géifen 
deementspriechend upassen, datt mer géifen 
effektiv dann dee Punkt haut oder - firwat 
net? - muer, well esou vill hu mer net um Ordre 
du jour, derbäisetzen. Ech mengen, un der Zäit 
feelt et net. Et ass éischter eng Saach vu Wël-
len. A wann ech richteg verstanen hat, hat 
d’Conférence des Présidents jo och de Minister, 
deen zoustänneg ass fir d’Relatioune mam Par-
lament, gefrot, e soll op Säit vun der Regierung 
kucken, wéi et méiglech wier, fir déi Debatt do 
esou schnell ewéi méiglech ze féieren.
Ech mengen, den Zäitpunkt ass do a mir sollen 
dat net méi verschieben. Ech géif Iech Merci 
soen, wa mer dat esou kéinte maachen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Turpel. Aner Wuertmeldungen? Den 
Här Justizminister huet d’Wuert.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. D’Regierung ass net der Mee-
nung, dass ee soll den Ordre du jour vun haut 
änneren. Mä et ass Är Décisioun.
Déi Diskussioun, déi vum Här Turpel gewënscht 
gëtt, ass eng Diskussioun, vun där d’Regierung 
och der Meenung ass, dass mer se solle féieren. 
Et ass eng wichteg Diskussioun. Et ass och de 
Moie schonn ugefrot gi beim zoustännege Mi-
nister, dem Här Gramegna, wéini dass dat mat 
sengem Agenda kompatibel wier. An en huet 
kee Problem, fir am Laf vum Mount Abrëll en 
Datum och ze fannen. Wéi gesot, en fonction 
vu sengen, am Moment, ganz zahlreichen in-
ternationalen Engagementer, déi hie muss ho-
noréieren.
D’Regierung wëllt déi do Diskussioun esou 
séier wéi méiglech féieren, do gëtt et keen Dis-
sens tëschent dem Auteur vun der Interpella-
tioun an der Regierung. Mir froen awer Ver-
steesdemech dofir, dass mer net kënnen elo 
um zwou eng Décisioun huelen, fir esou eng 
seriö Diskussioun, wa se da wierklech soll seriö 
gefouert ginn, dass mer déi dann am Laf vun 
dësem Nomëtteg nach sollte féieren. Ech 
mengen, dat geet net wierklech gutt.
Awer vun der Regierung hirer Säit aus ass de 
Wëllen do, fir déi do Diskussioun ganz séier ze 

féieren. Vläicht och nach a Präsenz vum Här 
Turpel selwer. Also, et geet hei net drëms, dass 
en anere fir déi Lénk muss schwätzen.
Dofir hätte mer, wann Der d’accord sidd, Här 
President, selbstverständlech Verständnis fir 
d’Demande, mä mir géifen dann och ëm e 
bësse Verständnis derfir bieden, dass mer déi 
do Debatt kënne seriö preparéieren an, en 
fonction vum Agenda vum Här Gramegna, da 
ganz séier am Abrëll bereet sinn, déi heibanne 
mat Iech ze féieren.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Justizminister. Soss keng aner Wuert-
meldungen? Jo, den Här Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Jo, ech géif 
Merci soen, datt mer et da fäerdegbréngen, 
am Abrëll déi Debatt awer dann ze féieren. Ech 
sinn och frou, datt d’Regierung unerkennt, datt 
et noutwendeg ass, fir déi Debatt do offen ze 
féieren. Et ass bedauerlech, datt mer elo esou 
laang gebraucht hunn. Mä ech sinn da frou, 
wa mer dat am Abrëll kënne maachen.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Turpel. Ech kann och nëmme 
bestätegen, dass d’Presidentekonferenz, déi 
lescht Presidentekonferenz och intervenéiert 
ass, fir dass mer en Datum vun der Regierung 
kréie fir déi doten Interpellatioun. Voilà, et ass 
alles gesot.
An ech géif dann d’Fro stellen, wie mam vun 
der Presidentekonferenz festgeluechten Ordre 
du jour d’accord ass.
Ass en elektronesche Vote gefrot, Här Turpel?
(Négation)
Gutt, da maache mer dat mat erhuewener 
Hand.
Vote sur l’ordre du jour
Wie mam Ordre du jour d’accord ass, wéi e 
vun der Presidentekonferenz virgeschloen ass, 
Hand an d’Luucht! Géigeprouf. Jo, dat schéngt 
mer eng Majoritéit ze sinn.
(Interruption)
Also bleiwe mer bei eisem Ordre du jour.
An déi Dagesuerdnung geet u mat enger Froe-
stonn un d’Regierung, wou ofwiesselnd De-
putéierte vu Majoritéit an Oppositioun zum 
Zuch kommen. An ech wëll nach eng Kéier drun 
erënneren, dass de Froesteller zwou Minutten 
huet an d’Regierung der véier. Dat si keng dräi 
oder fënnef. Dat sinn der zwou a véier.
Voilà, dat gesot, géife mer zu der éischter Fro 
kommen, wou mer direkt dräi Froesteller hunn, 
déi Froen zu deem Sujet eraginn hunn. An ech 
wollt dann do mat der Stoppauer fueren. Déi 
éischt Fro, déi erakomm ass, ass déi vun der 
Madame Dall’Agnol. An do geet et ëm d’Mobi-
litéitskaart, „mKaart“ genannt. Madame 
Dall’Agnol, Dir hutt d’Wuert.

6. Heure de questions au Gou-
vernement
- Question n°89 du 9 mars 2015 de M. 
Gusty Graas relative à la carte de mobi-
lité dite «mKaart», adressée à M. le Mi-
nistre du Développement durable et des 
Infrastructures
- Question n°90 du 11 mars 2015 de M. 
Serge Wilmes relative au fonctionne-
ment de la «mKaart», adressée à M. le 
Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures
- Question écrite n°968 du 9 mars 2015 
de Mme Claudia Dall’Agnol relative au 
fonctionnement de la «mKaart», adres-
sée à M. le Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures

 Mme Claudia Dall’Agnol (LSAP).- Jo, 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Häre 
Ministeren, wéi gesot, et sinn dräi Leit, déi déi 
nämlecht Fro gestallt hunn. Mir hunn also am 
Ganze sechs Minutten, fir déi ganz Froen ën-
nerzebréngen. Ech wäert mech dann och 
bewosst kuerzfaassen. Ech mengen, Dir wësst 
alleguerten, datt zënter Juni 2014 den e-go 
duerch d’mKaart ersat ginn ass. Fir déi Leit, déi 
dat net wëssen: Dat ass, wann Der Zuch oder 
Bus fuert, fir Ären Ticket dropzelueden, eng 
elektronesch Kaart.
Elo ass et awer esou, datt et Problemer gi mat 
deene Bornen, déi déi Tickete solle liesen. Ech 
selwer hunn alt schonn emol d’Erfahrung ge-
maach, datt d’Borne iwwerhaapt net gaangen 
ass. Du sinn ech bei de Schaffner gaangen an hu 
gefrot, ob e mer kéint mäin Ticket entwäerten. 
Dat ass awer allerdéngs och net gaangen. Du 
sinn ech dann alt bis an d’Stad schwaarzgefuer.

 Plusieurs voix.- Ooh!
 Mme Claudia Dall’Agnol (LSAP).- Ech 

ginn dat elo hei zou!

(Brouhaha général)
Dir hutt dat notéiert, de Schaffner huet et och 
notéiert an huet och gemellt, datt d’Borne net 
géif goen. Ech hoffen alt, datt déi puer Hon-
nert Leit, déi no mir vun Diddeleng an d’Stad 
gefuer sinn, dat net och hu misse maachen! 
Dat kann ech awer leider net nokontrolléieren.
Duerfir wëll ech Iech froen, Här Minister: Hutt 
Dir Kenntnis dovunner, datt et Problemer beim 
Liese vun den Tickete gëtt, respektiv och, wéi 
ech elo grad gesot hunn, datt Bornen Informa-
tiksfeeler hunn an emol ausfalen? Hutt Dir Iech 
selwer en Délai gesat, fir dat doten ze kontrol-
léieren?
Handelt et sech vläicht och nëmmen ëm 
Ufanksschwieregkeeten, wann ee weess, datt 
dee System jo nach net esou laang a Betrib ass?
A vläicht als Lescht nach: Ass och dru geduecht 
ginn, fir vläicht de System nach e bësse méi 
user-friendly ze maachen?
Domat géif ech Iech Merci soen, an déi nächst 
zwee Riedner hu sécherlech nach e puer Froen 
un Iech.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Dall’Agnol. Nächsten an der Rei 
ass dann den Här Gusty Graas.

 M. Gusty Graas (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Dir Dammen an Dir Hären, vu datt ech 
da méi lues si mat der Stoppauer, mengen ech, 
maachen ech dat och vun hei ënnen, well ier 
ech bis douewe sinn an erëm erof sinn, da wier 
d’Zäit schonn erëm ëm.
D’Madame Dall’Agnol huet u sech déi wesent-
lech Froen hei gestallt. Et ware jo elo e puer Ar-
tikelen an der Press, déi sech och e bësse wid-
dersprach hunn. De Moie konnt een nach 
liesen, datt de Verkéiersverbond och Positioun 
bezunn huet. Deen huet dat Ganzt relativéiert.
Ech muss mech uschléissen. Ech hunn och 
schonn e puer méi schlecht Erfahrunge mat 
menger Kaart gemaach, hat allerdéngs net de 
Courage, fir schwaarzzefueren.

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Gusty Graas (DP).- Mä duerfir hoffen 

ech awer, wéi gesot, duerfir hoffen ech, datt de 
System ugepasst gëtt.
Mä vläicht awer nach eng zousätzlech Fro, déi 
nach net hei gestallt ginn ass: Déi Kaart huet jo 
eng gewësse Multifunktionalitéit. An an engem 
Artikel an der Press ass eriwwerkomm, datt u 
sech eng ganz Rei Benotzer dat net wëssen 
oder net wëssen, domadder ëmzegoen. Do-
wéinst meng zousätzlech Fro nach, Här Minis-
ter: Ass dat esou, datt vläicht nach muss méi 
Informatioun gemaach ginn, datt d’Leit och 
musse genee informéiert ginn, wéi déi Kaart 
dann an Zukunft soll benotzt ginn?
Mä wéi gesot, et wier wichteg, wann dat awer 
do géif nogekuckt ginn, well et ass e wesent-
lechen Aspekt vum ëffentlechen Transport. A 
wann ee mat esou enger Kaart op eemol awer 
Problemer kritt, fir sech ze déplacéieren, dann 
huet dat net onbedéngt e positiven Effet op 
d’Notze vu Bus an Zuch.
Ech soen Iech Merci.

 M. Alexander Krieps (DP).- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Graas. An dann den Här Serge 
Wilmes.

 M. Serge Wilmes (CSV).- Jo, Merci, Här 
President. Ech kann et kuerz maachen: Ech 
schléisse mech deene Froe vun de Kolleegen 
un, well et waren déi, déi ech och hunn. Dofir 
kuerz a bündeg: déiselwecht Froe wéi si un de 
Minister.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. An dann huet den Nohaltegkeetsminis-
ter, den Här François Bausch, d’Wuert.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President, fir d’Wuert. Ech ginn dann do-
vun aus, datt d’Madame Dall’Agnol, datt déi jo 
d’parlamentaresch Immunitéit huet an duerfir 
nach näischt u se kënnt dës Kéier!
(Hilarité et interruptions)
Si huet hei um Pult et zouginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Net 
dass Der se a flagranti erwëscht!

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Se ass jo 
net a flagranti erwëscht ginn. Neen, Spaass 
bäisäit, ech mengen, d’Fro ass berechtegt an 
ech sinn och eigentlech den Deputéierten 
dankbar, datt se déi Fro hei gestallt hunn. Dat 
erlaabt mer, vläicht nach e puer Prezisiounen 
ze ginn - wat mer awer schonn zum Deel ver-
sicht hunn ze ginn - par rapport zu deem 
klenge Problem, deen do opgedaucht ass.
An et ass e klenge Problem, duerfir huet et och 
kee Wäert, pauschaliséiert Aussoen ze maa-
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chen, de System géif net fonctionnéieren. Dat 
stëmmt net. Et muss ee wëssen: Éischtens ass 
dat heiten en elektroneschen Ticket. Dat ass 
am Fong en Endprodukt vun der Telematik. 
D’Telematik ass um Ursprong. Dat ass am Fong 
dee ganze System, datt d’Bussen an herno och 
eng Kéier d’Zich, datt dat iwwer e GPS lokali-
séiert gëtt, datt doduerjer natierlech d’Leit op 
hiren Arrêten den Temps réel gesinn, datt se op 
hire Smartphone kënnen Informatioune kréien.
Dat heescht, dat sinn alles fir d’Qualitéit vum 
ëffentlechen Transport ganz wichteg Saachen, 
déi och schonn zum Deel elo de Moment ganz 
gutt fonctionnéieren, wou d’Leit an d’Clienten 
dobausse vill dovu profitéieren. An natierlech, 
déi mKaart hei ass do drugehaangen an déi 
mKaart, déi bitt eis och ganz villfälteg 
Méiglechkeeten an Zukunft. Déi sinn nach 
laang net alleguerten ausgeschëpft. Well et ass 
esou, datt op déi Kaart herno net nëmme kann 
e Busticket dropkommen. Dat kann ee bal 
onendlech ausbauen op all méiglech 
 Déngschtleeschtunge ronderëm den ëffent-
lechen Transport, déi ee sech kann do eroflue-
den. An dat soll och gemaach ginn an der Zu-
kunft.
Wat ass hei den Haaptproblem? Den Haaptpro-
blem ass, datt natierlech wéi ëmmer, wann 
eppes nei agefouert gëtt, liicht kleng technesch 
Schwieregkeeten opdauchen, déi dann no an 
no behuewe ginn. Mä hei ass awer een, dat ass 
kee grondsätzleche Problem, mä et ass méi e 
Problem, deen den Utilisateur betrëfft. Dat ass, 
datt d’Leit am Fong oft bei deene Bornen, zu-
mools wa se e puer Fonctionnalitéiten drop-
hunn, d’Kaart net laang genuch zum Beispill 
bei d’Borne halen.
Déi meescht wëschen eng Kéier derlaanscht, 
an dat geet net duer. Et muss ee scho wierklech 
se do derbäihalen, bis d’Signal kënnt, datt och 
wierklech detektéiert ass. A jee nodeem, wat 
een drop huet, kann dat emol e puer Sekonnen 
daueren. Dat ass ee grousse Grond dovunner, 
firwat datt vill Leit d’Impressioun hunn, datt et 
net géif fonctionnéieren.
Et ass awer esou, datt ech dovun ausginn... Mir 
wäerten eng gréisser Campagne elo nach maa-
chen, fir méi prezis ze informéieren, wéi een 
domadder soll ëmgoen. Also net mir, de Ver-
kéiersverbond wäert déi maachen, am Numm 
natierlech vum Ministère oder fir de Ministère. 
An ech ginn dovun aus, datt dann, wéi gesot, 
an deenen nächste Méint dat sech wäert 
wesentlech verbesseren.
Et ass och wichteg, datt ee versteet, datt, wann 
een d’Kaart bei d’Borne hält, e Signaltoun muss 
kommen an och e gréngt Opliichte muss kom-
men. A wéi gesot, et muss een einfach 
heiansdo vläicht da Gedold hunn, dat ze maa-
chen.
Mä wéi gesot, et ass awer net e grondsätzleche 
Problem vum System. Et brauch elo keen ze 
fäerten, datt hei déi nämlecht Schwieregkeete 
géifen opdauchen, wéi vläicht emol beim 
fréiere System. Et huet wierklech strictement 
näischt domat ze dinn. An et sinn déi typesch 
Ufanks-, kleng Kannerkrankheeten, déi bei esou 
neie komplexe Systemer entstinn. An déi 
wäerte relativ séier behuewe ginn, duerfir 
Merci!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister.
Déi nächst Fro kënnt vun der Madame Diane 
Adehm an dréit sech ëm d’Konklusioune vum 
Benelux-Sommet.
- Question n°91 du 11 mars 2015 de 
Mme Diane Adehm relative aux conclu-
sions du sommet Benelux à Den Haag le 
4 mars 2015, adressée à M. le Ministre 
des Finances

 Mme Diane Adehm (CSV).- Jo, Merci, Här 
President. Ech wollt de Finanzminister froen: 
D’lescht Woch ass en Ofkommes ënner-
schriwwe gi vu Verdeedegungsministeren, dem 
belschen, dem hollänneschen. Lëtzebuerg war 
duerch säin Ambassadeur vertrueden. An do 
ass gesot ginn, dass an Zukunft d’hollännesch 
an d’belsch Kampfjetten de ganze Benelux-
Raum géifen iwwerwaachen an dass Lëtze-
buerg gegebenenfalls och kéint dës Iwwerwaa-
chung ufroen.
An deem Zesummenhang wollt ech de Finanz-
minister froen, ob Lëtzebuerg sech un de 
Käschte vun där Iwwerwaachung vum Benelux-
Flugraum bedeelegt, a wa jo, wéi vill dass dat 
de Lëtzebuerger Stat kascht.
Et ass och rieds gaange vun engem Benelux-
Gipfel, op deem geschwat ginn ass iwwer 
Steier- a Fiskalpolitik, wou och erëm eng Kéier 
d’belsch an d’hollännesch Regierung gréiss-
tendeels vertruede war, wou Lëtzebuerg erëm 
eng Kéier just duerch säin Ambassadeur ver-
truede war.
An deem Zesummenhang wollt ech froen, fir-
wat dass Lëtzebuerg dann op deenen zwou 
Plazen och just duerch säin Ambassadeur ver-

trueden ass a firwat dass kee Member vun der 
Regierung do war. An ech wollt och de Finanz-
minister froen, wat dann elo iwwert d’Steier- a 
Fiskalpolitik diskutéiert ginn ass a wat d’Konklu-
sioune vun deenen Diskussioune sinn.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Adehm. An den Här Finanz-
minister huet d’Wuert.

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Also fir d’Éischt emol géif ech gären 
hei soen, dass ech ganz frou sinn, wann d’Lët-
zebuerger Regierung duerch hiren Ambassa-
deur vertrueden ass.
(Brouhaha)
An ech muss soen, dee Qualificatif, fir ze soen 
„nëmmen“ vu sengem Ambassadeur vertrue-
den ze sinn, schockéiert mech wierklech! Den 
Ambassadeur ass de Vertrieder vum Grand-
Duc. En ass de Vertrieder vu sengem Land. En 
ass de Vertrieder vum Grand-Duc an ass de Ver-
trieder vu sengem Land an ass ëmmer en 
connaissance de cause op enger Réunioun der-
bäi. Dat wëll ech emol virausschécken.
Dat Zweet, wat ech wëll virausschécken, dat 
ass, dass d’Fro, wéi se gestallt war, extrem vag 
war, vun engem „Sommet Benelux“. Wat ass 
en „Sommet Benelux“? Ech muss Iech soen, 
vun der Lektür vun Ärer Fro, Madame Adehm, 
hunn ech entholl, dass Der vun engem Som-
met Benelux um Niveau vun de Premierminis-
tere geschwat hutt. An esou een huet net statt-
fonnt. Dee war zwar geplangt am Mäerz, an 
dee fënnt eréischt an Zukunft statt.
Dat heescht, déi Réuniounen, op déi Dir elo Al-
lusioun maacht, dat sinn intermédiaire Réu-
niounen, wou da verschidde Sujeten diskutéiert 
ginn. A wann och d’Press seet, do wäre Konklu-
sioune geholl ginn, ech kann Iech net bestäte-
gen, wéi definitiv déi Konklusioune sinn.
Wat elo déi éischt Partie vun Ärer Fro ubelaangt 
mat deene Saachen, déi méi mat Défense a 
mat der Matière militaire ze dinn hunn, do 
muss den Här Schneider, den Här Etienne 
Schneider, Iech drop äntwerten, wann en dann 
hei ass. En ass elo haut leider net disponibel, 
soudass ech dorop keng Äntwert ka maachen.
Op déi zweet Fro wëll ech Iech just soen - well 
dat ass mäin Domän -, an der Fiskalitéit sinn 
d’Diskussioune permanent amgaangen am Be-
nelux. An ech wëll hei ganz kloer soen, dass 
ech mengen, dass mer Intérêt hätten, am Be-
nelux méi Kohärenz ze hunn an der Manéier, 
wéi mer eis duerstellen, wéi mer eis positio-
néieren. Well ech mengen, dass mer ëmmer 
méi mierken, dass déi kleng Staten oder déi 
mëttel Staten an Europa an an der Welt ëmmer 
méi stigmatiséiert ginn au détriment vun deene 
groussen.
Ech kommen erëm vum Eurogroup, wou net 
méi spéit wéi gëschter eng Diskussioun war 
iwwert de Respekt vum Pacte de stabilité et de 
croissance a wou ganz vill Staten ënnerstrach 
hunn, dass se d’Gefill hunn, dass déi kleng Sta-
ten an den Eck gedréckt ginn, wa se d’Regelen 
net respektéieren, an déi grouss gutt ewech-
kommen.
(Interruption)
An ech mengen, mir musse gutt als Lëtzebuerg 
oppassen, dass dat eis och an der Fiskalitéit net 
geschitt. Dofir, ech kann Iech nëmmen als Ver-
sécherung ginn, dass mer an den nächste 
Wochen a Méint wäerten enk am Benelux ze-
summeschaffen, fir och an der Fiskalitéit vläicht 
gemeinsam Positiounen auszeschaffen.
Ech wëll och soen zu där Réunioun, déi elo 
war, wou doriwwer geschwat ginn ass, iwwer 
Fiskalitéit, dass do guer keng Konklusioune ge-
holl, gezu gi sinn. Dat ass eng Diskussioun, déi 
an der Progressioun ass, wou de Moment nach 
kee Fazit draus ze zéien ass. Mä ech kann Iech 
just versécheren, dass mer wäerten als Benelux 
versichen, do gemeinsam un engem Strang ze 
zéien.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Finanzminister.
Déi nächst Fro kënnt vum Här Roger Negri, 
riicht sech un de Statssekretär am 
Héichschoulministère an dréit ëm d’Plënnere 
vun der Uni op Belval.
- Question n°92 du 11 mars 2015 de M. 
Roger Negri relative au déménagement 
de l’Université du Luxembourg, adressée 
à M. le Secrétaire d’État à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche

 M. Roger Negri (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wëll dem Statssekretär Marc Hansen 
eng Fro stellen am Kader vun der geplangter 
Erëffnung am Hierscht 2015 vun der Universi-
téit um Belval, déi jo fir eist Land e groussen a 
wichtege Schrëtt gëtt, fir eis Unisstanduerter ze 

konsolidéieren, an et domadder erlaabt, méi 
eng kloer Glidderung vun deene verschiddene 
Fakultéiten ze kréien.
Wéi eng Gebaier wéi beluecht ginn, net nëm-
men um Belval, mä och an der Stad Lëtze-
buerg, wéi eng Gebaier fräi ginn op deenen 
anere Sitten a wat dat fir Implikatiounen huet a 
puncto Loyerskäschten an deenen nächste Jo-
ren, wollt ech den Här Statssekretär froen. 
Sënngeméiss wëll ech déiselwecht Fro och fir 
d’CRPen, d’Centres de recherche publics, 
stellen, déi jo a gewësser Relatioun mat der Uni 
Lëtzebuerg stinn.
Eng kuerz Fro, Här Statssekretär, wou d’Änt-
wert sécherlech méi laang ausfält, mä fir déi 
ech elo scho Merci soen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Negri. An d’Wuert huet den Här Marc 
Hansen.

 M. Marc Hansen, Secrétaire d’État à l’Ensei-
gnement supérieur et à la Recherche.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech probéie-
ren dat an deene véier Minutten ze packen, mä 
d’Lëscht ass laang vun deenen Entitéiten, déi 
plënneren.
E klengen Historique: Virun engem Joer, do 
krute mer verschidden Zeenarien am Ministère 
presentéiert. Een dovunner war vun der Univer-
sitéit, dass se eréischt géifen 2017, 2018 kënne 
plënneren, soudass déi Gebaier um Belval, déi 
fäerdeg waren, eidel géife stoen. Et waren u 
sech keng Miwwelen do. Mir hunn hei an der 
Chamber nach de premier Équipement noge-
stëmmt vun 140 Milliounen Euro. E ganze 
Koup u Situatiounen hunn dunn nach missen 
deblockéiert ginn, well d’Informatioun vis-à-vis 
vun den Akteure ganz schlecht gelaf war, sou-
dass mer no deenen Diskussiounen och nach 
verschidde Leit konnte regruppéieren, fir d’Me-
ter carréë besser auszenotzen.
D’Situatioun ass elo déi, dass fir d’Rentrée vun 
dësem Joer am September - d’Rentrée acadé-
mique ass de 25. September - d’Uni Lëtze-
buerg mat der Faculté des Sciences humaines 
de Campus Walfer ganz wäert verloossen. De 
LIST, wat jo d’Fusioun vun Tudor a Lippmann 
ass, dee verléisst d’Gebai JFK um Kierchbierg 
komplett, fir op de Belval ze zéien.
Dann hu mer de LISER, wat de fréiere CEPS ass, 
dee geet aus deem rouden RBC-Dexia-Gebai 
eriwwer och an déi nei erbaute Gebailechkee-
ten. Den FNR a Luxinnovation, déi ginn aus 
hire Gebailechkeeten an der Chambre de Com-
merce eraus um Kierchbierg. D’LIS, wat 
d’Luxembourg Income Study ass, déi geet vun 
dem Cents, wou se gelount huet, och mat op 
de Belval. Nei mat derbäi an där Lëscht vun 
deenen, déi op de Belval plënneren, ass dann 
och de CVCE, de Centre Virtuel de la Connais-
sance sur l’Europe. Déi sëtzen am Suessemer 
Schlass, déi ginn och mat eriwwer, fir eben do 
nach Meter carréë kënnen ze besetzen. An den 
IUIL, déi am Moment am Schlass vu Mënsbech 
sëtzen, déi plënneren och mat eriwwer.
D’Gebai JFK, wat um Kierchbierg da fräi gëtt 
duerch den Transfert vum LIST op de Belval, 
dat gëtt dann der Uni zur Verfügung gestallt. A 
wann ech soen, dass dat zur Verfügung gestallt 
gëtt, kënne mer och de Constat maachen - an 
dat war och eng vun deene Froen, déi Der ge-
stallt hutt -, dass et e puer Unitéite vun der Uni 
gëtt, déi och a private Gebailechkeete Loyer 
bezuelen, déi plënneren dann an déi Gebaier, 
déi elo grad ernimmt goufen, entweder op de 
Belval oder op de Kierchbierg.
An déi Suen, déi do gespuert ginn, dat si fir 
Enn 2015 an d’Joer 2016 ronn fënnef 
Milliounen Euro. An ech mengen, wann een 
dat dann eng Kéier géif héichrechnen an den 
Zeenario vun 2017-2018, da spuere mer awer 
e ganze Koup u Geld doduerch, dass mer déi 
Transferten do maachen.
Dat doten ass am Schnellverfahren eng Kéier 
just déi Nimm genannt. Den Detail, mengen 
ech, hate mer eng Kéier an der Chamberskom-
missioun presentéiert, an deen hate mer och 
der Press matgedeelt. Mä ech mengen, dat do-
ten ass an der Globalitéit nach eng Kéier dat, 
wat Der an Ärer Fro wollt wëssen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Statssekretär.
Déi nächst Fro kënnt vum Här Kartheiser an 
dréit sech ëm d’Inamovibilitéit...

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Vun de 
Riichter.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- ...vun 
de Riichter.
- Question n°93 du 11 mars 2015 de M. 
Fernand Kartheiser relative à l’inamovi-
bilité des juges, adressée à M. le Ministre 
de la Justice

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmools 
Merci. Här President, Dir Dammen an Dir Hä-

ren, d’Fro un den Här Justizminister: Mir hunn 
an eiser Verfassung den Artikel 91, dee kloer 
seet, e Riichter kann net géint säi Wëlle versat 
ginn. Dat ass e wichtege Prinzip am Rechtsstat, 
well mer eis jo eens sinn, datt e Riichter, dee 
vläicht onbequem ass oder Saachen esou gé-
réiert, wéi et verschiddene Leit vläicht net ge-
fält, net däerf vun deem Posten ewechgeholl 
ginn. Donc d’Justiz muss onofhängeg sinn. An 
dozou gehéiert dann och, datt de Riichter net 
ka géint säi Wëlle versat ginn.
Elo ass et awer esou, datt mer hei 2012 - déi 
Majoritéit vun deemools - e Gesetz gestëmmt 
hunn, wat dee Prinzip a Fro gestallt huet. A 
kuerz drop ass eng Proposition de loi gemaach 
ginn hei am Parlament, fir dat erëm ze redres-
séieren, an déi de Respekt virun deem Prinzip 
erëm soll hierstellen.
An deen Deputéierten, dee Kolleeg vun eis, 
deen dat deemools déposéiert huet, dat Ge-
setz, ass haut: de Justizminister!
(Interruption)
Dofir ass elo festzestellen, datt awer, zënter 
datt déi nei Regierung un der Muecht ass, an 
deem Dossier sech nach net vill beweegt huet. 
Ech sinn awer elo gewuer ginn, datt de Conseil 
d’État dat Gesetz oder déi Proposition de loi 
anscheinend gëschter aviséiert huet.
Fir eis ass et wichteg, och well déi Saach inter-
national contestéiert ass an net nëmmen hei 
am Land - mir haten Interventioune vum 
Conseil consultatif des juges européens, mir 
haten d’Association Européenne des Magis-
trats, déi alleguer hir Suerge matgedeelt hunn 
an d’Regierung an deem Sënn ugeschriwwen 
hunn -, datt déi Anomalie, wéi mer se hei zu 
Lëtzebuerg hunn, wat d’Onofhängegkeet vun 
der Justiz am Abléck concernéiert, déi dat be-
trëfft, datt dat soll redresséiert ginn.
Dofir ass et an eisen Ae wichteg, datt där do 
Fro och an eise parlamentareschen Aarbechten 
eng Prioritéit zoukënnt an datt mat deem néi-
degen och politesche Wëllen déi Fro ugaange 
gëtt, fir datt mer erëm komplett d’Onofhän-
gegkeet vun de Riichter hei am Land kréien.
Meng Fro un den Här Justizminister, dee sech 
jo wierklech an der Vergaangenheet och ëm 
dësen Dossier verdéngt gemaach huet, ass 
also: Wéi stellt sech elo d’Regierung zu dëser 
Fro? D’Regierung selwer als Verfassungsorgan 
huet nach net Stellung bezunn. Dofir wëll ech 
vun der Regierung wëssen: Wéi stellt sech den 
Här Justizminister elo zu där do Problematik?
An notamment ass och festzehalen, datt bis elo 
de Justizminister et vläicht nach net gemaach 
hat, well de Parquet kritesch war. Dofir déi Fro 
un den Här Minister.
Villmools Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Kartheiser. An d’Wuert huet den 
Här Justizminister Félix Braz.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. Ech wëll d’Fro, déi den hono-
rabelen Här Kartheiser gestallt huet, vläicht och 
aus engem anere Bléckwénkel beäntwerten. 
D’Fro, déi den Här Kartheiser stellt, ausgehend 
vun enger Proposition de loi, ass eigentlech als 
Éischt un d’Chamber selwer geriicht.
Et läit eng Proposition de loi um Rôle vun der 
Chamber. Déi Proposition de loi ass zënter 
gëschter vum Statsrot aviséiert, mat e puer kri-
tesche Remarquen, awer trotzdeem favorabel 
an der Konklusioun par rapport zum propo-
séierten Text, mat enger ganz klenger textuel-
ler Modifikatioun. An d’Chamber selwer, an hi-
rer Souveränitéit an am Respekt vun der 
Gewaltentrennung, décidéiert selwer, ob si déi 
Proposition de loi an den nächste Wochen a 
Méint an der Chamber virubréngt oder net, elo 
wou se aviséiert ass.
Meng Meenung zu der Problematik huet och 
net geännert. Déi Proposition de loi, déi ech 
deemools déposéiert hunn, déi ass och net 
zréck gaangen op eng Initiativ, déi ech als eng 
reng perséinlech géif qualifizéieren, mä si ass 
zréckgaangen op eng Diskussioun an der Com-
mission juridique, wou mer mam Groupement 
des Magistrats eis iwwert déi dote prezis Fro 
ënnerhalen hunn. An et gouf an der Commis-
sion juridique queesch duerch d’Parteien eng 
Unanimitéit, fir genee dat doten ze maachen.
Well awer vun der Majoritéitssäit deemools 
keng Initiativ du komm ass, fir dat doten ëmze-
setzen... Wann ech mech gutt kann erënneren 
- ech soen dat, andeems ech den Här Roth ku-
cken, deen deemools d’Kommissioun presi-
déiert huet -, dann hate mer dat virum Sum-
mer diskutéiert a mir hunn eigentlech ver-
sprach gehat, direkt bei der Rentrée géife mer 
als Gesamtkommissioun en Text proposéieren. 
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Well dat dunn net geschitt ass, hunn ech mer 
erlaabt, en Text selwer ze initiéieren, deen awer 
am Fong nëmmen erëmgëtt, wat d’Kommis-
sioun - an hirer net „Majoritéit“, mä an hirer 
„Unanimitéit“ - zréckbehalen huet.
Ech denken also, dass dat an dësem Parlament 
keng parteipolitesch Fro méi ass. Et gouf Een-
heet op där doter Fro. Et kann ee gedeelter 
Meenung driwwer sinn. Et gëtt es derfir an der-
géint, et ass keng schwaarz-wäiss Diskussioun. 
Mä d’Chamber war deemools der Meenung, 
eestëmmeg, fir op deen dote Wee ze goen. Ech 
géif also perséinlech dovun ausgoen, dass et, 
wann an der Chamber d’Initiativ elo, wou se 
aviséiert ass, géif opgegraff ginn, keng Schwie-
regkeet dierft duerstellen, déi dote Fro och wei-
derhin an der Eestëmmegkeet hei ze verabschi-
den.
Géif dat net geschéien, wier ech als Justizmi-
nister der Meenung, dass et do eng Fro gëtt, 
déi ze klären ass. An ech wier dann encoura-
géiert, fir dat an engem Projet de loi, oder am 
Kader vun engem anere Projet de loi mat dran 
eranzehuelen.
Ech hunn och virun enger Woch eng Entrevue 
gehat mam nei forméierte Groupement des 
Magistrats, eng ganz konstruktiv Réunioun. Déi 
dote Fro ass fir si nach ëmmer eng ganz wich-
teg. A wann d’Chamber d’Proposition de loi, 
déi elo aviséiert ass, virubréngt, brauch d’Re-
gierung keng Initiativ ze huelen, an ech ginn 
och dovun aus. Sollt dat net de Fall sinn, wäert 
d’Regierung eng Initiativ huelen, esou wéi se 
dat mam Groupement des Magistrats be-
schwat huet. Mä an der Logik vun der Saach, 
géif ech mengen, wier de Ball elo bei der 
Chamber, fir déi aviséiert Proposition de loi vi-
runzebréngen. Ech denken, dat wier Eestëm-
megkeet och heibannen, fir op dee Wee ze 
goen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Justizminister.
Déi nächst Fro kënnt vun der Madame Lorsché, 
riicht sech un deeselwechte Justizminister an 
dréit ëm genital Mutilatioune bei Fraen.
- Question n°94 du 11 mars 2015 de 
Mme Josée Lorsché relative aux mutila-
tions génitales féminines, adressée à M. 
le Ministre de la Justice

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, 
Här President. Här Minister, Dir Dammen an 
Dir Hären, bei menger Fro geet et, wéi gesot, 
ëm de Kampf géint d’Mutilations génitales, déi 
jo nach ëmmer a verschiddene Länner prakti-
zéiert ginn an eng grav Atteinte op d’Ge-
sondheet an op d’Würd vun der Fra duerstellen.
De Lëtzebuerger Code pénal grad wéi d’Gesetz 
vum 16. Dezember 2008 iwwert d’Aide à l’en-
fance et à la famille verbidden all Zort vu Kier-
perverletzungen, an dorënner fale jo och d’Mu-
tilations génitales. Et ass awer esou, datt eis 
Gesetzgebung nëmmen deene Fäll Rechnung 
dréit, déi zu Lëtzebuerg praktizéiert ginn. Eng 
Fra, déi zu Lëtzebuerg wunnt an am Ausland 
enger Mutilation génitale ausgesat gëtt, gëtt 
eigentlech net vun eisem Code pénal ge-
schützt.
An deem Sënn wollt ech Iech froen, Här Minis-
ter, ob Dir envisagéiert, eise Code pénal an 
deem Sënn auszeweiden, datt en eben op dë-
sem Punkt och am Ausland kann applizéiert 
ginn, wann et sech, wéi gesot, ëm Fraen han-
delt, déi zu Lëtzebuerg normalerweis wunnen 
an awer am Ausland betraff sinn. Woubäi ech 
wéilt bemierken, datt Frankräich esou eng Dis-
positioun am Code pénal huet fir Mineuren, 
déi a Frankräich liewen an déi am Ausland d’Af-
fer gi vun enger Mutilation génitale.
Ech wéilt och drun erënneren, ech hat dem Här 
Biltgen als fréierem Justizminister déi Fro ge-
stallt. Hien huet gemengt, datt dat eng ganz 
interessant Fro wär, déi e Suivi verdéngt hätt, 
mä opgrond vu sengem Départ ass dat dunn 
net geschitt. An duerfir ziele mer elo op Iech.
An deem Sënn scho villmools Merci fir Är Änt-
wert.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Lorsché. An de Justizminister huet 
d’Wuert elo.

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. Merci och der Madame Lorsché 
fir d’Fro. Ech kann d’Fro eigentlech ganz kuerz 
beäntwerten, nach méi kuerz wéi déi dräi (veuil-
lez lire: véier) Minutten, déi engem zoustinn.
D’Madame Lorsché huet drun erënnert, dass se 
schonn eng Fro an deem dote Sënn un de 
viregte Justizminister, den Här Biltgen, gestallt 
hat. En Thema, wat ech och fir e ganz wichtegt 

halen, och wa mer manner dovu betraff si wéi 
vläicht aner Länner. Dat hänkt domadder ze-
summen, dass mir manner Migratioun hunn aus 
Länner, wou dat doten éischter d’Praxis ass.
De Parquet Lëtzebuerg ass och bis haut nach 
net eng eenzeg Kéier saiséiert ginn duerch esou 
gelagert Affären. Dat ass elo kee wierkleche Phe-
nomeen zu Lëtzebuerg, mä et ass awer eng 
wichteg Fro. A fir déi Leit, déi et betrëfft, och 
wann et der net vill sinn, mengen ech, do si 
mer awer vläicht gefuerdert, fir ze reagéieren.
Ech verweisen op d’Regierungserklärung an de 
Koalitiounsaccord vun dëser Majoritéit, wou 
drasteet, dass d’Regierung eng legislativ Initia-
tiv wäert huelen, fir all Forme vu Mutilation gé-
nitale ze verbidden. Dozou steet d’Regierung. 
Et wäert also eng Initiativ an deem dote 
Beräich ginn.
Ech wëll preziséieren, dass et am Moment am 
Code pénal keng..., dass dee richtegen Term 
eigentlech d’„excision“ ass an dass déi bis haut 
am Lëtzebuerger Code pénal en tant que tel net 
spezifesch viséiert ass. Wat zur Uwendung ka 
kommen, dat ass den Artikel 398 vum Code pé-
nal vun de Coups et blessures volontaires, deen 
ee kéint applizéieren. Mä mir hu bis haut, wéi 
gesot, keng spezifesch Infractioun mam Term 
vun der Excisioun.
Mä d’Regierung huet sech an hirer Regierungs-
erklärung dozou engagéiert, an dat wäert och 
geschéien!

 Une voix.- Très bien!
 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Justizminister.
Déi nächst Fro kënnt vun der Madame Martine 
Hansen, riicht sech un de Statssekretär am Ëm-
weltministère an dréit sech ëm déi nei Zones 
de protection spéciale.
- Question n°95 du 11 mars 2015 de 
Mme Martine Hansen relative à la dési-
gnation de nouvelles zones de protec-
tion spéciale (zones Natura 2000), adres-
sée à Mme la Ministre de l’Environne-
ment

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Enn Februar hunn d’Madame Minis-
ter Dieschbourg an den Här Statssekretär Gira 
der Press déi nei Natura 2000-Zone virgestallt. 
Et handelt sech heibäi ëm 23.000 ha. Dovu si 
17.000 ha landwirtschaftlech Fläch, ëmmerhi 
ronn 14% vun der gesamter landwirtschaftle-
cher Notzfläch. Och wann ech weess, datt dës 
Flächen zum Deel op europäeschen Drock hin 
ausgewise gi sinn, esou hunn ech dach an dë-
sem Zesummenhang eng Rei vu Froen:
1. Wéi sinn déi betraffe Baueren an awer och 
d’Propriétairen heivunner informéiert ginn, 
ausser iwwert déi sechs regional Versammlun-
gen? Well do sinn nach eng Partie Froen op-
stoe bliwwen.
2. Sinn déi betraffe Baueren an Eegentümer 
driwwer informéiert ginn, wéi si kënne Recours 
hei huelen?
3. Sinn déi betraffe Baueren an Eegentümer 
iwwert déi mëttel- a laangfristeg Konsequenze 
vun dëser Klassifizéierung informéiert ginn? 
Wësse si, wéi eng Servituden elo op hiren Ter-
raine leien?
4. Firwat hutt Der ronderëm d’bestehend Be-
tribsgebaier net eng gewësse Pufferzon aus-
gewisen? Wéi sinn dës Betriber an hirer zukünf-
teger Entwécklung ageschränkt? Kënne si nach 
eng Genehmegung fir zum Beispill eng Ver-
gréisserung kréien?
Ech wëll Iech just soen, datt et Betriber ginn, 
déi mat quasi 100% vun hire Flächen a mat 
hire Betribsgebaier an dësen Zone wäerte leien. 
Wéi eng zousätzlech Oplage kommen an esou 
engem Fall op de Betrib duer? Mussen dës Be-
triber elo alleguer am Virfeld eng Étude d’im-
pact maachen? Wéi eng zousätzlech Käschte 
sinn heimadder verbonnen?
An eng lescht Rei vu Froen: Wéi eng Kon-
sequenzen entstinn duerch d’Bewirtschaftung 
vun dëse Flächen? Kréien dës Betriber zum Bei-
spill an Zukunft nach eng Genehmegung, fir 
hir Drainagë propper an oppen ze halen? 
Kënne si hiert Gréngland nach ënnert landwirt-
schaftleche Gesiichtspunkten zum optimalen 
Zäitpunkt notzen? An esou weider.
Ech wëll just nach eemol rappeléieren, datt et 
sech ëm ronn 14% vun der gesamter landwirt-
schaftlecher Notzfläch handelt, also et ass net 
näischt!
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Hansen. An d’Wuert huet den 
Här Statssekretär Camille Gira.

 M. Camille Gira, Secrétaire d’État au Déve-
loppement durable et aux Infrastructures.- Merci, 
Här President. Ech si ganz dankbar fir d’Fro vun 
der Madame Hansen. Da kann ech och direkt 

an engem Saz soen, dass duerch déi Na-
tura 2000-Gebidder fir d’landwirtschaftlech Be-
triber keng eng nei Oplag kënnt, déi net souwi-
sou an der Zone verte ass! Dat zu hire Froen.
Fir de Rescht ass et awer interessant, e bëssen 
den Historique vun deem Dossier ze kucken: 
Déi viregt Regierung huet 2009 iwwer e Règle-
ment grand-ducal 60 Natura 2000-Zonen aus-
gewisen, ouni - an ech betounen „ouni“ - 
d’Gemengen ze informéieren an ouni d’Pro-
priétairen ze informéieren an ouni och nëm-
men eng Informatiounsversammlung ze halen! 
Esou ass et fréier gelaf.
(Brouhaha)
2011 huet d’Europäesch Kommissioun festge-
stallt, dass déi Zonen net duerginn, fir d’Vulle-
schutzdirektiv korrekt ëmzesetzen.
Zënterhier, kann ech der Madame Hansen 
soen, si mer ënnert dem Radar vun der Kom-
missioun a befannen eis an der Phase précon-
tentieuse. An ech wëll och soen, dass duerch 
d’Inaktivitéit vun der viregter Regierung mer de 
Moment an deene sechs Zonen een De-facto-
Blocage hunn.
2012 huet d’Uni vu Wageningen eng wëssen-
schaftlech Etüd gemaach, déi dat confirméiert 
huet, wat d’Kommissioun gesot huet, an d’Ge-
bidder méi genee delimitéiert. Fir Iech och ze 
soen, dass déi Zonen hei net am Kapp vun 
iergendengem Statssekretär oder enger Minis-
tesch oder engem Beamten oder Beamtinnen 
um Ministère entstane sinn, mä streng wëssen-
schaftlech Kritären ausgewise ginn, fir déi Ziler, 
déi mer opgrond vun deenen zwou Direktiven 
hunn, anzehalen.
Ech wëll Iech souguer soen, dass duerch d’Net-
aktivitéit mer een De-facto-Blocage haten a 
keng Baugenehmegung méi konnte ginn. Dat 
heescht, d’Betriber waren, bis elo, an deenen 
Zone blockéiert.
2013, soen eis Servicer mir, dass alles prett war 
am Ministère. Den deemolegen delegéierte Mi-
nister huet awer d’Prozedur net ageleet. Ech 
kann Iech net äntwerten, firwat. Ob et mat de 
Wahlen am Oktober 2013 ze dinn hat, weess 
ech net. Ech géif der Madame Hansen propo-
séieren, den Här Schank selwer ze froen.
Mir hunn dunn den Dossier 2014, well mer ën-
ner Drock sti vun der Kommissioun, opgeholl, 
hunn eng Rei liicht Adaptatioune gemaach am 
Kontext vum Ofstëmme mat de PAGen, hunn 
dunn och am Regierungsrot de 4. Juli 2014 den 
Accord geholl, fir déi net virgesinne Procédure 
publique, déi mir elo maachen, anzeleeden.
Mir haten dunn de 27. Januar, an aller Transpa-
renz, 48 Gemenge geruff, fir d’Schäfferéit als 
Éischt iwwert d’Répercussioune vun deenen Zo-
nen ze informéieren, a sinn elo amgaangen mat 
enger flotter Campagne, déi mer genannt hunn 
«Vive le Grand-Duc d’Europe», dat ass dee 
gréissten Uhu, dee mer zu Lëtzebuerg hunn, a 
wou mer och frou sinn, dass de Lëtzebuerger 
Grand-Duc déi Campagne och patronéiert huet, 
well hie ganz interesséiert ass un der Natur. Do 
si mer amgaangen, Réuniounen ze maachen.
An ech géif d’Madame Hansen ganz häerzlech 
invitéieren: Déi Campagne ass nach net 
eriwwer, an Dir kënnt muer ganz gär bei eis op 
Kiischpelt kommen oder iwwermuer op Bech. 
Ech kann Iech a véier Minutten hei net alles er-
klären, mä do hu mer dee ganzen Owend Zäit, 
fir Iech ze soen, wat elo geschitt.
Mir hoffen, dass mer bis de Summer d’Proze-
dur fäerdeg hunn, e Règlement grand-ducal 
publizéieren. An dann hu mer endlech den Dé-
blocage, deen op deenen 215 km2, wéi Der 
richteg gesot hutt, de Moment do ass, da kréie 
mer endlech emol erëm Méiglechkeeten, am 
Ëmweltministère Genehmegungen an deem 
Secteur erauszeginn.
An da wëll ech drun erënneren, dass mer bis 
2019 e Reporting op Bréissel musse maachen. 
Ech wëll hei kloer an däitlech betounen: Dat 
dote si keng klassesch Naturschutzgebidder. 
Mir hu keng Obligation de moyens, mir hunn 
eng Obligation de résultats. Mir mussen de 
gudden Zoustand erhalen. An dofir kommen 
och weder Servituden nach Verbueder. An dofir 
ass et einfach net néideg, dass een individuell 
Propriétairen informéiert, well déi iwwerhaapt 
keng perséinlech Servituden hunn.
An dofir ass natierlech och kee Recours 
méiglech. Mä mir waren awer der Meenung, 
dass mer sollten an aller Transparenz dat dote 
virgesinn, well mer der Meenung sinn, dass am 
Kontext vum doucen Tourismus d’Na-
tura 2000-Gebidder en absolutten Atout sinn. 
80% vun den Touriste komme bei eis wéinst där 
schéiner Natur, wéinst der Landschaft. An dës 
Regierung wëllt déi schéi Landschaft erhalen.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Statssekretär.

Déi nächst zwou Froen hunn deeselwechten 
oder bal deeselwechte Sujet, komme vum Här 
Bauler an der Madame Hemmen, an et geet 
ëm d’Sécherheet vun de Leit an den ëffent-
lechen Transportmëttele respektiv méi spezi-
fesch an den Zich. An hei hale mer och erëm 
eng Kéier eis un d’Chronologie. D’Wuert huet 
den Här Bauler.
- Question n°96 du 10 mars 2015 de M. 
André Bauler relative à la sécurité des 
usagers de trains, adressée à M. le Mi-
nistre du Développement durable et des 
Infrastructures

 M. André Bauler (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wollt eng Fro un den Här Nohalteg-
keetsminister stellen. Déi rezent Virfäll an eisen 
Zich féieren dozou, datt vill Leit, besonnesch 
eeler Leit, sech Suergen ëm d’Sécherheet am 
Zuch maachen, zemools den Dag iwwer an 
owes méi spéit, wann net méi esou vill Leit ën-
nerwee sinn.
(Coup de cloche de la Présidence)
D’Kontrollere sinn zwar präsent, fir d’Billjeeën 
ze kucken, ma wa si bis passéiert sinn, kënnt et 
alt vir, datt ee si fir länger Zäit net méi 
erëmgesäit. Ech hunn an der Zeitung gelies, 
datt awer eng Rei Kontrollere bei der CFL ge-
sicht an agestallt solle ginn.
Dofir wollt ech folgend Froe stellen: Wäert 
d’CFL d’Kontrollen an den Zich verstäerken? 
Wat fir eng weider Mesurë si geplangt, fir d’Sé-
cherheetsgefill am ëffentlechen Transport ze 
steigeren?
Gëtt eng Evaluatioun, ob d’Kamerainstallatiou-
nen an de Voituren zu engem Réckgang vun 
Aggressioune gefouert hunn, duerchgefouert?
A letzlech wollt ech den Här Minister froen, ob 
en drun denkt, eventuell eng nei Campagne, fir 
d’Sécherheet ze verbesseren an d’Leit an den 
Zich besser ze encadréieren, ze starten.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Bauler. An ech ginn direkt 
d’Wuert weider un d’Madame Hemmen.
- Question n°97 du 11 mars 2015 de 
Mme Cécile Hemmen relative à la sécu-
rité dans les transports publics, adressée 
à M. le Ministre du Développement du-
rable et des Infrastructures

 Mme Cécile Hemmen (LSAP).- Merci, Här 
President. Här Minister, meng Fro bezitt sech 
eigentlech op e Virfall vum leschte Weekend, 
wou an engem Linnebus e Mann mat engem 
Gewier opgefall ass, deen domadder dann och 
d’Passagéier an Oprou an an Angscht versat 
huet. An, wéi gesot, dat bréngt mech derzou, 
dës Fro opzewerfen, ob a wéi den Usager vum 
ëffentlechen Transport, an dësem Fall dann an 
eise Bussen, sécherheetsméisseg encadréiert 
ass.
D’Gewalt gehéiert jo leider zum Alldag a 
schläicht sech mëttlerweil och iwwerall an. Do-
fir géif ech gäre vun Iech emol wëssen, Här Mi-
nister, wann ech gelift, ob d’Buschauffeuren an 
hirer primärer Formatioun oder eventuell och 
emol spéider an enger Formation continue och 
elo mëttlerweil geziilt geschoult ginn, fir mat 
gewalttätegen oder awer suspekte Passagéier 
ëmzegoen.
Hu si deemno dann och Instruktiounen, respek-
tiv wat sinn hir Befugnisser, fir eventuell selwer 
anzegräifen, oder musse se eventuell op d’Po-
lice waarden oder hu se och vläicht e Moyen, 
fir privilegéiert mat der Police a Kontakt ze trie-
den, falls eppes esou op hirem Wee géif opfa-
len?
Här Minister, et ass wichteg, fir d’Vertraue vun 
de Leit an den ëffentlechen Transport ze garan-
téieren. Mir wëllen e jo esou attraktiv ewéi 
méiglech gestalten. An do gehéiert, a mengen 
Aen, de Sécherheetsfacteur ganz kloer derzou.
Merci, Här Minister, fir Är Äntwert.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Hemmen. An d’Wuert huet 
den Här Nohaltegkeetsminister.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Ech wollt 
deenen zwee Deputéierten och Merci fir déi 
Froe soen, well déi sinn effektiv vun enger 
gewësser Aktualitéit. An ech wëll och soen, datt 
et hei net nëmmen ëm d’Sécherheet geet vun 
de Clienten an den Zich an an de Bussen, mä 
och vun deene Leit, déi do schaffen, well déi si 
genausou bedrot.
A well mer dat seriö huelen an dat och an der 
Vergaangenheet scho seriö geholl ginn ass, gi 
vill Efforte gemaach a si vill gemaach ginn.
Der Eisebunn hir Strategie baut op dräi Pilieren 
op: Dat Éischt ass d’mënschlech Präsenz; dat 
ass déi Fro, déi jo gestallt ginn ass mat de 
Kontrolleren an den Zich. Dat Zweet sinn tech-
nesch Mesuren, dat ass dann éischter Kame-
raiwwerwaachung an esou weider. An dat 



SÉANCE 23 MERCREDI, 11 MARS 2015

 www.chd.lu 353

Drëtt sinn Actions de sensibilisation, dat 
heescht, all méiglech Campagnen ze maachen, 
fir op déi ganz Problematik ze sensibiliséieren.
Ech wëll och direkt soen, virausgeschéckt, well 
dat och gefrot ginn ass, datt natierlech d’CFL-
Personal, sougutt d’Buschauffeuren ewéi och 
déi, déi an den Zich sinn, spezifesch Forma-
tioune kréien, wéi se sollen ëmgoe mat 
Konfliktsituatiounen.
Ech wëll awer och direkt derbäisoen, datt ee 
Volet dovunner ass, datt se gesot kréien, si soll-
ten net den Held spillen, well si sinn net Agents 
de sécurité, keng Polizisten. Si sollen do sinn, fir 
duerch hir physesch Präsenz an duerch Hël-
lefstellung natierlech derfir ze suergen, datt 
méiglechst alles roueg ofleeft.
Wann awer Problemer sinn, da si se an enkem 
Kontakt mat der Police. A mir hunn e Police-
kommissariat direkt an der Gare Lëtzebuerg. Et 
wäert och nach eent zu Ettelbréck an déi nei 
Gare kommen. Soudatt gekuckt gëtt, fir eng 
Präsenz méiglechst grouss och ze hunn, datt 
och d’Police ka matzäit do sinn op de Garen, 
wann eppes geschitt.
Ech wëll Iech och soen, datt doriwwer eraus 
awer och immens vill Suerg gedroe ginn ass an 
de Garë ronderëm. Also, zum Beispill, et gëtt 
31 Leit, dat ass Sécherheetspersonal, wat fir 
d’Eisebunn de Moment schafft fir d’Sécherheet 
an de Garen a ronderëm d’Garen. Dat ass virun 
allem Ettelbréck, d’Stad Lëtzebuerg, Esch an 
esou weider.
Dann, doriwwer eraus, sinn och vill Kameraen 
installéiert ginn an dem Zuchmaterial. Et ass 
esou, datt mat Ausnahm vun den Automotricë 
vun der Serie 2000 alleguerten de Matériel rou-
lant vun der CFL mat Kameraen équipéiert ass. 
Dat heescht, insgesamt hänken an den Zich 936 
Unités de caméra. Dat sinn der relativ vill, sou-
datt vun där Wart hier och dat zu der Sé-
cherheet bäidréit.
An dat ass och beluecht, datt, generell gesinn, 
dat awer natierlech effikass ass an datt dat an 
den Zich derzou gefouert huet, datt manner In-
cidente sinn. Ganz kritt ee se souwéisou ni aus-
geschloss an der Gesellschaft, wou mer liewen, 
mä et muss een de Maximum maachen do derfir.
Dann ass et awer och esou, datt an den CFLs-
Bussen och Kameraen installéiert sinn. Och do 
ass et esou, datt 62 Bussen équipéiert sinn do-
madder. An da sinn awer och nach op den Hal-
ten an de Garë Kameraen installéiert, do 
deelweis, also an deene meeschte grousse Ga-
ren an Halte sinn der. E puer feelen der nach, 
zum Beispill an der Gare Ettelbréck, do si se en 
cours, fir opgehaangen ze ginn. Do wäerten der 
elo nach vläicht bäikommen. Mä am Total ass 
dat awer scho vill. Et sinn iwwer..., also 1.955 
Kameraen, déi op der CFL, Info, Zich an an de 
Garen doruechter hänken. Dat ass immens vill. 
Dat ass jo en héije Käschtepunkt, deen domat 
verbonnen ass.
An dann ass et och esou, datt haut d’Arrêten an 
d’Garë ganz anescht konzipéiert gi wéi fréier. 
Éischtens méi frëndlech, méi clientsfrëndlech, 
méi beliicht, keng doudeg Ecker. Ech mengen, 
den Urbanismus spillt eng immens wichteg Roll, 
wann et ëm d’Sécherheet geet.
An dann, wéi gesot, Sensibiliséierungscampagnë 
gi regelméisseg gemaach a wäerten och an 
nächster Zäit nach gemaach ginn. A wat d’Bus-
sen ubelaangt, do gëtt et en zousätzlechen Dis-
positif. An de Bussen ass et esou, datt duerch 
d’Telematik, déi mer agefouert hunn, de Chauf-
feur haut e Knäppchen huet, datt, wann eppes 
am Bus geschitt, eng Bedroung oder eppes, 
dann dréckt en déi Tast an dann héiert d’office 
d’Leitstell alles mat, wat am Bus geschitt.
A vu datt déi jo och wëssen, wou de Bus ass, 
well de Bus jo iwwer GPS geort ass, kënnen déi 
direkt d’Police op déi richteg Plaz schécken, sou-
datt dat hei vu menger Säit aus och en Appell 
ass un all déi Leit, déi Schlechtes wëlles hunn, se 
solle léiwer net probéieren an de Bussen an Zu-
kunft, well do gëtt et genuch Équipementer, déi 
derfir suergen, datt se relativ séier mindestens 
gepëtzt ginn. An dat ass duerch déi Installatioun 
vun der Telematik haut och méiglech, an dann 
ass et och méi einfach méiglech, ze intervenéie-
ren.
Bon, dat sinn natierlech immens Moyenen, déi 
haut schonn agesat ginn. Déi wäerten nach ver-
vollstännegt ginn an nächster Zäit, och mat 
Campagnen. Dat kascht och vill Geld, vill 
Opwand an ass awer noutwendeg, ganz sécher. 
Mä, wéi gesot, honnertprozenteg kréie mer et 
net ausgeschloss.
Et muss een och soen: Dee Fall, deen zu Kaute-
baach geschitt ass, dee war awer nu wierklech 
ganz spezifesch, well déi Persoun sech och net 
gemellt huet. An et ass esou an den Zich, datt 
d’Bildmaterial fënnef Deeg gehale gëtt, da 
läscht dat sech vum selwen.
Bon, elo kann ee sech soen: Misst een dat net 
méi laang halen? Mä ech géif awer net derfir 

plädéieren, well dat heiten huet jo och mat Da-
teschutz ze dinn an esou weider. D’Protection 
de la vie privée an esou Geschichte spillen hei 
mat. An ech mengen och, datt esou Fäll, wéi 
deen doten, awer wierklech exzeptionell sinn, 
well an der Regel, wann awer am Zuch eppes 
geschitt, d’Leit sech relativ séier vum selwe 
mellen, an dat dote vläicht awer Eenzelfäll sinn.
Mä doriwwer eraus, wéi gesot, ass haut d’Si-
tuatioun grosso modo awer scho ganz sécher 
an den Zich, an e Maximum gëtt geschafft an 
investéiert, fir datt se nach besser gëtt an Zu-
kunft.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister.
Mir kommen dann zur leschter Fro, gestallt 
vum Här Franz Fayot. An do dréit et sech ëm 
d’Bauaarbechte vum Institut d’Histoire du 
Temps Présent. Se riicht sech un de Stats-
sekretär fir d’Héichschoul.
- Question n°98 du 11 mars 2015 de M. 
Franz Fayot relative à l’état d’avance-
ment des travaux en vue de la création 
d’un Institut d’Histoire du Temps Pré-
sent, adressée à M. le Secrétaire d’État à 
l’Enseignement supérieur et à la Re-
cherche

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech mengen, bei de Bauaarbechte si 
mer nach net, mä effektiv ass et eng Fro, wou 
et ëm den Zoustand geet vun der Planifika-
tioun vun deem Institut d’Histoire du Temps 
Présent.
De Rapport Artuso iwwert d’Period nom 10. 
Mee 1940 an d’Roll vun der Lëtzebuerger Zivil-
verwaltung an der Juddeverfolgung, mat deem 
mer eis muer wäerten an der Institutiounskom-
missioun, an enger élargéierter Institutiouns-
kommissioun auserneesetzen, dee Rapport ass 
sécher eng Zäsur an der Lëtzebuerger Ge-
schichtsschreiwung, well e weist, a seng Kon-
klusioune weisen, dass et néideg ass, och zu 
Lëtzebuerg, fir mat verschiddene Mythen, mat 
enger gewësser Zort vu Geschichtsschreiwung 
opzeraumen, déi méi mat „storytelling“ a mat 
Mémoire ze dinn huet, wéi mat objektiver His-
toriografie.
An dat ass d’ailleurs eppes, wat a ville Länner, a 
villen europäesche Länner scho virun 30 a 40 
Joer geschitt ass. A mir gesinn, dass mir eis 
haut, notamment mam Rapport Artuso, mat 
genee deenen Theme beschäftegen, mat der 
Resistenz, mat der Roll vun der Zivilverwaltung, 
déi zréckbliwwen ass no der Invasioun duerch 
d’Nazien, wéi dat a villen anere Länner geschitt 
ass. An dofir, just aus deem Grond steet am Re-
gierungsprogramm, dass d’Regierung wäert en 
Institut d’Histoire du Temps Présent schafen, dee 
sech wäert der Studie vun der zäitgenëssescher 
Geschicht widmen an eng seriö Opschaffung 
vun deenen Theme maachen.
Ech hat schonn am November 2014 eng Fro ge-
stallt iwwert den IHTP, och un den Här Stats-
sekretär. An deemools ass mer gesot ginn, 
haaptsächlech - an ech zitéieren: «En effet, l’Ins-
titut d’Histoire du Temps Présent ne sera pas 
créé ex nihilo mais à partir des institutions exis-
tantes qui en constitueront le noyau de base.»
Dohier meng Froen:
Éischtens, wat fir eng Institutions existantes 
sinn dat? Ass dat, wéi virgesinn, de Centre de 
Documentation et de Recherche sur l’Enrôle-
ment forcé an deen iwwert d’Resistenz?
Zweet Fro: Wou ass d’Planung vun deem IHTP 
fir de Moment drun? Wat ass d’Zäitschinn? 
Wéi ni gedenkt d’Regierung, do e Projet virze-
leeën?
An dann, drëttens: Soll deen IHTP onofhängeg 
gi par rapport zu der Uni Lëtzebuerg? Ech 
mengen, dat wär wichteg, mä dat ass och eng 
Fro.
An dann, véiertens: Gëtt et och schonn e Pro-
gramme de recherche fir deen Institut?
Ech soe Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Fayot, mam Wonsch, dass e soll 
op d’Auer kucken. Merci. Dann huet d’Wuert 
de Statssekretär fir d’Héichschoul.

 M. Marc Hansen, Secrétaire d’État à l’Ensei-
gnement supérieur et à la Recherche.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, e grousse 
Merci natierlech och un den Deputéierte fir déi 
dote Fro, well et ass e sensibele Sujet, mat 
deem mer eis natierlech och intensiv beschäfte-
gen. Den Deputéierte Fayot huet de Regie-
rungsaccord zitéiert. Do steet notamment och 
dran, dass deen Institut fir d’Zäitgeschicht 
«pour mission une recherche scientifique, cri-
tique et objective sur notre histoire contempo-
raine» huet.
An et ass och dofir, dass de Regierungsrot den 
3. Oktober 2014 décidéiert huet, fir d’Tutelle 

vun dem Kulturministère eriwwerzeginn an de 
Ministère de l’Enseignement supérieur et de la 
Recherche. Dat hate mer och an der zoustän-
neger Kommissioun bei der Presentatioun vum 
Budget eng Kéier kuerz ugerass, dass elo d’Tu-
telle changéiert hätt. Do gouf et ronderëm den 
Dësch relativ Zoustëmmung, dass dat elo bei 
eis am Ministère géif doheem sinn.
Mir sinn an deene leschte Méint amgaang 
gewiescht, dorunner ze schaffen. Dir hutt e 
puer Instituter hei opgezielt. Ech géif der nach 
e puer, ouni se alleguerte wëllen ze ernimmen, 
awer och nach mat an d’Diskussioun ginn, mat 
deene mer och schwätzen fir esou eng Krea-
tioun. Mir schwätzen natierlech mat der Uni-
versitéit doriwwer. Mir schwätze mat dem 
CVCE doriwwer. Mir schwätze mat dem Centre 
d’études et de recherches Robert Schuman do-
riwwer. A mir schwätzen natierlech och nach 
mat aneren Akteuren iwwert d’Kreatioun vun 
esou engem Institut fir d’Zäitgeschicht.
Wou si mer drun? Et gëtt konzeptuell den 
Ament geschafft. Mir hoffen, dass mer virum 
Summer nach kënnen déi grouss Linne presen-
téiere vun deem Institut fir d’Zäitgeschicht. An 
da kann ech Iech soen, dass do nach keen defi-
nitive Programme de recherche steet. Dat gëtt 
am Moment an der Consultatioun mat deene 
verschiddenen Akteuren nach ëmmer weider 
diskutéiert. A wa mer bis eng Kéier esou wäit 
sinn, wäerte mer natierlech och d’Presenta-
tioun maache vun deem Institut an och wéi et 
herno wäert ausgesinn a wou et eventuell och 
situéiert wär.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Statssekretär.
Mir wären dann um Enn vun der Froestonn 
ukomm a géifen dann zu eisem éischte Projet 
de loi iwwergoen. Et handelt sech ëm de Projet 
de loi 6677 betreffend d’Application du prin-
cipe de reconnaissance mutuelle aux décisions 
de probation et aux peines de substitution. 
Voilà, dat ass den Inhalt vum Gesetz. D’Rie-
dezäit ass nom Basismodell festgeluecht. An 
d’Wuert huet elo direkt den Här Rapporteur, 
den honorabelen Här Guy Arendt.

7. 6677 - Projet de loi relative à l’ap-
plication du principe de reconnais-
sance mutuelle aux décisions de pro-
bation et aux peines de substitution 
et modifiant, en vue de favoriser 
l’application du principe de recon-
naissance mutuelle aux décisions 
rendues en l’absence de la personne 
concernée,

1) l’article 634 du Code d’instruction 
criminelle;

2) la loi du 23 février 2010 relative à 
l’application du principe de recon-
naissance mutuelle aux sanctions pé-
cuniaires;

3) la loi modifiée du 17 mars 2004 
relative au mandat d’arrêt européen
Rapport de la Commission juridique

 M. Guy Arendt (DP), rapporteur.- Merci, 
Här President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
de Projet de loi 6677, wéi den Här President et 
scho gesot huet, beschäftegt sech mat zwou 
europäesche Kaderdécisiounen, déi mer a lët-
zebuergescht Recht sollen ëmsetzen. Dat ass fir 
d’Éischt d’Kaderdécisioun 2008/947/JAI, déi 
d’géigesäitegt Unerkenne vun Uerteeler a 
Bewährungsdécisiounen am Hibléck op 
d’Iwwerwaachung vu Bewährungsmoossna-
men an alternative Sanktiounen aféiert.
Zweetens musse mir awer och eis Legislatioun 
upassen, nodeems d’Unhuele vun der europäe-
scher Kaderdécisioun 2009/299/JAI eng ganz 
Partie aner Kaderdécisioune modifizéiert huet, 
fir d’prozedural Rechter vu Persounen ze stäer-
ken, déi net bei hirem Prozess derbäi woren.
Mat dem Ëmsetze vun den Dispositiounen aus 
dësen zwou Kaderdécisioune komme mir dem 
Zil vun engem europäesche Rechtsraum nees 
méi no. D’Visioun vun esou engem euro-
päesche Rechtsraum an enger besserer euro-
päescher Kooperatioun am strofrechtleche 
Beräich ass net nei.
Sou huet den Traité vu Maastricht d’Basis fir 
den deemolegen drëtte Pilier vun der Europäe-
scher Unioun, der sougenannter „Coopération 
en matière de justice et affaires intérieures“ ge-
luecht. Den Traité vun Amsterdam schwätzt fir 
déi éischte Kéier vum „Espace judiciaire euro-
péen“.
Eng richteg Dynamik ronderëm dëse gemeinsa-
men europäesche Rechtsraum gouf awer 
eréischt 1997 um Conseil vun Tampere a Finn-
land ausgeléist. Et war während dësem Conseil, 

dass d’Stats- an d’Regierungscheffen décidéiert 
hunn, net op de Wee vun enger Harmonisatioun 
vun den eenzelnen nationale Legislatiounen, mä 
éischter vum Principe de reconnaissance mu-
tuelle vu Geriichtsentscheedungen ze goen.
D’Memberstaten erkennen also d’Décisioune vu 
Geriichter aus anere Memberstaten un, fir esou 
mat gemeinsame Regelen déi national Legisla-
tioune lues a lues uneneen erunzeféieren. Als be-
kanntst Instrumenter vum Prinzip vun der 
géigesäiteger Unerkennung si virun allem den 
europäeschen Haftbefehl an d’géigesäitegt 
Unerkenne vu Geriichtsuerteeler ze nennen, déi 
2004 respektiv 2011 an d’Lëtzebuerger Recht 
transposéiert goufen.
Ech wëll hei just kuerz op déi zwou Kaderdéci-
siounen agoen, déi vun dësem Projet de loi 
ëmgesat solle ginn. Den Detail fannt Dir am 
schrëftleche Rapport.
Nom Avis vum Conseil d’État huet d’Kommis-
sioun Amendementer agereecht, an de Conseil 
d’État huet en Avis complémentaire eraginn. 
D’Kaderdécisioun 2004/947 huet zum Zil, den 
Transfert vu Persounen, déi vun enger Bewäh-
rungsmoossnam oder enger alternativer Sank-
tioun, ewéi zum Beispill en obligatoreschen 
Drogenentzuch oder gemeinnützeg Aarbecht, 
betraff sinn, an hiert Heemechtsland ze erliichte-
ren. Bis elo ginn déi Fäll iwwer eng europäesch 
Konventioun geregelt, déi eng Rei Memberstate 
vum Conseil de l’Europe ratifizéiert hunn.
Et geet hei drëms, uniform Regelen ze schafen, 
déi et engem Memberstat erlaben, d’Respek-
téiere vun de Bewährungsoplage vun engem 
auslännesche Résident ze kontrolléieren, deen 
dës Oplagen an engem anere Memberstat oper-
luecht kritt huet. Dëst soll d’Victimmen an d’Ge-
sellschaft am Allgemenge besser schützen, 
andeems déi concernéiert Persoune sech an hi-
rem gewinnten Ëmfeld besser sozial rehabili-
téiere kënnen. D’Demandë vun an u Lëtze-
buerg, fir Transferten ze realiséieren, ginn ënnert 
der Autoritéit vum Procureur général d’État gé-
réiert.
Et ass nach interessant ze bemierken, dass de 
Contrôle vun der duebeler Incriminatioun, wéi 
esou oft am Kader vum Principe de reconnais-
sance mutuelle, bei enger Lëscht vu graven In-
fraktiounen, wéi dem Terrorismus oder der orga-
niséierter Kriminalitéit, entfält. D’Ëmsetze vun 
dëser Kaderdécisioun ass fir eis vu grousser 
Wichtegkeet, well zu Lëtzebuerg eng relativ 
grouss Zuel u Persoune vun esou Mesurë betraff 
sinn.
Déi zweet Kaderdécisioun 2009/299 huet zum 
Zil, d’prozedural Rechter vu Persounen ze stäer-
ken, déi vun engem Prozess betraff sinn, beson-
nesch, wann déi Persoune selwer net um Prozess 
deelhuele kënnen. Zu deem Zweck ginn 
d’Grënn limitéiert, déi e Memberstat kann uféie-
ren, fir d’Unerkenne vun enger Décisioun ze re-
fuséieren.
De Projet de loi 6677 dréit deem Rechnung an 
adaptéiert an dësem Sënn d’Gesetz vum 23. Fe-
bruar 2010 iwwert d’Applikatioun vum géigesäi-
tegen Unerkenne vu Geldstrofen, d’Gesetz vum 
17. Mäerz 2004 iwwert den europäeschen 
Haftbefehl souwéi den Artikel 634 vum Code 
d’instruction criminelle.
Zwou aner Kaderdécisiounen, déi eigentlech 
och vun der Kaderdécisioun 2009/299 viséiert 
goufen, sinn nach net an dat lëtzebuergescht 
Recht ëmgesat ginn.
Allgemeng muss ee feststellen, dass esou wich-
teg Instrumenter vun der europäescher Zesum-
menaarbecht am Strofrecht leider nëmme ganz 
lues an de Memberstate vun der Europäescher 
Unioun ëmgesat ginn. Hei kéint all Land méi Ef-
forte maachen, besonnesch, wann ee bedenkt, 
dass et ganz oft ëm net manner wéi d’Sé-
cherheet vun eise Bierger geet.
Erlaabt mer zum Ofschloss, nach e puer all-
gemeng Remarquen zu der strofrechtlecher Ko-
operatioun an der Europäescher Unioun ze maa-
chen.
En Europa ouni Grenze suergt fir ganz vill Fräi-
heeten a Virdeeler fir seng Bierger. Fir dass de 
Projet Europa, ewéi mir en haut kennen, aller-
déngs net riskéiert ze versoen, mussen all 
d’Memberstaten derfir suergen, dass eng be-
stëmmte Kategorie Leit eise Sënn vu Fräiheet net 
mëssbrauchen. Ech schwätzen och, mä net 
nëmme vum Terrorismus.
D’Zesummenaarbecht vun all de Membersta-
ten an der Bekämpfung vu Kriminalitéit an 
Terrorismus ass vun immenser Wichtegkeet. 
Dëst gëtt engem an de leschte Méint erëm nei 
a méi bewosst.
Eng gutt Zesummenaarbecht verlaangt aller-
déngs och e gewësst Vertrauen tëschent de 
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Memberstaten. De Prinzip vun der Reconnais-
sance mutuelle steet a fält mat deem Ver-
trauen. Vertrauen, dass d’Strofen no dem Aus-
liwwere vu Persounen an hiert Heemechtsland 
korrekt applizéiert ginn. Vertrauen awer och, 
dass d’Mënscherechter zu all Moment vun 
enger Prozedur am Kader vum Principe de re-
connaissance mutuelle respektéiert ginn.
Et ass wichteg, dass mir mat dësem Projet de 
loi net nëmmen e weidere Schratt a Richtung 
europäesche Rechtsraum gemaach hunn, mä 
dass och d’Rechter vun de concernéierte Per-
sounen am Kader vum Principe de reconnais-
sance mutuelle gestäerkt goufen.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren a ginn 
heimat den Accord vun der DP-Fraktioun fir 
dëse Projet.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Rapporteur. An éischt ageschriwwe 
Riednerin ass d’Madame Octavie Modert.
Discussion générale

 Mme Octavie Modert (CSV).- Merci, Här 
President. Ech wollt dem Rapporteur Merci soe 
fir säin ausféierleche Rapport an den Accord 
vun der CSV-Fraktioun ukënnegen, well dat hei 
e Gesetz ass, wat eng Rei positiv Elementer mat 
sech bréngt a biergt.
Et ass sécherlech fir d’Alleréischt emol e wei-
dere Mosaiksteen um Wee fir den europäesche 
Rechtsraum. Et stäerkt och déi prozedural 
Rechter vun de Betraffenen, an et ass ge-
duecht, fir deenen hir sozial Reintegratioun an 
hirem Heemechtsland eigentlech ze fërderen, 
onofhängeg dovun, datt och eng Vereinfa-
chung vun de Prozeduren insgesamt virgesinn 
ass.
Dëst Gesetz kann also ganz interessant a prak-
tesch fir Lëtzebuerg sinn. Et bleift sécherlech 
awer ze kucken, ob a wéi vill drop zréckgegraff 
gi wäert hei am Land, respektiv wéi et sech an 
der Praxis entwéckele wäert.
Meng Fro un den Här Minister, zum Ofschloss: 
Hutt Dir eventuell aktualiséiert, aktuell an aktua-
liséiert Statistike vun Transferten op Lëtzebuerg 
hin, op där enger Säit, respektiv vu Lëtzebuerg 
en application vun den haut scho bestehende 
Konventiounen an der Gesetzgebung, déi 
schonn a Kraaft ass op anere Punkten natierlech 
wéi deem vun der Peine de substitution?
Merci. A wéi gesot den Accord vun der CSV-
Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Modert. Den nächste Riedner 
ass den Här Alex Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, Här President, 
Dir Dammen an Dir Hären, ech wëll och dem 
Rapporteur, dem Här Arendt, Merci soe fir säin 
ausféierleche Rapport.
Dat hei ass, mengen ech, e Projet, deen net fir 
grouss parteipolitesch Ausenanersetzunge 
 suergt, mengen ech, well et e gutt Beispill ass, 
wéi Europa och am Justiz- a Sécherheetsberäich 
eis ka weiderbréngen. Well, wann d’Länner op 
sech gestallt wären, fir un déi dote Froen erun-
zegoen, da wär et sécherlech vill méi schwéier, 
eng schnell Äntwert ze fanne bei der prak-
tescher Fro: Wéi kann een Uerteeler unerkenne 
respektiv ausféieren, déi an engem anere Land 
geholl si ginn?
(Problèmes techniques de sonorisation)
…spezifesche Beräich, wéi ee kann eenzel Uer-
teeler am Strofberäich exekutéieren.
Et huet sech, mengen ech, och als richteg er-
wisen, dass een an deem ganze Beräich vun 
deem europäesche Rechtsraum net op de Wee 
gaangen ass, fir eigentlech eng Harmoniséie-
rung vun deene sëllechen nationale Bestëm-
mungen unzestriewen, wat bal zu 28 onméig-
lech wär, fir ze maachen, mä dass ee gesot 
huet: Mir kucken haaptsächlech virunzekom-
men am Unerkennen, am géigesäitegen Uner-
kenne vun Décisiounen, déi an anere Member-
state geholl si ginn. Genau dat gëtt hei ge-
maach. An dat ass, mengen ech, dee richtege 
Wee. An dat ass konkret och eppes, wat fir Lët-
zebuerg ka spillen.
Et ass schonn drop opmierksam gemaach ginn, 
et ass also net reng Theorie, mä dat hei ass eng 
Dispositioun, eng Décision-cadre. Et sinn Déci-
sion-cadren, déi sécherlech och hire prak-
teschen Notze wäerten hunn, wann et drëm 
geet, notamment och ze gewährleeschten, 
dass bei Leit, déi hei zu Lëtzebuerg veruerteelt 
gi sinn, u sech dann och déi Bedéngungen, déi 
an deem Uerteel festgeluecht si ginn, herno 
och kënnen dann an engem anere Land wei-
derverfollegt ginn.

Et ass also eppes, wat wichteg ass, an duerfir 
wäert dat doten och den Accord vun der 
LSAP-Fraktioun fannen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Bodry. An ageschriwwen ass dann 
d’Madame Viviane Loschetter.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Merci, Här President. Och am Numm vun der 
grénger Fraktioun e Merci un den Här Arendt 
als Rapporteur. An den Accord vun der Frak-
tioun ginn ech och gär.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
der Madame Loschetter. A leschten ageschriw-
wene Riedner ass den Här Serge Urbany.
(Interruption)
Ah, jo, ma da si mer fäerdeg mat der allgemen-
ger Diskussioun. D’Wuert huet den Här Justiz-
minister.
Prise de position du Gouvernement

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. Merci och dem Rapporteur, dem 
Guy Arendt, dee wierklech ganz explizit an och 
am Detail de Projet virgedroen huet. Ech wëll 
dann och dat net widderhuelen.
Ech wëll just op een, zwee Aspekter hiweisen. 
Den éischten, op deen ass den Alex Bodry och 
scho kuerz agaangen, fir drun ze erënneren, 
dass vun Tampere un 1999 d’Ambitioun, de 
gemeinsamen europäesche Rechtsraum a 
Raum fir Sécherheet a Fräiheet opzebauen, 
dass dee Versuch sécher kee liichten ass, mä et 
ass awer mat Sécherheet e Beräich, wou et 
Sënn mécht.
De Beräich vun der Justice ass een, deen am 
All dag vun de Bierger eng grouss Bedeitung 
huet a wou Fortschrëtter ganz oft kënnen e 
praktesche Mehrwäert hunn. Zu Tampere ass 
och d’Optioun geholl ginn, fir net onbedéngt 
ze probéieren, d’Legislatiounen an den 28 Län-
ner all Kéiers mussen ze änneren, mä dass ee 
géif probéieren, iwwert dat méi souplet Instru-
ment vun der géigesäiteger Unerkennung wël-
len ze fueren, notamment am Beräich vun de 
Geriichtsdécisiounen.
Déi géigesäiteg Unerkennung gëtt et. Hei gëtt 
se elo eigentlech preziséiert am Beräich vu Me-
suren, déi eng Strof applizéieren, am Beräich 
vu Mesures de probation an anerer. D’Finalitéit 
dovun ass eng, mengen ech, déi mer alle-
guerte kënnen ënnerstëtzen.
D’Finalitéit ass am Fong och déi, deene betraf-
fene Condamnéierten hir Rehabilitatioun, hir 
Resozialisatioun och doduerch kënnen ze er-
liichteren, datt se eventuell déi aménagéiert 
Peinen och an hirem eigentleche Pays de rési-
dence kënnen ausfëllen. Dat, mengen ech, ass 
richteg. Et ass en Instrument, wat keen Zwang 
ausüübt. Et ass kee forcéiert, dat ze maachen, 
mä et ass eng Méiglechkeet, déi geschafe gëtt, 
an zwar bei deenen, wou et sech géif positiv 
kënnen auswierken.
Lëtzebuerg huet bei dëser Dispositioun vläicht 
en Intérêt, dee statistesch e bësse méi grouss 
ass, wéi dee vun anere Länner. Mir hunn zu 
Schraasseg vill Leit, déi keng Lëtzebuerger Rési-
dentë sinn. An domat mengen ech net Leit, déi 
hei zu Lëtzebuerg als Lëtzebuerger Résident 
condamnéiert gi sinn, mä Leit, déi wierklech 
och virun hirer Condamnatioun keng Lëtze-
buerger Résidentë waren. Déi kënne vun dëser 
Mesure Gebrauch maachen.
Fir Lëtzebuerg géif dat bedeiten, dass vläicht 
méi Leit net méi hei zu Lëtzebuerg vun de Lët-
zebuerger Autoritéite misste kontrolléiert ginn 
an am A behale ginn. Dat wär mat Sécherheet 
eng Erliichterung. Dofir, iwwert déi nobel 
Grënn eraus, gëtt et och fir Lëtzebuerg schonns 
praktesch Grënn, fir dës Legislatioun, dëst 
Stéck europäesch Legislatioun ze ënnerstëtzen.
Dofir, mengen ech, ass et och gutt, wann hei 
am Haus eng Eestëmmegkeet ass op där doter 
Fro. Dat gesot, nach eng Kéier Merci fir d’Ën-
nerstëtzung.
D’Fro vun der Madame Modert: Ech hunn déi 
aktuell Zuel net. Déi misst ech beim Procureur 
général froen. Ech maachen dat, an dann, 
wann Der d’accord sidd, géife mer Iech déi ak-
tualiséiert Zuelen an der nächster Commission 
juridique matdeelen.
Dat gesot, Merci fir d’Zoustëmmung.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister.
Mir géifen direkt zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 6677 iwwergoen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6677 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. D’Procuratiounen. D’Of-
stëmmung ass eriwwer.
De Projet de loi 6677 ass mat 58 Jo-Stëmmen, 
bei 2 Abstentiounen ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden (par M. Marcel Ober-
weis), Jean-Marie Halsdorf (par Mme Nancy 
Arendt), Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine 
Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge 
Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter et Laurent 
Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess 
Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel (par Mme Claudia Dall’Agnol), Franz Fayot, 
Claude Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Ro-
ger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. Gusty Graas), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer (par M. Eugène Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).
Se sont abstenus: MM. Justin Turpel (par M. 
Serge Urbany) et Serge Urbany.
Ass de Wonsch do, fir d’Abstentiounen ze moti-
véieren?
(Négation)
Dat ass net de Fall.
Da bleift mir just nach d’Fro ze stellen, ob mer 
dem Projet d’Dispens vum zweete Vote ginn.
(Assentiment)
Ma dann ass dat esou décidéiert. Villmools 
Merci.
Mir kommen dann zum nächste Projet. Dat ass 
de Projet de loi 6724. An do geet et ëm Amen-
dementer zum Protokoll iwwert d’Konven-
tioun, déi d’grenziwwerschreidend Loftver-
schmotzung duerch Schwéiermetaller betrëfft. 
An d’Wuert huet direkt den Här Rapporteur, 
den Här Roger Negri.

8. 6724 - Projet de loi portant ap-
probation des amendements au 
texte et aux annexes autres que III 
et VII du Protocole à la Convention 
sur la pollution atmosphérique 
transfrontière à longue distance, de 
1979, relatif aux métaux lourds, si-
gné à Aarhus, le 24 juin 1998
Rapport de la Commission de l’Environne-
ment

 M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.- Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären, 
d’Schwéiermetaller, Bläi, Cadmium a Quecksël-
wer sinn déi dräi toxesch Schwéiermetaller, déi 
eis Loft am meeschte polluéieren, an dat och 
iwwer laang Distanzen ewech.
Den Objet vum Projet de loi vun haut ass 
deemno d’Approbatioun vun enger Rei vun 
Amendementer vum Protokoll iwwert 
d’Schwéiermetaller, déi de 24. Juni 1998 zu 
Aar hus ënnerschriwwe gi sinn. Dee Protokoll 
war den Objet vum Gesetz vum 24. Dezember 
1999 an ass den 29. Dezember 2003 a Kraaft 
getrueden.
Et handelt sech prezis ëm Amendementer vun 
den Annexen II, IV, V a VI, déi den 13. Dezem-
ber 2012 zu Genève op der 31. Sessioun vun 
der Exekutiv iwwert d’Konventioun vun der 
grenziwwerschreidender Loftverschmotzung 
op laang Distanz adoptéiert goufen. De fran-
séischen Numm dovun ass „Organe exécutif de 
la Convention sur la pollution atmosphérique 
transfrontière à longue distance“ an ass mate-
rialiséiert duerch d’Décisioun 2012/5.
Och wann et sech ëm eng Formalitéit handelt, 
déi allerdéngs awer zimlech technesch ass, er-
laben ech mer, e bësse méi wäit auszehuelen, 
fir dee legislativen Akt vun haut an de Kontext 
ze setzen.
Grondsätzlech geet et ëm den internationalen 
Effort, fir d’Loftverschmotzung ze reduzéieren. 
D’Loftverschmotzung huet ganz grav Auswier-
kungen op eis Gesondheet, op déi natierlech 
Ëmwelt an och op d’Ekonomie. Sou verur-
saacht d’Loftverschmotzung Gesondheetspro-
blemer um Niveau vun den Otemweeër an och 
Häerzkreeslafproblemer a beanträchtegt do 
derniewent d’Planzen- an d’Déierewelt a schie-
degt och eis Ekosystemer. Vun de Wirtschafts-
secteuren ass besonnesch d’Landwirtschaft be-
traff.
Aus där Erkenntnis eraus hu schonn 1979 déi 
europäesch Staten, d’USA, Kanada an 
d’Sowjet unioun zu Genève eng Konventioun 

ënnerschriwwen, déi géint eng wäitraimeg, 
grenziwwerschreidend Loftverschmotzung sech 
agesat huet. Dës Konventioun ass de 16. Mäerz 
1986 a Kraaft getrueden. 51 State sinn haut un 
dës Konventioun gebonnen.
D’Anhale vun der Konventioun gëtt vun der 
Wirtschaftskommissioun fir Europa vun de Ver-
eenegten Natiounen iwwerwaacht. Op Basis 
vun der Konventioun goufen eng Rei vu Proto-
koller ausgeschafft, déi sech mat méi spezife-
schen Aspekter vun der Loftverschmotzung 
beschäftegen, wéi zum Beispill Schwiefelemis-
siounen oder Stéckstoffemissiounen oder, wéi 
am Fall vum Aarhus-Protokoll, ëm deen et jo 
haut geet, mat den Emissioune vun de 
Schwéiermetaller Bläi, Cadmium a Quecksël-
wer.
Dës dräi Schwéiermetaller gëllen als beson-
nesch toxesch. Mir huele se zum Deel iwwert 
d’Loft, awer och iwwer Liewensmëttel op. Si 
räichere sech am Kierper un a brénge schwéier-
wiegend Gesondheetsrisike mat sech. Et ass 
also deemno wichteg, dass weltwäit gekuckt 
gëtt, wat déi wichtegst Emissiounsquelle vun 
dëse Schwéiermetaller sinn, fir dann déi Emis-
siounen och konsequent ze reduzéieren. Genau 
dat geschitt am Kader vum Aarhus-Protokoll.
Mat dem Bäitrieden zu deem Protokoll hu sech 
d’State verflicht, hir Emissioune vun deenen 
dräi Schwéiermetaller ënnert d’Wäerter vun 
1990 ze reduzéieren. Betraff sinn un éischter 
Stell bestëmmten Typpe vun Industrieanlagen, 
woubäi duerch d’Verbrennungsprozesser héich 
Emissiounen entstinn. Dat si virun allem 
d’Kraaftwierker am Energieberäich, der Stolin-
dustrie, Cimenterien an esou weider, awer och 
Müllverbrennungsanlagen oder - zum Gléck 
ëmmer manner - Länner, déi nach mat verbläi-
tem Bensin an hiren Autoe fueren.
E Schwéierpunkt vum Aarhus-Protokoll ass et, 
dass an deenen Anlagen déi beschtméiglech 
Technologien, „meilleures techniques dispo-
nibles“, agesat ginn, fir d’Emissiounen esou ge-
réng wéi méiglech ze halen, mä eben och, 
esou wéi dat beim verbläite Bensin ass, fir virun 
allem op den Asaz vun deene Schwéiermetaller 
ze verzichten. D’Palett vun deene betraffene 
Produiten ass ganz grouss. Dat kënne Batterië 
sinn, dat kënne Moossinstrumenter sinn, dat 
kënne Pestizide sinn, Faarwen an esou weider.
D’Amendementer, deene mer mat dem vir-
leiende Projet de loi vun haut zoustëmmen, be-
treffen als Haaptpunkten d’Grenzwäerter, déi 
bindend mussen agehale ginn. Et gëtt Referenz 
gemaach op en Orientéierungsdokument, dat 
déi beschtméiglech Technologien definéiert a 
regelméisseg kann ugepasst ginn. D’Zil ass et, 
d’Exigenze vum Protokoll entspriechend der 
technescher Entwécklung eropzeschrauwen, fir 
dass e realen Ureiz bestoe bleift, weider Ef-
forten ze maachen, fir d’Emissioune vun dëse 
Schwéiermetaller ze reduzéieren.
Doduerch, dass déi méi streng Normen zum 
Deel nëmme fir déi State verbindlech sinn, déi 
déi ugesprachen Amendementer och unhue-
len, oder verschidden Transitiounsphase be-
stinn, déi haaptsächlech bis den 31. Dezember 
2019 ginn, ass fir déi Staten, déi dem Protokoll 
elo nei bäitriede wëllen, domat méi e groussen 
Ureiz geschafe ginn. An déi State sollen domat 
encouragéiert ginn, sech dem Protokoll 
unzeschléissen.
Et ass ganz wichteg, dass mir hei zu Lëtzebuerg 
d’Approbatioun zu dësen Amendementer ginn, 
well dës eréischt kënnen a Kraaft trieden, wann 
zwee Drëttel vun de Staten, déi schonn de Pro-
tokoll ugeholl hunn, och d’Amendementer 
guttheeschen.
D’Valeurs limites d’émission, ofgekierzt VLE, 
ginn a Milligramm pro Meter Kibb pro Joer 
ausgedréckt a stinn an der Annex V vum Proto-
koll. Ech erspueren Iech, déi elo all opzezielen, 
well d’Transpositioun vum Gesetz jo och an 
engem eenzegen Artikel resüméiert ass, 
nämlech der unilateraler Iwwerhuelung vun 
den Amendementer vum Protokoll iwwer 
Schwéiermetaller vum 13. Dezember 2012 zu 
Genf.
Här President, an der Praxis ännert sech fir Lët-
zebuerg am Fong duerch dat Gesetz vun haut 
net wierklech eppes. Eis gesetzlech Normen, 
wat d’Schwéiermetaller betrëfft, leede sech 
schonn aus EU-Direktiven a -Reglementer of, 
déi dem Protokoll vun Aarhus a groussen Dee-
ler schonn e Schratt viraus sinn. Esou zum Bei-
spill d’Direktiv 2009/30 iwwert d’Qualitéit vun 
de Carburanten; d’Direktiv 2006/66 iwwert 
d’Batterien an d’Accumulateuren, d’Akkuen 
also; d’Direktiven 2012/96 an 2011/65 iwwer 
elektresch an elektronesch Offäll, an dann déi 
ganz Direktiven am Kader vu REACH iwwer 
chemesch Produiten, déi mer jo hei an der 
Chamber schonn ëmgesat hunn.
Woubäi besonnesch nach ervirzehiewen ass, 
am Beräich vun de meilleures Techniques dis-
ponibles, dass duerch eis Ëmsetzung vun de 
Gesetzer vum 6. Januar 2011 an 9. Mee 2014 
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de Beräich vun den industriellen Emissioune fir 
d’Stolindustrie, Klinker, Zement an Haushaltsof-
fall den Emissiounslimitte vum Protokoll scho 
méi laang ënnerläit. Déi Norme sinn deemno 
elo scho konform mat deene geplangten Amen-
dementer oder si gi scho ganz oft doriwwer 
eraus.
Um EU-Niveau muss just nach d’Konventioun vu 
Minamata iwwert de Quecksëlwer ëmgesat 
ginn, wat eng Adaptatioun vun engem 
entspriechenden EU-Reglement verlaangt, mä 
dës Reglementer si jo dann och direkt applika-
bel.
Et bleift déi erfreelech Feststellung, dass d’Emis-
sioune vu Schwéiermetaller an deene leschte 
Jorzéngten effektiv drastesch zréckgaange sinn 
an dass all déi Efforten, fir toxesch Stoffer no an 
no duerch manner schiedlech Produiten ze er-
setzen, an d’Reduktioun vun dësen Emissiounen 
duerch optiméiert Verbrennungsprozesser a bes-
ser Filteranlagen effektiv hir Friichten droen.
Dee Fortschrëtt muss virugoen. Déi am wäitsten 
entwéckelt Länner dierfe sech net op hire Lor-
beeren ausrouen a mussen den Drock op d’Ver-
ursaacher vun toxeschen Emissioune weider 
héich halen. Gläichzäiteg mussen Efforte ge-
maach ginn, fir d’Länner, déi nach net esou wäit 
sinn, esou schnell ewéi méiglech mat op de 
leschte Stand vun der Technik ze brénge respek-
tiv ze begleeden.
An domat, Här President, ginn ech den Accord 
vu menger LSAP-Fraktioun zu dësem Projet de 
loi a soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Negri. An d’Wuert huet den Här 
Marcel Oberweis als éischten ageschriwwene 
Riedner.
Discussion générale

 M. Marcel Oberweis (CSV).- Merci, Här 
President. Dir Dammen an Dir Hären, erlaabt 
mer um Ufank, wéi ëmmer, dem Roger Negri 
Merci ze soe fir dee mëndlechen an och dee 
schrëftleche Rapport, deen hei virgedroe ginn 
ass. Hien huet déi wichtegst Elementer schonn 
hei virgedroen.
Ech erlabe mer just nach, e puer Punkten der-
bäizesetzen, déi iwwert de Kontext erausginn. 
De Gesetzesprojet selwer traitéiert jo e wich-
tegt Element vun der nohalteger Entwécklung, 
notamment d’Belaaschtung vun der Ëmwelt, 
an hei am Speziellen de grenziwwerschreiden-
den Transport vu Schuedstoffer an der Atmos-
phär. An dës stelle jo, wéi gesot, eng grouss 
Gefor fir de Mënsch an och fir d’Ëmwelt duer.
D’Amendementer, déi hei virgedroe si ginn, 
vun der Aarhus-Konventioun, berouen awer, 
wéi hei och gesot ginn ass, op der Konventioun 
iwwert déi grenziwwerschreidend atmosphä-
resch Verschmotzung vum 13. November 
1979. Dës huet sech deemools am Speziellen 
op d’Emissioune vum Schwiefeldioxid bezunn, 
well erkannt ginn ass, dass de Gas grouss 
Schied op de Mënsch an op d’Ëmwelt, no-
tamment op d’Bëschstierwen, ervirgeruff huet. 
Dat war, wéi gesot, an de 70er Joren.
Net vergiesse mer - ech hunn e bëssen noge-
sicht gehat: Dës Konventioun huet awer als 
Grondlag déi schlëmmste Smog-Katastroph zu 
London. An do sinn, tëschent dem 5. an dem 
9. Dezember am Joer ’52, ronn 12.000 Mën-
sche gestuerwen. An dat huet, no 30 Joer 
eréischt, bal 30 Joer, d’Entwécklung vun der 
Konventioun an d’Liewe geruff.
Mëttlerweil ginn all Ustrengungen ënnerholl, 
fir d’Emissioune vu Schwéiermetaller, wéi gesot 
Cadmium, Bläi, Zénk a Quecksëlwer an déi me-
tallesch Legéierungen, ze reduzéieren. Et gëtt 
dofir an dësem Gesetzesprojet ervirgehuewen, 
bei de Betriber, notamment d’Industrien, déi 
beschtméiglech Technologien anzesetzen, fir 
esou dës Emissiounen un de Quelle schonn ze 
reduzéieren, esou wäit wéi méiglech. Wat de 
Quecksëlwer ubelaangt, esou ass gesot ginn, 
dass d’Konventioun vu Minamata ze ënner-
schreiwen ass. Da kann och déi Saach an de 
Grëff geholl ginn.
Mä wa mir bei de Betriber esou streng Oplage 
maachen, misst een och hannerfroen, wéi mer 
bei den Haushalter mam Verkéier verbleiwen. 
Well just beim Verkéier bleiwen ech hänken hei. 
Duerch den LKW- an de PKW-Verkéier gi grouss 
Mengte vu Schuedstoffer an d’Atmosphär 
ausgesat, a mëttlerweil hu mer erkannt, dass 
niewent den Ofgasen och Feinpartikelen a sou-
guer Ultrafeinpartikelen de Mënschen an der 
Ëmwelt d’Liewe sauer maachen. Et gi wuel 
mëttlerweil gutt Technologien, fir e groussen 
Deel zréckzebehalen, awer mir kënnen net ver-
hënneren, dass grouss Mengten, Tonnen an 
d’Longe vun de Mënsche kommen an do ge-
féierlech Krankheeten ervirruffen.

An deem Zesummenhang zwee Beispiller. Déi 
lescht Woch huet an der Belsch eng Informa-
tioun fir vill Oprou gesuergt: d’Emissioune vun 

Ultrafeinpartikelen duerch d’Verbrenne vu Ke-
rosin um Flughafe vun Zaventem. Et ass 
nämlech festgestallt ginn duerch Etüden, dass 
e Fliger vum Typ 747 - där landen och bei ons 
hei - tëschent 1,5 bis 2,5 Tonne Kerosin 
während dem Décollage - schlecht - verbrennt. 
Niewent den CO2-Emissioune kënnt et och 
dann zu der Emissioun vun Ultrafeinpartikelen, 
déi ongebremst an d’Longesystemer vun de 
Mënschen andréngen, déi ronderëm de Flug-
hafe vun Zaventem liewen.

Engem Artikel aus der Dagespress, kuerz drop, 
konnt een enthuelen, dass d’Feinpartikelen 
duerch d’Verbrennen an och d’Emissioune vu 
Schwéiermetaller de fréizäitegen Doud vu ronn 
430.000 Mënschen an der Europäescher 
Unioun ervirruffen. Dës Feinpartikelen an Ul-
trafeinpartikele sinn d’Resultat vun enger 
schlechter Verbrennung vu fossille Brennstoffer.

A souguer d’WHO ass op de Plang getrueden 
an huet gesot: D’Loftverschmotzung dréit 
weltwäit zu dem gréisste Gesondheetsrisiko bäi 
a rifft de fréizäitegen Doud vu ronn siwe Mil-
lioune Mënschen ervir. Duerch d’Loftqualitéit!

Wa mir se bei ons verbesseren, Dir Dammen an 
Dir Hären, wann Der eng Kéier an d’Drëtt Welt 
gitt, do kënnt Der erliewen, wat sech nach do 
vill ofspillt. An och do musse mer dann déi 
bescht Technologien uwenden.

Eng ganz rezent Etüd vum Wëssenschaftler 
Jean-Noël Lebrun iwwert de Flughafen Schip-
hol seet da Folgendes: D’Mortalitéit duerch déi 
héich Ëmweltbelaaschtungen an d’Feinparti-
kele ronderëm de Flughafen ass 3 bis 6% méi 
héich wéi dat gréissert Ëmfeld.

Meng Fro dofir: Misste mir net, niewent den 
Emissioune vu Schwéiermetaller, déi mir an de 
Betriber ëmmer weider reduzéieren an déi 
duerch de Wand jo ronderëmgedroe ginn, och 
dës Emissioune bei de Flughäfen, wou aner 
Saachen optriede kënnen, méi staark an de 
Mëttelpunkt vun eisen ökologesche Be-
truechtunge setzen, wuel wëssend, dass och 
do ökonomesch Iwwerleeungen hannendru 
sinn?

Dat gesot, soen ech nach eng Kéier Merci fir 
d’Nolauschteren, ginn den Accord vun onser 
Fraktioun, a Merci villmools.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Oberweis. Nächste Riedner ass 
den Här Henri Kox.

 M. Henri Kox (déi gréng).- Jo, Här Pre-
sident, fir d’Éischt wëll ech dem Här Rapporteur 
Merci soe fir säi schrëftlechen, awer insbeson-
dere fir säi mëndleche Rapport. Do ass alles ge-
sot ginn. Och dem Virriedner hei, dem Här 
Oberweis, nach eng Kéier Merci fir déi Explika-
tiounen dozou.
An ech bréngen den Accord vun eiser Frak-
tioun, deene Gréngen. Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Kox. Nächste Riedner ass den Här 
Max Hahn.

 M. Max Hahn (DP).- Wann e Rapport esou 
komplett ass, wéi deen heite vum Kolleeg Ro-
ger Negri, da bleift net vill ze soen. Ech géif et 
eigentlech op zwou Saache beschränken: déi 
eng ass, fir dem Rapporteur Merci ze soe fir 
deen ausféierleche schrëftlechen a mëndleche 
Rapport, an op där anerer Säit ginn ech heimat 
dann och den Accord vun der Demokratescher 
Partei.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Hahn. Nächste Riedner ass den 
Här Fernand Kartheiser.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmools 
Merci, Här President. Och vun eiser Säit aus en 
häerzleche Merci un de Rapporteur fir dee 
komplette Rapport.

Eng Fro wollte mer stellen, an déi betrëfft den 
Artikel 15 Paragraf 3, wou eng nei Prozedur 
virgesinn ass: d’Procédure accélérée. Wa mir eis 
elo mat deem Approbatiounsinstrument, wat 
mer haut hei décidéieren, d’accord erklären, 
mat der Applikatioun vun deenen neie Regelen 
an der Konventioun, musse mer eis awer d’Fro 
stellen, wéi wäit dat am nationale Recht sënnvoll 
ass, wa mer net esou eng Erklärung no Artikel 
15 ofginn, well jo villes iwwer europäesch Regle-
menter an dësem Beräich geregelt ass.

Et wär also d’Fro un d’Regierung, ob mer net 
als Lëtzebuerg misste bal eng Erklärung no Arti-
kel 15 ofginn, fir net der Legislatioun um euro-
päesche Plang…, also, fir kohärent da kënnen 
um europäesche Plang virzegoen, wann all EU-
Memberstat dann och esou eng Erklärung 
ofgëtt. Ech mengen, dat wär, am Sënn vun der 
Kohärenz vun eiser Legislatioun, an dësem 
Beräich vläicht nach ze berücksichtegen.

Also dofir d’Fro un d’Regierung: Wëllt d’Regie-
rung beim Dépôt vum Approbatiounsinstru-
ment eng Erklärung no Artikel 15 Alinea 3 of-
ginn oder net?

Villmools Merci.
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och. A leschte Riedner ass den Här Justin Tur-
pel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Déi Aarhus-Konventioun, zu där mer 
hei zwéin Zousätz ofstëmmen, ass eng immens 
wichteg Konventioun, huet se dach erlaabt, fir 
grad am Beräich vun der Informatioun vun der 
Ëffentlechkeet wierklech ee grousse Schrack no 
vir ze maachen, den Zougang vun der Ëffent-
lechkeet zu Ëmweltdaten, deen hei wierklech 
emol eng Kéier geregelt ginn ass, och wann en 
nach net ëmmer esou Applikatioun fënnt, wéi 
jiddweree sech dat erwaart.

Mä ech ginn och dervun aus, datt mer zu Lët-
zebuerg déi Diskussioun och kréien, spéitstens 
dann, wa mer iwwert de Projet de loi iwwert 
den Zougang vun de Bierger zu den Informa-
tioune vum Stat, de Gemengen an esou weider 
diskutéieren, fir dann déi Lacunnen, déi do be-
stinn, och nach ze behiewen.

Zweetens ass et esou, datt an deem, wat mer 
haut hei ofstëmmen, do och eng Rei Verbesse-
runge virgesi sinn, wat d’Grenzwäerter ugeet, 
wou also ee ka feststellen, datt et eng Tendenz 
gëtt och zu der Verbesserung vun deene Wäer-
ter am Sënn, datt se méi streng ginn. Ech zielen 
déi Beispiller elo net op. Déi fënnt jiddwereen an 
der Dokumentatioun erëm.

Et stelle sech awer e puer Froen an deem heiten 
Zesummenhang oder Suergen; ech wier och 
frou, wann ech déi kéint un d’Regierung wei-
dergi respektiv eng Äntwert kréien.

Déi éischt Suerg, déi mir hunn, dat ass, et ass 
am Moment eng Tendenz, also e Versuch, fir déi 
Konventioun och auszedehnen op méiglechst 
vill Länner, wat jo u sech eng gutt Saach ass. Mä 
parallell zu deem Versuch, fir se auszedehnen op 
méiglechst vill Länner, gëtt et awer och 
d’Tendenz, fir heiansdo Saachen ze verwässeren 
an da Konzessiounen ze maachen. An dat ass 
eppes, ee Phenomeen, dee mécht eis Suergen, 
also net d’Ausdehnung, mä d’Ver wässerung.

Deen zweete Problem, dee sech fir eis stellt, dat 
ass: D’Informatiounsflicht stëmmt fir d’ëffent-
lech Hand, mä si stëmmt net fir d’privat Betri-
ber. An et ass awer ganz dacks a private Betriber, 
wou mer och Problemer hunn, wou mer Ëm-
weltdate bräichte vu private Betriber. Ech wëll 
elo net ArcelorMittal hei erauszeechnen, ob-
schonn och do d’Fro sech stellt, mä se stellt sech 
och op anere Plazen, och an anere Länner.

Ech wëll drop hiweisen, datt d’Norweger emol 
eng Kéier proposéiert haten, fir d’Obligatioun, 
fir d’Ëmweltdaten ze publizéieren, auszeweiten 
op d’Privatbetriber, an net just op d’ëffentlech 
Hand. An dat ass eppes, wat vun der EU-Kom-
missioun a vun der EU direkt ofgeblockt ginn 
ass. Also, mir stellen eis awer d’Fro, ob dat net 
ee Schratt wier, dee mir sollte vu Lëtzebuerg 
aus fërderen, fir déi Obligatioun vun der Mat-
deelung och op d’Privatbetriber auszedehnen.

An déi drëtt Fro, déi sech stellt, mä dat léisst 
sech vläicht einfach klären, dat ass: Et geet jo 
och hei ëm de grenziwwerschreidende Beräich, 
iwwert den transfrontalieren Austausch, deen 
och net ëmmer evident ass. Vläicht, well en net 
ëmmer déi noutwendeg Opmierksamkeet kritt. 
Mä et gëtt Leit, déi a Grenzgebidder liewen, 
dat kenne mer jo och duerch Cattenom, ob-
schonn et hei elo net ëm nuklear Stoffer geet, 
mä hei geet et ëm Bläi, Cadmium a Quecksël-
wer haaptsächlech an der Loft an an de Stëb-
ser. Mä deen transfrontalieren Austausch, wéi 
geschitt deen? Geschitt dee sur demande oder 
geschitt deen automatesch? Do, menge mer, 
géifen nach eng Rei Problemer bestoen.

Dat gesot, soe mer, datt dat heiten awer e 
Fortschrëtt ass par rapport zu deem, wat virdru 
bestanen huet. A mir wiere wierklech frou, wa 
mer kéinten och an der Ausdehnung vun der 
Obligatioun vum Datenaustausch op d’Privat-
betriber do ee Schrack no vir maachen. Mä dat 
ass net an dësem Projet virgesinn. Mä mir wie-
ren awer frou, wann dat eng Kéier kéint och 
vun der Kommissioun mat der Ënnerstëtzung 
vu Lëtzebuerg ugaange ginn.

Dat gesot, wann et esou eppes géif ginn 
tëschent Derfirstëmmen an Enthalung, da géif 
ech dat maachen, mä en attendant stëmme 
mer dann hei derfir, wéinst deene Verbesse-
rungen, déi dat huet, trotz deene Froen, déi 
mer vläicht elo beäntwert kréien, an deene Be-
denken, déi mer hunn.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och. Domat si mer um Enn vun eiser allgemen-
ger Diskussioun. An de Statssekretär am Ëm-
weltministère huet d’Wuert.

Prise de position du Gouvernement
 M. Camille Gira, Secrétaire d’État au Déve-

loppement durable et aux Infrastructures.- Jo, 
Merci, Här President. Ech wollt dem Här Negri 
Merci soe fir dee méi wéi kompletten an detail-
léierte Rapport, soudass ech eigentlech zum 
Projet selwer näischt méi ze soen hunn, ausser 
Merci ze soen, him, mä och der Chamber, dass 
mer hei en unanimë Vote kréien an domadder 
och derzou bäidroen, dass dësen Amendement 
esou séier wéi méiglech a Kraaft trëtt, well et 
awer wichteg ass, dass net nëmme mir hei zu 
Lëtzebuerg héich Standarden hunn, mä dass 
mer lues a lues weltwäit esou héich Norme 
kréien. Well mer ebe grad gesinn, dass mer hei 
an engem Domän sinn, wou doudsécher 
d’Landesgrenzen net derfir suergen, dass eng 
Rei Schadstoffer wäerten opgehale ginn.
Ganz kuerz eng Remarque zu deem, wat den 
Här Oberweis gesot huet. Dës Regierung ass 
sech voll bewosst, dass déi ganz Problematik 
Loftverschmotzung e ganz grave Problem ass, 
ech mengen, e Problem, deen och insgesamt 
an der Vergaangenheet ënnerschat ginn ass. 
Hien huet eng Rei absolutt pertinent Zuele ge-
nannt. A wann ee géif de Schued vun deene 
Schadstoffer héichrechnen, da wiere mer bei 
enorme Fraisen.
An dofir huet dës Regierung, och op Wonsch 
vum Nohaltegkeetsministère, en extra Groupe 
de travail interministériel zur Problematik Qua-
lité de l’air agesat. Déi sinn amgaange mat 
schaffen. Dat huet ënner anerem och domat ze 
dinn, dass mer als Lëtzebuerg net nëmme bei 
den CO2-Emissioune jenseits von Gut und Böse 
sinn, wann ech dat esou däerf soen, mä och 
bei de Stéckoxider, an dass mer do riskéieren, 
als Nächst vu Bréissel ganz stramm ënner 
Drock ze geroden.
A wann ech Iech soen, dass op europäeschem 
Plang och nach eng Diskussioun leeft, ob och 
do éischter „fuel sold“ geholl gëtt fir d’Berech-
nung wéi „fuel used“, da brauch ee sech net ze 
froen, a wéi eng Problematik dass mer do era-
kommen. An da si mer och erëm am Kontext 
Tanktourismus.
Den honorabelen Här Oberweis krut haut vun 
eisem Ministère eng Äntwert op seng Fro, dass 
mer bis elo - bis elo, ech paken Holz un - 
gléckl echerweis bei zumindest de PM10, 
deenen e bësse méi grousse Stëbspartikelen, 
nach eenegermoossen - ech betounen: eene-
germoossen - gutt dostinn, op jidde Fall nach e 
gudde Krack ënnert den europäeschen Nor-
men. A mir wëllen och dat Netz vu Miessun-
gen, elo onofhängeg vum Flughafen, wat den 
Här Oberweis opgefouert huet, ausbauen op 
d’PM2,5 - dat ass eng nei Problematik -, vun 
deene gewosst ass, dass déi eventuell nach méi 
problematesch si wéi d’PM10. An dofir musse 
mer eis och e Budget ginn. Mä mir huelen déi 
Problematik vun der schlechter Loftqualitéit 
ganz eescht.
Dem Här Kartheiser kann ech hei op der Plaz 
spontan net äntwerten. Dat ass geduecht, dass 
mer eis do koordinéieren, och op euro-
päeschem Niveau. Ech kann dat awer mathue-
len. A wann déi Koordinatioun um Niveau vun 
den Ëmweltministèren ass, da ginn ech em 
ganz gären eng Äntwert, wéi mer eis dann och 
do positionéieren.
Zu de Froe vum Här Turpel. Ech mengen net, 
dass mer an deem heiten Domän awer do-
duerch, dass mer méi Länner kréien, eng Ver-
wässerung kréien. Dir hutt jo gesinn, dass een 
Deel vun deenen Amendementen hei ass, fir 
awer och e Stufemodell anzebauen. Ech 
mengen, dat muss een awer Einsteigerstate 
ginn. Mir kënnen déi Leit jo och net direkt mat 
der Guergel huelen.
Dir hutt jo awer, mengen ech, aus dem detail-
léierte Rapport vum Här Negri héieren, dass 
mir zu Lëtzebuerg hei op jidde Fall eis net, sou-
guer wann eng Verwässerung géif kommen, 
géife beandrocke loossen. An Dir hutt héieren, 
dass mer an dëser Direktiv, wéi an aneren, ganz 
oft der Zäit viraus si beim techneschen Ëm-
weltschutz, wat ganz oft och, stelle mer fest, 
de Betriber schlussendlech am Beräich vun der 
Kompetitivitéit zeguttkënnt.
Esou ass et, hu mer elo festgestallt, dass eng 
nei Direktiv ënnerwee ass am Beräich och vun 
der Loftqualitéit. An do sinn eng Rei Firmaen zu 
Lëtzebuerg esou gutt opgestallt haut, dass mer 
virgesinn hunn, am Kader vun engem infor-
melle Conseil des ministres eng vun deene Fir-
mae kucken ze goen, fir ze weisen, dass Lëtze-
buerg e Standuertvirdeel huet.
Ech mengen, bei der Verëffentlechung vun den 
Dokumenter hu mer ganz kloer Regelungen. 
An ech mengen, alles, wat ënnert déi aner Aar-
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hus-Konventioun fält, net déi heiten, mä déi 
iwwert d’Obligatioun vun de Staten am 
Kontext vun der Offeleeung vun Ëmweltdaten, 
do hale mer eis strikt un dat, wat kënnt.
(Interruption)
Neen, do gëtt et jo och Jurisprudenzen, déi, 
mengen ech, Greenpeace hei am Land ge-
maach huet.
(Interruption)
Jo, ech mengen, et ass e Kompromiss tëschent 
der Konventioun vun Aarhus an dem Secret in-
dustriel. An ech mengen, alles, wat mir kënnen 
erausginn an däerfen erausginn, dat wäerte 
mer selbstverständlech maachen.
Wann Der awer mam Kontext ArcelorMittal 
kommt, da wësst Der, dass mer méi wäit ginn. 
Mir hunn e problematesche Site um Belval, dat 
hutt Der déi lescht Zäit matkritt. Mä do waarde 
mer net, bis Leit Informatioune froen, mä do 
ass e Comité de suivi, wou och Ëmweltorgani-
satiounen dra sinn, zesumme mat der ARBED a 
mat eiser Ëmweltverwaltung. Do ginn all Daten 
offegeluecht. Dernieft ass et awer esou, dass 
Der ganz vill op eisem Internetsite fannt. A 
wann Demandë kommen, si mir déi Éischt, déi 
Saachen erausginn. Mir hu keen Intérêt, do ier-
gendeppes ze verstoppen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Statssekretär.
Domat wäre mer um Enn vun den Diskussiou-
nen zum Projet de loi 6724 ukomm a mir géi-
fen direkt zur Ofstëmmung iwwergoen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6724 et 
dispense du second vote constitutionnel
De Vote huet ugefaangen. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
De Projet de loi 6724 ass eestëmmeg ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden (par M. Marcel Ober-
weis), Jean-Marie Halsdorf (par Mme Martine 
Mergen), Mmes Martine Hansen, Françoise 
Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme 
Martine Mergen, M. Paul-Henri Meyers, Mme Oc-
tavie Modert, MM. Laurent Mosar, Marcel Ober-
weis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz, 
Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel Wolter et 
Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess 
Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel (par M. Roger Negri), Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. André Bauler), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer (par M. Lex Delles);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Fernand Kartheiser);
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ass d’Chamber d’accord mat der Dispens vum 
zweete Vote?
(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou décidéiert.
Mir géifen dann zum nächste Projet iwwer-
goen. Dat ass de Projet de loi 6735, deen der 
Regierung et soll erlaben, sech un der Kapital-
erhéijung vun der BIRD, der Internationaler 
Bank fir Entwécklung a Rekonstruktioun, ze be-
deelegen. D’Riedezäit ass nom Basismodell 
festgeluecht. An d’Wuert huet direkt de 
Rapporteur, den Här Guy Arendt.

9. 6735 - Projet de loi

- autorisant le Gouvernement à sous-
crire à l’augmentation sélective du 
capital social autorisé 2010 approu-
vée par la résolution numéro 612 du 
Conseil des Gouverneurs de la 
Banque internationale pour la recon-
struction et le développement en 
date du 16 mars 2011,

- autorisant le Gouvernement à sous-
crire à l’augmentation générale du 
capital 2010 approuvée par la réso-
lution numéro 613 du Conseil des 

Gouverneurs de la Banque interna-
tionale pour la reconstruction et le 
développement en date du 16 mars 
2011
Rapport de la Commission des Finances et 
du Budget

 M. Guy Arendt (DP), rapporteur.- Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, de 
Projet de loi, iwwert dee mer op dëser Plaz 
Rapport maachen, ass den 28. Oktober 2014 
vum Finanzminister déposéiert ginn. De 
Statsrot huet säin Avis ofginn an d’Finanz- an 
d’Budgetskommissioun huet no dem Avis an 
der Sëtzung vum 24. Februar iwwert de Projet 
geschwat, an de schrëftleche Rapport ass den 
3. Mäerz ugeholl ginn.
Am Gesetzesprojet, dee mer de Mëtteg disku-
téieren, geet et drëms, der Regierung ze erla-
ben, sech un enger Kapitalerhéijung vun der 
Banque internationale pour la reconstruction et 
le développement ze bedeelegen.
A mengem Exposé wëll ech kuerz op ver-
schidde Punkten an dësem Kontext agoen:
1) Wat mécht dës Bank genau?
2) Firwat brauch si méi Kapital wéi bis elo?
3) Firwat ass et wichteg, dass Lëtzebuerg bei 
där Transaktioun matmécht?
D’Banque internationale pour la reconstruction 
et de développement ass en internationaalt Fi-
nanzinstitut, dat 1944 an deene bekannten Ac-
corde vu Bretton Woods festgehale gouf.

Ech brauch heibannen net ze soen, wéi wich-
teg et nom Zweete Weltkrich war, fir eis Ekono-
mien erëm fit ze maachen. An et war dës Bank, 
déi eis gehollef huet, erëm op d’Been ze kom-
men. Ouni d’Investissementer, déi nom Krich 
och an eist Land gefloss sinn, sténge mer elo 
net do, wou mer stinn. Dës Bank steet also fir 
d’Solidaritéit mat deene Länner, deenen et net 
esou gutt geet.

Ab deem Moment, wou hir éischt Missioun er-
fëllt war, huet d’Bank hire Fokus op d’Entwéck- 
l ungslänner geluecht. An deem Sënn bitt se 
haut ganz konkret Servicer un, fir Länner bei 
hirer wirtschaftlecher Entwécklung ze ënner-
stëtzen an d’Aarmut ze bekämpfen.

Ausser verschiddene Finanzproduite bitt d’Bank 
awer och hir Hëllef bei strategesche Froen un, 
andeems se mat Studien drop hiweist, wat fir 
eng Mesurë bei wéi enge Länner eppes brénge 
kéinten. D’Funktiounsweis vun der Bank berifft 
sech op de kooperative Modell, soudass haut 
188 Länner an dëser Bank vertruede sinn. 
D’Bank bezitt e groussen Deel vun hire Finanz-
mëttelen iwwert déi international Marchéen, 
soudass se zënter 1946 iwwer 500 Milliarden 
Dollar un Entwécklungslänner schécke konnt, 
woubäi nëmme 14 Milliarden Dollar vun de 
Memberlänner zur Verfügung gestallt goufen.

Et sinn awer genau dës Sue vun de Member-
länner, déi et der Bank erlaben, schonns zënter 
1959 vun dem Triple-A-Rating ze profitéieren, 
wat et hir erlaabt, Suen zu gudde Konditiounen 
um Privatmarché ze kréien. D’Bank mécht 
nëmmen eng kleng Marge, just genuch, fir hir 
Administratioun ze bezuelen.

Et handelt sech heibäi also ëm e Finanzakteur, 
dee souwuel bei den Investisseure wéi och bei 
den Entwécklungslänner gutt ugesinn ass.

Zweetens ginn ech dann elo kuerz op d’Fro an, 
firwat d’Bank méi Eegekapital brauch. An de 
Joren 2008 an 2009 huet d’Finanzkris derzou 
gefouert, dass d’Besoine vun den Entwéck- 
lungslänner u Prête staark gestiege sinn. Wann 
elo méi Eegekapital zur Verfügung steet, kann 
d’Bank natierlech och méi Suen um Privatmar-
ché unzéien an esou méi investéieren.

Et war och an dëser Zäit, wou d’Bank iwwer-
luecht huet, hir intern Regelen ëmzeänneren, 
fir dass d’Entwécklungslänner besser represen-
téiert wieren, wat d’Stëmme bei den Décisiou-
nen ugeet.

Sou gouf 2009 festgehalen, fir de Pool u Stëm-
men ze vergréisseren a fir dem afrikanesche 
Kontinent méi Pouvoir ze ginn, andeems Afrika 
ee Sëtz bäikrut. 2010 gouf dunn décidéiert, fir 
eng Kapitalerhéijung duerchzeféieren, duerch 
déi d’Entwécklungslänner och erëm méi Pou-
voir zougesprach kruten. Dëst, well verschidden 
Entwécklungslänner sech bei dëser Transaktioun 
méi staark bedeelege wéi anerer. Doduerch 
klëmmt den Undeel u Stëmme vun den 
Entwéck lungslänner vun elo 42,6 op da 
47,19%. Besonnesch China, Brasilien an Indien 
kréien esou méi Matsproocherecht an der Bank.

Fir Lëtzebuerg ännert sech beim Stëmmrecht 
näischt. Eisen Undeel bleift bei 0,12%.

Ech wëll net ze vill Wierder verléieren iwwert déi 
technesch Aspekter vun der Kapitalerhéijung, 
ausser dass dës Detailer an zwou Décisioune 
vum 16. Mäerz 2011 festgehale goufen, an zwar 
sinn dat d’Resolutiounen N°612 a 613.

Kuerz nach zum finanziellen Impakt: Lëtzebuerg 
wäert 637 Aktien am Wäert vu jee 120.635 Dol-
lar ënnerzeechnen, woubäi awer nëmme 6% 
vum Gesamtwäert fräigesat musse ginn, soudass 
dat 4.610.670 Dollar ausmécht. Wéi vill dat elo 
genau an Euro gëtt, hänkt vum Wiesselcours 
vum Dag vun der Transaktioun of. Esou, wéi de 
Cours de Moment ass, wär de Géigewäert onge-
féier 4.245.800 Euro, also duerch de Fall vum 
Wäert vum Euro eng substanziell Erhéijung vun 
dem Invest am Verglach mat dem Datum vum 
Dépôt vum Projet de loi.
Et ass nach ze soen, dass mer bal a Verzuch sinn, 
well mir hu bis zum 15. Abrëll, fir déi Augmen-
tatioun ze zeechnen. D’Regierung huet en Aus-
stand vun engem Joer gefrot, soudass mer 
eigentlech dann awer kee Problem hunn.
Drëttens, d’Fro: Firwat ass et wichteg, dass Lët-
zebuerg bei dëser Transaktioun matmécht?
Wéi ech dat kuerz erkläert hunn, handelt d’BIRD 
am Gedanke vun der Solidaritéit, enger Solidari-
téit, déi eisem Land nom Krich zeguttkomm ass; 
enger Solidaritéit, déi elo anere Länner zegutt 
soll kommen.
Zudeem hänkt d’Liewensqualitéit hautdesdaags 
och vun der Entwécklung vun deenen anere 
Länner ronderëm eis of. An enger globaler Wirt-
schaft, wéi mer se haut hunn, kann et eis 
nëmme guttdoen, wa Länner wéi China, Brasi-
lien oder Indien och wuessen, wann d’Leit an 
dëse Länner d’Moyene kréien, fir sech hir 
Liewensqualitéit opzebauen. Et ass duerfir wich-
teg, dass dës Länner bei hirer Entwécklung ge-
hollef kréien.
Dass eist Land seng international Responsabili-
téiten iwwerhëlt, steet ausser Fro, dat, fir den 
Image vun eisem Land, mä och aus Solidaritéit, 
fir dass aner Länner sech esou entwéckele kën-
nen, wéi och eist Land dat gemaach huet.
Zum Schluss wëll ech dann och nach dem Fi-
nanzminister a senge Leit Merci soe fir déi gutt 
Zesummenaarbecht. A well mir vum virleiende 
Gesetzestext iwwerzeegt sinn, bréngen ech och 
heimat den Accord vun der DP-Fraktioun a soen 
Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Rapporteur. Den éischten age-
schriwwene Riedner ass den Här Gilles Roth.
Discussion générale

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech soen dem Rapporteur fir d’Éischt 
Merci fir säin ausféierleche schrëftlechen, mä 
och gudde mëndleche Rapport.
En huet drun erënnert, dass mer eigentlech 
vun där Bank do, déi en Deel vun dem Grupp 
vun der gesamter Weltbank ass, profitéiert 
hunn, fir eist Land erëm opzebauen no dem 
Krich. Et ass also en historesche Kontext. Den 
historesche Kontext, deen huet eigentlech 
geännert, well ee gesäit, dass mat där neier Ka-
pitalerhéijung eigentlech déi Schwellelänner 
méi Stëmmrechter kréien, e bëssen au détri-
ment vun den traditionellen Ekonomien.
Fir eis ass et awer och wichteg, an duerfir wäerte 
mer als CSV dëse Projet droen, well de Fait, dass 
mer Member sinn als klengt Lëtzebuerg an 
deenen Institutiounen, dat heescht och, dass 
mer an engem verännerte Weltbild eis Plaz op 
der Weltkaart nach ëmmer verdéngt hunn.
Den zweete Punkt ass deen: Wat ass de bud-
getären Impakt? Dat muss an Dollare bezuelt 
ginn. Dat ware beim Datum vum Dépôt, ech 
mengen, 4,5 Milliounen Dollar, deemools. Do 
ass et ëmgerechent ginn, an dat waren dee-
mools - mat engem Cours, mengen ech, vun 
1,33 US-Dollar par rapport zu dem Euro - 3,4 
Milliounen. Elo sinn et 800.000 Euro weider.
D’Resolutioune gesinn eigentlech vir, dass een 
déi Souscriptiounsperiod kënnt verlängeren. Fir 
deen een Accord geet se méi kuerz, mä fir 
deen aneren, mengen ech, ass eng Verlänge-
rung vu bis zu siwe Joer méiglech. An duerfir 
wollte mer de Finanzminister froen, ob en déi 
Souscriptiounsperiod wëllt nach weider 
erauszéien, an der Hoffnung, dass erëm eng 
Kéier de Cours sech géif änneren.
Fir de Rescht soen ech Iech op jidde Fall Merci 
an ech gi selbstverständlech d’Zoustëmmung 
vun der CSV-Fraktioun zu dësem Projet de loi, 
wou den Ursprong eigentlech nach op déi 
fréier Regierung och zréckgeet.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Nächst Riednerin ass d’Madame Viviane 
Loschetter.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Här President, ech soen och dem Rapporteur 
Guy Arendt Merci fir säi mëndlechen a schrëft-
leche Rapport a ginn den Accord vun der grén-
ger Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Dann den Här Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Och vun eiser Säit aus wëlle mer dem 

Kolleeg Guy Arendt Merci soe fir säi Rapport. 
Ech mengen, en ass ganz am Detail op de Sënn 
an Zweck vun dësem Projet de loi agaangen.
An ech mengen, et ass wichteg, wéi meng Vir-
riedner dat och ënnerstrach hunn, datt mer als 
Lëtzebuerg eise Bäitrag do leeschten an datt 
mer déi Unerkennung dohinner ginn, wou se 
gehéiert, well mir an der Vergaangenheet jo 
och dovunner konnte profitéieren.

Duerfir Merci an d’Zoustëmmung vun eisem 
Grupp.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Gibéryen. Leschten ageschriw-
wene Riedner ass den Här Justin Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. D’BIRD ass eng vun de fënnef Insti-
tutioune vun der Weltbank, wéi Der wësst. An 
eigentlech de Virleefer, déi Weltbank, déi zu 
Bretton Woods gegrënnt ginn ass 1944. Ur-
sprénglech, an doru kann ee sech vläicht erën-
neren, war eigentlech de Sënn ee vill méi staark 
interventionisteschen.

Et kann een drun erënneren, datt de Keynes - 
dee britesche Gesandte war zu Bretton Woods 
an Haaptverhandler - an och d’Amerikaner am 
Fong geholl, de Roosevelt, eng Rei Leit ge-
schéckt hunn, wéi den Harry White oder den 
Henry Morgenthau, déi am Fong geholl eigent-
lech Unhänger vum Keynes waren, iwwerzeegt 
waren, datt ee misst eng „keynesianesch“ Politik 
bedreiwen. Natierlech ass et den Amerikaner 
awer dorëms gaangen, fir hir imperial Interesse 
weltwäit duerchzesetzen, an och an den euro-
päeschen Nokrichslänner, dorënner zwou Kolo-
nialmuechten, Groussbritannien a Frankräich, fir 
den amerikaneschen Export ze sécheren.

An den Ae vum Roosevelt dréit d’Wall Street 
d’Schold um Fiasko vum Zweete Weltkrich. 
1929, d’Kris huet Däitschland dozou bruecht, 
fir 1931 am Fong geholl seng Scholde vis-à-vis 
vun den Englänner, Frankräich, der Belsch an 
Italien anzestellen a seng Aussenhandelsschold 
ze kënnegen. Als Äntwert huet d’USA dunn hir 
Kapitalexporter an hir Importer gekierzt, wat 
dann déi nächst Kris, wat d’Weltkris am Fong 
geholl verschäerft huet.

De Problem vun den USA ass deen, datt 
souwuel d’Wall Street wéi d’Amerikaner ëmmer 
Drock gemaach hunn, fir datt am Fong geholl 
d’Weltbank net däerft op Prête vum private 
Maart zréckgräifen, pardon, net däerft Prête 
maache vun de private Mäert, mä datt am 
Fong geholl déi Fonds propres, déi d’Weltbank 
wollt opmaachen, net zustane komm sinn.

De Roosevelt huet och derfir gesuergt, datt am 
Fong geholl déi dräi Haaptpropose vun der 
Weltbank, datt déi fale gelooss gi sinn: nämlech 
eng Eenheetswährung vun der Weltbank, „Uni-
tas“ oder „Bancor“, wéi de Keynes et genannt 
huet, an d’Weltbank net direkt, an dat ass dat, 
wat ech wollt soen, däerf Prête verginn aus ee-
gene Fongen, mä muss op de Privatmaart léine 
goen. An en drëtt Uleies, wat am Fong geholl 
fale gelooss ginn ass, ass d’Stabilitéit vun de 
Coursë vun de Rohstoffer.

De Prinzip vun der Weltbank, an dat ass dat, 
wou mer hei dermat konfrontéiert sinn, ass net 
dee vun „engem Land, eng Stëmm“, mä déi 
verschidde Länner hunn hir Stëmme proportio-
nal zu der Gewiichtung, déi se wirtschaftlech 
duerstellen. Och doriwwer ass et vill Sträit 
ginn. Dat heescht, et ass praktesch en Zen-
suswahlrecht, iwwert dat et vill Sträit ginn ass. 
1947 ass am Fong geholl festgehale ginn, datt 
déi grouss kapitalistesch Natioune 70% vun de 
Stëmme géifen totaliséieren, Afrika 2,34% a 
Südostasien 11,66%, de Mëttleren Orient 
2,24% a Südamerika insgesamt 8,38%.

Den Haaptuleies vun deem, wat mer haut 
stëmmen, déi zwou Resolutioune 612 a 613, 
ass jo een duebelen: engersäits déi selektiv 
Augmentatioun vum Kapital, dat heescht eng 
nei Gewiichtung vun de Stëmmrechter, wéi dat 
hei erkläert ginn ass, zugonschte vun den Ent-
wécklungslänner. Dat heescht en Transfert vu 
4,99% zugonschte vun de Pays en développe-
ment et en transition. Dorënner awer haapt-
sächlech déi sougenannte BRICS-Staten: China, 
Brasilien, Russland an Indien. An zweetens eng 
generell Augmentatioun vum Kapital, also 
d’Erhéijung vum globale Kapital vun der BIRD 
als Folleg vun der Finanzkris.

D’Gewiichtung vun de Stëmmrechter ass ee 
klenge Schrack, well se an der Ëmverdeelung... 
well se am Fong geholl awer nach weider do-
minéiert gëtt vun deene grousse kapitalis-
teschen Natiounen.

Mä wat deen anere Volet ugeet, deen een on-
bedéngt muss ervirsträichen, dat ass, datt am 
Fong geholl d’Weltbank d’Débiteuren, an dë-
sem Fall déi sougenannten Entwécklungslänner 
en voie de développement et de transition, for-
céiert huet, fir Strukturreformen ze maachen, 
déi katastrophal waren. An deem Sënn ass och 
de Bilan vun der Weltbank katastrophal!
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Ech zielen elo net op, wat d’Weltbank alles vun 
Diktaturen ënnerstëtzt huet, bis dozou, datt se 
verschiddene Regimmer erlaabt huet, hir Ar-
méisbudgeten ze verfënneffachen, wat zum 
Beispill am Ruanda derzou gefouert huet, datt 
herno d’Waffen do ware fir de Génocide géint 
d’Tutsien. Mä ech zielen net alleguerten déi Re-
gimmer op.
Ëmgedréit muss een awer och drop hiweisen, 
datt och eng Rei aner Regimmer, datt déi 
boykottéiert gi sinn, wéi zum Beispill fort-
schrëttlech Regimmer am Iran, a Brasilien, 
d’Sandinisten an den Allende, während awer 
dann d’Apartheid a Südafrika an de Salazar 
erëm ënnerstëtzt gi sinn.
Den FMI huet d’Länner forcéiert, Scholden 
zréck zebezuelen, déi no internationalem Recht 
eigentlech net méi däerfte bezuelt ginn, well et 
am Fong geholl Kolonialscholde waren. An 
d’Weltbank huet derzou bäigedroen, datt vill 
Länner sech iwwerschëllt hunn, datt immens 
vill huet musse privatiséiert ginn, datt desin-
dustrialiséiert ginn ass, datt Kapitalflucht orga-
niséiert ginn ass. Alles Punkten, op déi ech elo 
net ka weider agoen, well mer ebe festgehalen 
hunn, datt dat hei ee Modèle de base ass vu 
fënnef Minutten.
An dofir wëll ech dann domadder schléissen, 
datt ech soen, datt aus all deenen Ursaachen 
do mir deem Projet do net zoustëmmen. 
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Turpel. An d’Wuert huet den Här 
Finanzminister.
Prise de position du Gouvernement

 M. Pierre Gramegna, Ministre des Fi-
nances.- Merci, Här President. Fir d’Éischt e 
grousse Merci un de Guy Arendt fir säin ausféier-
leche schrëftlechen an exzellente mëndleche Be-
richt hei an och fir de flotten Historique, deen 
do gemaach ginn ass.
Mir hunn zwee Grënn, firwat mer dat heiten 
haut hei mat enger breeder Majoritéit wëlle 

stëmmen. Dat Éischt ass e Gefill vu Solidaritéit 
mat den aarmen, oder mat de Schwellelänner, 
wéi dat richteg hei ausgedréckt ginn ass. An déi 
Solidaritéit besteet jo ebe säit dem Enn vum 
Zweete Weltkrich an dat solle mer weiderféieren.
Ech wëll och soen, dass déi Zifferen, déi genannt 
gi sinn, dass déi Mécanique, dass ee 16 Milliar-
den abezilt an domat 500 Milliarde Prête ka 
maachen, jo beweist, dass de System gutt fonc-
tionnéiert huet. Mir hunn hei zu Lëtzebuerg eng 
BEI, déi ähnlech opgestallt ginn ass, mat engem 
klengen initiale Kapital, an haut dee gréissten 
Emprunteur an de gréisste Prêteur op der Welt 
ass. Dat ass alles deemools lassgaange mat den 
Accorde vu Bretton Woods.
Den zweete Grond, firwat hei déi Ännerunge 
geschéien, ass well effektiv e Rééquilibrage an 
der Gewiichtung vun den entwéckelte Länner 
par rapport zu den ënnerentwéckelten oder 
Schwellelänner geschitt ass. 5% ass elo en fa-
veur, also tëschent den entwéckelten an de 
Schwellelänner décidéiert ginn, soudass de 
Poids vun deene Länner elo vun 42% op 47% 
geet. Dat begréisse mir als Lëtzebuerg.
Ech ënnersträichen, dass Lëtzebuerg stabel 
bliwwen ass op 0,12%. Ech fannen, dat ass eng 
gutt Saach. Doduerch, dass mir stabel bleiwen, 
beweise mer, dass mer am Esprit vu Bretton 
Woods eis Roll hei spillen.
Dat Zweet, wat vill ervirgestrach ginn ass, wat 
och wichteg ass, dat ass, wéi de Projet erage-
droe ginn ass, war dat, wat ze bezuele war, 4,6 
Milliounen Dollar ofgeronnt. An dat ware virun 
e puer Méint nach 3,5 Milliounen Euro. An dat 
sinn der haut 4,3. Do gesäit een, wat den Im-
pakt natierlech vun der Währung ass. Ech 
mengen, dat soll eis ze iwwerleeë ginn och fir 
ganz vill aner Sujeten.
Et kann ee sech vill freeën, dass den Euro sech 
ofschwächt, mä dat huet och Konsequenzen, 
wa mer eis Importer musse bezuelen oder wa 
mer hei mussen eis Kontributiounen an Dollar 
bezuelen.

Mir wäerten dat natierlech maachen, eis 
Kontributioun bezuelen. Mir hunn eng Exten-
sioun vum Délai gefrot vun engem Joer, fir am 
Respekt vun den Délaien ze bleiwen. Deen Ac-
cord, fir ee Joer Verschiebung ze kréien, krute 
mer. Dat ass och wierklech nëmmen eng For-
malitéit. Dat gëtt eis elo déi néideg Marge de 
manœuvre, fir d’Ausbezuelung ze maachen.
Op d’Fro, déi gestallt ginn ass, wéini mer dann 
d’Bezuele maachen, géif ech soen: Mir beginn 
eis do elo net a ganz grouss Spekulatiounen 
eran. Well wie weess schonn, wou den Euro an 
engem Mount oder a sechs Méint steet? Mir 
wäerten awer an deenen nächste Wochen dat 
bezuelen, well mer dann och den Accord vun 
Iech hunn, fir dat ze maachen. A mir wäerten 
do net spekuléieren.
Ech soen alleguerten deenen, an dat ass bal all 
Mënsch ronderëm hei, Merci fir d’Ënner-
stëtzung zu dësem Projet, deen, mengen ech, 
gutt zum Gesiicht passt vun engem Land wéi 
Lëtzebuerg, wat international aktiv a kredibel 
wëllt sinn.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Finanzminister.
Domat wäre mer um Enn vun der Diskussioun 
a mir géifen zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
6735 iwwergoen.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6735 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass ofgeschloss.
De Projet de loi 6735 ass mat 58 Jo-Stëmmen, 
bei 2 Nee-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden (par M. Laurent Mosar), 
Jean-Marie Halsdorf (par Mme Nancy Arendt), 

Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen 
(par M. Claude Wiseler), M. Paul-Henri Meyers, 
Mme Octavie Modert, MM. Laurent Mosar, Mar-
cel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler, Michel 
Wolter et Laurent Zeimet;

MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt (par Mme Claudia Dall’Agnol), Alex Bodry, 
Mmes Taina Bofferding, Tess Burton, M. Yves 
Cruchten, Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel (par M. Alex Bodry), 
Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile Hem-
men et M. Roger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. André Bauler), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer (par M. Lex Delles);

MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;

MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding (par M. Gast Gibéryen).

Ont voté non: MM. Justin Turpel et Serge Urbany 
(par M. Justin Turpel).

Ass d’Chamber d’accord, fir d’Dispens vum 
zweete Vote ze ginn?

(Assentiment)

Dann ass dat esou décidéiert.

Mir sinn domat um Enn vun der Sëtzung vun 
de Mëtteg ukomm. A mir gesinn eis d’nächst 
Woch fir dräi ëffentlech Sëtzungen erëm.

Merci villmools. An d’Sëtzung ass ofgeschloss.

(Fin de la séance publique à 16.07 heures)
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(Début de la séance publique à 14.34 heures)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Ech 

maachen d’Sëtzung op.

D’traditionell Fro un d’Regierung: Här Statsmi-
nister, hutt Der eng Kommunikatioun ze maa-
chen?

 M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Neen, Här President, dat ass net de Fall.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Da gi mer zu de Kommunikatioune vun 
der Chamber iwwer.

2. Communications
D’Lëscht vun deenen neie parlamentareschen 
Ufroen a vun den Äntwerte ass hei deponéiert. 
D’Lëscht vun de Projeten, déi zënter der leschter 
Sëtzung hei abruecht gi sinn, ass un d’Frak-
tioune verdeelt ginn, grad ewéi d’Lëscht vun 
deenen neie Petitiounen.

Communications du Président - séance pu-
blique du 17 mars 2015

1) La liste des questions au Gouvernement ainsi 
que des réponses à des questions est déposée sur le 
bureau.

Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.

2) Les projets de loi et le projet de règlement 
grand-ducal suivants ont été déposés à l’Adminis-
tration parlementaire:

6790 - Projet de règlement grand-ducal relatif à 
la participation de l’Armée luxembourgeoise à la 
mission Resolute Support en Afghanistan

Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de la Dé-
fense, le 10.03.2015

6791 - Projet de loi modifiant l’article 5 quinquies, 
paragraphe 1er, point b) de la loi modifiée du 23 
décembre 2004 établissant un système d’échange 
de quotas d’émission de gaz à effet de serre

Dépôt: Mme Carole Dieschbourg, Ministre de l’En-
vironnement, le 11.03.2015

6792 - Projet de loi portant modification
1. des articles L.126-1, L.251-1 et L.426-14 du 
Code du Travail;
2. de l’article 1 de la loi modifiée du 28 novembre 
2006 portant 1. transposition de la directive 
2000/43/CE du Conseil du 29 juin 2000 relative à 
la mise en œuvre du principe de l’égalité de trai-
tement entre les personnes sans distinction de race 
ou d’origine ethnique; 2. transposition de la direc-
tive 2000/78/CE du Conseil du 27 novembre 
2000 portant création d’un cadre général en fa-
veur de l’égalité de traitement en matière d’emploi 
et de travail; 3. modification du Code du Travail et 
portant introduction dans le Livre II d’un nouveau 
titre V relatif à l’égalité de traitement en matière 
d’emploi et de travail; 4. modification des articles 
454 et 455 du Code pénal; 5. modification de la 
loi du 12 septembre 2003 relative aux personnes 
handicapées;
3. de l’article 1bis de la loi modifiée du 16 avril 1979 
fixant le statut général des fonctionnaires de l’État;
4. de l’article 1bis de la loi modifiée du 24 dé-
cembre 1985 fixant le statut général des fonction-
naires communaux;
5. de l’article 454 du Code pénal
Dépôt: M. Nicolas Schmit, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire, le 
12.03.2015
6793 - Projet de loi concernant la compatibilité 
électromagnétique
Dépôt: M. Etienne Schneider, Ministre de l’Écono-
mie, le 16.03.2015
3) Les demandes de pétition publique suivantes 
ont été déposées:
Demande de pétition publique n°494 - Pour la 
personnalisation complète des plaques d’immatri-
culation
Dépôt: 12.03.2015 par M. Ben Dahan
Demande de pétition publique n°495 - Pour la re-
connaissance du travail des chasseurs
Dépôt: 14.03.2015 par M. Simone Di Pentima
(Tous les documents peuvent être consultés à l’Ad-
ministration parlementaire.)

3. Changement de composition 
d’une commission parlementaire
Op Demande vun der DP-Fraktioun wäert, 
wann Dir domadder d’accord sidd, den Här 

Eugène Berger d’Madame Simone Beissel all 
Kéiers fir de Punkt vun der Proposition de loi 
6589B iwwert d’Organisatioun vum Service de 
Renseignement de l’État an der Institutiouns-
kommissioun ersetzen.
Ass d’Chamber do dermat d’accord?
(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou décidéiert.

4. Ordre du jour
Dann huet d’Presidentekonferenz den Ordre 
du jour fir déi nächst dräi Deeg festgehalen. Dir 
hutt deen Ordre du jour zougestallt kritt. Et ass 
just eng Ännerung vis-à-vis vun der urspréngle-
cher Propositioun: Mir hu bei engem Projet de 
Basismodell duerch de Modell 1 bei de Rie-
dezäiten ersat.
An ech wollt och nach sécherstellen, dass mer 
déi international Projeten, déi Accorden, dass 
mer déi mat engem Rapport a mat enger Dis-
kussioun kënnen traitéieren.
Ass d’Chamber do dermat d’accord? Dat war 
aus dem Ordre du jour net esou ervirgaangen. 
Mä wann ech mech gutt erënneren, hate mer 
an der Presidentekonferenz...

 Une voix.- Modell 1, an der Presidente-
konferenz.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Voilà, 
de Modell 1 hate mer an der Presidente-
konferenz als Prinzip festgehalen. Ass dat esou, 
wéi d’Chamber sech dat wënscht?
(Assentiment)
Dann ass dat esou décidéiert.

5. Vœux de rétablissement
Ech wollt dann och d’Chamber kuerz infor-
méieren, dass eise Kolleeg Marc Angel, deen de 
leschte Freideg an engem Busaccident en 
Aarmbroch erlidden huet, haut operéiert ginn 
ass, dass et em gutt geet an dass en Iech alle-
guer häerzlech gréisst. An Ärem Numm géif 
ech em alles Guddes wënschen, fir dass e séier 
erëm hei ass.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 

Merci!

Da géife mer zu dem Ordre du jour iwwer-
goen. Als éischte Projet hu mer de Projet 6695 
iwwert d’Rechter vun de Passagéier. An do 
huet d’Wuert direkt d’Madame Rapportrice, 
d’Madame Josée Lorsché.

6. 6695 - Projet de loi déterminant 
le régime des sanctions applicables 
en cas de violation des dispositions 
du règlement (UE) n°181/2011 du 
Parlement européen et du Conseil 
du 16 février 2011 concernant les 
droits des passagers dans le trans-
port par autobus et autocar et modi-
fiant le règlement (CE) 
n°2006/2004, et modifiant
1) les articles L.311-5 et L.311-6 du 
Code de la consommation,
2) l’article 7bis de la loi modifiée du 
29 juin 2004 sur les transports pu-
blics
Rapport de la Commission du Développe-
ment durable

 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-
trice.- Merci, Här President. Dir Dammen an Dir 
Hären, beim Projet de loi 6695 geet et ëm 
d’Transpositioun an eis national Gesetzgebung 
vum europäesche Reglement 181/2011. 
D’Haaptzil besteet doran, d’Rechter vun de 
Passagéier ze schützen a gläichzäiteg d’Quali-
téit an d’Effikassitéit vum Transport am Autocar 
an Autobus ze verbesseren, woubäi d’Wuert 
„Autobus“ gebraucht gëtt fir d’Gefierer, déi re-
lativ kuerz Distanzen am Alldagsverkéier assu-
réieren, während „Autocar“ fir Gefierer steet, 
déi méi laang Distanzen am Beräich vum 
Fräizäittransport oder vum Vakanzentransport 
zréckleeën.
An deem Kader gesäit de virleiende Gesetzes-
projet Sanktioune vir am Fall, wou d’Rechter 
vun de Passagéier net respektéiert ginn. Kon-
kret geet et hei ëm d’Recht op Transport vu 
behënnerte Mënschen oder Mënsche mat 
ageschränkter Mobilitéit, ëm d’Recht op Infor-
matioun iwwert d’Tariffer, ëm d’Disponibilitéit 
vun de Billjeeën, ëm d’Reservatiounen, och ëm 
Entschiedegung am Fall vu Verloscht vun de 
Bagagen oder nach ëm d’Regelen, déi bei 
enger Annullatioun oder enger Verspéidung 
musse gëllen.
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D’europäescht Reglement ass applikabel fir all 
Persounentransport am Autobus an Autocar am 
Fall, wou den Ufank oder d’Enn vum Trajet 
vum Passagéier sech an engem Memberstat 
befënnt an en eng Distanz vun 250 Kilometer 
oder méi huet. Eenzel Dispositiounen zielen 
och fir Distanze vu manner wéi 250 Kilometer, 
wat fir eist Land jo och noutwendeg ass. Bei 
Annullatiounen oder Verspéidunge muss d’Dis-
tanz an alle Fäll 250 Kilometer oder méi hunn, 
fir dass d’Dispositioune kënnen a Kraaft trie-
den.
Zu Lëtzebuerg gëtt d’Applikatioun vum euro-
päesche Reglement iwwert d’Communauté des 
Transports ofgeséchert. Dat heescht, dass 
d’CdT Plainten entgéinthëlt an deem betraffe-
nen Transportunternehmen, dem Chauffeur, 
Agent oder enger anerer responsabeler Per-
soun d’Sanktioun kann ausschwätzen, jee no 
Gravitéit vum Vergoen. D’Kompetenze vun der 
CdT ginn an de Code de la consommation an 
an d’Gesetz iwwert den ëffentlechen Transport 
integréiert.
De betraffene Passagéier muss seng Plainte 
schrëftlech motivéieren, muss se ënner-
schreiwen an de Grond vun der Plainte och 
ganz prezis beschreiwen. D’Communauté des 
Transports hirersäits huet duerno dräi Méint 
Zäit, fir dem Passagéier hir Décisioun matze-
deelen.
Éier eng Sanktioun däerf ausgeschwat ginn, 
huet dee Beschëllegten d’Recht, vun der Com-
munauté des Transports gehéiert ze ginn an 
Observatiounen zu der Plainte ze maachen. Am 
Fall vun Oneenegkeet huet déi beschëllegt Par-
tei dann och nach d’Recht op e Recours virum 
Verwaltungsgeriicht.
Déi eenzel Obligatiounen, déi vun den Trans-
porteure musse respektéiert ginn, sinn a ganzer 
18 Artikele vum europäesche Reglement defi-
néiert. D’Sanktioune sinn administrativer Natur 
a mussen innerhalb vun engem Délai vun 30 
Deeg vum Enregistrement agezu ginn. Jee no 
Gravitéit belafen d’Sanktioune sech op 
500 Euro respektiv op 2.000 Euro a kënnen am 
Fall vu widderhuelte Feelhandlungen innerhalb 
vun engem Joer verduebelt ginn.
Fir behënnerte Persounen oder Persoune mat 
ageschränkter Mobilitéit e bessere Schutz ze 
garantéieren a fir der Diskriminatioun vun 
deene Persounen och am Transport virze-
beugen, gëtt d’Feelverhale vis-à-vis vu grad 
deene Persoune méi streng sanktionéiert. Der-
nieft ass ab dem Joer 2016 och eng Forma-
tioun virgesi fir all déi Beschäftegt, déi an 
direktem oder indirektem Kontakt mat Passa-
géier mat Handicap oder à mobilité réduite 
sinn.
Dës Dispositioun war eigentlech net an deem 
kuerzen Délai verlaangt, mä an der Kommis-
sioun si mer eis eens ginn, dass den Délai vun 
2016 sollt respektéiert ginn. Dat, fir en 
Zeechen ze setzen a Richtung Inklusioun vu 
behënnerte Mënschen a Respekt virun hire Pro-
blemer.
De Projet de loi bezitt sech iwwregens och op 
de Persounentransport am Beräich vun der in-
terner Navigatioun, déi natierlech zu Lëtze-
buerg net an d’Gewiicht fält; mir schwätzen 
net vu Paddelbooter op der Sauer.
Ech kommen zum Oflaf vun de Prozeduren an 
zu den Aarbechten an der Kommissioun. De 
Projet de loi ass den 10. Juni 2014 vum Nohal-
tegkeets- an Infrastrukturminister déposéiert 
ginn. Den Avis vun der Chambre des Métiers 
ass vum 13. Juni 2014. Den éischten Avis vum 
Statsrot koum de 24. Juni 2014 a säin Avis 
complémentaire de 24. Februar 2015.
Den 10. Dezember 2014 huet d’Nohal-
tegkeetskommissioun mech als Rapportrice de-
signéiert. An därselwechter Sëtzung huet se 
sech mam Gesetzesprojet a mam éischten Avis 
vum Statsrot befaasst. Da komme mer op 
d’Joer 2015. De 7. Januar 2015 huet d’Kom-
missioun eng Rei Amendementer am Text vir-
geholl. Den 3. Mäerz 2015 huet d’Kommis-
sioun sech mam Avis complémentaire vum 
Statsrot befaasst. An den 12. Mäerz 2015 huet 
se mäi Rapport eestëmmeg ugeholl.
Zum Avis vum Statsrot bleift ze soen, dass do-
ran eng ganz Rei vun Opposition-formellen dra 
ware géint den initialen Text, dee geschriwwe 
gi war. Eng vun de wichtegsten Oppositiounen 
huet sech op déi initial Approche vun den Au-
teure bezunn, engersäits e Gesetz an anerer-
säits e Règlement grand-ducal ze schafen. Dat 
heescht, dass ursprénglech d’Dispositioune 
vum europäesche Reglement sollten an d’Ge-
setz integréiert ginn, während d’Bestëmmun-
gen, déi sech speziell op Lëtzebuerg bezunn 
hunn oder och an Zukunft wäerte bezéien, an 
de Règlement grand-ducal sollten integréiert 
ginn.
Dës zweegleiseg oder dual Approche huet dem 
Statsrot net gefall an ass opgrond vun enger 
Opposition formelle dunn och vun der Kom-
missioun fale gelooss ginn, mam Resultat, dass 

d’Kommissioun sämtlech Dispositiounen an de 
Gesetzesprojet integréiert huet.
Weider Kriticke vum Statsrot ware méi legiste-
scher oder juristescher Natur a sinn alleguer am 
Commentaire des articles vu mengem schrëft-
leche Rapport nozeliesen. Do ginn ech elo net 
an d’Detailer. Dat si ganzer, mengen ech, 30 
Säiten, déi de Rapport huet, et war eng „mer à 
boire“.
Ofschléissend soen ech der Madame Josiane 
Pauly an och der Madame Félicie Weycker aus 
dem Nohaltegkeetsministère e grousse Merci 
wierklech fir hir kompetent Berodung an hir ju-
ristesch Begleedung an dësem Dossier, deen, 
wéi gesot, zimlech komplizéiert war.
Dat gesot, ginn ech d’Zoustëmmung vun der 
grénger Fraktioun a soen Iech villmools Merci 
fir d’Opmierksamkeet. Ech wéilt och nach 
d’Madame Trmata erwähnen, déi och eng 
grouss Roll an dësem Dossier gespillt huet.
Villmools Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

der Madame Lorsché. Éischten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Aly Kaes.
Discussion générale

 M. Aly Kaes (CSV).- Merci, Här President. 
Dir Dammen an Dir Hären, fir unzefänke wëll 
ech der Madame Lorsché villmools Merci soe fir 
hiren exzellente schrëftlechen a mëndleche 
Rapport. Si huet am Fong geholl dat meescht 
gesot, duerfir kann ech mech ganz kuerzfaas-
sen.

 Une voix.- Très bien!
 M. Aly Kaes (CSV).- Ech wëll just betou-

nen, datt d’CSV selbstverständlech begréisst, 
datt dat EU-Reglement ëmgesat gëtt an do-
madder u sech d’Rechter an d’Sécherheet vun 
de Passagéier verstäerkt ginn. D’Positioun vun 
de Passagéier gëtt ganz kloer virun allem do-
madder gestäerkt, datt och e Strofregime age-
fouert gëtt. D’Madame Lorsché ass op déi een-
zel Tariffer do agaangen, et eriwwregt sech 
also, se nach eng Kéier ze widderhuelen.
Viséiert sinn natierlech och d’Regele fir Leit mat 
Handicap a Leit mat enger reduzéierter Mobili-
téit. Och dat ass e wichtegt Element. A schluss-
endlech gëtt et och nach Informatiounen 
iwwert d’Tariffer, d’Billjeeën, d’Reservatioune 
respektiv iwwert d’Indemnisatiounen, wann 
d’Gepäck ze spéit respektiv guer net ukënnt 
oder verluer geet.
Da wollt ech och nach just soen zum Schluss, 
datt mer selbstverständlech och där Meenung 
si wéi de Statsrot, datt et net gutt gewiescht 
wier, wéi d’Madame Lorsché sot, „zweeglei-
seg“ ze fueren: deels Dispositiounen am Gesetz 
an deels am Reglement. Et ass effektiv méi 
transparent, datt mer dat Ganzt elo am Ge-
setzestext erëmfannen.
Dat gesot, géif ech mer dann erlaben, d’Zou-
stëmmung vun der CSV-Fraktioun zu dësem 
Projet de loi ze ginn.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Kaes. Nächste Riedner ass den 
Här Roger Negri.

 M. Roger Negri (LSAP).- Villmools Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, als 
Éischt wéilt ech och der Rapportrice, dem Josée 
Lorsché, e grousse Merci soe fir hire 
mëndlechen a schrëftleche Rapport.
Mir begréisse virun allem, dass d’Communauté 
des Transports d’Autorité compétente elo gëtt, 
fir déi Sanktiounen auszeschwätzen an dësem 
Beräich. Ech mengen, dat ass virun allem 
wichteg fir de Schutz vum Client am ëffent-
lechen Transport.
Des Weidere wëlle mer och nach zousätzlech 
eng Kéier soen, dass mir wierklech begréissen, 
dass déi handicapéiert Persounen och elo abso-
lut geschützt sinn, dass also all Transporteur 
muss derfir suergen, dass déi handicapéiert Leit 
kënnen transportéiert ginn.
An deem Sënn gi mer och den Accord vun ei-
ser Fraktioun zu dësem Projet de loi.
Merci.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

dem Här Negri. Nächste Riedner ass den Här 
Gusty Graas.

 M. Gusty Graas (DP).- Här President, Dir 
Dammen an Dir Hären, ech wëll drun erënne-
ren, datt zënter dem 1. Mäerz 2013, wou jo 
elo dat Reglement a Kraaft getrueden ass um 
europäesche Plang, d’Europäesch Unioun deen 
éischte geografesche Raum op der Welt ass, 
wou u sech elo d’Rechter vun de Leit méi res-
pektéiert ginn um Niveau vum Fluch-, vum 
Zuch- a vum Busverkéier. Op där anerer Säit, 
wat och schonn hei richteg ënnerstrach ginn 

ass, ass et wichteg, datt och elo deene Leit mat 
Mobilité réduite respektiv deenen, déi en Han-
dicap hunn, méi Rechter zouerkannt ginn.
Ech wëll dann och drop hiweisen, datt d’Com-
munauté des Transports elo eng zousätzlech 
wichteg Missioun kritt. Ech verheemlechen net, 
datt d’Demokratesch Partei viru Jore vläicht e 
bësse méi reservéiert war, wéi déi Commu-
nauté des Transports geschafe ginn ass. Mir er-
kennen awer haut un, datt sech dorauser awer 
trotzdeem eng wichteg Institutioun entwéckelt 
huet. Si kritt jo elo u sech juridictionnelle Cha-
rakter op eng Manéier, well se jo och däerf elo 
Strofen ausspriechen um administrative Plang.
Ech wëll awer och drop hiweisen, datt et 
trotzdeem awer och ze hoffen ass, datt elo net 
ze vill Abuse gemaach ginn, datt awer och elo 
net ze vill Leit mengen, si kéinten elo bei all 
Klengegkeet hei eng Plainte déposéieren.
Vläicht eng lescht Remarque nach: Dat ass 
awer, datt et och wichteg ass, datt dat Gesetz 
hei, wat elo vläicht net dee ganz groussen Écho 
dobausse fënnt, awer eng grouss Wichtegkeet 
huet an datt et awer an deem Sënn och oppor-
tun wier, wann eng geziilt Informatiounscam-
pagne elo géif gemaach gi bei de Leit dobaus-
sen, fir datt se awer och wëssen, datt se an 
Zukunft zousätzlech Rechter hunn, also déi 
Leit, déi mam Bus ënnerwee sinn. Duerfir wier 
et och vläicht gutt, wann d’Communauté des 
Transports respektiv de Ministère sech där 
Saach géif unhuelen.
Selbstverständlech steet d’Demokratesch Partei 
zu deem Gesetzesprojet hei. An ech 
profitéieren och vun der Geleeënheet, fir der 
Madame Lorsché nach Merci ze soe fir hiren 
ausféierleche schrëftlechen an och mëndleche 
Rapport.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Graas. An d’Wuert huet den Här 
Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pres-
ident. Ech wëll och vun eiser Säit aus der 
Kolleegin Josée Lorsché Merci soe fir dee 
mëndlechen a virun allem dee schrëftleche 
Rapport. Si huet et mat treffende Wierder 
gesot, datt et e relativ komplexen Text war. Mä 
si huet et awer verstanen, gutt ze resüméieren 
an hei gutt ze erklären.
Ech wëll mech duerfir all deene Wierder, déi 
meng Virriedner hei geschwat hunn, uschléis-
sen. Just, datt ech mengen, datt mir dat een-
zegt Land sinn, wat déi Direktiv hei net kann 
op nationalem Territoire ëmsetzen: Et muss ee 
schonn iwwert d’Grenz fueren, fir datt een 
drënnerfält. Well, ech mengen, de Minimum 
sinn 250 Kilometer, wann ëmmer. An duerfir, 
wéi gesot, ass et awer gutt fir déi Leit, déi dann 
an d’Ausland fueren, déi falen heidrënner.
All déi Virdeeler, déi dat Gesetz hei mat sech 
bréngt, hu souwuel d’Rapportrice wéi meng 
Virriedner gesot, an duerfir ass et selbstver-
ständlech och d’Zoustëmmung vun eiser 
Partei.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Domat si mer um Enn vun der allge-
menger Diskussioun an d’Wuert huet den Här 
Nohaltegkeetsminister.
Prise de position du Gouvernement

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President, fir d’Wuert. Och Merci un d’Rap-
portrice fir hire gudde schrëftlechen a 
mëndleche Rapport an un all d’Deputéiert fir 
déi kuerz, awer konsistent Interventiounen.
Ech freeë mech, datt de Projet unanime ge-
stëmmt gëtt.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Da kënne mer direkt zur Ofstëmmung 
iwwergoen iwwert de Projet de loi 6695.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6695 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. D’perséinlech 
Stëmmen. D’Procuratiounen. An d’Ofstëm-
mung ass elo eriwwer.
De Projet ass eestëmmeg ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt (par M. Marcel Ober-
weis), MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Léon Glo-
den, Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Mme Martine Mergen (par Mme Diane 
Adehm), M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie 
Modert (par M. Marc Spautz), MM. Laurent Mo-
sar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marco Schank, 
Marc Spautz, Serge Wilmes (par M. Claude Wise-
ler), Claude Wiseler, Michel Wolter et Laurent Zei-
met;
MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess 
Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 

Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. Eugène Berger), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps, Edy Mertens et 
Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ass d’Chamber och bereet, fir d’Dispens vum 
zweete Vote ze ginn?
(Assentiment)
Dann ass dat esou décidéiert. Villmools Merci.
Mir géifen dann zum nächste Projet iwwer-
goen. Dat ass de Projet 6770 iwwert d’Ge-
stioun vun der Eisebunnsinfrastruktur. An 
d’Wuert huet elo erëm direkt d’Rapportrice, 
d’Madame Josée Lorsché.

7. 6770 - Projet de loi modifiant la 
loi modifiée du 10 mai 1995 relative 
à la gestion de l’infrastructure ferro-
viaire
Rapport de la Commission du Développe-
ment durable

 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-
trice.- Majo, dann nach eng Kéier villmools 
Merci, Här President. An nach eng Kéier: Dir 
Dammen an Dir Hären, de Projet de loi 6770 
erlaabt de Finanzement vun der zweeter Phas 
vun der multimodaler Plattform tëschent Did-
deleng a Beetebuerg. E modifizéiert den Arti-
kel 10 vum Gesetz vum 10. Mee 1995 iwwert 
d’Eisebunnsinfrastruktur duerch en 
entspriechenden Zousaz. Éier ech zu den Detai-
ler vun dëser zweeter Phas kommen, wéilt ech 
awer kuerz op de Gesamtkontext vun dësem 
Projet agoen.
Wéi Dir bestëmmt alleguer wësst, ass de Bau 
vun der éischter Phas vun der multimodaler 
Plattform schonn iwwert d’Gesetz vum 27. Au-
gust 2013 accordéiert ginn. Iwwert dat Gesetz 
sinn 182 Milliounen Euro gestëmmt ginn - also 
e Batz méi wéi haut -, fir de Gros vun den Aar-
bechten ze finanzéieren. Haut geet et ëm de 
Vote vu weideren 39 Milliounen, déi et sollen 
erlaben, d’Suite vun deenen Aarbechten an 
Ugrëff ze huelen, mam Objektiv, dass de Site 
spéitstens Enn 2016 voll funktiounsfäeg ass.
D’Gréisst vun der Plattform gëtt par rapport zu 
hirer aktueller Gréisst verdräifacht a kritt eng 
Superficie vun 32 ha.
Mat engem Gesamtinvestissement vun iwwer 
200 Milliounen Euro besteet d’Haaptzil vun dë-
sem Eisebunnsprojet doran, d’Fracht vun der 
Strooss op d’Schinn ze verlageren an d’CO2-
Emissiounen am Beräich vum Schwéiertrans-
port ëm 70% ze reduzéieren. Oder anescht 
ausgedréckt: D’Aspuerung vun CO2 soll sech 
bis zum Joer 2025 an dësem Beräich méi wéi 
verdräifachen. Woubäi ee ka bemierken, dass 
den Transport vu Gidder op der Strooss mo-
mentan 40% vun den CO2-Emissiounen am 
Transportwiese verursaacht. De Projet huet also 
eng ganz kloer ekologesch Ausriichtung.
Parallell dozou geet et awer och drëms, d’Ent-
wécklung vum Logistiksecteur zu Lëtzebuerg 
weiderzedreiwen a Synergien ze schafen 
tëschent der Plate-forme multimodale an der 
Logistik, déi um ugrenzende Site mam Numm 
Eurohub um Entstoen ass.
Opgrond vun der zentraler Lag vu Lëtzebuerg 
eegenen dës Synergië sech gutt, fir Lëtzebuerg 
europawäit am Logistiksecteur ze positionéie-
ren. Déi multimodal Plattform verbënnt Lëtze-
buerg nämlech mat zwee groussen Eisebunns-
korridoren: notamment mat deem tëschent 
dem Nordmier, dem Baltesche Mier, der Médi-
terranée an enger Rei europäeschen Indus-
triezentren an anerersäits och mam Korridor 
tëschent Rotterdam, Antwerpen, Beetebuerg, 
Basel a Lyon. Beetebuerg huet also eng wich-
teg Roll op deem Korridor ze spillen.
Doriwwer eraus erlaabt de Projet Multimodal 
d’Kreatioun vu schätzungsweis 500 Aarbechts-
plazen, déi vun der Logistik net emol age-
rechent. Dës Aarbechtsplaze kommen no-
tamment enger Géigend zegutt, déi duerch 
d’Kris an der Siderurgie an awer och duerch 
d’Schléissung vum Site op der WSA staark ge-
lidden huet. Bei der WSA eleng sinn iwwer 400 
Aarbechtsplazen deemools verluer gaangen. 
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Déi ekonomesch a sozial Ausriichtung vun dë-
sem Projet soll also och net ënnerschätzt ginn.
Ech kommen zu de Prozeduren, déi bei dësem 
Projet de loi zimlech rapid ofgelaf sinn.
De virleiende Projet de loi ass den 19. Januar, 
also dëst Joer, 2015, vum Nohaltegkeets- an In-
frastrukturminister François Bausch déposéiert 
ginn. De 4. Februar 2015 huet d’Nohalteg-
keetskommissioun mech als Rapportrice desi-
gnéiert an huet sech eng éischte Kéier mam 
Projet befaasst.
Den Avis vum Statsrot datéiert vum 24. Februar 
2015. Den 3. Mäerz 2015 hat d’Kommissioun 
en Échange de vues mat de Vertrieder vun CFL 
a Ponts et Chaussées, fir d’Verkéiersproblematik 
an der Regioun ze beliichten. Donieft huet se 
sech an därselwechter Sëtzung och mam Avis 
vum Statsrot befaasst.
Den 12. Mäerz 2015, dat ass nach net laang 
hier, huet d’Kommissioun mäi Rapport eestëm-
meg ugeholl.
D’Aarbechten, déi mat dësem Projet de loi solle 
finanzéiert ginn, zielen ech kuerz op, verweisen 
awer fir déi vill technesch Detailer an Erklärun-
gen op mäi schrëftleche Rapport. An deem 
Kontext wéilt ech virun allem dem Här Jeannot 
Poeker vun CFL e grousse Merci ausdrécke fir 
seng kompetent Ënnerstëtzung an dësem ex-
trem techneschen a spezialiséierte Gebitt.
Generell handelt et sech bei de geplangten 
Aarbechten ëm d’Mise en place vum Génie 
technique, deen aus aacht verschiddenen Ele-
menter besteet, dann och ëm d’Installatioun 
vum Exploitatiounssystem an enger Rei vu méi 
klengen externen Aménagementer an donieft 
och nach ëm d’Sécurisatioun um Site. Derbäi 
kënnt dann nach de Bau vun engem Parkhaus 
mat ganzer 250 Emplacementer op véier Stäck 
a vun engem Gebai fir d’Administratioun fir 
273 Leit mat enger Restauratioun.
Zum Avis vum Statsrot gëtt et hei net vill ze 
soen, well déi héich Kierperschaft de Projet a 
senger Integralitéit begréisst huet. Donieft ass 
et dem Statsrot awer net entgaangen, dass 
d’Regierung säit Januar 2014 ganzer - haalt 
Iech un! - 882 Milliounen Euro fir Eisebunns-
projeten zur Verfügung gestallt huet. Dat weist 
d’Envergure vun den Investissementer, déi mo-
mentan an d’Eisebunn gestach ginn. Vu Spuer-
politik kann also hei net rieds goen.
Ofschléissend wéilt ech nach kuerz op eenzel 
Punkten agoen, déi an der Kommissioun zur 
Diskussioun stoungen. Eng grouss Suerg vun 
enger Rei Deputéierten, virun allem vun 
deenen, déi an der Géigend wunnen an och do 
Gemengekape mat gedroen hunn, war net de 
Projet en tant que tel, mä vill méi d’Verkéiers-
problematik, déi sech schonn haut am Raum 
Beetebuerg/Diddeleng stellt.
Aus deem Grond sinn den 3. Mäerz 2015 net 
nëmmen déi Responsabel vun den CFL an 
d’Kommissioun invitéiert ginn, mä och d’Ver-
trieder vu Ponts et Chaussées, a si stoungen 
den Deputéierte Ried an Äntwert zu där ganzer 
Problematik. Hei goung et ganz speziell ëm de 
Bau vum Échangeur Helleng, deen zum Ver-
kéierskonzept an der Regioun gehéiert, ëm 
d’Accèsen zum Site, ëm deen och schonn haut 
extrem héijen Trafic an der ganzer Regioun 
Diddeleng/Beetebuerg, deen och vill Duerch-
gangsverkéier an den Uertschafte mat sech 
bréngt. Da goung et awer och ëm de Risiko, 
dass d’Camioneuren net um Site bleiwen, mä 
an d’Uertschaften tanke ginn oder och nach 
akafe ginn, an awer och ëm d’Uleeë vu Vëlos-
weeër an allgemeng vu Weeër fir d’Mobilité 
douce tëschent Diddeleng a Beetebuerg a ron-
derëm. Ech ginn dovun aus, dass verschidde 
Riedner wäerten dorop zréckkommen.
En anere Punkt, deen an der Kommissioun 
opgeworf ginn ass, war de Stockage an den 
Transport vu geféierleche Substanzen. Hei ass 
preziséiert ginn, dass d’Lëscht vun den erlaabte 
Substanzen nach wäert genee definéiert ginn, 
mä dass awer elo scho feststeet, dass explo-
siounsufälleg Gase kengesfalls wäerten zouge-
looss ginn.
Déi europäesch Reglementatioun a puncto 
Transport vu geféierleche Substanzen iwwert 
d’Eisebunn mam Numm RID: „Regulations 
concerning the international carriage of dange-
rous goods by rail“ ass op dësem Site net appli-
kabel, well et haaptsächlech ëm de Stockage 
geet vu Gidder a Substanzen, an net ëm den 
Transport als solchen.
Allerdéngs muss dofir en aneren europäeschen 
Accord respektéiert ginn, deen huet e ganz 
schéinen Numm: En heescht ADR...

 Plusieurs voix.- Aah!
 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-

trice.- ...„European agreement concerning the 

international carriage of dangerous goods by 
road“ - also eng Propos, wéi Dir Iech kënnt 
ëmnennen -,...

 Plusieurs voix.- Ooh!
 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-

trice.- ...deen den Transport vun...
(Hilarité)

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et ass awer e 
bësse geféierlech, dat do.
(Hilarité)

 Mme Josée Lorsché (déi gréng), rappor-
trice.- ...deen den Transport vu geféierleche 
Substanzen iwwert d’Strooss europawäit regle-
mentéiert.
Aner Froen, déi an der Kommissioun opgeworf 
goufen, hu sech op d’Sécherheet um Site be-
zunn, och op d’Personal an op d’Formatioun 
vum Personal am Beräich vun der Sécherheet, 
op de sécuriséierte Parking an op d’Infra-
strukturen, déi de Camioneuren, déi jo eng Zäit 
um Site verbréngen, wäerten zur Verfügung 
stoen.
Well dës Elementer grad wéi d’Kompenséie-
rungsmoossname scho beim Vote vun der 
éischter Phas virun zwee Joer virgestallt gi sinn 
an och diskutéiert gi sinn - an eben net Objet 
vun dësem Projet de loi sinn -, ginn ech net 
weider drop an.
Ech wéilt awer op eng ganz wichteg Modifika-
tioun hiweise par rapport zum initiale Projet: 
Am Gesamtprojet war am ursprénglechen Text 
net virgesinn, dass Lärmschutzmoossname soll-
ten installéiert ginn. Si sinn och net an dësem 
Projet virgesinn, mä am Gesamtprojet, inklusiv 
wou d’Stroosse mat definéiert sinn, ebe just, 
well den Infrastrukturminister François Bausch 
der Meenung war, dass de Leit hire Suerge soll 
Rechnung gedroe ginn. En huet nodréiglech 
Lärmschutzmoossnamen an de Projet inte-
gréiert fir de Käschtepunkt vun iwwer zwou 
Milliounen. De Finanzement wäert net iwwert 
dëse Fong oflafen, mä iwwert dee vum Budget 
vun de Ponts et Chaussées. An dowéinst ass en 
eben och net Objet vun dësem Projet de loi.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, dat wär et 
schonn. Ofschléissend wéilt ech alle bedeelegte 
Mataarbechter a Mataarbechterinne vun CFL, 
vum Nohaltegkeetsministère an de 
Ponts et Chaussées nach eng Kéier e grousse 
Merci ausdrécke fir hir kompetent Begleedung 
am ganzen Dossier, grad wéi och der Madame 
Rachel Moris, der Sekretärin vun der Nohal-
tegkeetskommissioun. Dat gesot, ginn ech 
nach eng Kéier den Accord vun der grénger 
Fraktioun a soen Iech och nach eng Kéier Merci 
fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och der Madame Rapportrice. An éischt age-
schriwwe Riednerin ass d’Madame Sylvie An-
drich-Duval.
Discussion générale

 Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV).- 
Merci, Här President. Léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, als Éischt der Rapportrice, der honora-
beler Madame Lorsché, e grousse Merci fir hi-
ren exzellente schrëftlechen a mëndleche Rap-
port.
Dëse Gesetzesprojet gëtt, wéi mer grad héieren 
hunn, gréng Luucht fir déi zweet Phas vum 
Projet vun der CFL-Multimodal-Plattform, déi 
an der nationaler Aktivitéitszon Schéleck IV 
amgaang ass, ausgebaut ze ginn.
Zënter hirer Entstehung am Joer 1979 huet dës 
Plattform eng fulgurant Entwécklung matge-
maach, bedéngt duerch eng Neiorientéierung 
vum internationale Wuerentransport, déi am 
Sënn vun der Ëmwelt vun der Strooss op 
d’Schinn ëmklëmmt, well jo bekanntlech ronn 
40% vun den CO2-Emissiounen aus dem Trans-
portsecteur grad vum Wuerentransport kom-
men. Si stellt mam Logistikpark Eurohub Sud e 
Ganzt duer, eent vun den dräi Standbeen, nieft 
dem Fluchhafen an dem Hafe vu Mäertert, vun 
enger nationaler Nischepolitik am Logistik-
beräich, déi vun där viregter Regierung souze-
soe wuertwiertlech „op d’Schinnen“ gesat 
gouf.
Grad an der Logistik gi Leit mat manner Quali-
fikatioune gebraucht, d’Madame Rapportrice 
huet och schonn drop higewisen, Leit, déi soss 
an der Industrie ënnerkomm sinn an de Mo-
ment schwéier aus dem Chômage erauskom-
men. Eng Politik, déi vun der CSV begréisst a 
matgedroe gëtt!
D’Chambre de Commerce bedauert awer an 
hirem Avis vum 6. Mäerz zum virleiende Ge-
setzesprojet, dass weder bei der éischter Phas 
vum Projet nach an dem initiale Regle-
mentsprojet vum Plan sectoriel «Transports» 
eng Verstäerkung vun der Verbindung tëschent 
der CFL-Multimodal-Plattform an dem Hafe vu 
Mäertert via eng deelweis Verstäerkung vun der 

Zuchstreck N°3 Lëtzebuerg-Waasserbëlleg-
Grenz virgesinn ass. Doduerch wär den 
Uschloss op der däitscher Grenz op der Héicht 
vum Mäerterter Hafe méiglech. Ech wollt hei-
zou froen, ob den Här Minister déi do Appré-
ciatioun deelt.
Déi gënschteg zentral Lag souwuel um 
Schinnennetz wéi um internationalen Auto-
bunnsnetz mécht de Site Beetebuerg/Didde-
leng zu enger Dréischeif an Europa fir 
d’Groussregioun mam Containerterminal, der 
Autoroute ferroviaire op der Nord-Süd-Achs an 
dem Logistikpark.
Déi verschidden Ëmluedetechnike vun de Semi-
remorquen a Containere vum Camion op den 
Zuch oder vum Zuch erof op de Camion soit 
mat engem Kran, soit engem mobille Gefier, 
soit mat der Modalohr-Technik erlaben et, um 
CFL Multimodal schnell a konkurrenzfäeg ze 
schaffen. Den Ausbau vum Site erméiglecht et, 
d’Manipulatioune vun elo 88.000 op 300.000, 
d’Capacitéit vun de Semi-remorquë vu 47.200 
op 300.000 an d’Aarbechtsplaze vun ëm déi 
300 op 640 ze steigeren, an dat um Horizont 
2025, wat dann och d’maximal Capacitéit 
wäert sinn.
Zugläich kënnen d’Waardezäite fir d’Chauffeu-
ren op e Minimum, gradesou wéi och d’CO2-
Emissiounen ëm 525 Tonnen (veuillez lire: 
525.000 Tonnen) pro Joer bis 2025 reduzéiert 
ginn. De Projet entsprécht also de Kritäre vun 
enger nohalteger Mobilitéit, esou wéi se am 
MoDu-Konzept festgehale gouf vum viregten 
Nohaltegkeets- an Infrastrukturminister Claude 
Wiseler.
Déi grouss Nofro weist drop hin, dass e Besoin 
fir esou eng international Plattform besteet, an 
ech zitéieren de Rapporteur Aly Kaes vum Ge-
setz vum 27. August 2013, wéi mer déi éischt 
Phas, also d’Virbereedungsaarbechten an déi 
éischt Partie vun der Plattform, gestëmmt hunn, 
wou schonn deemools op d’Drénglechkeet vum 
Projet higewise gouf. Ech zitéieren: „D’Commis-
sion d’analyse des projets d’infrastructure ferro-
viaire hält an hirem Avis vum 12. Mäerz 2013 
fest, datt déi zwou éischt Phase vun dësem Pro-
jet mussen u sech virun Enn...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Vize-President!

 Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV).- 
...2015 ofgeschloss sinn, fir datt mer, jo, fir datt 
mer déi Éischt an der Groussregioun sinn, déi u 
sech esou eng Infrastruktur kënne virweisen.“ 
Enn vum Zitat. Déiselwecht Kommissioun ën-
nersträicht dëst iwwregens nees eng Kéier an 
hirem Avis vum 10. November 2014. Fir d’CFL 
e groussen Challenge, deen déi Verantwortlech 
bis elo mat Bravour gemeeschtert hunn!
De Projet ass en Deel vun enger Rei vun Ef-
forten, déi d’Regierung mécht, fir den Eise-
bunnsréseau ze fërderen, a mir encouragéieren 
och den Här Minister, dass hien de lëtzebuer-
geschen CFL-Réseau mat Nodrock am Kader 
vun de Verhandlunge vum véierten euro-
päesche Paquet ferroviaire wäert verteidegen.
Entre-temps hunn déi zwee Gemengeréit Bee-
tebuerg an Diddeleng de PAG ëmgeännert an 
déi betraffe Parzellen als spezifesch national Ak-
tivitéitszon ëmklasséiert. De Site CFL Multimo-
dal ass awer nëmmen een Deel vun engem 
groussen Aktivitéitspark vun zirka 340 ha vun 
industriellen, kommerziellen, handwierklechen 
Aktivitéiten, déi elo schonn oder deemnächst 
sollen am Raum Beetebuerg/Diddeleng statt-
fannen.
Nieft de bestehenden nationalen Aktivi-
téitszone Schéleck I bis V, Krakelshaff, Wolser a 
Riedgen solle laut Plan sectoriel, wann deen 
dann eng Kéier a Kraaft trëtt, Wolser an de Kra-
kelshaff ausgebaut ginn an eng nei speziali-
séiert national Aktivitéitszon, déi bis elo kom-
munal war, bäikomme fir Gesondheetstechno-
logien, dëst direkt nieft dem Nationale Ge-
sondheetslabo, wuer zënter Oktober 2013 all 
Dag ëm déi 200 Leit schaffe kommen. Och nei 
Commercen, Supermarché an Tankstell, mat 
Wunngebitt sollen derbäikommen an der kom-
munaler Zon Helper zu Diddeleng, grad wéi op 
Beetebuerger Säit e grousse Supermarché.
Den Accès zum Site CFL Multimodal fir déi Leit, 
déi do schaffen, an d’Clienten, spréch d’Ca-
mionen, déi dohinnerkommen, ass eng Saach, 
e globale Konzept fir de ganze Raum gemäss 
IVL-Virgaben „Schaffen, liewen, wunnen“ ze-
summenzebréngen, ass eng aner Saach. Dofir 
hunn och déi zwee Gemengeréit respektiv 
Schäfferéit vu Beetebuerg an Diddeleng drop 
insistéiert, net nëmmen den Impakt vun deem 
heite Projet eleng ze kucken, mä et an deem 
breede Kontext ze kucken, besonnesch wat 
d’Verkéiersplanung ugeet, well hei en immen-
sen Drock entsteet. Well wa méi Leit dohinner 
schaffe kommen, da wëllen och méi Leit dohin-
ner wunne kommen, an do musse se alles 
kënne fannen, wat se brauchen, fir ze liewen. 
Da musse mer och d’Konditioune schafen, fir 
dass dat méiglech ass.

Mir investéiere viraussiichtlech insgesamt 250 
Milliounen Euro iwwert de Fonds du rail, fir 
d’Camionen op den Zuch ze kréien. Eng gutt 
Nouvelle, dass vun deenen éischten 182 
Milliounen, déi mer 2013 gestëmmt hunn, an-
scheinend konnten, laut Aussoe vun de Res-
ponsabelen, schonn elo 5% bis 10% agespuert 
ginn.
Déi ugekënnegt Gréisstenuerdnung vum Finan-
zement vun der zweeter Phas vun den techne-
schen Équipementer an dem administrative 
Gebai mat iwwerdaachtem Parking fir d’CFL 
Multimodal a fir d’CFL cargo louch deemools 
bei 28 Milliounen Euro. De Montant, dee mer 
awer haut stëmmen, läit bei 39 Milliounen 
Euro. An deem Kontext wërft och d’Chambre 
de Commerce an deemselwechten Avis - a mat 
hir och ech - d’Fro op un d’Regierung, firwat 
de Projet elo 11 Millioune méi deier gëtt wéi 
dat ufanks ugeduecht war.
An déi drëtt Enveloppe, wann da sollt e weide-
ren Ausbau néideg sinn, fir Parkraum fir Semi-
remorquen a Stockageraum fir Containeren op 
sechs Etage gradesou wéi e véiert administra-
tiivt Gebai bäizebauen, ass op 30 Millioune 
geschätzt. Iwwregens gëtt op där leschter Plaz 
en attendant e Parking fir zirka 50 Plazen amé-
nagéiert.
Den Zäitplang gesäit vir, fir Enn 2016 déi zwou 
Phase fäerdeg ze hunn, a laut Zouso vusäite 
vun de Bedreiwer vun der multimodaler Platt-
form sollen d’Aktivitéiten um Site progressiv 
gesteigert ginn. De komplette Site soll dann ab 
2018, 2019 funktiounsfäeg sinn. Voll dréine 
wäert de Site ab 2025. Si wäerten och net vun 
haut op muer vun 1 op 100 dréinen a kënnen 
deementspriechend dat och eréischt maache 
mat engem gewëssene Rhythmus, an deem 
Rhythmus och, wéi nämlech gläichzäiteg 
d’Stroosseninfrastrukturen do sinn, déi einfach 
zu där neier Plattform gehéieren. Dat schéngt 
eng Selbstverständlechkeet ze sinn an dat misst 
och am Endeffekt esou bleiwen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
d’CSV-Fraktioun dréit de Projet selbstverständ-
lech mat, am Sënn vun enger wirtschaftlecher 
an nohalteger Entwécklung.
Luewenswäert bei dëser zweeter Phas ass déi 
polyvalent Notzung vun den administrative 
Gebaier, wou d’Douane direkt ënnerbruecht 
ass, awer och Firme kënne Lokalitéite lounen 
an e Konferenzzentrum wéi och Forma-
tiounssäll zur Verfügung stinn. Begréissens-
wäert ass och fir d’Leit um Site, dass ronderëm 
den Areal vun den administrative Gebaier mat 
der Kantin an enger Terrass eng gréng Erhue-
lungszon mat engem Bioweiher aménagéiert 
gëtt, déi vum Kaméidi duerch e Schutzwall aus 
Buedem vun dräi Meter Héicht ofgeschiermt 
ass.
Dann awer e groussen „Mä“ zu de Be-
laaschtungen a puncto Kaméidi, Trafic an Ëm-
welt, déi riskéieren, sech op d’Liewensqualitéit 
vun den Awunner nidderzeschloen. Par rapport 
zum Vote vum éischte Projet sinn entre-temps 
eng ganz Rei Froe méi kloer, och well, dat muss 
ee soen, déi zwee Gemengeréit respektiv 
Schäfferéit vu Beetebuerg drop insistéiert ha-
ten, wéi schonn aganks gesot,...

 M. Alex Bodry (LSAP).- An Diddeleng.
 Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV).- Par-

don, Beetebuerg an Diddeleng! Jo, selbstver-
ständlech, ech war selwer derbäi.
...dass also den Impakt hei méi grouss ze ge-
sinn ass wéi vun deem Projet eleng, an och, 
well mir an der Nohaltegkeets- an Infra-
strukturekommissioun hei an der Chamber déi 
dote Suerge mat Nodrock geäussert hunn. Do-
fir begréisst och d’CSV, dass d’Kommissioun 
konnt den 3. Mäerz en Austausch hu mat de 
Verantwortleche vu Ponts et Chaussées a vun 
der CFL, fir eng Rei Aspekter unzeschwätzen, a 
wou mer verséchert kruten, dass si enk géifen 
zesummeschaffen, fir dass d’Awunner esou 
mann wéi méiglech ënnert de Belaaschtunge 
vun deem zukünftege massiven Trafic géife lei-
den.
D’Ponts-et-Chaussées-Verwaltung huet begréis-
senswäerterweis och eng zousätzlech regional 
Verkéiersetüd fir de Raum Beetebuerg/Didde-
leng an Optrag ginn, wou och elo d’Mobilité 
douce matabegraff ass an déi och elo eréischt 
deemnächst, anscheinend fir den Abrëll, wäert 
fäerdeg sinn, nodeems a Concertatioun mat 
den zwou Gemengen an dem Transportdepar-
tement lescht Moossname festgehale solle 
ginn. De Moment leien awer just éischt grouss 
Konklusioune vir.
Och soll laut Ausso vum Här Minister de Kritik-
punkten an de Suerge vun dem lokalen Ak-
tiounskomitee „Biireng21“ zum CFL Multimo-
dal, déi déi geäussert hunn, elo Rechnung ge-
droe ginn. An ech verweisen och do op eng 
gemeinsam Äntwert mat der Familljeministesch 
(veuillez lire: mat der Ëmweltministesch) op déi 
parlamentaresch Ufro N°281 vum 13. Mee 
2014.
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An och a menger Question parlementaire 
N°325 vum 3. Juni 2014 hat ech zudeem de 
Problem vun den 200 Mann Personal vum Na-
tionale Gesondheetslabo opgeworf, déi nach 
ëmmer keng Bushaltestell hunn a mam Auto 
iwwer eng provisoresch Strooss, déi vun der 
Gemeng Diddeleng aménagéiert gouf, op de 
Site erakommen, awer eng Schlauf iwwert de 
klenge Rond-point Biereng musse maachen, fir 
erauszefueren, wou si besonnesch dann zu de 
Spëtzestonne laang am Stau stinn, an dat, bis 
eng eegen Zoufahrt iwwert den neie Rond-
point Diddeleng/Biereng gebaut ass. An dat 
wäert nach eng Zäitchen daueren!
E weidere Kritikpunkt vun den Notzer vum LNS 
- vum Labo - ass, dass net genuch Parkplazen 
do wären an dass et gutt wär, fir eng Stroosse-
verbindung zur Näerzengerstrooss hin ze 
schafen, eppes, wat déi lokal CSV iwwregens 
och schonn zënter Längerem gefrot hat. An ze-
mools, wou jo den Areal vun de Koibestrachen 
laut dem Projet vum Plan sectoriel soll eng spe-
zialiséiert national Aktivitéitszon am Beräich 
vun de Gesondheetstechnologië ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et 
bleiwen an den Ae vun der CSV awer nach eng 
Rei Onkloerheete bestoen. An ech hunn eng 
Rei Froen zu verschiddenen Aspekter, déi sech 
nach stellen.
Eng Fro, wat de Kaméidi ubelaangt: Nieft 
deenen dräi detailléierten Etüden, déi d’CFL 
gemaach huet iwwert de Kaméidi vum Trafic 
an den Aktivitéiten um Site, wou besonnesch 
den Nuetskaméidi e Problem ass, huet den Här 
Minister jo nach eng supplementar Etüd maa-
che gelooss iwwert den Traficskaméidi vun der 
A13, dee bei Wäitem d’Normen iwwerschreit. 
Hei soll jo en Écran géint de Kaméidi op enger 
Längt vu 1.500 Meter laanscht d’Autobunn 
kommen.
An hei och meng Fro: Sollt dat net méi wäit 
goen an och de Fuerderunge vun den Awunner 
vläicht Rechnung gedroe ginn, fir dee 
Schutzwall do op 2,5 km auszeweiden? Och 
eng Fro ass, ob d’Ëmweltverwaltung sech hei 
zu deem Projet schonn ausgeschwat huet.
Op der Informatiounsversammlung zu Didde-
leng huet den Här Minister vun engem Käsch-
tepunkt vun 2,5 Millioune geschwat an dass 
d’Aarbechte kéinten 2015 ufänken. Dofir meng 
Fro, wéini dat elo da soll konkret ugoen an 
och, wien et installéiert. Sinn dat och d’Ponts 
et Chaussées, vu dass si de Budget hunn?
Dann nach eng Rei Froen zum Trafic: Et ass 
esou, dass, obschonn d’Mobilitéit innerhalb 
vum Site en „modal split“ huet vu 64/36 an 
domat iwwert der nationaler Moyenne läit, 
awer d’Cadence vun de Camionen op 1.700 
pro Dag eropgeet. A wann de Site voll opera-
bel ass, komme mer also op 2.500 Camionen 
den Dag, wat enorm ass, ouni d’Fernlasteren 
ze zielen, déi op dem Logistiksareal Eurohub, 
fréier WSA, wäerten erakommen! An hei soll jo 
e Schutzwall kommen, wann de Lärmpegel e 
gewëssen Niveau iwwerschreit. Dofir meng 
Fro: Wien ass zoustänneg, fir dat ze kontrolléie-
ren? De Bedreiwer? Oder ass et eng extern 
Kontroll?
Dann, fir den Trafic besser an de Grëff ze 
kréien, sollen elo dräi Accèse fir de Site kom-
men. De Rond-point Diddeleng/Biereng soll 
ëmgebaut ginn, kritt eng Gréisstenuerdnung 
vum Irgäertchen a soll déi Haaptachs ginn, fir 
iwwert d’Nationalstrooss 31, also d’Lëtzebuer-
gerstrooss, den Zougank zum Site ze kréien, an 
dat op direktem Wee, ier d’Leit, ier d’Camio-
nen an de Rond-point kommen, dass se da 
kënnen um Site oflueden. Den Diddelenger 
Gemengerot huet sech och scho mat den 
Ëmännerunge vum PAG befaasst an hinnen och 
schonn zougestëmmt.
Mä déi éischt Partie vum Rond-point Biereng 
ass laut de Responsabele vu Ponts et Chaussées 
an der Realisatiounsphas an d’Soumissioune 
sinn amgaang approuvéiert ze ginn. Well de 
Käschtepunkt vum Projet awer mat ongeféier 
36 Milliounen Euro ugesot ass an domat just 
ënnert dem Seuil vu 40 Milliounen Euro läit, fir 
dass mer opgrond vun dem Artikel 99 vun der 
Verfassung en Accord vun der Chamber misste 
ginn, fir déi Suen zur Verfügung ze stellen, ver-
füge mer awer als Chamber hei iwwer keng 
Pläng.
Dofir meng Fro: Eigentlech ass et mer net esou 
kloer, ob d’Camionen och kënnen dann op 
deem direkte Wee nees op d’Autobunn erop-
kommen oder ob alles duerch deeselwechte 
Punkt op deem Rond-point dee Moment muss 
fueren. Dat wär nämlech eng zimlech Katas-
troph! An dat dann trotz där neier Strooss, déi 
soll parallell zur Collectrice du Sud do kommen 
an déi d’Lëtzebuergerstrooss mam Chemin re-
pris 161 Richtung Helleng soll verbannen, an 
och trotz dem komplett neien Échangeur Du-
delange/Centre, wou jo dann d’Camionen elo 
direkt vun der Autobunn vu Frankräich erfort 
kënnen erofkommen a laanscht d’Aktivitéitszon 
Riedgen an de LuxConnect en direkten Accès 

op dee Logistiksite laanscht d’A13 kënne 
kréien. An do kënnt jo och nach en direkten 
Accès op d’A3 Richtung Frankräich derbäi, wat 
ganz begréissenswäert ass.
An dann ass jo och nach d’Desserte iwwert den 
Hellenger Échangeur laanscht de Krakelshaff 
virgesinn, déi elo soll d’Haaptstrooss ginn, 
währenddeem d’N13 laanscht de Beetebuerger 
Park soll zréckgestuuft ginn an doduerch eng 
Verkéiersberouegung an en Duerchfuerverbuet 
fir d’Camionen do agefouert soll ginn. Dofir 
wäre mir frou, wann den Här Minister do kéint 
soen, wéi dat elo konkret mat deem Rond-
point Biereng ausgesäit, fir de Retour also op 
d’Autobunn.
Dann eng weider Fro, déi sech stellt: wéi de 
Projet vun der Landschaftsgestaltung vun 
deem Site ausgesäit, deen de viregten dele-
géierten Nohaltegkeetsminister Marco Schank 
de 25. Juli 2013 als préalabel Konditioun ge-
stallt hat, ier d’Aarbechten um Rond-point géi-
fen ufänken.
Geplangt ass och den dräispuregen Ausbau 
vun der A3, direkt vum Diddelenger Wal aus 
bis d’Aire de Berchem. Do ergëtt sech an enger 
spéiderer Phas souguer eng Ëmstrukturéierung 
vum Beetebuerger Kräiz mat der Verbreede-
rung vun den Autobunnsbrécken. Meng Fro 
ass och: Wéini gëtt deen do méi wéi dréngen-
den dräispuregen Ausbau gemaach? An ob net 
envisagéiert ass, fir deen Ausbau awer nach 
méi wäit ze maachen, wéi initial geduecht, a 
Richtung Arel.
Da sinn och eng Rei Moossname fir de regio-
nale Verkéier zu Diddeleng a Beetebuerg ge-
plangt, vu Busarrêten iwwer Vëlos- a Foussgän-
gerweeër bis Verkéiersberouegung duerch rout 
Luuchten oder Stroosseverengungen an Uban-
nungen un d’Schinnennetz mat Ewechfale vun 
diverse Barrièren. An ech wär och ganz frou, 
wann den Här Minister eis all déi Mesuren - déi 
jo, wéi gesot, bis Enn Abrëll anscheinend sollte 
ficeléiert sinn - kéint vläicht eng Kéier an 
d’Chamberskommissioun virstelle kommen, 
well dat am Kader vun haut natierlech ze wäit 
féiert, fir do an all d’Detailer ze goen.
Da muss ech nach eppes a puncto Trafic awer 
bemierken, dat ass deen aktuelle Camionstrafic 
a Richtung Tankstellen an der Entrée Biereng/
Diddeleng. Nieft dem jorelaange regelméissege 
Stau zu de Spëtzestonnen an den Entréeën a 
Sortië vun Diddeleng ass dës Entrée iwwert dee 
klenge Rond-point zu Biereng regelméisseg 
blockéiert duerch Camionen, déi net nëmmen 
dohinner tanke kommen, mä dann och sou-
guer hir reglementär Pausen op deenen Tank-
stellen ofhalen.
Um neie Site CFL Multimodal kënne se awer op 
e CRS, dat heescht e Centre routier sécurisé 
zréckgräifen, wou se alles offréiert kréien, vun 
der Hygiène an der Restauratioun iwwert 
d’Tanke mat Drugstore a Schlofpaus bis op 
d’Sécherheet inklusiv kleng Reparaturen. A vu 
dass dat en „CRS multicard“ ass, deen also all 
Zorte vu Camionen zouléisst, misst ee kënnen 
évitéieren, dass d’Camionneuren op der Lëtze-
buergerstrooss erausfueren, mä dass se direkt 
also op dee Site do dirigéiert ginn duerch eng 
ugepasst Beschëlderung.
Dofir zwou weider Froen, oder dräi, un den Här 
Minister: Wéini prezis ass déi Tankstell op dem 
Site Multimodal operabel? Well soss fueren 
d’Camione jo awer nach weider erof an d’En-
trée vun Diddeleng. A wäert Dir och bereet, 
esou Verbuetsbeschëlderunge fir den Transit-
verkéier an där Sortie do unzebréngen?
An eng weider Fro: Wär et net sënnvoll, effektiv 
emol de Code de la Route ënnert d’Lupp ze 
huelen op deem dote Punkt, well hei och Fee l-
interpretatioune méiglech sinn, well d’Tanke 
vun de Camionneuren oft als Rupture de 
charge interpretéiert gëtt. Dat heescht, dat 
gëtt dat considéréiert, wéi wa se eppes géife 
liwweren, wat se awer en fait net maachen.
Dann nach eng Rei Remarquen oder Froen, 
wat den Ëmweltaspekt ubelaangt. Esou sinn 
d’Terrassementsaarbechten, déi zënter 2013 op 
dem 32 ha grousse Site gemaach goufen, 
enorm, wéi mer dat konnte bei dem Spuet-
stéch am Dezember 2014 gesinn.
D’Finanzéierung vun de Moossnamen, fir dës 
Versigelung ze kompenséieren, war jo schonn 
duerch de Vote vun der éischter Phas vum 
CFL Multimodal ofgedeckt. Säitens dem fréie-
ren delegéierte Minister Marco Schank war 
awer rieds vu weidere Kompensatiounsmooss-
namen ausserhalb vun deem Site, an déi soll-
ten nach décidéiert ginn zesumme mat der Na-
tur- a Bëschverwaltung. Hei wollt ech den Här 
Minister froen, ob dës Décisioune scho geholl 
sinn a wéi eng Moossnamen dat sinn an ob dat 
och supplementar Käschte fir de Projet bedeit.
Weider wollt ech och wëssen, ob d’Etüde vun 
der Loftqualitéit gemaach si ginn.
An eppes, wat mer nach um Häerz läit, ass de 
sécuriséierten Areal um Site, dee fir de Sto-

ckage vu geféierleche Gidder virgesinn ass. An 
der Kommissioun si mer gewuer ginn, dass de 
Kommodo-Inkommodo fir geféierlech Pro-
dukter nach net ofgeschloss ass. An et war och 
rieds dovun, dass de Seveso-Rayon, an deem 
Gas- oder explosiv Stoffer kéinte stockéiert 
ginn, eventuell zréckgestuuft géif ginn an dass 
eng nei europäesch Seveso-Direktiv sollt ëmge-
sat ginn. Hei kéint vläicht den Här Minister och 
nach eng Kéier - oder d’Regierung - méi Prezi-
sioune ginn, wat dat prezis fir dee Site bedeit.
Doraus ergëtt sech nämlech och d’Fro, wann 
dee Projet hei ëmgesat ass, wéi et do steet mat 
der Virbereedung an der Koordinatioun, wat 
d’Sécherheet op deem Site ubelaangt, mat de 
lokale Pompjeescorpse vu Beetebuerg an Did-
deleng, respektiv ob do nach aner Pompjees-
corpse musse mat bäigezu ginn, vu d’Enver-
gure vun deem ganze Site.
A last but not least wollt ech och nach wëssen, 
wat fir Contrainten op d’Benotzer vum 
Stroossennetz an d’Awunner duerkomme 
während der Chantiersphas. Wéi leeft d’Koordi-
natioun tëscht all deene Chantieren, inklusiv 
dem Échangeur a Rond-point Helleng, wou jo 
ugefaange ginn ass elo mat de Bauaarbechten? 
Mir hu jo gesinn, wat et fir e Verkéierschaos 
ginn ass déi lescht Woch, wéi d’A13 op der 
Héicht vu Fréiseng huet misse gespaart ginn, 
dass et do zu stonnelaange Staue komm ass!
Da wollt ech och nach zum Schluss wëssen, op 
wéi enger Zäitschinn all déi verkéierstechnesch 
Moossnamen, déi ech virdrun opgezielt hunn 
an déi den eigentleche Fonctionnement vum 
Site eréischt méiglech maachen, solle realiséiert 
ginn.
Här President, wäert Kolleeginnen a Kolleegen, 
in fine begréisst d’CSV, dass duerch dëse Ge-
setzesprojet d’Aarbechten um Site vun der 
CFL Multimodal virugedriwwe ginn. De Projet 
ass vu kruzialer Wichtegkeet fir eis national 
Wirtschaft an déi wirtschaftlech Entwécklung 
vun der Südost-Regioun vun eisem Land. 
D’Zäit drängt, well d’Konkurrenz schléift net. 
An obschonn et bekanntlech heescht: „Wou 
gehuwwelt gëtt, fale Spéin“, muss een onbe-
déngt Suerg derfir droen, dass d’Belaaschtunge 
fir d’Ëmwelt an d’Awunner vum Raum Beete-
buerg/Diddeleng, besonnesch vum Quartier 
Biereng an esouguer och vun den Nopesch-
uertschafte Keel a Fréiseng, op e Minimum re-
duzéiert musse ginn.
Domat, Dir Dammen an Dir Hären, ginn ech 
den Accord vun der CSV-Fraktioun, fir dëse Pro-
jet ze stëmmen.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

der Madame Andrich. Nächste Riedner ass den 
Här Roger Negri.

 M. Roger Negri (LSAP).- Villmools Merci, 
Här President. Här President, Dir Dammen an 
Dir Hären, haut stëmme mer jo iwwert déi 
zweet Phas vum Projet Multimodal zu 
Beetebuerg of, wou et drëm geet, Containeren 
ze beluede respektiv ëmzelueden. Wéi Der all 
wësst, ass d’Plate-forme multimodale virun al-
lem och en „hub d’interchange/d’interface“, 
wéi dat esou schéin heescht, wéi eis Rappor-
trice gesot huet. Da wëll ech och elo hei 
villmools Merci soe fir Äre gudde schrëftlechen 
a mëndleche Rapport a fir och déi gutt Aar-
becht, déi mer an der Kommissioun geleescht 
hunn.
Dëse Projet ass e ganz wichtege Projet fir den 
ëffentlechen Transport. Wéi eis Rapportrice 
gesot huet, sinn et elo schonn iwwer 40% vun 
dem Stroosseverkéier par rapport zum Au-
tosverkéier op eise Stroossen. An hei geet et 
einfach drëm, fir effektiv ze versichen, de Ca-
mion vun der Strooss ze kréien, an dat duerch 
e modernt Transportmëttel, wéi dat eben haut 
am Containerberäich de Fall ass.
Et ass och e ganz wichtege Projet vum ekono-
mesche Standpunkt fir eist Land, well iwwer 
400 Plaze geschaaft ginn, an domadder och 
net nëmme Plaze fir héich qualifizéiert Leit, mä 
och, wéi dat eise Wirtschaftsminister ënner-
stëtzt, fir Leit, déi eng manner héich Qualifika-
tioun hunn, wat domadder virun allem am 
Beräich vum Jugendchômage och eng ganz 
wichteg Notioun fir eist Land ass.
Dëse Projet ass am Fong jo, wéi gesot, d’Ral-
longe, wou mer schonn eng Kéier 182 Mil-
lioune gestëmmt hunn an nach eng Kéier elo 
39 Milliounen derbäistëmmen, fir am Prinzip 
déi administrativ Gebaier do ze bauen an de 
Parking, wéi och elo scho gesot ginn ass, fir 
250 Leit a virun allem och déi „génies tech-
niques”, wéi dat heescht. Dat heescht, déi Ën-
nerbauinfrastrukturen, wou et och vläicht eng 
Kéier wichteg ass oder interessant ass, drop 
hinzeweisen, dass et e ganz flotte System ass, 
fir dass d’Iwwerflächewaasser, wat jo op deem 
groussen Areal a Masse kann afalen, am Fong 
opgefaange gëtt net duerch, wéi dat soss 
üblech ass, e Regenüberlaufbecken, mä wéinst 
der Plaz gëtt dat ënnerierdeg iwwer 4 km laang 

a grousse Réier gemaach, déi och dann hei zu 
Lëtzebuerg fabrizéiert gi sinn. Ech nennen Iech 
keen Numm, mä Dir kënnt Iech e bestëmmt 
denken. Och dat ass eng wichteg Notioun fir 
d’Ekonomie.
Wat an deem Sënn och eng ganz wichteg No-
tioun ass, dass virun allem - an dat huet de Mi-
nister gemaach, dat huet eis d�Virriednerin Sylvie 
Andrich jo och scho gesot -, dass wierklech der-
fir gesuergt ginn ass - an ech mengen, Dir hutt 
déi Suerg och nach eng Kéier nei ausgedréckt -, 
dass virun allem déi ëmwelttechnesch 
Moossname wéi Lärmschutzwall an esou weider, 
dass de Minister och do zougesot huet, fir déi 
Moossnamen ze huelen. Ech mengen, Dir hutt 
nach eng Partie Froen dozou gestallt.
Mir halen als LSAP awer drop, dass déi Moossna-
men och ëmgesat ginn, virun allem e Lärm-
schutzwall. Well mir wëssen alleguerten, dass de 
Gros vum Gütertransport, dat kann ech Iech aus 
menger Erfahrung soen, natierlech och nuets 
spillt, nuets iwwert d’Bühn geet. An dofir ass et 
natierlech, dass och dann do eng Partie 
Kaméidi sech konzentréiert.
Ech wëll awer just vläicht och drun erënneren, 
dass Beetebuerg/Diddeleng nach ëmmer en ei-
sebunnstechnesche Knuetpunkt war, wou scho 
sengerzäit, schonn 1976, dee groussen Triage 
gebaut ginn ass, wou am Beräich vun dem 
 Voyageurstrafic och schonn ëmmer grouss 
Dépôte waren an och elo scho säit 20 Joer e 
Containerterminal do ass, deen am Fong ge-
holl elo moderniséiert gëtt.
(Mme Simone Beissel prend la présidence.)
An domadder mengen ech schonn, wann elo 
deenen zousätzleche Mesuren do am Ëmwelt-
beräich Rechnung gedroe gëtt, dass mer dann 
e flotte Projet kréien, deen och vun de Leit 
matgedroe gëtt an akzeptéiert gëtt.
Wat awer wichteg ass, an ech mengen, et ass 
och schonn do drop higewise ginn, et ass 
wichteg, wann dee Projet jo elo an Etappen a 
Betrib geholl gëtt - an déi éischt Phas ass jo ëm 
2016, wéi eis Rapportrice eis gesot huet -, da si 
mer och an enger Situatioun, dass een awer 
muss oppassen, dass de Suivi vun deem 
Stroossebau, wou déi Camionen do erafueren, 
dass deen och do nokënnt. Net dass herno 
wierklech awer d’Camione mussen duerch déi 
zwou Uertschaften do fueren, wat natierlech 
och d’Leit géif, wéi soll ech soen, „rose 
maachen”. An dann, mengen ech, kréie mer 
do vläicht, no deene Virgespréicher mat de 
Leit, onnëtz Gespréicher, déi een net soss soll 
siche goen. Dofir géife mir nach eng Kéier 
froen, ob dann de Suivi vun de Ponts et 
Chaussées och do ka matzéien, fir déi Projeten 
do ze realiséieren.
An deem Sënn wollt ech och nach eng Kéier 
dem Minister am Fong félicitéiere fir déi Änt-
wert, déi en d’lescht Woch ginn huet am 
Beräich vun deene grousse Camionen, deene 
sougenannten „Gigaliner“, deene 60 t-Cami-
onen, wou hie jo op eng parlamentaresch Ufro 
eis gesot huet, dass dat am Fong fir Lëtzebuerg 
net a Fro kéim. Well fir eis als LSAP ass et jo 
awer ganz wichteg, eng Kéier ervirzesträichen, 
dass mer jo net engersäits higinn an iwwer 220 
respektiv bal 250 Milliounen ausginn, fir de Ca-
mion vun der Strooss op d’Schinn ze setzen, an 
dann herno am Beräich vun der Strooss da 
géifen soen, da setze mer esou grouss Cami-
onen an, déi méi Transportlaascht kënnen hue-
len, wou da gemengt gëtt, da géif et manner 
Camionen op der Strooss ginn, wat en 
Trugschluss ass! Well et muss ee ganz einfach 
gesinn, dass am Ausland, wou déi Projete vun 
deene Gigaliner lancéiert gi sinn, do och 
schonn erëm deelweis d’Retourkutsch uge-
truede ginn ass an dass dat virun allem eng 
ganz kloer Konkurrenz zur Schinn ass.
Also dofir, déi Suerg, dass herno d’Gigaliner 
géifen op den Échange multimodal zu 
Beetebuerg fueren, ech mengen, dat ass eng Il-
lusioun. Mir musse just ebe kucken, mir wës-
sen, dass am Kader vun der Benelux do Pro-
jet-pilotte lafen, fir an Holland - an den Nieder-
landen, pardon - an an der Belsch, fir esou e 
Projet pilote do duerchzeféieren. Do ass natier-
lech vläicht e ganz klenge Problem mam Traité. 
Dat muss een da kucken.
Mä ech sinn am Fong frou, dass de Minister 
eng kloer Äntwert ginn huet, dass fir d’Gi-
galiner hei zu Lëtzebuerg keng Plaz ass. Net 
nëmme keng Plaz aus transportpolitesche 
Grënn, mä och wierklech aus Grënn vun der 
Plaz vun de Stroossen, well déi eis Stroosse 
géife futtimaachen. An ech wëll guer net drun 
denken, u vill méi laang Bremsweeër an esou 
weider, dat heescht, wat d’Geféierlechkeet am 
normale Stroosseverkéier géif op jidde Fall 
staark erhéijen.
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An deem Sënn wëlle mir als LSAP nach eng 
Kéier eis voll Ënnerstëtzung zu dësem Projet de 
loi ginn. An ech ginn domadder och den Ac-
cord vu menger Fraktioun zu dësem Projet de 
loi.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 Mme Simone Beissel, Présidente de 

séance.- Merci dem Här Negri fir déi interessant 
Erläuterungen. Als nächste Riedner ass 
ageschriwwen den Här Gusty Graas vun der 
DP-Fraktioun. Här Graas.

 M. Gusty Graas (DP).- Madame Presiden-
tin, Dir Dammen an Dir Hären, de Raum 
Beetebuerg/Diddeleng eegent sech jo u sech 
ideal fir wirtschaftlech Aktivitéiten. Hei hu sech 
zënter den 80er Joren eng ganz Rei wichteg a 
grouss Betriber niddergelooss, déi jo och ganz 
vill Aarbechtsplaze geschafen hunn.
Firwat just an deem Raum? Mä ganz einfach, 
well et eben do ganz gutt Infrastrukture ginn. 
Ech denken un den Uschloss un d’Eisebunns-
netz, ech denken awer och un den Uschloss un 
d’Autobunnsnetz. Mir hunn do véier grouss 
Zonen, déi sech entre-temps do entwéckelt 
hunn: Wolser, Riedgen, Schéleck an de 
Krakelshaff.
De Projet, dee mer jo haut diskutéieren - et ass 
u sech déi zweete Kéier, datt mer iwwert dee 
Projet hei diskutéieren -, huet natierlech och 
eng ganz wichteg Dimensioun. A wann een 
d’Entwécklung vum CFL Multimodal elo kuckt, 
da muss ee feststellen, datt deen eng ganz in-
teressant Evolutioun hanneru sech huet. Ech 
mengen, duerch d’Gesetz vum 27. August 
2013 war jo déi éischt Phas hei décidéiert ginn. 
De Site vu Beetebuerg/Diddeleng, dee läit jo, 
kann ee bal soen, am Häerz vun Europa. Et ass 
och e Site, deen op der Kräizung vun zwee 
grousse Wuerestréim läit, wat u sech da mat 
sech bréngt, datt eben d’Attraktivitéit hei sech 
an deene leschte Joren ouni Zweifel nach er-
héicht huet.
De leschten 2. September gouf jo iwwregens 
och eng nei Route op Duisburg opgeholl. An 
déi nei Linn vergréissert dann och de Réseau 
tëschent Spuenien, Frankräich an de skandina-
vesche Länner.
En anere wichtege Virdeel vum CFL Multimodal 
ass natierlech och d’Technik, fir eben d’Cami-
onen op d’Zich ze verlueden. Da muss een op 
där anerer Säit awer och soen, datt e weidere 
flotte Projet do amgaangen ass, sech ze ent-
wéckelen: Dat ass um Niveau vun dem fréiere 
WSA-Site den Eurohub-Logistikzenter. An et 
kann een elo scho soen, datt tëschent deenen 
zwee Projeten u sech och eng direkt Relatioun 
besteet, well een deen anere komplettéiert, an 
dat wäert sech och fir d’Zukunft nach méi posi-
tiv auswierken.
Ech ka mech erënneren, datt 2005 am Logis-
tikzenter 10.967 Leit geschafft hunn. Haut sinn 
et der schonn iwwer 13.000. Et gesäit een also, 
datt dat e Pilier vun eiser Ekonomie ass, deen 
amgaangen ass, sech ze développéieren. Eng 
Ekonomie, déi ouni Zweifel muss nach ëmmer 
diversifizéiert ginn, an dowéinst war et och 
richteg, viru Joren dorobber den Akzent ze set-
zen.
Mir mussen och natierlech kompetitiv bleiwen, 
well mir wëssen och, datt no bei Diddenuewen 
och en ähnleche Logistikzenter geplangt ass, fir 
do den Handel mat China u sech weider opze-
bauen. Dofir ass et och interessant, gewuer ze 
ginn, datt CFL Multimodal och elo nach nei 
zousätzlech Verbindunge plangt op Calais an 
op Posen.
Wichteg ass awer och, datt dee Projet hei do-
baussen international vermaart gëtt. Mir däer-
fen eis hei net verstoppen. Mir mussen eis do-
bausse weisen. Mir mussen de Leit dobaussen 
erklären, wat fir Potenzialer datt hei am Land 
bestinn. Dowéinst ass et och ënner-
stëtzenswäert, datt déi Responsabel dann op 
déi verschidden Ausstellunge ginn, ënner 
anerem jo och op Istanbul op d’Foire Logitrans.
Ech wëll dann natierlech och hei ënner-
sträichen - dat ass schonn e puermol hei gesot 
ginn, et ass awer wichteg, et nach eng Kéier ze 
rappeléieren -, datt dee Projet hei sech awer 
och wierklech an den Esprit vun der Nohalteg-
keet areit, nom Motto: „Erof vun der Strooss, 
erop op d’Schinn“. Et ass jo och gewosst, datt 
40% vun den CO2-Emissiounen duerch den 
Transport eben entstinn an datt dovunner ronn 
10% duerch de Wuerentransport sech do ent-
wéckelen. Mir kënnen also och duerch dee Pro-
jet hei e wierklech wichtege Bäitrag zu der Re-
duzéierung vun den CO2-Ausstéiss bréngen. An 
am Joer 2020 rechent zum Beispill d’CFL cargo 

mat enger Erspuernis vu 465 Tonnen CO2 (veu-
illez lire: 465.000 Tonnen CO2), wat jo mat 
Sécherheet net näischt ass.
Dann huet natierlech och opgrond vu senge 
grousse Luedcapacitéiten den Zuch méi eng 
grouss Rentabilitéit wéi natierlech och de Ca-
mion. Dat ass ouni Zweifel de Fall. De Moment 
ginn d’Gidderzich jo praktesch bis op eng 
Längt vun 950 m. Et gëtt jo och driwwer 
nogeduecht, fir déi Längt nach ze ver-
gréisseren, bis hin op 1.500 m.
Et däerf een allerdéngs net vergiessen, nieft 
dem ekologeschen Aspekt awer virun allem 
och den ekonomeschen Aspekt hei er-
virzesträichen. Mir däerfen also net nëmmen 
hei de reng ekologeschen Aspekt ënner-
sträichen, esou wichteg en och ass, mir mussen 
awer och dee wirtschaftlechen Aspekt hei ën-
nersträichen. A wéi gesot, et ass net nëmmen 
eng Ofsécherung vun deene bestehenden Aar-
bechtsplazen de Moment, mä et ass virun al-
lem och virgesinn, datt also mindestens 300 
nei Aarbechtsplaze sollen op deem Site do 
kreéiert ginn. Et ass awer och de Beweis, datt 
international e Besoin besteet u sougenannte 
Plattformen, an dowéinst, wéi gesot, ass dee 
Projet vun deem Standpunkt hier och nach 
duebel interessant.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
wollt awer och nach e puer Remarquen zum ei-
gentleche Projet vun haut maachen. Mir hu jo, 
wéi gesot, virun annerhallwem Joer hei scho 
méi am Detail iwwert déi ganz Problematik dis-
kutéiert.
D’Situatioun um aktuelle Site ass jo op eng 
Manéier net grad ideal. Wann ee kuckt, wat fir 
eng Problemer do sinn - wéi gesot, ech 
schwätze vun do, wou den CFL Multimodal de 
Moment implantéiert ass -, do hu mer eng 
ganz Rei vu Problemer, déi sech bemierkbar 
maachen:
Ech erënneren zum Beispill un déi hygienesch 
Zoustänn, déi net grad glécklech sinn. Ech 
denken awer och un déi wëll Parkplazen, déi 
sech do lues a lues kreéiert hunn, déi natierlech 
och derzou bäidroen, datt do eng gewëssen 
Onuerdnung an deene leschte Joren entstanen 
ass. Soudatt et awer interessant ass, datt den 
aktuelle Site jo och soll da réaménagéiert ginn 
an datt dat u sech soll e sougenannten „truck 
stop“ ginn, wou dann herno och déi Leit, déi 
oft vu wäit hierkomme mat hire Camionen, 
awer emol e bësse méi mënschewürdeg - kann 
ee scho bal soen - Zoustänn virfannen, fir do, 
wéi gesot, dann och ze iwwernuechten oder 
soss sech op iergendeng Manéier do ze ravi-
tailléieren.
Wat dat administratiivt Gebai ubelaangt, esou 
ass dat natierlech no reng fonctionnelle Kritäre 
konzipéiert ginn, wat jo och richteg ass. An 
trotzdeem muss ee soen, datt et eng agréabel 
modern Architektur ass. De Restaurant an och 
eng Rei vu Konferenzraim erhéijen ouni Zweifel 
och de Confort vun de Leit, déi do schaffen.
Dann, wat interessant ass, datt jo am Block C 
vun deem Gebai oder vun deene Gebailech-
keeten och elo kënnen zousätzlech Firmen ën-
nerbruecht ginn, déi natierlech eng direkt Rela-
tioun mat den Aktivitéiten um Site hunn, wat 
allerdéngs de Virdeel huet, datt vläicht och oft 
administrativ Weeër kënne méi kuerz ginn. Wéi 
gesot, dat ass eng Iddi, déi mir u sech och ouni 
Zweifel begréissen.
Et wier zwar och interessant, emol gewuer ze 
ginn, wat fir eng Betriber méi genee dohinner-
kéimen a wéi vill Leit datt och do herno géife 
schaffen.
Richteg ass och, datt u sech de Site zur Auto-
bunn opaque ass, dat heescht, datt u sech 
d’administratiivt Gebai e Lärmschutzwall direkt 
duerchstellt. Well et däerf een net vergiessen, 
hei leien déi Aarbechtsplazen awer - beson-
nesch denken ech un déi Leit, déi och an de 
Büroe schaffen - direkt un der Autobunn, quitte 
datt et d’Collectrice du Sud ass, déi net grad-
esou befuer ass wéi d’A3. Mä et muss een awer 
trotzdeem hei ënnersträichen, datt awer relativ 
héich Kaméidissourcen do bestinn. An dofir ass 
et och gutt, datt dat neit Gebai u sech e Lärm-
schutzwall direkt dann duerstellt.
Mir begréissen et och, datt u sech d’Container 
mat geféierleche Produite besonnesch traitéiert 
ginn. Et ass virdrun hei schonn ugeschnidde 
ginn. Et wier natierlech awer interessant, 
gewuer ze ginn, wat fir eng Produiten datt 
herno dann do gelagert ginn. Well een, deen 
dee Raum do kennt, dee weess, datt jo awer do 
gewësse Stoffer gelagert ginn - net nëmmen 
tëschegelagert ginn -, déi heiansdo kéinten am 
schlëmmste Fall och zu enger gewësser Katas-
troph féieren. Et ass also ganz wichteg, datt 
virun allem och hei den Akzent op eng prophy-
laktesch Sécuritéit geluecht gëtt.
Ech wëll dann hei eng Iddi ënnersträichen, déi 
och mäi Kolleeg Max Hahn schonn e puermol 
ënnerstrach huet: datt et wichteg ass, datt een 
op esou Sitten och Wierkpompjeeën - hunn 

ech et elo richteg ausgedréckt, jo? - schaaft, 
well et ebe wichteg ass. An dowéinst géif een 
och vläicht en Appell un d’Eisebunn maachen, 
fir datt se beim Rekrutement herno och Leit 
rekrutéieren, déi direkt och d’Kompetenz hunn 
um Niveau vun der Feierwier.
Well et ass virdrun och hei vun deenen zwou 
Wiere vu Beetebuerg a vun Diddeleng ge-
schwat ginn, mä et däerf een net vergiessen: 
Déi fonctionnéieren alleguer um Niveau vum 
Bénévolat! A wann et eng Kéier do zu enger 
gréisserer Katastroph kënnt, an an der Ver-
gaangenheet hat ee jo awer schonn e puer In-
cidenten, déi sech awer zu enger ganz grousser 
Katastroph hätte kënnen entwéckelen, dann 
ass et wichteg, datt awer direkt ka vu kompe-
tente Leit agegraff ginn. Dowéinst: Déi Iddi 
vun der Wierkfeierwier soll hei nach eng Kéier 
ënnerstrach ginn.
Et ass och wichteg, datt dee Site optimal prote-
géiert gëtt. Well et däerf ee jo och net vergies-
sen, datt jo awer ganz vill Produiten do tësche-
gelagert ginn, déi awer, wéi ech scho virdru 
gesot hunn, eng gewësse Gefor a sech be-
halen. An et mussen all Moossname getraff 
ginn, fir datt illegal Aktivitéiten, ech schwätze 
souguer gegebenenfalls vu kriminellen Aktivi-
téiten, sech net do kënnen entwéckelen. Well 
et däerf een net vergiessen, datt jo awer ganz 
vill Wuere vun ënnerschiddlecher Valeur do 
wäerten tëschestockéiert ginn.
De Parking, deen och schonn hei ernimmt ginn 
ass, fält trotz allem nach ëmmer relativ 
grousszügeg aus. Et besteet jo och nach 
d’Méiglechkeet, fir deen eng Kéier auszebauen. 
Et ass zwar en Detail, mä net onwichteg ass, 
datt awer elo d’Parken u sech am Haus selwer 
méi einfach gemaach gëtt duerch eben eng nei 
Bauaart.
Dann ass et och interessant, datt d’Aussewänn 
solle méi begréngt ginn, well et ass jo och e 
Site, deen u sech jo elo ganz vill Betong wäert 
generéieren. D’Zerstéierung vun der Land-
schaft, déi do entsteet, wäert natierlech dann 
awer och den Nodeel hunn, datt mer do man-
ner Gréngs zur Verfügung hunn. Ech kommen 
herno nach kuerz drop zréck.
Ech wëll awer och hei ënnersträichen, datt déi 
Leit jo awer och d’Méiglechkeet hunn, den 
ëffentlechen Transport ze notzen. Dofir ass et 
awer scho richteg, datt een hei net onbedéngt 
en extrem grousszügege Parking aménagéiert. 
Et leien zwou Garen an der direkter Proximitéit, 
an och déi Betriber aus deenen Industriezonen 
do sinn opgefuerdert, vläicht emol nach méi 
intensiv en Navettësystem ze organiséieren.
Et kann net sinn, datt eng Gemeng muss hire 
Flexibus zur Verfügung stellen, fir datt do Leit 
kënne bei hir Aarbechtsplazen transportéiert 
ginn. Dofir sinn déi Flexibussen op alle Fall net 
geduecht. An dofir och nach eng Kéier hei, wéi 
gesot, den Appell, fir an där ganzer Zon - an 
do, mengen ech, muss awer de Ministère och 
eng Hand mat upaken -, e Gesamtkonzept op-
zestellen, wéi ee vun deenen zwou Garë Beete-
buerg an Diddeleng kann am beschten op déi 
Sitte kommen. An dat kann een natierlech 
nëmmen am Verbond mat de Betriber, mat de 
Gemengen a mat dem Ministère organiséieren.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, er-
laabt mer vläicht nach e puer generell Punkten, 
och wat d’Situatioun natierlech vum Verkéier 
ubelaangt. Dat ass evident, wann een dee 
Raum do jo relativ gutt kennt, da mécht ee 
sech vill Gedanken doriwwer. D’Sylvie Andrich 
ass och schonn am Detail drop agaangen, wat 
d’Situatioun och gutt kennt. Dat ass evident, 
mengen ech, datt et déi Responsabel aus dem 
Raum Beetebuerg/Diddeleng natierlech préoc-
cupéiert, wat do amgaangen ass ze entstoen.
Dofir, et ass net alles Gold, wat glänzt, well déi 
héich wirtschaftlech Aktivitéiten an deem Raum 
do generéieren natierlech automatesch 
zousätzleche Verkéier, wat awer och eng Rei 
negativ Konsequenze wäert fir d’Populatioun 
do mat sech bréngen. An déi zoustänneg Lo-
kalpolitiker aus deem Raum do, déi sech jo elo 
scho méi intensiv zënter enger Rei Méint, Jo-
ren, kann ee scho bal soen, mat deem Dossier 
beschäftegen... Ech wëll och nach eng Kéier op 
deen Aarbechtsgrupp hei ze sprieche kommen, 
deen um Niveau vun de Ponts et Chaussées 
kreéiert ginn ass mat deenen Diddelenger res-
pektiv mat deene Beetebuerger Lokalautoritéi-
ten zesummen, vun deem jo elo sollen dann an 
deenen nächste Wochen definitiv Resultater 
presentéiert ginn.
Ech soe ganz éierlech: Ech gehéiere vläicht zu 
deenen, déi net esou schrecklech erwaardungs-
voll sinn a wëssen, datt do och net déi ganz 
grouss Léisunge wäerte presentéiert ginn. Mä 
eppes ass ganz kloer: datt déi zwou Gemengen 
net méi wäerten akzeptéieren, datt nach 
zousätzlech Camionen duerch hir Uertschafte 
rullen!
Ech mengen, mir si genuch - genuch! - betraff 
vun deem ganze Verkéier, deen an deem ganze 

Raum do sech an deene leschte Joren entwé-
ckelt huet. Et géif elo esou lues den Zäitpunkt 
kommen, wou ee géif ganz seriö Moossnamen 
an d’Wee leeden, fir wierklech dann emol net 
nëmmen eng Stabiliséierung vum Verkéier do 
ze erreechen, mä wa méiglech och eng Re-
duzéierung!
Et däerf ee jo net vergiessen, datt elo scho 
1.700 Camione virgesi sinn, déi op dee Site do 
fueren, och wann déi Stéchstrooss do gebaut 
gëtt an och wann de Réaménagement vum 
Échangeur Biereng virgeholl gëtt - wat eng 
Noutwendegkeet ass! An ech wëll och hei ën-
nersträichen, datt dat am Fong de Préalabel 
misst sinn, ier iwwerhaapt géif op deem Site do 
weider investéiert ginn, datt fir d’Éischt emol 
deen Échangeur aménagéiert gëtt, datt déi 
Stéchstrooss emol aménagéiert gëtt an dann 
nach aner Moossname geholl ginn, ier déi 
1.700 Camionen do rullen! An et sollen der jo 
och nach spéider 2.500 sinn.
Ech hoffen, datt de Minister an och aner Leit 
Verständnis hunn, wann een och emol 
heiansdo eng aner Kap opdeet, datt ee sech 
dann och Suerge mécht iwwert dat Verkéiers-
opkommen, wat sech an deem Raum do jo 
ëmmer méi bemierkbar mécht. Well den 
Échangeur Biereng - an déi Leit, déi déi Plaz 
kennen, wëssen, datt dat jo de Moment 
schonn eng onzoumuttbar Situatioun ass, 
d’Sylvie Andrich ass schonn drop agaangen -, 
et brauch een elo nëmmen an enger gudder…, 
jo, ëm dës Zäit schonn dohinnerzegoen, da 
steet een do schonn am Stau, all Dag, well et 
onméiglech ass, vun där Autobunn do erofze-
fuere respektiv eropzefueren!
En anere Problem, dee sech och ëmmer weist 
mat de Camionen: Et mierkt een och, datt se 
nach ëmmer vill de Wee awer duerch 
d’Uertschafte sichen. Da freet ee sech: Firwat? 
Da gëtt een oft gewuer, datt déi Camionen oft 
am Besëtz si vu vereelste GPS-Systemen. Bon, 
dat ass elo e Problem, deen aner Leit betrëfft, 
mä et ass awer erstaunlech, wann een da 
weess, datt dat oft d’Ursaach ass, firwat datt 
déi de Wee net richteg fannen.
Wat een och nach muss feststellen, ass, datt 
d’Beschëlderung op der Autobunn zum Deel 
awer och nach ze wënschen iwwreg léisst. An 
do maachen ech och e kloren Appell hei: Wa 
bis déi Infrastrukturen definitiv aménagéiert 
sinn, da muss eng kloer, däitlech Be-
schëlderung och op den Autobunne respektiv 
op den Zoufahrtsstroosse gemaach ginn, fir 
datt am Fong geholl d’Direktioune ganz kloer 
ugewise sinn!
Et däerf een deen heitege Projet, wa mer vun 
der gesamter Verkéiersproblematik schwätzen, 
natierlech och net isoléiert gesinn, well an 
deem Raum ass nach ganz villes um Entstoen. 
Ech denken un de Statslaboratoire, ech denken 
natierlech un den Eurohub. Och do wäert 
natierlech nach d’Verkéiersopkommen an dee-
nen nächste Joren zouhuelen. Dat heescht, dat 
alles bewierkt eng gewësse Sogwierkung. Et 
wäert also nach zousätzleche Verkéier, virun al-
lem Schwéiertransport, do opzéien.
Dann däerf een net vergiessen, datt jo och 
tëschent Beetebuerg an Diddeleng, am Aus-
gang vun der Uertschaft Beetebuerg, och nach 
en neie Supermarché wäert entstoen. Och dee 
wäert natierlech erëm zousätzleche Verkéier 
generéieren. Mir sinn also do an engem ganze 
Raum, wou u sech nei Erausfuerderungen op 
eis duerkommen, wou muss e kloert, däitlecht 
Konzept opgestallt ginn, fir datt dee Verkéier 
beschtméiglech an Zukunft dann och kann do 
géréiert ginn.
Wat, wéi gesot, de Verkéier ubelaangt, da si 
mer natierlech och séier beim Échangeur Hel-
leng. Och dat ass schonn hei ugeschwat ginn. 
Gott sei Dank hu mer jo do dat néidegt Gesetz 
de leschten 10. Juli 2014 hei gestëmmt. Dat 
kann natierlech och zur Konsequenz hunn, datt 
eng Rei vu Camionen och zu Helleng schonn 
d’Autobunn verloossen an da versichen, iwwert 
d’Mondorferstrooss an den CR161 a Richtung 
Diddeleng ze fueren.
An och do erneieren ech nach eng Kéier ganz 
kloer hei d’Fuerderung, déi ech och an enger 
Question parlementaire schonn ënnerstrach 
hunn, datt d’Virfahrt do - „Abknickung” gëtt 
dat jo am Fachjargon genannt - aneschters 
geregelt gëtt virum Parc Merveilleux; wéi 
gesot, datt d’Mondorferstrooss eng Niewe-
strooss gëtt, datt den CR161 eng Haaptstrooss 
gëtt, fir datt d’Camionneure ganz genee wës-
sen, datt se net kënnen a Richtung Beetebuerg 
fueren, mä datt se mussen, wéi gesot, no lénks 
iwwert den CR161 fueren. Do solle jo menge 
leschten Informatiounen no elo Luuchten 
hikommen.
Mir ass et egal, wat dohinnerkënnt, mä 
d’Haaptsaach ass, et geschitt emol eppes, datt 
net méi kann zougelooss ginn, datt dee Boule-
vard jo am Fong dozou verleet, fir nëmmen an 
d’Uertschaft eranzefueren, datt deen emol 
zréckgebaut gëtt an och do ganz kloer 
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 d’Limitte gewise ginn, wéi wäit datt een u sech 
nach ka mam Camionsverkéier sech duerch 
eng Uertschaft do schlängelen.
Wéi gesot, den Aarbechtsgrupp, op deen ech 
schonn agaange sinn, da loosse mer eis emol 
iwwerraschen, wat deen an deenen nächste 
Wochen da wäert Geneeës dann u Resultater 
vu sech ginn!
En aneren Aspekt, deen een awer och hei muss 
uspriechen, dat ass natierlech deen dach 
enorme Landverloscht, deen an deene leschte 
Jorzéngten do an deem Raum och viru sech 
gaangen ass. Dat ass evident, datt een dann 
och muss awer fir Kompensatioune suergen. A 
wéi ech d’Rieden nogelies hu vun de leschten 
Débaten, déi hei gefouert gi sinn, do ass op ee-
mol - ech mengen, den Här Bodry hat dat er-
wähnt - vun engem Bësch vun 2 ha als Kom-
pensatioun geschwat ginn.
Ech hunn elo näischt méi dovunner héieren. 
Leeft dat awer?
(Interruption)
Okay. Ass e schonn ugeplanzt?

 Une voix.- Mir waren all zesummen dohin-
ner.

 M. Gusty Graas (DP).- Jo, okay. Dat ass 
eng gutt Saach, mä 2 ha ginn net duer. 
Dowéinst wier et also wichteg, datt och nach 
zousätzlech géife Begréngungen an deem 
Raum do virgeholl ginn, an net nëmmen Thu-
jaen do ronderëmsetzen, mä datt och nach 
misst…
(Interruptions par Mmes Josée Lorsché et Vi-
viane Loschetter)
Jo, mä dat waren déi kleng Beemercher do! Ech 
schwätze vun deem groussen…
(Interruption par Mme Josée Lorsché)
Jo, sécher. Ech…

 Mme Simone Beissel, Présidente de 
séance.- Här Graas, konzentréiert Iech op…
(Brouhaha général)
Dir Dammen, loosst den Här Graas vläicht viru-
fueren!
(Brouhaha général)
Här Graas, Dir hutt elo d’Wuert.

 M. Gusty Graas (DP).- Et ass ëmmer 
schlëmm, wann een net richteg verstane gëtt. 
Bon, soit!
Mä neen, nach eng Kéier, wat wierklech wich-
teg ass: datt mer an deem Raum do nach e 
Maximum un zousätzleche Begréngunge vir-
huelen! Ech mengen, dat ass déi Suerg, déi ech 
wollt hei ausdrécken, datt all, wéi gesot, 
Méiglechkeeten, déi bestinn, solle genotzt 
ginn, fir datt eng zousätzlech Begréngung vir-
geholl gëtt, well eben och doduerch ganz vill 
ekologesch Substanz verluer gaangen ass.
Ech kommen dann och op d’Renaturéierung 
vun der Diddelenger Baach ze schwätzen. Ech 
muss awer éierlech soen: Wéi ech deen éischte 
Plang gesinn hu vun där Diddelenger Baach, 
dat ass als Renaturéierung verkaaft ginn, mä 
dat hat mat Renaturéierung iwwerhaapt 
näischt ze dinn! Dat war just eng Verleeung a 
Réier! Méi war dat net. Ech maachen Iech elo 
kee Virworf hei. Dat waren d’Auteure vun 
deem Projet. Mä ech muss awer soen,…
(Interruption par M. Gast Gibéryen)
…datt awer entre-temps do dann awer 
agewierkt ginn ass, soudatt elo déi Renaturéie-
rung plus ou moins - plus ou moins, muss ee 
soen - gutt gëtt.
Voilà, ech wollt awer dann nach zum Schluss 
och nach op de Problem vun der Loftqualitéit 
hiweisen. Och dee gëtt munchmol hei ënner-
schat. Och do wier et wichteg, wann dee 
ganze Site bis operationell ass, datt een och re-
gelméisseg Moossungen do virhëlt, well et 
weess ee jo, datt do zousätzlechen héije Ca-
mionsverkéier sech wäert astellen. Dofir ass et 
och wichteg, datt besonnesch och am Intérêt 
vun deene Leit, déi do schaffen, dat awer regel-
méisseg géif iwwerwaacht ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, no 
der éischter Enveloppe vun 182 Millioune 
stëmme mer dann, wéi gesot, haut eng zweet 
Enveloppe vun 39 Milliounen. An et kann ee jo 
dovun ausgoen, datt gegebenenfalls och nach 
eng drëtt Enveloppe derbäikënnt, soudatt ee 
kann dovun ausgoen, datt de Gesamtprojet bal 
bis zu 250 Millioune wäert am Endeffekt kasch-
ten.
Dofir ass et natierlech och interessant, an där 
ganzer Diskussioun awer och emol ze froen: 
Wéi rentabel ass de Projet? Wat sinn d’ekono-
mesch Retombéeën? Ech weess, dat ass guer 
net esou evident, fir dat kënnen ze chiffréieren. 
Wann een déi Iwwerleeung mécht, wëllt een 
natierlech awer och d’Erspuernis vun dem CO2 
mat aberechnen. Wa mer haut Businesspläng 

opstellen, da gëtt deen ekologeschen Aspekt 
meeschtens negligéiert. Et wier also och net 
oninteressant, fir dann och esou Aspekter mat 
ze considéréieren.
An et muss ee jiddefalls hoffen, datt déi Pers-
pektiven, déi opgestallt gi fir den Ausbau vun 
dem CFL Multimodal, sech och wäerten an Zu-
kunft erfëllen. Ech wëll just drop hiweisen, datt 
d’Europäesch Kommissioun mat enger Aug-
mentatioun vu 55% bis d’Joer 2020 vun der Ei-
sebunnsachs Antwerpen-Beetebuerg-Basel-
Lyon gerechent huet. Déi fréier Regierung war 
awer nach vill méi optimistesch, wat 
d’Entwéck lung vun dem Site CFL Multimodal 
ubelaangt. Si huet do vun enger Augmenta-
tioun vun 300% deemools geschwat.
Erlaabt mer zum Schluss vläicht nach, ganz 
kuerz eng Remarque ze maachen och iwwert 
dat, wat den Här Negri hei ugeschwat huet 
vun de Gigaliner. Jo, ech wëll just soen, datt jo 
awer um Niveau vun der Benelux do eng Rei 
Initiative geholl ginn, fir déi Gigaliner trotz-
deem awer op deem Niveau anzeféieren. Ech 
hu selbstverständlech och d’Positioun vum Mi-
nister hei zur Kenntnis geholl.
Meng Fro ass einfach: Kann net d’Situatioun 
awer eng Kéier a fënnef, zéng, fofzéng Joer 
esou sinn, datt awer esou Camionen op eemol 
och zougelooss ginn? Wéi gesot, et ass nëm-
men eng hypothetesch Fro, déi hei soll gestallt 
ginn. Net, datt mer eis elo fir eppes vläicht ver-
schléissen, wat an Zukunft sech kéint awer 
emol eng Kéier trotzdeem och op eisem Réseau 
hei entwéckelen.
Wéi gesot, ënnert dem Stréch ass dat heiten e 
ganz interessante Projet. Et ass virun allem eng 
wichteg Sprëtz och fir eis Ekonomie, mat all 
deenen dach e puer negative Punkten, déi sech 
noutgedrongen eben astellen. Dat ass nun 
eben esou, wann een nei wirtschaftlech Aktivi-
téite realiséiert, da sinn natierlech och eng Rei 
Defiziter, déi sech kënne realiséieren.
Mir mengen awer trotzdeem als Demokratesch 
Partei, datt dat hei e ganz wesentleche Projet 
ass, net nëmme fir déi Regioun Beetebuerg/
Diddeleng, mä et ass e wesentleche Projet och 
fir d’Entwécklung vun der Lëtzebuerger Ekono-
mie. Et beweist, datt et richteg ass, och um Ni-
veau vun der Logistik nei Investitiounen ze 
maachen. An dowéinst, wéi gesot, gi mir och 
eis Zoustëmmung.
Ech wëll awer ofschléissend och der Madame 
Lorsché nach eng Kéier Merci soe fir dee flotten 
an ausféierleche Rapport.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 Mme Simone Beissel, Présidente de 

séance.- Merci dem Här Graas fir seng breet ge-
fächert Interventioun. Als Nächste kënnt en 
aneren Här aus dem Secteur, den Här Gast Gi-
béryen. Här Gibéryen, Dir hutt d’Wuert.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Madame 
Presidentin. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech 
wëll am Ufank der Madame Josée Lorsché 
Merci soe fir hire formidabel gudde Rapport, 
dee si hei gemaach huet. Ech mengen, dat hei 
ass d’Suite vun engem Projet, wou mer 2013 
hei déi éischt Phas gestëmmt hunn, wou et 
haaptsächlech ëm d’Infrastruktur gaangen ass, 
deemools e Projet vun 182 Milliounen. An ech 
mengen, datt deen och deemools schonn hei-
bannen eng grouss Zoustëmmung fonnt huet, 
wat och d’Wichtegkeet an d’Unerkennung vun 
deem Projet beweist!
Wann een haut laanscht dee Projet fiert, da 
gesäit een, datt déi Aarbechten immens gutt 
weiderginn, datt et en immens grousse Projet 
ass. Et kann ee sech dat bal net virstellen, wat 
do alles an deene leschte Méint vun Äerdbewe-
gunge gemaach ginn ass. An et gesäit een elo 
emol lues a lues, wat fir eng Dimensioun dee 
ganze Projet do wäert kréien. An et stellt ee 
sech och elo scho Froen, wa spéiderhin dat eng 
Kéier fonctionnéiert an dann do Honnerte Ca-
mione sinn, Dausende vu Containeren, déi 
openeegestallt ginn, ob een dat alles gesäit.
An ech wollt duerfir direkt vun Ufank u soen a 
froen, ob och do geplangt ass, fir esou wäit wéi 
méiglech dat mat Beem ze entouréieren, fir 
datt een net grad d’Vue op dee ganze Site kritt, 
dee wahrscheinlech jo net dee schéinste wäert 
sinn, wann do Dausenden an Dausende vu 
Containere sinn, mä datt een dat do elo sollt 
och scho mat plangen. Net eleng als Kompen-
satiounsmoossnamen, déi jo ëmmer musse bei 
esou enger Saach gemaach ginn, oder reng 
aus akusteschen Iwwerleeungen, mä och aus 
opteschen Iwwerleeungen, mengen ech, wier 
ee gutt beroden, wann een dee Projet herno 
géif esou vill wéi méiglech mat héije Beem ëm-
planzen.
Haut stëmme mer elo déi zweet Phas, wou et 
am Fong méi ëm déi administrativ Gebaier, 
d’Technik, de Génie civil an alles, d’Infra-
strukture fir d’Sécherheet an esou viru geet, 
mat engem Käschtepunkt vun 39 Milliounen. 

Zesummen, meng Virriedner hunn et scho ge-
sot, däerften hei ongeféier 250 Milliounen in-
vestéiert ginn, wat een enorme Chiffer ass!
Wa mer bedenken, wa mer eng Kéier géifen a 
Frangen zréckgoen, dann hu mer zéng Milliar-
den al Lëtzebuerger Frangen, déi mer an esou 
e Projet hei investéieren. Ech erënneren drun, 
wat fir eng Debatte mer virun enger Rei vu Jo-
ren haten, wéi mer de Pei-Musée gebaut hunn. 
Do hu mer vu véier Milliarde geschwat. Hei in-
vestéiere mer zéng Milliarden!
Mä ech sinn iwwerzeegt, datt déi zéng Milliar-
den haut besser investéiert si wéi déi véier Mil-
liarden, déi mer deemools an de Pei-Musée in-
vestéiert hunn. Dat hei ass e Projet, dee wierk-
lech fir eis Ekonomie enorm wichteg ass. An 
duerfir, mengen ech, ass et och kloer, datt mer 
hei dëse Projet als Parlament weider ënnerstët-
zen.
Ech hätt eng weider Fro un den Här Minister, 
Madame Presidentin, dat ass, ech mengen, 
mat der Zäit wësse mir jo och, datt mir net 
eleng déi sinn, déi versichen, ëmmer méi an 
déi Richtung ze goen an ze investéieren. Ech 
wollt just eng Fro un de Minister stellen, well 
ech déi Informatiounen net hunn: Si mer sé-
cher, ob net an anere Länner oder an der 
Groussregioun oder an der Géigend ähnlech 
Saachen amgaang sinn ze entstoen, déi kéinten 
eng Konkurrenz fir eis op dësem Gebitt duer-
stellen? Wat da selbstverständlech net grad 
zum Positive fir eis wier, mä wou mer wahr-
scheinlech da keen Afloss hätten. Mä wat een 
awer misst wëssen: ob esou eppes Neies an der 
Belsch zum Beispill, Holland, wat jo an déi 
Richtung geet, ob et dat gëtt.
Ech wëll da méi spezifesch hei nach op en 
anere Problem agoen, deen och meng Virried-
ner zum Deel ugeschnidden hunn, dat ass 
d’Verkéiersproblematik an deem ganzen Eck. 
Ech mengen, mir wëssen haut alleguer, datt 
mer schonn elo an enger katastrophaler Situa-
tioun an deem ganzen Eck sinn. Alles, wat u 
Frankräich ustéisst, huet déi Situatioun. Dat ass 
vun Esch eriwwer bis op Mondorf, do ass alles 
owes a moies op de Stroosse blockéiert. An et 
gesäit een, datt dat vun Dag zu Dag zouhëlt.
Ech ka mech erënneren, 1982 ass d’Diddelen-
ger Autobunn opgaangen an déi Zäit virdrun, 
do war zu Fréiseng deen eenzege Grenziwwer-
gang. Do stoungen d’Autoen an d’Camionen 
Dag an Nuecht an der Schlaang, kilometer-
weis, duerch Helleng, Fréiseng, fir iwwert 
d’Grenz ze fueren. Dunn ass d’Autobunn op-
gaangen an dunn huet déi Schlaang opgeha-
len an et war keen Auto a kee Camion méi do. 
Awer wierklech keen!
An ech ka mech erënneren, datt deemools 
d’Pompisten zu Fréiseng op der Grenz, déi Dag 
an Nuecht Bensin do verzaapt hunn, do stoun-
gen ze kräischen, well se sech däers net zou-
komm sinn, datt se Dag an Nuecht Bensin ver-
zaapt hunn a vun enger Minutt op déi aner 
war kee Camion a keen Auto méi do!
Haut huet d’Situatioun erëm geännert. Haut 
stinn am Dag, a virun allem moies an owes, 
erëm kilometerweis Schlaangen do, fir duerch 
déi Uertschaften ze fueren. Dat beweist, datt 
déi Autobunnen, déi mer virun 30 Joer gebaut 
hunn, haut esou surchargéiert sinn, datt ein-
fach erëm d’Autoen op d’Nationalstroossen 
eriwwergaange sinn, fir do ze fueren.
An duerfir mengen ech, wann een hei esou e 
Projet mécht - a mir maache jo nach hei der-
niewent eng Rei vun anere Projeten, déi an 
deem do Eck geplangt ginn -, da musse mer 
verschidde Viraussetzunge maachen, fir datt 
dat ka fonctionnéieren, ouni datt mer nach méi 
zousätzlech Belaaschtungen an déi Uertschaf-
ten an an déi Stied do ronderëm kréien.
Mir hunn dräi Projeten heibannen, déi mer 
scho gestëmmt hunn. Dat ass de Rond-point 
Biereng: Ech mengen, et ass eng Viraussetzung, 
datt de Rond-point Biereng muss fäerdeg sinn, 
ier dat heite kann opgoen. Aneschters kann et, 
menger Meenung no, net fonctionnéieren. De 
Rond-point Helleng ass och gestëmmt. Dee 
misst och fäerdeg sinn, well soss kréie mer do e 
Problem. An ech mengen, d’Aarbechten op der 
Saarautobunn, wat de Bypass Helleng ube-
laangt, déi hu jo och elo ugefaangen, esou datt 
een och misst dovun ausgoen, datt dee Projet 
misst fäerdeg sinn. Déi dräi Projete mussen, 
menger Meenung no, fäerdeg sinn, ier mer 
iwwerhaapt kënnen hei dee Site opmaachen, 
well soss kréie mer eng Katastroph an deem 
ganze Raum!
Wa mer hei schwätze vu 1.700 - 2.500 zousätz-
leche Camionen, déi Dag fir Dag dohinnerkom-
men, dann hu mer dat schonn hei diskutéiert, 
wéi mer iwwert de Rond-point Biereng ge-
schwat hunn, wou och d’Fro war: Packt dee 
Rond-point dat? Deemools ass gesot ginn: „Si 
ginn dervun aus.” Et weess een et net! Ech 
mengen, et ass jo och esou, datt e gudden Deel 
vun deem Verkéier nuets leeft, duerfir weess een 
net, wéi dat sech herno wäert apendelen.

Mä ech hat deemools d’Fro opgeworf an ech 
géif se haut nach eng Kéier hei stellen, ob Ter-
rain awer reservéiert ass fir de Fall, wou dee 
Rond-point et net packt. Da misst et méiglech 
sinn, datt een tëschent dem Rond-point Bie-
reng an der Autobunn Diddeleng-Thionville - 
do dertëschent ass Plaz genuch an do läit dee 
Site - géif eng Op- an eng Offahrt maachen, 
déi direkt vun der Autobunn kéint op deen 
heite Site erafueren, ouni datt d’Camione miss-
ten iwwert de Rond-point Biereng fueren. Ech 
wëll elo net soen, datt et net klappt. Mä ass zu-
mindest Terrain reservéiert elo op deem Site, fir 
datt ee spéiderhi kann déi dote Punkten aus-
bauen?
Ech mengen, wa mer haut dee Raum do ku-
cken, dann ass de Stau iwwerall. An och, wa 
mer dee Rond-point Biereng do bauen, gëtt 
duerfir d’Verkéierssituatioun zu Beetebuerg an 
Diddeleng an an der Entrée Diddeleng do-
duerch net besser. Ech géif souguer soen, datt 
se vläicht nach méi schlëmm gëtt. Well wann 
d’Autoe besser do op d’Autobunn erop- res-
pektiv erofkommen, da fuere wahrscheinlech 
och nach méi Autoen do erof an dann hu mer 
de Problem fir an Diddeleng eran an duerch 
Diddeleng. Dee gëtt net méi kleng, dee bleift 
bestoen.
A mir wëssen och haut, datt zu Beetebuerg och 
an de Spëtzestonnen de Stau riicht duerch Bee-
tebuerg geet. Dee gëtt och net méi kleng, esou 
datt een net derlaanscht kënnt, datt een och 
dee Problem muss méi grouss kucken an net 
nëmme kucken, datt mer vun der Autobunn 
dann op dëse Site kommen, mä et muss een 
och kucken, wéi de Verkéier besser duerch déi 
Dierfer ronderëm leeft.
(M. Mars Di Bartolomeo reprend la Prési-
dence.)
Ech wëll awer hei och eppes soen - well déi 
meescht vun eis si jo och Lokalpolitiker: Mir 
sinn dann als Lokalpolitiker - ech war et an ech 
weess awer duerfir, wéi et ass, ech schwätzen 
aus Erfahrung -, mir sinn als Lokalpolitiker alle-
guer frou, wa mer soen: „Ma elo kréie mer de 
Statslabo op Diddeleng!”, „Elo kréie mer e Su-
permarché op Beetebuerg.” Mä mir sinn eis 
dann awer net konsequent, datt mer dann och 
de Leit musse soen: „Wa mer dat kréien, hu 
mer automatesch och muer méi Verkéier.“ An 
et kann een dann net higoen, datt ee seet: 
„Oh, elo hu mer méi Verkéier!”, a fir d’Éischt 
ass ee frou gewiescht, datt een dat kritt huet. 
Dat eent hänkt mat deem aneren zesummen!
Wa mer also méi Industrien a méi Betriber a 
méi Geschäfter an déi Géigend lackelen, da 
musse mer wëssen, datt mer bei déi katastro-
phal Verkéierssituatioun, déi mer elo hunn, 
dann och nach wäerten zousätzlech e puer Ver-
kéiersproblemer schafen. Net nëmmen déi Leit, 
déi dohinner akafe fueren, mä déi Leit, déi do 
schaffen, alles dat generéiert neie Verkéier.
Duerfir ënnerstëtzen ech och déi Iddi, datt ee 
muss onbedéngt kucken, fir engem groussen 
Deel vun deene Leit an deem ganze Raum e 
besseren ëffentlechen Transport unzebidden. 
An dee kann, menger Meenung no, praktesch 
nëmme vun der Gare Beetebuerg aus goen, 
datt ee versicht, esou vill wéi méiglech Leit op 
den ëffentlechen Transport ze kréien. An da 
muss et natierlech an deem ganzen Eck, wou jo 
dann awer herno Dausenden an Dausende vu 
Leit schaffen an dohinnerfueren, fir anzekafen 
an esou, e gudde Busservice ginn, dee vun der 
Beetebuerger Gare aus geet, fir alles dat do 
kënnen ze maachen.
Gläichzäiteg dozou, fir datt net nach méi Au-
toen duerch Diddeleng an duerch Beetebuerg 
fueren - déi fuere jo duerch Diddeleng an 
duerch Beetebuerg, well d’Diddelenger Auto-
bunn, déi vun Thionville op Lëtzebuerg kënnt, 
saturéiert ass, well do de Stau perfekt ass -, 
muss also och den Ausbau vun der Autobunn 
Diddeleng-Lëtzebuerg op dräi Spuren eng ab-
solut Prioritéit hunn an dee muss esou séier wéi 
méiglech kommen! An e muss och, menger 
Meenung no, méi wäit goen, wéi dat Stéck, 
wat elo geplangt ass, well soss kréie mer méi 
Verkéier an d’Uertschaften a mer kréien es net 
manner an d’Uertschaften. Wann d’Autobunne 
voll sinn, da fueren d’Leit nun emol eben an 
d’Uertschaften.
E leschte Punkt nach, deen ech wëll...

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Här Gibé-
ryen, entschëllegt. Wann Der erlaabt?

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Jo.
 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-

pement durable et des Infrastructures.- Ech wëll 
Iech just froen, Dir sot: „...méi wäit, wéi et elo 
geplangt ass“. Wat mengt Der domadder?
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 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ma eiser Mee-
nung no misst et méi a Richtung Stengefort 
goen. Well dee ganze Verkéier, ma déi musse 
vun der Grenz u bis an d’Stad. A mir mussen 
och op där anerer Säit wéinst dem Verkéier..., 
well mir hu jo och Richtung Arel de Stau, do hu 
mer jo deeselwechte Problem, datt do d’Au-
toen alleguer och erëm duerch Stroossen an all 
déi Dierfer fueren, well d’Autobunn voll ass. A 
wa mer hinnen net d’Méiglechkeet ginn, fir 
iwwert d’Autobunn ze fueren, fuere se an 
d’Dierfer, well mer ëmmer méi Verkéier heihin-
nerzéien - an hei zéie mer erëm méi Camionen 
an Autoen heihinner! Mir kréien déi jo net op 
den ëffentlechen Transport. Wa mer se op den 
ëffentlechen Transport géife kréien, wier et jo 
gutt, mä mir kréie se net drop!
An e leschte Punkt - Här President, ech gesinn, 
meng Zäit ass zwar ofgelaf, mä ech wier frou, 
wann Der mer nach zwou Minutte géift ginn -, 
dat ass d’Tankstell. Dat ass d’Tankstell an et ass 
nach net doriwwer geschwat ginn. Mir gesinn, 
datt haut zum Beispill d’Aire de Berchem an 
d’Aire de Capellen iwwerfëllt sinn. Et ass ëm-
mer geschwat ginn, datt op der Saarautobunn 
misst eng Tankstell kommen. Wa mer elo nach 
méi Verkéier dohinner kréien a mir kréien nach 
méi Camionen dohinner, da wier et vläicht net 
schlecht, wann ee souguer op deem Site selwer 
géif eng Tankstell...
(Interruption)
Ah, ass dat dann? All Respekt, dann ass de Pro-
blem...

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Da 
brauch ech Iech och elo keng zwou Minutte 
méi ze ginn.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Da geet et elo 
mat 30 Sekonnen duer, Här President, well 
dann ass een Deel vun deem Problem, deen 
ech uschneiden, hei mat dësem Projet geschitt.
An dat freet mech, esou datt ech dann nach 
mat méi Iwwerzeegung kann d’Zoustëmmung 
vun eisem Grupp bréngen.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Gibéryen. Ech mengen, domat 
wäre mer um Enn vun der Riednerlëscht 
ukomm. An d’Wuert huet den Här Nohalteg-
keetsminister, de François Bausch.
Prise de position du Gouvernement

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Merci, 
Här President. Merci un éischter Stell der Ma-
dame Rapportrice fir hire gudde schrëftlechen 
a mëndleche Rapport an och allen Deputéierte 
fir hir Interventioune respektiv déi breet Zou-
stëmmung. Ech wëll duerfir versichen, op eng 
Rei Froen, déi gestallt gi sinn, hei Äntwerten ze 
ginn, eng Rei Remarquen ze maachen.
De Verkéier, ech wëll vläicht domadder ufän-
ken, well dat aus verständleche Grënn jo all 
d’Deputéiert heibanne beschäftegt, mech och. 
An ech kann Iech soen, wann et ee Projet ginn 
ass, deen an deene leschten zwee, dräi Joer - 
mäi Virgänger huet schonn domadder uge-
faangen an ech hunn do d’Relève geholl an 
ech sinn do weidergefuer -, vill diskutéiert a vill 
geännert ginn ass, dann ass et deen heite Pro-
jet. Wann Der Iech erënnert, wéi deen éischten 
Deel gestëmmt ginn ass vun der Chamber, a 
kuckt, wou mer haut sinn, wat mer alles virge-
sinn hu vu stroossebauleche Mesuren, vu 
Méiglechkeeten ze schafen, fir datt d’Camio-
nen direkt kënnen an de Multimodal erafueren, 
fir datt se eben net duerch d’Uertschafte fue-
ren, dat ass scho substanziell, wat sech iwwert 
déi Zäit un deem Projet hei geännert huet.
An ech mengen, dat sinn Ännerungen, déi 
komm sinn op Basis vu Reflexioune vun de Ver-
waltunge respektiv der Eisebunn am Kader 
vum Projet. Et sinn awer och Verännerungen, 
déi gemaach gi sinn duerch Diskussiounen na-
tierlech mat de betraffene Gemengen oder 
Suggestiounen, déi aus der Kommissioun 
komm sinn, mä awer och vun der Biergerinitia-
tiv, déi lokal war, wou d’Leit sech Suerge ge-
maach hunn, aus verständleche Grënn, hisiicht-
lech dem Verkéier, deen do kënnt.
An all déi Mesuren, déi sinn agefloss an e Ge-
samtkonzept, wat ausgeschafft ginn ass vu 
Ponts et Chaussées, vun der Stroossebauver-
waltung. An dat Gesamtkonzept - fir vläicht 
och déi Fro ze beäntwerten, déi vun e puer Leit 
gestallt ginn ass -, dat ass am Detail duerchge-
rechent. Dat heescht, wa mer dat alles bis 
ëmgesat hunn, da wäert de Stroosseréseau 
ganz kloer déi Capacitéiten och packen, déi 
sech ze erwaarde sinn duerch dee Multimodal.
Ech wëll och drop hiweisen, datt mer haut 700 
Camionen hunn, déi dohinnerfueren, an dat 

geet progressiv erop op 1.700 - am Joer 2025! 
Dat heescht, et ass elo net esou, datt, wann 
deen neien Terminal opgeet 2017, datt dann 
ab 2017 scho 1.500 oder 1.700 Camionen do 
wäerten eragefuer kommen. Dat geet progres-
siv an d’Luucht, esou datt eigentlech do de Ri-
siko och par rapport zu dem Terminal selwer, 
wat d’Stroossecapacitéit ubelaangt - datt déi 
Stroossen net fäerdeg wären -, relativ geréng 
ass, well déi Projete jo awer gréisstendeels um 
Lafe sinn.
Ech wëll der e puer opzielen: Dat Éischt ass 
emol a Richtung Osten, wou een direkt op den 
Terminal iwwer e Bypass kënnt, ouni mussen 
duerch Rond-pointen ze fueren, a wou och 
keen... D’Fro war gestallt ginn: „Brauche mer 
duerfir e Gesetz?“ Neen, mir brauche kee Ge-
setz, fir dat ze bauen. Mir leie largement ënnert 
de 40 Milliounen. Geschat gëtt et de Moment 
bei 35, 36 Milliounen. Awer do si mer schonn 
an den Detailstudien dran, esou datt mer 
dovun ausginn, datt mer do kee Gesetz 
brauchen.
Da sinn awer och all déi aner Projeten, déi scho 
gestëmmt gi sinn, respektiv all déi aner 
Mesuren, déi sinn definitiv an der Planung oder 
souguer schonn usazweis an der Ëmsetzung. A 
mir ginn dovun aus, datt mer et packen, fir all 
déi Projeten am Zäitrahmen ëmzesetzen. Och 
um Bypass zu Helleng sinn d’Aarbechte jo elo 
amgaangen. Dee wäert termingerecht ëmgesat 
ginn, esou wéi et am Gesetzesprojet virgesinn 
ass.
Dat heescht am Fong, dee ganzen iwwer-
geuerdnete Stroosseréseau, deen ebe soll ver-
hënneren, datt d’Camione sollen duerch 
d’Stroosse goen (veuillez lire: duerch 
d’Uertschafte fueren), dat wäert geschéien. An 
et ass och hei scho bemierkt ginn, mir hu 
profitéiert vun deenen Detailanalysen, déi ge-
maach gi sinn am Zesummenhang mat dem ze 
erwaardende Verkéier, an do si mer souguer vill 
méi wäit gaangen: Mir hunn och gekuckt, wéi 
mer Beetebuerg mat Diddeleng zum Beispill 
kënne besser verbanne mat der Mobilité 
douce, wou mer e ganzt Konzept elo hunn, 
wat och schrëttweis wäert ëmgesat ginn.
Mir gi souguer esou wäit, datt mer mat deenen 
zwou Gemenge versichen, och ze kucken, an 
hire Gemenge verkéiersberouegend Moossna-
men ze maachen. Ech hat gëschter d’Gemeng 
Beetebuerg bei mir am Ministère, wou mer eis 
eens gi sinn iwwer e Projet, dee si betrëfft, en 
éischten Deel. An ech mengen, eng ganz Rei 
anerer wäerten nach nokommen, esou datt 
mer an deem Gesamte Schrëtt fir Schrëtt, jee 
nodeem, wéi den iwwergeuerdnete Réseau 
fäerdeggestallt gëtt, mengen ech, awer 
d’Situa tioun am Grëff behalen.
Ech wëll awer direkt soen: Et soll elo kee men-
gen, datt mer elo, wann dat alles gebaut ass, 
vun haut op muer keng Autoe méi an deenen 
Uertschaften hätte respektiv de Verkéier massiv 
géif erofgoen. Déi Erwaardung hunn ech de 
Moment net. Well de Verkéier ass einfach im-
mens héich an dat huet jo net nëmmen ze di 
mat der Entwécklung ronderëm Beetebuerg/
Diddeleng, mä generell domadder, wéi vill Aar-
bechtsplaze mer zu Lëtzebuerg schafen. De Ver-
kéier, deen a Richtung Haaptstad geet an esou 
weider, ech mengen, alles dat spillt eng Roll.
Mä mir wäerten et awer fäerdegbréngen, datt 
mer et am Grëff behalen, par rapport zu deem 
Projet ganz sécher, vun deem mer haut hei den 
zweeten Deel stëmmen, respektiv duerch zum 
Beispill och den Ausbau vun der A3, also der 
Autobunn vun Diddeleng, esou wéi et elo 
virgesinn ass vu mir, datt vun Diddeleng bis op 
d’Helfenter Bréck d’Autobunn op sechs Spuren 
ausgebaut gëtt. An do wäert ech de Gese t-
zesprojet vun der éischter Phas nach virum 
Summer hei déposéieren. Dat heescht, mir 
wëlle kucken, séier weiderzekommen, well do 
ganz kloer eng absolut Urgence ass, fir ze 
bauen!
Ech hunn nach deen Éischten ze fannen, dee 
mir beweist, datt et ouni deen Ausbau geet. De 
Réseau vun Diddeleng op d’Gaasperecher Kräiz 
ass komplett à saturation. Mir leien deelweis..., 
also mir leien an der Moyenne do vun der 
Notzung bei tëschent 70% an 80%. Mä an de 
Spëtzestonnen, do brauche mer net driwwer ze 
schwätzen! A wann iergendee Problem ass, iw-
werhaapt net méi driwwer ze diskutéieren! Also 
mir mussen onbedéngt ganz kloer dat doten 
ausbauen!
Dat ass och am Intérêt vum Zesummespill 
herno mam ëffentlechen Transport. Ech men-
gen, ech hunn dat schonn e puermol och 
gesot. Dat huet och Impakter natierlech op 
d’Nationalstroossen, wou mer da Raum fräi 
kréien, fir méi Prioritéit ze gi fir den ëffentle-
chen Transport, haaptsächlech Busverbindun-
gen. Ech mengen, mir musse kucken, vu Frank-
räich Richtung Fréiseng erof zum Beispill och 
nach zousätzlech d’Busverbindungen ze ver-
stäerken, an och dee ganzen ëffentlechen 
Transport wäert ganz kloer an deem Eck ver-
stäerkt ginn.

Ënner anerem wëll ech Iech soen, datt ab dem 
nächste Joer am Mee d’SNCF wäert... Et gëtt jo 
déi Streck vu Lonkech erof iwwert de Belval, 
déi gëtt jo net méi bedéngt mat deenen Zich, 
well dat näischt bruecht huet. Ech mengen, 
wann eppes näischt bréngt, huet et kee Wäert, 
datt een dat krampfhaft oprechterhält.
An déi Zich do ginn awer net ofgeschaaft, déi 
ginn all eriwwertransferéiert op de Raum Nan-
zeg-Metz-Thionville Richtung Lëtzebuerg. Dat 
heescht, do wäert eng substanziell Capa-
citéitssteigerung nach eng Kéier kommen. Mir 
wäerten do dann un d’Limitten natierlech goe 
vun der aktueller Streck an da musse mer 
waarden, bis déi nei Beetebuerger Streck aus-
gebaut ass vun der Eisebunn, ier mer nach e 
Schratt kënne méi wäit goen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Minister!

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Jo?

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Minister, erlaabt Der, dass d’Madame An-
drich…

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Jo, selbst-
verständlech.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- …
entweder eng Fro stellt oder eng Prezisioun 
freet?

 Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV).- Jo, 
eng Prezisioun. Den Här Minister war elo esou 
séier virugaangen. Ech war do bei dem Punkt 
vun dem Ausbau vun der Autobunn A3 also op 
sechs Spuren. Do huet den Här Minister jo ge-
sot, bis d’Helfenter Bréck. Et war awer och 
d’Fro opgeworf, ob et net méi sënnvoll wär, 
nach weider bis Richtung Stengefort ze ver-
breederen, well do ass den Drock jo och 
grouss.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Also, den 
Drock ass do vun der Helfenter Bréck op Sten-
gefort manner grouss, éischtens, an zweetens 
hu mer do aner Projeten am ëffentlechen 
Transport mat der SNCB zesummen, ënner 
anerem dee Park & Ride, dee bis 10.000 Plaze 
soll goen, zu Viville.
An da wëll ech Iech och soen - souguer, wann 
ech et wéilt maachen -, ech wëll Iech just soen: 
Ech weess net, wéi d’Deputéiert sech dat vir-
stellen, wéi mer dat alles iwwerhaapt am Ge-
samte packen!
Mir hunn de Moment virgesi fir déi nächst fën-
nef Joer, fir eng Milliard an de Stroossebau ze 
investéieren an 1,5 Milliarden Euro an de 
Schinnebau. Dat heescht, 2,5 Milliarden Euro 
ginn an den Transport, an d’Mobilitéit inves-
téiert! Also net nëmmen, datt dat natierlech 
och e Käschtepunkt ass, dee jo substanziell ass, 
mä och vun der Méiglechkeet, fir dat Ganzt ze 
verschaffen, fir d’Baubranche an esou weider, 
ass dat reng en Déng vun der Onméiglechkeet!
Mir kënnen net honnert Saache matenee maa-
chen. Dat packe mer ganz einfach net! An 
duerfir wëll ech mech elo konzentréieren op 
dat, wou wierklech eng absolut Urgence ass. 
An dat ass ganz kloer fir mech, net nëmme 
 wéinst dem Multimodal zu Beetebuerg, mä 
och nach wéinst anere Punkten, dat ass ganz 
kloer vum Süden hier a Richtung Stad. Also, 
dat heescht vun der Autobunn geschwat: vun 
Diddeleng op d’Helfenter Bréck. Do ass déi ab-
solut Urgence. A mir wëllen elo duerfir Gas 
ginn, datt mer do weiderkommen, fir do den 
Ausbau ze maachen.
Da waren nach e puer Froe gestallt ginn iwwert 
d’Kompensatiounsmesuren…
Iwwregens wëll ech awer och nach soen, Ma-
dame Andrich, Dir hat geschwat vun der Kom-
missioun. Bon, ech muss Iech soen: Ech sinn e 
bëssen doriwwer iwwerrascht, well meng Leit 
waren dräimol an der Kommissioun, an am 
leschten Detail sinn déi Stroossebauprojeten al-
leguerten an der Nohaltegkeetskommissioun 
virgestallt ginn.
Ech hu kee Problem, also ech mengen, wann 
d’Chamber freet, ech kommen ëmmer, wann 
d’Chamber gär hätt, datt ech soll komme mat 
menge Beamten. Mä mir hunn awer am Detail 
dat schonn eng Kéier an der Kommissioun - 
also elo schonn dräimol - presentéiert, an eng 
leschte Kéier nach op Ufro. Ech mengen - ech 
weess net méi -, dat war, well e bësse widder-
spréchlech Aussoe gemaach gi waren am Kader 
vun der Virstellung vun där zweeter Phas Multi-
modal, wou d’Stroossebauverwaltung nach 
eng Kéier zréckkomm ass, fir Detailer ze disku-
téieren.
Wéi gesot, also, ech wär awer och frou, wann 
dann awer och d’Deputéiert, do gëtt et jo awer 
Rapporten, déi géifen eng Kéier konsultéieren. 
Do steet awer eigentlech alles dran, wat alles 
geplangt ass.

Dann zu de Kompenséierungsmesuren. Et ass 
esou, datt eng Rei Saache jo schonn um Lafe 
sinn. D’Renaturéierung vun der Baach, dat ass 
scho gesot ginn. An, bon, ech mengen, den 
Här Graas sot, den éischte Projet hätt net den 
Numm verdéngt. Bon, dat mag sinn. Mä nach 
ass ze soen, datt et par rapport zu deem, wéi et 
haut ass, ëmmerhin awer egal wéi eng Verbes-
serung war.
A wann een awer zum Beispill do kuckt, wat do 
Efforte gemaach gi sinn an der Verbesserung 
en cours de route, duerch Diskussiounen na-
tierlech och mat de Biergerinitiativen, mat de 
Gemengen an esou weider, kann een awer elo 
soen, datt dat, wat mer elo maachen, wierk-
lech en zolitte Schratt ass.
An do ronderëm ass jo och virgesinn, datt 
eleng do 2 ha Bësch ugeplanzt ginn. Fir déi, 
déi et net matkritt hunn: Ech stoung mam 
Etienne Schneider elo kierzlech an de Gum-
misstiwwelen am Bulli zu Beetebuerg, fir déi 
éischt Beem ze setzen.
(Brouhaha)
Dat heescht, dat ass scho gemaach. Déi Planta-
tioune si scho gemaach.
Da ginn och nach 1,2 ha Bergen ugesat. Also, 
ronderëm d’Diddelenger Baach ginn e ganze 
Koup Beplanzunge gemaach. An dann ass 
virgesinn, nach zousätzlech südlech vun der 
Autobunn nach eng Kéier 4 ha Bësch unzeset-
zen. Dat heescht, déi Kompenséierungsmesu-
ren, déi virgesi sinn am Gesetz, also déi d’Ge-
setz eis virschreift, déi ginn alleguerte ge-
maach. Entweder si se scho gemaach oder 
wäerten an nächster Zäit virgeholl ginn.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Här President!
 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-

pement durable et des Infrastructures.- Jo, jo.
 M. Gast Gibéryen (ADR).- Ma, Här Minis-

ter, ech fannen déi Iddien do gutt. Ech wollt 
just froen: Déi Bauschuttdeponie tëschent Did-
deleng an Helleng, déi ass jo elo praktesch um 
Enn. Dat ass jo elo e klenge Bierg ginn, wat 
awer gutt an d’Natur erapasst. Dat misst sech 
jo menger Meenung no och eegnen, fir datt do 
kéint wierklech en Naturschutzgebitt gemaach 
ginn, well dat kann net als Agrarterrain genotzt 
ginn. Do kéint ee wierklech eppes Flottes maa-
chen.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Bon, ech 
mengen, ech si gär bereet, dat ze kucken.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Et ass e riseg 
groussen Terrain.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Ech kann 
Iech elo net do…

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Den 
Här Alex Bodry, wann Der erlaabt.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Jo.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Et muss ee vläicht 
do gesinn, wann ech a mengem Wëssen als 
fréiere Buergermeeschter kann e bësse puiséie-
ren: Dat ass Privatbesëtz, deen doten Terrain. 
Mä d’Oplagen, déi gemaach si gi sengerzäit 
bei der Bauschuttdeponie, gesi vir, dass dat 
dote sollt begréngt ginn. Also, dat soll schonn 
eigentlech…

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Ah, 
souwisou schonn.

 M. Alex Bodry (LSAP).- …ganz naturno 
behandelt ginn. Dat kënnt e bëssen op déi do-
ten Iddi eraus. Mä et ass privaten Terrain.

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Wonner-
bar. Merci, Här fréiere Buergermeeschter, fir déi 
Informatioun.
Da wollt ech nach e puer Wuert soen iwwer… 
Ah jo, da war nach gefrot ginn no Pompjeeën. 
Do huet d’CFL jo déi Iddi vun enger Équipe de 
première intervention. Dee Projet leeft. D’Eise-
bunn ass och amgaangen ze kucken, fir datt dat 
konkret ëmgesat gëtt.
Da war och gefrot ginn: Maache mer hei net 
eppes - bon, et ass jo jiddwereen derfir -, mä 
maache mer hei net eppes, wou mer Konkur-
renz riskéieren an der Groussregioun?
Ech wëll Iech just soen, datt et am Ausland kee 
vergläichbare Projet gëtt. Et gouf eng Iddi zu 
Thionville. Mä dovun hu mer net méi vill Kon-
kretes héieren. A mir hunn op alle Fall hei elo en 
enorme Virsprong, konkurrenzméisseg gesinn. 
Dat heescht, deen, deen elo nach nodréiglech 
eppes wëllt décidéieren, dee muss dat awer dé-
cidéiere par rapport zu eisem Projet a muss sech 
a Konkurrenz setzen zu eisem Projet.
Ech mengen och, datt d’Eisebunn mat deem 
Know-how, dee se huet am Multimodal, 
deenen Erfahrungen, déi se huet, wou se gutt 
„connections“ opgebaut huet a wou och 
groussen Interessi besteet fir eng Zesummen-
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aarbecht mam Multimodal - ech wëll déi Fir-
men elo net opzielen hei -, datt mer do wierk-
lech um gudde Wee sinn, fir awer en zolitte 
Virsprong ze hunn.
An ech kann Iech och soen: Ech verpasse keng 
Geleeënheet, egal wou ech higinn, fir bei Ge-
spréicher am Ausland ze versichen, dee ganze 
Site och mat ze vermaarten. An do lafen och 
eng Rei Kontakter nach, déi net oninteressant si 
fir d’Zukunft, op déi ech awer elo nach net wëll 
agoen. Esou datt ech mengen, datt mer wierk-
lech bei deem Projet do e grousse Virsprong 
hunn, deen och ekonomesch gesinn effektiv fir 
eis ganz, ganz wichteg ass.
Dann ass och nach gesot ginn, déi Fro 
opgeworf gi vun de Gigaliner, respektiv: Gëtt 
et do en Zesummenhang mam Multimodal? 
Ma, et gëtt natierlech en Zesummenhang an 
deem Sënn, datt dat hei just de Contraire ass 
vun deem, wat de Gigaliner effektiv duerstellt. 
Also, et ass esou, datt mer hei jo wëllen d’Gid-
der erofkréie vun der Strooss an op d’Schinn, 
zum groussen Deel och an Zesummenaarbecht 
natierlech mat den Entreprisë vun der Strooss, 
vum Stroossebausecteur. An do gëtt et och no 
an no en Ëmdenken. Et gëtt natierlech och ëm-
mer nach déi Iddi vun de Gigaliner.
Ech wëll Iech just soen awer, datt an Amerika, 
wou ee jo kéint mengen, datt d’Stroosse sech 
jo géifen immens eegnen, fir dat ze maachen - 
immens vill Ligne-droitten, wou een Honnerte 
vu Kilometere riichtaus fiert duerch Wüste-
géigenden -, mä souguer do si se zréckkomm 
vun deem Ganzen. An et gëtt just nach zwee 
Staten, mengen ech, wou se domadder fueren. 
Et si souguer verschidde Staten, déi hu se car-
rément erëm verbueden.
An an Europa gëtt et am Europaparlament eng 
ganz, ganz grouss Oppositioun dergéint. Dat 
ass iwwregens och de Grond, firwat ëmmer da 
versicht gëtt vun eenzelne Länner, wou dann 
d’Lobbyen natierlech eng grouss Präsenz hunn, 
et anzeféieren. Bon, Holland ass eent vun 
deene Länner. Et gëtt versicht, dann erëm 
iwwer aner Weeër et anzeféieren, well se wës-
sen, datt se am Parlament net duerchkommen. 
An duerfir, och déi Benelux-Initiativ, déi kënnt 
haaptsächlech vun hollännescher Säit. Mä bon, 
mir hunn hinnen awer ganz kloer gesot, datt 
mir do net matmaachen.
Dat ännert awer näischt drun, wann d’Belsch 
an Holland dat zesumme wëlle maachen, 
kënne se dat maachen. Duerfir brauche se eis 
eigentlech och net. Do gëtt et Méiglechkeeten 
och, fir dat dann anzeleeden. Mä ech maache 
mer also keng Illusiounen.
Ech wëll och do elo net méi soen, mir komme jo 
an d’Kommissioun, do maachen ech Iech jo en 
Dossier mat all den Nodeeler vun deem Ganzen 
an de Risiken, déi et och bedeit. Nëmmen esou 
kleng Detailer: datt zum Beispill eis Rond-poin-
ten an alles iwwerhaapt net gëeegent si fir esou 
eppes, also datt esou Camione quasiment net 
kéinten derduerchfueren. A mir hu jo awer och 
op enger Autobunn souguer Route-secondairen, 
déi mer musse fräihalen, wann d’Autobunn zou 
ass, wa mer de Verkéier mussen erofleeden. Do 
géife mer stieche bleiwen am Verkéier. An da 
sinn eis Autobunne souwisou extrem saturéiert. 
Ech mengen, mir sollen eis net esou eppes un-
dinn a versichen, esou eppes unzezéien.
Mä fir de Multimodal zu Beetebuerg huet et 
kommerziell iwwerhaapt keng Bedeitung. Au 
contraire, et ass just, wéi gesot, de Géigendeel. 
An, wéi gesot, ech maache mer och elo keng Il-
lusiounen, datt wierklech esou séier europawäit 
dat dote sech wäert duerchsetzen, well duerfir 
gëtt et an deene meeschten europäesche Län-
ner vill ze vill Oppositioun do dergéint.
Nach just e lescht Wuert, dat ass d’Gesamtkon-
zept fir den ëffentlechen Transport. Ech hu gesot: 
„Mir hunn e ganze Koup Saachen, déi jo lafen.“ 
An d’CdT ass amgaangen, och ze kucken, fir fir 
déi ganz Südregioun am Zesummenhang och 
mat deem, wat do soll kommen, e Konzept aus-
geschaffen, ze analyséieren nach méi prezis an 
dem Detail, esou datt ech mengen, datt mer och 
do wäerten nach zousätzlech flott Propose kréien.
Do spillt natierlech un alleréischter Stell dat 
eng Roll, wat mer am Süden eng Kéier musse 
maachen, nämlech en „bus à haut niveau de 
service“, wat elo emol op alle Fall an enger 
éischter Phas do noutwendeg ass. Awer en site 
propre brauche mer deen, well soss bréngt et 
eis näischt! Well, wann en net en site propre 
fiert, da bréngt de Bus eis strictement guer 
näischt. Mä och do gëtt et Iddien a mir sinn 
amgaangen, dorunner ze schaffen.
Merci, Här President, wéi gesot, nach eng Kéier 
der Chamber, fir déi breet Zoustëmmung. An 
ech hoffen, datt mer séier weiderkommen!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Minister. Mir géifen dann zur Of-
stëmmung iwwert de Projet de loi 6770…
(Interruption)
D’Madame Andrich huet d’Wuert.

 Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV).- 
Entschëllegt, Här President, mä den Här Minis-
ter huet awer déi eng oder aner Fro nach net 
beäntwert, déi ech gestallt hat, notamment 
doriwwer, wat d’Chambre de Commerce 
opgeworf huet vun der Zuchstreck Lëtzebuerg-
Waasserbëlleg-Grenz an och iwwert de Budget 
vun den 39 Milliounen, deen elo ëm 11 Mil-
lioune geklommen ass. An och meng Fro vum 
Lärmschutz, fir deen eventuell op 2,5 km ze 
verlängeren. An dann déi lescht Fro war nach, 
wann d’Camionen op d’Autobunn nees erop-
fueren, ob se da mussen duerch deen neie 
Rond-point Diddeleng-Biereng.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Här 
Minister!

 M. François Bausch, Ministre du Dévelop-
pement durable et des Infrastructures.- Jo, also 
déi lescht Fro: Jo.
An zum Lärmschutz wëll ech Iech just soen: Do 
si jo Analyse gemaach ginn, do gëtt et jo 
Grenz wäerter, déi festgeluecht sinn, an do ass 
eng genau Studie gemaach ginn, wéi de Lärm-
pegel ass op där ganzer Streck vun der Auto-
bunn. A fir méi wéi dat ze maachen, wat mer 
do maachen, ergëtt kee Sënn, well do, wou Dir 
elo verlaangt, datt mer solle verlängeren, do 
ass de Lärmpegel ënnert dem Grenzwäert.
An ech wëll awer dobäi ze bedenke ginn, datt 
et awer en héijen Investissement ass. Et kascht 
jo och net näischt. An et huet awer kee Wäert, 
datt mer e Lärmschutz maachen op enger Plaz, 
wou mer ënnert de Grenzwäerter leien.
Dann de Käschtepunkt - effektiv, dat hat ech 
vergiess, Dir hutt recht. Do gëtt et zwou Er-
klärungen. Dat eent ass: Am Beräich vum Gé-
nie civil sinn Ännerunge virgeholl ginn, déi ge-
maach hunn, datt et liicht méi deier ginn ass. 
An dann ass och d’Gebai méi grouss ginn, wéi 
et ursprénglech virgesi war, well d’Douane och 
mat drakënnt. Dat war och ursprénglech net 
virgesinn.
Da war nach déi lescht Fro iwwert déi Waasser-
bëlleger Streck. Och do kann ech Iech dat posi-
tiv beäntwerten. Natierlech ass et esou, datt et 
Sënn mécht, fir eng Aart „dual hub strategy“ 
ze maachen tëschent dem Multimodal zu Bee-
tebuerg an dem Mäerterter Hafen. D’Eise-
bunnsstreck ass och esou aménagéiert, datt et 
dat hiergëtt. 
Ech hoffe just natierlech, datt mer beim Ausbau 
vum Mäerterter Hafen net ëmmer erëm déi 
nämlecht Diskussioune kréien, well soss bréngt 
et eis natierlech näischt. Ech wëll Iech just 
soen: Dat setzt natierlech viraus, datt mer de 
Mäerterter Hafen och kënnen esou ausbauen, 
datt et ka kombinéiert ginn a vun do aus och 
natierlech mat der Héichsee, mat dem Schëffs-
wee ka kombinéiert ginn op der Héichsee an 
esou weider.
Mä, wéi gesot, mir hu jo elo mam Tanklager..., 
ëm dee gëtt et jo elo e bëssen Diskussiounen, 
an ech hoffen, datt mer net bei all Ausbau, 
deen do soll gemaach ginn, déi nämlecht Dis-
kussioune kréien.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Da komme mer elo direkt zur Ofstëm-
mung iwwert den Ensembel vum Projet.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6770 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. D’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
An de Projet 6770 ass unanime ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Frank 
Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, Tess 
Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. André Bauler), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps (par M. Gusty 
Graas), Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Ass d’Chamber bereet, d’Dispens ze ginn?

(Assentiment) 
Jo, da soen ech Iech Merci. An dann ass dat 
esou décidéiert.
Mir kommen zum nächste Projet. Dat ass de 
Projet 6750, eng Ofännerung vum Gesetz iw-
wert de Beruff vum Affekot. D’Wuert huet de 
Rapporteur, den Här Reding.

8. 6750 - Projet de loi modifiant
a. la loi modifiée du 29 avril 1980 ré-
glant l’activité en prestations de ser-
vice, au Grand-Duché de Luxem-
bourg, des avocats habilités à exer-
cer leurs activités dans un autre État 
membre des Communautés euro-
péennes;
b. la loi modifiée du 10 août 1991 
sur la profession d’avocat;
c. la loi modifiée du 13 novembre 
2002 portant transposition en droit 
luxembourgeois de la directive 
98/5/CE du Parlement européen et 
du Conseil du 16 février 1998 visant 
à faciliter l’exercice permanent de la 
profession d’avocat dans un État 
membre autre que celui où la quali-
fication a été acquise et portant
1. modification de la loi modifiée du 
10 août 1991 sur la profession d’avo-
cat;
2. modification de la loi du 31 mai 
1999 régissant la domiciliation des 
sociétés
Rapport de la Commission juridique

 M. Roy Reding (ADR), rapporteur.- Här 
President, Merci fir d’Wuert. An dësem Gesetz 
ännere mer zwee Gesetzestexter of. Dat eent 
ass den Text iwwert den „home title“ an dat 
zweet ass d’Affekotegesetz.
De Projet gouf déposéiert duerch den Här Justiz-
minister hei an der Chamber den 3. Dezember 
d’lescht Joer. De Conseil d’État huet säin Avis 
ginn den 13. Januar. An der Kommissioun vum 
25. Februar huet d’Justizkommissioun sech mat 
deem Text befaasst an ech gouf als Rapporteur 
genannt. Mir hu mäi Rapport an der Kommis-
sioun ugeholl an der Réunioun vum 4. Mäerz 
2015.
Et geet also ëm zwou Saachen: Dat eent ass 
d’„Home title“-Gesetz, wat erlaabt, datt Affeko-
ten aus anere Memberlänner vun der Unioun 
hei am Land kënnen exercéieren ënnert der Be-
ruffsbezeechnung aus hirem Hierkunftsland. A 
vu datt Kroatien opgeholl ginn ass, musse mer 
dann also déi kroatesch Bezeechnung fir „Affe-
kot“ an déi Lëscht ophuelen. Dat ass „Odvjet-
nik“ oder „Odvjetnica“. An dat maache mer da 
mat dësem Text.
Dat Zweet, wat mer maachen, ass de Gesetzes-
text iwwert d’Assistance judiciaire komplettéie-
ren. D’Assistance judiciaire, dat wësst Der, dat 
ass, wann de Stat d’Käschte vum Affekot iwwer-
hëlt ënner gewësse Konditiounen, wann d’Leit 
net genuch verdéngen. Dat ass eng Matière, 
wou et vill Problemer gëtt, déi mer och an der 
Kommissioun schonn identifizéiert hunn a mat 
deene mer eis nach wäerte viru beschäftegen.
Dat heiten ass éischter eng méi technesch Adap-
tatioun. An zwar war et och bis elo nach ëmmer 
esou an der Praxis, datt, wann déi Assistance ju-
diciaire refuséiert gouf oder zréckgezu gouf, datt 
dat selbstverständlech geschitt ass op Basis vun 
enger motivéierter Décisioun. Dat stoung awer 
esou net an eisem Text. An dat gouf vun euro-
päescher Säit bemängelt. Duerfir maache mer 
elo déi heiten Ännerung, fir och am Gesetz ze 
verankeren, wat et an der Praxis scho gëtt.
Voilà, ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Une voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och. An éischte Riedner ass den Här Gloden.
Discussion générale

 M. Léon Gloden (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Dem Rapporteur Merci fir säi schrëft-
lechen a mëndleche Rapport. De Rapporteur, 
mengen ech, huet schonn alles gesot. Et ass 
nach just vläicht ervirzesträichen: Datt mer dee 
Saz do bäisetzen, datt d’Décisioun muss moti-
véiert ginn, dat bräicht een am Fong net. Ech 
mengen, doriwwer ass och geschwat ginn, well 
mir hu jo d’PANC-Prozedur hei zu Lëtzebuerg. 
Mä ech mengen, et schuet näischt, wa mer et 
preziséieren.
Ervirzesträichen ass och nach, datt mer an dë-
sem Kader och eng Mise en demeure kruten an 
och en Avis motivé vun der Europäescher Kom-
missioun, an duerfir ass et höchste Eisenbahn, 
datt mer dat hei ëmsetzen.
Ech ginn och den Accord vu menger Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Dann huet d’Wuert den Här Fayot.

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Ech géif och gären dem Här Reding 
Merci soe fir säi ganz gudde schrëftlechen a 
mëndleche Rapport. An ech géif den Accord 
vun der LSAP-Fraktioun abréngen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Dann d’Madame Loschetter.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- Mir 
ginn och den Accord zu dësem Projet de loi a 
soen dem Här Reding Merci fir de schrëftlechen 
a virun allem mëndleche Rapport.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. An dann d’Madame Beissel.

 Mme Simone Beissel (DP).- Jo, Merci, Här 
President. Virop och mäi Merci dem Här Re-
ding fir säi schrëftlechen a mëndleche Rapport. 
Et geet jo drëm elo hei, fir d’Lëtzebuerger Si-
tuatioun ze regulariséieren, fir där neier EU-
Memberschaft vu Kroatien Rechnung ze droen 
a fir sengen Affekoten déiselwecht Rechter ze 
garantéieren.
Et geet och hei drëm, d’Sécurité juridique an 
d’Luucht ze setzen duerch de Fait, dass ebe just 
beim System vun der Assistance judiciaire, 
beim Retrait an dem Refus, do d’Recourse pre-
ziséiert ginn, an, wéi de Léon Gloden et schonn 
ënnerstrach huet, hu mer nach extra derbäige-
sat „décision dûment motivée“, wat bei eis an 
eisem System zwar gängeg ass.
An duerch de Fait, dass mer hei wierklech d’Sé-
curité juridique vun all de Justiciablen an 
d’Luucht setzen a mer och hei an der Optik si 
vum Mieux légiférer, ginn ech gär den Accord 
vun der DP-Fraktioun.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

gesot. Keng weider Wuertmeldungen? Dann 
huet den Här Justizminister d’Wuert.
Prise de position du Gouvernement

 M. Félix Braz, Ministre de la Justice.- Merci, 
Här President. Ech wëll fir d’Éischt dem 
Rapporteur Merci soen. Et ass jo och net esou 
üüblech, dass e Member vun der Oppositioun 
Rapporteur ass. Dofir en ausdréckleche Merci. 
Ech fannen dat - ech hat och d’Geleeënheet, dat 
an der Kommissioun schonn ze soen - eng ganz 
flott Praxis an där Kommissioun. An dat däerf 
sech roueg nach an der Zukunft widderhuelen. 
Dofir e grousse Merci.
De Rapporteur huet och alles gesot, wat ze soen 
ass. Mir hätten dat doten eigentlech net musse 
maachen zu Lëtzebuerg, well mer dee Prinzip 
vun der Motivatioun vun den Décisions de refus 
an eise generelle Prinzipie vum Lëtzebuerger 
Recht souwéisou schonn hunn - den Här Gloden 
huet et erwähnt -, an der PANC-Prozedur. 
D’Kommissioun wollt dat awer an dësem spezife-
sche Gesetz och nach eng Kéier kënnen erëmlie-
sen. Mir hunn dat da gemaach, fir onnëtze 
Schwieregkeeten a Streidereie mat der Kommis-
sioun en Enn ze setzen. Et wier net noutwendeg 
gewiescht en droit, mä et ass noutwendeg 
gewiescht, fir dem Sträit aus dem Wee ze goen.
Ganz hu mer der Kommissioun dunn awer net 
wëlle follegen: Mir hunn den Term, dee si ge-
brauchen, vum „rejet“ awer ersat duerch de Lët-
zebuerger Term, dee mir kennen, vum „refus“. 
An do hu mer eis dann awer dunn duerchgesat.
Dofir, Merci am Viraus scho fir Är Ënnerstëtzung.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Justizminister. Mir géifen dann 
zur Ofstëmmung iwwert de Projet 6750 iwwer-
goen. 
Vote sur l’ensemble du projet de loi 6750 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. An 
d’Ofstëmmung ass elo eriwwer.
De Projet 6750 ass och eestëmmeg ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par M. Roger Negri), Frank 
Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding (par M. 
Alex Bodry), Tess Burton, M. Yves Cruchten, Mme 
Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, 
Georges Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, 
Mme Cécile Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
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Anne Brasseur (par M. Eugène Berger), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps (par M. André Bau-
ler), Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.
Da ginn ech jo dovun aus, dass mer och d’Dis-
pens vum zweete Vote ginn. Ass dat esou?
(Assentiment)
Merci. Dann ass dat esou décidéiert.
Mir géifen dann iwwergoen zu der Proposition 
de loi 6754, enger Ofännerung vum Wahlge-
setz. D’Riedezäit ass nom Basismodell festge-
luecht. An d’Wuert huet de Rapporteur, den 
Här Roy Reding.

9. 6754 - Proposition de loi modi-
fiant l’article 126 de la loi électorale 
modifiée du 18 février 2003
Rapport de la Commission juridique

 M. Roy Reding (ADR), rapporteur.- Merci, 
Här President. Här Justizminister, Dir gesitt, Dir 
hutt Iech gewënscht, datt d’Oppositioun méi 
oft de Rapporteur stellt. Är Wënsch ginn erfëllt.
Déi Proposition de loi, iwwert déi ech elo hei 
de Rapport maachen, ass eng Propositioun, déi 
sech emol eng Kéier mat eis als Deputéiert 
selwer beschäftegt. Den Objet vun der Proposi-
tioun ass, fir e Problem bei der Pensioun vu 
verschiddene vun eise Kolleeginnen a Kollee-
gen heibannen ze léisen.
Ech mengen, déi eng vun eis kommen aus dem 
Privatsecteur, si Salarié, Fräiberuffler, pensio-
néiert oder och - tëschent Gänseféisercher - 
„nëmmen Deputéiert“. Anerer kommen aus 
dem ëffentleche Secteur a sinn ënnert deem 
neie Pensiounsregime oder dem Iwwergangsre-
gime. Bedéngt duerch déi verschidde Situa-
tiounen hu mir och ganz verschidde Pen-
siounsregimmer.
Déi meescht vun ons hunn d’Méiglechkeet, fir 
op eng ganz Pensioun ze cotiséieren. Mir hunn 
awer och e puer Kolleegen a Kolleeginnen hei-
bannen, déi nëmmen Deputéiert sinn an 
duerch déi eng oder aner gesetzlech Bestëm-
mung duerfir net kënnen zousätzlech cotiséie-
ren an déi och also nëmme kënnen op 
d’Halschent vun hirer Indemnité parlementaire 
cotiséieren, an deenen hir Pensioun dann och 
deementspriechend méi kleng ass.
Dëse Problem ass zënter ganz Laangem be-
kannt an et ass vill driwwer diskutéiert ginn, 
hunn ech mer soe gelooss, an och geschriwwe 
ginn. An d’Resultat vun all deenen Diskussiou-
nen huet säin Nidderschlag fonnt an dëser Pro-
position de loi, déi de 4. Dezember d’lescht 
Joer vun allen hei an der Chamber vertruedene 
Parteien ënnerschriwwe ginn ass.
Déi Proposition de loi gesäit vir, datt an Zu-
kunft deen Deputéierten, dee wëllt, kann op 
der ganzer Indemnité parlementaire cotiséie-
ren. Hie muss awer dann esouwuel d’Part sala-
riale wéi och d’Part patronale bezuelen, esou 
datt fir de Budget vun der Chamber duerch dës 
Mesure keng zousätzlech Belaaschtung ent-
steet.
De Conseil d’État huet sech kritesch ausena-
nergesat mat dëser Propositioun. En huet a 
sengem Avis vum 24. Februar fir d’Éischt all déi 
bestehend gesetzlech Méiglechkeeten opge-
fouert, déi et am Abléck scho gëtt a wourënner 
déi meescht Deputéiert falen a fir déi och kee 
Problem besteet.
De Statsrot erkennt awer och un, datt e Pro-
blem fir verschidden Deputéiert besteet, an ass 
och bereet, fir déi eng Léisung ze fannen. Als 
problematesch huet de Statsrot ugesinn, datt 
an der Proposition de loi eng Léisung propo-
séiert gouf, déi en optionnelle Charakter huet, 
dat heescht, datt ee kann derfir optéieren. 
Duerfir hat de Statsrot en neien Text propo-
séiert, dee gesot huet, all Deputéierten, dee 
kee Revenu cotisable huet, misst dann op der 
ganzer Indemnité parlementaire eng Co-
tisatioun bezuelen.
D’Kommissioun huet no enger éischter Analys 
eigentlech wëllen dem Statsrot senger Proposi-
tioun suivéieren, well jo och domadder deene 
concernéierte Kolleegen hire Problem geléist gi 
wier. Mä et ass awer dunn opgefall, datt do-
duerch, datt de Statsrot a senger Propositioun 
schreift, datt all Deputéierten, dee kee Revenu 
cotisable huet, misst op där ganzer Indemnité 

parlementaire cotiséieren, en neie Problem géif 
geschafe gi fir déi Kolleegen a Kolleeginnen, 
déi am Abléck kee Problem hunn, awer och kee 
Revenu cotisable hunn.
Am Kloertext: En Deputéierten, dee schonns 
pensionéiert ass, oder en Deputéierten aus der 
Fonction publique, deen ënnert den Iwwer-
gangsregime fält an d’office pensionéiert ass, 
huet kee Revenu cotisable an hätt also missen 
an Zukunft dann eng Cotisatioun bezuelen op 
seng ganz Indemnité parlementaire. Dat wier 
net nëmmen onlogesch, datt ee misst als Pen-
sionär eng Cotisatioun bezuelen, ouni eppes 
dovunner ze hunn, mä et wier och eng nei On-
gerechtegkeet gewiescht!
Well d’Propositioun vum Statsrot wuel de Pro-
blem vu verschiddene Kolleege behuewen hätt, 
gläichzäiteg awer nei Ongerechtegkeete ge-
schafen hätt, ass d’Kommissioun erëm op hir 
ursprünglech Proposition de loi zréckkomm.
E weidere Punkt, dee vum Statsrot opgeworf 
ginn ass, war deen, ob et net méi opportun 
gewiescht wier, dësen Text an de Code de la 
sécurité sociale ze setzen amplaz an d’Loi élec-
torale, wéi mer dat hei maachen. D’Kommis-
sioun war awer der Meenung, well an der Loi 
électorale all d’Bestëmmungen stinn, wat den 
Deputéierten ugeet - seng Indemnitéiten, Pen-
siounen an esou weider -, sollt dat alles ze-
summen an engem Gesetz beienee bleiwen.
Et bleift nach ze soen, datt d’Entrée en vigueur 
vun dësem Text op den 1. Januar 2015 festge-
sat gouf. De Rapport ass an der Commission 
juridique vum 11. Mäerz eestëmmeg ugeholl 
ginn.
Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet a gi 
gläichzäiteg d’Zoustëmmung vun der ADR-
Fraktioun. Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Rapporteur. Da géif ech dem Här 
Wiseler als Éischtem d’Wuert ginn.
Discussion générale

 M. Claude Wiseler (CSV).- Jo, just fir dem 
Här Reding Merci ze soe fir deen explizitte Rap-
port an d’Zoustëmmung vun der CSV-Frak-
tioun ze ginn. Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Wiseler. Den Här Bodry.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Här President, léif 
Kolleegen, ech géif och den Accord brénge vu 
menger Fraktioun a Merci soe fir dee Rapport, 
deen hei virbruecht ginn ass. Ech wëll awer och 
bei där Geleeënheet hei ënnersträichen, dass 
deen heite Projet weist, wéi schwiereg et ass, e 
kohärente System eigentlech vu Bezuelung an 
och vun Uspréch ze hunn, opgrond vun der 
Diversitéit vun de perséinleche Situatiounen, 
déi mer hei an der Chamber hunn.
Dat gëtt ëmmer erëm den Androck vun engem 
gewëssene Bricolage, dee mer amgaang sinn 
ze maachen, fir ze probéieren, a Form vun 
Équitéit eigentlech d’Regele festzeleeën. 
Woubäi awer, wéi gesot, d’Situatiounen esou 
grondverschidden heiansdo sinn, dass et 
schwéier ass, een deem anere gläichzestellen. 
Dat gëllt och fir deen heite Projet, wou pro-
béiert gëtt, op eng spezifesch Situatioun hin ze 
reagéieren, wou ee riskéiert, deemno wat fir ee 
Wee dass mer gaange wären, op anere Plazen 
dann erëm en Déséquiliber eigentlech eran-
zekréien.
An eisen Aen ass déi eenzeg Léisung eigentlech 
op laang Siicht, fir do wierklech e kohärente 
System ze kréien, dass mer en eenheetleche 
Statut fir den Deputéierte kréien. Anescht, 
mengen ech, brénge mer et ni fäerdeg, do eng 
uerdentlech Situatioun komplett hierzestellen.
Et ass an deem Sënn, wou mir eis och wéilte 
staark maachen.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
dem Här Bodry. D’Madame Loschetter.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- Mir 
soen dem Här Reding Merci a ginn den Accord 
vun der grénger Fraktioun zu dëser Proposition 
de loi.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. D’Madame Beissel.

 Mme Simone Beissel (DP).- Jo, Merci. 
Och eise Merci dem Här Reding fir säi schrëft-
lechen a mëndleche Rapport. An heimat brén-
gen ech och den Accord vun der DP-Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och der Madame Beissel. Dann den Här Turpel, 
wann ech mech net iren.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Jo, et ass egal, 
ob ech et elo soen oder herno beim Vote: Ech 
hat och dat virdru schonn ugekënnegt, datt 
mir eis wäerten enthalen. Ech wëll dat kuerz 
begrënnen. Dat, wat hei opgeworf gëtt, ass e 
reelle Problem - ech mengen, doriwwer si mer 
eis alleguerten eens -, deen och soll geléist 
ginn. A well et e reelle Problem ass an eng Léi-
sung proposéiert ginn ass, hunn ech déi Léi-
sung och mat ënnerschriwwen. An dofir 

gehéieren ech och zu deenen, déi d’Proposi-
tion de loi mat déposéiert hunn.
Ech muss awer soen, datt de Statsrot a sengem 
Avis eng Rei Froen an eng Rei Problemer 
opwërft, och vun Équitéit, wou e recht huet. 
An ech hu mech vum «il déconseille vivement 
de suivre cette voie», ech hu mech vum 
Statsrot beléiere gelooss, datt eigentlech de 
Problem esou net geléist ass.
De Problem ass awer deen, datt dat, wat de 
Statsrot proposéiert, och net funktionéiert. Ech 
mengen, do si mer eis och alleguerten eens. 
Dowéinst ass am Fong geholl d’Majoritéit op 
déi éischt Propositioun zréckkomm, dobäi 
bliwwen. An ech fannen dat net gutt. Eigent-
lech brauche mer eng ganz aner Léisung. Ech 
mengen, den Alex Bodry huet dat och elo uge-
deit, datt een eigentlech misst eng ëmfaassend 
aner Léisung hunn, wat awer an esou kuerzer 
Zäit net méiglech war.
Dofir wäerte mir eis enthalen a mir hoffen, datt 
mer schnell op déi Problematik esou kënnen 
zréckkommen, datt mer d’Équitéit vun alle Leit, 
déi zu Lëtzebuerg schaffen, kënne wahren.
Ech soen Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och. Domat wäre mer um Enn vun der Diskus-
sioun ukomm a mir géifen iwwert den Ensem-
bel vun der Proposition de loi 6754 ofstëm-
men.
Vote sur l’ensemble de la proposition de loi 
6754 et dispense du second vote constitu-
tionnel
D’Ofstëmmung fänkt un. Fir d’Éischt déi per-
séinlech Stëmmen. Dann d’Procuratiounen. 
D’Ofstëmmung ass eriwwer.
D’Proposition de loi ass mat 58 Jo-Stëmmen, 
bei 2 Enthalungen ugeholl.
Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie An-
drich-Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Fé-
lix Eischen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, 
MM. Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina Bofferding, 
Tess Burton, M. Yves Cruchten, Mme Claudia 
Dall’Agnol, MM. Mars Di Bartolomeo, Georges 
Engel, Franz Fayot, Claude Haagen, Mme Cécile 
Hemmen et M. Roger Negri;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme 
Anne Brasseur (par M. Eugène Berger), M. Lex 
Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty Graas, 
Max Hahn, Alexander Krieps (par M. André Bau-
ler), Edy Mertens et Mme Lydie Polfer;
MM. Claude Adam, Gérard Anzia, Henri Kox, 
Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter et M. Ro-
berto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy 
Reding.
Se sont abstenus: MM. Justin Turpel et Serge Ur-
bany.
An déi klassesch Fro: Gitt Der d’Dispens vum 
zweete verfassungsméissege Vote?
(Assentiment)
Si ass ginn. Dann ass dat esou décidéiert.
Mir géifen dann zu eisem nächsten a leschte 
Punkt fir de Mëtteg kommen, dat ass en Änne-
rungsvirschlag un eisem Chambersreglement, 
en Ännerungsantrag, dee méi speziell d’Peti-
tiounsrecht betrëfft. An ech ginn dann direkt 
dem Rapporteur, dem Här Marco Schank, 
d’Wuert fir d’Presentatioun vun där Ännerung.

10. 6690 - Proposition de modifi-
cation du Règlement de la Chambre 
des Députés relative à l’introduction 
d’un système de pétition publique
Rapport de la Commission du Règlement

 M. Marco Schank (CSV), rapporteur.- Här 
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, fir 
d’Éischt wollt ech soen, datt dës Propositioun, 
fir eist Chambersreglement ëmzeänneren, den 
12. Mee 2014 an der Chamber déposéiert 
gouf, an deen Text ass déi alleréischte Kéier 
vun der Reglementskommissioun de 25. Juni 
2014 examinéiert ginn.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Just 
ee Moment. Ech géif d’Kolleege bieden, dem 
honorabele Rapporteur Marco Schank noze-
lauschteren. Ech weess, dass et och hei am Haus 
wichteg Diskussioune ginn, mä déi kënnen awer 
och op enger anerer Plaz gefouert ginn.
Merci.

 M. Marco Schank (CSV), rapporteur.- 
Merci, Här President. De 25. Juni, wéi gesot, 

d’lescht Joer ass déi éischte Kéier deen Text an 
der Reglementskommissioun gekuckt ginn. An 
duerno ass en diskutéiert ginn an amendéiert 
gi vun der Petitiounskommissioun an net man-
ner wéi fënnef Sëtzungen, an zwar tëschent 
September 2014 a Februar 2015.
Déi Amendementer sinn duerno, nodeem datt 
se och eestëmmeg ugeholl goufen an der Peti-
tiounskommissioun, virugereecht ginn un d’Re-
glementskommissioun, an zwar mat Courrier 
vum 4. Februar dëst Joer, an den 12. Mäerz, dat 
heescht d’lescht Woch, ass de Rapport, deen 
Der virleien hutt, dunn och vun der Reglements-
kommissioun eestëmmeg adoptéiert ginn.
Den Objet vun dëser Reglementsännerung ass 
en duebelen: fir d’Éischt emol, fir d’Pétition pu-
blique an d’Reglement anzeschreiwen, an zwee-
tens, fir eben och eng Partie Regelen ze klären, 
déi applikabel sinn, wat insgesamt, generell 
d’Petitiounsrecht ugeet. An zwar ginn do dräi 
Artikelen ugepasst aus eisem Reglement: den 
154, den 155 an en neien Artikel 155bis.
Als Éischt, mengen ech, ass wichteg festzehalen, 
datt et een eenzegt Petitiounsrecht gëtt. Et gi 
keng zwee oder dräi. Et gëtt eent, awer mat 
zwou Modalitéiten, wat d’Instruktioun vun 
deemselwechten ubelaangt. Dat heescht, enger-
säits huet de Pétitionnaire d’Méiglechkeet an de 
Choix, fir eng normal - ech kommen nach drop 
ze schwätzen -, eng sougenannt „Pétition or-
dinaire“ ze wielen, dat ass déi traditionell Pro-
zedur, respektiv huet en d’Méig lechkeet, eng 
Pétition publique ze maachen, wou en dann 
duerno och d’Méiglechkeet, wann e gewësse 
Konditiounen erfëllt, vun engem Débat public 
an der Chamber, an der Plénière kritt.
Fir d’Éischt ee Wuert zur Pétition ordinaire. Do 
ass et esou, datt mir och däitlech gemaach 
hunn als Kommissioun, als Petitiounskommis-
sioun, datt mir un deem einfache Peti-
tiounsrecht wëlle festhalen, datt et méiglech 
muss sinn, datt ee Mënsch op enger - ech soen 
emol -, op enger Fatz Pabeier seng Revendica-
tioun kann un d’Chamber stellen, mat senger 
Ënnerschrëft a mat soss kenger, ouni iergend-
welch Konditiounen, wat d’Form ubelaangt, 
keng Konditiounen, wat den Dépôt ubelaangt, 
keng Konditioun, wat den Alter vun dem Péti-
tionnaire ubelaangt, keng Konditioun, wat de 
Contrôle oder den Délai ubelaangt. Also: keng 
Konditioun, wat d’Form ubelaangt.
Allerdéngs, et gëtt eng eenzeg Konditioun, dat 
ass eng inhaltlech: Et muss ëmmer den Intérêt 
général gewährleescht sinn. Et kann net sinn, 
datt een individuell Intérêten do an de Mëttel-
punkt stellt.
Dofir huet d’Kommissioun vun de Petitiounen 
och däitlech gemaach: D’Petitiounsrecht ass e 
Moyen élémentaire fir d’Biergerinnen an d’Bier-
ger, fir datt se sech un d’Autoritéite kënne wen-
den an hir Cause vertriede respektiv se weider-
gefouert kréien.
D’Pétition publique, par contre, gëtt zënter dem 
Abrëll d’lescht Joer hei vun der Chamber prakti-
zéiert. An do ass et esou, datt jo just um Inter-
net, also als Online-Petitioun déi Petitioun era-
gereecht konnt ginn. Dat heescht, et koumen 
och eng Partie Kriticken, wou gesot ginn ass: 
„Majo, elo ass et awer net méiglech, datt een 
och um Pabeier kann en Débat public er-
reechen.“ An d’Fraktiounen hu sech och d’ac-
cord erkläert, alleguerten, fir ze soen: „Majo, mir 
wëllen dat änneren.“ An dofir ass d’Kommis-
sioun higaangen, d’Petitiounskommissioun, an 
huet gesot: „Mir wëllen d’Viraussetzunge 
schafen, datt een och e Cumul ka fäerdegbrén-
gen.“ Awer mir hunn och profitéiert, fir vun 
deenen zéng Méint déi Erfahrung, déi gesam-
melt gouf mat de Petitiounen, fir déi och anze-
schreiwen.
Et ass also eng Serie vun Amendementer komm. 
Ech wäert elo just déi wichtegst nennen. Ech gi 
virun allem op den Artikel 155bis an.
Wie kann en Dépôt maachen? All Persoun, déi 
am Registre national des personnes physiques 
agedroen ass, déi wéinstens den Alter vu 15 Joer 
huet, kann dat maachen. Si ginn op engem spe-
zifesche Formulaire - dat ass de Paragraf 2 -, 
deen disponibel ass um Site Internet, erage-
reecht.
Den drëtte Paragraf seet däitlech, datt den Inté-
rêt général muss gi sinn - dat hunn ech virdrun 
erwähnt - an datt de Pétitionnaire och gehalen 
ass, genee ze argumentéieren, wat seng Peti-
tioun soll, an eventuell se och motivéieren. An 
do hu mer en Délai ageschriwwen, deen hate 
mer am Ufank net, fir datt awer de Pétitionnaire 
reagéiert, datt mer net waarden a waarden an 
et kënnt keng Reaktioun méi. Dat, mengen ech, 
ass ganz wichteg gewiescht.
Dann ass et och esou, datt d’Conférence des 
Présidents Juge ass vun der Recevabilitéit, am 
Endeffekt op Avis vun der Petitiounskommis-
sioun, an de Pétitionnaire gëtt och informéiert 
dann iwwert d’Décisioun vun der Conférence 
des Présidents.
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De Paragraf 4 seet, datt d’Pétition publique op 
ass, fir ënnerschriwwen ze ginn, während 42 
Deeg an datt gläichzäiteg eng Plattform 
stattfënnt, dat heescht, e Forum, wou disku-
téiert ka ginn am Kontext vum Sujet vun där-
selwechter Petitioun.
Dann d’Fro am Paragraf 4: Wien däerf ënner-
schreiwen? Do sinn et déiselwecht Konditioune 
wéi bei deem, deen den Dépôt däerf maachen: 
och ageschriwwen ze sinn am Registre national 
des personnes physiques, an en Alter vu 15 
Joer ass virginn. An da ginn den Numm, de Vir-
numm, dann de Wunnuert vum Signataire pu-
blizéiert, et sief dann, deeselwechte wëllt dat 
net, da kann et maskéiert ginn. Dat heescht, 
d’Chamber weess, wien ënnerschriwwen huet, 
awer um Internet fënnt sech dat net erëm.
Dann, kuerz zum Pabeier: Parallell zu der On-
line-Petitioun ass et da méiglech, mat eisen 
Amendementer an der Propositioun, fir mat 
engem spezielle Formulaire an Zukunft dann e 
Cumul ze maachen, oder eventuell nëmmen um 
Pabeier, fir dann och den Débat public ze er-
reechen. Op deem spezielle Formulaire sinn 
d’Nummer vun der Petitioun an den Intitulé do 
virginn. A fir d’Pétition publique um Pabeier gël-
len déiselwecht Konditioune wéi fir d’Online-Pe-
titioun: den Alter, ageschriwwen ze sinn an dem 
Registre national des personnes physiques, an 
och den Délai vun 42 Deeg ass genau dee-
selwechten, an och de Contrôle - do soen ech 
nach e Wuert derzou - ass genau deeselwechten.
Déi Ënnerschrëften, déi awer geleescht ginn um 
Pabeier während deenen 42 Deeg, déi figuréie-
ren natierlech net um Internet. Well jo, par la 
force des choses, eréischt no sechs Wochen 
d’Ënnerschrëften um Pabeier wäerte virleien.
Am Paragraf 6 selbstverständlech ee Saz: datt 
eng Pétition publique nëmme vun (veuillez lire: 
nëmmen eemol vun) enger selwechter Persoun 
däerf ënnerschriwwe ginn.
De Paragraf 7: D’Chamber ass autoriséiert, fir e 
Contrôle ze maachen. Si mécht deen och. Si 
mécht en och elo scho bei den Online-Petitiou-
nen, Échantillonen zwëschen 10% an 20%, och 
emol méi, wann et no un deene 4.500 drun ass, 
wann et net wäit driwwer ass, fir sécher ze sinn, 
datt alles korrekt leeft.
A wann eng Pétition publique dann de Seuil vu 
4.500 Ënnerschrëften erreecht, da fënnt an der 
Chamber hei an der Plénière eng Réunion jointe 
statt, wou e Maximum vu sechs Pétitionnairen 
derbäi ass, wou d’Ressortkommissioune mat der 
Petitiounskommissioun zesummen derbäi sinn, 
plus d’Regierungsvertrieder entspriechend dem 
Objet vun där Petitioun.
Et fënnt en Débat public statt, een Deel ëffent-
lech, eng Stonn, wou dann och déi verschidden 
Akteuren optrieden, an eng hallef Stonn non 
public, wou dann d’Konklusioune gezu ginn, fir 
datt een och virukënnt an där Cause, ënner 
Ëmstänn, a wou sech dann d’Deputéiert eens 
maachen. Do derbäi gëtt dann deen Débat pu-
blic vun der Televisioun vun der Chamber 
iwwerdroen, respektiv d’Press ass och derbäi, 
ouni awer elo an den Débat anzegräifen.
Dann, wann een dee Seuil vu 4.500 Ënner-
schrëften net erreecht, ass et esou, datt de Péti-
tionnaire gefrot gëtt, ob e wëllt, datt d’Ins-
truktioun vu senger Petitioun virugeet. Wann en 
dat net wëllt oder en net äntwert an engem 
gewëssen Délai, dann hale mir stall, da soe mir: 
„Hei, elo clôturéiere mer déi Petitioun.“ Wann 
net, gëtt se wéi eng Pétition ordinaire natierlech 
weidergefouert, mat all deene Mesuren, déi mir 
kënnen huelen, fir datselwecht ze erreechen, 
ob ee mat de Ressortkommissioune schwätzt 
respektiv ob een eng Prise de position vum Mi-
nister oder der Ministesch freet, an aner 
Méiglechkeeten.

Da wollt ech soen, datt mer op de Kritär vun 
dem Intérêt national renoncéiert hunn, datt 
eleng den Intérêt général spillt an datt dee Kri-
tär och d’selwecht ass fir déi zwou Kategorië vu 
Petitiounen.
Domat, mengen ech, wier dat Wichtegst zum 
Pabeier gesot. Vläicht nach ee Saz, deen net 
onwesentlech ass: datt mir als Kommissioun, 
als Petitiounskommissioun via eist Sekretariat 
wierklech op d’Leit duerginn. Dat heescht, 
wann ee Problemer huet - zum Beispill och elo 
an Zukunft mat där neier Méiglechkeet um 
Pabeier -, dann déi Petitioun ze maachen, u 
sech gëtt den Dépôt ëmmer iwwer Internet ge-
maach, wann och een domadder Schwiereg-
keeten huet, kann e sech un eist Sekretariat 
wennen, da maache mir dat fir deeselwechten. 
Hie kann heihinnerkommen. Mir maachen 
dann den Dépôt fir hien, well dee muss ge-
maach ginn, schonn eleng wéinst der Plattform 
vun den Diskussiounen, déi jo solle lafe 
während där Kommissioun (veuillez lire: 
während där Zäit). Dat heescht, mir encadréie-
ren d’Leit do wierklech ganz staark.
Ee Saz zum Contrôle. Mir hunn eis do un der 
Initiative citoyenne vun der Europäescher 
Unioun inspiréiert, déi och e System huet. Dat 
heescht, an Zukunft steet um spezielle Formu-
laire, deen d’Leit da kréien, ënner anerem de 
Gebuertsdatum drop an de Code postal. Déi 
ginn ofgeglach vum Scanner, well d’Maschinn 
besser Zuelen erkennt wéi Buschtawen. Mir hu 
gesot kritt, datt mer do eng Fiabilitéit vun 
zwësche 85% a 95% wäerten hunn. An ech 
mengen, dat gëtt eis do eng gewëss Sé-
cherheet.
Dann dee Moment, wou d’Ënnerschrëften opgi 
fir d’Petitioun, gëtt dee Formulaire un de Péti-
tionnaire adresséiert iwwer Internet. Wann dat 
net geet, kann en och vun eis hei ee kréien, 
respektiv wa se zréckkommen no 42 Deeg, 
kann dat och iwwer Internet gemaach ginn oder 
mat normalem Courrier oder d’Leit kënnen eis 
hir Pabeierënnerschrëften zu där Petitioun och 
hei an d’Chamber an d’Sekretariat bréngen.
Vläicht nach ee Saz zur Technik, well dat relativ 
vill Opwand ass, fir den Outil vun der Informatik 
esou wäit ze kréien, datt mer dat do alles kënne 
reibungslos lafe loossen. Dat dauert bis Mëtt 
Mee, gëtt geschat, dat heescht, dofir hu mer 
och an der Proposition de modification vum Re-
glement virgesinn, datt d’Entrée en vigueur dé-
caléiert gëtt, an zwar op den 1. Juni 2015.
Zum Schluss wollt ech als Éischt menge Kollee-
ginnen a Kolleegen an der Petitiounskommis-
sioun Merci soe fir virun allem déi gutt Diskus-
siounen, déi mer haten am Kontext vun der Eva-
luatioun vum System vun der ëffentlecher Peti-
tioun. Och wann dat net ëmmer esou einfach 
ass, war et eng ganz konstruktiv (veuillez lire: 
konstruktiv Approche) an am Endeffekt och eng 
Eestëmmegkeet bei der Propositioun vun 
deenen Amendementer - do sinn ech ganz hou-
freg drop! -, no ëmmerhi fënnef Kommis-
siounssëtzungen.
Dann deen zweete Merci, ech mengen, dee 
gëllt eisem Sekretariat, den Dammen Anne Te-
scher a Vera Haas, déi och hir Experienzen 
abruecht hunn an déi Modifikatiounen, déi mer 
haut proposéiere fir d’Chambersreglement, an 
déi och direkt mat de Pétitionnairen am 
Kontakt stinn. An ech mengen, datt dat och 
een Aspekt vu Biergerbedeelegung ass, wann 
d’Chamber direkt mat de Leit schwätzt. Dat 
geet jo net ëmmer iwwer E-Mail oder Courrier, 
do gëtt och den Tëlefon geholl, fir d’Saache 
kloerzemaachen. An ech mengen, datt dat och 
de richtege Wee ass.
Just zwou Zuelen: Zënter dem Abrëll, zënter 
datt d’Online-Petitioune lafen, hu mer 151 
ëffentlech Petitiounen erakritt. Dovunner sinn 

der just 19 irrecevabel deklaréiert ginn. Fënnef 
vun deene Petitiounen hunn et gepackt, fir 
iwwert de Seuil vu 4.500 Ënnerschrëften ze 
kommen. An déi goufen och hei debattéiert. 
Dovunner waren der dräi, déi mam Déiere-
schutz ze dinn haten. Dann hate mer nach eng 
géint den Tram a mir haten och eng iwwert 
d’Schoul, iwwert d’Bourses d’études.
Vläicht dann nach ee Saz. Natierlech kann een 
iwwert déi eng oder aner Petitioun och emol de 
Kapp rëselen oder schmunzelen. Nach ass et net 
un eis Volleksvertrieder, fir ze jugéieren, wat de 
Leit dobausse wichteg respektiv net wichteg ass. 
Au contraire, mir Deputéiert ginn, mengen ech, 
iwwert déi Petitiounen och gewuer, wou de Leit 
de Schung dréckt. An donieft kënne jo och déi 
Petitiounen Ureegunge liwwere fir eis Aarbecht, 
d’Aarbecht vun den Deputéierten, fir eventuell 
eis national Legislatioun ze verbesseren.
A beim allergréissten Deel vun deene Petitiou-
nen, déi mer kruten, do spiert een, datt d’Leit 
eigentlech ganz genee observéieren, wat 
d’Chamber mécht, wat d’Regierung mécht, a si 
wëlle sech iwwert dee Wee vun enger Petitioun 
och abréngen. Mä et ass eis Aufgab als Cham-
ber, a besonnesch déi vun der Petitiounskom-
missioun, fir de Biergerinnen a Bierger ze hëlle-
fen, hir Cause, hir Doléancen ze thematiséieren 
an hinnen eben och Gehéier ze verschafe mat 
all deene Mesuren, déi eis zur Verfügung stinn. 
An do ass och d’Regierung gefuerdert, hiren 
Deel bäizedroen.
Mat där neier ëffentlecher Petitioun ass eis 
Chamber méi no bei d’Leit geréckelt, ganz sé-
cher, no un d’Uleies vun de Leit, no un d’Stëmm 
vum Vollek, wann ech dat däerf soen. An ech 
mengen, datt dat och der Institutioun Chamber 
ganz gutt zu Gesiicht steet.
Zum Schluss dofir den Accord vu menger Frak-
tioun fir d’Ofännerung vum Chambers-
reglement, wéi ech se elo proposéiert hunn.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Rapporteur, dee gläichzäiteg och 
President vun der Petitiounskommissioun ass. A 
mir géifen da mam éischte Riedner, dem Här 
Roger Negri, ufänken.
Discussion générale

 M. Roger Negri (LSAP).- Merci, Här Presi-
dent. Dir Dammen an Dir Hären, fir d’Éischt 
och e grousse Merci un de Rapporteur Marco 
Schank fir säin exzellente Rapport an och seng 
Presentatioun hei. Mä awer och e Merci un 
hien als President vun der Petitiounskommis-
sioun, wou ëmmer vill an och oft kontradikto-
resch diskutéiert gëtt - dat ass jo och gutt 
esou -, mä wou hien et awer mat vill Fanger-
spëtzegefill ëmmer fäerdegbréngt, dass mer 
herno mat enger Meenung zur Dier erausginn. 
An duerfir villmools Merci un hien!
D’Pétition publique, déi mer elo lancéiert hu 
säit engem Joer, ass wierklech e gutt Instru-
ment an e weidere Wee zu enger méi participa-
tiver Demokratie. A virun allem och d’Zesum-
meschloen, dass dat elo méiglech ass och a 
Pabeierform, ass sënnvoll an deem Sënn vu méi 
Demokratie, virun allem, well et jo och eng 
aner Form erméiglecht: Wann zum Beispill Ën-
nerschrëfte gesammelt ginn, kann een dat 
dann och maachen, wéi dat fréier üüblech war, 
dass een do seng Ënnerschrëft gëtt, quitte dass 
een, wéi de Rapporteur elo gesot huet, dee 
Formulaire vun der Chamber muss ge-
brauchen. Mä dat ass jo da kee Problem. 
A wa mer déi nei Instrumenter elo och infor-
matesch dann am Juni a Betrib kënnen huelen, 
mengen ech, ass dat eng zousätzlech Mesure, 
wou mer dann herno op deemselwechte Wee, 
wéi de Rapporteur gesot huet, zu enger Peti-
tioun zréckkommen.
Wat ech awer och gutt fannen, dat ass, dass 
wierklech de Pétitionnaire, deen net déi 4.500 
Ënnerschrëfte kritt, d’Méiglechkeet huet, selwer 
doriwwer ze décidéieren, innerhalb vun engem 
Mount, seng Petitioun kënne weiderlafen ze 
loossen als normal Petititoun, Pétition ordinaire, 
oder se awer zréckzezéien, wann en zum Beispill 
net ganz vill Ënnerschrëfte kritt huet.
An deem Sënn, mengen ech, hu mer jo och an 
der Commission du Règlement festgehalen, dass 
den opportune Moment, wéini eng Pétition 
publique op de Site gesat gëtt, dass mer dat 
nach eng Kéier an der Kommissioun vun de Pe-
titioune géifen diskutéieren. Domadder, men-
gen ech, sti mer voll hannert deem Instrument.
Ech mengen, et ass och ganz kloer, dass 
d’Kommissiounsreglement vun de Petitioune 
wäert e liewegt Dokument bleiwen, un deem 
mer mat der Zäit opgrond vun deenen Er-
fahrungen, déi mer wäerte maachen, och nach 
déi eng oder aner Ëmännerung wäerte 
maachen.
An deem Sënn gi mer ganz gär den Accord zu 
dëser Reglementsëmännerung.

Villmools Merci.
 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Negri. Nächste Riedner ass de 
Max Hahn.

 M. Max Hahn (DP).- Här President, Dir 
Dammen, Dir Hären, fir d’Alleréischt wëll ech 
och dann dem President vun der Petitiouns-
kommissioun an zäitgläich och dem 
Rapporteur Merci soe fir säi ganz gudde 
mëndlechen, awer och schrëftleche Rapport.
Et kënnt also elo zu Upassungen, wat d’regle-
mentaresch Basis vum Petitiounssystem ugeet. 
Firwat kënnt dat? Dat ass, well mer eis eigent-
lech an der Petitiounskommissioun vun Ufank u 
gesot hunn, dass mer wéilten esou eng Aart 
Testphas der Petitioun ginn, fir ze kucken, wéi 
de Petitiounssystem sech dobaussen um Terrain 
da géif weisen.
Mir hunn also Erfahrunge gesammelt. Mir hu 
gesinn, wéi eng Dispositiounen d’Strooss geha-
len hunn. Mir hunn awer och gesinn, wou 
nach misst nogebessert ginn.
Regele ginn, dat ass wichteg, net nëmmen hei 
fir d’Petitiounen. Mä et ass wichteg, fir dass 
mer ee wéi deen anere behandelen, dass mer 
eis Regele ginn, un déi mer eis dann och halen. 
Dat vermeit, dass et zu onnëtzen Diskussioune 
kënnt, voire zu Frustratiounen.
Eng ganz grouss Neierung an deem heite 
Kontext ass sécherlech de Cumul vun den Ën-
nerschrëften, dass mer eigentlech déi elektro-
nesch an d’Pabeierënnerschrëfte kënnen ze-
summeleeën. An dat vermeit sécherlech och, 
dass et zu esou Fäll kënnt, wéi mer der leider 
an der Vergaangenheet och an eiser souge-
nannter „Testphas“ dann haten, wou d’Péti-
tionnairë souguer virun den Tribunal adminis-
tratif gaange sinn.
Den neie Petitiounssystem ass sécherlech eng 
ganz gutt Saach, wat d’Richtung vu méi Bier-
gerparticipatioun ugeet. De Bierger kritt et net 
nëmme méi einfach, fir eng Petitioun ze ënner-
schreiwen, mä souguer de Pétitionnaire kritt et 
méi einfach, fir fir seng Petitioun och Reklamm 
ze maachen. Dat Ganzt gëtt eigentlech ganz 
flott gemaach iwwer sougenannten „share but-
tons“, wou een dann iwwer Facebook an Twit-
ter och déi sozial Netzwierker ka mat abezéien.
Op där anerer Säit selbstverständlech, fir déi 
Leit, déi elo vläicht net esou bewandert sinn an 
allem, wat de Computer ugeet, kann een dann, 
wéi de Rapporteur et gesot huet, virgefertegt 
Pabeiersformulairë kréien, déi ee sech souguer 
noutfalls - wann een dann emol net de Moyen 
hätt, fir sech iwwert de Computer dee virgefer-
tegte Formulaire auszedrécken - kann hei vum 
zoustännege Personal vun der zoustänneger 
Chamberskommissioun ausdrécke loossen.
Dat heescht, Dir gesitt, et ass eigentlech un alles 
geduecht ginn, an ech denken, dass dat sécher-
lech dozou wäert féieren, dass mer och an noer 
Zukunft nach vill flott Débaten hei wäerte kënne 
féieren. De President huet et gesot, de President 
vun der zoustänneger Chamberskommissioun: 
Mir hate fënnef Débaten heibannen.
Ech wëll awer vläicht eppes ënnersträichen. De 
Marco Schank, de Rapporteur, huet virdrun 
dovu geschwat, dass bei där enger oder anerer 
Petitioun, déi emol eragereecht gëtt, een da 
vläicht muss schmunzelen. Ech ginn dem 
Rapporteur do op alle Fall recht. An ech ginn 
em awer och recht a senger Konklusioun, dass 
et eigentlech net un eis als Deputéiert ass ze ju-
géieren, ob eng Petitioun elo vläicht sënnvoll 
ass oder manner sënnvoll. Dat ass un de Leit 
dobaussen. A mir hunn e Seuil vu 4.500 Ënner-
schrëften, déi musse gesammelt ginn. Ginn déi 
4.500 Ënnerschrëfte gesammelt - selbstver-
ständlech wann d’Konditiounen erfëllt gi sinn -, 
da féiert dat zu engem Débat.
Et däerf een awer net mengen, dass, wann een 
en Débat hei an der Chamber zu welchem 
Thema och ëmmer huet, dass eleng d’Erreeche 
vun deem Seuil vu 4.500 Ënnerschrëften dozou 
géif féieren, dass och d’Deputéiert da mat der 
Positioun vun de Pétitionnairen averstane sinn. 
Ech denken do beispillsweis un den Débat, dee 
mer haten iwwert den Tram.
Dir Dammen, Dir Hären, ech soen Iech Merci 
fir d’Nolauschteren. Nach eng Kéier, ech freeë 
mech op nach vill interessant Débaten an noer 
Zukunft, well Petitiounen an d’Weeër ze leede 
gëtt, denken ech, duerch dee Vote hei méi ein-
fach a méi interessant.
An ech géif dann heimat och den Accord vun 
der Demokratescher Partei ginn a soen Iech 
nach eng Kéier Merci fir d’Nolauschteren.
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SÉANCE 24 MARDI, 17 MARS 2015

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 

och dem Här Hahn. Nächste Riedner ass den 
Här Roberto Traversini.

 M. Roberto Traversini (déi gréng).- Merci, 
Här President. Och vun eiser Säit: Merci, Marco 
Schank! De Rapport war exzellent, esou 
wéi s de och deng Kommissioun féiers. Déi Dis-
kussiounen, déi mer do hunn, si wierklech net 
ëmmer einfach. Mä et ass awer ganz, ganz 
flott, do matzeschaffen.
Op alle Fall, ech mengen, datt alles gesot ginn 
ass vun Iech an och vum Här Hahn an och vun 
eise Kolleegen, dofir ginn ech den Accord vun 
der grénger Fraktioun. An, wéi gesot, ech wën-
schen nach flott Débaten an eiser Kommissioun.

 Mme Viviane Loschetter (déi gréng).- 
Très bien!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci. Nächste Riedner ass den Här Gast Gibé-
ryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech wëll 
och ausdrécklech dem Kolleeg Marco Schank 
Merci soe fir säi schrëftlechen a mëndleche Rap-
port. An ech géif, mengen ech, an deem Merci 
déi ganz Membere vun der Petitiounskommis-
sioun mat aschléissen, déi hei mam Personal ze-
summe relativ séier eng ganz gutt Aarbecht ge-
maach hunn.
Haut gi mer am Fong deem Petitiounsrecht, dat 
mer de Leit zënter enger längerer Zäit oder elo 
annerhallwem Joer ginn hunn, eng legal Basis 
doduerch, datt mer d’Prozeduren an d’Bestëm-
mungen, wat déi Petitioun ubelaangt, an eist 
Reglement abauen.
Bis elo ass dat am Fong esou eng Erfahrungs-
phas gewiescht, wat do opgrond vun engem 
Accord, engem Text, dee festgehale gi war an 
der Petitiounskommissioun, fonctionnéiert huet. 
Mä, wéi gesot, et hat nach keng legal Basis. Dat 
kritt et elo haut mat deem Vote hei, deem mir och 
als ADR wäerte selbstverständlech zoustëmmen.
Ech mengen, wa mer eng Rei vun Zäit haten, 
wou mer elo eng gewëssen Erfahrung gemaach 
hunn, dann hat dat scho säi Wäert, datt mer eis 
déi Zäit geholl hunn, ier mer en definitiven Text 
gemaach hunn.
Den Ausléiser, mengen ech, fir eng nei Diskus-
sioun ass am Fong gi ginn, nodeem mer eng Rei 
vu Petitioune lafen haten an dunn zum Beispill 
bei der Petitioun iwwert de Schutz vum Kand 
déi Organisateuren iwwer 4.500 Ënnerschrëfte 
kruten; mä si krute se net iwwer eisen elektrone-
sche System, mä si hunn och iwwer Petitiounen, 
déi si selwer gemaach hunn, Ënnerschrëfte ge-
sammelt.
Dat huet natierlech dunn zu enger Diskussioun 
gefouert, well engersäits hei vun der Petitiouns-
kommissioun argumentéiert ginn ass, datt laut 
deem bestehenden Text, deen zu där Zäit en vi-
gueur war, am Fong nëmmen déi elektronesch 
agereechten Ënnerschrëfte kéinte geholl ginn. 
An et koum dunn zu där Diskussioun an zu 
deem Sträit, dee komm ass. An déi Leit sinn 
dunn am Fong och enttäuscht gewiescht, datt 
hir iwwer 4.500 Ënnerschrëften awer net an dës 
Prozedur erakomm sinn an datt si am Fong 
dann an enger Kommissiounssëtzung méi ein-
fach - wéi soll ech soen? - „ofgespeist“ si ginn.

Dat Ganzt huet awer dozou gefouert, datt d’Pe-
titiounskommissioun hir Texter dunn iwwer-
schafft huet. An ech mengen, d’Resultat, wat 
mer haut virleien hunn, wat am Fong dann de 
Cumul virgesäit vun den elektroneschen Ënner-
schrëfte mat deene Pétitions publiques, déi um 
Pabeier gemaach ginn, ass e gudde Fort schrëtt, 
andeem mer hei am Fong de Leit 
d’Méiglechkeet ginn, souwuel iwwert deen ee 
Wee wéi iwwert deen aneren Ënnerschrëften ze 
sammelen. A wa se dann op hir 4.500 kommen, 
dann huet déi Petitioun dann och de Quorum 
erreecht, fir datt se kann an enger ëffentlecher 
Sëtzung hei debattéiert ginn.

Ech wollt awer nach e puer Wuert schwätzen: 
Well mer eis och elo eens sinn iwwert d’Wich-
tegkeet vun deene Petitiounen an datt et och 
net automatesch ass, datt d’Parlament oder 
d’Deputéiert oder d’Parteien mussen d’Mee-
nung vun de Pétitionnairen iwwerhuelen, musse 
mer dach awer oppassen, net datt mer de Leit 
elo hei d’Méiglechkeet ginn, Petitiounen ze 
kréien, an datt d’Petitiounen och d’Zuel vu 
4.500 erreechen, an datt systematesch näischt 
geschitt! Well da si mer an enger Situatioun, 
wou d’Leit och soen: „Ma firwat huet dat Ganzt 
nach e Wäert? Elo däerfe mer wuel eng Petitioun 
maachen, mä et kënnt kee Feedback dovun!“

An ech mengen, duerfir musse mer eis och eiser 
Responsabilitéit als Politiker bewosst sinn, quitte 
datt net ëmmer kann direkt reagéiert ginn. Dat 
huet vläicht a spéidere Projeten, et huet och 
vläicht eréischt spéider a Wahlprogramme vun 
de Parteien en Afloss. Mä dann ass jo awer 
eppes bewierkt ginn an der Politik, datt dat säi 
Wee hëlt, wéi och vill aner Projeten hir Zäit 
brauchen.

Et ass also eiser Meenung no wichteg, datt mer 
de Leit net herno iergendwéi d’Gefill ginn, datt 
dat just eng Alibipetitioun wier, mä datt och 
wierklech e Suivi hannendrukënnt.

Ech huelen och en anere Punkt, mengen ech, 
wat mer net däerfe maachen, wéi zum Beispill 
bei deem Débat public iwwert d’Petitioun vum 
Tram, wou dunn am Fong d’Regierung, de Minis-
ter hei war an eng hallef Stonn eng Virféierung 
an eng Propaganda fir säi Projet gemaach huet!

Ech mengen, och dat däerf et menger Mee-
nung no net sinn, well déi Petitioun, déi riicht 
sech a priori un d’Chamber! Et ass also 
d’Chamber, déi un éischter Stell muss mat de 
Pétitionnairen an den Dialog kommen. An et 
kann net sinn, datt dann d’Regierung heihin-
nerkënnt an dann een Débat dominéiert. Och 
do, mengen ech, musse mer aus deem, wat 
mer do erlieft hunn, déi néideg Responsabilitéi-
ten huelen, wa mer dat zesumme maachen.

Mir hunn elo wierklech d’Instrument an esou e 
Kader gesat, datt dat wierklech kann elo gutt 
fonctionnéieren. Et ass elo un ons zesummen 
och, fir ze kucken, datt do eng positiv Suite 
kënnt an datt dat wierklech zu deem féiert, 
woufir mir aus Iwwerzeegung alleguer heiban-
nen et agefouert hunn!
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien!

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- Merci 
och dem Här Gibéryen. An d’Wuert huet elo de 
leschte Riedner, den Här Turpel.

 M. Justin Turpel (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, déi 
Pétition publique, déi agefouert ginn ass, ass 
eng gutt Saach. Ech mengen, doriwwer si mer 
eis alleguerten eens. Et hunn eng Rei Débat-pu-
blicke stattfonnt an och déi sinn eng Beräiche-
rung vun eisen Diskussiounen.
Ech muss soen: D’Petitiounskommissioun ass 
eng ganz äerdeg an eng ganz aktiv Kommis-
sioun ënnert dem Marco Schank senger Presi-
dentschaft, deen dat wierklech ganz flott  mécht, 
mat ganz flottem Austausch, ganz liewegen De-
batten an och wichtegen Erfahrungen, déi eis 
alleguerten zeguttkommen. Dat ass awer nëm-
men doduerjer méiglech, datt mer effektiv e 
Sekretariat hunn an der Chamber, wat wierklech 
ganz vill Aarbecht mécht, an ouni déi Aarbecht 
do wier dat wierklech net méiglech.
Wat mer jo hei änneren, sinn am Wesentlechen 
dräi Saachen, déi ech net méi brauch am Detail 
ze soen, well se erkläert sinn. Dat Éischt ass, 
datt mer aus zwou Petitiounen eng maachen, 
also déi ordinär an déi elektronesch, an datt 
een d’Ënnerschrëften och ka cumuléieren, datt 
mer awer d’Méiglechkeet vun enger Pabeierpe-
titioun och op fräiem Pabeier bäibehalen.
Zweetens, datt mer drop gehalen hunn, datt 
de Site vun der Chamber méi, loosse mer soen 
„userfrëndlech“ gëtt a méi zougänglech gëtt 
och fir Leit mat Problemer, fir mat esou Instru-
menter ze schaffen. Et war net kloer, ob een 
net misst dee ganze Site vun der Chamber nei 
maachen an iwwerschaffen eng Kéier oder ob 
elo emol deen Deel iwwert d’Petitioune soll ge-
maach ginn.
Eng Rei Saache si scho gemaach. Mä ech 
mengen, et soll een och net aus den Ae verléie-
ren, fir dee ganze Site vun der Chamber eng 
Kéier wierklech esou schnell wéi méiglech ze 
iwwerschaffen a méi no un d’Bierger ze brén-
gen, wat eng ganz Rei Utilitairen och ugeet, 
déi een op deem Site net huet. Et ass ëmmer 
komesch, wann ee muss iwwer Google fueren, 
fir eppes op engem Site ze sichen, deen déi 
Fonctioun selwer net huet, déi mir als Depu-
téiert dann awer hunn op eisem interne Site.
An drëttens ass et esou, datt hei eng ganz Rei 
Modalitéite gekläert gi sinn opgrond vun den 
Erfahrungen iwwert d’Form, iwwert d’Kontroll, 
op déi ech elo net méi aginn.
Ech wollt zwee Punkten ervirsträichen, déi ech 
opgeworf hat, wou mer keng Léisung fonnt 
hunn. Also, bei enger ganzer Rei Saachen, déi 
ech opgeworf hunn, si mer eis och eens ginn, 
mä et sinn zwee Punkten, wou mer keng Léi-
sung fonnt hunn.
Deen éischte Punkt, wou mer keng Léisung 
fonnt hunn, dat ass d’Relatioun zwëschen een-
zelne Persounen, déi eng Petitioun maachen, 
an ONGen. Et ass ganz dacks esou, datt eng 
ONG oder eng Associatioun während Joren op 
engem Thema schafft a ganz aktiv ass, an da 
kënnt eng eenzel Persoun, déi zu deem Thema 
eng Petitioun mécht, déi da kann deckungs-
gläich si mat deem, wat déi ONG mécht, déi 
awer och ka liicht anescht sinn, wat net onbe-
déngt där ONG do dann hëlleft.
Mir hunn eis d’Fro gestallt, ech hunn d’Fro 
opgeworf, ob et net méiglech wier, fir ze ku-
cken, wéi een déi kéint zesummebréngen: 
d’ONGen, déi op engem Thema aktiv sinn, 

mat deenen eenzelne Persounen. Mir haten eis 
iwwerluecht, ob ee soll en zousätzlechen Délai 
aféieren. Dat wollte mer awer och net, fir 
d’Saach net erauszezögeren. Ee vun deenen, 
déi déi Fro opgeworf hunn, ass de Manuel Huss 
op sengem Blog. Et ass eng berechtegt Fro.
Mir sinn awer zur Konklusioun komm, datt mer 
keen esou een zousätzlechen Délai sollen aféie-
ren, mä datt mer de Moment géifen emol dobäi 
bleiwen, datt souwisou all ONG kann eng een-
zel Persoun, déi eng Petitioun start, kontaktéie-
ren, an dann, wa se sech wierklech eens ginn, fir 
en aneren Text ze maachen oder déi Petitioun 
gemeinsam ze lancéieren, da muss eben déi ini-
tial Petitioun zréckgezu ginn an dann eng nei 
Petitioun gemaach ginn. Dat ass nach e bëssen 
ëmständlech. Et ass sécherlech en Thema, op 
dat mer sécher sollen zréckkommen.
Deen zweete Punkt, deen ech opgeworf hunn, 
dee menger Meenung no nach net zur ganzer 
Satisfaktioun geléist ass, dat ass d’Roll vun der 
Chamber vis-à-vis vun der Regierung. D’Praxis 
vun der Petitiounskommissioun ass jo déi, datt 
se éischtens d’Recevabilitéit kuckt, zweetens 
Avisen ufreet bei der Regierung, bei de 
Fachkommissiounen, an drëttens da mediéiert 
mat de Pétitionnairen, fir ze soen: Gëtt dat do 
Iech Satisfaktioun? Gëtt et Iech keng Satisfak-
tioun?
Dat heescht, d’Petitiounskommissioun setzt sech 
eigentlech ganz wéineg mam Inhalt vun de Peti-
tiounen auserneen. An Däitschland am Bundes-
tag hu se eng aner Praxis. Do ass et esou, d’Pe-
titiounskommissioun vum Bundestag, déi geet 
hin a se zitt eng eege Konklusioun aus enger 
Petitiounsdiskussioun a se geet mat där Kon-
klusioun an de Bundestag, an d’Plénière mat 
enger Motioun. An dat ass eppes, wat mer eis 
iwwerluecht hunn. Ech mengen, d’Meenunge 
waren och net onbedéngt esou negativ dozou, 
mä mir hunn et net finaliséiert kritt.
Mir sinn eigentlech zur Konklusioun komm, 
datt och an eiser jëtzeger Reglementatioun all 
Deputéierten oder souguer d’Kommissioun als 
solch, d’Deputéiert zesumme kënnen esou eng 
Motioun an d’Chamber bréngen. An ech géif 
mech freeën, wa mer et géife fäerdegbréngen, 
fir zu eenzelne Motiounen (veuillez lire: zu een-
zelne Petitiounen) heiansdo och an der Plénière 
dann eng Konklusioun ze zéien an net nëmme 
Bréifboîte ze sinn zwëschen der Regierung an 
de Pétitionnairen.
Zum Schluss wollt ech drop hiweisen, datt 
d’Petitioun, esou wéi se leeft, ee klengt Stéck 
ass vu méi Participatioun, eng Participatioun, 
déi mer eigentlech méi fundamental eng Kéier 
missten diskutéieren. Dozou gehéiert och den 
Zougang vun de Bierger zu den Informatioune 
vum Stat, wouriwwer mer jo eng Proposition 
de loi kréien, eng nei, déi, fäerten ech, leider 
net vill anescht ass wéi déi, déi mer haten, an 
déi eigentlech ganz anescht misst sinn.
Mä et misst een awer och kucken, ob d’Bierger 
net missten d’Méiglechkeet kréien, sech ze or-
ganiséieren, fir Gesetzesvirschléi ze maachen, 
an eng ganz Rei aner Moyenen, mat deenen ee 
méi wäit ka goen, wat d’Rechter an d’Participa-
tioun vum Bierger ugeet. Ech ginn awer elo net 
dorobber an hei, well meng Zäit ofgelaf ass a 
well dat sécherlech eng Diskussioun ass, déi 
mer eng Kéier sollen am Fong féieren, iwwert 
d’Méiglechkeete vu méi Participatioun vum 
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Bierger. An et ass sécherlech eppes, op dat mir 
oder meng Kolleege wäerte ganz gären 
 zréckkommen.
Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président.- 
Merci fir d’Diskussioun iwwer eist amendéiert 
Petitiounsrecht. Mir géifen dann zur   
Ofstëmmung iwwergoen iwwert d’Ännerung vum 
Reglement, vun eisem eegene Reglement also.
Vote sur l’ensemble de la proposition de 
modification 6690 du Règlement de la 
Chambre des Députés
D’Ofstëmmung fänkt un. An d’Ofstëmmung 
ass eriwwer.
D’Ännerung vum Reglement 6690 ass eestëm-
meg ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Diane Adehm, Sylvie Andrich-
Duval, Nancy Arendt, MM. Emile Eicher, Félix Ei-
schen, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Mme Martine Mergen, 
M. Paul-Henri Meyers, Mme Octavie Modert, MM. 
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles Roth, 
Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler, Michel Wolter (par M. Claude Wi-
seler) et Laurent Zeimet;
MM. Marc Angel (par Mme Claudia Dall’Agnol), 
Frank Arndt, Alex Bodry, Mmes Taina  
Bofferding, Tess Burton, M. Yves Cruchten,  
Mme Claudia Dall’Agnol, MM. Mars Di Barto-
lomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen, Mme Cécile Hemmen et M.  
Roger Negri;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, M. Eugène Berger, Mme Anne Bras-
seur (par M. André Bauler),  
M. Lex Delles, Mme Joëlle Elvinger, MM. Gusty 
Graas, Max Hahn, Alexander Krieps (par M. Gusty 
Graas), Edy Mertens et Mme Lydie Polfer (par M. 
Eugène Berger);
MM. Claude Adam, Gérard Anzia,  
Henri Kox, Mmes Josée Lorsché, Viviane Loschetter 
et M. Roberto Traversini;
MM. Gast Gibéryen, Fernand Kartheiser et Roy Re-
ding;
MM. Justin Turpel et Serge Urbany.

11. Changement de composition 
d’une commission parlementaire

Kolleeginnen a Kolleegen, ier mer d’Sëtzung 
ofschléissen, wollt ech Iech nach eng Ännerung 
an enger Kommissioun virschloen, wéi se vun 
der Fraktioun vun deene Grénge proposéiert 
ginn ass. Deemno soll d’Madame Viviane 
Loschetter den Här Claude Adam all Kéier fir de 
Punkt vun der Proposition de loi iwwert d’Or-
ganisatioun vum Service de Renseignement an 
der Commission des Institutions ersetzen.
Sidd Der domat d’accord?
(Assentiment) 
Da soen ech Iech Merci. Ech ginn Iech Rendez-
vous muer de Mëtten um zwou Auer.
Domat ass d’Sëtzung opgehuewen. Merci.
(Fin de la séance publique à 17.21 heures)
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0901 Diane Adehm, Rémunération des fonctionnaires de l’État 
 Gilles Roth 

0902 Claudia Dall’Agnol Cérémonie de passation des pouvoirs à la  
  direction de la Police grand-ducale

0903 Marc Spautz Séjour au pair en Australie

0904 Marcel Oberweis Trafic de tabac et des cigarettes

0905 Gusty Graas Système de vignettes de couleur

0906 Nancy Arendt Assurance dépendance

0907 Nancy Arendt Système des chèques- services pour les   
  activités sportives

0909 Claudia Dall’Agnol «Coachs sportifs» et «entraîneurs personnels»

0910 Justin Turpel Politique d’investissement du Gouvernement  
  et du «Fonds de Compensation» commun au  
  régime général de pension

0911 Josée Lorsché Nouvelles règles et principes transcrits dans le  
  code antidopage luxembourgeois

0912 Taina Bofferding Reproches de discriminations dans l’octroi des  
  bourses d’études par les autorités   
  luxembourgeoises formulés par le GEIE   
  (groupement européen d’intérêt économique)

0913 André Bauler, Début des travaux de gros œuvre concernant  
 Edy Mertens la construction du Lycée de Clervaux (LCL)

0914 Alex Bodry Augmentation du fonds dit «Reynders-  
  Juncker»

0915 Gusty Graas Tests salivaires utiles afin de détecter la   
  somnolence des conducteurs routiers

0916 André Bauler Travaux de rénovation de la Maison de   
  Stolzembourg du Château féodal de   
  Bourscheid

0917 Françoise Hetto-Gaasch Élimination des déchets chimiques et   
  biologiques dans les établissements scolaires

0918 Marc Spautz Pratique de motocross

0919 Laurent Mosar Demande de prolongation des programmes  
  de sauvetage de la Grèce

0920 Lex Delles, Règlement grand-ducal du 15 juin 1979   
 Guy Arendt modifiant le règlement grand-ducal du 25  
  février 1979 déterminant les critères de   
  location, de salubrité ou d’hygiène auxquels  
  doivent répondre les logements destinés à la  
  location

0921 Marc Spautz Législation sur les droits et obligations du  
  patient et son exécution

0922  Laurent Mosar Espionnage de la société néerlandaise Gemalto  
cf. 0924  par les services de renseignement américain et  
  britannique 
0923 Justin Turpel Fuite de capitaux de la Grèce vers le   
  Luxembourg

0924 Justin Turpel Vol probable de plusieurs millions de clés  
cf. 0922  d’encryptage de cartes SIM de la société  
  Gemalto par le service secret anglais GCHQ et  
  le NSA américain

0925 Marc Spautz Secteur touristique

0926 Marc Spautz Crise ukrainienne

0927 Marcel Oberweis Cycles à pédalage assisté

0928 Gast Gibéryen, Taxes communales 
 Fernand Kartheiser

0929 Marc Spautz Suppression des chèques-services pour   
  l’enfant concerné durant le congé parental à  
  plein temps

0930 Guy Arendt Demandes de remboursement d’aides au  
  logement indûment touchées envoyées par le  
  Service des aides au logement

0932 Marc Spautz Politique d’externalisation de la société Cargolux

0933 Laurent Mosar Décision de la société Apple de ne pas   
  investir au Luxembourg
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0934 Claude Adam Choix entre cours de mathématiques enseignés en  
  langue française ou en langue allemande

0935 Gusty Graas Ratification de la Convention relative aux peuples   
  indigènes et tribaux de l’Organisation    
  internationale du Travail (ILO 169)

0937 Marc Spautz Zone industrielle «Um Monkeler»

0938 Nancy Arendt Prévention de maladies annoncée dans le   
  programme gouvernemental

0939 Léon Gloden Possibilité de construction d’un P&R dans la   
  région transfrontalière lorraine

0940 Martine Hansen, Gare de Wiltz 
 Aly Kaes

0942 Nancy Arendt Suppression des chèques-services pour les activités  
  sportives

0943 Diane Adehm, Zone franche à l’Aéroport de Findel 
 Gilles Roth

0944 Justin Turpel Imposition de la société «McD Europe Franchising  
  sàrl»

0945 Justin Turpel Pollution autour de l’aciérie d’ArcelorMittal à Esch/  
  Belval

0946 Justin Turpel Redémarrage des réacteurs nucléaires de Tihange   
  et de Doel

0947 Justin Turpel Mission économique du Luxembourg et la   
  situation des droits de l’Homme aux Émirats   
  Arabes Unis et au Qatar

0948 Diane Adehm,  Liberté de presse 
 Gilles Roth

Question 0852 (23.01.2015) de Mme Mar-
tine Hansen, MM. Aly Kaes, Félix Eischen, 
et Emile Eicher (CSV) concernant les effets 
de l’augmentation de la TVA sur les agri-
culteurs:
Par la loi du 19 décembre 2014 concernant le 
budget des recettes et des dépenses de l’État 
pour l’exercice 2015, l’article 58 §1 de la loi 
modifiée du 12 février 1979 concernant la taxe 
sur la valeur ajoutée a été modifié comme suit: 
«Les biens visés aux points a) et b) qui, ulté-
rieurement à leur livraison avec application du 
taux forfaitaire, font l’objet d’une livraison sou-
mise au régime commun de TVA, ne peuvent 
dans la suite plus être livrés avec application du 
taux forfaitaire.» Ces dispositions sont en vi-
gueur depuis le 1er janvier 2015.
Au vu de ce qui précède nous aimerions poser 
les questions suivantes à Monsieur le Ministre 
des Finances et à Monsieur le Ministre de 
l’Agriculture:
- Pour quelles raisons le Gouvernement n’a-t-il 
prévu aucune période transitoire pour les agri-
culteurs en ce qui concerne l’application du ré-
aménagement susmentionné du régime de la 
TVA?
- Le Gouvernement envisage-t-il, malgré ces 
modifications, de maintenir le régime forfai-
taire à long terme?
- Quelles sont les répercussions économiques 
de ce changement de régime de la TVA pour 
les exploitations agricoles en général et pour 
les entreprises d’élevage et d’engraissement en 
particulier?
- Les entreprises d’engraissement disposent-
elles dans le régime forfaitaire d’un avantage 
en termes de TVA si elles achètent des porcelets 
et des veaux à l’étranger? Dans l’affirmative, le 
Gouvernement n’estime-t-il pas que les entre-
prises d’élevage et d’engraissement sont expo-
sées à un réel désavantage et, le cas échant, 
comment le Gouvernement entend-il prévenir 
ce risque?
- Quelles peuvent être les répercussions de ce 
nouveau régime de la TVA sur les programmes 
et labels de qualité tels que les produits du ter-
roir, Marque nationale et autres? 
- Une entreprise agricole qui ponctuellement 
procède à des achats supplémentaires d’ani-
maux, doit-elle déposer une déclaration d’im-
pôt ou est-ce qu’un système simplifié est prévu 
pour ces cas précis?
Réponse commune (24.03.2015) de M. 
Pierre Gramegna, Ministre des Finances, et de 
M. Fernand Etgen, Ministre de l’Agriculture, 
de la Viticulture et de la Protection des consom-
mateurs:
En réponse aux questions des honorables Dépu-
tés, il convient en premier lieu de signaler que, 

pour simplifier l’application du nouvel article 58 
de la loi TVA, il a été décidé de ne pas prendre 
en considération les livraisons qui avaient eu lieu 
avant le 1er janvier 2015. En pratique ceci consti-
tue une forme de mesure transitoire.
En outre importe-t-il de souligner que l’abroga-
tion du régime d’imposition forfaitaire de l’agri-
culture et de la sylviculture n’est pas prévue au 
programme gouvernemental.
En ce qui concerne les répercussions écono-
miques de ce changement de régime de la TVA 
pour les exploitations agricoles en général et 
pour les entreprises d’élevage et d’engraisse-
ment en particulier, il y a lieu de rappeler que les 
exploitations agricoles ont le choix entre le ré-
gime forfaitaire et le régime normal de la TVA. 
Le changement du régime de la TVA à partir du 
1er janvier 2015 avec un nouveau libellé de l’ar-
ticle 58 §1 de la loi modifiée du 12 février 1979 
concernant la taxe sur la valeur ajoutée, appelée 
par la suite «loi de la TVA», ne concerne que les 
exploitations agricoles qui ont opté pour le ré-
gime forfaitaire de la TVA et qui n’ont donc pas 
d’obligation de faire une déclaration de la TVA. 
Les répercussions économiques globales sur le 
secteur sont a priori négligeables, le système de 
la TVA étant fiscalement neutre.
Un impact plus ou moins important peut être 
donné au niveau de l’exploitation individuelle 
si l’exploitation en question a été favorisée par 
une surcompensation dans le cadre du système 
d’avant 2015, cet effet produisant ainsi un 
manque à gagner à l’avenir. Les répercussions 
économiques du nouveau libellé de l’article 
58 §1 de la loi de la TVA sur les exploitations 
agricoles ayant opté pour le régime forfaitaire 
de la TVA varient largement en fonction du type 
de production ainsi que de l’organisation de la 
filière de production et de commercialisation.

Au cas où la vente des animaux entre exploita-
tions agricoles (p. ex. entre naisseur et engrais-
seur) se fait directement d’agriculteur à agricul-
teur sans intervention d’un tiers, le chan-
gement du système de la TVA n’a pas de réper-
cussion économique sur les exploitations enga-
gées dans ce type de commercialisation.
Lorsque les exploitations ont recours pour cette 
commercialisation à un tiers qui agit comme 
prestataire de service (commissionnaire), le coût 
de cette prestation de service, qui n’était jusqu’à 
présent pas externalisé, fera désormais l’objet 
d’une externalisation (facture) complète, ce qui 
aura une répercussion économique sur les ex-
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ploitations agricoles engagées dans cette opéra-
tion, le commissionnaire devant être rémunéré 
pour sa prestation de service.
Lorsque la commercialisation se fait selon les 
nouvelles modalités de l’article 58 §1 de la loi 
de la TVA (déclaration de la TVA partielle por-
tant sur l’engraissement des animaux commer-
cialisés selon le régime normal par l’engrais-
seur), l’impact économique du changement au 
niveau de la TVA peut varier dans de larges 
proportions d’exploitation à exploitation, sa-
chant que les paramètres micro-économiques 
sont également fort variables d’une exploita-
tion à une autre.
Étant donné que l’article 58 de la loi modifiée 
du 12 février 1979 concernant la taxe sur la va-
leur ajoutée assure un traitement identique en 
matière de TVA des livraisons subséquentes aux 
achats provenant du Luxembourg et de l’étran-
ger, les entreprises d’engraissement ne dis-
posent pas d’un avantage en termes de TVA si 
elles achètent des porcelets et des veaux à 
l’étranger.
Différents labels d’origine et/ou de qualité ont 
été mis en place par les autorités nationales et 
les organisations professionnelles au niveau des 
productions de viande bovine, porcine et 
autres. Les aides dispensées par l’État en faveur 
de ces labels sont multiples et se situent à diffé-
rents niveaux.
L’impact du changement au niveau du régime 
forfaitaire de la TVA en agriculture sur l’appro-
visionnement et le déroulement de ces labels 
peut difficilement être estimé et dépend dans 
une large mesure de la volonté des acteurs de 
la filière de préserver et de développer le label. 
Dans la mesure où le label offre un cadre pour 
organiser et structurer toute la filière, les avan-
tages procurés par le label ne se situent pas 
seulement au niveau du prix de vente du pro-
duit et de la meilleure sécurisation du prix au 
producteur, mais le label procure indirecte-
ment des avantages à tous les acteurs de la fi-
lière par une meilleure assise et une meilleure 
visibilité de la filière. Des efforts substantiels 
sont nécessaires au niveau de la promotion 
pour assurer la pérennité et le développement 
des schémas de consommation de produits lo-
caux et régionaux. Les labels occupent une 
place de première importance dans le dévelop-
pement de ces schémas et ont besoin de l’at-
tention nécessaire au niveau politique.
Afin de permettre aux entreprises, qui réalisent 
des opérations dans le régime normal de la 
TVA, de bénéficier de toutes les possibilités de 
déduction de la taxe en amont prévues par les 
dispositions légales et réglementaires, il n’est 
pas prévu d’introduire une déclaration de TVA 
simplifiée pour lesdits assujettis. Néanmoins, 
des explications ont été fournies aux représen-
tants du secteur sur la façon comment les for-
mulaires de déclaration standards peuvent être 
utilisés de manière simplifiée.

Question 0898 (11.02.2015) de M. Marco 
Schank (CSV) concernant la tarification 
transfrontalière en matière de trans-
ports en commun:
Au cours de la 8e réunion conjointe des Gou-
vernements belge et luxembourgeois («Gäichel 
VIII») qui s’est tenue le 5 février 2015 à Bru-
xelles, les deux Gouvernements ont abordé la 
question de la tarification transfrontalière en 
matière de transports en commun. Dans ce 
contexte, les deux pays se sont mis d’accord 
sur le principe de mettre sur pied un groupe de 
travail pour avancer vers une tarification unique 
d’ici juillet 2015.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures:
- Sur quels trajets transfrontaliers cette tarifica-
tion unique va-t-elle s’appliquer?
- Monsieur le Ministre envisage-t-il d’entamer 
des pourparlers avec les autorités allemandes et 
françaises afin d’introduire une tarification 
unique pour les transports en commun trans-
frontaliers allemands et français?
Réponse (03.04.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:
L’honorable Monsieur le Député Marco Schank 
requiert des informations concernant une tarifi-
cation transfrontalière ferroviaire entre la Bel-
gique et le Luxembourg.
En effet, j’aimerais préciser que suite à une en-

trevue avec mon homologue belge, Madame la 
Ministre Jacqueline Galant, un accord de prin-
cipe a été retenu par la suite lors de la réunion 
conjointe des deux Gouvernements belge et 
luxembourgeois le 5 février dernier pour char-
ger un groupe de travail d’élaborer un projet 
d’une tarification unique qui devrait se faire 
entre la société nationale des CFL et la SNCB, 
sur la mise en place d’une tarification transfron-
talière réduite pour la gare d’Arlon ainsi que 
pour la future desserte d’un nouveau point 
d’arrêt «Stockem» projeté et qui est censé assu-
rer la desserte ferroviaire d’un P&R d’une cer-
taine capacité.
En ce qui concerne une tarification transfronta-
lière unique entre le Grand-Duché et respecti-
vement l’Allemagne et la France, je tiens à rele-
ver qu’une telle tarification existe depuis plu-
sieurs années déjà dans les moyens de trans-
ports publics par route.
En effet, sur les lignes du RGTR, il existe un sys-
tème de tarification appelé «RegioZone» avec 
des titres de transport similaires à ceux des 
transports publics nationaux; des billets et 
abonnements mensuels uniques peuvent être 
utilisés tant sur les lignes RGTR vers l’Allemagne 
que sur celles vers la France.
De son côté, les CFL ont prévu d’étendre le M-
Pass au frontaliers belges, à l’instar de ce qui se 
fait déjà avec la France: ainsi le M-Pass pourra 
être combiné à un supplément d’abonnement 
pour les parties Kleinbettingen-frontière + ré-
seau belge, et ce à partir d’octobre 2015 en 
principe.
L’on précise encore que d’un point de vue ta-
rifs transfrontaliers, les abonnements ferro-
viaires envers les trois pays voisins ont au-
jourd’hui un niveau de prix comparable. Ainsi 
un abonnement mensuel coûte 85,80 euros 
pour Thionville, 91,50 euros pour Arlon et 
85,00 euros pour Trèves.

Question 0900 (11.02.2015) de M. Laurent 
Mosar (CSV) concernant la cérémonie d’ins-
titution du nouveau directeur général de 
la Police grand-ducale:
D’après un article paru dans le «Luxemburger 
Wort», le Ministère de la Sécurité intérieure or-
ganiserait une cérémonie de passation des 
pouvoirs de Romain Nettgen, actuel directeur 
général de la Police grand-ducale, à Philippe 
Schrantz, futur directeur général de la Police 
grand-ducale.
Remercier un directeur général pour ses pré-
cieux services rendus à la tête d’une administra-
tion, telle la Police grand-ducale, est en soi 
louable. Cependant, en temps de rigueur bud-
gétaire que le Gouvernement s’est lui-même im-
posée, il convient toutefois de s’interroger sur 
l’opportunité d’une cérémonie d’une telle en-
vergure. Selon le «Luxemburger Wort», l’évène-
ment aurait en effet lieu à la LuxExpo, une salle 
ayant été louée pour l’occasion et plus de 350 
personnes seraient invitées à l’occasion. Il est es-
timé que le coût total s’élèvera à environ 
30.000 €.
Partant, j’aimerais poser les questions suivantes 
à Monsieur le Ministre de la Sécurité intérieure:
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer les infor-
mations divulguées par le «Luxemburger Wort»?
- À considérer ces informations sont exactes, 
Monsieur le Ministre n’est-il pas d’avis qu’une 
passation des pouvoirs plus décente aurait fait 
l’affaire, notamment eu égard à la volonté affi-
chée du Gouvernement de ne procéder qu’aux 
dépenses jugées indispensables?
- Monsieur le Ministre peut-il m’indiquer via 
quel poste budgétaire ces dépenses seront fi-
nancées?
- Monsieur le Ministre peut-il me renseigner sur 
les motifs de l’annulation de la «Journée de la 
Police»? Est-ce que cette journée aura lieu à 
une date ultérieure?
Réponse (16.02.2015) de M. Etienne 
Schneider, Ministre de la Sécurité intérieure:
Les informations relatives au coût de l’organisa-
tion de la cérémonie de passation des pouvoirs 
qui ont été publiées récemment par la presse 
sont erronées. Une estimation des coûts réels 
est actuellement établie à 11.000 euros. Consi-
dérant les conditions climatiques hivernales en 
février, la cérémonie doit être organisée sous 
toit, ce qui explique la majorité des frais engen-
drés. 
En 2015, le budget global de la police s’établit, 
hors frais de personnel, à 33.616.819 euros. 
Les dépenses liées à l’organisation de la céré-
monie sont couvertes par l’article budgétaire 
réglant les frais de représentation, de cérémo-
nies et de réceptions officielles de la police.
La «Journée de la Police» du 4 juillet 2015 a été 

annulée début janvier 2015, sur proposition de 
la direction générale de la police, et ce pour 
des raisons purement opérationnelles. Dans le 
cadre de la Présidence 2015 qui débute le 1er 
juillet 2015 et lors de laquelle la police doit 
fournir des efforts sécuritaires d’envergure, le 
week-end du 4 juillet est marqué par des festi-
vités de la Commission européenne à Luxem-
bourg à l’occasion du début de la Présidence. 
Par ailleurs, la police est mobilisée pour le 
concert «Rock a Field» 2015 qui aura lieu les 3, 
4, et 5 juillet et pour le «City Jogging» qui est 
organisé le 5 juillet 2015. Il y a lieu de relever 
qu’aucune «Journée de la Police» n’a été orga-
nisée pour le grand public en 2014, cette jour-
née ayant été remplacée par une journée d’in-
formation en interne.
La cérémonie de passation des pouvoirs en par-
ticulier, tout comme les cérémonies de presta-
tion de serment au sein de la Police grand-du-
cale en général, marquent un moment fort 
pour la cohésion du corps et s’inscrivent dans 
un esprit d’ouverture à l’encontre des acteurs 
civils d’importance. Ces deux composantes 
jouent un rôle prépondérant dans la mission 
régalienne assurée par la Police grand-ducale.

Question 0901 (11.02.2015) de Mme Diane 
Adehm et M. Gilles Roth (CSV) concernant 
la rémunération des fonctionnaires de 
l’État:
La fiche de rémunération du mois de février 
des fonctionnaires de l’État a été accompagnée 
d’un avis important de la part du Ministère. 
Cet avis informe, sans motivation aucune, qu’à 
partir du mois de mars 2015, les rémunérations 
des fonctionnaires de l’État seront à l’avenir vi-
rées le 3e dernier jour ouvrable du mois au lieu 
du 8e dernier jour ouvrable.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Fonction publique et de la Réforme administra-
tive:
- Monsieur le Ministre peut-il nous indiquer les 
raisons de ce report de paiement des rémunéra-
tions des fonctionnaires de l’État?
- Monsieur le Ministre s’attend-il à un effet de 
trésorerie via cette mesure? Quel est cet effet? Y 
aura-t-il un impact positif sur les recettes de 
l’État?
- Monsieur le Ministre s’est-il au préalable 
concerté avec la CGFP au sujet de cette mesure?
Réponse (26.02.2015) de M. Dan Kersch, 
Ministre de la Fonction publique et de la Réforme 
administrative:
Dans leur question parlementaire n°0901 du 
11 février 2015, les honorables Députés Diane 
Adehm et Gilles Roth notent que la fiche de ré-
munération du mois de février des fonction-
naires de l’État a été accompagnée d’un avis 
important informant, sans motivation aucune, 
qu’à partir du mois de mars 2015 les rémuné-
rations seraient à l’avenir virées le 3e dernier 
jour ouvrable du mois au lieu du 8e dernier jour 
ouvrable. Les honorables Députés demandent 
si le Ministre de la Fonction publique et de la 
Réforme administrative peut indiquer les rai-
sons de ce report. Par ailleurs, ils demandent 
quel sera l’impact de trésorerie de cette mesure 
et s’il y aura un impact positif sur les recettes 
de l’État. Finalement les honorables Députés 
posent la question si Monsieur le Ministre s’est 
concerté au préalable avec la CGFP au sujet de 
ladite mesure.
En réponse, je puis informer les honorables Dé-
putés d’abord que cette information n’a pas 
seulement été communiquée au mois de fé-
vrier 2015, mais que la fiche de rémunération 
des fonctionnaires de l’État, des employés de 
l’État et des bénéficiaires d’une pension de 
l’État a été accompagnée pour les mois de dé-
cembre 2014, de janvier et de février 2015 
d’un «avis important» informant les personnes 
concernées qu’à partir du mois de mars 2015 
leurs rémunérations seraient virées le 3e dernier 
jour ouvrable, et non plus le 8e dernier jour ou-
vrable du mois sur leur compte chèque postal 
(CCP). En même temps, les intéressés étaient 
invités à changer, le cas échéant, à partir du 
mois de mars 2015 au plus tard, le jour d’exé-
cution de leurs ordres permanents effectués en 
fin de mois à partir de leur CCP. Un calendrier 
détaillé des opérations de calcul et de paie-
ment des rémunérations pour l’année 2015 
était en outre joint à la fiche de rémunération 
envoyée au mois de janvier 2015.
Dans ce contexte, je tiens à souligner que les 
raisons à la base de cette modification s’ins-
crivent essentiellement dans une optique plus 
générale de simplification administrative et 
d’optimisation des processus de gestion des ré-
munérations payables d’avance (praenume-
rando). Jusqu’à présent, ces rémunérations 

étaient virées le 8e dernier jour du mois, tandis 
que celles des salariés de l’État, payables post-
numerando, l’étaient le 3e dernier jour du mois. 
Verser l’ensemble des rémunérations dues le 
même jour du mois permet de regrouper et de 
mieux coordonner les opérations de saisie et de 
contrôle des données ainsi que de calcul et de 
paiement y relatives pour les différents acteurs 
concernés qui sont surtout l’Administration du 
Personnel de l’État, la direction du contrôle fi-
nancier, la Trésorerie de l’État et le Centre des 
technologies de l’information de l’État.
Finalement, je voudrais informer les honorables 
Députés que la CGFP a été informée de ce 
changement au cours d’une réunion de 
concertation en octobre 2014.

Question 0902 (11.02.2015) de Mme Clau-
dia Dall’Agnol (LSAP) concernant la cérémo-
nie de passation des pouvoirs à la direc-
tion de la Police grand-ducale:
Selon un article de presse, une cérémonie de 
passation des pouvoirs à la direction de la Po-
lice grand-ducale serait prévue pour le 27 fé-
vrier 2015. Cette cérémonie aurait un coût 
avoisinant les 33.000 euros et 350 personnes 
seraient invitées à cette occasion.
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer ces in-
formations?
- Dans l’affirmative, l’envergure de cette céré-
monie lui semble-t-elle appropriée?
- Le coût de l’organisation de la cérémonie de 
la passation des pouvoirs se trouve en quelle 
relation avec le budget de la Police grand-du-
cale?
Toujours selon cet article de presse, le budget 
utilisé aurait été initialement prévu pour l’orga-
nisation de la «Journée de la Police» le 4 juillet 
2015 qui aurait dû, dans le contexte de la Pré-
sidence luxembourgeoise du Conseil de l’Union 
européenne, être cofinancée par la Commis-
sion européenne. Or, il semble qu’un délai 
pour la demande d’un tel subside auprès de la 
Commission n’ait pas été respecté, ce qui au-
rait amené l’annulation de la «Journée de la Po-
lice».
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer ces in-
formations? Existe-t-il un lien entre la cérémo-
nie de passation des pouvoirs prévue pour le 
27 février et l’annulation de la «Journée de la 
Police»?
- D’une manière générale, Monsieur le Ministre 
est-il d’avis que, au vu de l’effort de consolida-
tion budgétaire, les dépenses pour l’organisa-
tion de cérémonies et d’autres événements 
pourraient être réduites?
Réponse (16.02.2015) de M. Etienne 
Schneider, Ministre de la Sécurité intérieure:
Une cérémonie de passation des pouvoirs du 
directeur général de la police est organisée en 
date du 27 février 2015. Les informations rela-
tives au coût de la cérémonie publiées récem-
ment par la presse sont erronées. Une estima-
tion des coûts réels est actuellement établie à 
11.000 euros. Considérant les conditions cli-
matiques hivernales, la cérémonie doit être or-
ganisée sous toit, ce qui explique la majorité 
des frais engendrés.
Plusieurs membres du Gouvernement, des dé-
putés membres des commissions parlemen-
taires de la force publique et des affaires étran-
gères, des représentants de ministères et d’ad-
ministrations ainsi que d’autorités judiciaires as-
sisteront à la cérémonie. Par ailleurs, considé-
rant la coopération policière étroite et indis-
pensable avec nos pays voisins, des membres 
de différentes forces de police des pays limi-
trophes ainsi que d’Europol sont également in-
vités. La cérémonie s’inscrit non seulement 
dans le sillage d’une longue tradition militaire, 
mais marque également un moment de «re-
nouveau» pour la Police grand-ducale. 
Le budget 2015 de la Police grand-ducale 
s’établit, hors frais de personnel, à un total de 
33.616.819 euros. Les dépenses liées à l’orga-
nisation de la cérémonie sont couvertes par 
l’article budgétaire réglant les frais de représen-
tation, de cérémonies et réceptions officielles 
de la police. Partant, les dépenses prévues pour 
l’organisation de la cérémonie de passation des 
pouvoirs du 27 février prochain représentent 
0,03% du budget global.
La «Journée de la Police» du 4 juillet 2015 a été 
annulée début janvier 2015 sur proposition de 
la direction générale de la police, et ce pour 
des raisons purement opérationnelles. Dans le 
cadre de la Présidence 2015, qui débute le 1er 
juillet 2015 et lors de laquelle la police doit 
fournir des efforts sécuritaires d’envergure, le 
week-end du 4 juillet est marqué par des festi-
vités de la Commission européenne à Luxem-
bourg à l’occasion du début de la Présidence. 



QUESTIONS AU GOUVERNEMENT 2014-2015

Q131

Par ailleurs, la police est mobilisée pour le 
concert «Rock a Field 2015» qui aura lieu les 3, 
4, et 5 juillet ainsi que pour le «City Jogging» 
qui est organisé le 5 juillet 2015. Il y a lieu de 
relever qu’aucune journée de la Police n’a été 
organisée pour le grand public en 2014, cette 
journée ayant été remplacée par une journée 
d’information en interne.
La cérémonie de passation des pouvoirs en par-
ticulier, tout comme les cérémonies de presta-
tion de serment au sein de la Police grand-du-
cale en général, marquent un moment fort 
pour la cohésion du corps et s’inscrivent dans 
un esprit d’ouverture à l’encontre des acteurs 
civils d’importance. Ces deux composantes 
jouent un rôle prépondérant dans la mission 
régalienne assurée par la Police grand-ducale.

Question 0903 (11.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant le séjour au pair 
en Australie:
Partir en Australie pour devenir un au pair tout 
en étudiant l’anglais et en visitant le pays, est 
souvent une expérience unique pour les jeunes. 
En Australie, les au pairs sont considérés et trai-
tés comme des salariés ordinaires et nécessitent 
ainsi un permis de travail approprié appelé 
«Working Holiday Visa». Seuls les citoyens de 
certains pays, avec lesquels l’Australie a signé 
un accord spécifique, peuvent appliquer pour 
le «Working Holiday Visa». La Belgique par 
exemple a signé avec l’Australie en 2002 le 
«Agreement on a Working Holiday Visa». Par 
cet accord, de jeunes belges âgés entre 18 et 
30 ans peuvent désormais effectuer un séjour 
au pair en Australie.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse et à 
Monsieur le Ministre des Affaires étrangères:
- Est-ce que le Luxembourg et l’Australie ont 
entamé des négociations en vue de signer un 
accord dit «Agreement on a Working Holiday 
Visa»?
- Dans l’affirmative, Messieurs les Ministres 
peuvent-ils donner des précisions sur l’état ac-
tuel des négociations?
Réponse commune (27.02.2015) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse, et de M. 
Jean Asselborn, Ministre des Affaires étran-
gères et européennes:
Les départements du Ministère des Affaires 
étrangères et européennes sont en contact 
avec les ambassades d’Australie, du Canada et 
de la Nouvelle-Zélande au vu de négocier des 
accords bilatéraux «Working Holiday Scheme».
Le «Working Holiday Scheme» est un accord 
permettant aux jeunes ressortissants d’un pays 
signataire, âgés entre 18 et 30 ans, de voyager, 
travailler et faire des études dans l’autre État 
partie à cet accord bilatéral.
À cette fin, l’État hôte délivre au demandeur un 
visa appelé «Working Holiday Visa», valable 
pour une durée d’un an.
En ce qui concerne la question de Monsieur le 
Député Marc Spautz de savoir si le Luxem-
bourg a entamé des négociations avec l’Austra-
lie en vue de la conclusion d’un tel accord, le 
Ministère des Affaires étrangères et euro-
péennes informe que le nouveau Gou-
vernement australien a décidé de revoir sa poli-
tique en matière d’immigration et de visa.
Dans ce contexte, les autorités australiennes 
nous ont notifié qu’elles n’étaient pas prêtes de 
s’engager dans des pourparlers avec le Luxem-
bourg à ce stade.

Question 0904 (12.02.2015) de M. Marcel 
Oberweis (CSV) concernant le trafic de ta-
bac et des cigarettes:
Selon le règlement grand-ducal, entré en vi-
gueur le 1er janvier 2015, le Luxembourg baisse 
les accises sur le tabac et garde ainsi des prix 
avantageux par rapport à ses voisins.
Avec la hausse régulière des prix du tabac en 
Europe, le trafic des cigarettes bon marché a 
parallèlement pris une ampleur phénoménale. 
Pour citer un exemple, la Belgique constitue un 
lieu de stockage et de transit pour ce com-
merce illégal. Selon le Ministre belge des Fi-
nances Johan Van Overtveldt 170.660.180 
pièces ont été saisies chez notre voisin belge 
pendant le premier semestre 2014. Les ciga-
rettes ont été principalement issues de la Chine, 
de la Biélorussie, de la Russie et de la Pologne. 
De plus, la plupart de ces cigarettes sont de vul-

gaires contrefaçons et sont fabriquées à l’aide de 
substances nocives pour la santé.
Le Luxembourg est aussi considéré comme un 
pays de transit pour la contrebande du tabac.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Finances:
- Combien de cigarettes et de tabac à rouler de 
contrebande a-t-on découverts pendant les trois 
dernières années?
- De quels pays provenaient-elles principalement 
et à quels pays étaient-elles surtout destinées?
- Combien de personnes ont été arrêtées, pen-
dant les trois dernières années, du fait de leur 
implication dans le trafic de cigarettes ou de ta-
bac à rouler de contrebande?
- Comment la police luxembourgeoise lutte-t-
elle contre la contrebande de cigarettes?
Réponse commune (17.03.2015) de M. 
Pierre Gramegna, Ministre des Finances, et de 
M. Etienne Schneider, Ministre de la Sécurité 
intérieure:
En premier lieu, il y a lieu de préciser que le 
Luxembourg n’est pas un pays cible de contre-
bande de cigarettes contrefaites. Toutefois, en 
tant que plateforme logistique en essor et en 
tant que pays de transit, le Luxembourg doit 
néanmoins assumer sa part dans la lutte contre 
le banditisme, la piraterie et la contrefaçon en 
général et concernant les cigarettes en particu-
lier.
Durant les trois dernières années, quatre cas de 
contrebande de cigarettes ont été découverts 
et traités par les services de l’Administration 
des Douanes et Accises:
- en 2012, 25.310.000 cigarettes ont été sai-
sies. Les cigarettes, acheminées par voie aé-
rienne en provenance de Dubaï, ont été saisies 
à l’Aéroport de Luxembourg. Les cigarettes 
étaient des contrefaçons d’une marque particu-
lière et ont eu comme destination probable le 
Royaume-Uni;
- en 2014, 11.880.000 cigarettes contrefaites 
ont été saisies. Les cigarettes, acheminées par 
la route et découvertes au moyen du scanner 
mobile de l’Administration, ont eu comme pro-
venance la Chine et ont probablement été des-
tinées pour la revente en France;
- encore en 2014, l’Administration des 
Douanes et Accises a intercepté deux envois en 
courrier express. Les 212.520 cigarettes saisies 
en total ont eu comme provenance la Chine et 
comme destination le Royaume-Uni.
En cas de constatation d’infractions de contre-
bande, le service de Police judiciaire procède 
aux devoirs d’enquêtes nécessaires conformé-
ment aux dispositions du Code d’instruction 
criminelle.

Question 0905 (12.02.2015) de M. Gusty 
Graas (DP) concernant le système de vi-
gnettes de couleur:
Le 4 février 2015 le Gouvernement français 
s’est doté d’une feuille de route dans le cadre 
de la transition écologique. Parmi les mesures 
proposées à mettre en place dans le proche fu-
tur se trouve l’idée d’introduire un système de 
vignettes de couleur. Délivrés aux automobi-
listes et visiblement apposés à l’intérieur de la 
voiture, ces certificats indiqueraient la quantité 
d’émissions nuisibles par le véhicule en ques-
tion. Par la suite, certains avantages pourraient 
être attribués aux véhicules émettant peu de 
gaz toxiques, comme la possibilité de station-
nement gratuit en milieu urbain.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures et à Ma-
dame la Ministre de l’Environnement:
- Vu la problématique des oxydes d’azote, émis 
en quantité considérable avant tout par les voi-
tures à moteur diesel, les Ministres estiment-ils 
que des mesures plus contraignantes devraient 
être prises dans le domaine du transport pour 
améliorer la qualité de l’air?
- Est-ce que les Ministres sont d’avis que l’intro-
duction d’un système de vignettes de couleur 
comparable au modèle français pourrait consti-
tuer une piste d’action en cette matière?
Réponse commune (02.04.2015) de M. 
François Bausch, Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures, et de Mme Ca-
role Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment:
Par sa question parlementaire, l’honorable Dé-
puté s’interroge sur les mesures à entreprendre 
pour améliorer la qualité de l’air et particulière-
ment sur l’introduction d’une vignette écolo-
gique indiquant la quantité d’émissions nui-
sibles par véhicule.

En ce qui concerne la ville de Luxembourg, l’éla-
boration du premier plan de qualité de l’air en 
2010 avait effectivement considéré l’instauration 
d’une zone à faibles émissions comme une 
mesure potentielle d’amélioration de la qualité 
de l’air. Pourtant, l’analyse de l’impact d’une in-
terdiction de l’accès aux voitures les plus pol-
luantes avait relevé que pour le cas concret de la 
ville de Luxembourg, seulement une faible ré-
duction de la pollution était à réaliser ainsi.
En prenant encore en considération des charges 
administratives élevées, l’instauration d’une 
zone à faibles émissions n’avait finalement pas 
été retenue. Les mesures les plus efficaces rete-
nues dans le plan de qualité de l’air pour la ville 
de Luxembourg, actualisé en décembre 2011, 
sont notamment la modernisation de la flotte 
des autobus, la mise en place d’un tramway et 
l’amélioration des infrastructures ferroviaires.
Toutefois, en fonction de l’évolution de l’im-
pact des différentes sources d’émissions res-
ponsables et des normes d’émissions des mo-
teurs à combustion (normes Euro), un système 
attribuant des avantages aux véhicules moins 
polluants serait à évaluer lors de toute actuali-
sation du plan de qualité de l’air pour la ville de 
Luxembourg.
En ce qui concerne le reste du territoire du 
Grand-Duché de Luxembourg, l’analyse de 
l’impact des différentes sources d’émissions res-
ponsables et des mesures potentielles envisa-
geables est actuellement en cours dans le 
contexte de l’élaboration d’un plan national de 
qualité de l’air. À ce stade, la création de l’une 
ou l’autre forme de zone à faibles émissions 
n’est pas à exclure.
Néanmoins, l’introduction d’un système de vi-
gnettes avec un système de classification des 
véhicules sur base des normes Euro peut s’avé-
rer inadapté.
À noter à toutes fins utiles que la feuille de 
route 2015 pour la transition écologique pré-
sentée par le Gouvernement français prévoit 
l’introduction d’un «certificat de qualité de 
l’air». À cette fin, plusieurs certificats de cou-
leurs différentes seront créés en fonction des 
seuils d’émissions polluantes des véhicules. La 
Ministre de l’Écologie, du Développement du-
rable et de l’Énergie, Madame Royal, a an-
noncé que ces certificats donneront des avan-
tages aux véhicules les plus propres, mais que 
le dispositif technique devrait encore être fina-
lisé. Elle reste cependant muette sur les détails 
de ces avantages.
Actuellement en tout cas, l’introduction d’une 
telle vignette n’est pas prévue au Luxembourg.

Question 0906 (12.02.2015) de Mme 
Nancy Arendt (CSV) concernant l’assurance 
dépendance:
Si l’assurance dépendance a été créée par la loi 
de 1998, les exigences en termes de contrôles 
et d’assurance de la qualité dans toutes ces 
composantes se sont affirmées au fil des an-
nées.
Ainsi, la Caisse Nationale de Santé procède à 
des analyses régulières des données récoltées 
dans le cadre de la facturation des prestations 
de l’assurance dépendance.
La Cellule d’évaluation et d’orientation est 
chargée quant à elle de contrôler, non seu-
lement la qualité des prestations fournies, 
l’adéquation entre les prestations effectivement 
dispensées et les besoins de la personne dépen-
dante notamment au vu de la documentation 
de soins.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de la Sécurité 
sociale:
- Combien de contrôles en matière de qualité 
d’aides et de soins ont été effectués les trois 
dernières années?
- La Cellule d’évaluation et d’orientation doit-
elle annoncer les contrôles au préalable?
- Le Ministre dispose-t-il d’études ou de son-
dages concernant la satisfaction des personnes 
âgées et/ou de l’entourage de la personne dé-
pendante avec les soins et les prestations fournis?
- Le Ministre dispose-t-il de chiffres concernant 
le nombre d’abus qui sont faits au détriment de 
l’assurance dépendance par le biais d’actes fac-
turés mais non prestés?
- Dans l’affirmative, comment le Ministre envi-
sage-t-il d’y remédier?
Réponse (17.03.2015) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale:
Contrôle en matière de qualité d’aides et de 
soins
Les contrôles sont réalisés actuellement de façon 
ad hoc suite à des problèmes signalés par des 

bénéficiaires ou leurs proches, et gérés dans le 
cadre de la gestion des plaintes de la Cellule 
d’évaluation et d’orientation (CEO) de l’assu-
rance dépendance. Au cours des années 2013 et 
2014, 129 plaintes ont été enregistrées par la 
CEO, qui a procédé à 42 visites sur site, soit au 
domicile du demandeur, soit en établissement 
d’aides et de soins.
Il est à noter que chaque déplacement d’un 
professionnel de la CEO auprès d’un bénéfi-
ciaire représente un moyen d’évaluer l’état de 
la prise en charge et des prestations réalisées 
auprès de la personne dépendante par le pres-
tataire ou son entourage. Suite à des mesures 
d’amélioration des processus internes, la CEO a 
accru sa présence sur le terrain et effectue de 
façon régulière et systématique des révisions 
des prestations afin de garantir une mise à jour 
la plus actuelle possible des informations 
concernant la personne dépendante ainsi que 
de l’adéquation du plan de prise en charge et 
des conditions de sa mise en œuvre.
Dans le cadre des travaux relatifs à la réforme 
en cours, les modalités du contrôle qualité et la 
mise en place d’indicateurs nationaux seront 
précisées afin de garantir dans le futur un 
contrôle systématique dans chaque structure 
auprès de chaque prestataire ou auprès d’un 
échantillon représentatif de bénéficiaires.
Annonce des visites de contrôle
Toute visite de la CEO dans le cadre d’un 
contrôle est annoncée à l’avance. Afin d’ac-
complir sa mission de contrôle, la CEO a besoin 
d’un accès à la documentation de soins et d’un 
échange avec un responsable de soins/de ser-
vice ou un soignant ayant une bonne connais-
sance du bénéficiaire d’aides et de soins. À cela 
s’ajoute, en général, un entretien avec ce béné-
ficiaire ou un de ses proches.
Il est donc indispensable, en termes organisa-
tionnels, d’annoncer toute visite. Des visites 
impromptues sont possibles, mais très peu réa-
lisées. Elles se font, le cas échéant, uniquement 
auprès de la personne dépendante elle-même.
Satisfaction des personnes âgées et/ou de l’en-
tourage de la personne dépendante
Plusieurs études de satisfaction au niveau natio-
nal ont été réalisées.
- La première enquête «assurance dépen-
dance» depuis la création de la branche «Dé-
pendance» de la Sécurité sociale, a eu lieu en 
2006, en collaboration avec le CEPS/Instead. 
Administrée en face à face au domicile des bé-
néficiaires, elle a été complétée par 83% de 
l’échantillon.
En résumé, les bénéficiaires se disaient satisfaits 
ou très satisfaits de la manière dont leur dossier 
a été traité ainsi que de leurs prestations. 84% 
des bénéficiaires déclaraient être «satisfaits» ou 
«très satisfaits» de la manière dont leur dossier 
fut traité par la Cellule d’évaluation et d’orienta-
tion. On notera toutefois que les dossiers des 
participants à l’enquête ont tous été positive-
ment évalués. Quant aux prestations, la satisfac-
tion était légèrement moins prononcée, mais 
restait néanmoins très élevée: 72% des bénéfi-
ciaires se disaient «satisfaits» ou «très satisfaits».
Étant donné l’état de santé et l’âge parfois très 
élevé de la population dépendante, les enquê-
teurs ont reçu pour consigne de solliciter l’aide 
d’une tierce personne présente dans le ménage 
si le bénéficiaire n’était pas en mesure de ré-
pondre lui-même à l’ensemble ou à certains 
volets du questionnaire.
Seulement un tiers des bénéficiaires ont ré-
pondu eux-mêmes aux questions de l’enquê-
teur. Le second tiers a été aidé, et pour le der-
nier tiers, c’est une autre personne qui a ré-
pondu à l’enquêteur.
- La deuxième enquête au niveau national a été 
menée entre août 2009 et avril 2010 auprès de 
361 personnes résidant en établissements 
d’aides et de soins à séjour continu, bénéficiant 
de l’assurance dépendance, ne présentant pas 
de troubles cognitifs ou psychiatriques.
Cette enquête a été réalisée par interview en 
face à face, par le CRP-Santé, sur un échantillon 
aléatoire représentatif de la population bénéfi-
ciant de l’assurance dépendance en institution. 
Elle a été complétée par une enquête par ques-
tionnaire auprès des directions des établisse-
ments.
Les résultats de cette enquête ont été compa-
rés, lorsque cela était possible avec ceux de 
l’enquête menée en 2006 auprès des bénéfi-
ciaires de l’assurance dépendance pris en 
charge par les réseaux de soins à domicile.
L’étude montrait dans l’ensemble un degré de 
satisfaction élevé et même très élevé de la part 
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des bénéficiaires. La satisfaction des résidents 
est très importante pour de nombreux do-
maines, surtout pour les aspects matériels de 
l’institution, tels que le logement, les locaux, 
les repas, la sécurité, les activités de loisir, 
l’aménagement des espaces. Pour certains do-
maines, le bilan était toutefois plus nuancé et 
méritait la mise en œuvre d’efforts d’améliora-
tion comme l’organisation des soins, surtout en 
ce qui concerne l’information du bénéficiaire 
sur ses soins ou la gestion de la douleur, de 
l’anxiété et de la dépression.
Les résultats de ces deux enquêtes nationales 
ont été présentés à la presse et sont disponibles 
sur le site Internet www.mss.public.lu rubrique 
dépendance. (Publication)
En raison des spécificités de la population à in-
terviewer, des ressources à mobiliser pour réali-
ser des enquêtes par interviews et des coûts 
engendrés par le recours à un prestataire ex-
terne, d’autres enquêtes de cette envergure 
n’ont pas été réalisées depuis 2010.
La CEO a cependant décidé de réaliser, avec 
ses ressources internes et via questionnaire au-
toadministré, deux enquêtes de satisfaction, en 
2011 et en 2013. Ces enquêtes visaient no-
tamment à suivre l’application de ses engage-
ments dans le cadre de sa charte d’accueil et 
de service. L’échantillon a été composé de de-
mandeurs ayant introduit une première de-
mande d’aide et soins à domicile. Ainsi, les 
questionnaires ont été envoyés à chaque 3e de-
mandeur ayant reçu une décision positive ainsi 
qu’à chaque 3e demandeur ayant reçu une dé-
cision négative. Le taux de réponse est très 
élevé avec 52% de participation.
Pour la moitié des questionnaires renvoyés, le 
demandeur a participé activement à cette en-
quête. Pour l’autre moitié, le questionnaire a 
été rempli par un membre de la famille ou une 
personne de l’entourage. On constate que le 
92% des personnes qui ont répondu au ques-
tionnaire sont satisfaites des services offerts par 
la CEO, 43% sont même très satisfaites.
81% des personnes interrogées sont satisfaites 
de la durée du traitement de leur dossier, alors 
que 12% ont exprimé leur insatisfaction par 
rapport à cette durée (plutôt liée à des durées 
pour la mise à disposition d’un élévateur d’es-
caliers et/ou d’une adaptation du logement).
La CEO compte effectuer en 2015 une nouvelle 
vague d’enquête, via questionnaire autoadmi-
nistré, auprès des demandeurs et bénéficiaires 
de prestations d’aides et de soins.
Abus au détriment de l’assurance dépendance
La Caisse Nationale de Santé (CNS) effectue des 
contrôles de plausibilité en ce qui concerne les 
prestations facturées au vu des dotations en per-
sonnel disponibles. Dans les cas avérés de sur-
facturation, les prestataires sont sommés de res-
tituer le trop perçu à la CNS. Dans le cadre des 
contrôles de plausibilité, la CNS récupère an-
nuellement entre un et deux millions d’euros.

Question 0907 (12.02.2015) de Mme 
Nancy Arendt (CSV) concernant le système 
des chèques-services pour les activités 
sportives:
Selon une étude récente de l’Organisation de 
Coopération et de Développement Économique 
(OCDE), le Grand-Duché se classe au troisième 
rang européen en matière d’obésité. Ainsi 23% 
des résidents luxembourgeois sont en surpoids, 
contre 17% en 2002.
Le nouveau Gouvernement a souligné no-
tamment sa détermination à promouvoir dans 
les cantines scolaires et dans les structures d’ac-
cueil une alimentation saine. De même, il veut 
davantage encourager les élèves dès le plus 
jeune âge aux activités physiques, tel qu’aussi 
suggéré par le Comité Olympique et Sportif 
Luxembourgeois dans son concept intégré pour 
le sport au Luxembourg de 2014.
Depuis le 15 septembre 2009, les parents dis-
posent de la possibilité d’utiliser le système des 
chèques-services auprès de services d’animation 
et de formation sportive au niveau associatif 
agréé. Cette extension avait entre autres pour 
objectif de faciliter l’accès des enfants aux clubs 
sportifs. Or, le Gouvernement a annoncé cette 
semaine vouloir supprimer l’aide accordée aux 
parents pour entre autres les activités sportives.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de 
l’Enfance, à Madame la Ministre de la Famille, à 
Madame la Ministre de la Santé et à Monsieur 
le Ministre des Sports:

- Mesdames et Messieurs les Ministres n’es-
timent-ils pas que la suppression des chèques-
services pour les activités sportives est incom-
patible avec le programme gouvernemental sa-
chant que ce dernier prévoit notamment le 
renforcement et l’amélioration des initiatives 
favorisant une éducation motrice et sportive 
des enfants et des jeunes que ce soit dans des 
situations d’éducation formelle ou non for-
melle?
- De quelle manière le Gouvernement veut-il 
promouvoir une alimentation saine et des acti-
vités physiques dans les établissements sco-
laires?
- Mesdames et Messieurs les Ministres ne 
craignent-ils pas que l’accès aux clubs sportifs 
ne devienne problématique pour les familles à 
revenus modestes qui ne pourront plus assurer 
les coûts d’inscription qui avaient fortement di-
minué grâce au système des chèques-services?
- Sachant que de nombreux clubs ont pu, en 
tant que prestataires du système «chèque-ser-
vice accueil», développer leurs activités no-
tamment au travers de l’engagement de nou-
veaux entraîneurs, Mesdames et Messieurs les 
Ministres ne craignent-ils pas que ces derniers 
risquent d’être licenciés et que la qualité de 
l’encadrement n’en pâtisse?
Réponse commune (23.03.2015) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse, de Mme Ly-
dia Mutsch, Ministre de la Santé, et de M. Ro-
main Schneider, Ministre des Sports:
En réponse à la question parlementaire sous ru-
brique, notons d’abord que Madame la Mi-
nistre de la Famille et de l’Intégration n’est plus 
concernée par la question des chèques-services 
depuis la formation du nouveau Gouvernement 
et le volet précédemment traité par le Ministère 
de la Famille est repris par le Ministère de l’Édu-
cation nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.
La suppression du chèque-service accueil pour 
les prestataires issus du monde sportif ne consti-
tue nullement un désaveu du Gouvernement 
envers une politique favorisant un encadrement 
qualitatif des enfants au niveau des associations 
sportives.
Il s’agit plutôt de simplifier de manière significa-
tive la procédure administrative liée au calcul 
de l’aide. Le système complexe du CSA sera 
ainsi aboli à partir de l’année scolaire 2016-
2017 afin que les fonds puissent être di-
rectement versés aux associations sans devoir 
passer par la procédure actuelle, moyennant 
une clé à déterminer et dans le respect des 
conditions de qualification.
Actuellement, pour le sport comme pour les 
autres domaines dans lesquels les CSA sont va-
lables, les démarches suivantes doivent être ob-
servées: les parents doivent, dans une première 
étape, adhérer au système CSA, ce qui présup-
pose un passage obligatoire auprès de l’admi-
nistration communale de résidence de l’enfant 
pour que le revenu du ménage puisse être do-
cumenté. Seuls les enfants vivant dans un mé-
nage disposant d’un revenu inférieur à trois fois 
et demie le salaire social minimum peuvent bé-
néficier des avantages du CSA. Ces enfants dis-
posent de «trois heures gratuites» qu’ils peuvent 
faire valoir à la fin de l’année scolaire au niveau 
du CSA dans le domaine du sport. À la fin de 
l’année scolaire, ces heures sont comptabilisées 
et versées directement par le ministère à l’asso-
ciation sportive bénéficiaire. Les fonds ainsi ré-
coltés doivent être impérativement investis par 
le club bénéficiaire dans une amélioration de 
l’encadrement des jeunes du club.
Par ailleurs, l’attribution des contributions éta-
tiques n’avait pas comme objectif ni effet géné-
ralisé une diminution des coûts d’inscription 
auprès des clubs de sport. Il est vrai que cer-
tains clubs ont utilisé les fonds leur attribués 
pour réduire les frais d’inscription aux parents 
sans qu’ils y aient été incités par les règlements 
du chèque-service accueil. Une comparaison 
des frais d’inscription aux clubs des fédérations 
impliquées fait d’ailleurs état de différences 
considérables.

Les ministres impliqués se sont engagés à défi-
nir des modalités qui respectent, comme par le 
passé, le principe de subsidiarité envers le 
monde associatif sportif et qui définissent un 
encadrement de qualité pour les enfants presté 
par des entraîneurs disposant d’une qualifica-
tion spécifique pour cet encadrement. Des 
changements concernant l’accès aux clubs de 
sport pour familles à revenus modestes ne subi-
ront pas de changements notables vu que les 
fonds «anciennement chèque-service accueil» 
restent acquis aux clubs pour autant que ceux-
ci remplissent les conditions de qualité d’un 
encadrement sportif d’enfants, objectif déjà 
visé par les règles concernant l’attribution de 
fonds dans le cadre du système chèque-service 
accueil actuel.

Bien que le système chèque-service accueil soit 
aboli dès 2016-2017, les fonds actuellement 

inscrits au budget du Ministère de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse 
concernant le sport seront transférés au budget 
du Ministère des Sports, et ceci à partir de l’an-
née budgétaire 2016. Pour ce qui est des coûts 
d’inscription aux clubs sportifs, le versement 
direct des fonds aux clubs répondant aux cri-
tères permettra, le cas échéant, de contreba-
lancer le coût des inscriptions dans l’intérêt des 
personnes rencontrant des problèmes de pou-
voir payer une carte de membre.

Étant donné que les fonds ne seront pas per-
dus, mais seulement redistribués et éventuelle-
ment intégrés dans d’autres subsides, la ques-
tion de licenciements d’entraîneurs engagés 
dans le cadre des CSA devient sans objet pour 
autant que les entraîneurs que le club met à la 
disposition des jeunes du club répondent, 
comme par le passé, aux conditions de forma-
tion fixées.

Par ailleurs, le Gouvernement continue à pro-
mouvoir une alimentation saine et des activités 
physiques dans les établissements scolaires 
comme prévu par le programme national 
«GIMB - Gesond iessen, Méi bewegen». Ce 
programme repose sur une politique intermi-
nistérielle commune, adoptée en 2006 ini-
tialement entre les Ministères de la Santé, de 
l’Éducation nationale, de la Famille et des 
Sports. À cette démarche interministérielle se 
sont associés plus tard le Ministère de l’Agricul-
ture, notamment dans le cadre du projet 
«Fruit@school», ainsi qu’en 2011 les ressorts 
ministériels des Transports, de l’Intérieur et de 
l’Égalité des chances dans le cadre de l’exten-
sion du plan d’action GIMB concernant plus 
spécifiquement le volet de l’activité physique.

Le programme national GIMB vise trois objec-
tifs principaux:

- une sensibilisation et information sur l’impor-
tance des modes de vie favorables à la santé 
physique, psychique et sociale, notamment par 
des initiatives interdisciplinaires, locales et du-
rables;

- une alimentation saine et équilibrée, entre 
autres par l’élaboration de politiques alimen-
taires saines au niveau des collectivités, spécifi-
quement celles accueillant des enfants et des 
jeunes;

- une augmentation, en quantité et en qualité, 
de l’activité motrice de la population, no-
tamment des enfants et des adolescents.

Question 0909 (12.02.2015) de Mme Clau-
dia Dall’Agnol (LSAP) concernant les 
«Coachs sportifs» et «entraîneurs per-
sonnels»:
Nous constatons que de plus en plus de 
«coachs sportifs» et d’«entraîneurs personnels» 
offrent leurs services sur Internet, via les ré-
seaux sociaux ou encore dans les salles de fit-
ness. Il est avéré que les «coachs sportifs» qui 
effectuent un suivi d’une personne souhaitant 
améliorer sa condition physique ou se rétablir 
d’une maladie jouent un rôle important dans la 
prévention des maladies et contribuent donc 
aussi à la réduction de problèmes de santé pu-
blique.
Or, il semblerait que cette profession n’est pas 
correctement encadrée juridiquement. Ainsi, 
n’importe qui peut s’autoproclamer entraîneur 
ou «coach sportif» sans être en possession d’un 
quelconque diplôme légitimant son activité. 
Ceci est d’autant plus dangereux lorsqu’il s’agit 
d’élaborer des entraînements pour des popula-
tions à risque, comme par exemple les enfants 
obèses, les personnes diabétiques ou présen-
tant une scoliose. Dans ces cas, un entraîne-
ment mal adapté peut faire plus de mal que de 
bien.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Sports:
- Les services du Ministère des Sports 
connaissent-ils le nombre de «coachs sportifs» 
exerçant sans qualification appropriée?
- Monsieur le Ministre prévoit-il de réglementer 
cette profession en créant par exemple un sta-
tut de «l’entraîneur personnel»?
- Quelles seraient, selon l’avis de Monsieur le 
Ministre, les qualifications minimales dont de-
vraient disposer les «entraîneurs personnels» 
pour pouvoir exercer?
Réponse (06.03.2015) de M. Romain 
Schneider, Ministre des Sports:
Pour pouvoir parler de «coach sportif», il faut 
qu’il y ait un titre protégé en la matière. Or, ce 
n’est pas le cas à l’heure actuelle.
Pour cette même raison, il est impossible de 
connaître un chiffre exact, ni approximatif, de 
tels «coachs sportifs» pouvant exister au Luxem-
bourg. Pour l’instant, les seuls professionnels 

pouvant se prévaloir d’une qualification sanc-
tionnée par un diplôme en la matière sont les 
professeurs d’éducation physique et sportive.
Dans l’actuel programme gouvernemental, il 
est spécifié que les métiers du sport feront l’ob-
jet d’une réglementation. Un groupe d’experts 
auprès de la Commission européenne, auquel 
participent activement des représentants du 
Ministère des Sports, traite d’une harmonisa-
tion des diplômes au niveau européen. Au ni-
veau national, c’est l’École nationale de l’édu-
cation physique et des sports (ENEPS) qui est 
compétente en matière de formation des for-
mateurs. L’ENEPS est en train de procéder à 
une adaptation de ses formations, notamment 
au niveau du moniteur du sport-loisir du cycle 
inférieur, afin de pouvoir proposer une offre de 
formations compartimentée répondant aux be-
soins sur le terrain. Ainsi, une formation spé-
ciale en fitness ou de «coach sportif», par 
exemple, pourrait faire partie d’une telle offre.
En ce qui concerne la qualification minimale re-
quise pour pouvoir exercer en tant qu’entraî-
neur personnel, il faut être en possession du 
brevet de moniteur de sport-loisir, ce qui im-
plique une formation de base comprenant 120 
heures de cours théoriques, de stage pratique 
ainsi que d’exercices pratiques. Une telle for-
mation pourrait donner droit à un brevet 
d’État.

Question 0910 (12.02.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant la politique 
d’investissement du Gouvernement et du 
«Fonds de Compensation» commun au 
régime général de pension:
Unter dem Motto „Divest Lëtzebuerg“ de-
monstrierten Klima-AktivistInnen gestern Mor-
gen auf der Place Clairefontaine gegen öffentli-
che Investitionen in fossile Energien und die 
Atomenergie sowie für den Ausbau der erneu-
erbaren Energien. Zu der Demonstration hat-
ten die in der Plattform Votum Klima zusam-
mengeschlossenen luxemburgischen Nicht -
regierungsorganisationen aufgerufen; Unter-
stützung erhielten sie zudem durch die luxem-
burgische Transition-Bewegung. Mit dieser Ak-
tion machte Votum Klima darauf aufmerk sam, 
dass der „Fonds de Compensation“ (FdC) des 
luxemburgischen Pensionsfonds bedeutende 
Summen in Unternehmen investiert, die in den 
Bereichen fossile Energien und Atomenergie tä-
tig sind.
Dabei stellt Votum Klima fest, dass, einer Unter-
suchung des Geschäftsberichts von 2013 zu-
folge, der Fonds de Compensation - über Ak-
tien und Obligationen - mehr als eine halbe 
Milliarde Euro alleine in die Erdölbranche inves-
tiert, was rund 4,4% des Gesamtvolumens des 
FdCs entspräche. Hinzu kämen etwa 7 Millio-
nen Euro, die in Unternehmen der französi-
schen Nuklearindustrie investiert würden, so-
wie Investitionen in Konzerne der Kohlebran-
che. Der FdC halte Beteiligungen an 48 der 
100 größten Kohlefirmen sowie Beteiligungen 
an 75 der 100 größten Ölfirmen, darunter 
Shell, Gazprom und ExxonMobil, und fördere 
mit seiner Investitionspolitik Konzerne, die die 
Umwelt und das Klima zerstörten sowie Men-
schenrechte missachteten.
Die Organisationen forderten die Regierung 
auf, kurzfristig keine weiteren Investitionen in 
Fossil- und Atomenergie vorzunehmen und 
mittelfristig ein Umschichten des Portfolios zu-
gunsten der erneuerbaren Energien in die 
Wege zu leiten. Sie appellierten an die Regie-
rung, öffentliche Gelder nachhaltig zu investie-
ren, z. B. in den lokalen Ausbau der erneuerba-
ren Energien.
In diesem Zusammenhang möchte ich von 
dem für den luxemburgischen öffentlichen 
Pensionsfonds zuständigen Minister wissen:
1) Kann der Minister die Feststellungen aus der 
Untersuchung des Geschäftsberichtes 2013 
durch Votum Klima bestätigen?
2) Wenn nicht, worin unterscheiden sich die 
Feststellungen der Regierung von denjenigen 
von Votum Klima?
3) Wenn ja, teilt die Regierung die Einschät-
zung, dass eine solche Investitionspolitik in 
Konzerne, die die Umwelt und das Klima zer-
stören sowie Menschenrechte missachten, un-
zulässig ist?
4) Wie verhält es sich mit den indirekten Inves-
titionen, die bisher im Bericht nicht erfasst wer-
den, wie etwa der hohe Anteil an Investitionen 
in den Bankensektor, der seinerseits in die fos-
sile Branche investiert? Wie hoch sind dabei die 
Investitionen in klimaschädliche Aktivitäten?
5) Teilt die Regierung die Forderung der ge-
nannten Organisationen nach einer Umschich-
tung des Portfolios des FdC zugunsten erneuer-
barer Energien, ebenso wie die Forderung, öf-
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fentliche Gelder nachhaltig zu investieren, z. B. 
in den lokalen Ausbau der erneuerbaren Ener-
gien?
6) Wenn ja, wie und mit welcher Zielsetzung 
will die Regierung dabei vorgehen und wie 
sieht der Zeitplan dazu aus?
Réponse (06.03.2015) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale:
Ad 1) und 2) Der Fonds de Compensation 
(FdC) publiziert auf seiner Internetseite www.
fdc.lu die hauptsächlichen Orientierungen sei-
ner Investitionspolitik sowie seine Optionen in 
puncto sozialverträgliche Anlagepolitik und die 
diesbezügliche Ausschlussliste. Zudem veröf-
fentlicht die Internetseite aus Transparenz-
gründen die Jahresberichte, welche alle durch 
die SICAV-FIS zum 31. Dezember des Jahres ge-
tätigten Investitionen auflisten. So hat jeder 
Bürger die Möglichkeit, die vom FdC getätig-
ten Investitionen abzurufen und auszuwerten.
Ad 3) Die derzeitige Investitionspolitik des FdC, 
welce von der Regierung gutgeheißen wird, hat 
eine Minimisierung des Risikos zum Ziel, wel-
ches durch eine maximale Diversifizierung der 
Investitionen erreicht werden soll. Diese Diversi-
fizierung führt dazu, dass der FdC eine sehr 
große Anzahl an Beteiligungen besitzt, jedoch 
mit einem jeweils sehr niedrigen Anteil am Bör-
senkapital der betreffenden Unternehmen. Von 
daher haben die Investitionen des FdC keinen 
Einfluss auf die Zielsetzungen und Orientierun-
gen der besagten Unternehmen. Der FdC inves-
tiert in keine Unternehmen, welche die von Lux-
emburg unterzeichneten internationalen Kon-
ventionen nicht respektiert, und dies insbeson-
dere in den Bereichen Umwelt, soziale Verant-
wortung, Arbeitsrecht und Menschenrechte. Be-
sagte Unternehmen, in welche nicht investiert 
werden kann, sind in jener Ausschlussliste einge-
tragen, welche auch auf der Internetseite veröf-
fentlicht wird.
Ad 4) Bezüglich der indirekten Investitionen in 
Unternehmen aus dem Gebiet der fossilen Ener-
giequellen, unter anderem durch den Banken-
sektor, muss man hervorstreichen, dass dieser, 
wie alle anderen Bereiche, in welche investiert 
wird, Teil der Referenzindizes ist, welche den 
einzelnen Abteilungen der SICAV-FIS des FdC 
zugeordnet sind. Da der Finanzsektor sehr oft 
der hervorragende Sektor innerhalb dieser Indi-
zes ist und da die Referenzindizes den Bereich 
der zulässigen Investitionen bestimmen, ist of-
fensichtlich, dass Investitionen einer bestimm-
ten Höhe in diesem Bereich getätigt werden. 
Der FdC hat keine Informationen betreffend 
den Impakt dieser indirekten Investitionen.
Ad 5) und 6) Die Regierung befürwortet die ak-
tuelle Politik des FdC, welche auf der Minimi-
sierung des Investitionsrisikos durch eine Maxi-
mierung der Investitionsvielfalt basiert, sowie 
die sozial verträgliche Ausrichtung der Investiti-
onen. Der FdC ist nicht befugt, andere parteili-
che Investitionspraktiken zu verfolgen, für die 
er keinen offiziellen Auftrag hat. In Anlage be-
findet sich ein Brief des FdC vom 27. Mai 2011, 
in dem die Investitionspolitik des FdC bestimmt 
wurde.

Question 0911 (13.02.2015) de Mme Josée 
Lorsché (déi gréng) concernant les nouvelles 
règles et principes transcrits dans le 
Code antidopage luxembourgeois:
Le Code mondial antidopage vise à harmoniser 
les politiques et réglementations antidopage 
des organisations sportives et des autorités pu-
bliques au niveau international. À ce jour, ce 
code a été accepté par plus de 660 signataires 
et notamment par la plupart des organisations 
nationales antidopage.
Le 1er janvier 2015, l’Agence mondiale antido-
page (AMA) a publié son nouveau code, qui 
modifie celui de 2009. L’Agence luxembour-
geoise antidopage (ALAD) a par la suite trans-
crit les nouvelles règles et principes dans le 
code antidopage luxembourgeois. 
Compte tenu du fait que le nouveau Code 
mondial impose désormais une localisation des 
sportifs 24 heures sur 24, la France se montre 
très réservée quant à la mise en œuvre de cette 
nouvelle disposition. Pour protéger la vie privée 
des sportifs, le Conseil d’État français a d’ail-
leurs exigé l’accord préalable de la personne vi-
sée pour que le contrôle puisse se faire pendant 
la nuit, ce qui pourrait limiter sa portée.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Sports:
1. Monsieur le Ministre n’est-il pas d’avis que la 
mesure d’instituer des contrôles au domicile 
des sportifs à toute heure du jour et de la nuit 
porte atteinte à la liberté des sportifs de circuler 
et de vivre librement? 
2. Cette disposition n’est-elle pas dispropor-
tionnée à l’égard des résultats escomptés?

3. Monsieur le Ministre peut-il m’informer sur 
la façon de mettre en œuvre la nouvelle dispo-
sition au Luxembourg afin de garantir aux 
sportifs le respect de leurs droits les plus fonda-
mentaux?
Réponse (04.03.2015) de M. Romain 
Schneider, Ministre des Sports:
Ad 1. et 2. L’article 5.2 du nouveau Code mon-
dial dispose que «tout sportif peut être tenu de 
fournir un échantillon à tout moment et en 
tout lieu par une organisation antidopage 
ayant autorité pour le soumettre à des 
contrôles». Non seulement le Conseil d’État 
français, comme le dit l’honorable Députée, 
mais également le Sénat français, se sont mon-
trés soucieux que la transcription de cette exi-
gence dans le droit interne français soit respec-
tueuse du principe de l’inviolabilité du domi-
cile, du droit à la vie privée et garantisse une 
stricte proportionnalité entre les atteintes por-
tées aux droits des sportifs et les enjeux de la 
lutte contre le dopage en termes de loyauté 
des compétitions sportives et de préservation 
de la santé publique.
Si le principe énoncé à l’article 5.1 du nouveau 
Code mondial ne figurait pas encore dans l’an-
cienne version du Code mondial, il reprend en 
fait une règle déjà contenue à l’article 11.1.4 
de l’ancien «Standard international de 
contrôle» en vertu de laquelle un sportif doit 
être disponible pour un contrôle «à tout mo-
ment». À la lecture du début de l’article 5.2, on 
est tenté de croire que le sportif peut effective-
ment être soumis à un contrôle à son domicile 
non seulement à toute heure du jour, mais éga-
lement de la nuit. Considérée isolément, la dis-
position est susceptible de porter atteinte à la 
«liberté des sportifs de vivre librement» et est 
«disproportionnée à l’égard des résultats es-
comptés».
Ad 3. Or, la disposition en début de l’article 5.2 
du Code mondial est tempérée dans la suite 
par l’affirmation que chaque organisation anti-
dopage sera compétente pour les contrôles en 
compétition et les contrôles hors compétition. 
Aussi, l’article 5.2 fait-il partie de ces articles du 
Code qui laissent aux signataires une certaine 
latitude quant à leur mise en œuvre.
Un sportif peut être contrôlé en compétition 
ou hors compétition. Dans le deuxième cas, il 
peut arriver que les contrôleurs se présentent à 
l’entraînement, l’autre cas de figure étant celui 
où un échantillon est prélevé au domicile du 
sportif. Qu’il s’agisse d’une compétition ou 
d’un entraînement, le contrôle peut être pro-
grammé à tout moment. Rien d’anormal que 
l’Agence luxembourgeoise antidopage ait re-
pris à son compte la disposition qu’un sportif 
qui relève de sa compétence pour les contrôles 
doit fournir un échantillon à tout moment et 
en tout lieu pour couvrir ces hypothèses (article 
5.2.2 du Code ALAD).
Les contrôles effectués à domicile par contre 
sont régis par des règles très strictes avec cette 
précision aussi que ne sont soumis à ces règles 
que les membres du groupe cible de l’ALAD, à 
savoir les membres des cadres sportifs du COSL 
et les membres de la section des sportifs d’élite 
de l’armée. Il y a lieu ici de se reporter à l’ar-
ticle 5.6.1 du Code ALAD suivant lequel «les 
sportifs, identifiés comme appartenant au 
groupe cible de l’ALAD sont tenus de fournir 
des renseignements précis et actualisés sur leur 
localisation, de préférence via le système 
ADAMS ou exceptionnellement par d’autres 
moyens de communication convenus avec 
l’ALAD. Les données de localisation sont trans-
mises avant le premier jour de chaque tri-
mestre. Le sportif doit indiquer pour chaque 
jour, de 06.00 h à 23.00 h une période de 60 
minutes pendant laquelle il peut être joint en 
vue d’un contrôle». L’expérience montre que 
les sportifs indiquent presque toujours leur do-
micile comme lieu où ils se tiennent dispo-
nibles pour un contrôle et que la période se si-
tue le plus souvent tôt le matin avant le départ 
du sportif à son travail ou à l’entraînement.

Question 0912 (13.02.2015) de Mme Taina 
Bofferding (LSAP) concernant les reproches 
de discriminations dans l’octroi des 
bourses d’études par les autorités luxem-
bourgeoises formulés par le GEIE (grou-
pement européen d’intérêt écono-
mique):
D’après un article paru sur le site Internet le-
quotidien.lu, les travailleurs frontaliers regrou-
pés au sein du GEIE (groupement européen 
d’intérêt économique) «Frontaliers européens» 
déplorent encore des discriminations dans l’oc-
troi des bourses d’études par les autorités 
luxembourgeoises.
Une des critiques formulées concerne les aides 
aux logement que l’État français accorde à 
ceux qui remplissent certaines conditions de 

revenus, qu’ils soient étudiants ou non. Il se 
trouverait que le CEDIES (Centre de Documen-
tation et d’Information sur l’Enseignement Su-
périeur) déduirait ces aides du montant des 
bourses pour les enfants de non-résidents, alors 
que les enfants des résidents sont tout autant 
éligibles à ces aides appelées APL en France. 
D’après le GEIE, le formulaire pour les enfants 
de résidents ne les questionnerait même pas 
pour savoir s’ils bénéficient ou non d’une aide 
au logement dans le pays de leurs études.
De plus, le groupement pointe du doigt le trai-
tement des enfants non biologiques, issus de 
familles recomposées. Ces enfants se seraient 
vu refuser l’aide financière, sous la loi de 2013 
encore, au motif qu’ils ne seraient pas des en-
fants directs. Alors que les mêmes enfants se-
raient fiscalement à charge des deux parents et 
qu’avant la réforme des bourses d’études de 
2010, ces mêmes enfants auraient eu droit aux 
allocations familiales, si le parent non biolo-
gique travaillait au Luxembourg.
Dès lors, j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre de l’Enseigne-
ment supérieur et de la Recherche:
- Monsieur le Ministre a-t-il connaissance des 
critiques formulées par le GEIE «Frontaliers eu-
ropéens»?
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer l’exac-
titude de la critique qu’en matière d’aides aux 
logements françaises, étudiants résidents et 
non-résidents seraient traités de manière iné-
gale? Dans l’affirmative, Monsieur le Ministre 
envisage-t-il de résoudre les problèmes soule-
vés? Si oui, par quels moyens et dans quel dé-
lai?
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer la dé-
claration qu’encore sous la loi de 2013, des en-
fants non biologiques se seraient vu refuser 
l’aide financière? Est-ce qu’il en est toujours de 
même sous la loi de 2014? Dans l’affirmative, 
Monsieur le Ministre envisage-t-il de résoudre 
les problèmes soulevés? Si oui, par quels 
moyens et dans quel délai?
Réponse (16.03.2015) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Enseignement supérieur et 
de la Recherche:
J’ai l’honneur d’apporter les précisions sui-
vantes en réponse à la question parlementaire 
n°0912 de Madame la Députée Taina Boffer-
ding.
Je peux d’ores et déjà vous confirmer que j’ai 
pris connaissance des critiques formulées par 
l’association des travailleurs frontaliers.
Dans ce contexte, je tiens à souligner que l’aide 
financière pour études supérieures accordée à 
l’étudiant résident ainsi qu’à l’étudiant non-ré-
sident est une aide de substitution telle que dé-
finie à l’article 8 de la loi du 24 juillet sur les 
aides financières.
L’application de l’article 8 précité entraîne que 
les aides au logement (APL) que l’État français 
accorde entre autres aux étudiants, tombent 
dans le champ des dispositions relatives à l’an-
ticumul pour les résidents en France, mais pas 
pour les résidents d’autres États.
À partir de l’année académique 2014-2015, il 
est tenu compte du ménage dont l’étudiant 
non-résident fait partie pour définir certains as-
pects de l’éligibilité à une aide financière de 
l’État luxembourgeois. Il n’y est plus fait réfé-
rence à la descendance biologique.
À la fin de l’année académique 2014-2015, 
une analyse détaillée des répercussions des dif-
férentes dispositions de la loi sur les aides finan-
cières sera réalisée.

Question 0913 (13.02.2015) de MM. André 
Bauler et Edy Mertens (DP) concernant le 
début des travaux de gros œuvre concer-
nant la construction du Lycée de Cler-
vaux (LCL):
Le Gouvernement avait annoncé que les tra-
vaux de gros œuvre concernant la construction 
du Lycée de Clervaux (LCL) débuteraient en 
2015.
Voilà pourquoi nous nous empressons de poser 
les questions suivantes à Monsieur le Ministre 
du Développement durable et des Infrastruc-
tures et à Monsieur le Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse:
1. Les Ministres peuvent-ils nous présenter les 
conclusions de la procédure de soumission pu-
blique?
2. À quelle date la pose de la première pierre 
pourra-t-elle avoir lieu?
3. Quelle sera la durée probable des travaux de 
construction dans leur ensemble?
Réponse commune (26.03.2015) de M. 
François Bausch, Ministre du Développement 

durable et des Infrastructures, et de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse:
Ad 1. Étant donné que la procédure relative à 
la soumission publique du 17 novembre 2014 
des travaux de terrassement, d’assainissement 
et de gros œuvre est en cours de finalisation, 
des conclusions ne peuvent actuellement être 
communiquées. Suite à l’analyse des offres et 
aux demandes de renseignements supplémen-
taires, la passation de la commande est actuel-
lement prévue pour avril 2015.
Ad 2. Par conséquent le début des travaux tout 
comme le premier coup de pelle auront lieu 
dans les deux mois qui suivent la date de la 
commande.
Ad 3. Le planning prévisionnel prévoit l’achève-
ment du lycée pour la rentrée scolaire 2018. 
De ce chef, le Lycée de Clervaux ouvrira ses 
portes en septembre 2018. Il est prévu que le 
lycée démarre avec les classes de la division in-
férieure de l’enseignement secondaire et du 
cycle inférieur de l’enseignement secondaire 
technique y compris le régime préparatoire vi-
sant à régionaliser l’offre scolaire.

Question 0914 (16.02.2015) de M. Alex 
Bodry (LSAP) concernant l’augmentation du 
fonds dit «Reynders-Juncker»:
Lors d’une réunion commune à Bruxelles le 5 
février 2015, les Gouvernements luxembour-
geois et belge ont conclu l’accord «Gäichel 
VIII» qui prévoit e. a. que le Luxembourg por-
tera sa participation au fonds dit «Reynders-
Juncker» de 18 à 30 millions d’euros par an, ce 
qui représente une hausse de près de 70%. Il 
s’agit de dotations que l’État fédéral belge re-
distribue aux communes de la région fronta-
lière à titre de compensation financière en rela-
tion avec la présence de travailleurs frontaliers 
sur leur territoire.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Premier Ministre:
- Est-ce que Monsieur le Premier Ministre peut 
donner des explications concernant l’augmenta-
tion des dotations aux communes limitrophes 
belges de 18 à 30 millions d’euros? Quelles sont 
les considérations économiques, financières et 
politiques à la base du calcul de ce montant?
- Ces dotations pourront-elles augmenter au-
delà de 30 millions d’euros? Dans l’affirmative, 
sous quelles conditions?
- Monsieur le Premier Ministre a-t-il connais-
sance de revendications financières similaires 
des régions limitrophes allemandes ou fran-
çaises?
Réponse commune (17.03.2015) de M. 
Jean Asselborn, Ministre des Affaires étran-
gères et européennes, et de M. Pierre Grame-
gna, Ministre des Finances:
L’honorable Député Alex Bodry sollicite un cer-
tain nombre de renseignements concernant 
l’accord dit «Gaïchel VIII», conclu par les Gou-
vernements luxembourgeois et belge lors 
d’une réunion commune en date du 5 février 
2015 à Bruxelles.
Même si l’honorable Député s’enquiert surtout 
au sujet de l’augmentation de la compensation 
financière des communes limitrophes belges, il 
y a lieu de relever que cette disposition fait par-
tie intégrante d’un ensemble plus large de me-
sures à connotation fiscale négociées dans l’in-
térêt mutuel tant du Luxembourg que de la 
Belgique.
Ainsi, le paquet renferme en outre un accord 
amiable et un avenant à la convention entre le 
Grand-Duché de Luxembourg et le Royaume 
de Belgique préventive de la double imposition 
et concernant le traitement fiscal des profes-
sions dépendantes instaurant un seuil de tolé-
rance de 24 jours ouvrables concernant la pré-
sence physique en dehors de l’État d’activité ha-
bituel. Moyennant cette disposition, qui permet 
d’acquiescer à une revendication luxembour-
geoise, l’exercice de l’activité en dehors de l’État 
d’activité habituel ne modifie plus, à compter 
du 1er janvier 2015, le pouvoir d’imposition si la 
durée des activités exercées en dehors de cet 
État est inférieure à 25 jours.
Par ailleurs, les autorités compétentes des deux 
États contractants ont convenu des modalités 
concernant les preuves de la présence physique 
sur le territoire d’un État. Le «Vademecum» 
amendé correspondant, qui sera publié avant 
avril en vue de garantir une sécurité juridique 
accrue à toutes les parties concernées, prévoit 
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en particulier une gradation en matière de 
preuves en fonction de l’activité exercée par le 
travailleur. Ainsi, pour les employés qui exercent 
une activité pour laquelle la présence sur le lieu 
de travail est indispensable, il suffit de présenter 
un contrat de travail dans lequel il est clairement 
mentionné quelles sont les fonctions exercées et 
l’endroit où elles sont exercées. En outre, il exis-
tera la possibilité, sous des conditions détermi-
nées, d’invoquer les preuves réunies pour une 
année récente pour attester la présence au cours 
d’une année antérieure.
Pour ce qui est des questions soulevées par l’ho-
norable Député, il y a lieu de préciser ce qui suit:
- Depuis 2002 et pour tenir compte dans le 
cadre particulier du régime des recettes com-
munes de l’UEBL, des effets induits par le travail 
frontalier, et afin de permettre à l’État fédéral 
belge d’assurer le financement des communes 
belges dont un nombre significatif de résidents 
exercent une activité professionnelle au Luxem-
bourg, un montant forfaitaire a été défalqué de 
la part des recettes communes revenant au 
Grand-Duché de Luxembourg pour être ajouté 
à la part revenant à la Belgique. Ladite compen-
sation a évolué comme suit:
• année 2002: 24.000.000 euros;
• année 2003: 20.000.000 euros;
• année 2004: 15.000.000 euros;
• année 2005: 15.000.000 euros.
Ce montant de 15.000.000 euros a été indexé 
annuellement au taux de 2% pour la première 
fois en 2005.
- Sur la base de l’article 3 §2 de la Décision du 
Comité de Ministres UEBL, les autorités belges 
ont revendiqué une adaptation du montant for-
faitaire en raison de l’évolution du flux frontalier 
belgo-luxembourgeois. En effet, le nombre de 
travailleurs frontaliers belges, qui est entre-
temps passé à quelque 40.000, et le montant 
correspondant des revenus professionnels d’ori-
gine luxembourgeoise justifient la majoration du 
montant actuel de 18,3 millions d’euros à 30 
millions pour l’année 2015.
- Le projet de Décision du Comité des Ministres 
de l’Union économique belgo-luxembourgeoise 
modifiant la décision du 24 octobre 1975 
concernant l’application de l’article 8 de la 
Convention coordonnée instituant l’Union éco-
nomique belgo-luxembourgeoise prévoit que la 
compensation financière au profit des com-
munes belges sera adaptée, à la hausse ou à la 
baisse, à un rythme trisannuel sur la base des re-
venus professionnels d’origine luxembour-
geoise. Une première révision peut avoir lieu au 
plus tôt en 2018. Les communes belges prises 
en considération sont celles pour lesquelles les 
taxes additionnelles fictives à l’impôt des per-
sonnes physiques représentent plus de 5% de 
l’ensemble des taxes additionnelles fictives et 
réelles à l’impôt des personnes physiques de ces 
communes.
- Le Gouvernement luxembourgeois n’a pas 
connaissance de revendications financières simi-
laires des régions limitrophes allemandes ou 
françaises. Étant donné que la compensation est 
à situer dans le cadre particulier de l’Union éco-
nomique belgo-luxembourgeoise toute do-
léance comparable manquerait de cadre légal.

Question 0915 (19.02.2015) de M. Gusty 
Graas (DP) concernant les tests salivaires 
utiles afin de détecter la somnolence des 
conducteurs routiers:
En France, des chercheurs sont en train de 
mettre en place un dispositif qui devrait per-
mettre de mesurer le degré de privation de 
sommeil des personnes à partir de l’analyse 
d’un échantillon de salive. Considérant qu’un 
certain nombre des accidents de la route sont 
causés par un manque de sommeil, les experts 
suggèrent que de tels tests salivaires pourraient 
être utiles afin de détecter la somnolence des 
conducteurs routiers.
Dans ce contexte j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures:
- Monsieur le Ministre a-t-il connaissance de re-
cherches dans le domaine de tests salivaires 
pouvant indiquer l’état de vigilance des per-
sonnes?
- Est-il d’avis que de tels tests pourraient être 
utilisés au Grand-Duché de Luxembourg 
comme moyen de prévention d’accidents de la 
route?

Réponse (10.03.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:
Par sa question parlementaire, l’honorable Dé-
puté s’interroge sur la détection de la somno-
lence des conducteurs de la route au moyen de 
tests salivaires.
Étant donné que les recherches en la matière 
n’ont pas encore abouti et que pour l’instant 
l’équipe de chercheurs français et américains, 
qui travaillent sur le projet évoqué par l’hono-
rable Député, n’ont pas encore réussi à isoler le 
marqueur salivaire en question, il s’avère préma-
turé de se prononcer au sujet de l’opportunité 
d’introduire, comme moyen de prévention d’ac-
cidents de la route, des tests salivaires permet-
tant de mesurer le degré de privation de som-
meil. 
D’une manière générale, il y a lieu de poser la 
question quant à la proportionnalité d’un tel 
moyen.

Question 0916 (19.02.2015) de M. André 
Bauler (DP) concernant les travaux de réno-
vation de la Maison de Stolzembourg du 
Château féodal de Bourscheid:
Il y a des années il avait été décidé de rénover la 
Maison de Stolzembourg du Château féodal de 
Bourscheid, l’immeuble réservé à l’accueil des 
visiteurs et la maison du concierge (l’ancienne 
porte fortifiée). Jadis il avait été annoncé que les 
travaux pourraient commencer en 2011 et que 
les coûts estimatifs se chiffraient à 1,7 millions 
d’euros.
Voilà pourquoi j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures et à Ma-
dame la Ministre de la Culture:
- Madame la Ministre et Monsieur le Ministre 
sont-ils en mesure de fournir une chronologie 
succincte des travaux réalisés jusqu’à présent?
- Madame la Ministre et Monsieur le Ministre 
peuvent-ils décrire brièvement les chantiers en-
tamés ou projetés dans ce contexte?
- Quand les travaux en question peuvent-ils être 
clôturés au plus tôt?
- Est-il possible de respecter les budgets prévus 
initialement par les ministères compétents?
- Est-il prévu de développer de nouveaux 
concepts autour de ce site médiéval afin de le 
promouvoir davantage sur les plans touristique, 
culturel et pédagogique?
Réponse (26.03.2015) de Mme Maggy Na-
gel, Ministre de la Culture:
En 2012 et 2013, le Service des Sites et Monu-
ments Nationaux (SSMN) a mis en place un 
nouvel accueil pour les visiteurs du château de 
Bourscheid. Cet espace sert encore de shop et 
de buvette. Une terrasse panoramique a été ins-
tallée sur le toit de cet édifice et qui sera acces-
sible dès que les autres travaux d’infrastructure 
seront achevés sur le site.
Quant à l’annexe à construire près de la Maison 
de Stolzembourg, ainsi que le réaménagement 
de cette dernière, les travaux de planification 
sont achevés depuis un certain temps. Au vu de 
mon analyse de tous les travaux projetés par le 
SSMN sur les sites médiévaux, j’avais pris la dé-
cision, en avril 2014, de faire réaliser d’ici juin 
2015 ces travaux dans le respect des budgets 
initialement prévus.
Dans la Maison de Stolzembourg, une brasserie 
sera aménagée et qui pourrait fonctionner tous 
les jours. L’annexe hébergera des espaces pour 
le vestiaire et le stockage. Une cuisine et des sa-
nitaires y seront installés, de même qu’un ascen-
seur qui amènera le public au 1er étage de la 
Maison de Stolzembourg.
Une fois achevées, ces infrastructures serviront à 
promouvoir davantage le site. À cette fin, j’ai 
demandé à l’association en charge du site de 
me soumettre un plan de gestion.

Question 0917 (19.02.2015) de Mme Fran-
çoise Hetto-Gaasch (CSV) concernant l’élimi-
nation des déchets chimiques et biolo-
giques dans les établissements scolaires:
Durant des cours de biologie et de chimie dans 
l’enseignement secondaire et secondaire tech-
nique, les élèves utilisent des produits chimiques 
et biologiques pour des expériences.
Ainsi il incombe aux écoles de veiller à ce que 
ces produits utilisés soient éliminés conformé-
ment aux normes environnementales. Or, selon 
mes informations, dans plusieurs établissements 
scolaires, les déchets chimiques et biologiques 
sont éliminés dans les lavabos et s’écoulent ainsi 
dans les canalisations d’eaux usées.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais poser les 
questions suivantes à Madame la Ministre de 
l’Environnement et à Monsieur le Ministre de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeu-
nesse:
- Madame et Monsieur les Ministres, pourraient-
ils me confirmer la véracité de ces affirmations?
- Dans l’affirmative, comment les Ministres envi-
sagent-ils remédier à ce problème?
- Existe-t-il une circulaire pour les établissements 
scolaires afin d’assurer une élimination correcte 
des déchets chimiques et biologiques?
Réponse commune (27.03.2015) de Mme 
Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environne-
ment, et de M. Claude Meisch, Ministre de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeu-
nesse:
Selon les dispositions de la loi modifiée du 21 
mars 2012 relative aux déchets, il incombe à 
tout producteur de déchets initial ou à tout 
autre détenteur d’assurer que ses déchets 
soient évacués en conformité avec les dis-
positions de la loi.
L’article 42 de cette loi interdit l’abandon, le 
rejet ou la gestion incontrôlée des déchets. Le 
déversement de déchets dans la canalisation 
constitue une telle activité interdite.
Ces dispositions légales sont censées être 
connues et appliquées par toutes les per-
sonnes, y inclus les responsables des lycées.
En ce qui concerne la problématique soulevée, 
ni le Département de l’Environnement, ni l’Ad-
ministration de l’Environnement n’ont des con-
naissances concrètes quant à des pratiques de 
déversements dans les lycées de déchets chi-
miques et biologiques dans les lavabos.
Sur l’ensemble des lycées du Luxembourg, 43 
lycées se sont raccordés à la «SuperDrecks-
Këscht fir Betriber», dont la mission consiste 
notamment dans le conseil des établissements 
en matière de gestion de déchets. Seulement 
trois lycées ne se sont pas encore raccordés à 
cette action.
Sur les 43 lycées rattachés à la «SuperDrecks-
Këscht fir Betriber», 27 se sont vus attribuer le 
label de qualité de la «SuperDrecksKëscht». Les 
critères à respecter pour l’attribution du label 
de qualité concernent:
- la motivation du personnel;
- la mise en œuvre de mesures de prévention;
- des stations de collecte bien visibles et acces-
sibles;
- l’entreposage sûr et conforme des déchets;
- la collecte séparée des différents types de dé-
chets;
- la valorisation et l’élimination transparentes et 
à un niveau de qualité élevé des déchets;
- une gestion respectueuse de l’environnement.
Sont pris en considération pour l’attribution du 
label l’ensemble les déchets résultant de l’en-
semble de l’établissement et non seulement les 
déchets de produits chimiques.
Dans le cadre du raccordement d’un lycée à la 
«SuperDrecksKëscht», un inventaire détaillé des 
substances chimiques utilisées dans l’établisse-
ment concerné est établi en coopération avec 
un expert en produits chimiques de la «Su-
perDrecksKëscht». Cet inventaire comporte éga-
lement des instructions concernant la collecte, 
l’emballage et l’étiquetage conformes des dé-
chets résultant de l’utilisation de ces produits.
Selon les informations dont dispose l’Adminis-
tration de l’Environnement, Madame la Ministre 
de l’Éducation nationale et de la Formation pro-
fessionnelle a adressé au cours de l’année 2008 
deux circulaires aux lycées et lycées techniques 
les invitant entre autres à établir un inventaire 
des substances chimiques utilisées, à éliminer les 
substances dangereuses qui ne sont pas indis-
pensables, à assurer une information et une for-
mation appropriées des enseignants et des per-
sonnes responsables des laboratoires et des 
salles spéciales.
Dans la mesure où il subsiste des indices selon 
lesquels des produits chimiques et biologiques 
sont encore déversés dans la canalisation, j’ai 
convenu avec Monsieur le Ministre de l’Éduca-
tion nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse 
qu’il adresse une circulaire commune aux lycées 
et lycées techniques les invitant à respecter scru-
puleusement les dispositions légales en matière 
de gestion des déchets et instruire ceux qui ne 
disposent pas encore du label de qualité de la 
«SuperDrecksKëscht», de prendre toutes les me-
sures nécessaires afin d’acquérir dans les plus 
brefs délais ce label.

Question 0918 (19.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la pratique de mo-
tocross:

On a récemment pu lire dans la presse que 
l’autorisation du Ministère de l’Environnement 
pour l’exploitation du circuit de motocross de 
Bockholtz-Goesdorf serait venue à expiration et 
que seules quelques courses pourraient se tenir 
à l’avenir sur le site.
Alors qu’il s’agissait de la dernière piste au 
Luxembourg ouverte à la pratique du moto-
cross, j’aimerais poser les questions suivantes à 
Monsieur le Ministre des Sports:
- Comment le Gouvernement entend-il à l’ave-
nir soutenir la pratique du motocross? 
- Est-ce que le Gouvernement est en train de 
chercher un site alternatif au circuit de Bock-
holtz-Goesdorf pour notamment permettre les 
entraînements de motocross? 
- Dans l’affirmative, quels sont ces sites? 
- Dans la négative, quel appui le Gou-
vernement réservera-t-il à l’avenir aux motocy-
clistes concernés?
Réponse (06.03.2015) de M. Romain 
Schneider, Ministre des Sports:
Les propos publiés dans la presse auxquels il est 
fait référence dans la présente question parle-
mentaire et d’après lesquels l’exploitation du 
circuit de motocross de Bockholtz-Goesdorf se-
rait venue à expiration sont erronés en ce que 
ladite autorisation a été transférée du club de 
Motocross au département ministériel des 
Sports, aujourd’hui Ministère des Sports, en 
date du 6 mai 2013.
Le problème de la piste réside dans le fait 
qu’elle se situe dans une zone verte, ce qui 
comporte certaines contraintes. Tant que le ter-
rain sur lequel se situe la piste de motocross ne 
se trouve pas dans le plan d’aménagement gé-
néral de la commune, toute modification pou-
vant garantir et améliorer la sécurité sur la piste, 
aussi menue soit-elle, n’est pas possible. La com-
mune ne s’oppose pas à la pratique de moto-
cross, mais souhaite que toutes les mesures de 
sécurité soient respectées. Pour l’heure, la com-
mune n’a pas déposé la demande d’intégration 
du terrain en question dans son PAG. Des solu-
tions sont sondées au sein du Gouvernement 
afin de trouver une approche plus souple pou-
vant satisfaire toutes les parties impliquées, dans 
le respect des lois et règlements existants.
Étant donné que la pratique du motocross n’est 
pas interdite sur le site de Bockholtz, la re-
cherche d’un site alternatif devient sans objet. 
Transférer toute activité sportive sur un autre 
site, tant que les adaptations légales et régle-
mentaires n’ont pas abouti ne semble pas op-
portun. Les courses de motocross restent pos-
sibles et font l’objet d’autorisations séparées au-
près du Ministère de l’Environnement. Jusqu’à 
présent, aucune course n’a été interdite.

Question 0919 (19.02.2015) de M. Laurent 
Mosar (CSV) concernant la demande de 
prolongation des programmes de sauve-
tage de la Grèce:
Plusieurs médias ont annoncé que les autorités 
grecques auraient officiellement demandé la 
prolongation des programmes d’aides finan-
cières en faveur de leur pays. Il apparaît toute-
fois que le ministre des Finances allemand au-
rait déjà fait savoir que la lettre ne contenait 
aucune proposition de résolution des problèmes 
auxquels la Grèce fait face. Il s’agirait en réalité 
d’une demande visant à obtenir un prolonge-
ment du financement sans contrepartie.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre des 
Finances:
- Quelle est la position du Gouvernement à 
l’égard de la demande des autorités grecques?
- Monsieur le Ministre partage-t-il l’avis des au-
torités allemandes?
Réponse (20.03.2015) de M. Pierre Grame-
gna, Ministre des Finances:
Le 18 février 2015, les autorités grecques de-
mandaient une extension de l’accord-cadre 
d’assistance financière («Master Financial Assis-
tance Facility Agreement» ou MFAFA). Pour la 
Commission, le MFAFA est le «terme juridique 
pour décrire en détail le programme actuel». 
Ce texte, signé en 2012, prévoit que la dispo-
nibilité de l’assistance du Fonds européen de 
stabilité financière (FESF) est conditionnée «au 
respect par l’État bénéficiaire des mesures ins-
crites dans le protocole d’accord (le MoU)» et à 
la décision favorable pour un versement des 
États garants du FESF, sur base des conclusions 
des missions régulières. Des aménagements à 
l’accord-cadre sont possibles, mais ne doivent 
pas changer substantiellement le programme. 
Au cours de la réunion de l’Eurogroup du 20 
février 2015, une déclaration commune de 
tous les États de la zone euro a été agréée.



QUESTIONS AU GOUVERNEMENT 2014-2015

Q135

Elle contient des garanties et assurances don-
nées par le nouveau Gouvernement grec (no-
tamment quant à l’engagement de rembourser 
les créanciers et à éviter des mesures unilaté-
rales mettant en danger les équilibres financiers 
agréés dans le MoU) et prévoit de la flexibilité 
pour le Gouvernement grec dans la mise en 
œuvre du MoU qui reste le cadre de référence.
Dans ce contexte, l’Eurogroup a validé une ex-
tension de quatre mois de l’accord-cadre aux 
fins de travailler à une conclusion positive de la 
dernière mission de suivi des institutions (Com-
mission, BCE, FMI) et de se donner le temps de 
discuter d’un possible arrangement de suivi.

Question 0920 (19.02.2015) de MM. Lex 
Delles et Guy Arendt (DP) concernant le rè-
glement grand-ducal du 15 juin 1979 
modifiant le règlement grand-ducal du 
25 février 1979 déterminant les critères 
de location, de salubrité ou d’hygiène 
auxquels doivent répondre les loge-
ments destinés à la location:
Afin de garantir un niveau de confort adéquat 
aux locataires, un certain nombre de dis-
positions, dont notamment en matière d’infra-
structures, ont été fixées par le règlement 
grand-ducal du 15 juin 1979 modifiant le rè-
glement grand-ducal du 25 février 1979 déter-
minant les critères de location, de salubrité ou 
d’hygiène auxquels doivent répondre les loge-
ments destinés à la location.
Au vu des évolutions techniques dans le do-
maine du logement depuis ces jours-là, nous 
aimerions poser les questions suivantes à Ma-
dame la Ministre du Logement et à Monsieur le 
Ministre de l’Intérieur:
- Comme certaines des dispositions inscrites au 
règlement grand-ducal mentionné font réfé-
rence à une terminologie relative, comme par 
exemple la notion d’«habitabilité normale», 
Madame et Monsieur les Ministres jugent-ils 
que ces termes sont actuellement d’une nature 
suffisamment précise afin d’assurer une cer-
taine qualité des logements mis en location?
- Madame et Monsieur les Ministres sont-ils 
d’avis que les dispositions de ce règlement re-
flètent encore de manière appropriée les réali-
tés de nos jours?
- Dans la négative, quelles sont les modifica-
tions proposées au règlement grand-ducal en 
question?
Réponse commune (23.3.2015) de Mme 
Maggy Nagel, Ministre du Logement, et de M. 
Dan Kersch, Ministre de l’Intérieur:
Le règlement grand-ducal modifié du 25 février 
1979 déterminant les critères de location, de 
salubrité ou d’hygiène auxquels doivent ré-
pondre les logements destinés à la location fait 
actuellement l’objet d’une refonte complète. Il 
s’est en effet avéré que les textes ne répondent 
plus aux exigences de nos jours, une partie de 
la terminologie n’étant d’ailleurs plus en 
concordance avec d’autres textes applicables 
en la matière (p. ex. législation sur l’aménage-
ment communal, règlement sur les bâtisses).
Aussi les dispositions sur les critères de location, 
de salubrité et d’hygiène datant de 1979 se-
ront actualisées dans les meilleurs délais dans le 
cadre de la réforme de la loi modifiée du 25 fé-
vrier 1979 concernant l’aide au logement. Un 
groupe de travail a été mis en place au sein du 
Ministère du Logement pour élaborer un nou-
veau texte en la matière. Participent à ce 
groupe de travail des représentants du Minis-
tère du Logement, du Ministère de l’Intérieur, 
du Ministère de la Santé, du Ministère de la Fa-
mille et des représentants du secteur commu-
nal, à savoir de la Ville de Luxembourg et de la 
Ville d’Esch-sur-Alzette.
Un avant-projet de règlement grand-ducal est 
en train d’être élaboré par ledit groupe de tra-
vail. Parmi les modifications proposées, figurent 
une révision complète des définitions, des exi-
gences de santé et de sécurité et des équipe-
ments élémentaires dont devront disposer les 
logements locatifs y visés ainsi que la radiation 
des dispositions inappropriées du texte actuel. 
Au vu de l’étendue de la réforme projetée, le 
texte de la loi de base devra être adapté en 
même temps que le règlement d’exécution.

Question 0921 (19.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la législation sur 
les droits et obligations du patient et 
son exécution:
La loi du 24 juillet 2014 a eu l’ambition de ren-
forcer les droits des patients. Alors que cette loi 
fut publiée au Mémorial A du 31 juillet 2014, 

beaucoup attendent avec impatience l’adop-
tion du règlement grand-ducal prévu à l’article 
15 de cette loi afin d’obtenir des précisions 
e. a. sur le contenu minimal du dossier patient 
à tenir par les différentes catégories de profes-
sionnels de santé.
Alors qu’il existe une urgence certaine en la 
matière j’aimerais poser les questions suivantes 
à Madame la Ministre de la Santé:
- Madame la Ministre ne considère-t-elle pas 
que le droit à un dossier patient soigneusement 
tenu à jour soit primordial pour garantir des 
soins de santé de qualité?
- Quelles sont dès lors les raisons à la base du 
retard pris par la ministre dans l’exécution de la 
disposition législative susmentionnée?
Réponse (25.03.2015) de Mme Lydia 
Mutsch, Ministre de la Santé:
La loi du 24 juillet 2014 relative aux droits et 
obligations du patient dispose en son article 
15 (1) que «le patient a droit, de la part du 
prestataire de soins de santé, à un dossier pa-
tient soigneusement tenu à jour. Le dossier pa-
tient retrace, de façon chronologique et fidèle, 
l’état de santé du patient et son évolution au 
cours de la prise en charge. Il renseigne toute 
information pertinente pour la sécurité et l’évo-
lution de l’état de santé du patient».
Je rejoins l’honorable Député, en ce qu’il sou-
ligne à juste titre que le droit à un dossier soi-
gneusement tenu à jour constitue une avancée 
de la nouvelle loi et un droit primordial du pa-
tient.
Le prédit article 15 (1) de la loi du 24 juillet 
2014 habilite le pouvoir réglementaire de dé-
terminer le contenu minimal du dossier patient 
tenu par les différentes catégories de profes-
sionnels de santé, ainsi que de fixer le format, 
les codifications, les standards et les normes à 
utiliser aux fins d’assurer l’interopérabilité des 
dossiers, de faciliter la tenue de bases de don-
nées communes standardisées, de tableaux de 
bord, et de permettre à l’aide de techniques 
d’anonymisation la conservation et l’extraction 
de données relatives au fonctionnement, à la 
performance et à la gestion du système de 
santé ainsi qu’à des fins statistiques, de re-
cherche et d’amélioration continue.
Mes services viennent d’élaborer un avant-pro-
jet de règlement grand-ducal visant à préciser 
les dispositions générales de la loi relatives au 
dossier individuel du patient à tenir en milieu 
hospitalier. Cet avant-projet se propose, d’une 
part, d’en fixer la structuration, le contenu mi-
nimum, le format des pièces qu’il contient et, 
d’autre part, de définir les modalités nationales 
de codification des données administratives, 
des diagnostics et des prestations médicales. 
L’avant-projet sera soumis à la consultation du 
secteur avant l’été.
Le développement d’une réglementation cohé-
rente encadrant le contenu minimal et la struc-
turation du dossier patient tenu par les profes-
sionnels de santé actifs en dehors du secteur 
hospitalier constitue en même temps un chan-
tier d’avenir important, notamment afin de 
soutenir la construction d’un système national 
d’information en santé performant, en veillant 
à l’impératif d’une interopérabilité fonction-
nelle des systèmes d’information hospitaliers et 
extrahospitaliers.
La réglementation sera ainsi complétée dans les 
années à venir au-delà des efforts entrepris ac-
tuellement. Une priorisation de la réglementa-
tion du dossier individuel du patient hospitalier 
s’est cependant imposée, étant donné le rôle 
important du secteur hospitalier dans notre 
système de santé et l’urgence de disposer d’in-
formations structurées dans ce secteur aux fins 
de planification sanitaire.
En attendant ces précisions et efforts d’harmo-
nisation, les différents prestataires de soins de 
santé restent néanmoins tenus de réaliser la 
mise à jour du dossier patient conformément à 
la loi. Sur base des caractéristiques propres à 
leur activité, il leur appartient ainsi de détermi-
ner eux-mêmes le contenu et la structure du 
dossier patient. Ce faisant, ils sont tenus d’appli-
quer les exigences générales de la loi, conformé-
ment auxquelles le dossier patient doit retracer, 
de façon chronologique et fidèle, l’état de santé 
du patient et son évolution au cours de la prise 
en charge, ainsi que toute information perti-
nente pour la sécurité du patient et l’évolution 
de l’état de santé de ce dernier.

Question 0922 (20.02.2015) de M. Laurent 
Mosar (CSV) concernant l’espionnage de la 
société néerlandaise Gemalto par les ser-
vices de renseignement américain et bri-
tannique:
Plusieurs médias en ligne rapportent que la so-
ciété Gemalto a fait l’objet d’activités d’espion-

nage par les services de renseignement améri-
cain et britannique. Ces derniers auraient réussi 
à décrypter des codes de cartes SIM commer-
cialisées par ladite société. Il existe dès lors un 
risque que des données personnelles relatives 
aux utilisateurs de ces cartes SIM soient tom-
bées entre les mains de ces services de rensei-
gnement.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre 
d’État, à Monsieur le Ministre des Communica-
tions et des Médias, à Monsieur le Ministre de 
la Justice et à Monsieur le Ministre de l’Écono-
mie:
- Messieurs les Ministres peuvent-ils exclure 
que des cartes SIM de clients luxembourgeois, 
voire leurs données personnelles aient été déro-
bées, voire que leurs communications mobiles 
aient été interceptées dans le cadre de ces opé-
rations de renseignement?
- Alors que la société LuxTrust utilise le matériel 
de Gemalto, telles des «smartcards» pour l’e-
banking, les Ministres peuvent-ils exclure que 
des données sensibles détenues par les 
banques luxembourgeoises aient pu être sous-
traites? Quid des opérateurs de téléphonie mo-
bile implantés au Luxembourg?
- Les Ministres peuvent-ils exclure que les admi-
nistrations publiques aient fait l’objet de telles 
activités d’espionnage?
Question 0924 (23.02.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant le vol probable 
de plusieurs millions de clés d’encryp-
tage de cartes SIM de la société Gemalto 
par le service secret anglais GCHQ et le 
NSA américain:
En 2013, 2014 et 2015, les révélations du lan-
ceur d’alerte Edward Snowden ont contribué à 
faire connaître au grand public l’ampleur des 
renseignements collectés par les services se-
crets américain et britannique. Elles ont no-
tamment mis en lumière les programmes 
PRISM et XKeyscore de collecte des informa-
tions en ligne, le programme GENIE d’espion-
nage d’équipements informatiques à l’étranger, 
l’espionnage de câbles sous-marins de télé-
communications intercontinentales et d’institu-
tions internationales comme le Conseil euro-
péen à Bruxelles ou le siège des Nations Unies, 
ainsi que de nombreuses pratiques en cours au 
sein de l’agence pour parvenir à ses fins. Hier le 
site «The Intercept» révéla que l’analyse conti-
nuée des documents de Snowden a permis de 
dévoiler une des intrusions les plus importantes 
de l’histoire de la communication moderne. 
Ainsi, «en 2010 et 2011, une unité spéciale for-
mée d’opérateurs du service secret anglais 
GCHQ et de la NSA américaine aurait piraté 
des clés d’encryptage inscrites dans des cartes 
SIM par Gemalto et possiblement d’autres fa-
bricants. (…) il s’agirait d’une tentative pour 
atteindre le plus grand nombre de téléphones 
portables possible dans le but de surveiller les 
communications mobiles sans l’accord des 
opérateurs et des usagers». (Information pu-
bliée par gemalto.com le 20.02.2015). Rien 
que pendant trois mois en 2010 les services se-
crets américain et britannique se seraient em-
parés de plusieurs millions de clés d’encryp-
tage, permettant de suivre toute communica-
tion sur les appareils où ces cartes SIM ont été 
installées.
Gemalto, société de droit néerlandais, est le 
leader mondial des cartes SIM qu’elle fournit à 
450 opérateurs dans 85 pays. Selon «Le 
Monde» de ce jour, «cette société de sécurité 
informatique conçoit et commercialise égale-
ment des puces sécurisées pour cartes ban-
caires, pour les cartes d’identité et permis de 
conduire de plusieurs pays, dont l’Afrique du 
Sud et les Pays-Bas, ou encore les passeports 
biométriques de la Belgique». Tout ceci 
concerne directement le Grand-Duché de 
Luxembourg, aussi bien en ce qui concerne les 
appareils téléphoniques que les cartes ban-
caires et autres moyens de communication et 
d’identification. En plus, LuxTrust SA, dont 
l’État luxembourgeois est actionnaire et asso-
cié, est en charge de la sécurité de la signature 
électronique mise en place au Luxembourg. 
Pour gérer et débloquer un code PIN, LuxTrust 
SA recommande aux utilisateurs d’installer sur 
leur PC le logiciel Middleware de Gemalto.
Dans ce contexte, j’aimerais savoir de Monsieur 
le Ministre d’État, Ministre des Communica-
tions et des Médias et de Monsieur le Ministre 
de la Justice:
1. Messieurs les Ministres peuvent-ils m’infor-
mer dans quels appareils de communication, 
cartes bancaires, «smartcards», «signing stick», 
«token», cartes d’identité, passeports, permis 
de conduire, certificats SSL ou autres produits 
de communication ou d’identification sont in-
stallés des cartes SIM fournies par Gemalto?
2. Messieurs les Ministres peuvent-ils exclure 
que les cartes SIM d’autres fabricants sont 
concernées par le vol de clés d’encryptage de 

la part des services secrets américain et britan-
nique?
3. Messieurs les Ministres peuvent-ils confirmer 
que le vol des clés d’encryptage permet aux 
services secrets concernés d’intercepter les 
communications, même encryptées, venant ou 
à destination des appareils concernés?
4. Les clés d’encryptage permettent-elles 
d’avoir accès aux données personnelles des ap-
pareils, certificats SSL et pièces d’identification 
concernées, les communications via signature 
électronique ou encore les données détenues 
par les banques et accessibles via e-banking?
5. Dans quelle mesure les logiciels fournis par 
Gemalto, tel le logiciel Middleware proposé par 
LuxTrust SA pour gérer et débloquer un code 
PIN, permettent de suivre des communications 
ou d’accéder à des données personnelles ou 
confidentielles?
6. Messieurs les Ministres peuvent-ils exclure 
que les services ayant opéré le vol incriminé 
aient eu accès aux données stockées par les 
opérateurs de services de communication dans 
le cadre de la rétention de données («Daten-
vorratsspeicherung»)?
7. Messieurs les Ministres peuvent-ils exclure 
que le Service de Renseignement de l’État 
Luxembourgeois (SREL) ait été impliqué dans 
les opérations de vols de clés d’encryptage?
8. Messieurs les Ministres peuvent-ils exclure 
que le SREL reçoive ou utilise des informations 
provenant de l’utilisation des clés d’encryptage 
volées par les services américain et britan-
nique?
9. Le Gouvernement demande-t-il au parquet 
d’enquêter dans cette affaire qui concerne 
presque tous les citoyens demeurant ou travail-
lant au Luxembourg, de même que beaucoup 
d’entreprises et d’administrations publiques y 
installées?
10. Messieurs les Ministres peuvent-ils me ren-
seigner sur les mesures que le Gouvernement 
compte prendre pour protéger les citoyens, en-
treprises et administrations par rapport à de 
telles pratiques inadmissibles?
Réponse commune (19.03.2015) de M. Xa-
vier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, 
Ministre des Communications et des Médias, de 
M. Félix Braz, Ministre de la Justice, et de M. 
Etienne Schneider, Ministre de l’Économie:
Les questions posées par Messieurs les Députés 
prennent comme point de départ les informa-
tions qui ont été publiées dans la presse au su-
jet d’un éventuel accès non autorisé, voire d’un 
éventuel piratage de clés d’encryptage émises 
par la société Gemalto dans le cadre de la com-
mercialisation des cartes SIM fabriquées par 
elle, actes qui auraient été commis par les ser-
vices secrets américain et britannique.
La société Gemalto, une société de droit néer-
landais établie aux Pays Bas, a - dans un com-
muniqué publié peu après la divulgation de ces 
allégations dans la presse relatives à des agisse-
ments qui remontent aux années 2010 et 2011 
- présenté sa version des faits et a confirmé 
qu’une enquête interne était en cours.
Pour ce qui est des questions à caractère plus 
général de Messieurs les Députés concernant 
notamment l’utilisation des produits fournis par 
la société Gemalto, la question de savoir si 
d’autres fabricants pourraient avoir été visés par 
des attaques du genre de celles relatées dans la 
presse ou encore concernant l’impact précis 
d’un accès non autorisé aux clés d’encryptage, 
une réponse fondée et détaillée nécessiterait 
que l’État luxembourgeois ait accès de son côté 
à des informations techniques et commerciales 
qui sont la propriété d’entreprises privées. Tel ne 
peut évidemment être le cas.
En ce qui concerne maintenant les autres ques-
tions posées par Messieurs les Députés et qui 
ont trait à des aspects du problème qui re-
lèvent directement ou indirectement du champ 
d’intervention de l’État, les réponses sont les 
suivantes:
D’après les informations dont dispose le Gou-
vernement, les fournisseurs de services et de 
réseaux de communication électroniques qui 
opèrent au Luxembourg ne sont pas clients de 
la société Gemalto. Il s’ensuit notamment que 
le Gouvernement qui fait appel aux services 
d’un des fournisseurs de services de communi-
cation électroniques établis au Luxembourg 
pour ses communications mobiles n’a pas été 
exposé aux agissements allégués.
Par ailleurs, et d’après les informations fournies 
par la société LuxTrust, le prétendu vol de clés 
d’encryptage ne concerne pas non plus le type 
de carte utilisé par elle, y compris lorsque ces 
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cartes sont utilisées pour effectuer des opéra-
tions e-banking, mais des cartes SIM. En ce qui 
concerne les cartes LuxTrust, les clés utilisées 
pour effectuer une signature électronique sont 
créées à l’intérieur de la puce de la carte. Cette 
puce est construite de façon à ce que ces clés 
ne puissent pas la quitter.
Le logiciel Middleware Gemalto, qui sert d’in-
terface de communication entre la carte à puce 
et un ordinateur, n’est pas concerné par l’at-
taque dont question dans la presse.
Les clés relatives aux certificats SSL de LuxTrust 
sont gérées par l’utilisateur qui est responsable 
lui-même de la sécurisation de celles-ci et qui, à 
son choix, peut les stocker sur des supports 
software encryptés ou dans des systèmes hard-
ware spécialisés.
Le Service de Renseignement de l’État (SRE) 
n’est pas impliqué dans les agissements relatés 
par la presse et attribués aux services secrets 
américain et britannique. La collecte d’informa-
tions du SRE est strictement réglementée par la 
loi du 15 juin 2004 portant organisation du 
Service de Renseignement de l’État et se fait 
dans le respect des dispositions prévues par le 
cadre légal luxembourgeois.
Les services de renseignement occidentaux 
échangent régulièrement des informations 
entre eux. Cet échange est d’ailleurs primordial 
dans des domaines comme la lutte contre le 
terrorisme. Une des règles cardinales régissant 
cet échange est la protection de la source im-
pliquant que ces échanges d’informations ne 
sont pas assortis d’indications détaillées sur la 
provenance exacte de ces informations. Cette 
mesure de précaution est prise notamment en 
vue de protéger des sources humaines ou des 
méthodes spécifiques de renseignement. Dans 
le cadre de la coopération internationale, le 
SRE part du principe que les informations qu’il 
reçoit de la part de services partenaires d’autres 
pays ont été collectées dans le respect du cadre 
légal national respectif régissant les activités de 
ces services partenaires.
Le Ministère de la Justice a par ailleurs transmis 
les questions parlementaires nos0922 et 0924 
au parquet en application de l’article 23 (2) du 
Code d’instruction criminelle.
La sécurité des réseaux et systèmes d’informa-
tion est une des priorités de l’action du Gou-
vernement. Une mise à jour de la stratégie cy-
bersécurité est en cours et aura entre autres 
pour objet de renforcer nos dispositifs dans le 
domaine de la prévention et de la gestion des 
attaques et menaces qui auraient pour cible les 
infrastructures de communication, notamment 
par la mise en place d’une Agence nationale de 
la sécurité des systèmes d’information (ANSSI), 
en charge de la protection des réseaux classi-
fiés et non classifiés de l’État et des infrastruc-
tures critiques.
En 2014, la ratification de la convention de Bu-
dapest sur la cybercriminalité a par ailleurs per-
mis de compléter l’éventail des infractions en la 
matière de sorte que les actes du type de ceux 
dont la société Gemalto aurait été victime 
pourront faire l’objet de poursuites au Luxem-
bourg.
Enfin, il échet de mentionner la législation en 
matière de protection des données qui érige en 
infractions pénales certaines atteintes aux don-
nées à caractère personnel.

Question 0923 (20.02.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant la fuite de capi-
taux de la Grèce vers le Luxembourg:
Selon des informations de presse, la Grèce est à 
nouveau victime de fuites de capitaux. Comme 
dans le passé le Luxembourg a souvent été un 
des pays destinataires de telles fuites, j’aimerais 
savoir de Monsieur le Ministre des Finances:
1. si lui-même, le Ministère des Finances ou bien 
la CSSF ont connaissance de telles fuites de capi-
taux vers le Grand-Duché du Luxembourg;
2. si ces mêmes instances ont connaissance de 
fuites de capitaux à partir de la Grèce.
3. Quels sont les moyens du Luxembourg pour 
s’enquérir de telles fuites?
4. Quels sont les moyens du Luxembourg pour 
s’opposer à de telles fuites?
5. De quels moyens le Gouvernement grec dis-
pose-t-il pour s’enquérir de telles fuites vers le 
Luxembourg et de quels moyens ce dernier dis-
pose-t-il pour les empêcher?
Réponse (23.03.2015) de M. Pierre Grame-
gna, Ministre des Finances:

Ni le Ministère des Finances ni la CSSF ne font 
la collecte de données concernant les mouve-
ments de capitaux en Europe et ne sont dès 
lors pas les mieux placés pour apprécier s’il y a 
d’éventuelles fuites de capitaux à partir de la 
Grèce vers le Luxembourg. Des informations 
agrégées sur les flux de capitaux transfronta-
liers, tout particulièrement en ce qui concerne 
les investissements directs étrangers, peuvent 
être trouvées sur le site d‘organisations interna-
tionales telles que Eurostat.
Dans le cadre d’enquêtes pénales ou de lutte 
contre le blanchiment de capitaux ou de lutte 
contre le financement du terrorisme, les autori-
tés compétentes grecques ou luxembourgeoises 
peuvent demander aux professionnels du sec-
teur financier des informations sur des transferts 
de fonds de la Grèce vers le Luxembourg, dans 
les limites et suivant les modalités prévues dans 
le droit national et le droit de l’Union.
Sous réserve des cas de telles enquêtes 
concrètes, le droit luxembourgeois ne permet 
pas de s’opposer en général à des transferts de 
fonds en provenance de la Grèce.
Au niveau du droit européen, la libre circula-
tion des capitaux constitue l’une des quatre li-
bertés fondamentales établies par le TFUE. Aux 
termes de son article 63, «toutes les restrictions 
aux mouvements de capitaux entre les États 
membres et entre les États membres et les pays 
tiers sont interdites». Pour autant, l’article 65 
permet aux États membres, en l’occurrence à la 
Grèce, «de prendre toutes les mesures indis-
pensables pour faire échec aux infractions à 
leurs lois et règlements, notamment en matière 
fiscale ou en matière de contrôle prudentiel des 
établissements financiers, de prévoir des procé-
dures de déclaration des mouvements de capi-
taux à des fins d’information administrative ou 
statistique ou de prendre des mesures justifiées 
par des motifs liés à l’ordre public ou à la sécu-
rité publique».

Question 0925 (23.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant le secteur touris-
tique:
Lors de la présentation du bilan touristique 
2014 du 17 février 2015, Madame la Secrétaire 
d’État à l’Économie a avancé les chiffres du sec-
teur touristique récoltés par l’Office National 
du Tourisme. Dans ce contexte, la Secrétaire 
d’État a également mentionné la possibilité 
d’une aide financière de l’État aux organisa-
teurs privés et publics de congrès, conférences, 
colloques ou de manifestations d’une certaine 
envergure au Grand-Duché sous réserve de cer-
taines conditions.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser plu-
sieurs questions à Monsieur le Ministre de l’Éco-
nomie:
1. Combien de congrès, conférences, colloques 
ou autres manifestations similaires en collabora-
tion avec le Gouvernement et profitant d’une 
aide financière ont eu lieu depuis ces 18 derniers 
mois?
2. Dans le cadre du «nation branding», combien 
d’initiatives ont été prises par le secteur du tou-
risme?
3. En vue de la Présidence luxembourgeoise du 
Conseil de l’Union européenne, quels moyens 
sont mis à disposition de l’État respectivement 
du Ministère compétent pour le secteur touris-
tique?
4. Le Gouvernement envisage-t-il de promou-
voir le secteur du tourisme à l’occasion de la 
Présidence luxembourgeoise? Dans l’affirmative, 
comment et avec quels moyens? Dans la néga-
tive, pour quelles raisons?
Réponse (24.03.2015) de M. Etienne 
Schneider, Ministre de l’Économie:
Ad 1. Au cours des 18 derniers mois, trois 
congrès ont bénéficié du soutien financier du 
Gouvernement. Le montant total des subsides 
versés s’élève à 90.000 € pour les trois congrès.
Le 17 février 2015 les nouvelles conditions rela-
tives au soutien de l’organisation de congrès ont 
été présentées. Depuis lors, dix demandes 
d’aide y relatives ont été introduites auprès du 
Ministère de l’Économie, dont cinq ont été avi-
sées favorablement, deux ont dû être refusées, 
et trois sont encore en cours d’instruction.
Ad 2. L’élaboration d’une image de marque 
forte et cohérente du Luxembourg («nation 
branding») implique toute une série d’acteurs. 
Les représentants du secteur y participent acti-
vement avec tout leur savoir-faire et toute leur 
expérience. Une fois que le processus aura 
abouti à la définition de l’image de marque, les 
éléments la composant seront naturellement 
intégrés dans la communication et la promo-
tion touristique du Grand-Duché. D’ici là, les 
efforts pour promouvoir le Luxembourg en 
tant que destination touristique auprès des pu-

blics cibles se poursuivent, notamment par le 
biais de l’Office National du Tourisme, respon-
sable de la promotion touristique du pays. 
Un sondage réalisé en août 2014 auprès des 
touristes en vacances au Luxembourg a révélé 
que 95% des visiteurs ont une appréciation po-
sitive voire très positive de leur séjour au 
Luxembourg. La moitié (51%) changent d’avis 
sur l’image qu’ils se faisaient du Luxembourg 
et repartent avec une meilleure image du pays 
que lors de leur arrivée. 88% sont prêts à re-
commander le Luxembourg en tant que desti-
nation de voyage à leurs amis et famille.
Ad 3. Le Ministère de l’Économie ne dispose 
pas de moyens supplémentaires destinés spéci-
fiquement au secteur touristique pendant les 
six mois de la Présidence. Une enveloppe ex-
traordinaire de 50.000 € lui a été accordée en 
vue de l’organisation du Forum européen du 
tourisme. C’est un évènement annuel organisé 
conjointement par la Présidence du Conseil de 
l’Union européenne et la Commission euro-
péenne et qui aura lieu au Luxembourg les 17 
et 18 septembre 2015.
Ad 4. Pendant les six mois de Présidence un 
nombre important de personnes se déplacera 
au Luxembourg pour de très nombreuses réu-
nions, ce qui aura certainement un effet positif 
direct sur le secteur touristique, ne serait-ce 
qu’en termes de nuitées dans l’hôtellerie.
Dans le cadre des nombreuses manifestations 
de la Présidence assorties d’un programme de 
loisir, les atouts touristiques du Luxembourg 
seront évidemment mis en valeur afin d’éveiller 
parmi nos hôtes, en déplacement profession-
nel, également la curiosité de revenir à des fins 
privées pour découvrir les nombreuses facettes 
de notre pays voire de recommander une visite 
au Luxembourg à leurs connaissances.
Des informations pratiques concernant l’offre 
touristique et culturelle très diversifiée au 
Luxembourg sera mise à disposition des délé-
gués dans leur hôtel.
Afin de répondre à l’intérêt accru des médias 
étrangers pendant la période de notre Prési-
dence, le Service information et presse du Gou-
vernement, ensemble avec l’Office National du 
Tourisme, leur proposera des informations 
complémentaires intéressantes et des images 
attractives du Luxembourg pour accompagner 
leurs articles et reportages liés à la Présidence 
du Conseil de l’Union européenne. De plus, il 
est prévu d’installer un stand de promotion 
touristique dans la salle de presse du Centre de 
Conférence.

Question 0926 (23.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la crise ukrai-
nienne:
Les nouvelles violences qui se sont déroulées 
dans l’est de l’Ukraine avec notamment la prise 
de la ville stratégique de Debaltseve par les sé-
paratistes, les combats actuels entre les forces 
ukrainiennes et les rebelles prorusses près de 
Marioupol, autre ville stratégique dans le sud de 
l’Ukraine et l’attentat lors de la marche patrio-
tique à Kharkiv causant deux morts ont aggravé 
davantage les tensions dans le conflit opposant 
les dirigeants des pays occidentaux à la Russie.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Affaires 
étrangères et européennes:
1. Comment le Gouvernement luxembourgeois 
analyse-t-il les récents événements ayant une 
nouvelle fois terni les espoirs d’un cessez-le-
feu?
2. Quelle est la position du Gouvernement par 
rapport aux «accords de Minsk 2»?
3. Comment le Gouvernement se positionne-t-
il par rapport à d’éventuelles sanctions supplé-
mentaires à l’encontre de la Russie?
Réponse (26.03.2015) de M. Jean Assel-
born, Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes:
Le Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes, destinataire de la question parlemen-
taire n°0926, remercie Monsieur le Député 
pour ses interrogations relatives à la crise ukrai-
nienne et le prie de trouver ci-dessous les ré-
ponses apportées à ces dernières.
Ad 1. Le «Paquet de mesures pour la mise en 
œuvre des accords de Minsk» signé le 12 fé-
vrier 2015 par les membres du Groupe de 
contact trilatéral (Ukraine, Russie, OSCE) ainsi 
que les représentants des séparatistes prévoit 
un cessez-le-feu bilatéral en vigueur à partir du 
15 février 00.00 heures. Dans une déclaration 
conjointe, les Chefs d’État ou de Gou-
vernement des quatre pays du format Norman-
die (Allemagne, France, Russie, Ukraine) ont af-
firmé leur soutien pour la mise en œuvre de 
l’accord.

En dépit des engagements pris par les signa-
taires du Paquet, le cessez-le-feu a été violé à 
maintes reprises à plusieurs endroits le long des 
lignes de cessez-le-feu. Les combats ont été 
particulièrement virulents autour de la ville de 
Debaltseve qui a été conquise entre-temps par 
les forces séparatistes en contravention aux ac-
cords conclus à Minsk.
Le Gouvernement luxembourgeois condamne 
les violations du cessez-le-feu conclu dans le 
cadre du «Paquet de mesures pour la mise en 
œuvre des accords de Minsk».
Les derniers développements permettent cepen-
dant un optimisme prudent quant au respect du 
cessez-le-feu et à la poursuite du retrait des 
armes lourdes conformément aux paramètres 
agréés à Minsk.
Ad 2. Le Gouvernement luxembourgeois est 
convaincu qu’il n’y a pas d’alternative à une so-
lution politique à la crise ukrainienne. Il se féli-
cite de l’effort diplomatique franco-allemand qui 
a permis la conclusion des accords de Minsk du 
12 février 2015.
La priorité devra être maintenant la mise en 
œuvre complète des accords conclus, y compris 
le retrait des armes lourdes le long des lignes de 
cessez-le-feu, l’organisation d’élections locales 
sous la loi ukrainienne, la définition des modali-
tés régissant la reprise des liens socio-écono-
miques entre le Gouvernement et les régions 
dans l’est contrôlées par les séparatistes, ainsi 
que la restitution du contrôle ukrainien sur sa 
frontière orientale avec la Fédération de Russie.
Le Gouvernement luxembourgeois soutient les 
efforts en cours au sein de l’OSCE et des pays 
réunis en format Normandie (Allemagne, 
France, Russie, Ukraine) en faveur de la mise en 
œuvre complète des accords conclus.
Ad 3. Le Gouvernement luxembourgeois est 
d’avis qu’il faut attendre et donner une chance 
à une mise en œuvre effective des «accords de 
Minsk» avant de se positionner par rapport à 
d’éventuelles mesures restrictives supplémen-
taires à l’encontre de la Russie. Vu l’évolution 
actuelle suggérant une tendance allant dans le 
sens d’une désescalade, le Gouvernement 
luxembourgeois ne saurait en aucun cas soute-
nir un renforcement des mesures.

Question 0927 (23.02.2015) de M. Marcel 
Oberweis (CSV) concernant les cycles à pé-
dalage assisté:
Dans ma question parlementaire du 28 juin 
2013 (cf. question parlementaire n°2796, compte 
rendu n°13/session ordinaire 2012-2013), je me 
suis enquis de la sécurité et des perturbations 
de fréquences électromagnétiques des cycles à 
pédalage assisté type Pedelec. Dans leur ré-
ponse commune, les Ministres de l’Économie 
et du Développement durable et des Infrastruc-
tures de l’époque avaient fait mention d’une 
campagne européenne lancée dans le courant 
de 2014 dans l’objectif de vérifier la situation 
de ce type de moyen de déplacement au ni-
veau européen. Les ministres ont en outre fait 
savoir que si des problèmes de non-conformité 
existaient effectivement, des mesures adé-
quates seraient prises.
Dans un article paru le 18 février 2015 dans 
«La Libre Belgique», force est de constater que 
d’autres pays s’inquiètent de l’insécurité et de 
la hausse d’accidents liés à l’usage de ce type 
de locomotion et envisagent des contrôles plus 
soutenus.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Économie 
et à Monsieur le Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures:
1. Les Ministres ont-ils pu prendre connais-
sance des résultats de la campagne lancée l’an-
née dernière? Quelles conclusions en tirent-ils 
et y a-t-il lieu de prendre des mesures adé-
quates? Dans l’affirmative, en quoi consistent 
ces dernières?
2. Les Ministres disposent-ils de statistiques dé-
taillées concernant le nombre et les causes 
d’accidents liés à l’usage de cycles à pédalage 
assisté?
Réponse commune (24.03.2015) de M. 
François Bausch, Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures, et de M. Etienne 
Schneider, Ministre de l’Économie:
Ad 1. La Commission européenne a organisé 
plusieurs réunions du groupe d’experts ADCO-
EMC responsable pour préparer la campagne 
sur les effets électromagnétiques des vélos élec-
triques Pedelec. Lors de ces réunions et après 
une analyse approfondie, les experts ont dé-
cidé que les problèmes rencontrés auprès des 
vélos électriques Pedelec n’étaient pas significa-
tifs et qu’il valait mieux donner priorité aux 
produits qui causent des perturbations plus si-
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gnificatives dans le domaine de la compatibilité 
électromagnétique. Ainsi la campagne Pedelec 
a été repoussée à une date ultérieure non en-
core définie. Dans le cas où les autorités de sur-
veillance du marché respectivement les autori-
tés de gestion des fréquences constateraient 
des problèmes de non-conformité majeurs liés 
aux vélos électriques Pedelec, une campagne 
européenne serait lancée rapidement.
Les autorités de surveillance allemandes et 
néerlandaises ont réalisé des essais de compati-
bilité électrique sur les vélos électriques Pedelec 
et ont confirmé qu’ils n’ont pas pu détecter de 
perturbations majeures.
Ad 2. Des statistiques concernant les cycles à 
pédalage assisté impliqués dans des accidents 
de la route ne sont pas disponibles, alors que 
ceux-ci sont assimilés, selon l’arrêté grand-du-
cal modifié du 23 novembre 1955 portant rè-
glement de la circulation sur toutes les voies 
publiques (Code de la Route), aux cycles.

Question 0928 (23.02.2015) de MM. Gast 
Gibéryen et Fernand Kartheiser (ADR) 
concernant les taxes communales:
Mir wären un enger Rei vu kommunalen Don-
néeën interesséiert, fir eng Iwwersiicht iwwert 
den aktuelle Stand vun de Gemengentaxen 
oder Gemengesteieren ze kréien, wéi och 
iwwer hir Entwécklung an deene leschte Joren. 
Duerfir wéilte mir den Här Banneminister bie-
den, dës Donnéeën an engem Tableau fir d’Jo-
ren 2009-2015 ze presentéieren. Synoptesch, 
pro Joer a pro Gemeng, sollten op d’mannst 
dës Taxen oder Steieren opgeféiert sinn:
- Waasser;
- Ofwaasser- resp. Kanaltaxen;
- Offall;
- Grondsteier;
- Gewerbesteier;
- Hondssteier.
Réponse (24.03.2015) de M. Dan Kersch, 
Ministre de l’Intérieur:
Les honorables Députés demandent la présen-
tation de différents taxes et impôts par com-
mune des années 2009 à 2015 sous forme 
d’un tableau synoptique.
Vu le volume des données, je me vois cepen-
dant obligé de fournir l’évolution des taxes sur 
les chiens, des taux de l’impôt foncier, de l’im-
pôt commercial et des taxes d’hygiène et de 
salubrité sous forme de plusieurs tableaux.
Je tiens à préciser que les taux relatifs à l’impôt 
commercial communal et à l’impôt foncier sont 
annuellement arrêtés par le Grand-Duc et pu-
bliés au Mémorial.
Les taxes d’hygiène et de salubrité publiques 
(eau, épuration, déchets) sont communiquées 
chaque année au secteur communal par voie 
de circulaire ministérielle.
Finalement, conformément aux dispositions de 
l’article 82 de la loi communale modifiée du 13 
décembre 1988, mention de chaque règle-
ment afférent est faite au Mémorial.
(annexe à consulter auprès de l’administration 
parlementaire)

Question 0929 (23.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la suppression des 
chèques-services pour l’enfant concerné 
durant le congé parental à plein temps:
Madame la Ministre de la Famille et Monsieur 
le Ministre de l’Éducation nationale, de l’En-
fance et de la Jeunesse ont annoncé que des 
concertations étaient en cours entre le Gou-
vernement et les partenaires sociaux pour mo-
derniser le congé parental et réviser le système 
des chèques-services.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Famille et 
à Monsieur le Ministre de l’Éducation natio-
nale, de la Jeunesse et de l’Enfance:
- Comme le bénéfice du chèque-service accueil 
est réservé aux enfants, les Ministres ne jugent-
ils pas que chaque enfant devrait en bénéficier, 
indépendamment du type du congé parental 
choisi par les parents?
- Dans la négative, les changements prévus 
n’auraient-ils pas pour conséquence que l’éga-
lité de traitement ne soit plus garantie entre les 
enfants?
- Lors des actuelles concertations, le Gou-
vernement prend-il en considération le prin-
cipe de l’égalité devant la loi et les conventions 
internationales de l’ONU, du BIT et du Conseil 
de l’Europe?

Réponse commune (26.03.2015) de Mme 
Corinne Cahen, Ministre de la Famille et de 
l’Intégration, et de M. Claude Meisch, Mi-
nistre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de 
la Jeunesse:
En réponse à la question de l’honorable Dé-
puté, nous nous devons de renvoyer à notre ré-
ponse à sa question parlementaire n°0762 du 3 
décembre 2014 (cf. compte rendu n°6/session 
ordinaire 2014-2015).
Les services compétents du Ministère de la Fa-
mille, de l’Intégration et à la Grande Région et 
du Ministère de l’Éducation nationale, de l’En-
fance et de la Jeunesse sont en train d’analyser 
d’un point de vue administratif et juridique les 
différentes possibilités et modalités d’octroi du 
CSA durant le congé parental.
Le principe de l’égalité devant la loi est évidem-
ment de la plus haute importance et guide 
l’ensemble des travaux et discussions qui sont 
en cours dans ce contexte.
La question de l’honorable Député est donc 
prématurée et il ne nous est par conséquent 
pas possible d’y apporter une réponse à l’heure 
actuelle.

Question 0930 (23.02.2015) de M. Guy 
Arendt (DP) concernant les demandes de 
remboursement d’aides au logement in-
dûment touchées envoyées par le Service 
des aides au logement:
Concernant les demandes de remboursement 
d’aides au logement indûment touchées en-
voyées par le Service des aides au logement, il 
semble que de plus en plus de telles demandes 
soient apparemment expédiées par ledit Service. 
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre du Logement:
1. Bien qu’il incombe au Ministère du Lo-
gement de réclamer aux bénéficiaires le mon-
tant des aides indûment touchées, Madame la 
Ministre peut-elle indiquer quels sont, en géné-
ral, les motifs des demandes de rembourse-
ment en question?
2. Madame la Ministre peut-elle confirmer que 
le nombre d’envois en question a effectivement 
augmenté au cours des derniers mois? Dans 
l’affirmative, est-ce que Madame la Ministre 
peut expliquer les raisons?
Réponse (10.03.2015) de Mme Maggy Na-
gel, Ministre du Logement:
Ad 1. Motifs des demandes de remboursement 
d’aides indûment touchées
Conformément aux articles 39 et 47 du règle-
ment grand-ducal modifié du 5 mai 2011 
fixant les mesures d’exécution relatives aux 
aides individuelles au logement, les aides en in-
térêt (subvention d’intérêt et bonification d’in-
térêt) accordées mensuellement aux ménages 
varient notamment en fonction du taux d’inté-
rêt des prêts hypothécaires conclus par ceux-ci.
Or, depuis 2009, il y a eu sur le marché finan-
cier plusieurs baisses successives des taux d’in-
térêt des prêts subventionnés, ce qui a amené 
le Service des aides au logement à demander 
des informations supplémentaires - en l’occur-
rence un historique du taux des prêts en ques-
tion - aux bénéficiaires d’une aide en intérêt. 
Bien qu’informés, il s’avère que dans de nom-
breux dossiers, les bénéficiaires ont omis, en 
général sans mauvaise foi, de signaler les 
baisses de leur taux débiteur au Service, ce qui 
a alors rendu nécessaire un recalcul des aides 
en intérêt afin de déterminer le montant indû-
ment touché.
De plus, une condition fondamentale pour ob-
tenir une aide au logement est de ne pas être 
propriétaire ou usufruitier d’un autre logement 
- au Grand-Duché ou à l’étranger - que celui 
pour lequel une aide au logement est deman-
dée (article 11 de la loi modifiée du 25 février 
1979 concernant l’aide au logement). Au cours 
des dernières années, il a été constaté que de 
plus en plus de demandeurs respectivement 
bénéficiaires d’aides sont propriétaires d’un 2e 
logement (respectivement de plusieurs autres 
logements). Le Service a alors été contraint de 
changer sa méthode de traitement des dossiers 
en demandant régulièrement une «déclaration 
sur l’honneur». Suite à l’envoi de cette déclara-
tion aux demandeurs/bénéficiaires d’aides, un 
nombre assez important de clients ont finale-
ment informé le Service des autres logements 
dont ils sont propriétaires.
S’ajoute à ceci les redressements nécessaires au 
vu des nombreux changements de la situation 
familiale des ménages bénéficiaires, notamment 
en ce qui concerne le nombre d’enfants à consi-
dérer pour le calcul des aides au logement, 
conformément aux articles 1er, 39 et 47 du pré-
dit règlement grand-ducal.

Au vu de ce qui précède, et comme un réexa-
men peut avoir lieu à tout moment sur de-
mande du Service ou des personnes concernées, 
il est facilement compréhensible que le nombre 
des demandes de remboursement a fortement 
augmenté au cours des dernières années.
Ad 2. Augmentation du nombre d’envois de 
demandes de remboursement
Comme le nombre des dossiers en question a 
fortement augmenté au cours des dernières an-
nées (2012: 1.489; 2013: 2.314; 2014: 3.940 
dossiers), il en est de même du nombre d’en-
vois de demandes de remboursement y relatifs.
Une autre raison de l’augmentation actuelle du 
nombre d’envois est due à des retards accumu-
lés suite au déménagement du Service des 
aides au logement en juillet 2013 dans les nou-
veaux locaux à la rue de Hollerich et à plusieurs 
absences de longue durée pour congé de ma-
ternité, congé parental et maladies prolongées, 
ayant rendu nécessaire une réorganisation du 
personnel du Service. Les employés ont ainsi 
dû être formés afin de pouvoir assumer leurs 
nouvelles tâches. Bien que le Service ait fait de 
son mieux pour traiter les dossiers en cause, le 
nombre restreint de l’effectif du personnel réel-
lement disponible ne permettait pas de tenir à 
jour tous ces dossiers.
Fin 2014, l’effectif du personnel se retrouvait 
de nouveau presque complet. Le Service des 
aides au logement est donc en train de récupé-
rer le retard qui s’est accumulé dans le trai-
tement des dossiers, sans oublier les nouveaux 
dossiers concernés par des aides indûment tou-
chées, ce qui implique forcément une augmen-
tation des envois aux bénéficiaires d’une aide 
au logement.

Question 0932 (24.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la politique d’ex-
ternalisation de la société Cargolux:
Le Gouvernement s’est fixé l’objectif de changer 
la perception du Luxembourg à l’étranger et de 
travailler à l’élaboration d’une image de marque 
via le concept de «nation branding». Avec ce 
concept, le Gouvernement essaie également de 
modifier les images perçues auprès de potentiels 
investisseurs étrangers respectivement de 
conquérir de nouveaux investisseurs. L’Aéroport 
de Luxembourg avec la société de fret Cargolux 
fait partie de cette image de marque. 
Or, depuis un certain temps cette même société, 
dont l’État est actionnaire, est en train d’exter-
naliser certaines activités à l’étranger. Cette ma-
nière de procéder est un mauvais signe envoyé 
aux investisseurs potentiels et va à l’encontre du 
concept de «nation branding».
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Économie:
- Monsieur le Ministre peut-il approuver la poli-
tique poursuivie par la société Cargolux, un des 
fleurons de l’économie luxembourgeoise et a 
fortiori un élément important de l’image de 
marque et de la perception du Luxembourg à 
l’étranger?
- Quelle est la position du Gouvernement quant 
à la politique d’externalisation de la société Car-
golux?
Réponse commune (24.03.2015) de M. 
Etienne Schneider, Ministre de l’Économie, et 
de M. François Bausch, Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures:
Il n’appartient pas au Gouvernement de com-
menter la gestion interne d’une société com-
merciale de droit privé et le Gouvernement es-
time que les décisions afférentes sont à prendre 
par les organes de décision compétents en la 
matière selon les statuts de ladite société et le 
droit commercial.
Concernant le «nation branding», nous aime-
rions signaler que ses objectifs sont:
- construire la notoriété et la réputation d’un 
pays dans le monde;
- renforcer son attractivité vis-à-vis des tou-
ristes, des investisseurs, des entreprises et de la 
main-d’œuvre qualifiée;
- augmenter son influence culturelle, politique 
et économique.
Dans ce contexte, il s’agit d’œuvrer à une colla-
boration efficace de toutes les parties prenantes 
afin d’aboutir à la définition de la marque du 
pays qui doit refléter notre identité nationale, 
tout en accentuant les points forts de manière 
attrayante.

Question 0933 (24.02.2015) de M. Laurent 
Mosar (CSV) concernant la décision de la 

société Apple de ne pas investir au 
Luxembourg:
Monsieur le Ministre du Développement du-
rable et des Infrastructures indique sur Twitter 
que: «Apple investéiert enorm an zwee nei 
Rechenzentren an Irland an an Dänemark. Fir 
de Choix entscheedend war d’Versuergung 
mat Ökostroum.»
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre des 
Communications et des Médias:
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer les affir-
mations de Monsieur le Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures? L’absence 
d’approvisionnement suffisante en électricité 
verte a-t-elle été le critère déterminant d’Apple 
de ne pas retenir le Luxembourg pour y investir?
- Alors que Monsieur le Ministre s’était rendu 
aux États-Unis la semaine dernière pour y ren-
contrer e. a. les responsables d’Apple, peut-il 
m’informer si ce sujet a été évoqué à cette occa-
sion?
- La société Apple envisage-t-elle de localiser 
d’autres activités au Luxembourg?
Réponse commune (26.03.2015) de M. Xa-
vier Bettel, Ministre des Communications et 
des Médias, et de M. Etienne Schneider, Mi-
nistre de l’Économie:
Par communiqué de presse, la société Apple a 
annoncé le 23 février dernier vouloir investir 
1,7 milliards d’euros dans la construction de 
deux centres de données en Europe, à savoir 
en Irlande et au Danemark. Si le communiqué 
se réfère à plusieurs reprises aux aspects écolo-
giques des projets, les raisons spécifiques qui 
ont poussé Apple à implanter les deux centres 
de données dans les pays en question n’y sont 
toutefois pas précisées.
Le Gouvernement était en discussions avancées 
avec Apple depuis plusieurs années déjà 
concernant la localisation d’un de leurs centres 
de données en Europe. C’était notamment la 
disponibilité de sources d’énergie dites 
«vertes», ainsi que la politique de centres de 
données «Green IT» poursuivie par l’État 
luxembourgeois dans les centres dans lesquels 
il participe directement ou indirectement (Lux-
Connect et ebrc) qui avaient valu au Luxem-
bourg de se positionner dans la course pour un 
centre de Apple. Toutefois, le projet a récem-
ment dû être revu à la hausse par rapport aux 
spécifications initiales, la firme californienne 
s’étant aperçue qu’elle avait largement sous-es-
timé ses besoins. Vu la taille du terrain finale-
ment recherché, il n’a pas été possible de pro-
poser une solution satisfaisante à brève 
échéance à Apple.
Il ne faut pas non plus oublier que, outre la 
question de la taille du terrain, ce genre de 
dossier est soumis à une concurrence ardue de 
nombreux pays qui désirent également se posi-
tionner dans ce domaine et son issue dépend, 
in fine, toujours d’une série d’éléments qui in-
terviennent conjointement dans le processus 
décisionnel.
Le dossier, ainsi que d’autres points d’actualité 
pertinents, ont été évoqués lors de l’entrevue 
du Ministre des Communications et des Médias 
avec le management de Apple à Cupertino, CA.

Question 0934 (24.02.2015) de M. Claude 
Adam (déi gréng) concernant le choix entre 
cours de mathématiques enseignés en 
langue française ou en langue alle-
mande:
Le Lycée Technique Joseph Bech de Grevenma-
cher propose depuis septembre 2014 aux 
élèves de 7e ST de choisir leurs cours de mathé-
matiques en français ou en allemand en vue de 
réduire l’échec dans cette matière.
Comme ce projet est censé donner des résul-
tats immédiats et comme il constitue une idée 
innovante pouvant servir de modèle, j’aimerais 
recevoir les informations suivantes:
1. Est-ce que des projets similaires furent mis 
en place dans d’autres lycées luxembourgeois? 
Dans l’affirmative, combien de lycées et com-
bien d’élèves sont concernés? Dans la négative, 
est-ce que le Ministère entend promouvoir ce 
projet dans d’autres lycées en cas de résultats 
positifs?
2. Quels sont les nombres respectifs d’élèves 
fréquentant les cours de mathématiques en 
français et en allemand?
3. Quel est jusqu’ici le pourcentage de notes 
insuffisantes pour les cours donnés en français 
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et pour les cours donnés en allemand (1er tri-
mestre)?
4. À titre de comparaison, quel était le pour-
centage de notes insuffisantes pour les cours 
de mathématiques au 1er trimestre de l’année 
scolaire précédente (2013-2014)?
5. Est-ce que le Ministère pense à élargir ce 
projet à d’autres matières?
Réponse (31.03.2015) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse:
Ad 1. La loi modifiée du 25 juin 2004 portant 
organisation des lycées et lycées techniques 
prévoit à l’article 3 que «… les lycées peuvent 
engager des actions autonomes dans le do-
maine pédagogique, dans le domaine de l’or-
ganisation administrative et dans le domaine fi-
nancier afin d’adapter l’enseignement du lycée 
à des besoins et des priorités qui lui sont 
propres, tels qu’exprimés par la communauté 
scolaire».
Conformément aux dispositions de la loi, la 
communauté scolaire du Maacher Lycée fut à 
l’initiative de ce projet. Il s’inscrit parfaitement 
dans la démarche du Gouvernement de soute-
nir l’initiative autonome des lycées afin de don-
ner une solution locale à un défi local.
Aussi faut-il préciser que des études dé-
montrent que le choix de la langue véhiculaire 
et son utilisation ont un impact sur la réussite 
scolaire. Voilà pourquoi j’ai donné mon aval au 
projet d’innovation pédagogique proposé par 
le Maacher Lycée d’offrir en classe de 7e ST, à 
côté d’un cours de mathématiques en français, 
un cours de mathématiques en allemand. À 
côté du Schengen-Lycée pour qui l’usage de la 
langue véhiculaire diffère pour la plupart des 
branches, aucun lycée n’offre pour l’instant un 
cours de mathématiques pour les classes de 7e 
ST en allemand.
Je me suis engagé à faire suivre le projet par le 
SCRIPT et à le faire soumettre à une évaluation 
entreprise en collaboration avec l’Université du 
Luxembourg.
J’entends par la suite disséminer les projets qui 
ont fait leurs preuves; par contre je n’entends 
pas les imposer pour respecter la démarche 
«autonomie» des lycées.
Ad 2. Actuellement, le lycée offre une classe de 
7e ST avec 22 élèves fréquentant le cours de 
mathématiques en allemand; 56 élèves sont 
inscrits dans le cours de mathématiques en 
français.
Ad 3. Pour les cours donnés en français le pour-
centage est de 27,3% et pour les cours donnés 
en allemand, il est de 26,8%. Toutefois, com-
parer uniquement le nombre de notes insuffi-
santes ne fait pas de sens sans les mettre en re-
lation avec le niveau scolaire général des 
élèves.
Ad 4. En 2013-2014 le taux de notes insuffi-
santes en mathématiques pour les classes de 7e 
ST au Maacher Lycée a été de 23,9%. Dans ce 
contexte, il faut cependant noter qu’en 2013-
2014, les élèves ayant présenté à l’école fonda-
mentale des faiblesses dans certaines branches 
ont été regroupés dans des classes 7AD (7e 
ADAPT) dans les lycées. Ce regroupement n’est 
plus proposé à partir de l’année scolaire 2014-
2015, et les élèves sont tous regroupés en 
classes de 7e ST.
Ad 5. Dans le cadre de la démarche «autono-
mie», j’entends soutenir chaque projet qui est 
proposé par une communauté scolaire, sous 
condition qu’il soit porté par l’ensemble des 
acteurs (enseignants, parents et élèves), qu’il 
propose une solution à un réel défi identifié lo-
calement, qu’il soit bien défini dans ses objec-
tifs, sa démarche et son évaluation et qu’il ne 
soit pas contraire aux priorités du Gou-
vernement.

Question 0935 (24.02.2015) de M. Gusty 
Graas (DP) concernant la ratification de la 
Convention relative aux peuples indi-
gènes et tribaux de l’Organisation inter-
nationale du Travail (ILO 169):
Le 12 juin 2012 la Chambre des Députés a ap-
prouvé à l’unanimité une motion portant sur la 
ratification de la Convention relative aux 
peuples indigènes et tribaux de l’Organisation 
internationale du Travail (ILO 169). Sans nou-
velles de la ratification, le Député Marc Angel 
s’est adressé en mars 2014 dans une question 
parlementaire (n°0174) au Ministre des Affaires 
étrangères (cf. compte rendu n°4/session extraor-

dinaire 2013-2014). Ce dernier a assuré dans sa 
réponse que la procédure de ratification avait 
été lancée au sein du Ministère des Affaires 
étrangères en juillet 2012 et que le projet de loi 
serait soumis sous peu à la Chambre des Députés.
Il me revient par voie de presse (voir «Brenn-
punkt n°287», février 2015) que le Ministère du 
Travail, finalement responsable du projet de loi, 
ne considérait plus la ratification de la Conven-
tion comme priorité et qu’en conséquence le 
processus législatif aurait été suspendu avec l’ar-
gument que le Luxembourg ne comptait aucun 
peuple indigène sur son territoire. Il s’agirait ici 
d’une réponse de décembre 2014 du Ministère 
du Travail à des ONG s’étant renseignées à plu-
sieurs reprises sur le processus de ratification.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre des Affaires 
étrangères et européennes et à Monsieur le Mi-
nistre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
solidaire:
1. Monsieur le Ministre des Affaires étrangères 
est-il au courant de la position du Ministère du 
Travail? Le cas échéant, partage-t-il ce point de 
vue?
2. Messieurs les Ministres ne jugent-ils pas op-
portun de ratifier la Convention sachant que la 
ratification du Luxembourg contribuerait active-
ment à la mise en œuvre du seul instrument 
international contraignant en la matière et si-
gnalerait ainsi l’attachement du Luxembourg au 
respect et à la protection effective des droits de 
l’Homme?
Réponse commune (26.03.2015) de M. Jean 
Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et eu-
ropéennes, et de M. Nicolas Schmit, Ministre 
du Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale et 
solidaire:
Ad 1. En ce qui concerne la question de la ratifi-
cation de la Convention n°169 de l’Organisa-
tion internationale du Travail, il y a eu une réu-
nion de concertation entre les ministères 
concernés et dès lors, le Ministre des Affaires 
étrangères et européennes est au courant de la 
position du Ministère du Travail, de l’Emploi et 
de l’Économie sociale et solidaire et il se rallie à 
cette position qui est celle du ministère compé-
tent pour les dossiers de l’Organisation Interna-
tionale du Travail. 
Ad 2. Le Ministère du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire a pris la décision 
de ne pas procéder à la ratification de la 
Convention comme il estime que l’objectif, à 
savoir une meilleure protection des populations 
indigènes, ne sera pas atteint par une ratifica-
tion de la Convention par le Luxembourg. 
Monsieur le Ministre des Affaires étrangères se 
rallie à la décision du Ministère du Travail, qui 
est le ministère compétent dans ce dossier.
Cette décision est basée sur la finalité des ins-
truments normatifs de l’OIT qui s’imposent aux 
Gouvernements quant à leur territoire national 
respectivement aux territoires non métropoli-
tains dont ils assurent les relations internatio-
nales et qui consiste à mettre en œuvre toutes 
les dispositions prévues par le Convention, et le 
cas échéant de procéder à des modifications lé-
gales afin de suffire aux exigences imposées 
par celle-ci.
Une autre obligation qui découle de la ratifica-
tion est imposée aux États par l’article 22 de la 
Constitution de l’OIT qui dispose que chacun 
des Membres s’engage à présenter au BIT un 
rapport annuel sur les mesures prises par lui 
pour mettre à exécution les conventions aux-
quelles il a adhéré.
Dans ce contexte, et en cas de ratification, le 
Gouvernement luxembourgeois devrait no-
tamment développer une action coordonnée 
et systématique en vue de protéger les droits 
des peuples indigènes et tribaux et de garantir 
le respect de leur intégrité (article 2 de la 
Convention).
Or, le Luxembourg ne pourrait s’engager que 
pour des peuples indigènes et tribaux vivant 
sur le territoire national et vu l’absence de tels 
peuples rien ne plaide en faveur de la mise en 
vigueur de telles mesures.
Par ailleurs, une ratification par le Luxembourg 
n’aurait aucune influence positive sur les poli-
tiques des États qui abritent des peuples indi-
gènes et tribaux et ne serait pas non plus un 
facteur déclencheur de la mise en vigueur de la 
Convention alors qu’en application de l’article 
38, qui dispose que la Convention n°169 entre 
en vigueur douze mois après la ratification de 
la part de deux membres, l’entrée en vigueur 
est intervenue le 5 septembre 1991.
Quant aux soucis exprimés par les auteurs de la 
motion relatifs à la protection des populations 
indigènes du bassin amazonien, il y a lieu de 
noter que tous les pays directement concernés 
(Brésil, Équateur, Pérou, Colombie, l’État pluri-
national de Bolivie et la République boliva-
rienne du Venezuela) ont ratifié la Convention 
n°169.

*Données non exhaustives au niveau national, basées sur des 
recueils de données par classe sur support papier

Question 0937 (25.02.2015) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la zone indus-
trielle «Um Monkeler»:
Dans le cadre des discussions sur le projet d’im-
plantation et d’exploitation d’une usine de bi-
tume dans la zone industrielle «Um Monkeler», 
le représentant du Gouvernement avait publi-
quement annoncé la construction d’un nouvel 
accès à l’autoroute pour délester le trafic.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre du Développe-
ment durable et des Infrastructures:
- Monsieur le Ministre peut-il m’informer sur 
l’état des lieux des planifications?
- Comment ce nouvel accès à la zone indus-
trielle sera-t-il aménagé?
- Monsieur le Ministre a-t-il déjà contacté et eu 
des concertations avec les communes concer-
nées?
- Monsieur le Ministre peut-il m’indiquer la du-
rée prévisionnelle des travaux?
Réponse (02.04.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:
Dans le cadre de l’élaboration d’un plan direc-
teur pour le réseau routier étatique pour l’agglo-
mération «Esch-sur-Alzette, Schifflange et 
Belvaux», un groupe de travail fut instauré en fin 
d’année 2013 sous l’égide des Ponts et Chaus-
sées avec la participation des services techniques 
des communes concernées. Lors des multiples 
réunions, le problème de l’accès à la zone d’acti-
vité «Um Monkeler» figurait sur l’ordre du jour 
parmi d’autres sujets ayant trait à la mobilité. 
Pour délester l’accès actuel et pour faire face aux 
problèmes de circulation que posent surtout les 
poids-lourds, Monsieur le Secrétaire d’État Ca-
mille Gira avait évoqué en début 2014 de faire 
analyser l’opportunité éventuelle d’un nouvel 
accès à partir de l’autoroute A4. Lors des ana-
lyses relatives à ce zoning, il a été conclu qu’un 
accès direct à l’échangeur de Lallange sera tout 
à fait opportun et faisable, compte tenu de tous 
les développements possibles. Dès lors, cette 
idée a été intégrée aux études d’avant-projet du 
réaménagement de l’échangeur de Lallange, qui 
sont en cours et qui interfèrent également avec 
le projet d’un couloir bus sur l’autoroute A4.
La disposition au nord de l’autoroute est illustrée 
sur le schéma ci-après.
Vu que le projet de l’accès direct de la zone in-
dustrielle «Um Monkeler» se trouve seulement 
au stade d’avant-projet sommaire, aucune in-
formation quant à la planification de ce projet 
ne peut être avancée.
(annexe à consulter auprès de l’administration 
parlementaire)

Question 0938 (25.02.2015) de Mme 
Nancy Arendt (CSV) concernant la préven-
tion de maladies annoncée dans le pro-
gramme gouvernemental:
Dans son programme gouvernemental, la coa-
lition souligne que la prévention de maladies 
sera renforcée par le biais de programmes d’ac-
tivités physiques spécifiques à élaborer en colla-
boration avec des médecins spécialistes en la 
matière.
Dans le cadre du Plan d’action national «Ge-
sond iessen, Méi bewegen» (GIMB), le nou-
veau Gouvernement s’est engagé à mettre l’ac-
cent entre autres sur le renforcement et l’amé-
lioration des initiatives favorisant une éducation 
motrice et sportive des enfants et des jeunes 
notamment dans le cadre des futurs Plans 
d’encadrement périscolaires (PEP). Il s’agit no-
tamment du développement et de la mise en 
œuvre de projets similaires aux cinq projets pi-
lotes actuellement en cours visant un ensemble 
cohérent d’offres d’activités motrices, phy-
siques et sportives dont entre autres la mise en 
place de programmes spécifiques de fidélisa-
tion, notamment pour les jeunes filles.
Le Grand-Duché se classe au troisième rang eu-
ropéen en matière d’obésité, selon une étude 
récente de l’Organisation de Coopération et de 
Développement Économique (OCDE). Le 
surpoids et l’obésité entraînent de graves 
conséquences pour la santé comme le diabète, 
des maladies cardiovasculaires ou des troubles 
dits musculo-squelettiques. Une situation qui 
engendre un surcoût pour les services de santé.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé et à 
Monsieur le Ministre des Sports:
- Madame et Monsieur les Ministres peuvent-ils 
me renseigner si les projets prévus dans le pro-

gramme gouvernemental ont déjà été mis en 
œuvre?
- Dans l’affirmative, dans quelles structures ces 
projets sont-ils exactement entamés? Et quels en 
sont les résultats?
- De quels «projets pilotes» s’agit-il exactement?
- Les Ministres peuvent-ils me donner de plus 
amples informations sur la collaboration «avec 
des médecins spécialistes en la matière»?
- Les Ministres peuvent-ils me fournir des 
chiffres concernant l’obésité chez les enfants et 
les adolescents au Luxembourg?
- De quelle manière, le Gouvernement veut-il 
promouvoir l’activité physique, notamment 
chez les jeunes filles?
Réponse commune (26.03.2015) de Mme 
Lydia Mutsch, Ministre de la Santé, et de M. 
Romain Schneider, Ministre des Sports:
Le Plan d’action national «Gesond iessen, Méi 
bewegen» (GIMB) lancé en 2006 et ayant subi 
une extension pour le volet de l’activité phy-
sique en 2011 est certainement un plan très 
ambitieux à la hauteur de l’enjeu sociétal 
concerné. Il comprend plus d’une centaine de 
mesures possibles réparties dans six centres 
d’intérêt; c’est la raison pour laquelle il s’avère 
difficile de mettre en œuvre toutes les mesures 
à la fois.
Parmi les mesures préconisées, celles concer-
nant l’éducation motrice et sportive des en-
fants et des jeunes jouent un rôle prépondé-
rant. À côté, et en plus des mesures faisant par-
tie du plan GIMB, une certaine dynamique 
s’est développée autour de ce thème et 
d’autres initiatives ont vu le jour.
En ce qui concerne les «projets prévus dans le 
programme gouvernemental», il y a lieu de 
préciser que l’analyse des cinq projets pilotes 
actuellement en cours n’a pas encore pu être 
bouclée. Elle contiendra des éléments précieux 
pouvant inspirer voire guider de futurs projets 
qui, eux, seront plutôt basés sur des initiatives 
locales de partenaires particulièrement intéres-
sés et motivés, des projets au sein de PEP étant 
une des options possibles. De nouveaux projets 
pourront bénéficier d’un soutien étatique 
d’après des modalités encore à définir.
Dans le domaine Sport et Santé, des discus-
sions quant à la mise en place d’un système de 
prise en charge de patients ayant de sérieux 
problèmes d’obésité ou encore ayant des be-
soins d’encadrement après des traitements pu-
rement médicaux et au-delà de la réhabilitation 
classique, ont lieu actuellement et n’en sont 
qu’à un stade préliminaire.
En ce qui concerne une collaboration avec les 
médecins spécialistes, il existe une coopération 
étroite avec les professionnels de la santé, no-
tamment avec les pédiatres, diabétologues, mé-
decins sportifs, cardiologues, neurologues, mé-
decins scolaires, gastroentérologues, gériatres.
De bonnes collaborations sont également en-
tretenues avec diverses associations de profes-
sionnels et associations de patients: diététi-
ciens, maison du diabète, infirmiers…, les-
quelles sont soutenues, au besoin, dans la meil-
leure mesure possible.
Dans ce contexte, il est important de mention-
ner les sujets de collaboration:
• promotion des habitudes de modes de vie 
sains en ce qui concerne l’alimentation équili-
brée saine et la pratique de l’activité physique 
régulière ciblant la population globale, en insis-
tant sur l’accès pour tous, des offres diversi-
fiées, soutenant le plaisir de bouger, chacun se-
lon ses ressources et possibilités;
• collaborations avec des spécialités médicales 
particulières dans le contexte de patients souf-
frant de pathologies particulières pour la mise 
en place de mesures de réhabilitation, de pré-
vention et de promotion de la santé, adaptées 
à la situation particulière du patient, par 
exemple:
- patients diabétiques;
- patients cardiologiques;
- patients avec AVC;
- patients souffrant d’obésité morbide;
- patients souffrant d’un cancer.
Les chiffres en matière de surcharge pondérale 
et d’obésité des enfants et adolescents se pré-
sentent comme suit:
• % des élèves des écoles fondamentales pré-
sentant un BMI >25:

2010-2011 8,2%*

2011-2012 7,5%*
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• % des élèves des lycées de l’enseignement 
secondaire présentant un BMI >25:

Année 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012

BMI 
>25 11,8% 12,3% 13,9% 12,7% 11,9% 11,9% 11,6% 11,7% 12,0%

Réf: Rapports d’activité Ministère de la Santé/Division de la 
médecine scolaire 

Chez les élèves de l’enseignement secondaire, 
depuis 2008 est constatée une stabilisation du 
taux BMI ≥25, les variations annuelles de ce 
taux ne présentant pas de différences significa-
tives. Pour ce groupe de la population, le 
Luxembourg répond ainsi aux buts recomman-
dés par l’OMS, à savoir l’interruption de la ten-
dance croissante et la stabilisation des taux 
d’obésité et de surcharge pondérale (BMI ≥25).
• Taux BMI ≥25 (surcharge pondérale ou obé-
sité) population au travail/STM:

année de 
référence 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013

% de 
femmes 40,5 41,4 41,7 43,4 43,9 43,9 45,7 44,3 44,4 48,2 50,2 50,3 49,7 48,1

% d’hommes 56,3 58,6 58,1 59,1 59 59,9 61,1 62,4 62,4 66,8 66,2 68,2 66,8 66,3

% de la po-
pulation to-

tale
50,1 51,8 51,6 52,8 52,8 53,3 54,6 54,8 54,7 58,7 59,1 60,2 59,2 58,1

En ce qui concerne les chiffres publiés dans le 
rapport OCDE, ceux-ci se limitent aux seuls 
examens d’embauche du Service de Travail 
Multisectoriel et ne sont donc pas représenta-
tifs pour la totalité de la population.

Les problèmes d’obésité (BMI ≥30) ont consi-
dérablement augmenté au cours des dernières 
décennies dans la plupart des pays de l’OCDE. 
Au Luxembourg, le taux d’obésité parmi la po-
pulation adulte (basé sur des données de poids 
et de taille mesurés) a progressé de 16,3% en 
2000 à 23,0% en 2012. Bien que ce taux reste 
moins élevé qu’aux États-Unis (35,3% en 2012) 
et au Royaume-Uni (24,7%), cette forte aug-
mentation de la population obèse devrait en-
traîner un accroissement des maladies chro-
niques qui y sont liées (comme le diabète et les 
maladies cardiovasculaires) et un accroissement 
des dépenses de la santé publique dans les an-
nées à venir.

Toujours est-il qu’un changement dans notre 
société est en train de s’opérer à plus long 
terme. En effet, depuis quelques années, on 
note une augmentation considérable de l’intérêt 
ainsi que de la popularité de diverses activités 
physiques dans la population (jogging, vélo, 
marche populaire…) et l’intérêt pour l’adoption 
d’habitudes alimentaires plus équilibrées.

Quant à la question sur la promotion de l’acti-
vité physique auprès des jeunes filles, le Minis-
tère des Sports s’orientera d’après deux axes: 
celui de la sensibilisation des clubs de sport et 
celui de la collaboration du secteur jeunesse 
avec son potentiel d’avoir accès aux jeunes tra-
ditionnellement réfractaires à l’adhésion à des 
clubs. Un premier contact a déjà eu lieu avec le 
COSL en vue d’analyser les possibilités d’une 
diversification des offres des clubs de sport et, 
en même temps, d’analyser le phénomène de 
la migration et du drop-out au sein des clubs 
de sport.

Au-delà de tels projets, le Ministère des Sports 
a pris des initiatives ayant pour but de faire 
avancer la prise de conscience et la recherche 
de solutions dans le domaine de l’encadrement 
des enfants en matière d’éducation motrice:

- un groupe de travail, composé de collabora-
teurs du Ministère des Sports, de professionnels 
du secteur de l’enseignement, de l’accueil et de 
l’encadrement extra-familial s’investit dans des 
recherches et analyses en vue de l’élaboration 
d’un document qui servira de guide pratique 
dans le domaine de l’éducation motrice des en-
fants de zéro à douze ans;

- un groupe de travail et de réflexion «promo-
tion de la motricité» agissant en accord avec les 
principes et politiques conclus au niveau du co-
mité interministériel «Gesond iessen, Méi bewe-
gen», rassemblant des acteurs sur le terrain, est 

devenu une plateforme précieuse d’échanges de 
bonnes pratiques et d’informations mutuelles. 

sowohl den Bestand an P&R-Stellplätzen wie 
auch die zukünftig geplanten Stellplätze fest-
hielt. Aus Kompetenzgründen enthielt dieses 
Konzept bloß die nationalen P&R-Anlagen, da 
die luxemburgische Regierung die Planungsho-
heit bloß auf luxemburgischem Gebiet genießt.

Zusätzlich wurden allerdings viele bilaterale 
Gespräche geführt mit lokalen oder regionalen 
Entscheidungsträgern aus unseren Nachbarlän-
dern. Zweck dieser Gespräche war es jedes 
Mal, Maßnahmen zu identifizieren, um den 
grenzüberschreitenden öffentlichen Transport 
zu fördern und zu verbessern. Dazu gehören 
maßgeblich P&R-Anlagen im Grenzgebiet mit 
attraktiven ÖV-Verbindungen zu den Ballungs-
zentren Luxemburgs.

Die so identifizierten P&R-Anlagen werden zur-
zeit im Rahmen der SMOT-Strategien mit unse-
ren Partnern aus den Nachbarländern analy-
siert und, falls interessant, zurückbehalten. Auf 
diese Art und Weise ergänzt sich das nationale 
P&R-Konzept um einen wichtigen Baustein und 

En effet, même si la gare de Wiltz ne dispose 
pas des toutes dernières technologies en ma-
tière d’accessibilité des personnes à mobilité ré-
duite, à savoir un passage souterrain avec des 
ascenseurs au niveau de chaque quai, les CFL 
ont fait le choix, lors de la rénovation de la 
gare début des années 2000, de mettre en 
place un passage planchéié avec des rampes 
d’approche à pente douce en bout de quai. La 
ligne Kautenbach-Wiltz avec terminus à Wiltz 
est desservie exclusivement par des trains ré-
versibles de sorte que ce point de passage pié-
tonnier n’est en aucun moment engagé par 
des mouvements de manœuvre de trains.

L’accessibilité des infrastructures ferroviaires 
pour les personnes à mobilité réduite a tou-
jours été un point important pour l’ingénierie 
des CFL et cela bien avant l’édition de la régle-
mentation y afférente.

Question 0942 (27.02.2015) de Mme 
Nancy Arendt (CSV) concernant la suppres-
sion des chèques-services pour les activi-
tés sportives:

Le 11 février 2015, le Ministre de l’Éducation 
nationale a présenté le projet de loi sur la jeu-
nesse. Parmi les changements annoncés, il est à 
noter que les chèques-services pour les activités 
sportives et musicales seront supprimés. Il a été 
pourtant précisé que les Ministres d es Sports 
et de la Culture vont chercher des mesures 
compensatoires à ces aides.

Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Éducation 
nationale, de la Jeunesse et de l’Enfance et à 
Monsieur le Ministre des Sports:

1. Est-ce que les Ministres peuvent confirmer 
que le budget transféré du Ministère de l’Éduca-
tion nationale au Ministère des Sports s’élève à 
seulement 400.000 € pour compenser l’aide ac-
cordée dans le cadre du chèque-service accueil 
dans le secteur du sport?

2. Dans l’affirmative, comment est-on arrivé à la 
somme de 400.000 €?

3. Monsieur le Ministre, quel a été la dépense 
pour l’année 2013 et 2014 des mesures CSA 
tant relatives au niveau des associations spor-
tives que des institutions d’enseignement musi-
cal?

4. Quels sont les associations sportives respecti-
vement les types de sports, qui ont bénéficié le 
plus du système des chèques-services jusqu’à 
présent?

5. Les Ministres peuvent-ils expliquer le modèle 
qu’ils comptent mettre en place pour remplacer 
les chèques-services accueil dans le secteur du 
sport?

6. De quelles manières et par quels critères le 
Ministère des Sports va-t-il accorder prochaine-
ment les subventions qui remplacent le modèle 
des chèques-services aux associations sportives?

7. Est-ce que les associations peuvent toujours 
bénéficier du nouveau modèle de subvention 
pour les enfants nouvellement inscrits dans leurs 
clubs?

8. Dans l’affirmative, le Ministère des Sports en-
visage-t-il d’augmenter le budget de 400.000 € 
progressivement avec une hausse du nombre 
d’enfants inscrits dans les associations?

Réponse commune (30.03.2015) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l‘Éducation natio-
nale, de l‘Enfance et de la Jeunesse, et de M. Ro-
main Schneider, Ministre des Sports:

Ad 1. - 4. Le système actuel du chèque-service 
accueil (CSA) dans le domaine du sport et de la 
musique sera aboli à partir de l’année scolaire 
2016-2017. Les fonds actuellement inscrits au 
budget du Ministère de l’Éducation nationale, 
de l’Enfance et de la Jeunesse seront transférés 
au budget du Ministère des Sports et du Minis-
tère de la Culture à partir de l’année budgé-
taire 2016 ou 2017, selon le modèle adopté. 
Les montants à transférer aux ministères res-
pectifs seront calculés en fonction des mon-
tants alloués dans le cadre du CSA pour l’année 
scolaire 2015-2016.

Le montant CSA versé aux associations spor-
tives s’élevait à 916.000 € pour l’année scolaire 
2012-2013 et à 323.800 € pour l’année sco-

Réf: Statistiques de l’OCDE sur la Santé 2014/Données Service de Travail Multisectoriel/Examen médicaux d’embauche et de suivi

l’intention du grand public, mais surtout à celle 
des parents et des professionnels de l’éduca-
tion formelle et non formelle.

Finalement, il y a lieu de signaler que depuis le 
lancement du programme national la promo-
tion de l’activité physique a été soutenue, outre 
les cinq projets pilotes mentionnés par l’hono-
rable Députée, par maintes initiatives diffé-
rentes, dont un nombre impressionnant sont 
répétées annuellement. Le Ministère de la 
Santé tient d’ailleurs à la disposition de la Parle-
mentaire une liste de l’ensemble des initiatives 
lancées depuis la mise en place du Plan d’ac-
tion national GIMB.

Question 0939 (26.02.2015) de M. Léon 
Gloden (CSV) concernant la possibilité de 
construction d‘un P&R dans la région 
transfrontalière lorraine:
In den letzten Jahren kannte die Ortschaft Bad 
Mondorf einen starken Anstieg des Pendler-
grenzverkehrs, sodass momentan rund 10.000 
Bewegungen pro Tag gezählt werden. Dies be-
einträchtigt nicht nur die Lebensqualität der 
Einwohner an den Hauptverkehrsstraßen son-
dern belastet auch die Umwelt.

Im Juli vergangenen Jahres zeigte der Minister 
für Infrastrukturen in Arlon großes Interesse an 
einer P&R-Lösung in Stockem betreffend den 
Grenzverkehr aus Belgien kommend, um ab da 
verstärkt auf den öffentlichen Transport nach 
Luxemburg zu setzen.

Wohl wissend, dass vermutlich zwischen Die-
denhofen und Mondorff (Frankreich) genü-
gend ländlicher Raum zur Verfügung stehen 
würde, um auch einen solchen öffentlichen 
Parkplatz einzurichten, möchte ich folgende 
Fragen an die zuständigen Minister stellen:

- Besteht ein grundsätzliches Interesse seitens 
unserer Regierung an einem solchen P&R-Sys-
tem im lothringischen Grenzgebiet?

- Falls ja, würde der Luxemburger Staat gege-
benenfalls ein solches Projekt mitfinanzieren?

- Wäre die Regierung bereit, Sondierungsge-
spräche mit den Verantwortlichen in Mondorff 
und Lothringen zu führen?

Réponse commune (02.04.2015) de M. 
François Bausch, Ministre du Développement 
durable et des Infrastructures, et de Mme Co-
rinne Cahen, Ministre à la Grande Région:

Als Antwort auf die parlamentarische Frage 
N°0939 des Abgeordneten Léon Gloden 
möchte ich daran erinnern, dass 2012 ein na-
tionales P&R-Konzept erstellt wurde, welches 

Ce groupe de travail constitue une bonne base 
pour planifier à l’avenir des actions et initiatives 
concertées voire communes, ce qui pourra 
contribuer au développement de ce secteur;

- à l’occasion de la Présidence luxembourgeoise 
du Conseil de l’Union européenne, le Ministère 
des Sports portera le sujet de l’éducation mo-
trice pour les tout petits enfants («early child-
hood») sur l’agenda des réunions, tant des di-
recteurs des sports que sur celui des ministres 
des sports de l’UE et organisera des séances 
d’information et de discussion sur ce sujet à 

so wurde zum Beispiel auch das P&R von Sto-
ckem zurückbehalten. Dieses wird anfangs eine 
Kapazität von 500 Stellplätzen haben und dann 
etappenweise ausgebaut, immer in Funktion 
der Nachfrage.

Was die Achse von Mondorf angeht, gibt es 
schon das P&R in Frisingen mit 268 Stellplät-
zen. Dieses wird in den nächsten Jahren ausge-
baut. Außerdem ist mir bekannt, dass einige 
regionale französische Autoritäten bereits dabei 
sind, P&R-Projekte an strategisch wichtigen 
Punkten auszuarbeiten. Diese werden auf jeden 
Fall auf luxemburgischer Seite untersucht. Soll-
ten sich zusätzlich Gemeindeverantwortliche 
bereit erklären, größere Gelände zwecks Ein-
richtung von P&R-Anlagen zur Verfügung zu 
stellen, bin ich gerne bereit, diese zwecks An-
bindung an das luxemburgische ÖV-Netz ana-
lysieren zu lassen. Falls diese ausländischen 
Standorte sich als interessant herausstellen, bin 
ich der Auffassung, dass in puncto Kostenauf-
teilung das luxemburgische Nachhaltigkeitsmi-
nisterium die Betriebskosten der Buslinien über-
nimmt und die öffentliche Hand aus dem aus-
ländischen Grenzgebiet für die Kosten sowie 
den Unterhalt des P&R aufkommen sollte.

Question 0940 (26.02.2015) de Mme Mar-
tine Hansen et M. Aly Kaes (CSV) concer-
nant la gare de Wiltz:

Selon nos informations, le quai de départ n°2 à 
la gare de Wiltz serait difficilement accessible 
pour les usagers de trains et en particulier pour 
les personnes âgées ou à mobilité réduite. Les 
usagers devraient traverser la voie à pied afin 
de passer d’un quai à l’autre.

Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre du 
Développement durable et des Infrastructures:

- Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer 
les faits susmentionnés?

- Monsieur le Ministre envisage-t-il de remédier 
à cette situation et d’améliorer l’accessibilité au 
quai n°2 à la gare de Wiltz?

Réponse (03.04.2015) de M. François 
Bausch, Ministre du Développement durable et 
des Infrastructures:

Par la question parlementaire n°0940 du 26 fé-
vrier 2015, les honorables Députés Martine 
Hansen et Aly Kaes souhaitent s’informer sur 
l’accessibilité de la gare de Wiltz aux personnes 
à mobilité réduite.

Le quai n°2 en gare de Wiltz est accessible aux 
personnes à mobilité réduite.

Suivez la Chambre des Députés 
sur Facebook et Twitter
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laire 2013-2014. Pour 2015-2016, il est pro-
bable que la somme va encore diminuer étant 
donné que bon nombre de clubs ne rem-
plissent pas les critères requis. La réduction im-
portante de la somme allouée dès 2013-2014 
s’explique par deux raisons: d’une part la non-
éligibilité des enfants dont les parents ont un 
revenu au-delà de 3,5 fois le revenu minimum, 
d’autre part l’application stricte des conditions 
de formation des entraîneurs après une période 
transitoire de quatre ans.

Le montant CSA versé aux bénéficiaires du CSA 
au niveau des institutions d’enseignement mu-
sical au niveau communal s’élevait à 477.000 € 

pour l’année scolaire 2012-2013 et à 
185.000 € pour l’année scolaire 2013-2014.

Pour l’année 2013-2014, les associations spor-
tives bénéficiant du CSA se répartissaient 
comme suit:

2013-2014
nom de la fédération nombre d’associations 

bénéficiaires du CSA
montant du CSA versé aux as-

sociations
FLF - Football 28 131.000
FLAM - Arts Martiaux 19 45.700
FLBB - Basketball 13 26.300
FLT - Tennis 9 12.000
FLGym - Gymnastique 9 48.400
FLTT - Tennis de Table 7 8.200
FLNS - Natation et sauvetage 5 13.700
FLH - Handball 5 21.400
FELUBA - Badminton 4 4.700
FLA - Athlétisme 3 5.000
FLE - Escrime 2 1.100
FLVB - Volleyball 2 500
FLSG - Sports de Glace 1 4.400
FSCL - Cyclisme 1 1.400
Total 108 323.800

éléments constitutifs de la simulation et de 
l’abus de droit)?
4. Quelles démarches le Gouvernement 
compte-t-il entreprendre envers la filiale «McD 
Europe Franchising sàrl» pour aboutir à une fis-
calité correcte et équitable?
5. Le Gouvernement est-il d’accord pour colla-
borer avec la Commission spéciale sur le dum-
ping et l’évasion fiscale du Parlement européen 
sur ce cas précis?
6. Monsieur le Ministre serait-il d’accord de 
participer ensemble avec des responsables de 
«McD Europe Franchising sàrl», à inviter à cette 
fin, à une réunion de la Commission des Fi-
nances et du Budget portant sur ce sujet afin 
d’obtenir des renseignements supplémentaires 
sur le modèle économique et la stratégie fiscale 
de la filiale en question, tel qu’il a été le cas 
pour des commissions de finances d’autres par-
lements de pays européens dans des cas simi-
laires?
7. Monsieur le Ministre n’est-il pas d’avis qu’il y 
a lieu de revoir, à la lumière des éclaircisse-
ments récents, d’autres rescrits fiscaux (déci-
sions anticipées)?
Réponse (27.03.2015) de M. Pierre Grame-
gna, Ministre des Finances:
Les dispositions du paragraphe 22 de la loi gé-
nérale des impôts (AO) portant sur le secret fis-
cal s’opposent à la révélation des données des 
dossiers fiscaux des contribuables.
En ce qui concerne la question sur la collabora-
tion du Gouvernement avec la Commission 
spéciale sur le dumping et l’évasion fiscale du 
Parlement européen, il y a lieu de faire savoir à 
l’honorable Député qu’il n’y a pas moyen de 
définir à l’heure actuelle la portée et les modali-
tés exactes d’une telle coopération.
D’une façon générale, le Gouvernement parti-
cipe pleinement et de façon constructive aux 
travaux menés à l’Union européenne et auprès 
de l’OCDE sur BEPS («Base Erosion and Profit 
Shifting»).
Quant à la question 6., il convient de relever 
qu’il appartient à la Chambre des Députés elle-
même de décider si elle compte inviter les res-
ponsables de l’entreprise «McD Europe Fran-
chising sàrl».

Question 0945 (02.03.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant la pollution au-
tour de l‘aciérie d‘ArcelorMittal à Esch/
Belval:
Am 25. Februar 2015 informierten „Mou-
vement écologique“ und „Stop Dioxin“ in ei-
ner Pressemitteilung, dass während der vergan-
genen Jahre immer wieder Überschreitungen 
der Grenzwerte sowohl am Kamin des Elektro-
stahlwerkes in Esch/Belval als auch im Gemüse 
der angrenzenden Gärten „an Elsebrech“ fest-
gestellt worden seien.
Vor fünf Jahren sei im Rahmen der Kommo-
do-Inkommodo-Genehmigung betreffend die 
Verbrennung von Altreifen ein „comité de 
suivi“ eingesetzt worden, um den Respekt der 
Umweltauflagen des Arcelor-Elektroofens auf 
Esch/Belval zu begleiten. Mitglieder dieses Gre-
miums seien neben dem Betreiber die Umwelt-
verwaltung, die betroffenen Gemeinden und 
die Umweltorganisationen „Mouvement écolo-
gique - Regionale/Süden“ und die „Biergeriniti-
ativ Stop Dioxin“.
„Mouvement écologique“ und „Stop Dioxin“ 
stellen aufgrund der monatlichen Messresultate 
für TOC (totaler organischer Kohlenstoff, aus 
Verunreinigungen im Schrott durch Öle, Farbe 
usw.) der letzten beiden Jahre eine quasi tägli-
che Überschreitung fest. Auch bei anderen 
Schadstoffen wie PAK (polyaromatische Kohlen-
wasserstoffe, als höchst krebserregend einge-
stuft), SO2 (Schwefeldioxid) und CO (Kohlen-
stoffmonoxid, ungebunden stark giftig, verbin-
det sich in der Atmosphäre mit Sauerstoff zum 
Treibhausgas CO2) würden die Grenzwerte sys-
tematisch überschritten.
Zudem würden Immissionsmessungen die über-
höhte Schadstoffkonzentration in der direkten 
Nachbarschaft des Elektrostahlwerkes bestäti-
gen, wo die Escher Gemeindeverantwortlichen 
seit Jahren durch das Biomonitoring-Verfahren 
die Schadstoffkonzentration in Moosen, Gräsern 
(„graminées“) und Gemüse überprüfen lassen. 
Schwerpunkt ist hier die Gartenanlage „an Else-
brech“, wo auf 130 Parzellen Gemüse für ca. 
1.000 Personen gezüchtet wird und auf denen 
das neue „Südspidol“ gebaut werden soll. Dabei 
seien die Resultate der Messungen äußerst gra-
vierend: Die Messkampagne von 2014 ergebe 
die höchste Konzentration von Pb (Blei) in Grä-
sern und Gemüse seit Beginn der kommunalen 
Messkampagne im Jahr 2006! Infolgedessen 
hätten die Escher Gemeindeverantwortlichen 

wiederholt das Alarmsystem ausgelöst, das die 
Besitzer der Gartenanlage „an Elsebrech“ auffor-
dert, das kontaminierte Gemüse nicht zu ver-
zehren bzw. nicht an Tiere zu verfüttern.
In diesem Zusammenhang möchte ich von der 
Umweltministerin wissen:
1. Kann die Umweltministerin die regelmäßige 
Überschreitung besagter Grenzwerte bestäti-
gen?
2. Wie haben sich die Werte für TOC, PAK, SO2 
und CO in den letzten fünf Jahren entwickelt?
3. Welche Resultate hat das Biomonitoring der 
Schadstoffkonzentration in Moosen, Gräsern 
(„graminées“) und Gemüse ergeben?
Außerdem werfen „Mouvement écologique“ 
und „Stop Dioxin“ dem Umweltministerium 
resp. der Umweltverwaltung vor, nicht konse-
quent genug gegen die Überschreitung der 
Grenzwerte von Emissionen und Immissionen 
reagiert zu haben. Außerdem stellen sie fest, 
dass die Betriebe in dieser Hinsicht nicht gleich 
behandelt werden. Konkret werfen sie der Um-
weltverwaltung vor, den Betreiber des Stahl-
werkes in Esch/Belval, ArcelorMittal, vorteilhaf-
ter zu behandeln als andere, beispielsweise 
Twinerg. Letztere sei am 10. September 2014 
mittels Brief aufgefordert worden, einen Bericht 
abzuliefern, der die Ursachen des Vorfalls vom 
1. September und die geplanten Maßnahmen 
zur Behebung der Fehlfunktionen beschreiben 
soll. Nachdem dieser Aufforderung keine Folge 
geleistet worden sei, sei am 2. Oktober ein 
Brief an Twinerg ergangen, der festgehalten 
habe, dass die Anlage bis auf Weiteres außer 
Betrieb zu bleiben habe, bis den Forderungen 
aus dem Brief vom 10. September nachgekom-
men worden sei. Der zuständige Minister habe 
sich demnach im Fall Twinerg konsequent auf 
das Gesetz vom 9. Mai 2014 berufen, und zwar 
spezifisch auf Art. 8. und Art. 9, und damit in-
nerhalb von nur 57 Tagen zusätzliche techni-
sche Maßnahmen beim Betreiber durchgesetzt, 
was im Falle von ArcelorMittal und dem Stahl-
werk in Esch/Belval nicht der Fall sei.
Dazu möchte ich von der Umweltministerin 
wissen:
4. Kann die Ministerin diese Darstellung bestä-
tigen und weshalb wurde die Überschreitung 
der Grenzwerte durch das Stahlwerk von Arce-
lorMittal in Esch/Belval so lange geduldet?
5. Welche konkreten Maßnahmen hat die Um-
weltverwaltung resp. das Umweltministerium 
in den letzten Jahren unternommen, um die 
Überschreitung der Grenzwerte zu unterbin-
den?
6. Wie gedenkt das Ministerium jetzt vorzuge-
hen, um eine Überschreitung der Grenzwerte 
kurzfristig zu unterbinden?
7. Ab wann ist mit der Respektierung der 
Grenz werte durch das Stahlwerk von Esch/Bel-
val zu rechnen?
Réponse (03.04.2015) de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l‘Environnement:
Prinzipiell gilt es zwischen Emissionen am Ka-
min des Elektrostahlwerks (hier COT, PAK, SO2, 
CO) und Immissionen zu unterscheiden. Man 
kann nicht direkt von Ersteren auf Letztere 
schließen.
Der „Mouvement écologique“ bezieht sich in 
seiner Pressemitteilung auf die Werte, die von 
„BioMonitor“ im Auftrag der Stadt Esch/Alzette 
im Gemüse in einem umliegenden Garten er-
mittelt wurden. Diese erhöhten Werte führt die 
Vereinigung direkt auf die Emissionen des 
Elektro stahlwerks zurück.
Die erhöhten Immissionen in den Gärten kön-
nen jedoch nicht direkt mit den Emissionen des 
Stahlwerks verglichen werden, da vielfältigere 
Ursachen für diese Belastung vorliegen können 
und geprüft werden müssen. Einer der Orte, an 
denen Immissionen durch Biomonitoring über-
wacht werden, ist der Messort Esch/Alzette-„an 
Elsebrech“, an dem verschiedene Emissionen 
einwirken: aus der Schlackenhalde (schwarze 
Schlacke) von ArcelorMittal, aus dem Elektro-
stahlwerk (gefasste und diffuse Quellen) und 
aus Bodenarbeiten im Rahmen der verschiede-
nen Baumaßnahmen auf dem Gebiet von Bel-
val. Diese Stäube fallen je nach Wetterlage als 
Niederschlag im nahen Umfeld, insbesondere 
„an Elsebrech“ (Hauptwindrichtung).
Im Rahmen dieser Antwort wird sich auf Ergeb-
nisse des Biomonitorings der Umweltverwal-
tung bezogen, die ein eigenes Messnetz be-
treibt und die in der parlamentarischen An-
frage genannten Emissionen der Stoffe (COT, 
PAK, SO2, CO) untersucht.
Ad 1. a) Emissionen des Kamins des Elektro-
stahlwerks:
- Die Grenzwerte für COT („carbone organique 
total“, gesamter organischer Kohlenstoff) wur-
den in der Tat in der Vergangenheit systema-
tisch überschritten. Ein großer Teil - um die 
75% - dieses Summenparameters stammt aus 

La moyenne des contributions étatiques était, 
en 2013-2014, d’environ 3.000 €. Il s’agit de 
préciser que cinq clubs ont reçu plus de 
10.000 €. On est donc loin des 30.000 à 
35.000 € dont il est question dans les médias.
Ad 5. - 6. Au niveau du fonctionnement du 
nouveau dispositif, les ministres impliqués se 
sont engagés à définir des modalités qui res-
pectent, comme par le passé, le principe de 
subsidiarité envers le monde associatif sportif et 
qui définissent un encadrement de qualité pour 
les enfants presté par des entraîneurs disposant 
d’une qualification spécifique pour cet enca-
drement.
Ad 7. - 8. Il est prévu que le nouveau dispositif 
s’applique à tous les enfants inscrits à l’asso-
ciation sportive. Le crédit disponible pour le 
budget 2017 sera calculé en fonction des fonds 
alloués pour l’année scolaire 2015-2016.

Question 0943 (27.02.2015) de Mme Diane 
Adehm et M. Gilles Roth (CSV) concernant 
la zone franche à l’Aéroport de Findel:
D’après des informations concordantes véhicu-
lées par voie de presse, l’investisseur principal 
du Freeport Luxembourg aurait été mis en 
garde à vue à Monaco.
C’est dans ce contexte que nous aimerions po-
ser les questions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre:
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer ces in-
formations?
- Dans l’affirmative, quelles en sont les consé-
quences pour le Freeport Luxembourg?
Réponse (06.03.2015) de M. Etienne 
Schneider, Ministre de l’Économie:

Eléments de réponse:
1. Il est vrai que Monsieur Yves Bouvier a été 
brièvement mis en garde à vue à Monaco. En-
tre-temps il a retrouvé sa liberté, a quitté Mo-
naco et continue l’exercice de ses fonctions. Il 
est rappelé dans ce contexte le principe de la 
présomption d’innocence qui joue aussi à 
l’égard de Monsieur Yves Bouvier.
2. La situation personnelle de Monsieur Yves 
Bouvier est sans relation avec le bon fonctionne-
ment du Luxembourg Freeport qui continue 
d’opérer normalement, dans le cadre tracé par 
le législateur luxembourgeois et en conformité 
avec les dispositions communautaires afférentes.

Question 0944 (27.02.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant l’imposition de 
la société «McD Europe Franchising sàrl»:
Le 25 février 2015, un rapport réalisé collecti-
vement par une coalition de syndicats euro-
péens et des États-Unis d’Amérique intitulé 
«Unhappy Meal: € 1 Billion in Tax Avoidance 
on the Menu at McDonald’s», met en lumière 
que la chaîne de restauration rapide aurait, 
dans le cadre d’une politique d’évasion fiscale 
structurée, fait perdre plus d’un milliard d’eu-
ros d’impôts à différents pays d’Europe sur la 
période 2009-2013.
Ce montage s’est réalisé notamment via une fi-
liale du groupe installée au Luxembourg, «McD 

Europe Franchising sàrl» et une autre structure 
installée en Suisse. Toujours selon ce rapport, 
cette filiale, qui n’emploie que 13 salariés, au-
rait réalisé un chiffre d’affaires cumulé avoisi-
nant les 3,7 milliards d’euros, mais n’aurait 
payé que 16 millions d’euros d’impôts.
De plus, le rapport souligne qu’en consé-
quence, pour l’année 2013, la filiale aurait bé-
néficié d’un taux d’imposition effectif de 1,4%, 
ce qui est particulièrement bas par rapport au 
taux d’imposition déjà fort réduit sur les rede-
vances et la propriété intellectuelle, qui se situe 
normalement à quelque 5,8%.
Il est aussi frappant de constater la dispropor-
tion entre d’un côté la croissance des rede-
vances perçues, allant de 587 millions d’euros 
en 2009 à 833 millions d’euros en 2013, et, de 
l’autre côté, la relative stagnation des impôts 
payés fluctuant entre 2,6 millions et 3,8 mil-
lions d’euros sur les cinq années prises en 
considération. Pourtant, le rapport des 
comptes annuel de la filiale pour les années 
2010 à 2013 rapporte que les réductions fis-
cales dues aux coûts des cotisations sociales, des 
frais sur les redevances et des dépenses salariales 
ne sont en aucune mesure comparables avec les 
montants perçus par les redevances et ne justi-
fient donc en aucun cas de telles réductions 
d’impôts.
Le rapport en conclut que la filiale ne peut 
qu’avoir bénéficié d’un rescrit fiscal particulière-
ment favorable.
Suite à cette révélation, le groupe ALE/Les Verts 
au Parlement européen a annoncé qu’il deman-
dera une audition des auteurs du rapport, de la 
direction de la chaîne de restauration rapide 
ainsi que des autorités suisses et luxembour-
geoises dans le cadre de la Commission spéciale 
sur le dumping et l’évasion fiscale. En Belgique, 
le syndicat FGTB-Horval (Horeca) demande aux 
autorités fiscales belges l’initiation d’une en-
quête sur les constructions dans lesquelles 
McDonald’s Belgique pourrait être impliqué.
Dans ce contexte, je demande à Monsieur le 
Ministre des Finances de me fournir les réponses 
nécessaires à chacune des questions suivantes:
1. Monsieur le Ministre peut-il me confirmer si 
la société «McD Europe Franchising sàrl» a bé-
néficié d’un rescrit fiscal lors de son installation 
au Luxembourg en 2009?
2. Monsieur le Ministre peut-il s’informer si des 
rescrits fiscaux sont toujours en cours pour 
cette filiale?
3. Monsieur le Ministre estime-t-il que le rescrit 
fiscal concerné correspond à la Note de service 
du directeur des Contributions directes et des 
Accises (L.G./N.S. n°3 du 21 août 1989), no-
tamment au point 5. stipulant: «Des renseigne-
ments à l’effet de lier l’administration ne sont 
pas fournis dans les cas où la préoccupation 
d’obtenir un avantage fiscal est le souci primor-
dial (p. ex. l’examen de schémas aux fins 
d’épargner des impôts dits «Steuersparmo-
delle», la fixation de limites pour échapper aux 
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unverbranntem Erdgas (Methan CH4), also 
nicht aus Schrottverunreinigungen.
- Die Grenzwerte für PAK (polyzyklische aroma-
tische Kohlenwasserstoffe) wurden bei den drei 
Messkampagnen in 2014 überschritten; in die-
sem Summenparameter überwiegt Naphthalin; 
dieses entsteht z. B. auch bei Verbrennung von 
fossilen Energieträgern. Verunreinigungen im 
Schrott könnten also eine Ursache dafür sein.
- Der Grenzwert für SO2 (Schwefeldioxid) 
wurde bei einer der drei Messkampagnen im 
Jahr 2014 überschritten.
- Der Parameter CO (Kohlenmonoxid) wurde 
bei den drei Messkampagnen im Jahr 2014 
überschritten. Der Parameter CO sagt etwas 
über den Verbrennungsprozess aus, ist aber für 
die Umweltverschmutzung kein aussagekräfti-
ger Parameter.
- Der Grenzwert für Blei (100 µg/Nm³) am Ka-
min des Elektrostahlwerks wird eingehalten; er 
liegt übrigens deutlich unter dem maximal 
möglichen Grenzwert von 0,5 mg/Nm³.
b) Immissionen in der Gartenlage „an Else-
brech“:
Die Grenzwerte für Blei für Blattgemüse, wel-
che in der „Verordnung (EG) N°1881/2006 der 
Kommission vom 19. Dezember 2006 zur Fest-
setzung der Höchstgehalte für bestimmte Kon-
taminanten in Lebensmitteln“ festgehalten 
sind, wurden in der Gartenanlage „an Else-
brech“ seit 2003 etwa bei jeder vierten Mess-
kampagne überschritten. Die erhöhten Werte 
wurden insbesondere in der Messkampagne 
von September 2013 bis September 2014 fest-
gestellt.
Ad 2. Im Laufe der letzten fünf Jahre sind 15 
Messkampagnen erfolgt. Es erfolgen pro Mess-
kampagne für jeden Parameter mindestens drei 
Messungen.
Im Fall COT ist es wenig sinnvoll, einzelne 
Messe rgebnisse zu betrachten, denn es liegen 
halbstündliche Messergebnisse vor: Die Aus-
wertung der Letzteren ergibt, dass die Ta-
gesmittelwerte in den letzten fünf Jahren im 
Schnitt 28,1 mg/Nm³ betrugen.
Wichtig ist zu betonen, dass es in diesem Be-
reich zu einer deutlichen Verbesserung der Si-
tuation gekommen ist: Ende 2014 hat der Be-
treiber des Stahlwerks, ArcelorMittal, einige Än-
derungen an seinen Anlagen vorgenommen, 
die zur besseren Verbrennung beitragen sollen. 
Der durchschnittliche Tagesmittelwert von Ja-
nuar 2015 betrug danach 15,4 mg/Nm3; es 
konnte also eine deutliche Reduzierung festge-
stellt werden. In den nächsten Monaten wird 
sich zeigen, ob diese Verbesserung von Dauer 
ist.
Die mittleren Messwerte für PAK wurden bei 7 
der 15 Messkampagnen überschritten, dies ins-
besondere bei den rezenteren Kampagnen.
Die mittleren Messwerte für SO2 wurden bei 2 
der 15 Messkampagnen überschritten.
Die mittleren Messwerte für CO wurden bei 13 
der 15 Messungen überschritten.
Ad 3. Beim Biomonitoring werden Moose und 
Blattgemüse auf Blei untersucht. Im Raum 
Esch/Alzette wurden im Zeitraum September 
2013 - September 2014 bei zwei Moosproben 
(Rämerich, „an Elsebrech“) erhöhte bzw. hohe 
Bleikonzentrationen und bei zwei von vier 
Blattgemüseproben („an Elsebrech“) Über-
schreitungen des Grenzwertes festgestellt.
Die Überwachung von Dioxinen, Furanen und 
PCB durch Biomonitoring ergab keine Über-
schreitung des „seuil sanitaire préventif“.
Ad 4. Die Aussage, dass Betriebe ungleich be-
handelt werden, stimmt so nicht. Die Umwelt-
verwaltung verfolgt generell das Ziel, die Ein-
haltung der Kommodo-Genehmigung bei allen 
Unternehmen durchzusetzen.
Die Verschmutzung durch die Gasturbine und 
die Verschmutzung durch das Stahlwerk sind 
jedoch nicht vergleichbar: Erstere stammte aus 
einem außerplanmäßigen Vorfall, während 
letztere aus dem kontinuierlichen Betrieb ent-
steht. Deswegen sind auch die von der Verwal-
tung und der zuständigen Ministerin eingelei-
teten Schritte nicht vergleichbar.

Im Fall Twinerg kam es zu einem Vorfall, der 
dem Gasturbinenbetreiber - der ja mehr als 
eine dieser Zentralen betreibt - bisher unbe-
kannt war. Ursachenforschung musste also be-
trieben werden; als Mitverursacher stellte sich 
der lange Stillstand der Zentrale heraus. Die 
Genehmigung der Twinerg wurde deswegen 
um Auflagen im Falle von Stillständen ergänzt.
Im Fall ArcelorMittal handelt es sich um ein 
weitaus vielschichtigeres Problem: Neben ei-
nem nicht optimalen Verbrennungsprozess - 
daher auch das unverbrannte CH4 - und den 
Anlagen zur Abluftreinigung spielt auch die 
Qualität des verwendeten Stahlschrotts eine 
Rolle. Dieses Problem kann nur langfristig ge-
löst werden. Betreiber und Umweltverwaltung 
stehen deswegen in engem und intensivem 
Kontakt, um kontinuierliche Verbesserungen 
durch neue Investitionen zu erreichen.
Ad 5. Wie alle genehmigungspflichtigen Be-
triebe wird auch ArcelorMittal nach jeder 
Grenz wertüberschreitung schriftlich aufgefor-
dert, die Grenzwerte einzuhalten, die Ursachen 
für diese darzulegen und Maßnahmen zu er-
greifen, damit die Grenzwerte zukünftig einge-
halten werden.
Anlässlich dieser Überschreitungen wird ver-
sucht herauszufinden, weshalb es zu den COT- 
und PAK-Grenzwertüberschreitungen kommt. 
Erst durch diese Forderungen der Umweltver-
waltung konnte die unvollständige Verbren-
nung der organischen Stoffe im Ofen deutlich 
gemacht werden.
Seither unternimmt ArcelorMittal Versuche, 
diese in den Griff zu bekommen: Die Umwelt-
verwaltung wird regelmäßig informiert, welche 
Maßnahmen geplant sind und ob sie sich als 
kontraproduktiv, ineffizient oder vielverspre-
chend herausstellen.
Folgende Maßnahmen wurden getroffen:
- Um die Verbrennung zu optimieren, wird seit 
einiger Zeit z. B. die Frischluftzufuhr automa-
tisch über eine neu installierte Sauerstoffmess-
sonde geregelt.
- Des Weiteren wurden Ende 2014 die bestehen-
den Absauggebläse durch bessere ersetzt. Auch 
andere Adsorptionsmittel wurden getestet.
- Ein weiterer Ansatz besteht in der Verbesse-
rung der Stahlschrottqualität. Es ist wegen der 
Inhomogenität und der Lieferform nicht mög-
lich, durch visuelle Kontrollen komplett auszu-
schließen, dass organische Stoffe (Holz, Far-
ben...) oder andere Metalle im Elektroofen lan-
den. In diesem Frühjahr wird eine Anlage, die 
einen Teil des stärker verschmutzen Schrotts 
von Verunreinigungen befreit, in Betrieb ge-
nommen. Auch diese Maßnahme dient dazu, 
den Anteil von Fremdmaterial vor der Schmelze 
zu verringern. Erst nachdem diese Anlage in 
Betrieb genommen wurde, wird man feststel-
len können, ob sich diese Maßnahme positiv 
auf die Luftreinhaltung auswirkt.
- Des Weiteren wurde die Betriebsgenehmi-
gung so abgeändert, dass seit 2012 die punk-
tuellen, zweijährlichen Kontrollmessungen 
dann erfolgen, wenn vermehrt potenziell stär-
ker verunreinigter Schrott, unter Einsatz von 
Reifen, geschmolzen wird. Somit wird gewähr-
leistet, dass die Emissionsmessungen den un-
günstigsten Fall widerspiegeln.
- Ebenfalls auf Anfrage der Umweltverwaltung 
wurde eine Messsonde für den Methangehalt 
des Abgases installiert, damit auch die Mes-
sung der nichtmethanösen organischen Stoffe 
kontinuierlich erfolgt.
Ad 6. Die einzige Möglichkeit, die Grenzwert-
überschreitungen kurzfristig zu unterbinden, 
wäre die Schließung des Stahlwerks. Mittelfris-
tig verfolgen das Nachhaltigkeitsministerium 
und die Umweltverwaltung weiterhin den Be-
trieb der Anlage engmaschig mit dem Ziel, 
dass weitere Verbesserungsmaßnahmen erar-
beitet und umgesetzt werden. Zu diesem 
Zweck erfolgen auch regelmäßige Arbeitstref-
fen zwischen Vertretern der Umweltverwaltung 
und ArcelorMittal. Fortschritte wurden bereits 
erzielt und eine weitere Zusammenkunft mit 
den Verantwortlichen des Elektrostahlwerks 
steht unmittelbar bevor.

Ad 7. Wie bereits oben erwähnt wurden kürz-
lich verschiedene Maßnahmen ergriffen, um 
die Situation zu verbessern. Weitere Maßnah-
men sind noch geplant oder vor der Umset-
zung. Es bleibt zu überprüfen, welchen Impakt 
diese Maßnahmen auf die Verbesserung der 
Emissionssituation haben werden. Es kann des-
halb zurzeit noch keine verbindliche Aussage 
gemacht werden.

Question 0946 (02.03.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant le redémarrage 
des réacteurs nucléaires de Tihange et 
de Doel:
Selon des informations de presse et suite aux 
précisions que l‘Agence fédérale du contrôle 
nucléaire belge (AFNC) vient de donner hier en 
ce qui concerne les deux réacteurs de Tihange 
2 et de Doel 3, révélant notamment qu’en rai-
son de la modification de la méthode de détec-
tion, la taille et le nombre des défauts constatés 
auraient augmenté considérablement. Dans ce 
contexte, Madame la Ministre de la Santé Lydia 
Mutsch et Madame la Ministre de l‘Environne-
ment Carole Dieschbourg auraient été una-
nimes pour déclarer: «Dans l‘état actuel des 
connaissances, un redémarrage des deux réac-
teurs ne serait pas acceptable!»
- Tout en souscrivant à cette déclaration, j’aime-
rais savoir de Mesdames les Ministres de la Santé 
et de l‘Environnement ce que le Gouvernement 
luxembourgeois compte entreprendre et avec 
quels moyens il estime empêcher le redémar-
rage des deux réacteurs concernés.
Réponse commune (02.04.2015) de Mme 
Lydia Mutsch, Ministre de la Santé, et de 
Mme Carole Dieschbourg, Ministre de l‘Envi-
ronnement:
Le Gouvernement luxembourgeois s’échange 
régulièrement avec le Gouvernement belge 
afin d‘assurer la sécurité nucléaire.
Concernant les défauts détectés dans les cuves 
des réacteurs nucléaires de Tihange 2 et de Doel 
3, il y a lieu de noter qu‘il y a eu des entretiens 
tant au niveau gouvernemental qu’au niveau 
des autorités et administrations compétentes.
La position luxembourgeoise est inchangée: 
«Tant que les résultats des études ne peuvent 
pas démontrer incontestablement que les pro-
priétés mécaniques de l‘acier des cuves per-
mettent de garantir l’intégrité des cuves dans 
toute situation possible dans la conduite des ré-
acteurs, un redémarrage des deux réacteurs ne 
serait pas acceptable.»
Les résultats intermédiaires, qui sont connus au-
jourd’hui, ne permettent en effet pas une telle 
conclusion.
Plus précisément, lors d‘une visite du Premier 
Ministre du Royaume de Belgique au Luxem-
bourg, le 5 novembre 2014, celui-ci a assuré le 
Premier Ministre luxembourgeois que la précau-
tion du côté belge est «maximale» et s‘est en-
gagé lors d‘une conférence de presse à «veiller 
à informer de façon permanente sur la situa-
tion en Belgique» et que le Gouvernement a 
«l‘obsession de garantir la sécurité et la sûreté».
Une déclaration similaire a été faite lors de la 
réunion conjointe des Gouvernements belge et 
luxembourgeois, le 5 février 2015, notamment 
que «toute décision concernant un redémar-
rage éventuel des réacteurs doit se fonder sur 
des arguments et analyses scientifiques non 
contestables».

Question 0947 (02.03.2015) de M. Justin 
Turpel (déi Lénk) concernant la mission éco-
nomique du Luxembourg et la situation 
des droits de l‘Homme aux Émirats 
Arabes Unis et au Qatar:
Il me revient que vous dirigez une mission fi-
nancière, présidée par le Grand-Duc Héritier et 
accompagnée d’une délégation d’une soixan-
taine de représentants d‘entreprises luxem-

bourgeoises du secteur financier, aux Émirats 
Arabes Unis du 1er au 3 mars et au Qatar du 4 
au 5 mars 2015. La mission aurait pour objet 
de faire la promotion de la place financière 
dans la région et de renforcer les relations poli-
tiques et économiques avec ces pays.

Vous n’êtes pas sans savoir que dans ces États 
les droits de l’Homme les plus élémentaires ne 
sont guère respectés (pour plus d’informations, 
voire sous http://www.justin-turpel.lu/mission-
financiere-emirats-arabes-et-qatar/).
Dans ce contexte, je voudrais savoir de Mon-
sieur le Ministre des Finances:
1. Monsieur le Ministre est-il disposé à intervenir 
dans le cadre de la mission actuelle auprès des 
autorités des Émirats Arabes Unis et du Qatar 
afin de faire respecter les droits de l’Homme et 
les huit conventions fondamentales de l‘Organi-
sation internationale du Travail (OIT) et d’hono-
rer l’engagement que «le Luxembourg attache 
beaucoup d‘importance aux droits de 
l‘Homme»?
2. Ne serait-il pas opportun de restreindre les re-
lations politiques et économiques avec ces pays, 
aussi longtemps que les droits de l’Homme les 
plus élémentaires n’y sont pas respectés?
Réponse (03.04.2015) de M. Pierre Grame-
gna, Ministre des Finances:
Les relations diplomatiques entre le Luxem-
bourg et les Émirats Arabes Unis remontent à 
1980. Elles se sont intensifiées au courant des 
dernières années avec l’ouverture, fin 2011, de 
l’ambassade luxembourgeoise à Abu Dhabi, la 
seule représentation diplomatique du Grand-
Duché dans la région du Golfe, voire au Moyen-
Orient au sens large. Les relations avec le Qatar 
se sont également intensifiées ces dernières an-
nées, notamment depuis la visite d’État de 
S.A.R. le Grand-Duc en 2011. Ces pays consti-
tuent donc pour le Luxembourg des partenaires 
de choix dans la région. À noter qu’ils font tous 
les deux partie de la coalition contre l’État Isla-
mique.
Conformément au programme gouvernemen-
tal, le Luxembourg, dans sa politique extérieure, 
œuvre en faveur des droits fondamentaux, des 
libertés publiques et de la promotion de l’État 
de droit. Le sujet est régulièrement soulevé dans 
les enceintes et contextes appropriés, dans l’es-
prit d‘une approche constructive.

Question 0948 (02.03.2015) de Mme Diane 
Adehm et M. Gilles Roth (CSV) concernant 
la liberté de la presse:
Depuis un article paru au Luxemburger Wort 
en rapport avec le coût de la cérémonie 
d’adieu de l’ancien directeur général de la Po-
lice grand-ducale et d’investiture du nouveau 
directeur général, beaucoup d’encre a coulé de 
part et d’autre. 
Hier wort.lu indiquait que les responsables du 
Ministère de la Sécurité intérieure recher-
chaient activement la personne responsable de 
la fuite d’information. 
C’est ainsi que nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la Sé-
curité intérieure: 
- Est-ce que Monsieur le Ministre peut confir-
mer les informations diffusées sur wort.lu? 
- Dans l’affirmative, Monsieur le Ministre ne 
considère-t-il pas que cette façon de procéder 
porte atteinte à la liberté de la presse?
Réponse (05.03.2015) de M. Etienne 
Schneider, Ministre de la Sécurité intérieure:
En réponse à la question parlementaire des ho-
norables Députés Diane Adehm et Gilles Roth, 
j’ai l’honneur de vous informer que l’informa-
tion publiée sur wort.lu, en relation avec une 
supposée recherche active par le Ministère de 
la Sécurité intérieure de la personne respon-
sable de la fuite d’information, dont question, 
est dénuée de tout fondement.

Suivez la Chambre des Députés 
sur Facebook et Twitter
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(suite de la page R2)
- d’Notioun vun „Opléisung“ vun der Chamber 
gëtt gestrach an duerch déi vun „virgezunne 
Wah len“ ersat. Et ass virgesinn, datt de Stats-
chef, ënner gewësse Konditiounen, virgezunne 
Wahle fixéiere kann. Dobäi ze bemierken ass, 
datt am Joer no de Wahle keng virgezunne 
Wahle stattfanne kënnen;

- wat d’Pouvoire vun der aler Chamber 
tëschent dem Dag vun de Wahlen an der Asser-
mentatioun vun deenen nei gewielten Depu-
téierten ubelaangt, gëtt preziséiert, datt aus 
Grënn vun der Rechtssécherheet déi al Cham-
ber voll a Funktioun bleift an all hir Rechter 
behält bis zum Dag, wou déi nei gewielten De-
putéiert vereedegt ginn;

- d’legislativ Initiativ vum Bierger gëtt an déi 
nei Verfassung ageschriwwen: déi Wahlberech-
tegt kënnen d’Initiativ ergräifen, fir der Cham-
ber eng motivéiert Propositioun fir ze légifé-
réiere virzeleeën;

- den Droit d’enquête vun der Chambre des 
Députés gëtt an deem Sënn geännert, datt eng 
Enquêtëkommissioun agesat muss ginn, wann 
dat vu mindestens engem Drëttel vun den De-
putéierte gefuerdert gëtt.

° D’Kapitel 5. - D’Regierung gëtt vu Grond op 
geännert. Ervirzehiewen ass, datt déi op Initia-
tiv vun der Chamber gestëmmte Motion de 
censure formell an der Verfassung verankert 
gëtt, grad esou wéi d’Méiglechkeet vun der Re-
gierung, hir politesch Responsabilitéit direkt no 
hirer Entrée en fonction ze engagéieren.

° D’Kapitel 6. - De Statsrot gëtt ergänzt duerch 
Dispositiounen iwwert d’legislativ Prozedur.

° D’Kapitel 7. - D’Justiz gesäit nieft enger Rei 
vun Textadaptatiounen och nach e puer méi 
wichteg Ännerunge vir:

- d’Onofhängegkeet vun de Riichter a vum Par-
quet gëtt an der neier Verfassung kloer duerge-
stallt;

- et ass virgesinn, eng Cour suprême un der 
Spëtzt vun der Geriichtshierarchie anzeféieren, 
fir d’Geriichtswiesen ze vereinfachen. Si soll 
d’Cour supérieure de Justice an d’Cour consti-
tutionnelle ersetzen, déi hirersäits ofgeschaaft 
ginn;
- d’Kreatioun vun engem Conseil national de 
Justice, dee komplett onofhängeg vum legisla-
tiven an exekutive Pouvoir handele kann, ass 
virgesinn. Dëse Conseil huet déi duebel Mis-
sioun, fir d’Onofhängegkeet vun de Justiz-
behörden a fir eng gutt Administratioun vun 
der Justiz ze suergen;
- et gëtt virgeschloen, d’Fro vun de Konse-
quen ze vun engem Arrêt vun der zukünfteger 
Cour suprême, déi als Verfassungsriichter sta-
tuéiert, an der neier Verfassung ze regelen.
° Beim Kapitel 8. - Verschidden Dispositiounen 
iwwert d’Statsverwaltung gëtt besonnesch hi-
gewisen op d’Erweiderung vun der Inter-
ventioun vum Législateur beim Kaf a Verkaf 
vu Bien-mobiliere fir de Stat an op déi nei 
 Sektioun 3 iwwert d’Relatiounen tëschent dem 
Stat an de reliéise Communautéiten, déi 
d’Grond sätz vun der Trennung, der Neutralitéit 
an der Impartialitéit vum Stat an déi nei Verfas-
sung aféiert.
Déi nei Verfassung regelt weiderhin d’Relatiou-
nen tëschent dem Stat an de reliéise Commu-
nautéiten, mä d’Obligatioun vum Stat, fir 
d’Paien an d’Pensioune vun de Kultusvertrieder 
opzekommen, gëtt gestrach.
° D’Kapitel 9. - D’Etablissement-publicke vum 
Stat an d‘Beruffsstänn soll sech ënner anerem 
mat der Fro vum Pouvoir réglementaire vun 
den Etablissement-publicken an den Organer 
vun de liberale Beruffer befaassen. Doriwwer 
eraus gëtt proposéiert, op där Plaz och nach 
d’Kreatioun vu Beruffskummeren an d’Existenz 
vu réglementéierte Beruffer unzeschneiden.
° Beim Kapitel 10. - D’Gemengen ass den Text-
virschlag ervirzehiewen, dee fir de Stat d’Obli-
gatioun virgesäit, derfir ze suergen, datt d’terri-
torial Kollektivitéiten iwwert déi adequat Mëttel 
verfügen, fir hir Missiounen erfëllen ze kënnen.
° D’Kapitel 11. - D’Revisioun vun der Verfas-
sung enthält d’Dispositiounen iwwert d’Proze-
dur fir Verfassungsrevisiounen.
° D’Kapitel 12. - Ofschléissend Dispositiounen 
regruppéiert d’Iwwergangsdispositiounen, déi 
fir eng soupel Transitioun vum aktuelle Verfas-
sungsregime op déi nei Konstitutioun geschafe 
musse ginn, an d’Dispositiounen, no deenen 
déi aktuell Verfassung ofgeschaaft an d’Akraaft-
triede vun der neier Konstitutioun festgeluecht 
gëtt.
An deem vun der Kommissioun proposéierte 
koordinéierten Text kann een am Detail d’Än-

subalternes doit respecter le contenu essentiel 
desdits droits et libertés.
° Le Chapitre 3. - Du Grand-Duc regroupe sous 
une première section les dispositions ayant trait 
au Chef de l’État et sous une deuxième section 
celles concernant la monarchie constitution-
nelle, à savoir: la succession au trône, la ré-
gence et la lieutenance.
Force est de constater que la formule surannée 
de «prérogatives» du Grand-Duc est abandon-
née afin de souligner que le Chef de l’État ne 
dispose pas d’un pouvoir discrétionnaire d’agir 
ou de ne pas agir dans le cadre des compé-
tences qui lui sont attribuées. Ses attributions 
sont bel et bien des charges résultant de sa 
fonction. Comme son rôle institutionnel est dé-
fini et limité par la Constitution, il s’agit de 
l’exercice d’une compétence liée.
Au regard de la théorie des compétences liées, 
la commission considère qu’il faut introduire 
dans la future Constitution, à l’instar des Cons-
titutions suédoise et néerlandaise, un article re-
latif aux conséquences à tirer dans le cas où le 
Chef de l’État ne remplit pas ses attributions 
constitutionnelles.
° Le Chapitre 4. - De la Chambre des Députés 
prévoit, en dehors de plusieurs adaptations mi-
neures, quelques modifications plus importantes:
- quant aux incompatibilités, la commission est 
d’avis qu’il vaut mieux recourir à une formula-
tion générale plutôt que d’énumérer les incom-
patibilités afin d’éviter le risque de ne pas être 
exhaustif. Dans un souci de sécurité juridique, 
la commission propose toutefois d’inscrire l’in-
compatibilité entre le mandat de député euro-
péen et le mandat de parlementaire national 
dans la nouvelle Constitution;
- aux yeux de la commission, l’organisation de 
la Chambre des Députés en sessions n’a plus 
de sens. Selon la conception nouvelle, la légis-
lature fonctionne de manière continue et n’est 
partant plus interrompue par des sessions, de 
sorte que tant la Constitution que le Règlement 
de la Chambre des Députés doivent faire abs-
traction de l’évocation de la subdivision de la 
période législative en sessions;
- la notion de «dissolution» de la Chambre des 
Députés est supprimée et remplacée par celle 
d’«élections anticipées». Il est prévu que le 
Chef de l’État peut, sous certaines conditions, 
fixer des élections anticipées. À noter, qu’au-
cune élection anticipée ne peut avoir lieu dans 
l’année qui suit une élection;
- en ce qui concerne les pouvoirs de l’ancienne 
Chambre des Députés entre le jour des élec-
tions et l’assermentation des députés nouvelle-
ment élus, il est précisé, dans un souci de sécu-
rité juridique, que celle-ci reste entièrement en 
fonction et garde tous ses pouvoirs jusqu’au 
jour où les députés nouvellement élus seront 
assermentés;
- l’initiative législative citoyenne est inscrite 
dans la nouvelle Constitution: des électeurs 
peuvent prendre l’initiative de transmettre à la 
Chambre des Députés une proposition motivée 
aux fins de légiférer;
- le droit d’enquête de la Chambre des Dépu-
tés est modifié en ce sens qu’une commission 
d’enquête doit être instituée à la demande 
d’un tiers au moins des députés.
° Le Chapitre 5. - Du Gouvernement fait l’objet 
d’une modification d’ensemble. À relever que 
la motion de censure votée à l’initiative de la 
Chambre des Députés est mentionnée de fa-

çon formelle dans la Constitution au même 
titre que la possibilité du Gouvernement d’en-
gager sa responsabilité politique dès son entrée 
en fonction.
° Le Chapitre 6. - Du Conseil d’État est com-
plété par des dispositions concernant la procé-
dure législative.
° Le Chapitre 7. - De la Justice prévoit, en de-
hors de quelques adaptations de texte, quel-
ques modifications plus importantes:
- l’indépendance des magistrats du siège et du 
ministère public est énoncée dans la nouvelle 
Constitution;
- l’instauration d’une Cour suprême au sommet 
de la hiérarchie judiciaire visant à aboutir à une 
simplification de l’organisation judiciaire est 
prévue. Elle est censée remplacer la Cour supé-
rieure de Justice et la Cour constitutionnelle, 
qui disparaîtront;
- la création d’un Conseil national de Justice 
qui agit en toute indépendance des pouvoirs 
législatif et exécutif est prévue. Il aura la double 
mission de veiller à l’indépendance des autori-
tés judiciaires et à une bonne administration de 
la Justice;
- il est proposé de régler la question des consé-
quences d’un arrêt de la future Cour suprême 
statuant en tant que juge constitutionnel dans 
la nouvelle Constitution.
° Pour le Chapitre 8. - De certaines dispositions 
relatives à l’administration de l’État, il y a lieu 
de noter tout particulièrement l’extension de 
l’intervention du législateur à l’aliénation et à 
l’acquisition de biens mobiliers pour le compte 
de l’État et de relever la nouvelle section 3 rela-
tive aux relations entre l’État et les communau-
tés religieuses introduisant les principes de sé-
paration, de neutralité et d’impartialité de l’État 
dans la nouvelle Constitution.
La nouvelle Constitution continue à régler les 
relations entre l’État et les communautés reli-
gieuses. L’obligation pour l’État de prendre en 
charge les traitements et pensions des ministres 
des cultes est toutefois supprimée.
° Le Chapitre 9. - Des établissements publics de 
l’État et des organes professionnels vise, entre 
autres, à traiter la question du pouvoir régle-
mentaire des établissements publics et des or-
ganes des professions libérales. Par ailleurs, il 
est proposé d’y évoquer également la création 
de chambres professionnelles et l’existence de 
professions réglementées.
° Pour le Chapitre 10. - Des communes, il 
convient de relever la proposition de texte pré-
voyant l’obligation pour l’État de faire en sorte 
que les collectivités territoriales disposent de 
moyens adéquats pour s’acquitter de leurs mis-
sions.
° Le Chapitre 11. - De la révision de la Constitu-
tion reprend les dispositions relatives à la pro-
cédure de révision de la Constitution.
° Le Chapitre 12. - Des dispositions finales re-
groupe les dispositions transitoires à prévoir en 
vue d’un passage souple du régime constitu-
tionnel en place vers la nouvelle Constitution 
ainsi que les dispositions abrogeant la Constitu-
tion actuelle et déterminant l’entrée en vigueur 
de la nouvelle Constitution.
Le texte coordonné proposé par la commission 
permet de suivre en détail les propositions de 
modifications à la proposition de révision sug-
gérées, soit par le Conseil d’État dans son avis 
du 6 juin 2012, soit par la commission parle-
mentaire précitée (il s’agit dans ce cas d’amen-
dements parlementaires). À noter que ces 
amen dements sont soumis au Conseil d’État 
pour avis complémentaire, lequel sera rediscuté 
en commission. Il ne s’agit donc aucunement 
d’un texte définitif, mais d’un texte qui est en-
core sujet à modifications.
À la lecture de ce texte, force est de constater 
qu’on n’est plus en présence d’un nouvel or-
donnancement voire d’une refonte globale des 
dispositions en place, mais d’un projet de ré-
daction d’une nouvelle Constitution. Voilà 
pourquoi, la commission a décidé au cours de 
sa réunion du 11 mars 2015 de modifier l’inti-
tulé de la proposition de révision 6030.

Welche hauptsächlichen 
Änderungen sind geplant?
Seit der ordentlichen Sitzungsperiode 2012-
2013 widmete der Ausschuss für Institutionen 
und Verfassungsänderung den größten Teil sei-
ner Sitzungen der Untersuchung des Ände-
rungsantrags 6030. Von den Punkten, die aus

nerungsvirschléi fir d’Revisiounspropositioun, 
déi entweder vum Statsrot a sengem Avis vum 
6. Juni 2012 oder vun der genannter parlamen-
tarescher Kommissioun (an deem Fall handelt 
et sech ëm parlementaresch Amendementer) 
ënnerbreet gi sinn, verfollegen. Et gëtt drop hi-
gewisen, datt dës Amendementer dem Statsrot 
fir en Avis complémentaire virgeluecht ginn, 
deen dann nach eng Kéier an der Kommissioun 
diskutéiert gëtt. Et handelt sech deemno op 
kee Fall ëm en definitiven Text, mä ëm en Text, 
deen nach geännert ka ginn.
Wann een deen Text duerchliest, stellt ee fest, 
datt et hei net méi ëm eng Neiuerdnung oder 
ëm eng global Refonte vun den existenten Dispo-
sitioune geet, mä ëm e Projet iwwert d’Verfaasse 
vun enger neier Konstitutioun. Aus deem Grond 
huet d’Kommissioun an hirer Sëtzung vum 11. 
Mäerz 2015 décidéiert, den Intitulé vun der Revi-
siounspropositioun 6030 ze änneren.

Quelles sont les principales 
modifications envisagées?
Depuis la session ordinaire 2012-2013, la Com-
mission des Institutions et de la Révision consti-
tutionnelle a consacré la majeure partie de ses 
réunions à l’instruction de la proposition de ré-
vision 6030. Quant aux points ayant suscité 
d’abondantes discussions, l’on peut citer, entre 
autres, les symboles de l’État, notamment le ré-
gime linguistique, une série d’articles du cha-
pitre relatif au Grand-Duc et les articles ayant 
trait aux cultes suite au rapport relatif aux rela-
tions entre l’État et les communautés reli-
gieuses voire philosophiques au Luxembourg 
élaboré par un groupe d’experts et publié en 
octobre 2012 et à l’accord conclu entre l’État 
du Grand-Duché de Luxembourg et les com-
munautés religieuses établies au Luxembourg 
au mois de janvier 2015.
Parmi les modifications proposées par la Com-
mission des Institutions et de la Révision consti-
tutionnelle (ci-après la «commission»), il y a 
lieu de relever, notamment:
° Le Chapitre 1. - De l’État, de son territoire et 
de ses habitants regroupe les éléments qui ca-
ractérisent l’État luxembourgeois, à savoir sa 
forme politique, la souveraineté, le chef de 
l’État, le territoire et les dispositions sur la na-
tionalité.
Ce texte innove sur deux points: d’une part, la 
monarchie est expressément inscrite dans la 
Constitution afin d’informer le lecteur dès le 
début sur le régime politique du Luxembourg 
et, d’autre part, par référence à d’autres consti-
tutions européennes, les symboles de l’État 
sont évoqués dans la Constitution. Il s’agit du 
régime linguistique, de l’emblème national qui 
est le drapeau tricolore rouge, blanc, bleu, des 
armoiries et de l’hymne national.
° Le Chapitre 2. - Des droits et libertés a trait 
aux libertés publiques et aux droits fondamen-
taux des citoyens.
Il est proposé d’y énumérer explicitement, 
entre autres, l’inviolabilité de la dignité hu-
maine, la prohibition de la torture et des peines 
ou traitements inhumains et dégradants et 
l’obligation de moyens de l’État visant à veiller 
à ce que toute personne puisse vivre digne-
ment et disposer d’un logement approprié.
La nouvelle Constitution contient une «clause 
transversale» disposant que toute limitation de 
l’exercice des droits fondamentaux, des libertés 
publiques et des droits du justiciable prévus par 
la Constitution par le biais de sources de droits 
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giebige Diskussionen hervorriefen, lassen sich 
unter anderem erwähnen: die Staatssymbole, 
insbesondere die Sprachenregelung, mehrere 
Artikel des Kapitels in Bezug auf den Großher-
zog und die Artikel, die die Glaubensgemein-
schaften betreffen, im Anschluss an den Bericht 
über die Beziehungen zwischen dem Staat und 
den Religions- bzw. weltanschaulichen Gemein-
schaften in Luxemburg, der von einer Sachver-
ständigengruppe ausgearbeitet und im Okto-
ber 2012 veröffentlicht worden war, sowie im 
Anschluss an das Abkommen zwischen dem 
Staat des Großherzogtums Luxemburg und 
den Religionsgemeinschaften in Luxemburg 
vom Januar 2015.
Von den vom Ausschuss für Institutionen und 
Verfassungsänderung (nachstehend der „Aus-
schuss“ genannt) vorgeschlagenen Änderun-
gen sind insbesondere hervorzuheben:
° In Kapitel 1. - Der Staat, das Staatsgebiet und 
seine Einwohner sind die Merkmale zusam-
mengefasst, die für den luxemburgischen Staat 
kennzeichnend sind, nämlich seine Staatsform, 
die Souveränität, der Staatschef, das Staatsge-
biet und die Bestimmungen zur Staatsan-
gehörigkeit.
Mit diesem Text werden zwei Neuerungen ein-
geführt: Einerseits wird die Monarchie aus-
drücklich in die Verfassung aufgenommen, um 
den Leser von Anfang an über die politische 
Ordnung Luxemburgs zu unterrichten, und 
andererseits werden in Anlehnung an andere 
europäische Verfassungen die Staatssymbole in 
der Verfassung erwähnt. Hierbei handelt es sich 
um die Sprachenregelung, das Hoheitszeichen, 
die dreifarbige Flagge rot-weiß-blau, das 
Staats wappen und die Nationalhymne.
° Das Kapitel 2. - Rechte und Freiheiten betrifft 
die verfassungsmäßigen Freiheitsrechte und die 
Grundrechte der Bürger.
Es wird vorgeschlagen, hierin ausdrücklich un-
ter anderem die Unantastbarkeit der Men-
schenwürde, das Verbot der Folter und einer 
un menschlichen und erniedrigenden Strafe 
oder Behandlung sowie die Verpflichtung des 
Staates zur Erbringung einer Dienstleistung mit 
dem Ziel aufzuführen, dafür zu sorgen, dass 
jede Person in Würde leben und über eine an-
gemessene Wohnung verfügen kann.
Die neue Verfassung enthält eine „Quer-
schnittsklausel“, wonach jede Beschränkung in 
der Ausübung von Grundrechten, von verfas-
sungsmäßigen Freiheitsrechten und von Rech-
ten des Rechtsbürgers, die in der Verfassung 
mittels nachrangiger Rechtsquellen vorgesehen 
sind, den wesentlichen Inhalt der genannten 
Rechte und Freiheiten zu beachten hat.
° In Kapitel 3. - Der Großherzog sind im ersten 
Abschnitt die Bestimmungen über den Staats-
chef und im zweiten Abschnitt die Bestimmun-
gen über die konstitutionelle Monarchie, 
nämlich die Thronfolge, die Regentschaft und 
die Stellvertretung, zusammengefasst.
Hierzu ist festzustellen, dass die veraltete For-
mel von „Vorrechten“ des Großherzogs aufge-
geben wird, um zu betonen, dass der Staats-
chef im Rahmen der ihm übertragenen Aufga-
ben nicht über eine Ermessensbefugnis verfügt. 
Seine Aufgaben sind sehr wohl Amtspflichten. 
Da seine institutionelle Rolle durch die Verfas-
sung festgelegt und beschränkt ist, liegt hier 
die Ausübung einer gebundenen Zuständigkeit 
vor.
In Anbetracht der Theorie der gebundenen 
Zuständigkeiten vertritt der Ausschuss die Auf-
fassung, dass in die künftige Verfassung nach 
dem Vorbild der schwedischen und der nieder-
ländischen Verfassung ein Artikel über die ver-
fassungsrechtlichen Folgen für den Fall ein-
zuführen ist, dass der Staatschef nicht seine 
verfassungsmäßigen Aufgaben erfüllt.
° Kapitel 4. - Die Abgeordnetenkammer sieht 
außer mehreren geringfügigen Anpassungen 
einige bedeutendere Änderungen vor:
- In Bezug auf die Unvereinbarkeiten vertritt 
der Ausschuss die Auffassung, dass man besser 
auf eine allgemeine Formulierung anstatt der 
Aufzählung der Unvereinbarkeiten zurückgrei-
fen sollte, um die Gefahr der Unvollständigkeit 
zu vermeiden. Aus Gründen der Rechtssi-
cherheit schlägt der Ausschuss jedoch vor, die 
Unvereinbarkeit zwischen dem Mandat als Eu-
ropa-Abgeordneter und dem Mandat als Ab-
geordneter des nationalen Parlaments in die 
neue Verfassung aufzunehmen;
- aus der Sicht des Ausschusses ist die Organi-
sation der Abgeordnetenkammer in Sitzungs-

perioden nicht mehr sinnvoll. Nach der neuen 
Konzeption läuft die Legislaturperiode konti-
nuierlich und wird demnach nicht mehr durch 
Sitzungsperioden unterbrochen, so dass so-
wohl die Verfassung als auch die Geschäftsord-
nung der Abgeordnetenkammer von der 
Erwähnung der Aufteilung der Legislaturpe-
riode in Sitzungsperioden absehen müssen;
- der Begriff „Auflösung“ der Abgeordneten-
kammer wird gestrichen und durch den Begriff 
„vorgezogene Neuwahlen“ ersetzt. Es ist ge-
plant, dass der Staatschef unter bestimmten 
Voraussetzungen vorgezogene Neuwahlen an-
setzen kann. Hierzu ist anzumerken, dass eine 
vorgezogene Neuwahl nicht in dem Jahr statt-
finden kann, das auf eine Wahl folgt;
- in Bezug auf die Befugnisse der ehemaligen 
Abgeordnetenkammer zwischen dem Wahltag 
und der Vereidigung der neu gewählten Ab-
geordneten wird aus Gründen der Rechts-
sicher heit angegeben, dass diese uneinge-
schränkt im Amt bleibt und alle ihre Befugnisse 
bis zu dem Tag behält, an dem die neu 
gewählten Abgeordneten vereidigt werden;
- das Volksbegehren wird in die neue Verfassung 
aufgenommen: Wahlberechtigte können die Ini-
tiative ergreifen, um der Abgeordnetenkammer 
einen mit Gründen versehenen Vorschlag zum 
Zweck der Gesetzgebung zuzuleiten;
- das Untersuchungsrecht der Abgeordneten-
kammer wird dahingehend geändert, dass auf 
Antrag von mindestens einem Drittel der Ab-
geordneten ein Untersuchungsausschuss einge-
setzt werden muss.
° Das Kapitel 5. - Die Regierung wird insgesamt 
geändert. Hervorzuheben ist, dass der auf Ini-
tiative der Abgeordnetenkammer angenom-
mene Misstrauensantrag in der Verfassung aus-
drücklich ebenso wie die Möglichkeit der Re-
gierung erwähnt wird, ab ihrer Amtsüber-
nahme die politische Zustimmung zu ihrer Tä-
tigkeit zu beantragen.
° Das Kapitel 6. - Der Staatsrat wird durch Be-
stimmungen über das Gesetzgebungsverfahren 
ergänzt.
° In Kapitel 7. - Die Justiz sind außer einigen 
Textanpassungen einige bedeutendere Ände-
rungen geplant:
- In der neuen Verfassung ist die Unabhängig-
keit der Richterschaft und der Staats an walt-
schaft aufgeführt;
- geplant ist die Errichtung eines Obersten Ge-
richtshofs an der Spitze der Justizhierarchie mit 
dem Ziel, zu einer Vereinfachung der Gerichts-
verfassung zu gelangen. Er soll den Oberen 
Gerichtshof und den Verfassungsgerichtshof er-
setzen, die beide verschwinden;
- geplant ist die Gründung eines Nationalen 
Rats der Justiz, der völlig unabhängig von der 
gesetzgebenden und der vollziehenden Gewalt 
tätig wird. Er hat die zweifache Aufgabe, auf 
die Unabhängigkeit der Justizbehörden und auf 
eine gute Verwaltung der Justiz zu achten;
- es wird vorgeschlagen, in der neuen Verfas-
sung die Frage der Konsequenzen einer Ent-
scheidung des künftigen Obersten Gerichtshofs 
in seiner Eigenschaft als Verfassungsgericht zu 
regeln.
° Zum Kapitel 8. - Einige Bestimmungen zur 
Staatsverwaltung ist insbesondere der erwei-
terte Zugriff des Gesetzgebers auf die Veräuße-
rung und den Erwerb von Mobiliarvermögen 
für Rechnung des Staates anzumerken und der 
neue Abschnitt 3 über die Beziehungen zwi-
schen dem Staat und den Religionsgemein-
schaften hervorzuheben, mit dem die Grund-
sätze der Trennung, der Neutralität und der 
Unparteilichkeit des Staates in die neue Verfas-
sung eingeführt werden.
Die neue Verfassung regelt weiterhin die Bezie-
hungen zwischen dem Staat und den Reli-
gionsgemeinschaften. Allerdings entfällt die 
Pflicht des Staates, die Gehälter und Pensionen 
der Kultusverteter zu übernehmen.
° Mit Kapitel 9. - Anstalten des öffentlichen 
Rechts und berufsständische Gremien soll unter 
anderem die Frage des Verordnungsrechts der 
Anstalten des öffentlichen Rechts und der Gre-
mien der freien Berufe behandelt werden. Im 
Übrigen wird vorgeschlagen, darin auch die Er-
richtung von Berufskammern und das Bestehen 
reglementierter Berufe zu erwähnen.
° Zu Kapitel 10. - Die Gemeinden ist der Text-
vorschlag hervorzuheben, der für den Staat die 
Verpflichtung vorsieht, dafür Sorge zu tragen, 
dass die Gebietskörperschaften über angemes-
sene Mittel verfügen, um ihre Aufgaben erfül-
len zu können.
° Kapitel 11. - Änderung der Verfassung über-
nimmt die Bestimmungen zum Verfahren der 
Ver fassungsänderung.

° In Kapitel 12. - Schlussbestimmungen sind 
die vorzusehenden Übergangsbestimmungen 
im Hinblick auf einen flexiblen Übergang von 
der bestehenden Verfassungsordnung zu der 
neuen Verfassung sowie die Bestimmungen zu-
sammengefasst, durch die die derzeitige Verfas-
sung aufgehoben und das Inkrafttreten der 
neuen Verfassung festgelegt wird.
Mit dem vom Ausschuss vorgeschlagenen ko-
ordinierten Text lassen sich die Änderungsvor-
schläge zum Änderungsantrag ausführlich 
nachverfolgen, die entweder vom Staatsrat in 
seiner Stellungnahme vom 6. Juni 2012 oder 
vom vorgenannten Parlamentsausschuss (in 
diesem Fall handelt es sich um parlamentari-
sche Änderungsanträge) angeregt wurden. 
Hierzu ist anzumerken, dass diese Änderungs-
anträge dem Staatsrat zur ergänzenden Stel-
lungnahme vorgelegt werden, die im Aus-
schuss erneut beraten wird. Somit handelt es 
sich keineswegs um einen endgültigen Text, 
sondern um einen Text, der noch geändert 
werden kann.
Beim Durchlesen dieses Texts ist festzustellen, 
dass man es nicht mehr mit einer Neuordnung 
bzw. einer Gesamtüberarbeitung der beste-
henden Bestimmungen, sondern mit dem Ent-
wurf der Abfassung einer neuen Verfassung zu 
tun hat. Deshalb also hat der Ausschuss in sei-
ner Sitzung vom 11. März 2015 beschlossen, 
den Titel des Änderungsantrags 6030 zu än-
dern.

Wat ass e Referendum?
De Referendum ass en Instrument vun der 
„direkter Demokratie“. Et ass eng exzeptionell 
Prozedur, bei där déi Wahlberechtegt opge-
fuerdert ginn, an engem Vote iwwer eng oder 
méi Froen direkt ofzestëmmen, andeems si mat 
„Jo“ oder „Nee“ äntweren an domat hire poli-
tesche Choix ausdrécke kënnen.
De Referendum vum 7. Juni baséiert um Artikel 
51, Paragraf (7) vun der Verfassung, dee 
virgesäit, datt: „déi Wahlberechtegt an deene 
Fäll an ënnert deene Bedéngungen, déi vum Ge-
setz festzeleeë sinn, kënnen opgefuerdert ginn, 
sech iwwer e Referendum ze äusseren“.
Aus der Lecture vun dësem Artikel geet ervir, 
datt de Referendum, wann et ëm d’Gesetzge-
bung geet, nëmmen op Initiativ vum Législa-
teur stattfanne kann, an zwar a Form vun 
engem Gesetz, dat déi allgemeng fir dësen 
Zweck virgeschriwwe Bedéngunge fir d’Of-
stëmmen an d’Adoptioun erfëllt. Et gëtt drop 
higewisen, datt dëse Referendum um formelle 
Plang nëmmen e konsultative Charakter 

huet, d.h. datt de Verdikt aus dësem Referen-
dum juristesch net bindend ass fir de Légis-
lateur. Dat war bis elo bei alle Referenden, déi 
zu Lëtzebuerg ofgehale gi sinn, de Fall.

Qu’est-ce qu’un référendum?
Le référendum constitue un instrument de «dé-
mocratie directe». Il s’agit d’une procédure ex-
ceptionnelle par laquelle les électeurs sont ap-
pelés à se prononcer directement par un vote 
sur une ou plusieurs questions, en répondant 
par «oui» ou par «non», leur permettant de 
manifester un choix politique.
Le référendum se base sur l’article 51, para-
graphe (7) de la Constitution qui prévoit que: 
«Les électeurs pourront être appelés à se pronon-
cer par la voie du référendum dans les cas et sous 
les conditions à déterminer par la loi.»
Il ressort de la lecture de cet article que le réfé-
rendum en matière législative ne peut avoir 
lieu qu’à l’initiative du législateur prise sous 
forme d’une loi répondant aux conditions de 
vote et d’adoption généralement prévues à cet 
effet. À noter qu’il n’a sur le plan formel qu’un 
caractère consultatif, c’est-à-dire que le ver-
dict référendaire n’est pas juridiquement 
contraignant pour le législateur. Tel a été le 
cas pour tous les référendums pratiqués jus-
qu’ici au Luxembourg.

Was ist ein Referendum?
Das Referendum bildet ein Instrument der 
„direkten Demokratie“. Dabei handelt es sich 
um ein außergewöhnliches Verfahren, bei dem 
die Wahlberechtigten dazu aufgerufen sind, 
sich unmittelbar über eine Abstimmung zu ei-
ner oder mehreren Fragen zu äußern, indem 
sie mit „Ja“ oder „Nein“ antworten, wodurch 
sie eine politische Wahl zum Ausdruck bringen 
können.
Grundlage des Referendums ist Artikel 51, Ab-
satz (7) der Verfassung der besagt: „In den Fäl-
len und unter den Voraussetzungen, die das Ge-
setz bestimmt, können die Wahlberechtigten 
dazu aufgerufen werden, sich über ein Referen-
dum zu äußern.“
Aus diesem Artikel geht hervor, dass das Legis-
lativ-Referendum nur auf Initiative des Gesetz-
gebers stattfinden kann, die in Form eines Ge-
setzes erfolgt, das den hierzu allgemein vorge-
sehenen Abstimmungs- und Annahmevoraus-
setzungen entspricht. Hierzu ist anzumerken, 
dass es formal nur konsultativen Charakter 
hat, das heißt, dass der Referendumsausgang 
für den Gesetzgeber rechtlich nicht bin-
dend ist. Dies war bei allen bisher in Luxem-
burg durchgeführten Referenden der Fall.

Déi 3 Froen
Déi Wahlberechtegt ginn opgefuerdert, de 7. 
Juni 2015 an engem Referendum mat „Jo“ oder 
mat „Nee“ op déi folgend Froen am Zesum-
menhang mam Schafe vun enger neier Verfas-
sung ze äntweren :

Les 3 questions
Le programme gouvernemental de 2013 prévoit 
de consulter le peuple par voie de référendum 
consultatif sur des questions essentielles, no-
tamment:

Die drei Fragen
Im Regierungsprogramm von 2013 ist die Befra-
gung der Bevölkerung über ein Konsultativ-Refe-
rendum zu wesentlichen Fragen vor ge se hen, 
namentlich:

„Sidd Dir mat der Iddi averstanen, datt d’Lëtze-
buerger, déi tëschent 16 an 18 Joer al sinn, d’Recht 
kréien, sech fakultativ an d’Wielerlëschten anze-
schreiwen, fir als Wieler bei de Wahle fir d’Cham-
ber, d’Europaparlament an de Gemengerot souwéi 
bei de Referende matzemaachen?“
«Approuvez-vous l’idée que les Luxembourgeois 
âgés entre seize et dix-huit ans aient le droit de 
s’inscrire de manière facultative sur les listes électo-
rales en vue de participer comme électeurs aux 
élections pour la Chambre des Députés, aux élec-
tions européennes et communales ainsi qu’aux ré-
férendums?»
„Befürworten Sie die Idee, dass die Luxemburger 
im Alter zwischen sechzehn und achtzehn Jahren 
das Recht erhalten, sich fakultativ in die Wählerlis-
ten einzutragen, um sich als Wähler an den Wah-
len zur Abgeordnetenkammer, dem Europaparla-
ment und dem Gemeinderat sowie an den Referen-
den zu beteiligen?“

„Sidd Dir mat der Iddi averstanen, datt d’auslän-
nesch Matbierger d’Recht kréien, sech fakultativ an 
d’Wielerlëschten anzeschreiwen, fir als Wieler bei 
Chamberwahle matzemaachen, an dat ënnert der 
besonnescher duebeler Bedéngung, datt si op 
d’mannst während zéng Joer zu Lëtzebuerg 
gewunnt hunn a virdru scho bei Gemengen- oder 
Europawahlen zu Lëtzebuerg matgemaach hunn?“
«Approuvez-vous l’idée que les résidents non 
luxembourgeois aient le droit de s’inscrire de ma-
nière facultative sur les listes électorales en vue de 
participer comme électeurs aux élections pour la 
Chambre des Députés, à la double condition parti-
culière d’avoir résidé pendant au moins dix ans au 
Luxembourg et d’avoir préalablement participé aux 
élections communales ou européennes au Luxem-
bourg?»
„Befürworten Sie die Idee, dass ausländische 
Mitbürger das Recht erhalten, sich fakultativ in die 
Wählerlisten einzuschreiben, um sich als Wäh ler 
an den Wahlen zur Abgeordnetenkammer zu be-
teiligen, und dies unter der besonderen doppelten 
Bedingung, während mindestens zehn Jahren in 
Luxemburg gewohnt und sich vorher bereits an 
Kommunal- oder Europawahlen in Luxemburg be-
teiligt zu haben?“

„Sidd Dir mat der Iddi averstanen, d’Zäit, während 
där eng Persoun ouni Ënnerbriechung Member vun 
der Regierung däerf sinn, op maximal zéng Joer ze 
begrenzen?“
«Approuvez-vous l’idée de limiter à dix ans la du-
rée maximale pendant laquelle, de façon continue, 
une personne peut être membre du Gou-
vernement?»
„Befürworten Sie die Idee, die Dauer, während der 
eine Person ohne Unterbrechung Mitglied der Re-
gierung sein darf, auf maximal zehn Jahre zu be-
grenzen?“
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